
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 5399
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν σπουδα-

στές από τη Σχολή Νοµικού Σώµατος Ενόπλων Δυνάµεων, µαθη-
τές από το 7ο Δηµοτικό Σχολείο Κερατσινίου, το 4ο Γενικό Λύκειο
Νέας Σµύρνης, το 15ο Δηµοτικό Σχολείο Αµαρουσίου, το 3ο Γυ-
µνάσιο Ηλιούπολης, το 3ο Γυµνάσιο Αγίου Νικολάου Λασιθίου,
φοιτητές Νοµικής από το Legal Court of Chemnitz, µαθητές από
το το 2ο Γυµνάσιο Αγίου Νικολάου Λασιθίου, το 5ο Γυµνάσιο Λα-
µίας, του Γενικού Λυκείου από τα  Άβδηρα Ξάνθης, το Γυµνάσιο
Τεφελίου Ηρακλείου και το Γυµνάσιο Τρίγλιας Χαλκιδικής, σελ.
5245, 5248, 5250, 5263, 5274, 5280, 5287, 5295, 5301, 5311, 5318

3. Ειδική Ηµερήσια Διάταξη:
Συζήτηση και λήψη απόφασης επί της πρότασης που κατέθε-

σαν ο Πρωθυπουργός και Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του ΣΥΡΙΖΑ κ. Αλέξης Τσίπρας και 144 Βουλευτές της
Κοινοβουλευτικής του Οµάδας, καθώς και ο Πρόεδρος της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας των ΑΝΕΛ κ. Παναγιώτης (Πάνος) Καµ-
µένος και 8 Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής του Οµάδας για τη
σύσταση Ειδικής Κοινοβουλευ- τικής Επιτροπής για τη διενέρ-
γεια προκαταρκτικής εξέτασης, σύµφωνα µε τις διατάξεις των
άρθρων 86 του Συντάγµατος, 153 και επόµενα του Κανονισµού
της Βουλής και του ν. 3126/2003 «Ποινική ευθύνη των Υπουρ-
γών», όπως ισχύουν, σχετικά µε τη διερεύνηση της υπόθεσης
«Novartis» για την ενδεχόµενη τέλεση των αδικηµάτων της δω-
ροληψίας και δωροδοκίας και της νοµιµοποίησης εσόδων από
εγκληµατική δραστηριότητα, σύµφωνα µε τα διαλαµβανόµενα
στην πρόταση, από τους: 1) Αντώνιο Σαµαρά, 2) Παναγιώτη Πι-
κραµµένο, 3) Δηµήτριο Αβραµόπουλο, 4) Ανδρέα Λοβέρδο, 5)
Ανδρέα Λυκουρέντζο, 6) Μάριο Σαλµά, 7) Σπυρίδωνα- Άδωνι Γε-
ωργιάδη, 8) Ιωάννη Στουρνάρα, 9) Ευάγγελο Βενιζέλο, 10) Γε-
ώργιο Κουτρουµάνη, σελ. 5177 – 5357, 5399

4. Ανακοινώνεται ότι o Ευρωπαίος Επίτροπος κ. Αβραµόπου-
λος Δηµήτριος µε την υπ’ αριθµόν 849/16-2-2018 επιστολή του
προς τον Πρόεδρο της Βουλής ενηµερώνει ότι δεν εµφανιστεί
στην Ολοµέλεια της Βουλής και υπέβαλε το υπ’ αριθµόν πρωτο-
κόλλου 877/20-2-2018 έγγραφο υπόµνηµα, το οποίο καταχωρί-
ζεται τα Πρακτικά της σηµερινής συνεδρίασης, σελ. 5178 - 5238

5. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ.  5177, 5178, 5239, 5240,
5241, 5242, 5243, 5244, 5245, 5246, 5247, 5248, 5249, 5250,
5252, 5254, 5269, 5270, 5271, 5273, 5274, 5276, 5277, 5288,
5289, 5290, 5294, 5301, 5302, 5304, 5306, 5307, 5312, 5314,
5316, 5317, 5321, 5322, 5326, 5327, 5328, 5333, 5335, 5341,
5343, 5345, 5351, 5352, 5356, 5357, 5395, 5396

6. Ψηφοφορία µε έγερση, σχετικά µε την αποδοχή ή όχι των
παρεµπιπτόντων ζητηµάτων που ετέθησαν, σελ. 5250

7. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 5249, 5269, 5270, 5271,
5307, 5308

8. Μυστική ψηφοφορία για τη συγκρότηση ή µη Ειδικής Κοι-
νοβουλευτικής Επιτροπής για τη διεξαγωγή προκαταρκτικής εξέ-
τασης, σελ. 5357 - 5399

9. Επιστολικές ψήφοι, σε σφραγισµένους φακέλους για συµ-
µετοχή στη µυστική ψηφοφορία για τη σύσταση Ειδικής Κοινο-
βουλευτικής Επιτροπής για τη διενέργεια προκαταρκτικής
εξέτασης, σελ. 5396 - 5398

10. Ανακοινώνεται ότι κατόπιν των αποτελεσµάτων της διεξαχ-
θείσης µυστικής ψηφοφορίας, γίνεται δεκτή η υπ’ αριθµ. 776/12-
2-2018 πρόταση για σύσταση Ειδικής Κοινοβουλευτικής
Επιτροπής για τη διενέργεια προκαταρκτικής εξέτασης, σελ.
5399

11.  Έγκριση (κατά πλειοψηφία) της πρότασης, η Ειδική Κοι-
νοβουλευτική Επιτροπή για τη διεξαγωγή προκαταρκτικής εξέ-

τασης να αποτελείται από είκοσι ένα µέλη και η προθεσµία για
την ολοκλήρωση των εργασιών της Επιτροπής και υποβολή του
πορίσµατός της και του αποδεικτικού υλικού της να είναι σε ένα
µήνα από τη συγκρότηση της Επιτροπής, σελ. 5399

12. Ανακοινώνονται οι υπ’ αριθµ. 886 και 904 επιστολές της 21-
2-2018, των Βουλευτών κ.κ. Ευσταθίου Παναγούλη και Αριστείδη
Μπαλτά, σελ. 5400 - 5404

13. Ανακοινώνεται ότι ο Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων διαβίβασε στη Βουλή, σύµφωνα µε
το άρθρο 86 του Συντάγµατος και τον ν. 3126/2003 «Ποινική Ευ-
θύνη των Υπουργών», όπως ισχύει, στις 20-2-2018: ποινική δικο-
γραφία που αφορά στον Πρωθυπουργό Αλέξιο Τσίπρα και στον
Αναπληρωτή Υπουργό Δικαιοσύνης Δηµήτριο Παπαγγελόπουλο,
σελ. 5405

14. Ανακοινώνεται: α) η υπ’ αριθ. πρωτοκόλλου 2724/1978 από
15 Φεβρουαρίου 2018 απόφαση του Προέδρου της Βουλής: «Σύ-
σταση και συγκρότηση της  Υποεπιτροπής για την µελέτη και αν-
τιµετώπιση του προβλήµατος των ναρκωτικών» της Διαρκούς
Επιτροπής Κοινωνικών Υποθέσεων, και β) η υπ’ αριθ. πρωτοκόλ-
λου 2725/1979 από 15 Φεβρουαρίου 2018 απόφαση του Προ-
έδρου της Βουλής «Σύσταση και συγκρότηση της Υποεπιτροπής
µε θέµα: «Το χρέος και η αποµείωσή του»» της Διαρκούς Επιτρο-
πής Οικονοµικών Υποθέσεων, σελ.  5263 - 5267

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Πέµπτης

22 Φεβρουαρίου 2018, σελ. 5177

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής: 
Η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει την

έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νη-
σιωτικής Πολιτικής: «Κύρωση της από 2 Φεβρουαρίου 2018 τρο-
ποποίησης και κωδικοποίησης σε ενιαίο κείµενο της από 27
Ιουνίου 2001 Σύµβασης Παραχώρησης µεταξύ του Ελληνικού
Δηµοσίου και της Οργανισµός Λιµένος Θεσσαλονίκης Α.Ε. και
άλλες διατάξεις», σελ. 5263

ΠΡΟΕΔΡΟΣ

ΒΟΥΤΣΗΣ Ν. , σελ. 5314 - 5343

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ Γ. , σελ. 5343 - 5405
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Μ. , σελ. 5271 - 5283
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 5252 – 5271                                                    
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ, σελ. 5297 - 5314
ΛΥΚΟΥΔΗΣ Σ. , σελ. 5283 - 5297
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 5177 - 5252

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί της Ειδικής Ηµερήσιας Διάταξης:
ΑΜΥΡΑΣ Γ. , σελ. 5289, 5290
ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , σελ. 5253, 5254, 5270, 5280, 5281
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ Ε. , σελ. 5314, 5316, 5317, 5327
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 5252, 5253, 5254, 5301, 5302
ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ Φ. , σελ. 5329, 5332
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Μ. , σελ. 5259
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 5296, 5298, 5299, 5300, 5301
ΔΟΥΖΙΝΑΣ Κ. , σελ. 5274, 5275
ΔΡΙΤΣΑΣ Θ. , σελ. 5253, 5288, 5289, 5322, 5323
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ΚΑΜΜΕΝΟΣ Π. , σελ. 5347, 5348, 5349, 5350
ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ Χ. , σελ. 5290
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 5258
ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ Η. , σελ. 5291, 5292
ΚΑΤΣΙΚΗΣ Κ. , σελ. 5312, 5313
ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ Π. , 

σελ. 5270, 5287
ΚΟΝΤΟΝΗΣ Χ. , σελ. 5289, 5298, 5327, 5328, 5329
ΚΟΤΖΙΑΣ Ν. , σελ. 5312
ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ Δ. , σελ. 5262
ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ Π. , σελ. 5332, 5333
ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ Γ. , σελ. 5269, 5350, 5351
ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ Δ. , σελ. 5333
ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ Γ. , σελ. 5281
ΛΑΓΟΣ Ι. , σελ. 5256
ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ Γ. , σελ. 5251
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 5292
ΛΑΠΠΑΣ Σ. , σελ. 5253, 5254, 5255, 5285, 5288, 

5293, 5294, 5303, 5328, 5348, 
5352

ΛΕΒΕΝΤΗΣ Β. , σελ. 5345, 5347, 5350
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 5323, 5326
ΛΥΚΟΥΔΗΣ Σ. , σελ. 5353, 5354
ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ Α. , σελ. 5277
ΜΑΥΡΩΤΑΣ Γ. , σελ. 5261
ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ Α. , σελ. 5295
ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ Κ. , σελ. 5336, 5338, 5339
ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ Ν. , σελ. 5343, 5344
ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 5344, 5354, 5355
ΞΑΝΘΟΣ Α. , σελ. 5290, 5355, 5356, 5357
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 5276, 5277
ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , σελ. 5268, 5269, 5301, 5302
ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ Θ. , σελ. 5254, 5255, 5256
ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 5352, 5353
ΠΑΠΠΑΣ Χ. , σελ. 5285, 5286
ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 5250, 5251
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 5302, 5303, 5304
ΠΙΚΡΑΜΜΕΝΟΣ Π. , σελ. 5275, 5276
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 5274, 5304, 5305, 5306, 5307
ΣΑΛΜΑΣ Μ. , σελ. 5308                                                                                         
ΣΑΜΑΡΑΣ Α, σελ. 5318, 5321, 5322
ΣΑΡΙΔΗΣ Ι. , σελ. 5351
ΣΤΑΜΑΤΗΣ Δ. , σελ. 5287, 5288
ΣΤΟΥΡΝΑΡΑΣ Ι. , σελ. 5271, 5273
ΤΖΑΒΑΡΑΣ Κ. , σελ. 5311, 5312, 5341, 5344
ΤΣΙΠΡΑΣ Α. , σελ. 5338, 5339, 5341, 5342
ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ Π. , σελ. 5284, 5285

Β. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 5241, 5245, 5246, 5248, 5249, 

5250, 5269, 5328, 5329
ΑΜΥΡΑΣ Γ. , σελ. 5247, 5317
ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ Γ. , σελ. 5343, 5345, 5351, 5352, 5357, 

5395
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ Ε. , σελ. 5294, 5314, 5316, 5317
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 5239, 5240, 5242, 5243, 5254
ΒΟΥΤΣΗΣ Ν. , σελ. 5241, 5242, 5273, 5316, 5317, 

5321, 5322, 5326, 5327, 5328, 
5329, 5333, 5335, 5341

ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 5321
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Μ. , σελ. 5246, 5274, 5276, 5277                                         
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ, σελ. 5249, 5269, 5270, 5271, 5301, 

5302, 5307, 5316
ΔΑΒΑΚΗΣ Α. , σελ. 5329
ΔΕΝΔΙΑΣ Ν. , σελ. 5239, 5240, 5242, 5249, 5301
ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ Σ. , σελ. 5343
ΚΑΒΒΑΔΙΑ Ι. , σελ. 5290
ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ Α. , σελ. 5321
ΚΙΚΙΛΙΑΣ Β. , σελ. 5243, 5276
ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ Γ. , σελ. 5276

ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ Γ. , σελ. 5240, 5241, 5242
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 5254, 5269, 5270, 5271
ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ Γ. , σελ. 5246, 5252
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 5301, 5302, 5304, 5306, 5307, 

5312, 5314
ΛΑΠΠΑΣ Σ. , σελ. 5245, 5289, 5294
ΛΕΒΕΝΤΗΣ Β. , σελ. 5333, 5345
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 5326
ΛΥΚΟΥΔΗΣ Σ. , σελ. 5288, 5289, 5290
ΜΑΝΤΑΣ Χ. , σελ. 5245, 5246, 5247
ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ Π, σελ. 5276
ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ Θ. , σελ. 5274, 5329
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 5254, 5356
ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ Θ. , σελ. 5244, 5254
ΠΑΠΠΑΣ Χ. , σελ. 5245
ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 5242, 5254
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 5245, 5246
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 5271, 5306, 5307
ΣΑΛΜΑΣ Μ. , σελ. 5304
ΣΑΜΑΡΑΣ Α. , σελ. 5321
ΤΖΑΒΑΡΑΣ Κ. , σελ. 5341
ΤΡΑΓΑΚΗΣ Ι. , σελ. 5240, 5241, 5242, 5243, 5321                                       
ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ Θ, σελ. 5396
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 5177, 5178, 5239, 5240, 5241, 
5242, 5243, 5244, 5245, 5246

ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ Π. , σελ. 5317, 5351 

Γ. Επί προσωπικού θέµατος:
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 5249, 5269, 5270
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 5270, 5271, 5307, 5308
ΔΕΝΔΙΑΣ Ν. , σελ. 5249
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 5270
ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , σελ. 5270, 5271
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 5307, 5308

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 5253, 5270                                                                      
ΒΑΡΔΑΚΗΣ Σ, σελ. 5342
ΒΡΟΥΤΣΗΣ Ι. , σελ. 5253, 5289, 5305, 5344
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 5349
ΓΙΑΚΟΥΜΑΤΟΣ Γ. , σελ. 5349
ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ Ν. , σελ. 5289                                                                              
ΘΕΩΝΑΣ Ι, σελ. 5327
ΚΑΒΒΑΔΙΑ Ι. , σελ. 5290
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 5347, 5355
ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ Δ. , σελ. 5307
ΜΑΝΤΑΣ Χ. , σελ. 5253, 5254, 5290
ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ Θ. , σελ. 5254, 5312                                                                     
ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ  Γ.   , σελ. 5336                                                                                           
ΜΠΑΡΚΑΣ Κ, σελ. 5290
ΞΥΔΑΚΗΣ Ν. , σελ. 5301, 5322
ΠΑΠΑΡΗΓΑ Α. , σελ. 5294
ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ Γ. , σελ. 5253
ΣΤΕΦΟΣ Ι. , σελ. 5253, 5254                                                                        
ΤΡΑΓΑΚΗΣ Ι, σελ. 5269



Αθήνα, σήµερα στις 21 Φεβρουαρίου 2018, ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 9.21’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευ-
τηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προ-
εδρία της Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΣ ΧΡΙΣΤΟ-
ΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαίρων
ερωτήσεων της Πέµπτης 22 Φεβρουαρίου 2018.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1109/20-2-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Δωδεκανήσου του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Δη-
µητρίου Γάκη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων, µε θέµα: «Σε αχαρτογράφητα νερά η ερασιτεχνική αλιεία
στη χώρα µας».

2. Η µε αριθµό 1119/20-2-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αττικής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αθανασίου Μπούρα προς τον
Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Αποκατάσταση των ζηµιών και
ανακατασκευή της παλαιάς εθνικής οδού Ελευσίνας - Θηβών».

3. Η µε αριθµό 1086/13-2-2018 επίκαιρη ερώτηση του Ε’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Δωδεκανήσου της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Δηµητρίου Κρεµαστινού
προς τον Υπουργό Εξωτερικών, µε θέµα: «Τα όρια της θαλάσσιας
περιοχής των Ιµίων».

4. Η µε αριθµό 1087/14-2-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Κιλκίς του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Χρήστου Χατζη-
σάββα προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Ερωτήµατα σχε-
τικώς µε την υπόθεση πράκτορα βάσει αποκαλύψεων του Π.
Καµµένου».

5. Η µε αριθµό 1114/20-2-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χρήστου
Κατσώτη προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης, µε θέµα: «Εργαζόµενοι της “Ένωσης -
Αγροτικός Συνεταιρισµός Τρικάλων” (ΕΑΣΤ)».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1110/20-2-2018 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Ιωαννίνων του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Με-
ρόπης Τζούφη προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, µε θέµα: «Ένταξη ανία-
των παθήσεων στον Ενιαίο Πίνακα Προσδιορισµού Ποσοστού Ανα-
πηρίας».

2. Η µε αριθµό 1120/20-2-2018 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Σερρών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Φωτεινής Αραµπατζή προς
την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλ-

ληλεγγύης, µε θέµα: « “Αιµορραγούν” οικονοµικά χιλιάδες ασφα-
λισµένοι του ΕΦΚΑ από τις καθυστερήσεις στην εναρµόνιση του
τρόπου καταβολής των εισφορών τους στον οργανισµό».

3. Η µε αριθµό 1088/14-2-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Πειραιά του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Ιωάννη
Λαγού προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Άστοχη επέµ-
βαση της ηγεσίας της ΕΛΑΣ σχετικά µε τους συµµετέχοντες στο
συλλαλητήριο».

4. Η µε αριθµό 1115/20-2-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αχαΐας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικο-
λάου Καραθανασόπουλου προς την Υπουργό Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε
τους εργαζόµενους στο πρακτορείο διανοµής Τύπου «Ευρώπη».

5. Η µε αριθµό 1089/14-2-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ.
Αντωνίου Γρέγου προς τον Υπουργό Εξωτερικών, µε θέµα: «Περί
της Ελληνικής Εθνικής Μειονότητας των Σκοπίων».

6. Η µε αριθµό 1117/20-2-2018 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β’ Πειραιά του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Δια-
µάντως Μανωλάκου προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, µε θέµα: «Μέτρα προ-
στασίας και ασφάλειας για τη ζωή και την υγεία των εργαζοµέ-
νων στη ναυπηγοεπισκευαστική ζώνη».

7. Η µε αριθµό 1106/16-2-2018 επίκαιρη ερώτηση του Ανεξάρ-
τητου Βουλευτή Μεσσηνίας κ. Δηµητρίου Κουκούτση προς τον
Υπουργό Εξωτερικών, µε θέµα: «Χαµηλότοκα δάνεια από την
τουρκική τράπεζα Ziraat στους καπνοπαραγωγούς της Θράκης».

8. Η µε αριθµό 1076/13-2-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου  της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ -
ΔΗΜΑΡ κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Τεράστιες ζηµιές στην
Κρήτη σε φυτικό κεφάλαιο, δηµόσιες - δηµοτικές και ιδιωτικές
υποδοµές κ.λπ. - Άµεση αποζηµίωση των παραγωγών και στήριξη
των πληγέντων - Κατάσταση έκτακτης ανάγκης».

9. Η µε αριθµό 926/26-1-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης της Ένωσης Κεντρώων κ. Ιωάννη Σαρίδη προς
τον Υπουργό Εξωτερικών, µε θέµα: «Εµπιστεύεσθε τον κ. Μάθιου
Νίµιτς ως ειδικό διαµεσολαβητή των Ηνωµένων Εθνών για το
σκοπιανό ζήτηµα;».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην

ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ

Συζήτηση και λήψη απόφασης επί της πρότασης που κατέθε-
σαν ο Πρωθυπουργός και Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του ΣΥΡΙΖΑ κ. Αλέξης Τσίπρας και 144 Βουλευτές της
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Κοινοβουλευτικής του Οµάδας, καθώς και ο Πρόεδρος της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας των ΑΝΕΛ κ. Παναγιώτης (Πάνος) Καµ-
µένος και 8 Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής του Οµάδας για τη
σύσταση Ειδικής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τη διενέργεια
προκαταρκτικής εξέτασης, σύµφωνα µε τις διατάξεις των άρ-
θρων 86 του Συντάγµατος, 153 επ. του Κανονισµού της Βουλής
και του ν.3126/2003 «Ποινική ευθύνη των Υπουργών», όπως
ισχύουν, για την ενδεχόµενη τέλεση των αδικηµάτων της δωρο-
ληψίας και δωροδοκίας και της νοµιµοποίησης εσόδων από εγ-
κληµατική δραστηριότητα, σύµφωνα µε τα διαλαµβανόµενα στην
πρόταση, από τους: 1) Αντώνιο Σαµαρά, 2) Παναγιώτη Πικραµ-
µένο, 3) Δηµήτριο Αβραµόπουλο, 4) Ανδρέα Λοβέρδο, 5) Ανδρέα
Λυκουρέντζο, 6) Μάριο Σαλµά, 7) Σπυρίδωνα - Άδωνι Γεωργιάδη,
8) Ιωάννη Στουρνάρα, 9) Ευάγγελο Βενιζέλο, 10) Γεώργιο Κου-
τρουµάνη.

Σύµφωνα µε την παράγραφο 3 του άρθρου 86 του Συντάγµα-
τος και του άρθρου 155 παράγραφος 8 του Κανονισµού της Βου-
λής, µετά την ολοκλήρωση της συζήτησης η Ολοµέλεια της
Βουλής αποφασίζει µε µυστική ψηφοφορία για τη συγκρότηση
ή µη Ειδικής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τη διεξαγωγή προ-
καταρκτικής εξέτασης. Η σχετική απόφαση λαµβάνεται µε την
απόλυτη πλειοψηφία του όλου αριθµού των Βουλευτών. Η ψη-
φοφορία θα γίνει µε µία ανάγνωση του καταλόγου, θα είναι αυ-
τοτελής για κάθε πρόσωπο και θα διεξαχθεί σε δέκα χωριστές
ψηφοδόχους. 

Η σηµερινή συζήτηση θα διεξαχθεί σύµφωνα µε τα άρθρα 155
του Κανονισµού της Βουλής και µε ανάλογη εφαρµογή του άρ-
θρου 137 παράγραφος 2 του Κανονισµού, δηλαδή µε τη διαδι-
κασία της γενικευµένης συζήτησης επερώτησης. 

Σχετικά µε τα λοιπά διαδικαστικά, σύµφωνα µε απόφαση της
Διάσκεψης των Προέδρων, η συζήτηση θα αρχίσει µε έναν
πρώτο κύκλο εννέα κατά προτεραιότητα οµιλητών, έναν από
κάθε Κοινοβουλευτική Οµάδα και έναν Ανεξάρτητο Βουλευτή, µε
χρόνο οµιλίας για τον καθένα δέκα λεπτά, χωρίς δικαίωµα δευ-
τερολογίας. 

Πρώτα θα λάβει τον λόγο Βουλευτής της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ και δεύτερος Βουλευτής της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας των ΑΝΕΛ, που έχουν καταθέσει και την πρόταση. 

Στη συνέχεια θα εισέλθουµε στις αγορεύσεις των οµιλητών επί
του ενιαίου καταλόγου, κατ’ εφαρµογή της διάταξης της παρα-
γράφου 5 του άρθρου 65 του Κανονισµού της Βουλής, ο οποίος
θα απαρτίζεται από έναν κύκλο οµιλητών κατ’ αναλογία της κοι-
νοβουλευτικής δύναµης του κόµµατος που εκπροσωπούν. 

Ο κύκλος θα αποτελείται από δεκαέξι Βουλευτές. Σε αυτόν θα
συµµετέχουν έξι Βουλευτές από τον ΣΥΡΙΖΑ, τρεις Βουλευτές
από τη Νέα Δηµοκρατία και ένας Βουλευτής από τις υπόλοιπες
Κοινοβουλευτικές Οµάδες, καθώς και ένας Ανεξάρτητος Βουλευ-
τής. 

Οι Κοινοβουλευτικές Οµάδες έχουν ήδη υποβάλει καταστά-

σεις οµιλητών και έχει καταρτιστεί από την υπηρεσία ενιαίος κα-
τάλογος µε εναλλαγή, κατ’ αναλογία της κοινοβουλευτικής δύ-
ναµης των κοµµάτων. Οι οµιλητές και οι οµιλήτριες του ενιαίου
καταλόγου θα λαµβάνουν τον λόγο για πέντε λεπτά, χωρίς δι-
καίωµα δευτερολογίας.

Ο χρόνος οµιλίας των Προέδρων των Κοινοβουλευτικών Οµά-
δων θα είναι ο οριζόµενος από το άρθρο 97 παράγραφος 2 και
3 του Κανονισµού, δηλαδή η διάρκεια αγόρευσης του Πρωθυ-
πουργού και του Αρχηγού της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης θα
είναι έως είκοσι λεπτά, και των Προέδρων των υπόλοιπων έξι Κοι-
νοβουλευτικών Οµάδων έως δεκαπέντε λεπτά.

Οι Υπουργοί θα µιλήσουν για δέκα λεπτά, οι Κοινοβουλευτικοί
Εκπρόσωποι θα µιλήσουν για δώδεκα λεπτά, µε την επιφύλαξη
του περιορισµού που θέτει το άρθρο 167 παράγραφος 2. Εφό-
σον, δηλαδή, προηγηθεί η οµιλία του Προέδρου της Κοινοβου-
λευτικής τους Οµάδας, θα µιλήσουν µόνο για έξι λεπτά. 

Σύµφωνα µε το άρθρο 155 παράγραφος 6 του Κανονισµού της
Βουλής, κατά τη διάρκεια της συζήτησης της πρότασης για την
άσκηση δίωξης, η Βουλή µπορεί να επιτρέψει την εµφάνιση ενώ-
πιόν της του προσώπου κατά του οποίου στρέφεται η πρόταση,
προκειµένου να ακούσει τις απόψεις του. Σε κάθε περίπτωση, το
πρόσωπο αυτό έχει δικαίωµα να υποβάλει στη Βουλή έγγραφο
υπόµνηµα που καταχωρίζεται στα Πρακτικά. Τα πρόσωπα κατά
των οποίων στρέφεται η πρόταση θα µιλήσουν για είκοσι λεπτά
και, εφόσον χρειαστεί, θα υπάρξει µέγιστη ανοχή τριών µε πέντε
λεπτών. 

Θα εµφανιστούν, λοιπόν, ενώπιον του Σώµατος προκειµένου
να ακουστούν οι απόψεις τους οι κάτωθι: Βενιζέλος Ευάγγελος,
Γεωργιάδης Σπυρίδων - Άδωνις, Κουτρουµάνης Γεώργιος, Λο-
βέρδος Ανδρέας, Λυκουρέντζος Ανδρέας, Πικραµµένος Πανα-
γιώτης, Σαλµάς Μάριος, Σαµαράς Αντώνιος, Στουρνάρας
Ιωάννης. Η οµιλία των ανωτέρω προσώπων θα ξεκινήσει από τη
λήξη των αγορεύσεων των οµιλητών του πρώτου κύκλου και θα
ολοκληρωθεί πριν από την έναρξη της οµιλίας του πρώτου πολι-
τικού Αρχηγού. 

Εντός του ανωτέρω χρόνου, ήτοι µετά τη λήξη της αγόρευσης
των οµιλητών του πρώτου κύκλου και πριν από την οµιλία του
πρώτου πολιτικού Αρχηγού, θα µιλήσουν εναλλασσόµενοι µε-
ταξύ τους οι δεκαέξι Βουλευτές του δεύτερου κύκλου, οι Κοινο-
βουλευτικοί Εκπρόσωποι και τα εννέα πρόσωπα κατά των οποίων
στρέφεται η πρόταση. 

Ο Ευρωπαίος Επίτροπος, κ. Αβραµόπουλος Δηµήτριος µε την
υπ’ αριθµόν 849/16-2-2018 επιστολή του προς τον Πρόεδρο της
Βουλής, ενηµερώνει ότι δεν θα εµφανιστεί στην Ολοµέλεια της
Βουλής και υπέβαλε το υπ’ αριθµόν πρωτοκόλλου 877/20-2-2018
έγγραφο υπόµνηµα, το οποίο καταχωρίζεται στα Πρακτικά της
σηµερινής συνεδρίασης και είναι στη διάθεση των συναδέλφων. 

(Στο σηµείο αυτό καταχωρίζεται στα Πρακτικά το προαναφερ-
θέν έγγραφο υπόµνηµα, το οποίο έχει ως εξής:
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5210 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5212 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5214 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5216 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5218 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5220 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5222 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5224 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5226 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5228 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5230 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5232 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5234 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5236 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5238 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Σύµ-
φωνα µε το άρθρο 155 παράγραφος 8 του Κανονισµού, όσοι από
τους ανωτέρω είναι Βουλευτές δεν θα µετάσχουν στην ψηφοφο-
ρία για την πρόταση άσκησης δίωξης που τους αφορά. 

Θα ήθελα εδώ, επίσης, να ενηµερώσω το Σώµα ότι οι συνά-
δελφοι Βουλευτές ή και τα µέλη της Κυβέρνησης που ευρίσκον-
ται σε αποστολή της Βουλής ή της Κυβέρνησης στο εξωτερικό
θα ψηφίσουν µε επιστολική ψήφο, σύµφωνα µε το άρθρο 70Α
του Κανονισµού της Βουλής. 

Σε αυτή την περίπτωση πριν από την ψηφοφορία θα παραδο-
θούν στο Προεδρείο τα ψηφοδέλτιά τους µέσα σε σφραγισµέ-
νους φακέλους. Ο φάκελος αυτός θα εσωκλείεται σε έναν
µεγαλύτερο φάκελο, επίσης κλειστό, ο οποίος θα αναγράφει τον
αριθµό της κάλπης για τον οποίο προορίζεται. 

Ο δεύτερος φάκελος θα εσωκλείεται σε έναν µεγαλύτερο
τρίτο, επίσης κλειστό, ο οποίος θα αναγράφει το όνοµα του Βου-
λευτή ή του µέλους της Κυβέρνησης που θα ψηφίσει µε επιστο-
λική ψήφο. Ο φάκελος θα συνοδεύεται από διαβιβαστικό
έγγραφο που θα απευθύνεται προς τον Πρόεδρο της Βουλής.

Η παράδοση των φακέλων µε τα ψηφοδέλτια θα γίνει από δια-
πιστευµένους συνεργάτες των Βουλευτών ή των µελών της Κυ-
βέρνησης που πρόκειται να ψηφίσουν, µε βάση το άρθρο 70Α’
του Κανονισµού της Βουλής.

Μετά την ολοκλήρωση της συζήτησης, θα ακολουθήσει µυ-
στική ψηφοφορία κατά τα οριζόµενα στο άρθρα 73 και 155 πα-
ράγραφος 8 του Κανονισµού της Βουλής. 

Τέλος, προτείνω η συζήτηση να περατωθεί µέχρι τις 10 το
βράδυ και στη συνέχεια να ακολουθήσει η µυστική ψηφοφορία
επί της πρότασης. 

Δέχεται η Βουλή την πρόταση που ανέγνωσα; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Δένδια, περιµένετε να ολοκληρώσω;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, δεν θα διατυπώσουµε

άποψη;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ερωτώ

εάν η Βουλή δέχεται την πρόταση όπως την ανέγνωσα. Αυτό
λέω. Εσείς θέλετε να υποβάλετε κάποια αιτήµατα. Παρά ταύτα,
δοκιµαστικά κοιτάω τι λέει το Σώµα.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Να γίνει κουβέντα πρώτα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Θα

γίνει.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Να µην έχουµε όµως απάντηση επί του

«δέχεσθε» ή «δεν δέχεσθε» πριν δώσουµε απάντηση! Αφού µε
κοιτάζετε δοκιµαστικά, και ελπίζω επιδοκιµαστικά, θα ήθελα να
µου δώσετε τον λόγο, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Να µη
σας ανακοινώσω τα δέκα πρόσωπα; Δεν θα πω κάτι άλλο. 

Συνεπώς έχω την τιµή να σας ανακοινώσω τους εννέα κατά
προτεραιότητα οµιλητές, που οι Κοινοβουλευτικές Οµάδες τους
και οι Ανεξάρτητοι Βουλευτές έχουν υποδείξει. Είναι οι εξής:

Ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Παρασκευόπουλος από τον ΣΥΡΙΖΑ,
ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Λαζαρίδης από τους Ανεξάρτητους Έλ-
ληνες, ο Βουλευτής κ. Μαυρουδής (Μάκης) Βορίδης από τη Νέα
Δηµοκρατία, ο Βουλευτής κ. Θεόδωρος Παπαθεοδώρου από τη
Δηµοκρατική Συµπαράταξη ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ, ο Βουλευτής κ.
Ιωάννης Λαγός από τον Λαϊκό Σύνδεσµο – Χρυσή Αυγή, ο Βου-
λευτής κ. Νικόλαος Καραθανασόπουλος από το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας, ο Βουλευτής κ. Μάριος Γεωργιάδης από την
Ένωση Κεντρώων, ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Μαυρωτάς από το
Ποτάµι και ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Κουκούτσης από τους Ανε-
ξάρτητους Βουλευτές.

Επίσης οι Κοινοβουλευτικές Οµάδες έχουν υποδείξει τους κά-
τωθι Βουλευτές:

Η Κοινοβουλευτική Οµάδα του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής
Αριστεράς τον κ. Κωνσταντίνο Δουζίνα, την κ. Αθανασία (Σία)
Αναγνωστοπούλου, την κ. Παναγιώτα Κοζοµπόλη - Αµανατίδη,
τον κ. Χρήστο Καραγιαννίδη, τον κ. Σπυρίδωνα  Λάππα και τον κ.
Θεόδωρο Δρίτσα.

Η Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας τον κ. Νικό-
λαο Παναγιωτόπουλο, τον κ. Δηµήτριο Σταµάτη και τον κ. Κων-

σταντίνο Τζαβάρα.
Η Κοινοβουλευτική Οµάδα της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης

ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ την κ. Παρασκευή (Εύη) Χριστοφιλοπούλου.
Η Κοινοβουλευτική Οµάδα του Λαϊκού Συνδέσµου – Χρυσή

Αυγή τον κ. Ηλία Κασιδιάρη.
Η Κοινοβουλευτική Οµάδα του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-

λάδας τον κ. Γεώργιο Λαµπρούλη.
Η Κοινοβουλευτική Οµάδα των Ανεξαρτήτων Ελλήνων τον κ.

Κωνσταντίνο Κατσίκη.
Η Κοινοβουλευτική Οµάδα της Ένωσης Κεντρώων τον κ.

Ιωάννη Σαρίδη.
Η Κοινοβουλευτική Οµάδα του Ποταµιού τον κ. Σπυρίδωνα Λυ-

κούδη.
Οι Ανεξάρτητοι Βουλευτές τον κ. Νικόλαο Νικολόπουλο.
Κύριε Δένδια, έχετε τον λόγο. Πείτε µας τι θέλετε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Αρκετά θα ήθελα να πω, κυρία Πρό-

εδρε, αλλά να ξεκινήσουµε από το πρώτο.
Η Διάσκεψη των Προέδρων, όπως µας αναγνώσατε, έλαβε την

απόφαση να διεξαχθεί η ψηφοφορία, όπως εσείς είπατε επί
λέξει, χωριστά για κάθε πρόσωπο και σε χωριστή ψηφοδόχο.
Αναφέρατε δε, αν η ακοή µου δεν µε απάτησε, τον αριθµό
«δέκα».

Κυρία Πρόεδρε, κατ’ αρχάς, η απόφαση της Διάσκεψης των
Προέδρων, όπως µε διδάσκετε, δεν δεσµεύει την Ολοµέλεια της
Βουλής. Η Βουλή µπορεί απολύτως να αποφασίσει εάν η από-
φαση της Διάσκεψης των Προέδρων είναι ορθή και θα την ακο-
λουθήσουµε ή όχι.

Δεύτερον, αυτό το οποίο συζητάµε σήµερα εδώ, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, είναι η πρόταση των Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ.

Η πρόταση των Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ, κυρία Πρόεδρε, είναι
µία και ενιαία.

Θα µπορούσατε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, να έχετε υπο-
βάλει, εάν το επιθυµούσατε, δέκα ή έντεκα προτάσεις. Θα εξη-
γήσω γιατί λέω για έντεκα προτάσεις. Θα µπορούσαν αυτές οι
προτάσεις, επίσης, να είναι σε ένα κείµενο. Όµως, εδώ αυτό το
οποίο συζητούµε σήµερα είναι η πρότασή σας και η πρότασή
σας είναι µία και µόνη.

Φαίνεται δε αυτό σαφώς από την πρόταση όπως καταλήγετε,
που λέτε επί λέξει το εξής: «Ως εκ τούτου, τελικά και εν συνόψει
προτείνουµε: α) Για τις παραπάνω υπό 1 και 2 αναφερόµενες
πράξεις να µην ασκηθεί ποινική δίωξη λόγω παρέλευσης της τασ-
σόµενης κατά το Σύνταγµα αποσβεστικής προθεσµίας και β) Για
τις παραπάνω υπό 3 και 4 πράξεις να συγκροτηθεί Ειδική Κοινο-
βουλευτική Επιτροπή για τη διενέργεια προκαταρκτικής εξέτα-
σης, προκειµένου να διερευνηθεί η αρµοδιότητα της Βουλής να
ασκήσει ή µη σχετικές διώξεις και, σε αρνητική περίπτωση, να
επιβεβαιωθεί η διωκτική αρµοδιότητα της δικαιοσύνης».

Πουθενά στο κείµενο της πρότασης, είτε σε αυτό που σας διά-
βασα -που είναι η δική σας κατακλείδα- είτε στο σύνολο του κει-
µένου, δεν υπάρχει εξειδίκευση κατά πρόσωπο. Υπάρχει,
αντίθετα, αναφορά σε έντεκα πρόσωπα, όχι σε δέκα, όπως ο
αριθµός των καλπών που η κυρία Πρόεδρος και η απόφαση της
Διάσκεψης των Προέδρων αποφάσισε. Για να µην πολυλογούµε
ως προς το ποια είναι αυτά, σας λέω ότι στην απόφαση της Διά-
σκεψης των Προέδρων προφανώς στα δέκα δεν περιλαµβάνεται
και ο Υπουργός κ. Κουρουµπλής. Η απόφαση αυτή είναι απολύ-
τως λανθασµένη. Είναι απολύτως πέραν της πρότασής σας και
απολύτως πέραν του Κανονισµού της Βουλής, επί τη βάσει του
οποίου, άρθρα 153 και επόµενα, προχωρούµε εδώ.

Θέλω να σας πω δε και ένα απλό παράδειγµα, που το καταλα-
βαίνει και ο µέσος άνθρωπος, γιατί αυτή η πρόταση, όπως αυτή
τη στιγµή εισάγεται, δεν αντέχει σε οποιαδήποτε κριτική, για να
µην πω ότι αγγίζει τα όρια της προσωπικής απόπειρας συκοφάν-
τησης καθενός εκ των δέκα.

Αν υποθέσουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι αυτή η Ει-
δική Εξεταστική Επιτροπή, η οποία θα διενεργήσει προανάκριση,
γιατί δεν έχει διατυπωθεί πρόταση δίωξης καθ’ οιουδήποτε, κα-
ταλήξει ότι υπάρχει ευθύνη ενδεκάτου ή δωδεκάτου ή δέκατου
τρίτου, τι θα κάνει; Θα ξαναφέρει το θέµα εδώ, να στήσουµε
άλλες τρεις κάλπες, για να πάρει εξουσιοδότηση να ερευνήσει
τον ενδέκατο, τον δωδέκατο και τον δέκατο τρίτο; Από πού και
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ως πού περιορίζουµε την επιτροπή µε τις δέκα κάλπες;
Όπως ο οποιοσδήποτε µέσος νοµοµαθής σε αυτή τη χώρα

ξέρει, η επιτροπή αυτή εξετάζει τα πράγµατα in rem. Εξετάζει,
δηλαδή, την υπόθεση και όχι τα πρόσωπα και, κατά συνέπεια,
στοιχειώδης ευπρέπεια επιβάλλει στο Σώµα να πάρει την από-
φαση της µιας και µόνο κάλπης και όχι των δέκα ή έντεκα, όπως
θα έπρεπε, καλπών, συµπεριλαµβανοµένου του κ. Κουρουµπλή,
τον οποίο η απόφαση της Διάσκεψης των Προέδρων προσπαθεί
να προστατεύσει διά αυτού και η απόφαση η δική σας προσπαθεί
να αµνηστεύσει διά του αιτητικού της.

Θα µπορούσατε να µου πείτε, κυρία Πρόεδρε, όχι εσείς, αλλά
οι συνάδελφοι οι οποίοι υπέβαλαν την πρόταση το εξής: Αν δεν
συµφωνήσουν στην αυτονόητη θέση της Νέας Δηµοκρατίας, σε
αυτή την περίπτωση θα πρέπει οι πέντε Βουλευτές που είναι στην
Αίθουσα, που θα οµιλήσουν ή που εν πάση περιπτώσει τούς
αφορά, να µην ψηφίσουν. Αυτό είναι κάτι το αυτονόητο και µπο-
ρεί αυτονόητα να ρυθµιστεί και από το Προεδρείο, όπως ο κα-
θένας είπατε ότι δεν θα ψηφίσει στην κάλπη που τον αφορά.
Κατά συνέπεια η δικαιολογία αυτή, εάν εµφανιστεί, είναι απολύ-
τως προσχηµατική.

Καταλήγω και τελειώνω. Η σηµερινή διαδικασία είναι µια ιδιαί-
τερα θλιβερή διαδικασία αφ’ εαυτής, διότι κατηγορούνται έστω
και εµµέσως συνάδελφοι, αλλά και διά του τρόπου διά του
οποίου εισάγεται και µε τη µεθόδευση που εισάγεται. Το ελάχι-
στο που µπορεί να κάνει η Ολοµέλεια, για να προστατεύσει, πρώ-
τον, το κύρος το δικό της, δεύτερον, το κύρος του πολιτεύµατος,
τρίτον, την αξιοπρέπεια των Βουλευτών και όσων κατηγορούνται
αδίκως, είναι να πάρει απόφαση για τη µία κάλπη, να υπάρξει επι-
τροπή για την οποία η Νέα Δηµοκρατία ρητώς δηλώνει ότι επί
της µίας κάλπης θα ψηφίσει θετικά και να καταλήξουµε, αφού
διερευνηθούν τα πάντα, σε ασφαλές συµπέρασµα για το τι έχει
συµβεί εδώ.

Η προσπάθεια να σπιλωθούν υπολήψεις εκ των προτέρων διά
των δέκα καλπών και της οιονεί απόφασης περί δήθεν –δήθεν,
ξαναλέω- όχι διερεύνησης, αλλά ενοχής στα µάτια της κοινής
γνώµης -διότι εκεί απολήγει η µεθόδευση των δέκα καλπών- είναι
για µας, κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, απολύ-
τως απαράδεκτη. Για µας είναι θέµα αρχής και σας λέω ξεκά-
θαρα ότι θα έχουµε εντονότατη αντίδραση σ’ αυτό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Δένδια, προφανώς θέλετε να αξιοποιήσετε το άρθρο 67 του Κα-
νονισµού της Βουλής και θέτετε ένα παρεµπίπτον ζήτηµα. Καλώς
το κατάλαβα; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, η λέξη «παρεµπίπτον»
δεν αποτελεί ακριβώς αυτό το οποίο ήθελα να πω. Ούτε κατ’ ελά-
χιστον! Εµείς καταθέτουµε πρόταση µε την οποία ζητάµε η Ολο-
µέλεια αυτοτελώς να αποφασίσει να υπάρξει µία κάλπη για τη
σύσταση ή όχι Ειδικής Εξεταστικής Επιτροπής. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Και µόνο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Αυτό είναι το θέµα το οποίο συζητάµε

σήµερα εδώ, δηλαδή τη σύσταση ή όχι Ειδικής Εξεταστικής Επι-
τροπής, κατά την πρότασή σας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.
Είχατε την ευχέρεια να διατυπώσετε οποιαδήποτε πρόταση θέ-
λετε, αλλά δεν µπορούσατε και δεν τολµήσατε να διατυπώσετε
άλλη πρόταση. Το µόνο το οποίο τολµήσατε εγγράφως να ψελ-
λίσετε εδώ είναι τη σύσταση Ειδικής Εξεταστικής Επιτροπής. 

Επ’ αυτού, κυρία Πρόεδρε, πρέπει να αποφασίσει η Βουλή ως
κυρίαρχο όργανο, δηλαδή εάν θα πρέπει να στηθεί το µόνο αυ-
τονόητο: µία κάλπη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Δένδια, επειδή δεν προβλέπεται στην Ολοµέλεια της Βουλής τί-
ποτα άλλο, σ’ αυτή ειδικά τη συνεδρίαση, εκτός από το να προ-
βληθούν παρεµπίπτοντα ζητήµατα –σας διαβάζω και το σχετικό
άρθρο που λέει ότι παρεµπίπτον είναι κάθε ζήτηµα που εµφανί-
ζεται κατά την πορεία της κοινοβουλευτικής διαδικασίας και,
σύµφωνα µε τις διατάξεις του Κανονισµού, εµποδίζει ή επηρεάζει
τη συζήτηση ή τη λήψη απόφασης για το κύριο ζήτηµα- έτσι, λοι-
πόν, επειδή αυτό είναι «ad hoc», θα ήθελα, κατ’ αρχάς, να το χα-
ρακτηρίσουµε ως τέτοιο, για να ακολουθήσουµε και τη σχετική
διαδικασία.

Επίσης, θα ήθελα να σας ρωτήσω, κύριε Δένδια, ποιο άρθρο
του Κανονισµού παραβιάζεται; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, κατ’ αρχάς, έχω τη µε-
γάλη χαρά σήµερα να διεξάγω διαρκή διάλογο µε το Προεδρείο. 

Αν µε ρωτήσετε τώρα ποιο άρθρο παραβιάζεται, θα σας απαν-
τήσω ευθέως ότι παραβιάζεται το άρθρο 155, διότι επ’ αυτού,
όπως εισάγεται η πρόταση της Πλειοψηφίας, αυτονοήτως πρέπει
να πάµε στη µία κάλπη. 

Δεν θα το βρείτε διαβάζοντας το κείµενο, κυρία Πρόεδρε, διότι
προφανώς το κείµενο δεν προβλέπει την πρόταση ως διετυπώθη
ούτε καν αναφέρει τη µία ή τις δέκα κάλπες. Αν ανεφέρετο αυτό
στο κείµενο, τότε δεν θα υπήρχε θέµα απόφασης της Διάσκεψης
των Προέδρων, αλλά θα υπήρχε απλό θέµα ανάγνωσης του Κα-
νονισµού της Βουλής. Αυτό το καταλαβαίνει ακόµα και µικρό
παιδί. Η Διάσκεψη των Προέδρων, πέραν του κειµένου της προ-
τάσεως -διότι αυτή συζητάµε- αποφάσισε για δέκα κάλπες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Το
ακούσαµε, κύριε Δένδια. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Λέω ξανά, πρώτον, ότι, εάν ήθελε, θα
έπρεπε να αποφασίσει για έντεκα κάλπες. Δεύτερον, είναι απο-
λύτως παράνοµη η πρόταση, διότι δεν αντέχει σε σχέση µε την
πρόταση που συζητάµε σήµερα. 

Μην ψάξετε να το βρείτε στον Κανονισµό της Βουλής. Δεν
υπάρχει, κυρία Πρόεδρε. Την απόφαση της Διάσκεψης των Προ-
έδρων συζητάµε εδώ και επ’ αυτής της απόφασης εµείς καταθέ-
τουµε άλλη πρόταση -και όχι παρεµπίπτον ζήτηµα- µε την οποία
λέµε ότι εδώ πρέπει να στηθεί µία κάλπη επί ενός θέµατος. Το
θέµα είναι ένα και µόνο: η σύσταση ή µη της ειδικής επιτροπής.
Όλα τα άλλα παρέλκουν. Αποτελούν, θα µου επιτρέψετε να πω,
δικολαβίες -όχι δικές σας- της Πλειοψηφίας. Η Πλειοψηφία προ-
σπαθεί πίσω από τη λογική των δέκα καλπών να δηµιουργήσει
υπόνοιες ενοχής στην ελληνική κοινωνία και εµείς, κυρία Πρό-
εδρε, αυτό δεν είµαστε καθόλου διατεθειµένοι να το ανεχθούµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Σας
έχω δώσει επαρκή χρόνο και έχετε καταθέσει τα επιχειρήµατά
σας. Παρά ταύτα, ο Κανονισµός της Βουλής προβλέπει ότι µόνο
για παρεµπίπτοντα ζητήµατα µπορούµε να συζητήσουµε. Η Διά-
σκεψη των Προέδρων έχει πάρει τις αποφάσεις της, σύµφωνα
µε τον Κανονισµό της Βουλής. Δεν χρησιµοποίησε άλλες διατά-
ξεις και αυτές θα µπορούσατε να µνηµονεύσετε, αν παραβιάζον-
ται. 

Σε κάθε περίπτωση, το άρθρο 67 προσδιορίζει και τον χρόνο
µέσα στον οποίο µιλούν όσοι θέλουν να παρέµβουν στο παρεµ-
πίπτον ζήτηµα. Επίσης, µε βάση αυτό, θα καλέσω Κοινοβουλευ-
τικούς Εκπροσώπους, εισηγητές ή Υπουργούς µέσα σ’ αυτό το
συγκεκριµένο χρόνο να τοποθετηθούν. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Επ’ αυτού; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τώρα,

κύριε Δένδια. Εννοείται, αφού προτάσσεται σαν ζήτηµα. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο

για δυο λεπτά της ώρας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Διευκρι-

νίζω ότι το πλαίσιο µέσα στο οποίο πρέπει όλοι να τοποθετηθούν
είναι το Σύνταγµα, ο Κανονισµός της Βουλής και η κοινοβουλευ-
τική πρακτική, το κοινοβουλευτικό προηγούµενο. 

Μιλάµε -δόξα τω Θεώ- για δεκάδες σκάνδαλα που έχει διερευ-
νήσει αυτή η Βουλή, πόσες κάλπες έχει στήσει και για πόσους.
Και δεν θα έρθουµε σήµερα να ανακαλύψουµε την Αµερική. 

Θα παρακαλούσα, λοιπόν, συντεταγµένα, οργανωµένα και τη-
ρώντας τον χρόνο να συνεχίσουµε.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Υπάρχει και η διαδικασία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δεν θα

µου απαντήσετε, κύριε Βορίδη, απέναντι σε αυτό. Ξεκινάω τη
διαδικασία. 

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Θέλουµε να θέσουµε και άλλα θέ-
µατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ζητάει
ο κύριος Πρόεδρος της Βουλής τον λόγο.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, θέλουµε να θέ-
σουµε και άλλα θέµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Περιµέ-
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νετε.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κυρία Πρόεδρε, θα µας δώσετε

τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Αθανασίου, καθίστε κάτω τώρα. Καθίστε, σας παρακαλώ. Η συ-
ζήτηση θα γίνει οργανωµένα. Εάν είναι για τη διαδικασία αυτή να
φάµε τρεις ώρες, είναι άλλο ζήτηµα και άλλη επιλογή.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, θέλουµε να θέ-
σουµε και άλλα θέµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Θα σας
δώσω τον λόγο. Θα µιλήσετε. Όταν θα πάρετε τον λόγο, θα µι-
λήσετε.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Αυτό ζητάω. Να µου δώσετε τον
λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Θα πά-
ρετε τον λόγο µε τη σειρά κάθε κόµµα. Άνοιξε η συζήτηση ενός
παρεµπίπτοντος θέµατος. Μπορείτε να θέσετε άλλα δέκα.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Θέλω να θέσω άλλο θέµα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Καθί-

στε, κύριε Κουτσούκο. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Θα γλιτώσετε; Δεν θα γλιτώσετε!

(Γέλωτες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ελάτε,

κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Κυρία Πρό-

εδρε, θα ήθελα προς ενηµέρωση και των Κοινοβουλευτικών Εκ-
προσώπων, επειδή θα µιλήσουν, να θέσω το εξής, σε σχέση µε
την απόφαση της Διάσκεψης των Προέδρων, η οποία υπήρξε επί
της ουσίας της συζήτησης, σε σχέση µε το παρεµπίπτον ζήτηµα
το οποίο έθεσε σήµερα ο αξιότιµος κ. Δένδιας. Να πω δηλαδή
ευθέως, ευθύτατα, ότι το ζήτηµα που ετέθη δεν είναι ακριβώς
για τη µία ή τις πολλές κάλπες. Είναι για το αν θα υπάρχει η δυ-
νατότητα ή η υποχρέωση –αυτό µπήκε σε ψηφοφορία- να υπάρ-
χει για κάθε έναν εκ των αναφεροµένων στη δικογραφία η
επιλογή του κάθε Βουλευτή για το «υπέρ», «κατά» και «παρών» ή
να µην υπάρχει. 

Το βασικό επιχείρηµα µε βάση το οποίο υπερψηφίστηκε τελικά
η πρόταση για να υπάρχει και για τους δέκα αυτή η δυνατότητα
των υπολοίπων Βουλευτών, ανεξαρτήτως επαναλαµβάνω των
δέκα ή της µίας κάλπης, είναι ότι από κανέναν δεν µπορεί να στε-
ρηθεί το δικαίωµα να µην είναι τελικά στην πρόταση, διότι η πρό-
ταση απαιτεί, κατά τον Κανονισµό, εκατόν πενήντα µία ψήφους
θετικές για να πάει κάποιος αναφερόµενος και να εξεταστεί από
την εξεταστική των πραγµάτων ή όπως επιτροπή.

Άρα, εάν µεν πηγαίναµε στην πρόταση και υπερψηφιζόταν για
όλους µαζί, πακέτο, χωρίς να υπάρχει ψηφοφορία για κάθε έναν
ξεχωριστά, και πάλι λέω ανεξαρτήτως µίας ή δέκα καλπών, εάν
πηγαίναµε σε αυτή την πρόταση που ήταν η πρόταση των συνα-
δέλφων, σεβαστή, µε τα επιχειρήµατά της από την άλλη πλευρά,
θα ήταν υποχρεωτικό και για τους δέκα να είναι σε αυτή, στη διά-
θεση της επιτροπής ως αναφερόµενοι. Ενώ ο Κανονισµός είναι
σαφής, ότι η παρούσα Ολοµέλεια και διαδικασία µπορεί για κά-
ποιους εξ αυτών, µε όσα στοιχεία κάθε κόµµα έχει, που έχει ήδη
τη δικογραφία εδώ και αρκετές µέρες για να συνυπολογίσει, για
κάποιους εξ αυτών, ενδεχοµένως, µε βάση το αποτέλεσµα της
ψηφοφορίας, να µην τεθούν εξ υπαρχής στη διάθεση της επιτρο-
πής. Αυτό δεν µπορούσαµε να το αρνηθούµε σε κανέναν. 

Αυτή, λοιπόν, ήταν η ουσία της επιχειρηµατολογίας επί των
δύο προτάσεων. Αυτό είναι και το ζήτηµα µε βάση το οποίο προ-
χωράµε, έτσι όπως πολύ σωστά ερµηνεύσατε, κυρία Πρόεδρε.
Ήθελα να τα γνωρίζουν αυτά οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι,
έτσι ώστε να γίνει συζήτηση επί της ουσίας, πέραν των εντυπώ-
σεων που ενδεχοµένως καθένας θέλει να δηµιουργεί.

Ευχαριστώ.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κάνετε λάθος, κυρία Πρόεδρε.

Δεν είναι έτσι τα πράγµατα. Υπάρχει αντίλογος. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Προ-

τείνω, επειδή σύµφωνα µε το άρθρο 67 για τα παρεµπίπτοντα ζη-
τήµατα δίνεται χρόνος δύο λεπτά πρωτολογία και πέντε λεπτά
δευτερολογία, να ενοποιήσουµε τον χρόνο, για να έχετε τον
χρόνο να αναπτύξετε µε επάρκεια τις απόψεις σας. Να δώσω

από την αρχή επτά λεπτά, χωρίς δικαίωµα δευτερολογίας. Συµ-
φωνείτε; 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Είναι πολλά.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Μπορεί να µη χρειαστούν.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ζητώ τον λόγο επί της διαδικασίας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δεν

είναι επί της διαδικασίας, κύριε Κουτσούκο. Τι θέλετε; Πείτε µου.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Μας ρωτήσατε επί της διαδικασίας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ναι.

Στα επτά λεπτά, κύριε Κουτσούκο, θα πείτε για τα παρεµπί-
πτοντα.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ακούστε, για να είµαστε συνεννοη-
µένοι από την αρχή: Επειδή η διαδικασία είναι πάρα πολύ κρίσιµη
και εδώ δεν είναι έκτακτο Στρατοδικείο, που πρώτα αποφασί-
ζουµε και µετά διατάζουµε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ε, όχι,
κύριε Κουτσούκο, αρχίζουµε άσχηµα!  Στρατοδικεία άλλοι έκα-
ναν. 

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Θα µάθετε να ακούτε. Όταν κατη-
γορείτε ανθρώπους και παρατάξεις, θα µάθετε να ακούτε. 

Λοιπόν, σας ζήτησα το λόγο, κυρία Πρόεδρε, απευθυνόµενοι
σε σας που προεδρεύετε και δι’ υµών στον κ. Βούτση, για να µας
εξηγήσετε το εξής απλό, και παρακαλώ την ανοχή των συναδέλ-
φων που έχουν υπογράψει ένα χαρτί και ο Πρόεδρος της Βουλής
το άλλαξε. 

Πήραµε χθες το βράδυ την ηµερήσια διάταξη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τη διά-

βασα την ηµερήσια διάταξη.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Επιτρέψτε µου να σηµειώσω το επί-

µαχο. 
Λέει η ηµερήσια διάταξη, λοιπόν: «Συζήτηση και λήψη απόφα-

σης επί της πρότασης που κατέθεσαν ο Πρωθυπουργός και Πρό-
εδρος της Κοινοβουλευτικής οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ κ. Αλέξης
Τσίπρας και εκατόν σαράντα τέσσερις Βουλευτές της Κοινοβου-
λευτικής του Οµάδας, ο κ. Καµµένος και οι οκτώ Βουλευτές
του…». Είναι αυτό το κείµενο, το οποίο έχουν υπογράψει όλοι οι
συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ, το οποίο χαρακτηρίζω
«επιτοµή της µεθόδευσης». 

Τι λέει στο διατακτικό του, κυρία Πρόεδρε; «Πρόταση: Ως εκ
τούτου, τελικά και εν συνόψει προτείνουµε: α) Για τις παραπάνω
1 και 2 αναφερόµενες πράξεις να µην ασκηθεί δίωξη, λόγω παρέ-
λευσης της τασσόµενης κατά το Σύνταγµα άρθρο 86, παράγραφο
3, αποσβεστικής προθεσµίας.». Δηλαδή τους κατηγορούµε ότι διέ-
πραξαν το αδίκηµα της απιστίας, τους σπιλώνουµε και τους λα-
σπώνουµε, αλλά δεν µπορούµε να τους διώξουµε, έχει παρα-
γραφεί. «Και β) Για τις παραπάνω υπό 3 και 4 αναφερόµενες πρά-
ξεις», δηλαδή της δωροδοκίας και της δωροληψίας, για να µας
καταλαβαίνει και ο κόσµος που παρακολουθεί, «να συγκροτηθεί
Ειδική Κοινοβουλευτική Επιτροπή για την διενέργεια προκαταρ-
κτικής εξέτασης προκειµένου να ερευνηθεί», ακούστε, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, τι έχετε υπογράψει, «η αρµοδιότητα της Βου-
λής να ασκήσει ή µη σχετικές διώξεις και στην αρνητική περί-
πτωση να επιβεβαιωθεί η διωκτική αρµοδιότητα της ελληνικής
δικαιοσύνης». Δηλαδή, µε βάση την πρόταση που µας καταθέσατε
εσείς, θέλατε να συγκροτηθεί µία διαδικασία fast track, που θα κρί-
νει ότι είναι αναρµόδια η προανακριτική και θα ξαναστείλει τους
φακέλους στη δικαιοσύνη, παραµένοντας η σπίλωση και η λάσπη
κατά των προσώπων. 

Έρχεται ο κύριος Πρόεδρος, λοιπόν, µε την ηµερήσια διάταξη,
την οποία διαµοίρασε µετά τη διαδικασία της Διάσκεψης των
Προέδρων, να µας προτείνει την «προανακριτική για ενδεχόµενη
τέλεση των αδικηµάτων της δωροληψίας και δωροδοκίας και της
νοµιµοποίησης εσόδων από εγκληµατική δραστηριότητα». Προ-
φανώς, εννοεί µία κανονική προανακριτική, που θα καλέσει µάρ-
τυρες, κουκουλοφόρους και µη, θα καλέσει τους εγκαλούµενους
να απολογηθούν και, φυσικά, θα διευρύνει και το αντικείµενο µε
πλήρη αρµοδιότητα. 

Το ερώτηµα, λοιπόν, κυρία Πρόεδρε, σε εσάς είναι…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δεν

είναι ερώτηµα. Δεν κάνουµε διάλογο εδώ.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ακούστε, εγώ θέλω να υποβάλω το

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΕ’ - 21 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2018 5241



ερώτηµα και εσείς µη βιάζεστε, θα απαντήσετε στο τέλος. Έχετε
την καθ’ ύψους, από το ύψος της Έδρας δηλαδή, δυνατότητα
να απαντάτε σε όποιον θέλετε, όποτε θέλετε.

Λέω, λοιπόν, κυρία Πρόεδρε: Θα προτείνετε τη συγκρότηση
µιας προανακριτικής επιτροπής πλήρους αρµοδιότητας, η οποία
σε διαδικασία και χρόνο, που εµείς προτείνουµε να είναι άπλε-
τος, θα διερευνήσει στην ουσία την υπόθεση ή, µε βάση το αρ-
χικό κείµενο, θα πάµε σε µία διαδικασία express;  

Και θα ήθελα παρεµπιπτόντως να προσθέσω στα επιχειρήµατα
του κ. Δένδια, µε το λάθος που έκανε να αναφερθεί σε έντεκα
κάλπες, ότι δώδεκα πρέπει να είναι οι κάλπες… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δεκα-
πέντε.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: ...διότι η µηνυτήρια αναφορά που
αναφέρεται στη δικογραφία των συναδέλφων: Κεγκέρογλου, Χρι-
στοφιλοπούλου και Λοβέρδου αφορά την πολιτική ηγεσία του
Υπουργείου και ήταν και ο κ. Ξανθός µαζί µε τον κ. Κουρουµπλή.
Εάν θέλετε λοιπόν -που κατά τη γνώµη µας είναι λάθος- οι κάλ-
πες έπρεπε να είναι δώδεκα. 

Εµείς, κυρία Πρόεδρε, για να µην απασχολήσω άλλη φορά το
Σώµα, θέλουµε να δηλώσουµε, όπως έχει πει και η Πρόεδρός
µας και τα συλλογικά µας όργανα, ότι θέλουµε προανακριτική
επί της ουσίας για να λάµψει η αλήθεια. Και θα υπερβούµε τα
διαδικαστικά τερτίπια και τις µεθοδεύσεις, για να καταλήξουµε
εκεί που πράγµατι επιθυµεί ο λαός, δηλαδή να συζητήσουµε επί
της ουσίας. 

Το ερώτηµα, λοιπόν, το θέτω σε εσάς και χρειάζεται µια απάν-
τηση, για να δούµε εάν θα έχουµε µία κανονική προανακριτική ή
µία διαδικασία «ξέπλυµα» και «τηγάνι». 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Κουτσούκο, κατ’ αρχάς, όπως ξέρετε, αυτά όλα θα τεθούν στην
προανακριτική επιτροπή. Πόσο χρόνο θα κρατήσει δεν το γνω-
ρίζει κανείς. Υπάρχει, προτείνεται χρόνος σύµφωνα µε τον νόµο.
Από εκεί και ύστερα παρατείνεται, εφόσον υπάρχουν ζητήµατα.
Κατ’ αρχάς και µόνο το γεγονός ότι θα κληθούν να µιλήσουν,
εφόσον το θελήσουν, τα δέκα διερευνώµενα πρόσωπα, µόνο εξ
αυτού καταλαβαίνετε ότι θα γίνει µία διαδικασία συγκεκριµένη.
Πόσο θα κρατήσει; Μπορεί να κρατήσει έναν µήνα. Εάν δεν κρα-
τήσει έναν µήνα και κρατήσει παραπάνω, εδώ είµαστε, να ζητή-
σουµε παράταση. 

Όλα τα άλλα, τα υπόλοιπα που είπατε, κύριε Κουτσούκο, έχετε
µεγάλη πείρα, γιατί έχετε προτείνει επανειληµµένως προκαταρ-
κτικές για σκάνδαλα. 

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Μετά από εξεταστικές!  
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Σας πα-

ρακαλώ. Μια φορά υπήρχε Εξεταστική Επιτροπή στο Βατοπέδι.
Στη λίστα Λαγκάρντ ήταν η Επιτροπή Θεσµών που ασχολήθηκε.
Δεν υπάρχουν τέτοιες νοµοµολογίες.

Και, επίσης, να ξεκαθαρίσω ότι εδώ δεν είναι ακροαµατική δια-
δικασία δικαστηρίου, για να µας πείτε πώς είναι το κλητήριο θέ-
σπισµα, πώς είναι το κατηγορητήριο. Προκύπτει από το
Σύνταγµα και τον Κανονισµό της Βουλής ότι δεν υπάρχει ούτε
συγκεκριµένη ακρίβεια ούτε συγκεκριµένη αρχιτεκτονική. Μία
χαρά τα περιλαµβάνει όλα η πρόταση που έχει κατατεθεί και τα
αδικήµατα και τα πρόσωπα και τις ενδείξεις που υπάρχουν και
τα στοιχεία που χρειάζεται για να τεκµηριωθεί η πρόταση για τη
συγκρότηση προκαταρτικής επιτροπής, η οποία και µόνο αυτή
θα διερευνήσει τυχόν ευθύνες.  

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Σας παρακαλώ!
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Μην κάνετε οµιλία, κυρία Πρόεδρε!  
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Δεν µπορεί να παίρνει θέση το Προ-

εδρείο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Σας πα-

ρακαλώ! Εδώ θα µιλάµε µε βάση το Σύνταγµα και τον Κανονισµό
και την κοινοβουλευτική πρακτική. Δεν θα δηµιουργήσουµε και-
νούργια νοµολογία. Και γι’ αυτό, λοιπόν, θα γίνει οργανωµένη
συζήτηση. 

Θα µιλήσετε, κύριε Βορίδη, εφόσον έχετε οριστεί.  Μη διαµαρ-
τύρεστε.  

Λοιπόν, ξεκινάω, κατά συνέπεια, µε τον κ. Παρασκευόπουλο. 
Ορίστε, κύριε Παρασκευόπουλε, έχετε τον λόγο για επτά

λεπτά. Δεν έφερε κανείς αντίρρηση. Σας ευχαριστώ. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ. 
Δεν θα εξαντλήσω τα επτά λεπτά, έχω πολύ λιγότερα να πω.

Και θα τα πω βέβαια, εφόσον µου δοθεί η δυνατότητα.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κυρία Πρόεδρε,…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Αθανασίου, σας παρακαλώ, έχετε στείλει χαρτί ότι θέλετε τον
λόγο, δεν θα τον πάρετε! Καθίστε κάτω. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ: Για τα συγκεκριµένα δύο
ζητήµατα, λοιπόν, τα οποία τέθηκαν να απαντήσω τάχιστα: 

Πρώτον, το ζήτηµα το οποίο εξετάζεται εδώ δεν εξετάζεται in
rem, εξετάζεται in personam. Δηλαδή, δεν είναι ένα ενιαίο ζήτηµα
δηµοσίου συµφέροντος, όπως αυτά τα οποία εξετάζονται από
την Εξεταστική Επιτροπή, ώστε να εξεταστεί εδώ ενιαία. Εξετά-
ζονται ποινικές ευθύνες, βαίνουµε προς την σύσταση προανα-
κριτικής επιτροπής, η οποία έχει ποινικό ορίζοντα και εποµένως
οι ευθύνες, οι οποίες εξετάζονται εδώ και οι οποίες θα καθορί-
σουν τη διαδικασία η οποία θα ακολουθήσει, είναι ατοµικές. 

Και δεύτερο θέµα, που σχετίζεται µε το ίδιο ερώτηµα, είναι ότι
ο αριθµός των καλπών δεν εξαρτάται από τον αριθµό των υπό-
πτων ή εµπλεκοµένων ή κατηγορουµένων επί τις κατηγορίες,
ώστε εάν είναι δέκα οι κατηγορούµενοι και τρεις ή τέσσερις ή
πέντε οι κατηγορίες, να έχουµε πενήντα κάλπες. Βασικά, ο αριθ-
µός των καλπών εξαρτάται από τους ψηφοφόρους και από τις
ειδικές ιδιοµορφίες που µπορεί να αφορούν τη δική τους ιδιό-
τητα και υπόσταση. 

Εδώ το θέµα είναι καθαρό. Το θέµα είναι η διασφάλιση της µυ-
στικότητας της ψήφου. Εάν η κάλπη είναι ενιαία, εκείνος που έχει
κώλυµα να ψηφίσει τον εαυτό του, διότι είναι µέλος αυτής της
Βουλής και είναι και εµπλεκόµενος –για να χρησιµοποιήσω αυτή
τη λέξη, καλή είναι, που τώρα χρησιµοποιούµε-, αυτός τι θα
κάνει;  Εάν πάει και ψηφίσει στην έννοια κάλπη, χωρίς να ψηφίσει
κάτι το οποίο αφορά τον εαυτό του, τότε θα αποκαλυφθεί η ιδιό-
τητά του. Απλώς, αυτό το τεχνικό θέµα θέλει να αποφύγει η επι-
λογή των δέκα καλπών. Και δεν υπάρχει κανένα πολιτικό ή άλλο
κίνητρο πέρα από αυτό. Εάν δεν υπήρχε θέµα να ψηφίσουν όσοι
έχουν ένα προσωπικό θέµα, όπως αυτό, τότε δε θα υπήρχε θέµα
για δέκα κάλπες. 

Σας ευχαριστώ πολύ.          
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Και εγώ
ευχαριστώ.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Βορίδη, εσείς γιατί; Τα εξήγησε ο κ. Δένδιας. Θέλετε κι εσείς τον
λόγο;

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Αν έχετε την καλοσύνη, κυρία Πρό-
εδρε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Εγώ έθεσα την πρόταση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Να ενο-

ποιηθούν, όµως, οι ρόλοι. Διότι αν ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος λέει κάποια και µετά έρχεται και ο εισηγητής, δεν γίνεται
αυτό. Τελευταία φορά.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Σας παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι. Δεν θέλουµε σχόλια τώρα.

Δεν είναι η στιγµή.
Κύριε Βορίδη, έχετε τον λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Επί του τελευταίου αυτού επιχειρήµατος, για να πάµε κατευ-

θείαν σ’ αυτό: Ο κ. Κουρουµπλής είναι εµπλεκόµενος; Η πρόταση
διαλαµβάνει θέση επί της εξαλείψεως του αξιοποίνου. Είναι εµ-
πλεκόµενος; Γιατί δεν έχουµε, λοιπόν, έντεκα κάλπες; Πρώτη και
βασική ερώτηση αυτή, για να τελειώνουµε. Απάντηση: Δεν
έχουµε έντεκα κάλπες, γιατί για το ζήτηµα Κουρουµπλή η πρό-
ταση είναι η πρόταση της συγκάλυψης. Για αυτό δεν έχουµε έν-
τεκα κάλπες. Πρώτο αυτό.
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Πάµε στο δεύτερο. Η συγκεκριµένη πρόταση, όµως -αφού
πάµε σ’ αυτό- έχει συγκεκριµένες κατηγορίες; Να ξαναδιαβά-
σουµε. Η πρώτη της θέση είναι να αποφασίσετε την εξάλειψη
του αξιοποίνου. Εγώ έχω µια ερώτηση εκεί: Για να αποφασίσετε
την εξάλειψη του αξιοποίνου, δεν πρέπει να έχετε διαγνώσει
χρόνο τέλεσης της πράξης; Δεν πρέπει να έχετε διαγνώσει
πράξη; Πώς θα την αποφασίσετε; Χωρίς προκαταρκτική που θα
εξετάσει µάρτυρες, προκειµένου να διαγνώσει αυτά τα δύο στοι-
χεία; Γιατί όχι; Γιατί είναι η Βουλή της συγκάλυψης εδώ. Για αυτό
όχι. Αυτό είναι το πρώτο σκέλος.

Πάµε στο δεύτερο. Τι λέει η πρότασή σας στο δεύτερο; Έχει
κατηγορίες; Ποιες είναι οι κατηγορίες; Σε αυτή την πρόταση το
ξέρετε ότι από τα δέκα, έντεκα ονόµατα που αναφέρονται στο
διαβιβαστικό για τα πέντε δεν κάνετε αναφορά; Δεν λέτε το
όνοµά τους! Ξέρετε για ποια πέντε; Ευάγγελος Βενιζέλος, Πι-
κραµµένος, Σαλµάς, Λυκουρέντζος και Κουτρουµάνης. Δεν κά-
νετε αναφορά. Καθόλου. Δεν υπάρχει πράξη. Για τους
υπόλοιπους κατηγορία κάνετε; Να πείτε, δηλαδή, ότι αυτοί έκα-
ναν αυτό το κακό. Όχι. Παίρνετε απλώς αποσπάσµατα επιλεκτικά
από ορισµένα στοιχεία της δικογραφίας που διαβιβάστηκε, µε-
ρικά αποσπάσµατα, και κάτι αναφέρετε σ’ αυτό. Θα τα δούµε,
όµως, στην πορεία.

Τι λέει, όµως, τελικώς η πρότασή σας; Μετά ταύτα, έρχοµαι,
λοιπόν, στην πρόταση για τη σύσταση. Σας τη διαβάζω: «Να συγ-
κροτηθεί Ειδική Κοινοβουλευτική Επιτροπή για τη διενέργεια
προκαταρκτικής εξέτασης, προκειµένου…», ακούστε την εντολή
που θα δώσετε στην επιτροπή, γιατί αυτό θα δώσετε σαν εντολή,
όχι κάτι άλλο, «…να ερευνηθεί η αρµοδιότητα της Βουλής». 

Θα γίνει µια ενδιαφέρουσα νοµική συζήτηση. Εγώ τις αγαπώ
τις νοµικές συζητήσεις. Αλλά η Βουλή και η επιτροπή είναι νοµικό
forum, που θα λέµε: «Άραγε, έχει αρµοδιότητα τη Βουλή ή µήπως
και δεν έχει;». Αυτό θα είναι το αντικείµενο της συζήτησης. Εγώ
λέω, όµως, ότι αυτό θέλετε. Ξέρετε γιατί το θέλετε αυτό; Εδώ
είναι το κεφάλαιο σκευωρία. Φεύγουµε από τη συγκάλυψη. Γιατί; 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Μην αντιδράτε, γιατί θα τα ακούσετε περισσότερο. 
Γιατί; Γιατί, αφού βεβαίως όλη αυτή η ωραία δικογραφία δεν

έχει τίποτα -έχει τρεις κουκουλοφόρους µάρτυρες και θα δούµε
πώς αυτοί κατέληξαν κουκουλοφόροι, γιατί αυτό είναι το πιο εν-
διαφέρον από όλα- πού να αποτολµήσετε να διατυπώσετε κατη-
γορίες συγκεκριµένες; Δεν τις διατυπώσατε. Καλά. Τότε το
αντικείµενο εδώ είναι ένα: Έχει αρµοδιότητα, ναι ή όχι, η Βουλή
για να ασκήσει διώξεις –δηλαδή, τι;- σχετικές µε τη φερόµενη
δωροδοκία; Και να πει εάν αυτή εµπίπτει στην έννοια της παρά-
βασης καθήκοντος, δηλαδή των καθηκόντων των Υπουργών, ή
όχι. 

Ωραίο νοµικό ερώτηµα. Μπορεί, όµως, το «ναι» ή το «όχι» στη
σύσταση αυτής της επιτροπής που κρίνει µόνο την αρµοδιότητα,
κυρία Πρόεδρε, να διατυπωθεί µε µία κάλπη. Γιατί εδώ δεν έχουµε
κατηγορίες. Γιατί εδώ δεν έχουµε πρόσωπα. Γιατί εδώ δεν έχουµε
εξατοµίκευση. Γιατί, σύµφωνα µε την εντολή που θα δώσετε, εδώ
το µόνο το οποίο θα γίνει από αυτή την επιτροπή είναι µια συζή-
τηση περί της αρµοδιότητος. Τι θέλετε τις δέκα κάλπες τότε; Σε
αυτό το ερώτηµα, που θέτετε προς την Ολοµέλεια, οι προτείνον-
τες Βουλευτές, υπάρχει µια κάλπη µε µια απάντηση: «ναι» ή «όχι».
Τα υπόλοιπα, θα ήθελαν πρόσωπα, κατηγορίες, λεπτοµερή περι-
γραφή της πράξης. 

Άκουσα και µια πολύ ενδιαφέρουσα άποψη, στα όρια του απί-
στευτου, αλλά το συνηθίζουµε. Λέει: «Δεν χρειάζεται περιγραφή
των πράξεων». Διαβάζω τον Κανονισµό της Βουλής, άρθρο 154
παράγραφος 3: «Η πρόταση για άσκηση δίωξης πρέπει να προσ-
διορίζει µε σαφήνεια τις πράξεις ή τις παραλείψεις που σύµφωνα
µε τον νόµο για την ευθύνη των Υπουργών είναι αξιόποινες και
να µνηµονεύει τις διατάξεις που παραβιάστηκαν.». Και προφανώς
είναι αυτονόητο, διότι θα φτάναµε εδώ να εκτοξεύουµε κατηγο-
ρίες και να ζητάµε σε ανθρώπους να εξηγήσουν, χωρίς να τους
έχουµε πει για ποιο πράγµα ελέγχονται. Και θα δούµε στην πο-
ρεία τι εικαζόµενα µπορεί να θεωρήσει κανείς ότι ελέγχονται,
γιατί θα µιλούν όχι µε βάση τη δική σας κατηγορία, που δεν την
αποτολµήσατε, καθώς κατέρρευσε η σκευωρία την ώρα που τη
σχεδιάζατε, αλλά θα µιλήσουν µε βάση τη δικογραφία και όχι µε

βάση την κατηγορία, όπως δεν θα έπρεπε και όπως δεν θα όφει-
λαν.

Άρα, λοιπόν, η ορθή θέση εδώ θα ήταν µια κάλπη και αυτό στη-
ρίζεται στη δική σας πρόταση, την πρόταση της σκευωρίας και
της συγκάλυψης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Λοιπόν,

κύριε Βορίδη, επειδή θέσατε κάποια ζητήµατα…
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Δεν θέλω απάντηση από εσάς, όµως.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Όχι,

όχι. Θα χρειαστεί σαν Πρόεδρος, για να διευκολύνω τη συζή-
τηση, να διαβάσω από την πρόταση, που λέτε ότι λείπουν τα εγ-
κλήµατα.

Όπως είναι γνωστό, ξεκινά στη σελίδα 7 και 8…
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Ποια εγκλήµατα;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Ποια εγκλήµατα λέτε; Κατηγορίες είναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τα

οποία αποδίδονται, κύριε. Αποδίδονται κάποια εγκλήµατα από το
διαβιβαστικό της Εισαγγελέως Διαφθοράς. 

Τώρα αφήστε τις εντυπώσεις. Εδώ δεν θα κάνουµε µάχη εν-
τυπώσεων. Θα µιλήσουµε επί της ουσίας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Αυτό το λέµε εµείς σε σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Λοιπόν,

το 1 και το 2 είναι η απιστία. Το 3, στη σελίδα 8 της πρότασής
µας, αναφέρεται στα εγκλήµατα δωροληψίας και δωροδοκίας
υπαλλήλων, που αφορούν πράξεις που τελέστηκαν.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Δεν καταλαβαίνετε ότι είστε Πρόεδρος
του Κοινοβουλίου;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ο χρό-
νος και ο τόπος είναι…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Δεν καταλαβαίνετε ότι είστε Πρόεδρος
του Κοινοβουλίου και δεν µπορείτε να µιλάτε επί της ουσίας;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Κικίλια, γιατρός δεν είστε; Καθίστε κάτω να µας πείτε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Απαγορεύεται να µιλάτε επί της ουσίας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Και το

επόµενο, αναφέρεται στη νοµιµοποίηση εσόδων από εγκληµα-
τική δραστηριότητα.

Εδώ, κύριε Βορίδη, ως γνωστόν δεν γίνεται διάλογος.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Θα µου απαντήσει ο κ. Μαντάς. Δεν

θέλω να απαντήσετε εσείς.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δεν ση-

κώνεται κάποιος να ρωτήσει τον οποιονδήποτε. Ο Πρόεδρος
συντονίζει.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Συντονίζει. Εσείς δεν συντονίζετε.
Μιλάτε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Και
είναι ακριβώς θέµα του Προέδρου αν θα το βάλει ακόµα και σε
ψηφοφορία.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Κατεβείτε να πάρετε τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Βορίδη, διαβάστε το άρθρο 67, γιατί δεν είναι τυχαίο το τι είπα.
Ο Πρόεδρος καθορίζει µε βάση το άρθρο 67 πώς θα διεξαχθεί

η συζήτηση και µε ποια στοιχεία.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Να καθορίσετε. Εσείς µας δίνετε

απαντήσεις.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Βορίδη, ούτε εσείς ούτε κανένας άλλος δεν έχετε δικαίωµα να
απευθύνετε ερωτήµατα και να τα απαντάει όποιος εσείς επιλέ-
γετε. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Κανένα ερώτηµα δεν έκανα. Δεν έχω
καµµία απορία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κατά
συνέπεια, σας παρακαλώ. Δεν υπάρχει έλλειψη των εγκληµάτων
για τα οποία θέλετε να δηµιουργήσετε την εντύπωση και πάνω
στα οποία στηρίζετε τη θεωρία σας περί σκευωρίας.

Κατά συνέπεια, προσέξτε, επειδή δεν θα φάµε εδώ απεριόρι-
στο χρόνο, θα δώσω τον λόγο και στους υπόλοιπους. Προχωράω
µε τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη, η οποία προφανώς θα κάνει
το ίδιο. Μίλησε ο κ. Κουτσούκος. Τώρα θα µιλήσει ο κ. Παπαθε-
οδώρου.
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ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κυρία Πρόεδρε, ο κ. Κου-
τσούκος σάς έθεσε το θέµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Μη δια-
στρεβλώνουµε, γιατί αν ξεκινήσουµε για την αποκατάσταση, τι
λέει το χαρτί, νοµίζω ότι θα φάµε το πεντάωρο.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κυρία Πρόεδρε, είµαι πολύ
ικανοποιηµένος, διότι δώσατε την αναµενόµενη απάντηση στο
ερώτηµα τι θα κάνει η Ειδική Κοινοβουλευτική Επιτροπή.  Μα,
ό,τι προβλέπει ο Κανονισµός. Μόνο που δεν είναι έτσι όταν περι-
γράφεται η πρόταση, διότι, στην ουσία, αυτό που εισάγει ο κύ-
ριος Πρόεδρος της Βουλής, τι είναι; Είναι η ηµερήσια διάταξη
-πράγµατι αυτή έχει να κάνει µε αυτά που προβλέπει ο Κανονι-
σµός- που στηρίζεται, όµως, στην πρόταση. 

Λέγατε, λοιπόν, προηγουµένως, κυρία Πρόεδρε, το εξής: «Μα,
περιγράφονται τα αδικήµατα.». Για να δούµε, περιγράφονται τα
αδικήµατα;

Εµείς υποστηρίζουµε ότι η πρόταση είναι παντελώς ανυπό-
στατη. Επίσης, είναι παντελώς άκυρη. 

Το πρώτο αδίκηµα, λοιπόν, κυρία Πρόεδρε -πάω µε τη δική
σας λογική και όχι µε τη δική µου-, περιγράφεται. Είναι η απιστία.
Το δεύτερο αδίκηµα, κυρία Πρόεδρε, που καταγγέλλεται από
τους τρεις Βουλευτές της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης, περι-
γράφεται; Αυτό που µας λέτε ότι παραγράφεται, περιγράφεται;
Δεν περιγράφεται, κυρία Πρόεδρε, γιατί µας λέτε, «…σχετικά,
πάντως, µε τις αναφερόµενες πράξεις στο έγγραφο…», αναφε-
ρόµενες πράξεις, εσείς, κύριοι Βουλευτές, δεν ξέρετε εάν οι ανα-
φερόµενες πράξεις είναι παραγεγραµµένες!, «…που απέστειλαν
οι Βουλευτές Χριστοφιλοπούλου, Λοβέρδος και Κεγκέρογλου
σχετικά µε τον πρώην Υπουργό Υγείας «Π.Κ.».». Τι είναι ο Υπουρ-
γός Υγείας, ανήλικο και τον γράφετε µε τα αρχικά του; Τι είναι;
«Π.Κ.». Παναγιώτης Κουρουµπλής, για να συνεννοούµαστε. Γιατί
τον γράφετε µε τα αρχικά του; Και πού είναι το αδίκηµα, κυρία
Πρόεδρε, που περιγράφεται εδώ; Πού είναι το αδίκηµα το οποίο
θεωρείτε µετά στην πρότασή σας παραγεγραµµένο; 

Από τη µια πλευρά, κυρία Πρόεδρε, ενώ στο 3 θεωρείτε ότι θα
πρέπει να γίνει διαχωρισµός για τη δωροδοκία και τη δωροληψία,
εάν έχει τελεστεί κατά την άσκηση των καθηκόντων -λέτε µέσα
στην πρόταση την οποία υπογράψατε εσείς, ότι είναι παραγε-
γραµµένο και αυτό-, από την άλλη πλευρά, εάν είναι επ’ ευκαιρία,
τότε αρµοδιότητα έχει η δικαιοσύνη και δεν έχει η Βουλή. 

Και καταλήγετε σε µια πρόταση, κυρίες και κύριοι της Πλει-
οψηφίας, που λέει το εξής καταπληκτικό: Δεν θα υπάρξει Ειδική
Κοινοβουλευτική Επιτροπή, έτσι όπως την αναφέρουν τα άρθρα
153, 154 και 155, µε πλήρεις ανακριτικές αρµοδιότητες που θα
πάρει την υπόθεση από την αρχή, η οποία θα καλεί µάρτυρες -
προστατευόµενους ή µη, θα το δούµε-, η οποία θα καλεί τους
εγκαλούµενους, η οποία, επίσης, θα µπορεί να καλεί και άλλα
πολιτικά πρόσωπα, γνώστες ή δράστες της σκευωρίας.

Και σας ερωτώ: Θα πάµε σύµφωνα µε την πρόταση που λέει ο
κύριος Πρόεδρος -γιατί είναι σύµφωνα µε την πρότασή του- σε
µια Ειδική Κοινοβουλευτική Επιτροπή που απλά θα συζητήσει αν
έχει αρµοδιότητα; Και το καλύτερο: Σε περίπτωση αρνητική, τι
θα κάνει; Θα επιβεβαιώσει την αρµοδιότητα της δικαιοσύνης; Θα
πάει η Ειδική Κοινοβουλευτική Επιτροπή να επιβεβαιώσει εάν
έχει αρµοδιότητα η δικαιοσύνη για τη νοµιµοποίηση;

Ξέρετε τι κάνετε στην πρόταση; Είναι πολύ πονηρό. Μας λέτε
ότι το 1 και το 2 είναι παραγεγραµµένα. Δεν θα ασχοληθούµε.
Δεν υπάρχει άσκηση ποινικής δίωξης. Το 3, το µισό, αφορά συγ-
κεκριµένα πρόσωπα, αυτούς που θα καθορίσετε ότι χρηµατίστη-
καν επ’ ευκαιρία και όχι κατά την άσκηση των καθηκόντων τους,
λες και υπάρχει καθήκον να τα παίρνει ένας Υπουργός, ή δεν έχει
καµµία σχέση αν τα παίρνει ένας πρώην Πρωθυπουργός. Αστει-
ότητες! Όµως, εκεί το µισό το θεωρείτε και αυτό παραγεγραµ-
µένο και κατά την πρότασή σας δεν θα µιλήσουµε γι’ αυτό; Μα,
τι λέτε; 

Για αυτό σας είπε ο κ. Κουτσούκος: «Θέλετε να συστήσουµε
µια Ειδική Κοινοβουλευτική Επιτροπή; Βάλτε µια κάλπη να το κά-
νουµε, για όλους µέσα, για όλα τα αδικήµατα.». Γιατί αυτό θα
κάνει η Ειδική Κοινοβουλευτική Επιτροπή. Τι πιστεύετε; Ότι θα
πάµε να κάνουµε επιστηµονικό διάλογο ο κ. Παρασκευόπουλος,
εγώ, ο κ. Βορίδης και οι υπόλοιποι, για να λέµε εάν έχει ή δεν

έχει αρµοδιότητα η Ειδική Κοινοβουλευτική Επιτροπή;
Όπως είπε η κυρία Πρόεδρος, η Ειδική Κοινοβουλευτική Επι-

τροπή ξεκινάει και έχει αρµοδιότητα από την αρχή, για να τα πά-
ρουµε τα πράγµατα από την αρχή, µε όλους τους µάρτυρες και
να δούµε αν είναι προστατευόµενοι και ποιοι τούς προστα-
τεύουν. Αυτή είναι η δουλειά της Ειδικής Κοινοβουλευτικής Επι-
τροπής και όχι η διενέργεια διαλόγου περί αρµοδιότητας. Έχει
αρµοδιότητα. Αυτό θα πάµε να ψηφίσουµε.

Αν θα ψηφίσουµε αυτό, λοιπόν, όπου τα αδικήµατα δεν τα πε-
ριγράφετε -επαναλαµβάνω- γιατί δεν γνωρίζετε γιατί κατηγορεί-
ται ο Π.Κ., ο κ. Κουρουµπλής -δεν ξέρω αν το γνωρίζετε, πάντως
δεν το λέει µέσα-, θα πρέπει να τα πάρουµε από την αρχή, να
δούµε αν η περίοδος του 2015, από τον Σεπτέµβριο, που ο κ.
Ξανθός είναι Υπουργός Υγείας παραγράφεται ή όχι -δεν παρα-
γράφεται-,  να ξεκινήσουµε τη συζήτηση από την αρχή in rem,
δηλαδή για όλα τα πράγµατα σε σχέση µε πρόσωπα. Μα, εδώ
λείπουν τα µισά. Δεν λείπουν πρόσωπα εδώ; Και πού ξέρετε ποια
είναι η κατάληξη πολλών από τους αναφερόµενους µέσα στη δι-
κογραφία; 

Άρα, κυρία Πρόεδρε, ή ισχύει η πρόταση ή ισχύει η ηµερήσια
διάταξη. Και τα δυο δεν γίνεται. Θα µας πείτε, για να ξεκινήσουµε
τη συζήτηση εδώ, τι ισχύει από τα δυο. 

Δεύτερον, θα µας πείτε ποια είναι τα αδικήµατα. Ορισµένα
πράγµατι αναφέρονται. Άλλα δεν αναφέρονται καθόλου. Και
άλλα αναφέρονται ως παραγεγραµµένα. Εποµένως, επειδή εδώ
θα πρέπει να ξέρουν όλοι τι συζητάµε σήµερα, θα ξεκινήσουµε
τη συζήτηση από την αρχή, θα ξεκινήσουµε κανονικά. 

Ζητώ µε µεγάλο σεβασµό να τοποθετηθεί ο κύριος Πρόεδρος
της Βουλής που µάζεψε την πρόταση της Πλειοψηφίας. Τη µα-
ζέψατε, κύριε Πρόεδρε, διότι η πρόταση της Πλειοψηφίας δεν
είναι αυτό που γράφεται στην ηµερήσια διάταξη. Εσείς σωστά
το κάνετε. Γράφετε αυτό που λέει ο Κανονισµός. Η πρόταση της
Πλειοψηφίας είναι να πάµε να συζητήσουµε δύο, τρεις ηµέρες
σε δυο, τρεις συνεδριάσεις και να στείλουµε τον φάκελο στη δι-
καιοσύνη. Δεν θα γίνει έτσι, ούτε πρόκειται να στηθούν κάλπες
για να σπιλωθούν πρόσωπα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Αλί-
µονο!

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: …και µετά να τους πούµε
«συγνώµη, αυτά είναι της δικαιοσύνης, δεν έχουµε εµείς αρµο-
διότητα». Αυτές είναι δίκες τις οποίες γνωρίσαµε στο παρελθόν
και έχουν πολύ σκοτεινή ιστορική αναφορά. Εδώ θα συζητή-
σουµε για όλους και για όλα. 

Πάνω απ’ όλα, όµως, όχι κανιβαλισµό των θεσµών, που επιχει-
ρείται από ορισµένες πτέρυγες, όχι κανιβαλισµό των διαδικα-
σιών. Είπατε ότι έχουµε για να τελειώσουµε µέχρι τις δέκα το
βράδυ. Γιατί, κυρία Πρόεδρε; Συζητάµε ένα από τα πιο βασικά
ζητήµατα. Οι πάντες γνωρίζουν στο εξωτερικό ότι δέκα πρόσωπα
παραπέµπονται. Για ποιον λόγο θα πρέπει να το κλείσουµε σε δε-
καπέντε ώρες; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ολο-
κληρώστε, παρακαλώ, κύριε Παπαθεοδώρου. Εντάξει, το ακού-
σαµε. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Ολοκλήρωσα και σας παρα-
καλώ πολύ να έχουµε απάντηση σε αυτό από την αρχή, γιατί
αυτό κρίνει τη διαδικασία σήµερα. Εµείς θέλουµε Ειδική Κοινο-
βουλευτική Επιτροπή για όλα και για όλους, µε πλήρεις ανακρι-
τικές αρµοδιότητες από την αρχή. Κι εκεί δεν υπάρχουν προ-
στατευόµενοι. Σας το εγγυώµαι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Για να
µην υπάρχει πάλι διαµαρτυρία, σας διαβάζω το άρθρο 67 παρά-
γραφος 7. «Για τα παρεµπίπτοντα αποφαίνεται ο Πρόεδρος. Αν
διατυπωθούν αντιρρήσεις, αποφασίζει η Βουλή µε ανάταση ή
έγερση και χωρίς άλλη συζήτηση.». 

Κατά συνέπεια, όταν προσπαθώ να απαντήσω και να συνοψίσω
το πλαίσιο που τίθεται από τις τοποθετήσεις, είναι στην αρµοδιό-
τητά µου, που το ορίζει το άρθρο 67 του Κανονισµού. Και σας
ξαναλέω ότι δεν προβλέπεται από τον Κανονισµό καµµία άλλη
διαδικασία πλην των παρεµπιπτόντων ζητηµάτων. Δεν είναι εδώ
ακροατήριο, για να κάνουµε ένσταση του κλητηρίου θεσπίσµα-
τος. Δεν είναι διαδικασία νοµική. 
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Όλα αυτά µπορείτε να τα πείτε στην Ειδική Κοινοβουλευτική
Επιτροπή, µπορείτε να τα πείτε στο Ειδικό Δικαστήριο, αν παρα-
πεµφθούν εκεί, µπορούν, αν πάνε οι διερευνώµενοι σε οποιαδή-
ποτε άλλη δικαστική διαδικασία, να τα επικαλεστούν εκεί. Δεν
χάνεται κανένα δικαίωµα. Άρα δεν είναι όπως οι ενστάσεις ακυ-
ρότητας, που πρέπει να υποβληθούν πάραυτα, για να µη χαθεί
το δικαίωµα από τον κατηγορούµενο. 

Κατά συνέπεια, σας παρακαλώ πολύ, µη θέτετε ερωτήµατα,
γιατί θα τα απαντάω εγώ. Αν δεν θέλετε, λοιπόν, να τα απαντάω
εγώ, να µη θέτετε ερωτήµατα.  

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Αυτά είναι ερωτήµατα ρητορικά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνεχί-

ζουµε.
Ο κ. Παφίλης έχει τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, πρέπει να τηρηθεί η

σειρά!
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Δεν είναι νοµικά αυτά που λέτε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ναι,

είναι πολιτικά. 
Με συγχωρείτε. Ο κ. Παππάς έχει τον λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Παραβιάζετε τις διατάξεις… 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Αθανασίου, τα νοµικά αφήστε τα, λοιπόν. Θέλετε να µιλήσετε νο-
µικά, πολιτικά, ό,τι θέλετε; Έχετε εκπροσώπους να µιλήσουν.

Ορίστε, κύριε Παππά, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Θα συµβάλω στη διαδικασία, κυρία Πρό-

εδρε, µε τη συντοµία του λόγου µου. 
Θέλω να πω, απευθυνόµενος προς τη Συµπολίτευση -δηλαδή

προς την Κυβέρνηση και την Αντιπολίτευση, Αξιωµατική και µη,
καθώς άκουσα και τον εκπρόσωπο του ΠΑΣΟΚ, της Δηµοκρατι-
κής Συµπαράταξης ή όπως ονοµάζεται πια- ότι εσείς σήµερα δεν
παραβιάζετε τη νοµική επιστήµη, όπως είπε προηγούµενα κά-
ποιος εκπρόσωπος, δικηγόρος στο επάγγελµα, αλλά παραβιά-
ζετε την κοινή λογική, όπως, επίσης, βιάζετε και την πολιτική
µνήµη. 

Ήταν Ιανουάριος του 2013 όταν στη συζήτηση και την πρό-
ταση που είχαν υποβάλει οι Ανεξάρτητοι Έλληνες -τότε, βέβαια,
οι Ανεξάρτητοι Έλληνες ήταν στην αντιπολίτευση, δεν υπήρχαν
υπουργικοί θώκοι κ.λπ.- µε δική µας παρότρυνση -υπογράψαµε
κι εµείς αυτή την αίτηση για δηµιουργία εξεταστικής επιτροπής,
η οποία αφορούσε τους κυρίους Παπακωνσταντίνου, Βενιζέλο,
Παπαδήµο, Παπανδρέου- η µεν κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας συνηγορούσε υπέρ των πολλών καλπών και της ψηφοφο-
ρίας µε πολλές κάλπες, επικαλούµενη και τότε και τον Κανονισµό
της Βουλής και το Σύνταγµα. Κι έγιναν οµηρικές µάχες τότε -σας
θυµίζω- και στη Διάσκεψη των Προέδρων αλλά και στην Ολοµέ-
λεια. Και η αντιπολίτευση τότε, Κυβέρνηση σήµερα, ο ΣΥΡΙΖΑ,
και αυτοί επικαλούµενοι το Σύνταγµα και τον Κανονισµό της Βου-
λής έλεγαν για µία κάλπη.

Βλέπουµε, λοιπόν, να αποκαλύπτεστε στα µάτια του ελληνικού
λαού. Και θα µιλήσω µε τη λαϊκή σοφία και θα πω ότι «έχει ο και-
ρός γυρίσµατα». Ας µην κρυβόµαστε πίσω από το δάχτυλό µας.
Η Νέα Δηµοκρατία, επειδή έχει σοβαρό πρόβληµα να προσέλθει
συντεταγµένη και συµπαγής η Κοινοβουλευτική της Οµάδα στην
πολλαπλή ψηφοφορία -είναι πανθοµολογούµενο αυτό, δεν το
λέω εγώ, όλοι το γνωρίζουν και η Νέα Δηµοκρατία το γνωρίζει-
γι’ αυτό προσπαθεί και οµιλεί για µία κάλπη ή εφευρίσκει το τρικ,
«θα φωνάζουµε «ναι» και θα φεύγουµε». 

Όχι, αγαπητοί. Η ψηφοφορία πρέπει να γίνει κανονικά. Η συ-
ζήτηση πρέπει να γίνει κανονικά. Εµείς λέµε ότι όλα πρέπει να
βγουν στο φως και, εφόσον βρεθούν κάποιοι ένοχοι, να πάνε στη
δικαιοσύνη και να πληρώσουν. Μέχρι τότε, είναι αθώοι, γιατί για
µας ισχύει το τεκµήριο της αθωότητας, που δεν ισχύει για εσάς
όλους όταν πρόκειται για τη Χρυσή Αυγή. 

Και επειδή η Νέα Δηµοκρατία έσκαψε τον λάκκο µόνη της και
έπεσε µέσα, οι κουκουλοφόροι, οι ψευδοµάρτυρες και οι προ-
στατευόµενοι µάρτυρες όταν οµιλούν για κατσίκια στη Μαλα-
κάσα που σφάζουν οι «Χρυσαυγίτες» και άλλες τέτοιες αηδίες,
είναι καλοί µάρτυρες, είναι καλοί προστατευόµενοι και όταν οµι-
λούν για Samsonite γεµάτα λεφτά στου Μαξίµου, στο γραφείο

του Σαµαρά, είναι κακοί προστατευόµενοι µάρτυρες; Για σκε-
φτείτε το, λοιπόν! 

Εν κατακλείδι, να στηθούν κανονικά οι κάλπες. Να είναι έντεκα
οι κάλπες. Γιατί καλύπτετε τον κ. Κουρουµπλή; Να είναι έντεκα
οι κάλπες. Θα µπορούσαµε να πούµε και παραπάνω κάλπες, γιατί
δεν είναι µόνο το σκάνδαλο «NOVARTIS», είναι όλο το σκάνδαλο
της Μεταπολίτευσης, που βρίθει από σκάνδαλα αυτή η περίο-
δος…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Τω αγνώστω Υπουργώ. Μην µπείτε κι

εσείς µέσα, όµως, αγαπητέ. Δεν ξέρω. Αυτό είναι άλλη ιστορία.
Και µη µε διακόπτετε, γιατί σας ξέρουµε κι εσάς και τον ρόλο
σας κ.λπ..

Λοιπόν, στο προκείµενο: Κανονικά να στηθούν οι κάλπες, να
γίνει κανονικά η ψηφοφορία, να µην προσπαθήσει κανείς εδώ
πέρα µέσα να δυναµιτίσει τη συζήτηση, για να γίνει η Βουλή ένα
µπάχαλο και να υποβιβάσει έτσι το µεγάλο σκάνδαλο, το διεθνές
σκάνδαλο της «NOVARTIS» και την ενδεχόµενη -τεκµήριο αθωό-
τητας, επαναλαµβάνω- εµπλοκή πολιτικών προσώπων, των έν-
τεκα πολιτικών προσώπων.

Κλείνω, κυρία Πρόεδρε, λέγοντας ότι σε καµµία περίπτωση,
για εµάς τους Έλληνες εθνικιστές, αυτό το σκάνδαλο, το σκάν-
δαλο της «NOVARTIS», δεν µπορεί να είναι η κουρτίνα που θα
σκεπάσει τα µειοδοτικά και προδοτικά σχέδια της συγκυβέρνη-
σης σε ό,τι αφορά το σύνολο των εθνικών µας θεµάτων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα
ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθου-
σας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, δεκαέξι σπουδαστές και µία συνοδός καθηγήτρια
από τη Σχολή Νοµικού Σώµατος Ενόπλων Δυνάµεων.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα ακούσετε πολλά νοµικά σήµερα.
Επίσης, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-

δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
σαράντα ένας µαθητές και µαθήτριες και δύο συνοδοί καθηγητές
τους από το 7ο Δηµοτικό Σχολείο Κερατσινίου.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ο κ. Παφίλης έχει τον λόγο για επτά λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Η θέση η δική µας είναι -όπως το είπαµε και από την αρχή,

χωρίς να έχουµε και αυταπάτες- ότι πρέπει να διερευνηθεί η υπό-
θεση µέχρι τέλους. Και λέω το «µέχρι τέλους» και επιµένω, γιατί
έχουµε και ένα προηγούµενο, την υπόθεση Παπαντωνίου, η
οποία κατέληξε να τη γυρίσουν στη δικαιοσύνη. Ήταν, δηλαδή,
από µια άποψη δεν θέλω να πω γελοίο, αλλά πάντως δεν ήταν
σοβαρό. Παρ’ ότι το ξέρατε όλοι, πήγατε στην Ειδική Κοινοβου-
λευτική Επιτροπή και κανένας δεν είπε «όχι», ούτε και το ΠΑΣΟΚ. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Υποχρεωτικό είναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Αφήστε τα τώρα αυτά, κύριε Λάππα.

Τα ξέρουµε. Κάθε µέρα νοµικές ερµηνείες ακούµε. Οι δικοί σας
κάνουν µια ερµηνεία, οι άλλοι κάνουν άλλη ερµηνεία, οι άλλοι κά-
νουν τρίτη. Κάθε ηµέρα νοµικές ερµηνείες είµαστε. Στην ουσία
θα πάµε. Και η ουσία είναι -αυτό που λέει το ΚΚΕ- ότι θα πάει κα-
νονικά η διαδικασία µέχρι τέλους.

Τα παιχνίδια που παίζονται και είναι γνωστά και τα βλέπουµε
και από εσάς -εννοώ από την Κυβέρνηση- και από τα άλλα κόµ-
µατα. Τα πολιτικά παιχνίδια, θεµιτά ή αθέµιτα, είναι γνωστά.
Έχουµε εµπειρία πολλών χρόνων. Είχαµε πολλές εξεταστικές
εδώ. Τι έβγαλαν; Μην πω. Δύο και έναν, τρεις. Αυτό ήταν όλο
όλων των χρόνων. 

Εµείς, λοιπόν, λέµε ότι θα πάει κανονικά η διαδικασία, ανεξάρ-
τητα αν έχουν παραγραφεί ή όχι αδικήµατα, όχι µόνον για όσους
αναφέρονται αλλά και για όσους προκύπτουν στην πορεία. Και
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αν έχουν σκοπό κάποιοι, πρώτον, να µη φέρουν µάρτυρες, εδώ
οι κουκούλες θα βγουν και τα κόλπα να τα αφήσετε. Να διαβά-
σετε τι λέγατε όταν πέρναγε ο νόµος το 2001 για τους µάρτυρες
µε την κουκούλα. Εµείς είµαστε συνεπείς. Ακόµα και σε δίκες
που ήταν άλλου είδους, δεν δεχτήκαµε να εξετάσουµε τέτοιους
µάρτυρες. Και ο καθένας καταλαβαίνει τι εννοώ και για ποια δίκη.

Εποµένως θα πάµε, θα κληθούν µάρτυρες και στην πορεία, αν
προκύψουν και άλλα πρόσωπα από οποιοδήποτε κόµµα, να δι-
ευρυνθεί και να βγούµε σε ένα τελικό αποτέλεσµα. Αν -λέω-
υπάρχει σκοπός άρον άρον να κλείσει, εµείς δεν πρόκειται να
συµµετάσχουµε σε τέτοιο θέατρο. Και το λέµε καθαρά. Αν υπάρ-
χει -λέω- τέτοιος στόχος.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Άρα προτείνετε µία κάλπη.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεύτερον, πως το καταλαβαίνουµε

εµείς και πώς πρέπει να είναι. Να σας πω, όµως, πρώτα κάτι; Ο
ελληνικός λαός και όσοι παρακολουθούν, µε όλα αυτά τα νοµικά
τερτίπια και όπως τα έχετε φτιάξει -γιατί εσείς τα έχετε φτιάξει-
στη διερεύνηση των σκανδάλων, δεν βρίσκει άκρη.

Τι λέµε, λοιπόν; Αναφέρονται δέκα πρόσωπα. Είναι ένοχοι;
Εµείς λέµε «όχι, εξετάζονται αν είναι». Υπάρχουν κι άλλοι; Γιατί
δεν προτείνονται; Αντί για δέκα, ας είναι έντεκα ή δώδεκα. Τέτοια
πρόταση δεν ακούστηκε. Εµείς δεν έχουµε αντίρρηση να είναι
και έντεκα και δώδεκα και δεκαπέντε, αν προκύπτουν. Αυτή τη
στιγµή, όµως, δεν µπορούµε να κάνουµε κάτι διαφορετικό και
δεν αντιλαµβάνοµαι γιατί τόσος θόρυβος. Πάντα έτσι ψηφίζεται.
Ο καθένας θα έχει το δικαίωµα να πει «ναι», «όχι», «παρών» και
ξεκινά η Ειδική Κοινοβουλευτική Επιτροπή εξετάζοντας όλα, και
τα παραγεγραµµένα και όλα τα υπόλοιπα.

Γιατί για εµάς δεν έχει σηµασία εάν οι νόµοι δίνουν τη δυνα-
τότητα να παραγράφονται αδικήµατα που εκτελέστηκαν από
Υπουργούς ή άλλους. Δεν είναι αυτό το θέµα. Το θέµα είναι να
ανοίξει συνολικά. Αυτό είναι ένα σοβαρό ζήτηµα. Και, όσο µπο-
ρούµε, θα συµβάλουµε, για να µάθει και ο ελληνικός λαός τι συµ-
βαίνει µε αυτά τα σκάνδαλα. Γιατί το µεγαλύτερο σκάνδαλο είναι
ότι η υγεία και το φάρµακο είναι στον τζόγο της αγοράς. Και
αυτό το στηρίζετε όλοι σας, στηρίζοντας το σύστηµα. Πεθαίνει,
γιατί δεν έχει να πληρώσει. Γίνεται καλά, γιατί έχει να πληρώσει. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Το αντίθετο κάναµε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Γίνονται πειραµατόζωα σε όλον τον

κόσµο και υποστηρίζετε ένα σύστηµα που η τύχη και της ίδιας
της ζωής δεν βρίσκεται στα χέρια της ιδιωτικής πρωτοβουλίας,
αλλά των πολυεθνικών, των µεγαθηρίων. 

Εµείς, λοιπόν, αυτό το θέµα θέτουµε. 
Όσον αφορά τα άλλα περί διασυρµού κ.λπ., εδώ γίνεται χα-

µός. Υπάρχουν απόρρητα έγγραφα, τα οποία τα γράφουν πρώτα
οι εφηµερίδες και µετά τα µαθαίνουµε, όπως και η δικαιοσύνη.
Ποιος τα κάνει όλα αυτά; Ήδη έχουν βγει όλα, κυκλοφορούν. 

Με αυτή τη θέση, λοιπόν, εµείς, µπορούµε να προχωρήσουµε.
Σε διαφορετική περίπτωση, δεν έχουµε καµµία όρεξη και καµµία
διάθεση να συµµετάσχουµε ούτε θα πάρουµε την ευθύνη σε ένα
θέατρο που θα αποδειχθεί στην πορεία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον λό-
γο έχει ο κ. Λαζαρίδης από τους Ανεξάρτητους Έλληνες.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Από ερµηνείες, πράγµατι έχουµε χορτάσει. Και µέχρι τώρα

όλες οι ερµηνείες των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης είχαν σαν
αποτέλεσµα τη συγκάλυψη και τη συσκότιση σε όλα αυτά τα
πράγµατα, τα οποία έχουν πληγώσει τον ελληνικό λαό, έβαλαν
τη χώρα στα µνηµόνια και κατέστρεψαν την οικονοµία και την
κοινωνία της χώρας.

Εµείς λέµε ότι θα συνεχίσει κανονικά η διαδικασία. Και όσον
αφορά αυτή την επιµονή της Αντιπολίτευσης για το αν θα είναι
οι κάλπες δέκα ή µία, έχω να πω το εξής: Ο κάθε ένας από αυ-
τούς τους συναδέλφους που θα ακούσουµε σήµερα για ενδεχό-
µενες ποινικές ευθύνες, θα καταθέσει χωριστά την άποψή του.
Δεν αντιµετωπίζονται όλοι συλλογικά. Ο καθένας καταθέτει την
άποψή του, οπότε εµείς τους ακούµε και διαµορφώνουµε τη
γνώµη µας. Δεν καταθέτει ένας την άποψή του και για τους δέκα. 

Εποµένως θα τους ακούσουµε χωριστά, γιατί ο καθένας είναι
µια χωριστή περίπτωση, αλλά, όταν έρθει η ώρα της ψηφοφο-
ρίας, θα ψηφίσουµε σε µια κάλπη και θα τους αντιµετωπίσουµε

όλους σαν ένα πρόσωπο; Αυτό εγώ το θεωρώ παράλογο. 
Επειδή, λοιπόν, πράγµατι ο καθένας είναι διαφορετική περί-

πτωση, είναι διαφορετικές οι χρονικές περίοδοι και θα ακού-
σουµε µε προσοχή τον κάθε συνάδελφο, γι’ αυτό εγώ συµφωνώ
µε τη διαδικασία και ορθώς έχουµε δέκα κάλπες.

Άλλωστε, αυτό είναι κάτι το οποίο έγινε και στο παρελθόν. Θα
ήθελα να θυµίσω στους συναδέλφους την περίπτωση µε τις τρεις
κάλπες. Έχω, µάλιστα, εδώ και τα Πρακτικά της Βουλής από τον
Ιανουάριο του 2013. Και σε αυτό συµφωνήσαν και η Νέα Δηµο-
κρατία και το ΠΑΣΟΚ. Θέλετε να πάµε παλαιότερα, στην υπό-
θεση µε το Βατοπέδι; Έξι κάλπες δεν στηθήκαν εδώ; Εκεί γιατί
δεν αντέδρασαν αυτά τα δύο κόµµατα;

Άρα εδώ µιλάµε για µια υποκριτική συµπεριφορά, που έχει σαν
αποτέλεσµα να κάνει αυτό που µας συνήθισαν από το παρελθόν
αυτά τα κόµµατα. Ξεκινούσαν οι διαδικασίες για δηµιουργία εν-
τυπώσεων και στη συνέχεια, µέσα από διαδικαστικά τερτίπια, το
αποτέλεσµα ήταν, αντί να φωτίσουν υποθέσεις, να τις συσκοτί-
ζουν και να συνεχίζουν να πληγώνουν τον ελληνικό λαό.

Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. Εµείς συµφωνούµε µε τη δια-
δικασία όπως ξεκίνησε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Γεωργιάδη, εσείς θα πάρετε τον λόγο από την Ένωση Κεντρώων;

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Δεν έχει ασκηθεί ποινική δίωξη,
κύριε Λαζαρίδη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Αθανασίου, µην απαντάτε, συγκρατηθείτε λίγο. Είναι γνωστά
αυτά, µπορεί να τα δει ο οποιοσδήποτε. Δεν χρειάζεται αυτό. 

Τον λόγο έχει ο Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Μάριος Γεωρ-
γιάδης. 

ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευ-
χαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

Όπως καταλαβαίνετε, µέχρι στιγµής τρώµε χρόνο στη διαδι-
κασία και ουσία µηδέν. Και είναι πολύ πιθανόν να καταλήξουµε
στο τέλος απλώς να µιλάµε και να µην υπάρχει καµµία ουσία,
όπως στην υπόθεση Παπαντωνίου. 

Η αλήθεια είναι ότι βασιζόµαστε αυτή τη στιγµή σε έωλες και
αόριστες κατηγορίες και δεν µπορούµε σε καµµία των περιπτώ-
σεων να χαρακτηρίζουµε κουκουλοφόρους ανθρώπους οι οποίοι
είναι προστατευόµενοι µάρτυρες. Για να είναι προστατευόµενοι
αυτή τη στιγµή, πιθανότατα να είναι αξιόπιστοι, γιατί έτσι έχει
κρίνει η δικαιοσύνη και, δεύτερον, έχουν να αποκαλύψουν πράγ-
µατα για τα οποία µπορεί να κινδυνεύσει η ίδια τους η ζωή, οπότε
ο χαρακτηρισµός κουκουλοφόροι καλύτερα να µη χρησιµοποιεί-
ται. Θα έρθει η ώρα που θα αποκαλυφθούν και θα µιλήσουν. 

Εδώ, όµως, αυτό το πράγµα που συζητάµε, δείχνει σαν να
είστε ντυµένοι µάγοι και να βγάζετε άσους από τα µανίκια, η κάθε
Κυβέρνηση να έχει στηµένο στη γωνία τον αντίπαλό, να περιµένει
πότε θα κάνει το λάθος, για να βγάλει µια υπόθεση να τον χαρα-
κτηρίσει. Δηλαδή σαν να υπάρχει ένα τεφτέρι και να κρατάει στο
χέρι τον άλλο, πότε θα τον στήσει στη γωνία, για να του προσ-
δώσει µια κατηγορία. Εµείς είµαστε υπέρ του όλα στο φως, αλλά
µε σωστή διαδικασία και όπως πρέπει να βγουν όλα στο φως. 

Αυτή τη στιγµή είναι σωστό το ερώτηµα για το αν και εφόσον
θα υπάρξει ή όχι η επιτροπή, αλλά εµείς πάµε να δούµε για τα
άτοµα τα οποία θα εξεταστούν στην επιτροπή πριν καν να έχουµε
συµφωνήσει στο αν θα γίνει η επιτροπή. Δηλαδή η µία κάλπη
πρέπει να υπάρξει σίγουρα για τη σύσταση της επιτροπής, αυτό
είναι δεδοµένο -εκτός κι αν θεωρήσουµε ότι η επιτροπή είναι δε-
δοµένη και δεν χρειάζεται να µπούµε σε ψηφοφορία για να συ-
σταθεί η επιτροπή- και µετά όλοι να µπουν στη διαδικασία. Δεν
µπορώ να καταλάβω γιατί κάποιος µε είκοσι λεπτά λόγου µπορεί
να πείσει κάποιον άλλο να µην τον ψηφίσει. 

Θέλετε να µπούµε στο ότι κάποιος πρέπει να έχει το δικαίωµα
να µην εξεταστεί; Κάντε ονοµαστική ψηφοφορία, για να βγουν
όλα στο φως και ποιος θέλει να προστατεύσει ποιον και ποιος
θέλει να κατηγορήσει ποιον. Όχι δέκα κρυφές κάλπες. Ξεχωρι-
στά και ονοµαστικά για τον καθένα. 

Και, µάλιστα, αυτή τη στιγµή δεν µιλάµε ούτε καν για ονόµατα.
Μιλάµε για αριθµούς. Το ανέφερε και ο κ. Αµυράς στη Διάσκεψη
των Προέδρων. Είναι το όνοµα του καθενός. Ψηφίζουµε για συγ-
κεκριµένο άνθρωπο, όχι για έναν αριθµό. Και δεν καταλαβαίνω
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γιατί πρέπει να προστατεύσουµε κάποιους. 
Πολύ φοβάµαι ότι θα γυρίσει µπούµερανγκ όλη αυτή η υπό-

θεση. Προχωρήστε µε τη διαδικασία, αλλά επί της ουσίας να το-
ποθετηθούµε, να ξεκινήσει η επιτροπή, να βγουν όλοι µπροστά
και να ανακριθούν, εξεταστούν -όπως θέλετε ονοµάστε το- αλλά
πάνω σε βάσιµες κατηγορίες και όχι σε συζητήσεις καφενειακού
τύπου. Να είναι εµπεριστατωµένες, επιστηµονικές και βασισµέ-
νες σε στοιχεία τα οποία θα είναι αυταπόδεικτα. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον λό-

γο έχει ο κ. Γεώργιος Αµυράς από το Ποτάµι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν λέµε «όλα στο φως» ή το

εννοούµε ή είναι απλώς µια καραµέλα, έτσι για να ρίχνουµε στά-
χτη στα µάτια. Όλα στα φως και για το σκάνδαλο της «NOVAR-
TIS» αυτό καθαυτό. Σας θυµίζω πάνω από τέσσερις χιλιάδες
γιατροί ήταν στο payroll της «NOVARTIS» και σύµφωνα µε ξένα
δηµοσιεύµατα άλλες πενήντα χιλιάδες Ελλήνων γιατρών βρί-
σκονται συνδεδεµένοι µε άλλες φαρµακευτικές εταιρείες. Άρα
σαφέστατα µας ενδιαφέρει να δούµε το θέµα της φαρµακευτικής
δαπάνης και της σύνδεσης των γιατρών µε την εταιρεία. Όµως,
µας ενδιαφέρει βεβαίως να δούµε αν υπάρχει εµπλοκή πολιτικών
προσώπων. 

Όµως, πώς θα το κάνουµε αυτό όταν, για παράδειγµα, στην
πρόταση της κυβερνητικής πλειοψηφίας των ΣΥΡΙΖΑ – ΑΝΕΛ,
ενώ µεν προκύπτουν πρόσωπα από τη δικογραφία, που ένα εξ
αυτών είναι και του κ. Κουρουµπλή, αλλά για την περίπτωση Κου-
ρουµπλή η κυβερνητική πλειοψηφία αποφαίνεται «έχει παραγρα-
φεί»;

Δηλαδή, νοµικίστικα θα το ψάξουµε, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, το θέµα; Δεν θα το ψάξουµε πολιτικά; Δεν λέω ότι ο κ.
Κουρουµπλής ενέχεται, όπως και κανείς από τους υπολοίπους.
Αυτά θα µας τα δείξει η έρευνα και η διαδικασία. Δεν µπορεί,
όµως, η κυβερνητική πλειοψηφία να ακολουθεί το δόγµα «Γιάν-
νης κερνάει, Γιάννης πίνει». Ναι µεν αναφέρεται στη δικογραφία
ο κ. Κουρουµπλής, -ο Π.Κ. δηλαδή, ούτε καν το όνοµα και το
επώνυµό του δεν βάζετε ολογράφως-, αλλά θα πρέπει να το
ψάξει η προανακριτική για τα υπόλοιπα δέκα πρόσωπα. 

Δεν γίνεται, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ, να
βγάζετε ένα στέλεχος δικό σας στην άκρη, επικαλούµενοι παρα-
γραφή. Δηλαδή, τι µας λέτε; Μας λέτε ότι ενδεχοµένως να ευ-
θύνεται, αλλά παραγράφηκε το αδίκηµα; Εγώ δεν το υποστηρίζω
αυτό. Υποστηρίζω, όµως, ότι θα πρέπει αυτή η προανακριτική
επιτροπή να έχει πλήρεις ανακριτικές αρµοδιότητες, να φτάσει
το θέµα από το άλφα έως το ωµέγα, χωρίς περιορισµούς και
χωρίς, βεβαίως, χειραγώγηση της δικαιοσύνης. 

Η πρόταση των ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ είναι ξεκάθαρη. Λέει ότι «αυτή
τη στιγµή εµείς συνεδριάζουµε για να αποφασίσουµε τη συγκρό-
τηση Ειδικής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής, προκειµένου να
ερευνηθεί η αρµοδιότητα της Βουλής να ασκήσει ή µη σχετικές
διώξεις». Πόθεν προκύπτουν τα ονόµατα; Προκύπτουν από τη δι-
κογραφία. Σας ξαναλέω. Γιατί βγάζετε έξω το όνοµα του κ. Κου-
ρουµπλή; Ή όλοι µέσα ή κανείς!

Και επισηµαίνω, όπως είπα και στη Διάσκεψη των Προέδρων
χθες, ότι οι δέκα ή οι έντεκα ή οι δώδεκα ξεχωριστές κάλπες ενέ-
χουν τον κίνδυνο να µετατραπούν, όπως στην άγρια Δύση, σε
κάλπες µε το όνοµα του καθενός επάνω και από κάτω ένα «κα-
ταζητείται». Και βγάλτε τους αριθµούς. Γιατί βάζετε αριθµούς;
Βάλτε ονόµατα κι από κάτω ένα «καταζητείται», να είµαστε σί-
γουροι ότι ψάχνουµε τα συγκεκριµένα και στα σωστά πρόσωπα. 

Άρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς στο Ποτάµι λέµε µία
κάλπη για να αποφασίσουµε την προανακριτική ή όχι και η προ-
καταρκτική να πιάσει το νήµα από µηδενικής βάσης και να ψάξει
κι αν είναι και η κ. Χριστοδουλοπούλου µέσα στη λίστα κι αν είναι
ο κ. Αµυράς, είτε έχουν παραγραφεί είτε δεν έχουν παραγραφεί.
Έτσι µόνο θα δώσουµε ένα µήνυµα στην ελληνική κοινωνία ότι
πραγµατικά θέλουµε να φτάσουµε στο φως της αλήθειας και όχι
στον βωµό µιας µικροκοµµατικής και προεκλογικής αρένας κι
όποιον πάρει ο χάρος.  

Και σας θυµίζω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι δεν φηµίζε-
ται η Βουλή και οι διαδικασίες της για την ταχύτητα της διερεύ-

νησης των σκανδάλων, όπως είπε και η κυρία Πρόεδρος νωρί-
τερα, ούτε και η τακτική δικαιοσύνη για θέµατα που µας αφο-
ρούν. Από 2016 τι έχει γίνει µε τον φάκελο της «NOVARTIS» που
ψάχνει η εισαγγελέας για τους γιατρούς; Έχετε ακούσει τίποτα;
Θα µας το πει κανείς; Θα µάθουµε;     

Άρα, κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς λέµε
«όλα στο φως», µία προανακριτική µε πλήρεις αρµοδιότητες ανα-
κριτικές, να ψάξει από τον πρώτο έως τον τελευταίο πολίτη
αυτής της χώρας, αριθµητικά και όχι ποιοτικά. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του Ποταµιού και της Δη-

µοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Για αυ-

τό το ζήτηµα δεν έχει προβλεφθεί ποιος Ανεξάρτητος Βουλευτής
θα µιλήσει. Άρα νοµίζω ότι µπορούν να τα πουν µετά στις τοπο-
θετήσεις τους.

Για λόγους ισότιµης µεταχείρισης ζητάει τον λόγο ο κ. Μαντάς,
µιας και όλοι µίλησαν και ο κ. Παρασκευόπουλος µίλησε δύο
λεπτά. Σας παρακαλώ, όµως, να είστε σύντοµος, γιατί ολοκλη-
ρώνουµε. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Έχει κάποιο πρόβληµα το µικρόφωνο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Έχει

µπλοκάρει όλο το σύστηµα. Αυτό το τεχνικό πρόβληµα χρειάζε-
ται χρόνο. Θα κάνουµε µία διακοπή για πέντε λεπτά. 

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση. 

Κύριοι συνάδελφοι, καθίστε κάτω. Δεν ήταν τελικά κάποιο πρό-
βληµα. Αποκαταστάθηκε.

Τον λόγο έχει ο κ. Μαντάς από τον ΣΥΡΙΖΑ, για πέντε λεπτά.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, έχω τον λόγο; Δεν γίνε-
ται έτσι όµως.

Να καθίσουν τουλάχιστον.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Σας πα-

ρακαλώ, όσοι είστε στην πόρτα, να βγείτε έξω. Βγείτε έξω, εάν
θέλετε να µιλήσετε. Κύριε Αποστόλου, σας παρακαλώ. Ησυχά-
στε, παρακαλώ, και καθίστε στις θέσεις σας.

Ορίστε, κύριε Μαντά, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, πρώτα να θυµίσω στο

Σώµα ότι δεν θα είχαµε αυτή τη συζήτηση, εάν δεν είχαµε το συγ-
κεκριµένο άρθρο 86 του Συντάγµατος, το οποίο περιγράφει το
πώς γίνονται αυτές τις διαδικασίες. Και αυτό το άρθρο του Συν-
τάγµατος, όπως και ο νόµος περί ευθύνης Υπουργών, έχουν υπο-
γραφές και ονοµατεπώνυµα και πολιτικές. Έχουµε αυτή τη
συζήτηση ακριβώς επειδή προκύπτει από το άρθρο 86 του Συν-
τάγµατος και από τον νόµο περί ευθύνης Υπουργών. Αυτό είναι
το πρώτο.

Το δεύτερο θέµα είναι ότι από πουθενά δεν προκύπτει ότι η
εκκίνηση της διαδικασίας της προκαταρκτικής εξέτασης από ει-
δική επιτροπή της Βουλής χρειάζεται αναλυτικό κατηγορητήριο.
Ίσα-ίσα αυτό θα προκύψει στη δεύτερη φάση, δηλαδή στη φάση
του πορίσµατος της προκαταρκτικής επιτροπής. Αυτό, δηλαδή,
το οποίο γίνεται εδώ έχει τη θέση και προσοµοιάζει µε την έγ-
κληση, µε τη µήνυση ή άλλης µορφής καταγγελίας, αναφοράς
κ.λπ.. Έτσι ακριβώς είναι δοµηµένη και η πρόταση της κυβερνη-
τικής πλειοψηφίας.

Όλα τα άλλα περί συγκάλυψης, περί σκευωρίας και όλα αυτά
που ακούγονται µέσα σε αυτή την Αίθουσα, απλώς και µόνο επι-
χειρούν να βάλουν διαδικαστικά τερτίπια στο να προχωρήσει
αυτή η διαδικασία. Και όλοι αυτοί οι οποίοι θέλουν πράγµατι να
έρθουν όλα στο φως δεν θα έπρεπε να ισχυρίζονται αυτά που
ισχυρίζονται.

Θέλω επιπλέον να πω δύο ακόµη στοιχεία. Το πρώτο στοιχείο
–το είπε πριν ο κ. Παρασκευόπουλος- είναι ότι πρέπει να διασφα-
λίζεται η µυστική ψηφοφορία. Δεν µπορεί να διασφαλιστεί µε
άλλον τρόπο, εκτός εάν υπάρξει σαφής δήλωση των εµπλεκοµέ-
νων, των αναφεροµένων που είναι εν ενεργεία Βουλευτές και
αυτή καταγραφεί στα Πρακτικά της Βουλής. Οπότε τότε τι να
δούµε ακριβώς;

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΕ’ - 21 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2018 5247



Όχι να δούµε αυτό που λέει η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, µία
κάλπη για το «ναι» ή «όχι» στην προκαταρκτική, αλλά θα µπορού-
σαµε πιθανά να δούµε ένα ψηφοδέλτιο που να περιλαµβάνονται
τα ονόµατα τα οποία αναφέρονται στο αίτηµα της κοινοβουλευ-
τικής Πλειοψηφίας, µε τα ονόµατα, «ναι», «παρών», «όχι» και τα
πιθανά αδικήµατα. 

Από εκεί και πέρα, υπάρχει και ένα δεύτερο πράγµα, το οποίο
επισήµανε και ο Πρόεδρος της Βουλής και θέλω να το επιση-
µάνω και εγώ. Πώς από τα πριν θα προσδιοριστεί ποιοι θα παρα-
πεµφθούν στην ειδική αυτή κοινοβουλευτική διαδικασία, στη
διαδικασία της προκαταρκτικής; Πώς µπορεί από πριν να απο-
κλειστεί ότι κάποιος ενδεχοµένως ή κάποιοι µπορεί να µην πα-
ραπεµφθούν σε αυτή τη διαδικασία; 

Συνεπώς, και κλείνω, κυρία Πρόεδρε, νοµίζω ότι είναι απολύ-
τως σαφές ότι κανένα διαδικαστικό τερτίπι, καµµιά διαδικαστική
τρικλοποδιά, που επιχειρείται κυρίως από την πλευρά της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης, δεν µπορεί να γίνει αποδεκτή. Και κατά
τούτο εµείς υποστηρίζουµε την πρότασή µας έτσι όπως έχει κα-
τατεθεί, υποστηρίζουµε το περιεχόµενο και την ουσία της πρό-
τασής µας και υποστηρίζουµε βεβαίως και την απόφαση της
Διάσκεψης των Προέδρων έτσι όπως έχει κατατεθεί από την
πλευρά του Προεδρείου. Και βλέπουµε στη διαδικασία, σε σχέση
µε αυτό που είπαµε, εάν πράγµατι υπάρξουν σαφείς τοποθετή-
σεις, οι οποίες θα καταγραφούν στα Πρακτικά της Βουλής, από
τους πέντε από τους δέκα αναφερόµενους, οι οποίοι είναι και εν
ενεργεία Βουλευτές. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής πενήντα δύο µαθήτριες και µαθητές και τέσσε-
ρις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 4ο Γενικό Λύκειο Νέας
Σµύρνης.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Σε αυτό το σηµείο, επειδή ως Πρόεδρος παρακολουθώ µε
πολλή προσοχή όλες τις τοποθετήσεις, ήθελα να πω τα εξής:
Υπάρχει, όπως είχα πει και όταν ξεκίνησα, µια κοινοβουλευτική
πρακτική χρόνων για το πώς γίνονται οι ψηφοφορίες. Ξεκινάω,
και όχι από πολύ παλιά, από την πρόταση ΠΑΣΟΚ εκατόν οκτώ
Βουλευτών κατά του κ. Μαρκογιαννάκη και του κ. Αλογοσκούφη
για απιστία. Τότε, λοιπόν, στις 25-8-2011 έγινε συζήτηση και ψη-
φοφορία και στην ψηφοφορία υπήρχαν δύο κάλπες.

Στο Βατοπέδι οι προτάσεις ήταν βέβαια πολλές. Ήταν του
ΠΑΣΟΚ, που άλλους ήθελε, τον κ. Μπασιάκο, τον κ. Δούκα, τον
κ. Κοντό για απιστία κ.λπ.. Και, επειδή τα άτοµα ήταν έξι, γιατί
µαζί ήταν ο κ. Βουλγαράκης, ο κ. Κιλτίδης και ο κ. Ρουσόπουλος,
είχαµε έξι κάλπες και έξι ψηφοδέλτια µε ταυτόχρονη διεξαγωγή
ψηφοφορίας.

Επίσης στη λίστα Λαγκάρντ είχαµε επίσης τρεις διαφορετικές
προτάσεις από εβδοµήντα δύο Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ κατά του
κ. Παπακωνσταντίνου, από εβδοµήντα του ΣΥΡΙΖΑ κατά των κυ-
ρίων Παπακωνσταντίνου και Βενιζέλου και, τρίτον, από τους
ΑΝΕΛ και τη Χρυσή Αυγή κατά των κυρίων Παπακωνσταντίνου,
Βενιζέλου, Παπανδρέου και Παπαδήµου. Τότε επίσης είχαµε τέσ-
σερις κάλπες, διότι ήταν τέσσερις οι διερευνώµενοι, και τέσσερα
ψηφοδέλτια.

Κατά συνέπεια, καλώ, µε βάση και την προηγούµενη πείρα,
όσον αφορά τουλάχιστον την τοποθέτηση του κ. Δένδια, ο
οποίος τοποθετήθηκε µόνο για τα ψηφοδέλτια, να αναγνωρίσει
αυτή την κοινοβουλευτική πρακτική, αυτό το κοινοβουλευτικό
προηγούµενο που υπάρχει στην παρούσα Βουλή.

Για τα υπόλοιπα ζητήµατα που τέθηκαν σε σχέση µε την αορι-
στία, µε την ακυρότητα, µε οτιδήποτε τέθηκε σε σχέση µε το πώς
έχει συνταχθεί η πρόταση ήθελα να σας πω –τα είπαν και άλλοι
οµιλητές, αλλά εν πάση περιπτώσει, πολύ σύντοµα-  ότι το άρθρο
86, παράγραφος 3 του Συντάγµατος, λέει: «Πρόταση άσκησης

δίωξης υποβάλλεται από τριάντα τουλάχιστον Βουλευτές».
Αυτό τι σηµαίνει; Ότι η πρόταση για σύσταση Ειδικής Κοινο-

βουλευτικής Επιτροπής και η πρόταση για δίωξη ταυτίζονται. Δεν
υπάρχει δηµιουργία προανακριτικής χωρίς να υπάρχει δίωξη.
Δεν είναι βεγγέρα η προανακριτική, έχει ένα συγκεκριµένο πε-
ριεχόµενο. 

Κατά συνέπεια, σε σχέση µε αυτό, νοµίζω ότι δεν µπορούµε
περαιτέρω να το συζητήσουµε, αλλά και στον Κανονισµό της
Βουλής και συγκεκριµένα στο άρθρο 154 παράγραφος 3 της
Βουλής σηµειώνεται ότι «η πρόταση για άσκηση δίωξης πρέπει
να προσδιορίζει µε σαφήνεια τις πράξεις και τις παραλείψεις». 

Στη συγκεκριµένη πρόταση, η οποία έχει στηριχθεί στο διαβι-
βαστικό, που έστειλε η εισαγγελέας, για να το ξεκαθαρίσουµε
και αυτό, έχει δέκα πολιτικά πρόσωπα. Αναφέρει συγκεκριµένα
«διαβίβαση δικογραφιών κατά άρθρο 86» και αναφέρει και τους
δέκα –δεν θέλω να τους επαναλάβω για ευνόητους λόγους- για
τις πράξεις, για τις οποίες πρέπει να ερευνηθούν, έχει δωρολη-
ψία, παθητική δωροδοκία, απιστία κ.λπ..

Επίσης, λέει το διαβιβαστικό ότι, µεταξύ των εγγράφων που
διαβιβάστηκαν, είναι και οι από 21-2, 8-3 και 13-4 αναφορές του
Ανδρέα Λοβέρδου, Βασιλείου Κεγκέρογλου και Εύης Χριστοφι-
λοπούλου, στις οποίες φέρεται να καταγγέλλεται η τέλεση της
πράξης της µη τιµολόγησης φαρµάκων και της αύξησης της ετή-
σιας φαρµακευτικής δαπάνης για το έτος 2015 από τον τότε δια-
τελέσαντα Υπουργό Υγείας, άρα, για το υποστοιχείο γ’ της ως
άνω πράξης, δηλαδή την απιστία. 

Εάν, κύριοι συνάδελφοι, κάποιοι Βουλευτές, και σε κάθε περί-
πτωση τουλάχιστον τριάντα, ήθελαν να δηµιουργηθεί προανα-
κριτική επιτροπή, Ειδική Κοινοβουλευτική Επιτροπή, για να
ερευνήσει τα τυχόν αδικήµατα που έχει τελέσει ο κ. Κουρουµ-
πλής, θα έπρεπε να την είχε υποβάλει και όχι σήµερα να κατη-
γορεί την Κυβέρνηση, η οποία στηρίχθηκε επακριβώς στο
διαβιβαστικό της κυρίας Εισαγγελέως Διαφθοράς, να µιλάνε για
συγκάλυψη, σκευωρία κ.λπ..

Σε κάθε περίπτωση, θέλω να τελειώσω µε το γεγονός ότι όλα
αυτά που συζητάµε εδώ ως παρεµπίπτοντα ζητήµατα, εφόσον
δεν συµφωνούµε -διότι όλοι πήραν τον λόγο και έθεσαν διαφο-
ρετικές αιτιάσεις για το κάθε θέµα-, θα ήθελα να πω ότι τοποθε-
τήθηκαν µέχρι και για τους προστατευόµενους µάρτυρες, χωρίς
όµως να αναλύσουν το νοµικό µας πλαίσιο, που έχει δύο κατη-
γορίες µαρτύρων, τους προστατευόµενους και τους µάρτυρες
δηµοσίου συµφέροντος. 

Στην πρώτη φάση, όταν είναι κάποιος προστατευόµενος µάρ-
τυρας, δεν χρειάζεται καµµία έγκριση. Όταν είναι δηµοσίου συµ-
φέροντος, χρειάζεται έγκριση. Όλα αυτά, επειδή έχει δηµιουρ-
γηθεί µια σύγχυση. 

Εν πάση περιπτώσει, πριν τελειώσω την τοποθέτησή µου για
να µπω στην ψηφοφορία, θα ήθελα να ρωτήσω, επειδή προβλέ-
πεται από το άρθρο 67, εάν κάποιος από τους Υπουργούς θέλει
να πάρει τον λόγο.

Δεν θέλει κανείς. 
Κατά συνέπεια προχωράµε στη διεξαγωγή της ψηφοφορίας,

διότι εγώ εδώ, από το Προεδρείο διαπίστωσα ότι υπάρχουν αν-
τιρρήσεις και διαφωνίες σε σχέση µε τα παρεµπίπτοντα ζητή-
µατα, που τέθηκαν σχεδόν από όλους τους συναδέλφους, πλην
κάποιων εξαιρέσεων.

Η ψηφοφορία…
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον

λόγο επί προσωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Επί

προσωπικού; Δεν σας ανέφερε κανείς. 
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Όχι, κύριε Αθανασίου, πρέπει να τελειώσουµε.
Για τα παρεµπίπτοντα θέµατα, λοιπόν, αποφαίνεται ο Πρό-

εδρος. Είπα την άποψή µου. Αν διατυπωθούν αντιρρήσεις, απο-
φασίζει η Βουλή µε ανάταση ή έγερση και χωρίς άλλη συζήτηση.
Θα ήθελα να εγερθείτε, γιατί είναι πιο εύκολο για µένα να κατα-
λάβω. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Δεν δίνω τον λόγο στον κ. Αθανασίου επί προσωπικού. Θα τον

πάρει αργότερα στη συζήτηση. 
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Τι θέλετε; Σε τι συνίσταται το προσωπικό; Δεν χρειάζονται ενι-
σχύσεις. Τα είπε µια χαρά ο κ. Δένδιας. 

Ξαναπέστε τα, κύριε Δένδια! 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, υπάρχει ένα  θέµα. 

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Θα δείτε, θα δείτε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ο κ.

Αθανασίου, αν έχει προσωπικό, θα το πει µετά. Σε αυτή τη διαδι-
κασία δεν προβλέπονται προσωπικά. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κάνετε λάθος. Το παίζουν όλα
τα κανάλια. Να µου δώσετε τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Για πεί-
τε µας, κύριε Δένδια.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Θέλετε να ψηφίσουµε πρώτα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Αν θέ-

λετε, ναι. Θέλετε;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Όχι, µε συγχωρείτε, εγώ δεν θέλω να

σας επιφυλάξω εκπλήξεις.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Μπορώ

να την κάνω και µετά την ψηφοφορία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Ο κ. Αθανασίου προσεκόµισε σε εµένα

ως Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο, αντίγραφο των Πρακτικών της
Βουλής, όπου καταγράφεται επί λέξει το εξής: 

«ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία  Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Αθανασίου, τα νοµικά αφήστε τα, λοιπόν. Θέλετε να µιλήσετε νο-
µικά, πολιτικά, ό,τι θέλετε; Έχετε εκπροσώπους να µιλήσουν.».
Κι από κάτω: «…».

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εγώ το

είπα; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Αυτό είναι στα Πρακτικά. Κατά τούτο,

δικαιούται ο κ. Αθανασίου να λάβει τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Σας πα-

ρακαλώ, κύριε Δένδια. 
Ως Πρόεδρος εγώ αναφέρθηκα πολύ συγκεκριµένα. Δεν τον

έθιξα, δεν αµφισβήτησα…
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, εξηγήστε το στον κ.

Αθανασίου. Με εµένα δεν έχετε κάτι. Εγώ σας εξηγώ γιατί δι-
καιούται ανθρωπίνως, τη στιγµή που εστάλη από εσάς …, να
λάβει τον λόγο. Είναι προφανές. Είναι στα Πρακτικά. 

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Είναι στα Πρακτικά! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριοι,

κοιτάξτε να δείτε, µπορούµε εδώ…
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, είναι απλό. Μπορείτε

να πείτε ότι πρόκειται περί παρεξηγήσεως…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Προφα-

νώς.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: …και να ζητήσετε να διαγραφεί από τα

Πρακτικά η φράση…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Προφα-

νώς αυτό θα κάνω.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: … και να εξηγήσετε στον κ. Αθανασίου

ότι τον τιµάτε και τον υπολήπτεστε απολύτως.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Αυτό

έτσι θα το λήξω, κύριε Δένδια.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Και το θέµα να τελειώσει εδώ. Αλλά µε

αυτή την εγγραφή τι να κάνουµε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Πρώ-

τον, εγώ δεν το άκουσα, όπως νοµίζω ότι δεν το άκουσε κανείς.
Παρ’ όλα αυτά το άκουσαν τα Πρακτικά. Δεν το αµφισβητώ αυτό.
Ζητώ, λοιπόν, να εξαλειφθεί από τα Πρακτικά, δεδοµένου ότι
όποιος το είπε ήταν όχι απλώς αστοχία και αγένεια, αλλά οτιδή-
ποτε άλλο.

Σε εσάς, λοιπόν, κύριε Αθανασίου, εγώ που µίλησα ανέφερα
ότι για τα νοµικά, τα πολιτικά και ό,τι άλλο θέλετε, έχετε εκπρο-
σώπους. Στη διαδικασία του άρθρου 67 δεν προβλέπονται οµι-
λητές. Σας παρακαλώ πολύ, µην αξιοποιούµε οτιδήποτε για να
διευρύνουµε τον κύκλο των οµιλητών. Δεν θα το επιτρέψω, όχι
γιατί έχω κανένα λόγο είτε προσωπικό, είτε µε εσάς, είτε µε κά-
ποιον άλλο…

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κυρία Πρόεδρε, θα µου δώσετε
τον λόγο για ένα λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Να
πείτε τι, κύριε Αθανασίου; Το ξέρετε ότι δεν θα το εφαρµόσετε
το ένα λεπτό.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Θα µου δώσετε τον λόγο για ένα
λεπτό. Δεν θα κάνω οµιλία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δεν θα
το εφαρµόσετε, αφήστε να προχωρήσουµε.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Επίσης,

έχουµε τη δυνατότητα την ψηφοφορία, αν δεν θέλετε να τη διε-
ξάγουµε για κάποιους λόγους που έχουν να κάνουν είτε µε προ-
ϋποθέσεις που θα προκύψουν είτε µε οτιδήποτε άλλο, να τη
διεξάγουµε πριν την ψηφοφορία.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κυρία Πρόεδρε, θα µου δώσετε
τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εγώ
απλώς µε βάση τις τοποθετήσεις, επειδή δεν άκουσα κάτι πιο
συγκεκριµένο, ούτε για τα ψηφοδέλτια ούτε για την αοριστία,
είµαι υποχρεωµένη να το θέσω σε ψηφοφορία.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κυρία Πρόεδρε, δεν είναι αυτό
το θέµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Αν,
παρά ταύτα, υπάρχουν αιτιάσεις ότι µπορεί µέχρι το τέλος του
κύκλου των οµιλητών και πριν την έναρξη της ψηφοφορίας να
υπάρξουν νέες προϋποθέσεις, µπορώ να αναβάλλω τη συζή-
τηση, γιατί δεν µε δεσµεύει ο Κανονισµός πότε πρέπει να την
κάνω. Αλλά αυτό πρέπει κάποιος να µου το βεβαιώσει. Όχι να δί-
νουµε παρατάσεις χωρίς λόγο.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Αφήστε τα αυτά. Μην αποπρο-
σανατολίζετε τη συζήτηση. Θα µου δώσετε τον λόγο, για να ανα-
καλέσετε µετά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Αθανασίου, τέτοια επιµονή, δεν την καταλαβαίνω.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ένα λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Θα σας

κλείσω, όµως, το µικρόφωνο. Σας το λέω από τώρα. Εντάξει; Για
να είµαστε συνεννοηµένοι.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κυρία Πρόεδρε, έχουµε µια
πολύ καλή συνεργασία στην Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας,
έχουµε µια αµοιβαία εκτίµηση και συνεργαζόµαστε πάρα πολύ
καλά. Αυτό που κάνετε τώρα είναι ανεπίτρεπτο. Ξέρω ότι έχουν
ενοχλήσει οι παρεµβάσεις που έκανα και ανακαλύφθηκε όλη
αυτή η σκευωρία µε τους µάρτυρες. Αυτό σας ενόχλησε.

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Εν πάση περιπτώσει, εγώ επειδή σας  ξέρω και σας εκτιµώ, θα

ανακαλέσετε τώρα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Είναι

απλούστατο νοµικά αυτό το ζήτηµα στο οποίο ανατρέξατε. Δεν
υπάρχει τίποτα. Σας συµβουλεύω να διαβάσετε τους νόµους.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Θα το ανακαλέσετε.
Όσον αφορά τα παρεµπίπτοντα, έχετε λάθος, γιατί πάτε µε το

πρώτο εδάφιο, ενώ…
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Σας πα-
ρακαλώ, κύριοι, ξέρω τι πρέπει να κάνω!

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Είναι κρίµα, είναι ντροπή για το

Κοινοβούλιο!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ήθελε

ο κ. Αθανασίου ένα λεπτό επί προσωπικού, δεν είπε τίποτε, αλλά
τον ακούσαµε.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Είναι ντροπή για το Κοινοβούλιο

αυτό που γίνεται!
Κυρία Πρόεδρε, έπρεπε να δώσετε τον λόγο. Υπάρχουν παρα-

βιάσεις συγκεκριµένων άρθρων και γι’ αυτό ήθελα να µιλήσω,
που δεν µπορείτε είτε το πάτε µε τη διαδικασία...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τα εί-
παµε, κύριε Αθανασίου. Είπα ότι δεν είναι ακροαµατική η διαδι-
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κασία, δεν προβλέπονται τέτοια. Τα είπαµε όλα, παρ’ όλα αυτά
µιλήσατε. Σας παρακαλώ!

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Έχετε καλούς συνεργάτες. Είτε
είναι θέµα διαδικασίας είτε παρεµπίπτον, µιλούν όλοι οι Βουλευ-
τές. Έχετε κάνει λάθος και ο κ. Βούτσης έχει κάνει λάθος στην
ερµηνεία που δίνει. Είναι λάθος. Είναι δύο στάδια. Αυτό σας ενό-
χλησε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εντάξει,
θα τα αξιοποιήσετε ως ακυρότητες σε πάρα πολλά στάδια από
εδώ και στο εξής.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Δεν θέλατε να το ακούσετε.
Άλλη είναι η προκαταρκτική και άλλη είναι η δίωξη. Είναι δύο στά-
δια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εντάξει.
Συνεχίζουµε.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Θα ανακαλέσετε; Ανακαλέσατε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Αθανασίου, τελειώσατε, τελείωσε ο χρόνος σας. Αφήστε, σας
παρακαλώ.

Προχωρούµε και µέχρι κάποιος να µου δηλώσει ότι προτιµά
να γίνει η ψηφοφορία µετά, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συ-
νεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Ερ-
γαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής,
δεκαεννέα µαθητές και µαθήτριες και µία εκπαιδευτικός από το
15ο Δηµοτικό Σχολείο Αµαρουσίου.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Δεν υπάρχει κάτι άλλο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Κατά συ-
νέπεια σας ζητώ µε έγερση, για να φαίνεστε και να µην υπάρχει
αµφισβήτηση, εάν συµφωνείτε, να δεχθούµε ή όχι τα παρεµπί-
πτοντα ζητήµατα.

Οι αποδεχόµενοι παρακαλώ να εγερθούν.
(Εγείρονται οι αποδεχόµενοι)

Είναι προφανές ότι η πλειοψηφία έχει τοποθετηθεί στα συγκε-
κριµένα ζητήµατα τα οποία τέθηκαν.

Περνούµε στον κατάλογο των οµιλητών.
Να τα ξαναπούµε, για να µην υπάρχει παρεξήγηση. Ο πρώτος

κύκλος των οµιλητών έχει χρόνο δέκα λεπτών. Ξεκινώ µε βάση
την ανακοίνωση που έκανα πριν, ότι πρώτα θα µιλήσουν οι οµι-
λητές του ΣΥΡΙΖΑ και των Ανεξαρτήτων Ελλήνων, γιατί έχουν
υποβάλει την αίτηση και µετά θα ακολουθήσουν τα υπόλοιπα
κόµµατα, κατά τη δύναµη που έχουν στη Βουλή.

Κύριε Παρασκευόπουλε, έχετε τον λόγο για δέκα λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ: Αγαπητές και αγαπητοί

συνάδελφοι, θα ήταν ευχής έργον αυτή η συζήτηση, η οποία θα
απασχολεί για πολύ και τη Βουλή και τη διακυβέρνηση της
χώρας και την ελληνική κοινωνία, να ξεκινούσε µε µια στοιχειώδη
συνεννόηση για το µεγάλο θέµα.

Συζητούµε εδώ για ένα σκάνδαλο διαφθοράς ή συζητούµε για
µια σκευωρία; Νοµίζω ότι η απάντηση σε αυτό το ερώτηµα είναι
διάχυτη, είναι µια απάντηση δια βοής απ’ όλον τον ελληνικό λαό,
ο οποίος γνωρίζει τι γινόταν µε κάποια φάρµακα και το γνωρίζει
ο καθένας φτωχός πολίτης, ο καθένας µεσοαστός πολίτης. Το
πολύ-πολύ κάποιος, ο οποίος είχε τόση οικονοµική άνεση που να
µην κοιτάζει τι πληρώνει, αυτός να µην είχε αντιληφθεί το µέγε-
θος ενός σκανδάλου διαφθοράς.

Να πω και το εξής. Σε αυτά που πρέπει να οργανώσουµε ως
ύλη αυτής της συζήτησης, ίσως τα θέµατα να είναι και δύο. Το
ένα είναι εάν η διαφθορά όντως υπήρξε, πράγµα το οποίο προ-
φανώς είναι ένα ζητούµενο απ’ αυτή τη συζήτηση και δεύτερον,
εάν υπάρχουν κάποια πρόσωπα, κάποιοι πολιτικοί –αυτό συζη-
τούµε εδώ- οι οποίοι να έχουν ποινικές ευθύνες για χρηµατισµό,
δωροληψία, απιστία ή οτιδήποτε άλλο.

Εγώ θα ήθελα να πω ότι µόνο γι’ αυτά τα δύο θέµατα, κατά
την άποψή µου τη χρονική στη σειρά του λόγου, εάν θέλετε,
αλλά και τη λογική προτεραιότητα την έχει το αντικειµενικό θέµα
της διαφθοράς στο πεδίο του φαρµάκου.

Γιατί; Διότι εάν η διαφθορά υπήρξε, είναι εύκολο να καταλά-
βουµε ότι κάποιοι ωφελήθηκαν. Εάν η διαφθορά δεν υπήρξε, θα
ήταν µια συγκυρία, που κάτι µπορεί να συνέβαινε ή να µην συνέ-

βαινε.
Υπάρχει η διαφθορά ή όχι, η ελληνική απάντηση είναι δεδο-

µένη. Γνωρίζουµε την εκτίναξη των τιµών από το 2000 έως το
2010 και της δηµόσιας δαπάνης, το ότι έφτανε το ποσοστό στο
2% και ήταν διπλάσια από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο. Γνωρίζουµε
ότι στη συνέχεια η δηµόσια δαπάνη, µετά το 2011, άρχισε να µει-
ώνεται λόγω της τρόικας, η οποία µας επέβαλε κάποιες δεσµεύ-
σεις, αλλά η συνολική δαπάνη δεν µειώθηκε, διότι το οικονοµικό
βάρος πέρασε στον πολίτη. 

Και βέβαια γνωρίζουµε από όλη αυτή την έρευνα που έχει διε-
ξαχθεί και από την κοινωνική εµπειρία, όχι µόνο την εξέλιξη των
συνολικών µεγεθών αλλά και τα τεχνάσµατα, τις υπερτιµολογή-
σεις, τον προσδιορισµό τιµών χωρίς διαπραγµάτευση, τις προ-
νοµιακές κατά τον χρόνο αποζηµιώσεις εταιρειών και όλα τα
άλλα.

Αυτό που θέλω να πω πάντως εδώ είναι ότι η τεράστια βαρύ-
τητα αυτού του θέµατος δεν είναι µόνο εθνική. Κατά τη γνώµη
µου, είναι και παγκόσµια και συνδέεται µε µια στροφή του καπι-
ταλισµού, την οποία νοµίζω ότι µπορώ να σας περιγράψω πιθα-
νώς και σε διάστηµα µικρότερο του ενός λεπτού.

Μέχρι το 2000, ο καπιταλισµός, τον οποίο γνωρίζουµε, ενδια-
φέρεται για τη διεύρυνση των αγορών. Η εξουθένωση των κατα-
ναλωτών σηµαίνει λιγότερα έσοδα για την αγορά. Περίπου τότε,
φαίνεται ότι έχουν αντιληφθεί πολλές ισχυρές πολυεθνικές εται-
ρείες -και νοµίζω ότι αυτό συµβαίνει και µε εταιρείες των φαρ-
µάκων, όχι όλες- ότι µπορούν να έχουν περισσότερα έσοδα,
απευθυνόµενοι µε ακριβά προϊόντα σε λιγότερους πλούσιους,
δηλαδή ανθρώπους που έχουν την άνεση να πληρώνουν, παρά
µε το να διευρύνουν τις αγορές τους και να πηγαίνουν στην
Αφρική και στη Νότιο Αµερική, χωρίς την αγοραστική δύναµη.

Δεν χρειάζονται πολλά φάρµακα για τον κίτρινο πυρετό να τα
µοιράζουν στα εκατοµµύρια των ανθρώπων που είναι άρρωστοι,
γιατί δεν έχουν αγοραστική δύναµη. Προχωρούµε µε ακριβά
φάρµακα που δίνουµε σε λίγους µε υπερτιµολογήσεις και επίσης
πολλές φορές µε παρασκευή φαρµάκων, τα οποία δεν είναι απα-
ραίτητα.

Αυτή η στροφή, πραγµατικά, είναι ιστορική στον καπιταλισµό.
Διότι έκτοτε, βλέπουµε αυτές τις πολιτικές φουσκώµατος των
τιµών και επιπλέον αρχίζει να µην πειράζει ο κοινωνικός αποκλει-
σµός, αρχίζει να µην πειράζει ο εξοβελισµός από την αγορά
ακόµη και χωρών και γενικώς δεν απασχολεί η διεύρυνση.

Τώρα, µετά από αυτά τα οποία αφορούν την ουσία, πρέπει να
πούµε και δυο λόγια για τα διαδικαστικά, δηλαδή για τη δυνατό-
τητα και την υποχρέωση της Βουλής να εξετάσει το θέµα αυτό.

Κατά το Σύνταγµα, το άρθρο 86, παράγραφος 1, µόνο η Βουλή
για πράξεις που έχουν κάνει πολιτικοί κατά την άσκηση των κα-
θηκόντων τους έχει αρµοδιότητα να ασκεί δίωξη. Αν, λοιπόν, η
δικαιοσύνη διαπιστώσει κάτι, αµελλητί στέλνει τη δικογραφία στη
Βουλή. 

Τι πρέπει να κάνει η Βουλή; Σύµφωνα µε το άρθρο 86, παρά-
γραφος 2, θα πρέπει η ίδια να αποφασίσει για δίωξη, ανάκριση,
ή αν η πράξη ή αυτό που αναφέρεται είναι προδήλως αβάσιµο,
να εξαλείψει την ποινική ευθύνη.

Πώς θα το κάνει; Εάν κατατεθεί µια πρόταση από τριάντα του-
λάχιστον Βουλευτές, τότε η Ολοµέλεια, εάν δεν κρίνει ότι κάτι
είναι προδήλως αβάσιµο και δεν χρειάζεται καν να εξεταστεί, συ-
νιστά µια κοινοβουλευτική επιτροπή για προκαταρκτική εξέταση.

Δηλαδή, κατά τη γνώµη µας, χρειάζεται ούτως ή άλλως µια
προκαταρκτική εξέταση, γιατί η αρµοδιότητα της Βουλής να
ασχοληθεί µε το θέµα προκύπτει -αυτό λέει το Σύνταγµα- µόνο
αν οι πράξεις των πολιτικών τελέστηκαν κατά την άσκηση των
καθηκόντων τους. Αυτό η Βουλή πρέπει να το εξετάσει µε την
προκαταρκτική επιτροπή, για να δει αν έχει αρµοδιότητα.

Όντως, αν κάποιες πράξεις έχουν εκτελεστεί κατά την άσκηση
των καθηκόντων των πολιτικών σε προγενέστερο χρονικό διά-
στηµα από αυτό το οποίο ορίζει η αποσβεστική προθεσµία του
Συντάγµατος, τότε έχουν εξαλειφθεί.

Είναι σαφές λοιπόν, το Σύνταγµα. Είναι σωστή η συνταγµατική
ρύθµιση; Είναι ορθή; Κατά τη γνώµη µας, όχι. Το έχει πει και ο
Πρωθυπουργός. Πολλοί έχουν αντιρρήσεις για το περιεχόµενο
της συνταγµατικής ρύθµισης και βεβαίως συνηγορούµε για την
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αναθεώρησή της και µάλιστα ως θέµα προτεραιότητας. Είναι
εφαρµοστέο το Σύνταγµα; Προφανώς και ναι. Το ξέρει και ο τε-
λευταίος πολίτης, το ξέρουµε κι εµείς, που έχουµε ορκιστεί να
το εφαρµόσουµε.

Τι, λοιπόν, µπορεί να προκύψει από την προανακριτική επι-
τροπή; Ή εξάλειψη εάν οι πράξεις είναι παλιές και υποκύπτουν
στην αποσβεστική προθεσµία ή ότι οι πράξεις δεν έχουν τελεστεί
κατά την άσκηση των καθηκόντων, οπότε πρέπει να σταλούν
πίσω στη δικαιοσύνη, ώστε οι πολιτικοί να δικαστούν από τη δι-
καιοσύνη, όπως ο κοινός πολίτης.

Είναι ευπρόσδεκτο αυτό το δίληµµα ενώπιον του οποίου
έχουµε τεθεί; Όχι –θα έλεγα- δεν είναι ευπρόσδεκτο, διότι θα θέ-
λαµε εµείς εδώ να ασχοληθούµε. Αυτό, όµως, είναι το δίληµµά
µας κατά το Σύνταγµα. 

Τώρα, όσον αφορά το τι λένε και το τι ακούγεται, έχουµε µια
βροχή από διαδικαστικές και τεχνικές ενστάσεις, οι οποίες θυµί-
ζουν την παροιµία: «Όταν η νύφη δεν θέλει να ζυµώσει δέκα
µέρες κοσκινίζει». Δεν ασχολούµαστε µε την ουσία της υπόθεσης
και η Βουλή είναι διαρκώς αντιµέτωπη µε διάφορα τεχνικά διλήµ-
µατα. Είχαµε ακούσει βέβαια και περί αποπροσανατολισµού, σε
σχέση µε τη δηµιουργία αυτού του θέµατος. Τέθηκαν και διά-
φορα άλλα ζητήµατα, όπως το πώς το ήξερε αυτό ο τάδε πολιτι-
κός κ.λπ.. Φυσικά, µιλάµε για ζητήµατα, τα οποία ήταν γνωστά
σε όλους, ακόµη και µέσω των στατιστικών και της ΕΛΣΤΑΤ και
των ευρωπαϊκών στατιστικών.

Θα έλεγα ότι αυτές τις διαδικαστικές ενστάσεις κατά της δια-
δικασίας, τις βάρυναν και κάποιες µηνύσεις. Θα αναφερθώ ιδι-
αίτερα στη µήνυση του πρώην Πρωθυπουργού, του κ. Σαµαρά,
για τον εξής λόγο: Μηνύει προστατευόµενους µάρτυρες. Θα πω
πως είναι φυσικό. Ένας κατηγορούµενος, ένας εµπλεκόµενος,
ένας άνθρωπος, ο οποίος ακούει σε βάρος του σοβαρές κατη-
γορίες από µάρτυρες, αντιδρά. Είναι φυσικό, λοιπόν.

Πρωθυπουργός µηνύει Πρωθυπουργό. Είναι φυσικό; Όχι, δεν
είναι. Είναι σπάνιο. Εγώ θα έλεγα ότι αυτό το φαινόµενο το γνω-
ρίζουµε ως γραφικό. Σε πολλά αστυνοµικά τµήµατα και σε πολ-
λές εισαγγελίες αντιµετωπίζουν διάφορες µηνύσεις κάπως
βαρύγδουπες µε µηνύσεις κατά Πρωθυπουργών κ.λπ.. 

Αυτό, όµως, το οποίο δεν είναι ούτε γραφικό ούτε βεβαίως συ-
νηθισµένο είναι η µήνυση κατά εισαγγελέως. Αυτό, κατά τη
γνώµη µου, είναι ανατριχιαστικό. Βεβαίως, εδώ, µπορεί να δει κα-
νείς µια αυριανή µεθόδευση εξαίρεσης. Το θέµα, όµως, είναι ότι
αυτού του είδους οι αντιδράσεις πλήττουν το κράτος δικαίου και
την ασφάλεια σε βάθος χρόνου. Διότι δίνουν και ένα µήνυµα:
Προσέξτε, κύριοι εισαγγελείς, δεν θα λέτε ό,τι θέλετε. Δεν θα
παίζετε µε εµάς. Όταν θα τα βάζετε µε εµάς θα αντιµετωπίζετε
τη µήνυσή µας.

Βέβαια, θυµόµαστε πολλές συζητήσεις σε αυτή τη Βουλή µε
θέµατα που αφορούσαν τις παρεµβάσεις κατά της δικαιοσύνης,
της Κυβέρνησης, του ΣΥΡΙΖΑ κ.λπ.. Εδώ δεν έχουµε απλώς πα-
ρέµβαση. Εδώ έχουµε τροµοκράτηση της δικαιοσύνης, να µην
τολµά να ασκεί τα καθήκοντά της, όπως προβλέπεται. Άλλωστε,
τι προβλεπόταν εδώ; Όταν µνηµονεύεται ένα όνοµα πολιτικού,
αυτό οδηγείται στη Βουλή αµελλητί. Και αυτό έγινε.

Βέβαια, έχουµε ακούσει και διάφορες άλλες ενστάσεις και αι-
τήµατα µέχρι σήµερα, όπως το να έρθουν εδώ να καταθέσουν οι
µάρτυρες, οι οποίοι ονοµάζονται υποτιµητικά κουκουλοφόροι -
αν και την ύπαρξη του θεσµού των προστατευόµενων µαρτύρων
γνωρίζουµε όλοι πόσο τον χρειαζόµαστε για λόγους ασφάλειας-
για να υποστούν ένα µπόουλινγκ, όπως σωστά ειπώθηκε, ή για
να καταλάβουµε ποιοι είναι από το ανάστηµά τους. Άλλος µπορεί
να έχει ύψος 2.05. Άλλος µπορεί να είναι κοντός και χοντρός. Θα
δούµε το σουλούπι του και θα καταλάβουµε ποιος είναι κιόλας.
Και εδώ προσβάλλονται οι θεσµοί σε βάθος χρόνου και υπάρχει
ο κίνδυνος να µην τολµήσουν στο µέλλον να εµφανιστούν προ-
στατευόµενοι µάρτυρες σε σοβαρές υποθέσεις, έτσι να έχουµε
και πάλι σε βάθος χρόνου πρόβληµα ασφάλειας και πρόβληµα
κράτους δικαίου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Παρασκευόπουλε, ολοκληρώστε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ: Θα ολοκληρώσω σε ένα
λεπτό, κυρία Πρόεδρε, εάν µου επιτρέπετε.

Τι κάνει η Βουλή σήµερα απέναντι σε όλες αυτές τις αντιρρή-
σεις και τις φωνές; Κάνει ό,τι λέει το Σύνταγµα. Φέρνει το θέµα
στην Ολοµέλεια και προτείνει τη σύσταση προκαταρκτικής επι-
τροπής για να εξεταστεί εάν συντρέχει αρµοδιότητα δική της,
οπότε έχουµε εξάλειψη ή αν δεν συντρέχει, οπότε οι υποθέσεις
θα δικαστούν από το κοινό δικαστήριο.

Γιατί να εξεταστεί το θέµα αυτό από µια προανακριτική επι-
τροπή; Διότι το αν υπάρχει ξέπλυµα, αν υπάρχει δωροδοκία είναι
ζητήµατα, τα οποία έχουν και µια πραγµατική διάσταση. Πρέπει
να δούµε, δηλαδή, τα πραγµατικά ζητήµατα στη συγκεκριµένη
υπόθεση και έγινε. Αυτό στοιχειωδώς κάπως πρέπει να το γνω-
ρίσει η Βουλή, προκειµένου να αποφανθεί για τη σύσταση Ειδι-
κού Δικαστηρίου ή για την άφεση των δικογραφιών στη δικαιο-
σύνη. 

Νοµίζω ότι όλοι οι κυβερνητικοί Βουλευτές επιθυµούµε η δια-
κυβέρνηση του τόπου να µην ρυθµίζεται από τα δικαστήρια, αλλά
από τον λαό µε εκλογές. Θέλουµε τίµιες κυβερνήσεις που να πα-
ράγουν πολιτική και δικαιοσύνη που να τιµωρεί τη διαφθορά.

Εποµένως ο στόχος µας είναι η καταπολέµηση της διαφθοράς
µε το Σύνταγµα στο χέρι ως εργαλείο.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Παρα-

καλώ να υπάρχει και µια επιµέλεια στον χρόνο, γιατί έχουµε
προσδιορίσει τη διάρκεια και δεν πρέπει να φύγουµε από αυτό.

Τον λόγο έχει ο κ. Λαζαρίδης από τους Ανεξάρτητους Έλλη-
νες, επίσης για δέκα λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ και καιρό βέβαια, από τότε

που ξεκίνησε αυτή η υπόθεση, όπως κάνει συνήθως -και ξέρει να
παίζει καλά αυτό το παιχνίδι- η Αντιπολίτευση, έδειξε ότι αιφνι-
διάστηκε µε τις αποκαλύψεις αυτές γύρω από την υγεία.

Στην υγεία γινόταν ένα πάρτι µεγάλο σε βάρος των πολιτών
µέσα από τους µηχανισµούς των φαρµάκων, των νοσοκοµείων,
της περίθαλψης κ.λπ.. Είναι κάτι το οποίο παραδεχόταν όλος ο
κόσµος. Ακόµα και στο τελευταίο ακριτικό χωριό της Ελλάδος
όλοι µιλούσαν για το πάρτι που γινόταν στην υγεία. Και έφτασε
κάποια στιγµή και αποκαλύφθηκε λόγω κάποιας έρευνας που
έγινε στις Ηνωµένες Πολιτείες από το FBI.

Και δεν συµβάλλει η Αντιπολίτευση στο να πέσει άπλετο φως,
οπότε και να ενηµερωθούµε όλοι και οι πολίτες και από την άλλη
να πάψει ο πολίτης να αµφισβητεί το πολιτικό σύστηµα, γιατί
αυτό το οποίο έχει πληγεί πέρα από τη ζωή των πολιτών, πέρα
από την οικονοµία της χώρας είναι το πολιτικό σύστηµα εξαιτίας
ακριβώς των πολιτικών τους.

Τι έχει συµβεί; Έγινε ένα ολόκληρο πάρτι. Στην πατρίδα µας,
επειδή η Ελλάδα ήταν χώρα αναφοράς και από τις τιµές που δια-
µορφώνονταν στην Ελλάδα επηρεάζονταν άλλες τριάντα χώρες,
γινόταν ένα πάρτι, το οποίο τροφοδοτείτο ή πυροδοτείτο, αν θέ-
λετε, από κάποιους «καπάτσους» -έτσι να τους ονοµάσουµε- από
τις φαρµακευτικές εταιρείες, που βρήκαν κάποια πρόσωπα είτε
πολιτικά -θα τα εξετάσουµε όλα αυτά- είτε κάποια στελέχη από
Υπουργεία τα οποία καλύπτονταν, όµως, από πολιτικά πρόσωπα
και διαµόρφωναν ανάλογα τις τιµές. Τώρα δηλώνουν όλοι ανυ-
ποψίαστοι.

Δηλαδή, όταν ο υπεύθυνος Υπουργός Υγείας υπέγραφε και
πρότεινε µία τιµή και έβλεπε ότι µε την τιµή αυτή που πρότεινε
πηγαίναµε στο διπλάσιο –µιλάω για την επιβάρυνση στο ΑΕΠ-
από τις υπόλοιπες ευρωπαϊκές χώρες, δεν υποψιαζόταν ο αρµό-
διος Υπουργός ότι κάτι γινόταν; Όταν αυτό το χαρτί πήγαινε στον
Υπουργό Οικονοµικών και το έβλεπε και εκείνος δεν υποψιαζόταν
ότι κάτι γινόταν; Κι όταν στη συνέχεια πήγαινε στον Πρωθυ-
πουργό και εκείνος δεν υποψιαζόταν ότι κάτι συνέβαινε για να
έχουµε το διπλάσιο σε σχέση µε τις υπόλοιπες χώρες; Κι όταν
έφτανε στη Βουλή για να ψηφιστεί στον προϋπολογισµό και εκεί
δεν υποψιαζόταν κανείς;

Συµβαίνουν πράγµατα και θα πρέπει όλοι οι Έλληνες να είµα-
στε πολύ αφελείς για να δεχθούµε ότι κανένας δεν είχε υποψια-
στεί τίποτα. Μάλιστα, το γεγονός ότι θέλουν για άλλη µια φορά
να καλύψουν όλα αυτά τα γεγονότα, είναι ότι όπως βλέπετε ξε-
κινήσανε οι µηνύσεις. Χαρακτηρίζουν, δηλαδή, πυροβολούν
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ηθικά τους µάρτυρες, οι οποίοι τόλµησαν να πάνε να αποκαλύ-
ψουν αυτό το οποίο λένε και το ζητούν όλοι οι Έλληνες και εµείς
όλοι και µάλιστα εµείς το είχαµε υποσχεθεί τότε στον ελληνικό
λαό.

Θέλω να σας θυµίσω, κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, ότι είναι
η βάση πάνω στην οποία στηρίχθηκε η συνεργασία µας, δηλαδή
ότι πρέπει να ρίξουµε άπλετο φως. 

Πρέπει να ρίξουµε φως σε όλα αυτά τα γεγονότα που πλήγω-
σαν τη χώρα και πλήγωσαν τους πολίτες και άλλαξαν και κατέ-
στρεψαν τις ζωές όλων ηµών.

Εγώ δεν ήµουν επαγγελµατίας πολιτικός. Εγώ ήµουν µηχανι-
κός και επιχειρηµατίας. Και εµείς οι µηχανικοί από το 2009 βρε-
θήκαµε χωρίς αντικείµενο. Γιατί; Εξαιτίας της επιτυχηµένης
πολιτικής τους; Όχι. Εξαιτίας των πάρτι που έστησαν σε όλους
τους τοµείς: υγεία, εξοπλισµούς, την κατασπατάληση που έγινε
όσον αφορά τους Ολυµπιακούς Αγώνες -δεν ξέρει κανείς από
πού ν’ αρχίσει-, Χρηµατιστήριο.

Χαρακτήρισαν τους µάρτυρες «κουκουλοφόρους». Γιατί τους
χαρακτήρισαν έτσι; Επειδή τόλµησαν και πήγαν και κατέθεσαν
έγγραφα τα οποία ήταν κρυµµένα, ήταν χωµένα και δεν υπήρχε
διαφορετικά κανένας άλλος τρόπος για να έρθουν στην επιφά-
νεια, παρά µόνο αν βρισκόταν κάποιος ο οποίος θα τα παρέδιδε
εκεί που έπρεπε, για να µπορέσουν να προχωρήσουν οι διαδικα-
σίες της έρευνας;

Τους χαρακτηρίζουν «κουκουλοφόρους» και «ανώνυµους».
Δεν υπάρχει ανώνυµος µάρτυρας. Όλοι οι µάρτυρες είναι επώ-
νυµοι και αυτά τα υποτιθέµενα ονόµατα είναι µόνο και µόνο για
να προστατευθούν µέχρι να ξεκινήσει η διαδικασία. Άλλωστε, τον
νόµο αυτόν περί προστασίας µαρτύρων, σύµφωνα µε τον οποίο
προστατεύεται ο µάρτυρας διά της ανωνυµίας µέχρι να ξεκινή-
σουν οι διαδικασίες, ποιοι τον ψήφισαν; Τα δύο κόµµατα, η Νέα
Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ, βεβαίως. Τώρα, όµως, επειδή λει-
τουργεί εις βάρος τους –και εννοούµε ότι ξεκινούν οι αποκαλύ-
ψεις εις βάρος τους- δεν τους αρέσει.

Πριν από λίγο καιρό είδαµε ξανά, βγήκε στο φως, στη δηµο-
σιότητα, αυτό που είχε παραδεχθεί ο Τσουκάτος, το 1 εκατοµ-
µύριο που παρέλαβε ο ίδιος για να το παραδώσει στο κόµµα, στο
ΠΑΣΟΚ. Βγήκε και το επιβεβαίωσε και ο κ. Αυγερινός αυτό. Βλέ-
πετε ότι απ’ όπου και να δει κανείς τη λειτουργία αυτών των κοµ-
µάτων είναι από παντού ανοικτή και ευάλωτη.

Και θα συνεχίσω µε την υγεία, για να µην ξεφύγουµε από την
υγεία, καθώς είχαµε και τη «SIEMENS», την οποία χειρίστηκαν
αυτά τα δύο κόµµατα και φτάσαµε, βεβαίως, στο σηµείο να εί-
µαστε η µόνη χώρα στην οποία δεν πλήρωσε πρόστιµο η
«SIEMENS». Είχε συµφωνηθεί ένα πρόστιµο 2 δισεκατοµµυρίων,
το οποίο κατέβηκε στα 60 εκατοµµύρια, το οποίο θα το έδινε η
«SIEMENS» µε προϊόντα ή µε επενδύσεις, τις οποίες θα αποφά-
σιζε, θα το σκεφτόταν. Τέτοιες ήταν οι συµφωνίες που έκαναν!
Στη συνέχεια, έφυγε ο Χριστοφοράκος και δεν έγινε και καµµία
επένδυση και δεν πλήρωσε τίποτα η «SIEMENS».

Αυτή η Κυβέρνηση, όµως, τώρα αυτή την υπόθεση που ξεκί-
νησε, την έρευνα σε ό,τι έχει να κάνει µε την υγεία, θα την προ-
χωρήσει και θα συµβάλουµε όλοι να προχωρήσει.

Διάβασα κάποια στοιχεία. Από το 2000 µέχρι το 2015 είναι 23
δισεκατοµµύρια η συνολική ζηµία σε βάρος της χώρας και όσον
αφορά για τη «NOVARTIS», τη συγκεκριµένη εταιρεία, είναι στα
3 δισεκατοµµύρια.

Δεν πρέπει να προχωρήσουµε, κύριοι συνάδελφοι; Δεν πρέπει
να προχωρήσουµε; Βεβαίως, και πρέπει να προχωρήσουµε. Το
χρωστάµε στον ελληνικό λαό αυτό. Το χρωστάµε! Ο ελληνικός
λαός πληγώθηκε απ’ όλες αυτές τις πράξεις, απ’ όλες αυτές τις
ενέργειες.

Θέλω να προσθέσω κάτι σε αυτό που είπα προηγουµένως, το
ότι είχαµε τις διπλάσιες δαπάνες σε σχέση µε την Ευρώπη.
Όµως, τι ποιότητα παροχής υγείας είχαµε; Καµµία σχέση, κύριοι
συνάδελφοι. Οι υπόλοιπες χώρες, που ήταν στο µισό σε σχέση
µε τις δικές µας δαπάνες, πραγµατικά αξιοποιούσαν και το τε-
λευταίο ευρώ για την ποιότητα παροχής προς τους πολίτες σε
αντίθεση µε τις κυβερνήσεις αυτών των δύο κοµµάτων, οι οποίες
είχαν βάλει τον πολίτη εντελώς στο περιθώριο.

Εδώ έχουµε κάποια στοιχεία. Έκαναν κάποιες δηλώσεις κά-

ποιοι διατελέσαντες Υπουργοί Υγείας από τα προηγούµενα κόµ-
µατα. Λένε ότι από µία περίοδο και µετά µειώσαµε τις δαπάνες.
Ποιες δαπάνες µείωσαν; Μείωσαν τις δαπάνες όσον αφορά τη
συµµετοχή του δηµοσίου και ανέβασαν τη δαπάνη όσον αφορά
τη συµµετοχή του πολίτη. Τα κέρδη, όµως, των συγκεκριµένων
εταιρειών δεν µειώθηκαν, δεν άλλαξαν. Εκείνα φρόντισαν να τα
προστατέψουν. Τον πολίτη, όµως, δεν τον προστατέψαν. Τον πο-
λίτη, ο οποίος τους ψήφισε και τους εµπιστεύτηκε για να αναλά-
βουν την τύχη του, δεν τον προστάτεψαν. Τον αφήσαν εκτεθει-
µένο και λειτουργούσαν σε βάρος του.

Και µάλιστα, εδώ τώρα θα ήθελα να αναφέρω και ένα παρά-
δειγµα πάνω σε αυτό. Είχαµε αυξήσεις -αν θυµάµαι καλά, κύριοι
συνάδελφοι- το 2014, ενώ απαγορευόταν ρητά από την τρόικα,
σε τρία νοσοκοµειακά φάρµακα –και τα τρία της «NOVARTIS»-
στο Copalia, το αντιυπερτασικό, στο Sandostatin, το ορµονικό
και στο Cubicin, το αντιβιοτικό. Είχαµε αυξήσεις, ενώ απαγο-
ρευόταν ρητώς από την τρόικα. Το παραβίασαν, προκειµένου να
ευνοηθεί η συγκεκριµένη εταιρεία. 

Έχουµε διάφορα έγγραφα –τώρα βλέπω ότι περνάει και ο χρό-
νος- τα οποία κατασχέθηκαν από τα γραφεία της συγκεκριµένης
εταιρείας, στα οποία αναφέρονται σηµεία και τέρατα. Αναφέρον-
ται ονόµατα Υπουργών, συγκεκριµένα ραντεβού, συναντήσεις,
ποια πρόσωπα συµµετείχαν και τα λοιπά. Όλα αυτά δεν πρέπει
να βγουν στη δηµοσιότητα;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τώρα τελειώνω, κυρία Πρόεδρε. Θα ήθελα την ανοχή σας για
µισό λεπτό ακόµα.

Αυτά δεν πρέπει να βγουν στη δηµοσιότητα; Βεβαίως, πρέπει
να βγουν στη δηµοσιότητα.

Όσον αφορά στη διαδικασία των καλπών –και εδώ κλείνω,
κυρία Πρόεδρε- όπως είπα προηγουµένως και στην τοποθέτησή
µου, είναι δυνατόν να µην ακολουθηθεί η συγκεκριµένη διαδικα-
σία, αφού θα ακούσουµε τους συναδέλφους για τους οποίους
έχει ξεκινήσει η διαδικασία; Δέκα συνάδελφοι θα καταθέσουν κα-
θένας την άποψή του. Άρα καθένας αντιµετωπίζεται διαφορε-
τικά. Πώς είναι, λοιπόν, δυνατόν, όταν ξεκινήσει η διαδικασία της
ψηφοφορίας, να τους αντιµετωπίσουµε ενιαία µέσα σε µία
κάλπη; Δεν στέκει λογικά αυτό.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ)

Και µάλιστα, υπάρχουν εδώ και οι έγκριτοι νοµικοί συνάδελφοι
οι οποίοι ξέρουν καλύτερα από εµένα –εγώ µηχανικός είµαι- ότι
όταν ξεκινάει µια ποινική διαδικασία και υπάρχουν διάφοροι οι
οποίοι διώκονται ή κατηγορούνται για διάφορα ποινικά αδική-
µατα, το δικαστήριο δεν τους αντιµετωπίζει ενιαία, δεν λέει «για
όλους µαζί ισχύει αυτό και τα λοιπά». Αντιµετωπίζει τον καθένα
ξεχωριστά.

Και υπάρχουν και αυτά τα οποία αναφέραµε προηγουµένως,
δηλαδή περιπτώσεις, όπως είχαµε την περίπτωση του 2013 µε
τον Παπακωνσταντίνου, τον Παπανδρέου και τα λοιπά, κατά τις
οποίες εδώ στήθηκαν τρεις κάλπες. Κανένας δεν είχε διαφορε-
τική άποψη. Και τα δύο κόµµατα –και κλείνω εδώ- είχαν την ίδια
άποψη και το ίδιο έγινε και µε το Βατοπέδι. Έξι κάλπες στήθη-
καν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, ολο-
κληρώστε, κύριε συνάδελφε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Οι Ανεξάρτητοι Έλληνες είµαστε κά-
θετοι: Η διαδικασία θα προχωρήσει κανονικά, όπως ξεκίνησε και
είναι κάτι που το χρωστάµε στον ελληνικό λαό. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαρι-

στώ.
Παρακαλώ να τηρηθούν οι χρόνοι γιατί προβλέπεται µεγάλη

διαδικασία.
Ο κ. Βορίδης, εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας, έχει τον λόγο.
Ορίστε, κύριε Βορίδη, έχετε τον λόγο για δέκα λεπτά. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, περιµένω επί ένα εικοσάλεπτο

και πλέον από τους δύο εισηγητές της κυβερνητικής πλειοψη-
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φίας να αναπτύξουν την κατηγορία. Εδώ δεν είµαστε για να συ-
ζητήσουµε για τη φαρµακευτική δαπάνη, δεν είµαστε για να συ-
ζητήσουµε γενικώς για φαρµακευτική πολιτική. Εδώ η συζήτηση
είναι για την προκαταρκτική. Και προκαταρκτική σηµαίνει κίνηση
της ποινικής διώξεως, σηµαίνει αδικήµατα. Δεν ακούσαµε µισή
λέξη! Μισή λέξη! Γιατί; Θα εξηγηθεί. Αυτό είναι στον τίτλο
«Σκευωρία». Θα εξηγηθεί.

Όµως, επειδή άκουσα δύο κουβέντες για τις δαπάνες, θα µι-
λήσω για τα φαρµακευτικά. Άκουσα για τις δαπάνες οιµωγές και
θρήνους. Σωστά! Άραγε, µε ποια µέτρα συγκρατήθηκε η φαρµα-
κευτική δαπάνη, για να πούµε µερικά και να δούµε σε ποιους τα
λέτε αυτά; Με την ηλεκτρονική συνταγογράφηση; Ναι. Την ψη-
φίσατε; Όχι. 

Με τον µηχανισµό αυτόµατης επανάκτησης των δαπανών, το
λεγόµενο «clawback»; Ναι. Το ψηφίσατε; Όχι. 

Με τον µηχανισµό των εκ του νόµου εκπτώσεων, το λεγόµενο
«rebate». Το ψηφίσατε; Όχι.

Με την υπουργική απόφαση αρχικώς Γεωργιάδη, µε την οποία
έβαζε όριο στη συνταγογράφηση που µπορεί να κάνει ο κάθε για-
τρός και εν συνεχεία µε την ίδια, ελαφρώς παραλλαγµένη σύµ-
φωνα µε το Συµβούλιο της Επικρατείας, τη δική µου. Τι λέγατε
γι’ αυτό; Συντασσόσασταν µε όσους έλεγαν ότι κακώς βγήκαν οι
συγκεκριµένες υπουργικές αποφάσεις. Με τον νόµο που επέ-
βαλε την έκδοση δύο δελτίων τιµών τον χρόνο, προκειµένου να
µειώνεται η δαπάνη. Το ψηφίσατε; Όχι. Και όχι µόνο δεν το ψη-
φίσατε, αλλά δεν εκδώσατε και τα δελτία που είχατε υποχρέωση
εκ του νόµου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Τα οικονοµήσατε από εκεί!
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Με τον µηχανισµό συγκράτησης της

δαπάνης, µέσα από τον καθορισµό των τριών χαµηλότερων
τιµών.

Ποιες τις έφερε αυτές τις νοµοθεσίες; Αυτές είναι όλες δικές
µας νοµοθεσίες. Εσείς σε όλες τις νοµοθεσίες αυτές ήσασταν
απέναντι. Και µας µιλάτε τώρα για τη φαρµακευτική δαπάνη;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Να µη µιλάµε;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Μα δεν κάνει να µιλάτε. Δεν επιτρέ-

πεται για το συγκεκριµένο θέµα. Δεν κάνει γιατί εκτίθεσθε, όχι
για κανέναν άλλο λόγο. Μπορείτε να µιλάτε όσο θέλετε.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Σε άλλη χώρα ζούµε!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Εσείς να δείτε πόσο θα εκτεθείτε!
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Πάµε στην πρόταση.
Για να συνεννοούµαστε: Όταν έρχεται κάποιος κινεί αυτή τη

διαδικασία, δεν είναι διαδικασία διερεύνησης γενικώς του θέµα-
τος. Είναι διαδικασία κινήσεως ποινικής διώξεως, όπως ορίζει το
άρθρο 154 του Κανονισµού της Βουλής. Οι κατηγορίες –όπως
σας το διάβασα, δεν το επαναλαµβάνω- σαφείς και ορισµένες.
Την έχετε διαβάσει την πρόταση που έχετε υπογράψει;

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Και εγώ υποθέτω ότι την έχετε δια-

βάσει.
Θέλει κάποιος να µου πει, πλην του διαβιβαστικού της Εισαγ-

γελίας του Αρείου Πάγου, πού αλλού αναφέρονται τα ονόµατα
των Ευάγγελου Βενιζέλου, Κουτρουµάνη, Λυκουρέντζου, Πι-
κραµµένου, και Σαλµά; Κάπου να τα λέτε, ρε παιδί µου! Δεν λέω
να είναι στηριγµένο αυτό που λέτε. Αβάσιµα είναι όλα. Και τα
υπόλοιπα για τα οποία κάτι λέτε, αβάσιµα είναι και αυτά. Λέω,
όµως, έστω να τα αναφέρετε. Ζητάτε, όµως, να γίνει η δίωξη.
Αυτό είναι το ορισµένο και εµπεριστατωµένο κατά τον Κανονι-
σµό.

Πάµε τώρα παρακάτω.
Επόµενο ερώτηµα: Τι είναι αυτό που ζητάτε από τη Βουλή;

Όλα στο φως! Ποιος είναι αυτός που θέλει να διερευνηθεί; Κά-
ποιος µου έλεγε ότι θέλει να διερευνηθεί µέχρι το βάθος. Εµείς
λέµε «όλα στο φως» και θα σας πω τι σηµαίνει αυτό για να είµα-
στε όλοι συνεννοηµένοι.

Να δούµε τι λέει η πρότασή σας. Εξάλειψη του αξιοποίνου δεν
λέει για τις απιστίες; Σωστό. Τελείωσαν οι απιστίες. Άρα δεν επι-
λαµβάνεται η επιτροπή. λήξις. Ερώτηση: Κοίτα να δεις µια σύµ-
πτωση που εδώ το αδίκηµα στο οποίο εµπλέκεται ο Κουρουµπ-

λής είναι απιστία! Κοίτα να δεις ένα πράγµα!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ: Πρόταση κάναµε.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Κύριε συνάδελφε, αξιολογούµε σή-

µερα την πρότασή σας. Το πότε θα επιλέξουµε εµείς και τι θα
επιλέξουµε να κάνουµε είναι δική µας δουλειά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Σήµερα αξιολογούµε την πρόταση που εισφέρετε εσείς. Εσείς,

όµως, έχετε καµµία καλή εξήγηση γιατί επιλέξατε τη µεθόδευση
–που είστε της λογικής «όλα στο φως»- που οι απιστίες οδηγούν-
ται σε εξάλειψη προτού καν αντιµετωπιστούν από την επιτροπή,
χωρίς να πάνε στην επιτροπή, χωρίς να κριθεί ποιος είναι ο χρό-
νος τελέσεως, χωρίς να κριθεί αν έχουµε πράξη, χωρίς να γίνει
οποιαδήποτε έρευνα; Και λέω: Δες µια σύµπτωση! Απιστία έχει
ο Κουρουµπλής! Αυτό είναι η συγκάλυψη αυτής της προτάσεως.

Για πάµε, όµως, στα επόµενα.
Τι άλλο λέτε; Λέει η πρότασή σας –µνηµείον!- το εξής: Θα την

κάνουµε την επιτροπή για να ερευνήσουµε την αρµοδιότητα της
Βουλής να ασκήσει ή µη σχετικές διώξεις. Όχι για την ουσία,
αλλά για την αρµοδιότητα. Να δούµε εάν έχουµε µια αρµοδιό-
τητα!

Τι υπονοεί εδώ ο «ποιητής»; Εσείς είστε οι «ποιητές» του πο-
νήµατος. Τι υπονοεί εδώ, λοιπόν, ο συγκεκριµένος; Τα εξής: Ή
θα πούµε ότι έχουµε αρµοδιότητα για τη δωροδοκία, άρα είναι
εντός των καθηκόντων, άρα εξαλείφθηκε το αξιόποινο -άρα τι να
συζητάµε; τελείωσε- ή θα πούµε ότι δεν έχουµε αρµοδιότητα για
τη δωροδοκία, οπότε θα τη στείλουµε στο δικαστήριο. Άρα επί-
σης η Βουλή δεν έχει να κάνει τίποτα. Αυτό, όµως, είναι µέσα στο
πλαίσιο της σκευωρίας και θα πω γιατί.

Και πάω τώρα στη δικογραφία, γιατί εγώ θα πάω στη δικογρα-
φία. Εσάς δεν σας συµφέρει η δικογραφία. Εµάς µας συµφέρει
η δικογραφία. Γι’ αυτό εγώ θα πάω στη δικογραφία. Αφήνω το
ωραίο διαβιβαστικό της αξιοτίµου κυρίας Εισαγγελέως του
Αρείου Πάγου, όπου βεβαίως αναφέρει όλα τα ονόµατα των εµ-
πλεκοµένων, πλην ενός, ο οποίος αναφέρεται απρόσωπα ως «ο
διατελέσας τότε Υπουργός Υγείας». Μαντέψτε ποιος δεν αναφέ-
ρεται! Όλοι οι άλλοι, Σαµαράς, Πικραµµένος, Γεωργιάδης κ.λπ.
αναφέρονται. Μαγικό! Ποιου το όνοµα δεν λέει το διαβιβαστικό;
Κουρουµπλής! Αυτό το όνοµα αποφεύγει η αξιότιµη κυρία Εισαγ-
γελέας να αναφέρει. Καλά!

Πάµε, όµως, παρακάτω. Ποια είναι τα στοιχεία στη δική σας
πρόταση, όχι σε άλλη, αυτά που λέτε εσείς, αυτά που αναφέρετε
σταχυολογώντας ορισµένα πράγµατα. Πού είναι; Από πού τα παίρ-
νετε; Ερώτηση: Υπάρχει ένα έγγραφο; Κανένα, µηδέν! Υπάρχουν
καταθέσεις µαρτύρων µε ονοµατεπώνυµα; Όχι αυτά τα µαγικά του
«Σαράφη» και της «Κελέση», µε κανονικά ονοµατεπώνυµα. Υπάρ-
χουν; Όχι. Μήπως έχουν βρεθεί κάπου χρήµατα ή λογαριασµοί;
Όχι.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Τι λέτε, κύριε Βορίδη; Υπάρχουν τέσ-
σερις µαρτυρικές καταθέσεις φανερών µαρτύρων.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Οι οποίες δεν αναφέρουν τίποτα για
πολιτικά πρόσωπα.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Έτσι αξιολογείτε εσείς.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι, αν το αξιολογείτε εσείς, να µου

τις διαβάσετε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Μη λέτε ότι δεν υπάρχουν µάρτυρες.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ακούστε, δεν θα διαφωνήσουµε επί

του πραγµατικού. Να διαφωνήσουµε επί νοµικών και πολιτικών
όσο θέλετε. Ξέρουµε να διαβάζουµε ελληνικά. Στα ελληνικά, θα
µου διαβάσετε τις καταθέσεις των τεσσάρων µαρτύρων µε ονο-
µατεπώνυµο και θα µου πείτε πού λένε ότι υπάρχει εµπλοκή πο-
λιτικού. Διότι η εµπλοκή πολιτικών προκύπτει, µε τα δικά σας,
επαναλαµβάνω, στοιχεία, όχι µε τα δικά µας, µόνο από τους λε-
γόµενους «προστατευόµενους µάρτυρες».

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ούτε στο διαβιβαστικό της Του-
λουπάκη. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Και πάω τώρα στη σκευωρία.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-

ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)
Θα ήθελα λίγο χρόνο, κύριε Πρόεδρε.
Πάµε, λοιπόν, στις καταθέσεις. Αυτό µόνο υπάρχει ως στοι-

χείο.
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Ερώτηση: Χαρακτηρίστηκαν προστατευόµενοι. Μάλιστα. Πώς
χαρακτηρίστηκαν προστατευόµενοι; Διαβάζω από κατάθεση:
«Με τον ν.2928/2001 –σωστά;- σύµφωνα µε το άρθρο 9 παρά-
γραφος 2». 

Τι λέει το άρθρο 9 παράγραφος 2; Πώς γίνεται αυτός ο χαρα-
κτηρισµός; Γίνεται µε αιτιολογηµένη απόφαση του εισαγγελέα.
Το άρθρο 9 παράγραφος 2 ποια αδικήµατα αφορά; Εγκληµατική
οργάνωση. Υπάρχει κατηγορία εγκληµατικής οργάνωσης εδώ;
Όχι.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Με ποια διάταξη, όµως, έπρεπε να γίνει;
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Δωροδοκία δεν υπάρχει µε την προ-

σθήκη του ’14;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Μάλιστα! Εδώ, εδώ, εδώ, µη βιάζε-

στε. Γιατί βιάζεστε;
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι, εδώ, εδώ, εδώ!

Έλεος!
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Σας βλέπω αγχωµένη. Δεν θέλω!

Υποµονή θέλει αυτό!
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι αγχωµένη… 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Ψυχραιµία.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ λίγο

χρόνο ακόµη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Πόσο χρόνο θα

χρειαστείτε, κύριε Βορίδη;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε και

το βλέπουµε στην πορεία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Διακόπηκε τρεις φορές.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ποια είναι, συνάδελφε, που εξανί-

στασθε, η σωστή διάταξη; Πράγµατι, το άρθρο 9, αλλά η παρά-
γραφος 7 που προσετέθη µε τον νόµο του 2014. Τι λέει αυτή η
παράγραφος 7; Ναι, µπορείς να κάνεις µάρτυρα δηµοσίας τά-
ξεως, αλλά πώς; Μετά από αίτηµα του Εισαγγελέα που χειρίζεται
και έγκριση του Αντιεισαγγελέα του Αρείου Πάγου. Γιατί αυτό;
Ακούστε, καλοί µου συνάδελφοι.

Διότι έχουµε πολιτικά πρόσωπα και άρα χρειάζοµαι ανώτατο
δικαστικό λειτουργό για να το πει αυτό. Ερώτηση: Έγινε αυτό;
Όχι. Μάλλον, µε συγχωρείτε, έγινε. Πότε, όµως; Έγινε στις 9 Φε-
βρουαρίου, αφού είχε φύγει η δικογραφία από την κ. Τουλου-
πάκη και είχε έρθει στη Βουλή. Τότε έγινε αυτό!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Καλά, τώρα αν σκεφτεί κανείς ότι αυτό είναι µεθόδευση, θα

πέσει φωτιά να τον κάψει. Μην το σκεφτεί κανένας, παρακαλώ!
Διότι, βέβαια, αυτό αθροίζεται στην προαναγγελία του κ. Τσίπρα
από τον Φεβρουάριο του 2017, που λεπτοµερώς σε οµιλία του
περιγράφει τι ακριβώς είναι το σκάνδαλο. Οποία σύµπτωσις!
Έτσι καταθέτουν και οι µάρτυρες. Πότε; Από τον Νοέµβριο του
2017 µέχρι και τον Φεβρουάριο του 2018, αλλά και εν συνεχεία,
στον κ. Τζανακόπουλο, που είπε να κάνει µια βόλτα από τον
Άρειο Πάγο, είχε ένα ενδιαφέρον ο άνθρωπος να ενηµερωθεί για
την πορεία της δικογραφίας. Πότε γίνεται αυτό; Μια µέρα µετά
το συγκλονιστικό συλλαλητήριο και µια µέρα προτού διαβιβαστεί
ο φάκελος και η δικογραφία στη Βουλή –µάλιστα!- µετά τις δη-
λώσεις του κ. Παπαγγελόπουλου, που ανακάλυψε -πώς το ανα-
κάλυψε;- το µεγαλύτερο σκάνδαλο -δεν έπρεπε!- το οποίο υπάρ-
χει, αλλά και κυρίως µετά τις συγκλονιστικές ένορκες καταθέσεις
των προστατευόµενων µαρτύρων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Προσέξτε: Ξέρει ο άλλος, αυτός που καταθέτει…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριε

Βορίδη, ολοκληρώστε.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Τελειώνω.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Με συγχωρείτε,

αλλά για όλους είναι ο ίδιος χρόνος.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Έχετε απόλυτο δίκιο. Τελειώνω. Θα

πω λίγο για τις καταθέσεις των µαρτύρων και τελειώνω.
Προσέξτε: Τι καταθέτουν αυτοί οι µάρτυρες, οι «κουκουλοφό-

ροι»; Ερώτηση: Καταθέτει κάποιος…
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Οι προστατευόµενοι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Εντάξει, οι προστατευόµενοι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Εσείς δεν το ψηφίσατε;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όµως, θα το λέω όπως θέλω, αν µου

επιτρέπετε. Να είστε καλά! Με την άδειά σας, δηλαδή!
Προσέξτε: Τι καταθέτουν οι µάρτυρες; Οι µάρτυρες αυτοί, λοι-

πόν, έρχονται και λένε τα εξής. Υπάρχει ένας που λέει: Είδα κά-
ποιον να παίρνει λεφτά; Όχι, κανένας. Ερώτηση: Τι καταθέτουν;
«Άκουσα», «εκτιµώ» και τα σχετικά.

Τι λέει το άρθρο 225;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Καθίστε φρόνιµα, κύριε Φίλη. Έχετε

τελειώσει Νοµική. Φρόνιµα!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Δεν είστε παιδονόµος!
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Τι λέει, λοιπόν, το άρθρο 225;
Κύριε Μαντά, µη µε διακόπτετε. Βλέπετε ότι ο χρόνος περνάει,

επειδή µε διακόπτετε. Εδώ η σώφρων πολιτική είναι η σιωπή.
Τι λέει, λοιπόν, το άρθρο 225 του Κώδικα Πολιτικής Δικονο-

µίας; Μάρτυς που δεν είναι αυτήκοος, αλλά όσα ξέρει τα ξέρει
από πηγή, τι πρέπει να κάνει, συνάδελφοι; Να ερωτηθεί από τον
κύριο εισαγγελέα «πού το ξέρεις, άνθρωπέ µου, αυτό;» και να
καταθέσει την πηγή της γνώσεώς του.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Άλλως, τι λέει το άρθρο 225; Δεν λαµβάνεται υπ’ όψιν η κατά-

θεσή του. Αυτά λέει, τα αυτονόητα.
Προσέξτε, όµως, κάτι άλλο. Ο χρόνος που καταθέτουν οι µάρ-

τυρες είναι τέσσερις ώρες. Ξεκινούν στις εννιά να καταθέτουν,
πήγαν και τους ρωτά ο εισαγγελέας «πείτε µας τι ξέρετε» και
τους κάνει ερωτήσεις. Αυτά στις εννιά το πρωί. Πότε τελείωσε η
κατάθεση; Στη µία το µεσηµέρι. Πόσο έβγαλαν; Μιάµιση δακτυ-
λογραφηµένη σελίδα κατάθεση. Τι έλεγαν τέσσερις ώρες οι µάρ-
τυρες µε την εισαγγελέα για να βγει µιάµιση σελίδα κατάθεση;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και κάτι ακόµα, αλλά ωραίο. Ξέρει ο άλλος ότι δωροδοκήθηκε

ο Σαµαράς. Του πήγαν µε το τροχήλατο 2 εκατοµµύρια. Το ξέρει.
Πηγαίνει στην εισαγγελέα. Πρώτη µέρα κατάθεσης, κουβέντα!
Δεύτερη µέρα, κουβέντα! Τρίτη µέρα, κουβέντα! Τέταρτη µέρα,
κουβέντα! Πέµπτη µέρα: «Να σας πω, δωροδοκήθηκε και ένας
Πρωθυπουργός».

Αυτοί είναι οι µάρτυρες. Αυτά είναι τα στοιχεία. Σε αυτά στή-
νεται η υπόθεση και γι’ αυτό δεν τολµάτε να µιλήσετε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριε

Βορίδη, ολοκληρώνετε.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ντροπή, καταισχύνη, αίσχος, σκευω-

ρία και συγκάλυψη! Αυτό είναι η προκαταρτική!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τον λόγο έχει ο ει-
σηγητής της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ.
Θεόδωρος Παπαθεοδώρου.

Παρακαλώ, κύριε Παπαθεοδώρου, επειδή υπάρχουν διαφω-
νίες και αντιδράσεις από το ακροατήριο, θα ήθελα να κρατή-
σουµε τον κανονικό χρόνο συν δύο λεπτά, όπως και οι άλλοι
οµιλητές, για να κρατήσουµε ίσες αποστάσεις.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Όσο και οι άλλοι, κύριε Πρό-
εδρε και να είστε σίγουρος ότι µέτρησα ακριβώς.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ: Οι άλλοι, κύριε Πρόεδρε,
δεν µίλησαν το ίδιο. Εµείς µιλήσαµε για δώδεκα λεπτά, ενώ ο κ.
Βορίδης για δεκαοκτώ λεπτά.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Εσείς µιλήσατε για δώδεκα
λεπτά και σαράντα οκτώ δευτερόλεπτα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Παρασκευό-
πουλε, κι εσείς πήρατε δύο λεπτά. Θα δώσω και στον κ. Παπα-
θεοδώρου δύο λεπτά. Αυτό είπα. 

Ορίστε, κύριε Παπαθεοδώρου, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και

κύριοι Βουλευτές, η σηµερινή διαδικασία, έτσι όπως φαίνεται,
οδηγείται σε έναν πολιτικό και θεσµικό τραγέλαφο. Τα διαδικα-
στικά τεχνάσµατα που επιχειρεί η Πλειοψηφία διαπλέκονται µε
ωµές παρεµβάσεις της Κυβέρνησης στη δικαιοσύνη. 
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Προηγουµένως κάναµε µία ερώτηση. Ο κύριος Πρόεδρος δεν
θέλησε να µας απαντήσει. Δεν θέλησε να µας απαντήσει τι συ-
ζητάµε σήµερα. Ο καλός συνάδελφος κ. Παρασκευόπουλος
απάντησε σε αυτή την ερώτηση και είπε ότι συζητάµε σήµερα,
κυρίες και κύριοι Βουλευτές, την πρόταση της Πλειοψηφίας. 

Συζητάµε, λοιπόν, σήµερα την πρόταση της Πλειοψηφίας, που
λέει ότι θα πρέπει να συγκροτηθεί Ειδική Κοινοβουλευτική Επι-
τροπή για να διερευνήσουµε την αρµοδιότητα της Βουλής. Ο κ.
Παρασκευόπουλος το είπε εδώ. Μα, δεν είναι αυτή η αποστολή
της Ειδικής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής προκαταρκτικής εξέ-
τασης. Δεν είναι αυτή η αρµοδιότητά της. Δεν θα κάνουµε συζή-
τηση για το αν έχει αρµοδιότητα. Θα κάνουµε συζήτηση για τα
εγκλήµατα και για τα πρόσωπα, τα οποία σήµερα επιλέξατε να
παραπέµψετε. Και το λέω αυτό για τον εξής απλό λόγο, διότι
µέσα στην πρόταση εκτός από τα αδικήµατα που η Πλειοψηφία
επιλέγει να θεωρήσει παραγεγραµµένα, δεν υπάρχει καµµία ανα-
φορά στο διατακτικό ποια είναι αυτά τα αδικήµατα.

Αλήθεια, αν πάµε στην προκαταρκτική, δεν θα διερευνήσουµε
-χρησιµοποιώντας τα λόγια του κ. Παρασκευόπουλου και όχι του
κυρίου Προέδρου, ο οποίος δεν απάντησε και αναµένεται η
απάντησή του- για την απιστία; Δεν θα συζητήσουµε, για παρά-
δειγµα, για το άρθρο, δηλαδή την περιγραφή του αδικήµατος,
που λέει πότε υπάλληλος, δηλαδή Υπουργός, έχει τελέσει απι-
στία, για να δούµε αν είναι παραγεγραµµένη; Αν είναι παραγε-
γραµµένη για ορισµένους, πάντως η πρόταση λέει ότι ακόµα και
για τον «Π.Κ.», δηλαδή για τον κ. Κουρουµπλή, είναι παραγε-
γραµµένη. Και πού το ξέρουµε εµείς αυτό; Πού το ξέρουµε; 

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Κάντε πρόταση!
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Από εκεί και πέρα, δεν νοεί-

ται προκαταρκτική που αφ’ ενός -ακούστε το, το είπα και προ-
ηγουµένως- διερευνά την αρµοδιότητα της Βουλής ως προς τα
αδικήµατα και αφ’ ετέρου, σε αρνητική περίπτωση, επιβεβαιώνει
την αρµοδιότητα της δικαιοσύνης. Είναι δυνατόν να επιβεβαι-
ώσουµε την αρµοδιότητα που έχει η δικαιοσύνη για τη νοµιµο-
ποίηση του «µαύρου χρήµατος»; Προφανώς και όχι.

Ζητάµε εποµένως την τοποθέτηση και για έναν άλλο λόγο,
γιατί εµείς θεωρούµε -προσέξτε το, είναι πολύ σοβαρό αυτό- ότι
έτσι όπως έχει κατατεθεί η πρόταση της Πλειοψηφίας είναι και
ανυπόστατη και άκυρη. Θα συζητάµε για µία άκυρη πρόταση, για
µία πρόταση η οποία δεν αναφέρεται σε αδικήµατα και που δεν
τα συνδέει µε πρόσωπα;

Σας λέω ότι στο νούµερο «3» της πρότασης που λέει ότι υπάρ-
χει χώρος να το συζητήσουµε, εκεί εµπίπτουν τα συγκεκριµένα
αδικήµατα της δωροδοκίας και της δωροληψίας, τα οποία -κατά
την άποψη των Βουλευτών που υπέγραψαν την πρόταση αυτή-
θα πρέπει να διαχωριστούν σε δύο κατηγορίες, χωρίς να αναφέ-
ρονται πρόσωπα τα οποία θα ενέπιπταν στη δικαιοδοσία της προ-
καταρκτικής, δηλαδή αυτοί οι οποίοι δεν είχαν κατά την
ενάσκηση των καθηκόντων τους την αρµοδιότητα, ενώ θεωρείται
ότι χρηµατίστηκαν.

Να ξεκαθαρίσουµε κάτι. Από εδώ και πέρα, σας λέω ότι εφό-
σον απάντηση δεν δόθηκε και εφόσον η καταφατική δήλωση του
κ. Παρασκευόπουλου εκ µέρους της Πλειοψηφίας είναι ότι πάµε
σε διερευνητική επιστηµονικού διαλόγου, είναι άλλο πράγµα.
Όταν λέµε ότι είναι άλλο πράγµα, αυτό σηµαίνει ότι ή θα απαν-
τήσει ο Πρόεδρος ότι υποστηρίζει αυτό το οποίο ενέγραψε σή-
µερα στην ηµερήσια διάταξη ή κουβεντιάζουµε ο καθένας για
αυτό που νοµίζει, και δεν νοµίζω ότι είναι τόσο πολύ σοβαρό
αυτό.

Εποµένως, αυτό το οποίο εµείς ζητάµε ξεκάθαρα -και θα πάµε
στα υπόλοιπα- είναι το εξής. Ζητάµε προκαταρκτική επιτροπή,
όπως προβλέπεται από το Σύνταγµα και από τον Κανονισµό της
Βουλής, µε πλήρεις ανακριτικές αρµοδιότητες, στην οποία η εξέ-
ταση της υπόθεσης θα ξεκινήσει από την αρχή, θα κληθούν οι
µάρτυρες, µε ή χωρίς την προστασία που επιλέξατε καθυστερη-
µένα και άκυρα να τους δώσετε 9 Φεβρουαρίου. Θα καλέσουµε
κάθε εµπλεκόµενο πρόσωπο, δράστες, γνώστες της σκευωρίας
και συνεργούς τους και τα αναφερόµενα πολιτικά πρόσωπα, για
να χυθεί άπλετο φως, να αποδειχθεί η σαθρότητα των κατα-
σκευασµένων καταθέσεων της δικογραφίας, για να καταπέσει τε-
λικά η σκευωρία.

Αυτό ζητάµε, για να µη σπιλώνονται και να µη στιγµατίζονται
πολιτικά πρόσωπα. Γιατί εδώ κουβεντιάζουµε όχι γενικώς για το
σκάνδαλο «NOVARTIS», εδώ συζητάµε για τη δικογραφία που
ήρθε στη Βουλή και εµπλέκει συγκεκριµένα πολιτικά πρόσωπα.
Όµως να µη στιγµατίζονται και να µη σπιλώνονται πολιτικές πα-
ρατάξεων µε τη µέθοδο της συνολικής διαπόµπευσης ονοµάτων,
υπολήψεων και λάσπης στον ανεµιστήρα. 

Δεν είµαστε όλοι το ίδιο. Και δεν καταπολέµησαν όλοι το πάρτι
των φαρµακευτικών. Εµείς το κάναµε το ’10, το ’11, το ’12 µέχρι
και το ’14. Το κάναµε αυτό, όταν όµως εσείς καταψηφίζατε, όταν
δεν κάνατε παρέα µε τους «αγανακτισµένους» και τους ροπαλο-
φόρους που βιαιοπραγούσαν εναντίον του Λοβέρδου και του
Κουτρουµάνη! Ο κ. Κωνσταντόπουλος είναι εδώ. Ήταν θύµα µιας
τέτοιας επίθεσης. Την ίδια περίοδο το κάνατε αυτό και καταψη-
φίζατε. Καταψηφίζατε την ηλεκτρονική συνταγογράφηση, τα ερ-
γαλεία δηλαδή της µείωσης της δαπάνης, καταψηφίζατε και τον
ΕΟΠΥΥ. Και λέγατε τότε, µαζί µε άλλους «αγανακτισµένους», για
τα φάρµακα «όλα τα κιλά, όλα τα λεφτά». Και όµως δεν είµαστε
ίδιοι. Γιατί αφού τα καταψηφίζατε, δεν θα έρχεστε σήµερα να ρί-
χνετε δάκρυα συµπόνοιας, όπως είπε προηγουµένως ο εισηγη-
τής, για το πώς εκτοξεύθηκε και πώς συγκρατήθηκε η δαπάνη.
Είναι γνωστό και αποδεδειγµένο.

Εποµένως δεν θα σας αφήσουµε χώρο να ρίξετε σκιές και να
αποπροσανατολίσετε τη Βουλή και τους πολίτες µε επικοινω-
νιακά και διχαστικά τεχνάσµατα, προκειµένου να περάσετε µια
ανυπόστατη και άκυρη πρόταση της Πλειοψηφίας µε ανύπαρ-
κτες ενδείξεις, που προκύπτουν από δήθεν προστατευόµενους
µάρτυρες -απροστάτευτοι είναι και θα το δείτε αυτό- και αµφι-
σβητούµενες ανακριτικές πράξεις.

Δεν θα σας αφήσουµε να συντηρήσετε τη «λάσπη» εναντίον
των πολιτικών σας αντιπάλων µέχρι τις επόµενες εκλογές και να
κατασκευάσετε τον µύθο της κάθαρσης εναντίον της διαφθοράς.
Τόση κάθαρση πια που ακόµα και στην αναγραφή του ονόµατος
του κ. Κουρουµπλή γελοιωδέστατα µέσα στην πρόταση χρησι-
µοποιείτε τα αρχικά. Και ξεχνάτε ακόµη, επανέρχοµαι, το όνοµα
ενός άλλου Υπουργού της περιόδου Σεπτεµβρίου - Δεκεµβρίου,
που δεν εξέδωσε δελτίο τιµών. Εδώ δεν υπάρχει παραγραφή
ούτε για την απιστία ούτε για τα υπόλοιπα.

Εποµένως θα πρέπει να δείτε και τι κρύβετε κιόλας επιµελώς.
Ακούστε το αυτό. Κρύβετε επιµελώς την περίοδο 2004 - 2009.
Μου κάνει εντύπωση. Εσείς τις περιόδους τις παίρνετε χρονολο-
γικά 2001, 2010. Το 2004 - 2009, κατά την οποία περίοδο, κυβερ-
νητική της Νέας Δηµοκρατίας, εκτροχιάστηκε η φαρµακευτική
δαπάνη στη χώρα κατά 160% µε την κατάργηση της λίστας; Τη
λίστα την είχε εισαγάγει το ’96 το ΠΑΣΟΚ, για να εκτοξευθεί η
δαπάνη και µετά να χρειαστεί να συγκρατηθεί. Η τρόικα τη συγ-
κράτησε ή οι πολιτικές της κυβέρνησης που είδαν ότι από το 2,1
έφτασε στο 5,9, σηµειώνοντας αύξηση κατά 160%;

Όµως, βλέπω ποιους θέλετε να προστατεύσετε εσείς. Ξέρετε
κάτι; Πραγµατικά εσείς δεν έχετε κάνει διεύρυνση στην Κυβέρ-
νησή σας, παιδοµάζωξη έχετε κάνει από αποβληθέντα στελέχη
του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρατίας των προηγούµενων δε-
καετιών, οι οποίοι βέβαια φρόνιµα και αδιαµαρτύρητα ψήφιζαν
κανονικότατα τη φαρµακευτική δαπάνη προηγουµένως.

Εποµένως στόχος της Κυβέρνησής σας δεν είναι η αποκάλυψη
της αλήθειας, αλλά το να µοιράσει κατηγορητήρια, χωρίς σοβα-
ρές αποδείξεις. Δεν είναι να συστήσει η Βουλή Επιτροπή Προ-
καταρκτικής Εξέτασης, αλλά να συντηρήσει το κλίµα σκανδα-
λολογίας και διαφθοράς εναντίον του υποτιθέµενου παλαιού πο-
λιτικού συστήµατος. Η Κυβέρνηση θέλει να κατασκευάσει εναν-
τίον των πολιτικών της αντιπάλων ένα νέο ’89 σε σκηνοθεσία
κακοπαιγµένης επιθεώρησης, µε µάρτυρες που θεωρούν, εικά-
ζουν, πιθανολογούν, καταθέτουν όσα άκουσαν στην αγορά, αλλά
δεν εισφέρουν κανένα πραγµατικό στοιχείο πέρα από τον λόγο
τους. Και γνωρίζετε ότι ο νόµος δεν λέει αυτό. Ο νόµος θέλει να
υπάρχουν στοιχεία που να συνδέουν την µαρτυρία µε πραγµα-
τικά γεγονότα.

Εµείς σας προτείνουµε κάτι καθαρό: Προκαταρκτική, να τα πά-
ρουµε όλα από την αρχή, από τις καταγγελίες της Εισαγγελέως
Ελένης Ράικου τον Απρίλιο του 2017, για παραπολιτικά κέντρα
που ασκούσαν πιέσεις για να πάρει η έρευνα συγκεκριµένη κα-
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τεύθυνση, µέχρι την αξιοπιστία των µαρτύρων, τις καταγγελίες
που έκανε ο Ευάγγελος Βενιζέλος και άλλοι πολιτικοί Αρχηγοί
για τους συγκεκριµένους µάρτυρες, τους οποίους ονοµάζουν
«ψευδοµάρτυρες», τα γεγονότα και τις ενδείξεις που αυτοί οι
µάρτυρες εισφέρουν, καθώς και τη σωρεία δικονοµικών ατασθα-
λιών ή ακυροτήτων κατά την ανακριτική διαδικασία. Και εκεί θα
βρεθεί απροστάτευτη η Κυβέρνηση, να είσαστε σίγουροι.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σκάνδαλο «NOVARTIS» υπάρ-
χει, είναι διεθνές και αφορά σήµερα πάνω από είκοσι οκτώ
χώρες, για αθέµιτη επιρροή στην αγορά του φαρµάκου, µε συµ-
µετοχή υπευθύνων εταιρείας, γιατρών, κρατικών αξιωµατούχων,
υπευθύνων του χώρου της υγείας. Η Βουλή όµως δεν εξετάζει
αυτό σήµερα. Εξετάζει την ενδεχόµενη εµπλοκή των συγκεκρι-
µένων δέκα πολιτικών προσώπων, όπως αυτή προκύπτει µόνο
από µετέωρες και σαθρές καταθέσεις, χωρίς στοιχεία, χωρίς
αποχρώσες ενδείξεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Σε αυτό καταγγέλλουµε την ωµή παρέµβαση της Κυβέρνησης

στη δικαιοσύνη, όταν από τον Φεβρουάριο του 2017 ο Πρωθυ-
πουργός αναφερόταν στη Βουλή για την εµπλοκή πολιτικών προ-
σώπων, όταν διάφοροι Υπουργοί περιέφεραν εδώ στη Βουλή
απειλές για δίκες που θα στήνονταν πριν καν εµφανιστούν οι
προστατευόµενοι µάρτυρες, οι οποίοι -δήθεν- σήµερα χαρακτη-
ρίζονται εκ των υστέρων ως «µάρτυρες δηµόσιου συµφέροντος»
στις 9 Φεβρουαρίου, αφού έχει έρθει η δικογραφία στη Βουλή
και την ηµέρα που -όλως συµπτωµατικώς!- ο Βαγγέλης Βενιζέλος
ζητάει από τον Πρόεδρο της Βουλής την πράξη χαρακτηρισµού
των µαρτύρων. Παρωδία! Πόσο πρόχειροι αλλά και αδιάβαστοι
µπορεί να είναι οι σκευωροί ακόµα και στην παρωδία των διαδι-
κασιών;

Οι οποίοι µάρτυρες τι καταθέτουν; Ότι εικάζουν, πιθανολογούν
ή άκουσαν ότι υπήρξε δωροδοκία πολιτικών -θα σας το διαβάσω
από µέσα- χέρι µε χέρι ή µε τροχήλατες βαλίτσες, µέρα µεση-
µέρι, µε την επίδειξη αστυνοµικής ταυτότητας, έτσι γίνεται η δια-
φθορά! Πιθανολογούν για τον Λοβέρδο ότι το ύψος του δώρου
δεν µπορεί να είναι κάτω από διακόσιες χιλιάδες ευρώ και ίσως
κάποιος άλλος αξιωµατούχος να έχει πάρει -δεν θα έχει πάρει;-
εξακόσιες χιλιάδες ευρώ, ότι πρόεδρος οργανισµού είναι πολι-
τικός φίλος του Βενιζέλου και εποµένως ταµίας του –εικάζει-,
άρα αποκλείεται να µην υπάρχει χρηµατισµός! Ή ότι άλλος
Υπουργός χρηµατίστηκε µε ικανό ποσό, συνολικά ίσως να ήταν
κι ένα εκατοµµύριο! Και αυτές είναι µαρτυρίες, αυτές είναι κα-
ταθέσεις! Και πάνω σε αυτές τις καταθέσεις θέλετε να φτιάξετε
τι; Να νοµιµοποιήσετε έναν µόνιµο διάλογο για διαφθορά, για να
πετάξετε λάσπη στους πολιτικούς σας αντιπάλους. Εάν τα δια-
βάζατε αυτά, εσείς θα τα θεωρούσατε σοβαρά, εσείς που υπο-
γράψατε όλοι; Όχι βέβαια! 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή) 

Κύριε Πρόεδρε, θα παρακαλούσα για την ανοχή σας για ελά-
χιστο χρόνο.

Κι όλα αυτά τα καταθέτουν δήθεν προστατευόµενοι µάρτυρες,
µία εκ των οποίων δίνει δέκα συµπληρωµατικές καταθέσεις -
δέκα!- σε ενάµιση µήνα και κάθε φορά θυµάται και ένα καινούρ-
γιο πολιτικό πρόσωπο και επανέρχεται για να το εµπλέξει. Και
ένα νέο πολιτικό πρόσωπο, χωρίς από την πρώτη φορά η Εισαγ-
γελεύς κ. Τουλουπάκη να έχει πει ότι κοιτάξτε να δείτε, αµελλητί
η δικογραφία στη δικαιοσύνη. Όχι, έπρεπε να επαναληφθεί η
συµπληρωµατική κατάθεση, για να έχουµε κάθε φορά νέα πρό-
σωπα και νέες µετέωρες καταθέσεις, αβάσιµες, χωρίς καµµία,
µα καµµία βάση. 

Κατά την άποψή µας, πρόκειται εποµένως για κανιβαλισµό των
θεσµών, για καταρράκωση του κράτους δικαίου και της ανεξαρ-
τησίας στη δικαιοσύνη. Έτσι η Κυβέρνηση παίρνει το ρίσκο -και
προσέξτε το αυτό- να «κάψει» τη διαλεύκανση ενός σκανδάλου,
προκειµένου να κρατήσει ανοικτή την αρένα της διαπόµπευσης
των πολιτικών της αντιπάλων. Δεν επιθυµεί την αποκάλυψη των
πρακτικών που συνέβαλαν στην χρεοκοπία της χώρας και έφτα-
σαν τη φαρµακευτική δαπάνη από το 2004 µέχρι το 2009 στα 5,2

δισεκατοµµύρια του κρατικού προϋπολογισµού, δαπάνη η οποία
µειώθηκε αργότερα επί Λοβέρδου, Κουτρουµάνη, που κατηγο-
ρούνται και κατέληξε  στα 2 δισεκατοµµύρια το 2014. Γι’ αυτό
δεν είµαστε όλοι ίδιοι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ ολο-
κληρώστε.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Είναι η τελευταία µου λέξη,
κύριε Πρόεδρε. 

Το σκάνδαλο που θα εξετάσουµε στην προανακριτική είναι το
σκάνδαλο που έχει πολιτικό κέντρο -και αυτό το πολιτικό κέντρο
είναι το Μέγαρο Μαξίµου, να τα ξεκαθαρίζουµε- και εκτελεστι-
κούς βραχίονες Υπουργούς και ολίγιστους δικαστές.

Εκεί, µεταξύ πολλών άλλων, στην προανακριτική, εµείς θέ-
λουµε να καλέσουµε, να κληθούν να καταθέσουν: Ο κ. Παπαγγε-
λόπουλος, για το εάν και πότε συσκέφθηκε τελευταία φορά µε
τους εισαγγελείς διαφθοράς, πότε ήταν αυτό. Θέλουµε να καλέ-
σουµε για να διερευνηθεί και ποιο ήταν το περιεχόµενο της επί-
σκεψης του κ. Τζανακόπουλου στην Εισαγγελέα του Αρείου Πά-
γου. Ποια είναι η παρέµβαση της κ. Θάνου στο ζήτηµα των προ-
στατευόµενων µαρτύρων; Επίσης, να διερευνήσουµε ποια η
σχέση κάποιων εκ των προστατευόµενων µαρτύρων µε κυβερνη-
τικά στελέχη, για να ρίξουµε άπλετο φως. Αυτό δεν θέλουµε;
Αυτό θα κάνουµε στην προανακριτική, όποιο τέχνασµα και αν
χρησιµοποιήσετε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τελειώνω µε το εξής.
Επειδή η Κυβέρνηση αρνείται να αναλάβει την ευθύνη του

ρόλου της απέναντι στην πατρίδα και πολιτεύεται χωρίς καµµία
αυτογνωσία, η λάσπη που κατασκεύασε για τους αντιπάλους της
θα καταπλακώσει την ίδια. Ο χρόνος της τελειώνει και αυτή η
προανακριτική έχει γυρίσει οριστικά τη κλεψύδρα ανάποδα.

Θα αποκαλύψουµε την σκευωρία και τους σκευωρούς, θα ξε-
σκεπάσουµε τις υπόγειες διαδροµές του βρώµικου ‘18. Και γι’
αυτό και µόνο, µπορούµε να συζητήσουµε για προκαταρκτική,
πραγµατική, µε ανακριτικές αρµοδιότητες, για να χυθεί φως σε
αυτή την υπόθεση, σε αυτή την σκευωρία. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ σας ευχα-

ριστώ.
Ο κ. Λαγός, εισηγητής της Χρυσής Αυγής, έχει τον λόγο για

δέκα λεπτά όπως όλοι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ξεκινήσω λέγοντας ότι πριν από περίπου έναν χρόνο, κάτι

λιγότερο από έναν χρόνο, είχε συσταθεί µία προανακριτική επι-
τροπή σχετικά µε το σκάνδαλο του Γιάννου Παπαντωνίου και µε
τα χρήµατα, τις µίζες οι οποίες είχαν δοθεί και τα λεφτά του ελ-
ληνικού λαού τα οποία είχαν εξαφανιστεί από τους «µάγους» της
πολιτικής σκηνής της Ελλάδος. Η προανακριτική αυτή επιτροπή
ήταν πραγµατικά αστεία έτσι όπως εξελίχθηκε. Από την αρχή που
πήγαµε να συζητήσουµε ειπώθηκε από τον κ. Παρασκευόπουλο
τότε, που ήταν ο Πρόεδρος, ότι δεν µπορούσαµε να κάνουµε τί-
ποτα, δεν µπορούσαµε να εξετάσουµε το ζήτηµα αυτό. Εµείς δεν
είµαστε ούτε νοµικοί, ούτε τα γνωρίζουµε καλά, ούτε σχέσεις
έχουµε µε αυτά, όµως δεν χρειάζονται ιδιαίτερες γνώσεις από
νοµικά για να δεις αν κάποιος είναι κλέφτης και εάν έχει κατα-
χραστεί χρήµατα του ελληνικού δηµοσίου.

Εµείς είχαµε πει τότε στο πόρισµα -και θα το καταθέσω στα
Πρακτικά, για να υπάρχει και να το βλέπουν και οι επόµενοι και
όποιοι θέλουν να το διαβάσουν-, είχαµε πει σε αυτούς τους έγ-
κριτους νοµικούς ότι θα έπρεπε το ζήτηµα δωροδοκίας ή δωρο-
ληψίας του συγκεκριµένου Υπουργού -το οποίο ζήτηµα δεν έµενε
µόνο στον συγκεκριµένο, αλλά επεκτεινόταν και σε πάρα πολ-
λούς άλλους κι έφτανε και στον τότε Πρωθυπουργό Σηµίτη, σύµ-
φωνα µε έγγραφα τα οποία είχε καταθέσει η Χρυσή Αυγή- να
εξεταστεί από την ελληνική δικαιοσύνη και ότι θα έπρεπε να στα-
µατήσει αυτό το αστείο µε το άρθρο 86 και µε τον νόµο «περί ευ-
θύνης» ή µάλλον µε τον νόµο «περί µη ευθύνης» και «περί
ασυλίας Υπουργών». Αυτό είχαµε πει εµείς τότε.

Έρχεται, λοιπόν, σήµερα ο ΣΥΡΙΖΑ ακούγοντας αυτά που λέ-
γαµε εµείς τότε -όχι επειδή τον ενδιαφέρει πραγµατικά η κά-
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θαρση, αλλά επειδή αυτή τη στιγµή θέλει να εξοντώσει τους πο-
λιτικούς του αντιπάλους- και εφαρµόζει ακριβώς αυτό που είχε
πει η Χρυσή Αυγή στην προανακριτική τότε. Χαιρόµαστε πάρα
πολύ, γιατί όλοι οι δρόµοι για την κάθαρση οδηγούν σε αυτά που
λέει η Χρυσή Αυγή, όχι -επαναλαµβάνω και πάλι- γιατί είµαστε
αυτοί που τα γνωρίζουµε όλα, αλλά γιατί είµαστε αυτοί που εί-
µαστε ολοκάθαροι και που θέλουµε να βάλουµε το µαχαίρι στο
κόκαλο, σε αντίθεση µε όλους τους υπόλοιπους εδώ µέσα.

Παρακαλώ, θα ήθελα να το καταθέσω για τα Πρακτικά. Είναι
στη σελίδα 40, για όσους ενδιαφέρονται να δούνε τι λέγαµε πριν
από έναν χρόνο εµείς.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Λαγός καταθέτει για
τα Πρακτικά το προαναφερθέν πόρισµα, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Συνεχίζω. Είπαν οι προλαλήσαντες -όλοι το έχουν αναφέρει
και από το Βήµα εδώ και στα διάφορα τηλεοπτικά πάνελ που
τους παρακολουθούµε- ότι υπάρχει σκάνδαλο «NOVARTIS».
Αυτό, λοιπόν, δεν αµφισβητείται από κανέναν, υπάρχει σκάνδαλο
«NOVARTIS».

Πάµε, λοιπόν, στην καλύτερη περίπτωση, αφού υπάρχει σκάν-
δαλο «NOVARTIS». Οι Υπουργοί που διετέλεσαν τις ηµέρες εκεί-
νες δεν έχουν ευθύνη για το σκάνδαλο «NOVARTIS»; Να ξεκι-
νήσω εγώ µε το ενδεχόµενο ότι οι άνθρωποι αυτοί δεν τα έχουν
πάρει. Δεν είναι, όµως, παντελώς ανίκανοι και ακατάλληλοι να
βρίσκονται στις υπουργικές θέσεις, όταν δεν µπορούν να ελέγ-
ξουν εκατοντάδες εκατοµµύρια ευρώ τα οποία φεύγουν και τα
οποία οδήγησαν την πατρίδα µας σε αυτή την τραγική θέση στην
οποία βρίσκεται τώρα, να είναι δηλαδή σε µια διαρκή εποπτεία
τα τελευταία οκτώ χρόνια και να παραδίδονται λιµάνια, θάλασσα,
αέρας, τα πάντα; Δεν είναι υπεύθυνοι;

Βλέπουµε, λοιπόν, µια αγωνιώδη προσπάθεια των Υπουργών
εκείνων των ηµερών να θέλουν να πείσουν -οι ίδιοι το λένε αυτό-
ότι ήταν απλά άχρηστοι και ανίκανοι. Καλά κάνουν. Γιατί από το
να λένε ότι είναι κλέφτες και απατεώνες, καλύτερα να τους λένε
άχρηστους και ανίκανους. Πάνε, λοιπόν, σιγά-σιγά να αθωωθούν
µε εκείνο τον παλιό τρόπο, που τον βλέπαµε και τον ακούγαµε
και γελάγαµε: Να αθωωθούν λόγω βλακείας στην ουσία οι τότε
Υπουργοί, οι οποίοι βγαίνουν και µας µιλάνε για τα πάντα, ότι τα
ξέρουν όλα. Όµως, το ότι στα Υπουργεία τους εξαφανιζόντου-
σαν εκατοντάδες εκατοµµύρια ευρώ δεν το γνώριζαν. Λόγω βλα-
κείας, λοιπόν, πάνε να αθωωθούν κάποιοι. Θα αθωωθούν όλοι;
Δεν νοµίζω.

Να τονίσουµε για άλλη µια φορά -το είπε προηγουµένως και ο
Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος, ο κ. Παππάς- ότι φυσικά
εµείς υποστηρίζουµε το τεκµήριο αθωότητας. Φυσικά και δεν
λέµε ότι όλοι είναι ένοχοι µέχρι να αποδειχθεί το συγκεκριµένο
γεγονός. Όµως, δεν µπορεί και όλοι να είναι αθώοι. Δεν είναι δυ-
νατόν όλα αυτά τα λεφτά να έχουν εξαφανιστεί χωρίς να φταίει
κανείς, όχι µόνο λόγω βλακείας, αλλά και να µην έβαλαν και οι
ίδιοι το χέρι στο βάζο µε το µέλι. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

Ακούµε, λοιπόν, να υπάρχουν συγκεκριµένα πράγµατα. Μίλη-
σαν προηγουµένως κάποιοι και προφανώς δεν έχουν διαβάσει
καθόλου τη δικογραφία. Είπαν ότι δεν υπάρχουν στοιχεία, ότι
υπάρχουν µόνο εικασίες. Υπάρχουν και πολλά άλλα πράγµατα,
όµως, τα οποία δεν αναφέρθηκαν εδώ. Υπάρχουν συγκεκριµένα,
όπως έχει πει και µάρτυρας, µέσα από τη δικογραφία. Κατονο-
µάζει οκτώ εταιρείες συγκεκριµένες, στις οποίες υπήρχε ξέ-
πλυµα χρήµατος. Στις εταιρείες αυτές, όπως και σε άλλες
δεκαπέντε περίπου, έχουν µπει οι διωκτικές αρχές της Ελλάδος
µετά από παρέµβαση των αµερικανικών διωκτικών αρχών και
έχουν πάρει υπολογιστές, κινητά τηλέφωνα, σηµειώσεις που
έχουν βρει σε χαρτιά και σε έγγραφα. Αυτά δεν έχουν έρθει
ακόµα εδώ για να τα δούµε. Και τότε να δούµε ποιος θα γελάσει
και ποιος θα κλάψει. Γιατί είναι πολύ σηµαντικό. Επίσης, από ό,τι
µαθαίνουµε από έγκυρες πηγές, υπάρχουν βίντεο. Υπάρχει
οπτικό υλικό. Και υπάρχει και µαγνητοφωνηµένο υλικό από συ-
νοµιλίες, στις οποίες κατονοµάζονται συγκεκριµένοι Υπουργοί,
ότι γίνονται συναντήσεις µεγαλοστελεχών της «NOVARTIS», προ-
κειµένου τα χρήµατα να πάνε σε συγκεκριµένες ηµεροµηνίες, σε
συγκεκριµένα σηµεία και να δοθούν µε συγκεκριµένο τρόπο. Θα

τα δούµε και αυτά, λοιπόν, τότε.
Ακούγεται πολύ έντονα τον τελευταίο καιρό ότι οι τότε Υπουρ-

γοί, οι οποίοι σήµερα είναι εµπλεκόµενοι µε τον άλφα ή βήτα
τρόπο, λένε τι έχουν να φοβηθούν οι προστατευόµενοι µάρτυ-
ρες; Γιατί, λέει, να φοβηθεί ο προστατευόµενος µάρτυρας;

Κατ’ αρχάς, εµείς να τονίσουµε ότι δεν είµαστε υπέρ των «κου-
κουλοφόρων» µαρτύρων. Το έχουµε πει από την αρχή. Για µας
οποιοσδήποτε θέλει, πρέπει να κατέβει, να πει την άποψή του,
να πει τα στοιχεία που έχει και από εκεί και πέρα το ελληνικό κρά-
τος, η ελληνική πολιτεία, θα πρέπει να προστατεύσει αυτούς
τους ανθρώπους. Άλλο το ένα, άλλο το άλλο. Όµως, καταγγελίες
µόνο µέσω «κουκούλας» φυσικά και είναι απαράδεκτες. Εµείς
δεν λέγαµε άλλα τότε και άλλα τώρα. Λέµε τα ίδια πράγµατα.

Όµως, πάνω σε αυτό που ακούγεται, ότι τι έχουν να φοβηθούν
οι προστατευόµενοι µάρτυρες για την υπόθεση «NOVARTIS», θα
σας πω εγώ τι έχουν να φοβηθούν. Υπάρχει για την υπόθεση
αυτή ένας νεκρός, άµεσα εµπλεκόµενος: ο Παναγιώτης Μαυρί-
κος. Κάηκε το αµάξι του στην Αττική Οδό. Υπάρχει ένας άλλος,
Νικόλαος Τσενεκίδης, ο οποίος πήγε να αυτοκτονήσει από ένα
κεντρικότατο ξενοδοχείο των Αθηνών πριν από περίπου έναν
χρόνο. Και υπάρχουν και καταγγελίες για άλλους δύο µάρτυρες,
οι οποίοι έχουν δεχθεί απειλές, έχουν καταστραφεί τα αυτοκί-
νητά τους, δέχονται απειλητικά τηλεφωνήµατα. Να τι έχουν να
φοβηθούν οι προστατευόµενοι µάρτυρες από τους Υπουργούς
µας που παριστάνουν τις αθώες περιστερές και ότι δεν φταίνε
σε τίποτα. Κάτι έχουν να φοβηθούν, λοιπόν, αυτοί οι προστατευό-
µενοι µάρτυρες.

Πάµε σε ένα αστείο της υπόθεσης, αν δεν ήταν τραγικό, γιατί
έχει βάλει στη φυλακή πάρα πολύ κόσµο το σκάνδαλο που έχει
γίνει. Ακούµε τον Σαµαρά και τον Αθανασίου µε θράσος να µι-
λάνε για παρεµβάσεις στις δικαστικές αρχές.

Είναι πραγµατικά αδιανόητο πώς µιλάνε συγκεκριµένα αυτοί
οι δύο άνθρωποι, όταν ο ίδιος ο Αθανασίου έχει παραδεχθεί δύο
φορές από το Βήµα της Βουλής ότι στην περίπτωση της Χρυσής
Αυγής -και συγκεκριµένα πριν πάει να απολογηθεί ο Αρχηγός
µας, ο Νίκος Μιχαλολιάκος- είχε τηλεφωνική συνοµιλία µε την Ει-
σαγγελέα Τσάµη εκείνες τις ηµέρες. Και όταν τον στριµώξαµε
εδώ εµείς και ο συναγωνιστής Ηλίας Κασιδιάρης, που τα έβγαλε
µπροστά όλα αυτά, ο Υπουργός έλεγε τρεµάµενος «δεν έκανα
τίποτα, ένα τηλέφωνο πήρα µόνο για να ενηµερωθώ για την εξέ-
λιξη».

Είναι αυτός που έρχεται τώρα και κατηγορεί τον Υπουργό Πα-
παγγελόπουλο, γιατί δήθεν ενηµερώθηκε για την υπόθεση αυτή!
Ο Αθανασίου είναι αυτός που έπαιρνε τηλέφωνο και που όλοι ξέ-
ρουµε ότι δεν ρωτούσε απλώς για την υπόθεση, αλλά µε εντολές
του Σαµαρά και µε βίντεο που υπάρχουν, αλλά κανείς εδώ µέσα
δεν έχει τα κότσια να τα δείξει -γιατί δικαιώνεται απόλυτα η
Χρυσή Αυγή. Υπήρχαν συνοµιλίες, παρεµβάσεις και εντολές του
Σαµαρά µέσω του Αθανασίου, προκειµένου να φυλακιστούν
αθώοι Έλληνες πολίτες, δηλαδή ο Αρχηγός της τρίτης πολιτικής
δύναµης της Ελλάδος και Βουλευτές. Και έχουν το θράσος να
λένε τέτοια πράγµατα!

Ο δε Σαµαράς είναι σε τόσο άσχηµο σηµείο που, επειδή µέσα
αναφέρονται συγκεκριµένα ραντεβού, τα οποία είχαν στενοί του
συνεργάτες, προσπαθεί να δικαιολογήσει τα αδικαιολόγητα.
Έτσι, λοιπόν, για µία συνάντηση του συνεργάτη του, του Παπα-
σταύρου, στις 21 Οκτωβρίου 2014 βγήκε και κατέθεσε µία µή-
νυση -τα έχει χάσει προφανώς ο άνθρωπος- και λέει ότι δεν θα
µπορούσε ο Παπασταύρου να είναι στη συγκεκριµένη ηµεροµη-
νία εκεί, γιατί πριν από δύο µέρες είχε παντρευτεί στις Σπέτσες.
Φυσικά και από µόνο του αυτό δεν δείχνει τίποτα. Παντρεύτηκε
και φυσικά θα µπορούσε να είναι σε ένα ραντεβού δύο µέρες
µετά.

Έρχονται, όµως, τα στοιχεία της εποχής τότε, όπως τα έβγαλε
και η εφηµερίδα «ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑ» πριν από λίγες µέρες, και ανα-
φέρεται σε τότε δηµοσίευµα του «ΒΗΜΑΤΟΔΟΤΗ» µε ηµεροµη-
νία 22 Οκτωβρίου 2014, που λέει ότι «ο Παπασταύρου, επειδή
είχε πάρα πολλά καθήκοντα τα οποία έτρεχαν και τα οποία
έπρεπε να προλάβει, όχι µήνα του µέλιτος δεν έκανε ούτε εβδο-
µάδα του µέλιτος δεν έκανε». Άρα, τότε, επαναλαµβάνω το 2014,
πριν από τέσσερα χρόνια περίπου, υπήρχε η είδηση αυτή. Ο Σα-
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µαράς, ενώ τα έχει χάσει, προσπαθεί να δικαιολογηθεί λέγοντας
αδικαιολόγητα. Το καταθέτω για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Λαγός καταθέτει για
τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ο Σαµαράς, λοιπόν, παραδέχεται µε αυτόν τον τρόπο ότι η συ-
νάντηση που έκανε ο συνεργάτης του, ο Παπασταύρου, είχε κά-
ποιο ύποπτο περιεχόµενο, γιατί, αν δεν ήταν έτσι, δεν θα
προσπαθούσε να ακυρώσει τη συνάντηση, αλλά θα έλεγε ότι βε-
βαίως και συναντήθηκαν, δεν έκαναν κάτι κρυφό, δεν είχαν να
πουν κάτι άλλο, δεν µίλησαν για χρήµατα, δωροδοκίες ή οτιδή-
ποτε. Ξέροντας, όµως, ότι η συνάντηση αυτή είναι πολύ µπερδε-
µένη, προσπάθησε να την ακυρώσει. Δεν τα κατάφερε. Και αυτό
από µόνο του δείχνει την ενοχή του.

Όπως επίσης δεν αναφέρεται στις συναντήσεις που, λέει ο
προστατευόµενος µάρτυρας, είχε κι άλλος στενός του συνεργά-
της, ο Πτωχός. Συγκεκριµένα αναφέρει τη συνάντηση στις 26 Σε-
πτεµβρίου 2013 στο γραφείο του Σαµαρά, όπως επίσης και στις
10 Οκτωβρίου 2013 στο Μέγαρο Μαξίµου. Εκεί δεν έχει να πει
τίποτα. Τα µισά ραντεβού είναι περίεργα και τα άλλα µισά των
άλλων µισών συνεργατών του δεν είναι περίεργα; Είναι σε δύ-
σκολη θέση και θα ακουστεί το όνοµα του Σαµαρά και σε άλλα.
Όλοι γνωρίζουν αυτός ο ελεεινός τύπος τι έχει κάνει. Όλοι γνω-
ρίζουν τις διώξεις που ασκήθηκαν εις βάρος αθώων Ελλήνων πο-
λιτών!

Θα τελειώσω λέγοντας ότι µου προκαλεί µεγάλη εντύπωση,
και είναι πραγµατικά αστείο, η Νέα Δηµοκρατία να έχει εισηγητή
τον Μάκη Βορίδη. Ο Μάκης Βορίδης, για όσους δεν θυµούνται ή
δεν ξέρουν, είναι αυτός που ήταν άµεσα εµπλεκόµενος στο θέµα
της υγείας, υπήρξε στο Υπουργείο Υγείας. Οι πριν από αυτόν
Υπουργοί κατηγορούνται. Οι µετέπειτα από αυτόν Υπουργοί κα-
τηγορούνται. Στενοί του συνεργάτες, όπως ο κ. Αθανασάς και ο
κ. Καραθάνος αναφέρονται µέσα και θα κατηγορηθούν και αυτοί,
γιατί εµπλέκονται σε παράνοµες πράξεις, από ό,τι αναφέρουν οι
προστατευόµενοι µάρτυρες τουλάχιστον, αλλά ο Βορίδης δεν
υπάρχει!

Και όχι µόνο δεν υπάρχει, αλλά έρχεται σήµερα εδώ να ανέβει
στο Βήµα της Βουλής και προσπαθεί να αθωώσει -δεν νοµίζω,
δεν πρέπει να το πολυθέλει- τους υπόλοιπους κατηγορούµενους,
τουλάχιστον της Νέας Δηµοκρατίας. Άρα ο Βορίδης ή είναι
τέρας τιµιότητας και πολύ ηθικός άνθρωπος ή µιλάει πάρα πολύ
καλά τα αγγλικά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ.
Και προχωρούµε µε τον κ. Καραθανασόπουλο, εισηγητή του

Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας.
Ορίστε, κύριε Καραθανασόπουλε. Έχετε τον λόγο για δέκα

λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Τι έχουµε αυτή τη στιγµή; Έχουµε µια ενέργεια της Κυβέρνη-

σης -αλλά και όχι µόνο, σε αυτό συµβάλλουν και τα υπόλοιπα
κόµµατα της Αντιπολίτευσης- µε πολλαπλή στόχευση. Ποια είναι
αυτή η πολλαπλή στόχευση; Βεβαίως το έργο δεν το βλέπουµε
για πρώτη φορά. Είχαµε και στο παρελθόν ανάλογες συζητήσεις
και κορώνες στην Ολοµέλεια ότι έρχεται η κάθαρση, ότι θα µπει
τέλος στη διαπλοκή, ότι πρέπει να σπάσει ο οµφάλιος λώρος
ανάµεσα στο πολιτικό σύστηµα και στα οικονοµικά συµφέροντα.
Πόσες φορές έχουν επαναληφθεί αυτές οι κουβέντες στον χώρο
της Ολοµέλειας; Είναι πάρα πολλές. Από τον Κοσκωτά και τα
εξοπλιστικά, µέχρι το Βατοπέδι, για να αναφερθώ σε ορισµένα
απλά και µόνο ζητήµατα που είχαν απασχολήσει την Ολοµέλεια.

Τι επιδιώκουν; Ποιες είναι αυτές οι πολλαπλές στοχεύσεις;
Πρώτον, είναι να συσκοτισθεί ο πραγµατικός υπεύθυνος. Ποιος
είναι ο πραγµατικός υπεύθυνος; Δεν είναι τίποτα άλλο από την
εµπορευµατοποίηση των λαϊκών αναγκών, το κυνήγι του καπιτα-
λιστικού κέρδους και ο αδυσώπητος ανταγωνισµός ανάµεσα
στους µονοπωλιακούς οµίλους, για να κατακτήσουν µε όποια
µέσα, µε όλα τα «θεµιτά» και αθέµιτα µέσα, µεγαλύτερα κοµµάτια
της αγοράς.

Η δεύτερη στόχευση είναι ο αποπροσανατολισµός από τις επι-
κίνδυνες εξελίξεις που έχουµε αυτό το διάστηµα στα Βαλκάνια
και στο Αιγαίο, αλλά και από την τέταρτη αξιολόγηση που δρο-
µολογεί η Κυβέρνηση που θα κλιµακώσει περαιτέρω την αντι-
λαϊκή επίθεση.

Τρίτον, αυτή η συζήτηση, αλλά και οι επιπτώσεις που θα έχει,
φιλοδοξεί να αποτελέσει ένα εργαλείο είτε για αλλαγή των πολι-
τικών συσχετισµών είτε για τη διαµόρφωση ενός νέου πολιτικού
προσωπικού. Το παράδειγµα της Ιταλίας µε τα καθαρά χέρια
είναι καθαρό. Και πού οδήγησε; Οδήγησε σε φαινόµενα τύπου
Μπερλουσκόνι και όχι βεβαίως στην κάθαρση, στη διαφάνεια και
στο σπάσιµο του οµφάλιου λώρου.

Μέσα από αυτή τη διαδικασία θέλουν να εκφραστεί η ανελέητη
διαπάλη ανάµεσα στον ΣΥΡΙΖΑ από τη µια µεριά και στη Νέα Δη-
µοκρατία από την άλλη, µε λεία την κυβερνητική διαχείριση, τη
διακυβέρνηση του τόπου και το δίπολο που θα παιχτεί. Από τη
µια µεριά είναι η διαπλοκή και το σκάνδαλο και από την άλλη
µεριά είναι η σκευωρία. Το ακούσαµε από τους εκπροσώπους
και των δύο κοµµάτων που µίλησαν πριν.

Γιατί γίνεται αυτή η προσπάθεια. Γιατί, βεβαίως, στην πολιτική
που εφαρµόζουν υπάρχει στρατηγική σύγκλιση ανάµεσα στον
ΣΥΡΙΖΑ και στη Νέα Δηµοκρατία σε όλα τα ζητήµατα των πολιτι-
κών επιλογών. Ξεκινά κάτι η Νέα Δηµοκρατία, το ολοκληρώνει ο
ΣΥΡΙΖΑ, για να πάρει µετά τη σκυτάλη η Νέα Δηµοκρατία να συ-
νεχίσει από εκεί που το άφησε ο ΣΥΡΙΖΑ και να επαναλαµβάνεται
αυτό το έργο, µε την αντιλαϊκή πολιτική να εφαρµόζεται µόνιµα
στις πλάτες του λαού.

Εµείς, λοιπόν, το λέµε καθαρά παρ’ όλες τις αυταπάτες. Ως
Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, θα ψηφίσουµε «ναι» στην προ-
καταρκτική επιτροπή. Θα προσπαθήσουµε να συµβάλουµε στη
διερεύνηση µέχρι του τέλους της υπόθεσης, χωρίς τα διάφορα
δικονοµικά τερτίπια τα οποία θέλετε να βάλετε. Θα συνεχίσουµε
να αποκαλύπτουµε τις αιτίες τόσο των νόµιµων όσο και των πα-
ράνοµων σκανδάλων. Είναι αιτίες σύµφυτες µε τον ίδιο τον καπι-
ταλιστικό τρόπο παραγωγής, µε τη διαπλοκή των µονοπωλίων µε
το αστικό κράτος, δηλαδή µε το δικό τους κράτος.

Θα αντιπαλέψουµε τις αυταπάτες και τα διάφορα ιδεολογή-
µατά σας -και της Κυβέρνησης και της Αντιπολίτευσης- για να
µην αποτελέσουν άλλοθι οι εργασίες αυτής της επιτροπής, για
το ξέπλυµα της αντιλαϊκής πολιτικής που εφάρµοσαν όλες οι κυ-
βερνήσεις -και η σηµερινή Κυβέρνηση- στον τοµέα της υγείας.

Βεβαίως, δεν είναι τυχαίο ότι και η σηµερινή περίπτωση του
σκανδάλου «NOVARTIS» αξιοποιείται από τον ΣΥΡΙΖΑ, από την
Κυβέρνηση, στον ανταγωνισµό του µε τη Νέα Δηµοκρατία για να
στηρίξει τον ισχυρισµό ότι τα διαφορά κρατικά ελλείµµατα, η
διόγκωση του δηµόσιου χρέους είναι αποτέλεσµα απλώς και
µόνο της διαφθοράς κάποιων προσώπων, ότι η κρίση είναι λόγω
αυτής της διαφθοράς και όχι κρίση του καπιταλιστικού συστή-
µατος, ότι τα µέτρα και τα µνηµόνια έγιναν λόγω της διαφθοράς
και ότι, άµα σταµατήσουµε τη διαφθορά, δεν θα υπάρχουν αντι-
λαϊκά µέτρα.

Τι θέλει να συσκοτίσει; Τον ίδιο τον χαρακτήρα του καπιταλι-
στικού συστήµατος, τον ίδιον τον χαρακτήρα των µέτρων που
εφαρµόζει και η σηµερινή Κυβέρνηση που δεν έχουν άλλο σκοπό
παρά να θωρακίσουν την ανταγωνιστικότητα και την κερδοφορία
των µονοπωλιακών οµίλων.

Ποιο είναι όµως το µεγάλο, τεράστιο σκάνδαλο, κατά τη γνώµη
του ΚΚΕ; Είναι από τη µια µεριά οι τεράστιες δυνατότητες που
δίνονται σήµερα εξαιτίας της ανάπτυξης των παραγωγικών δυ-
νάµεων της τεχνολογίας και της επιστήµης και από την άλλη
µεριά είναι ο βαθµός ικανοποίησης των λαϊκών αναγκών. Αυτή η
ψαλίδα συνεχώς διευρύνεται. Είναι από τη µια µεριά η τεράστια
συσσώρευση του πλούτου σε όλο και λιγότερα χέρια κι από την
άλλη οι συνθήκες διαβίωσης των λαϊκών στρωµάτων στη χώρα
µας και παντού. Είναι δηλαδή το ίδιο το σύστηµα που υπηρετείτε.
Σε αυτό ακριβώς το πλαίσιο αντικειµενικά πάντα οι µονοπωλιακοί
όµιλοι, οι εταιρείες είναι πρόθυµες να διαφθείρουν, για να κατα-
κτήσουν όλο και µεγαλύτερα µερίδια αγοράς.

Η βάση του σκανδάλου, δηλαδή, είναι η εµπορευµατοποίηση
των λαϊκών αναγκών. Είναι η εµπορευµατοποίηση της υγείας και
του φαρµάκου. Είναι ο σφοδρός και ανελέητος ανταγωνισµός
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ανάµεσα στις πολυεθνικές για τα µερίδια της αγοράς και στον
κλάδο του φαρµάκου.

Οι πρακτικές της «NOVARTIS» είναι πρακτικές που χρησιµο-
ποιούν όλες οι πολυεθνικές, όλες οι βιοµηχανίες και στον χώρο
του φαρµάκου. Όχι µόνο. Είναι πρακτικές που εφαρµόζονται
στην Ελλάδα, εφαρµόζονται στην Ευρώπη, εφαρµόζονται συνο-
λικά στον καπιταλιστικό κόσµο.

Βεβαίως όχι µόνο στο φάρµακο. Η «SIEMENS» αντίστοιχος αν-
ταγωνισµός ήταν. Τα εξοπλιστικά προγράµµατα αντίστοιχο αν-
ταγωνισµό εξέφραζαν. Το σκάνδαλο µε τη «VOLKSWAGEN»
αντίστοιχα ζητήµατα. Αποτελούν τον κανόνα και όχι την εξαίρεση
ενός κόσµου ειρηνικού.

Κύριε Παρασκευόπουλε, δεν είστε εδώ. Ο καπιταλισµός δεν
την «πάτησε» στη στροφή. Δεν του έφυγε το τιµόνι και πετάχτηκε
στα βράχια το 2000. Είναι ο ίδιος ο χαρακτήρας αυτού του συ-
στήµατος. Και όσο περισσότερο σαπίζει τόσο αυτά τα φαινόµενα
θα µεγαλώνουν και θα γιγαντώνονται. Γιατί η αντικειµενική βάση
της διαφθοράς δεν είναι τίποτα άλλο παρά τα πολλαπλά κέντρα
συµφερόντων. Είναι ο πόλεµος των πολυεθνικών.

Η υπόθεση, για παράδειγµα, της «NOVARTIS» αποτελεί ένα
ακόµα επεισόδιο του επιχειρηµατικού πολέµου ανάµεσα στις
Ηνωµένες Πολιτείες και την Ευρωπαϊκή Ένωση. Η «SIEMENS»
τέτοιο επεισόδιο ήταν. Η «VOLKSWAGEN» τέτοιο επεισόδιο
ήταν. Είναι εταιρείες που έχουν κατακτήσει µεγαλύτερα κοµµά-
τια αγοράς από τις αµερικάνικες πολυεθνικές.

Από την άλλη µεριά, η απάντηση της Ευρωπαϊκής Ένωσης
ποια είναι; Τα τεράστια πρόστιµα που έχει επιβάλει σε πολυεθνι-
κές εταιρείες νέας τεχνολογίας των Ηνωµένων Πολιτειών, γιατί
έχουν την πρωτοκαθεδρία σε σχέση µε τις ευρωπαϊκές. Άρα, λοι-
πόν, έχει να κάνει µε το ποιος θα κερδίσει µερίδιο της αγοράς.

Είναι ο πόλεµος ανάµεσα στα πρότυπα φάρµακα και τα γενό-
σηµα. Είναι ο πόλεµος ανάµεσα στην εγχώρια παραγωγή και τις
εισαγωγές. Έτσι, λοιπόν, οι πολιτικές επιλογές σε αυτό το περι-
βάλλον και οι επιπτώσεις αυτών των πολιτικών επιλογών έχουν
σηµαντικές επιπτώσεις σε αυτόν τον πόλεµο συµφερόντων. Γιατί
είναι κανόνας η διαπλοκή της πολιτικής µε την οικονοµική εξου-
σία.

Κάθε ενέργεια, για παράδειγµα, όταν ο Υπουργός υπογράφει
κάτι ή όταν ένας µάρτυρας κατηγορεί, δυνητικά µπορεί να εξυ-
πηρετεί τα συµφέροντα είτε της µιας είτε της άλλης πλευράς
που αντιπαλεύουν. Τι αξιοπιστία, για παράδειγµα, µπορεί να έχει
ως µάρτυρας κατηγορίας κάποιος, ο οποίος είναι ο διευθυντής
εταιρείας που συνδέεται µε βασικό όµιλο ανταγωνιστή της «NO-
VARTIS» στις Ηνωµένες Πολιτείες και ο οποίος, επίσης, µπορεί
να συναντιέται και µε Υπουργούς και µετά το 2015;

Εµείς το λέµε καθαρά: Κανείς υπεράνω υποψίας. Όλοι πρέπει
να ελεγχθούν. Όλοι οι Υπουργοί, γιατί βεβαίως ο ΕΟΦ και ο
ΕΟΠΥΥ υπάρχουν και σήµερα.

Ποια είναι η εικόνα; Η εικόνα δεν είναι άλλη παρά η µείωση
των κρατικών δαπανών και της ασφαλιστικής δαπάνης στην υ-
γεία και η αύξηση της ιδιωτικής συµµετοχής.

Ποια είναι τα αποτελέσµατα αυτής της πολιτικής που εφαρµό-
ζετε κι εσείς και οι προηγούµενες κυβερνήσεις; Είναι, κατ’ αρχάς,
ότι η Ελλάδα, σύµφωνα µε τα επίσηµα στοιχεία, το 2009 είχε ως
δηµόσια δαπάνη για την υγεία 1% λιγότερο από τον µέσο όρο
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Η δηµόσια δαπάνη για την υγεία το
2009 στην Ευρωπαϊκή Ένωση ήταν 7,8% και στην Ελλάδα ήταν
6,8%. Τώρα στην Ευρωπαϊκή Ένωση παραµένει 7,8% και στην
Ελλάδα έχει κατρακυλήσει στο 5%.

Ποια είναι η εικόνα; Η εικόνα είναι ότι στην ιδιωτική χρηµατο-
δότηση των δαπανών για την υγεία η Ελλάδα είναι η πέµπτη
χώρα στον κόσµο. Πρώτες είναι οι Ηνωµένες Πολιτείες, µετά το
Μεξικό, η Κορέα, η Χιλή και µετά έρχεται η Ελλάδα σε ιδιωτικές
δαπάνες για την υγεία. Ποια είναι η εικόνα η µεγάλη; Είναι ότι
από το 2009 µέχρι το 2015 η ιδιωτική φαρµακευτική δαπάνη, µε
βάση τα επίσηµα στοιχεία, αυξήθηκε από το 19,2% στο 33,7%
και τώρα, το 2017, έχει φτάσει στα 44%. Να, λοιπόν, ποια είναι η
µεγάλη εικόνα. Μετακυλίεται, λοιπόν, το βάρος από το κράτος
και την κρατική χρηµατοδότηση και τα ασφαλιστικά ταµεία στις
ίδιες τις τσέπες του ασφαλισµένου.

Άρα, λοιπόν, το σκάνδαλο είναι να µην µπορούν πλατιά λαϊκά

στρώµατα να έχουν πρόσβαση στην υγεία και στο φάρµακο και
να υπάρχουν εµπόδια ανάλογα µε τις οικονοµικές τους δυνατό-
τητες. Και αυτή την πολιτική την εφαρµόζετε και εσείς. Και προ-
καλείτε διπλά, όταν λέτε ότι µειώσατε τις δαπάνες στην υγεία,
προκαλείτε δύο φορές περισσότερο, όταν εκθειάζετε την τρόικα
γι’ αυτή την επιλογή.

Η υποκρισία και της σηµερινής Κυβέρνησης είναι, όταν έχει
παραδοθεί, όχι µε ευθύνη µόνο της σηµερινής αλλά και των προ-
ηγούµενων κυβερνήσεων, ο τοµέας της φαρµακευτικής έρευνας,
οι κλινικές έρευνες, αλλά και η εξέλιξη των γιατρών στις φαρµα-
κευτικές εταιρείες, ενώ θα έπρεπε να γινόταν µε ευθύνη του δη-
µοσίου.

Ποιος για παράδειγµα, χρηµατοδοτεί τις φαρµακευτικές έρευ-
νες; Ποιος χρηµατοδοτεί τις κλινικές µελέτες, κύριοι Υπουργοί;
Τι περιέχει η εργαλειοθήκη του ΟΟΣΑ, η οποία θεωρεί ως ανα-
πτυξιακό εργαλείο, ως αναπτυξιακό πυλώνα, τον αριθµό των κλι-
νικών µελετών, οι οποίες χρηµατοδοτούνται ουσιαστικά απο-
κλειστικά από πολυεθνικές του φαρµάκου; Και εδώ δεν υπάρχει
διαπλοκή και σύµφυση;

Έτσι, λοιπόν, προσπαθείτε να ξεπλύνετε το σάπιο καπιταλι-
στικό σύστηµα. Διότι δεν φταίει ούτε για τα µνηµόνια ούτε για
την κρίση η κακοδιαχείριση, αλλά το ίδιο το σύστηµα και αυτή
είναι µια συνειδητή παραπλάνηση του λαού. Το κόλπο το έχετε
στηµένο στα µέτρα σας. Χρησιµοποιείτε διάφορα δικονοµικά
κόλπα, όπως η παραγραφή της απιστίας.

Εµείς το λέµε καθαρά ότι δεν πρέπει να υπάρξει καµµία τέ-
τοιου είδους συζήτηση στην επιτροπή και πρέπει να τα εξετάσει
όλα, ακόµα και την απιστία, η οποία αποτελεί και τον συνδετικό
κρίκο για τη δωροδοκία, αλλά και για το ξέπλυµα µαύρου χρή-
µατος. Άµα δεν έκανε απιστία, γιατί δωροδοκήθηκε κάποιος;
Έτσι, λοιπόν, πρέπει να εξεταστεί, όπως υπάρχει υποκρισία και
στο ζήτηµα των προστατευόµενων µαρτύρων. Θεωρούµε ότι η
επιτροπή πρέπει να έχει τη δυνατότητα να εξετάσει τους µάρτυ-
ρες που εµφανίζονται ως προστατευόµενοι, καθαρά, ως φυσικά
πρόσωπα.

Ξεκαθαρίζουµε εξαρχής ότι ως κόµµα είµαστε κάθετα αντί-
θετο µε τον θεσµό των προστατευόµενων µαρτύρων, που θεσπί-
στηκε το 2001 µε τις αντιδραστικές διατάξεις του «τροµονόµου»
και επεκτάθηκε το 2014 για τα ζητήµατα διαφθοράς. Είµαστε αν-
τίθετοι, καθώς µια τέτοια πρακτική δίνει τη δυνατότητα για εξέ-
ταση µαρτύρων ανώνυµα, χωρίς τη φυσική παρουσία στο
δικαστήριο, ανοίγοντας δρόµους για να φαλκιδευτούν τα δηµο-
κρατικά δικαιώµατα και οι λαϊκές ελευθερίες.

Και εδώ βρίσκεται η τεράστια διαφορά της δικής µας στάσης
από τη στάση των υπολοίπων κοµµάτων. Γιατί σήµερα ο εισηγη-
τής του ΣΥΡΙΖΑ αναφέρθηκε σε αυτό το καθεστώς και ότι πρέπει
να το εφαρµόσουµε, γιατί είναι νοµικό καθεστώς.

Τι λέγατε το 2001, κύριε εισηγητά; Ο ΣΥΡΙΖΑ –ως ΣΥΝΑΣΠΙ-
ΣΜΟΣ τότε- αποχώρησε από τη Βουλή καταγγέλλοντας τον «τρο-
µονόµο» και τους κουκουλοφόρους µάρτυρες, τότε, λέγατε.
Καταθέτω την τοποθέτηση του κ. Κουβέλη στη συζήτηση του
2001.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Καραθανασόπου-
λος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής.)

Από αυτή την άποψη -και ολοκληρώνω κύριε Πρόεδρε κι ευ-
χαριστώ για την ανοχή- εµείς ως ΚΚΕ θα πούµε «ναι», χωρίς να
έχουµε αυταπάτες και θα προσπαθήσουµε να αποκαλύψουµε και
να φτάσει η υπόθεση µέχρι τέλους και δεν θα παίξουµε στα δικά
σας παιχνίδια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ,
κύριε Καραθανασόπουλε.

Παρακαλώ τον κ. Μάριο Γεωργιάδη, εισηγητή της Ένωσης
Κεντρώων, να έρθει στο Βήµα για να πάρει τον λόγο.

Παρακαλώ, κύριε Γεωργιάδη, ως Αντιπρόεδρος να σεβαστείτε
τον χρόνο των δέκα λεπτών.

ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευ-
χαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Θα προσπαθήσω να είµαι µέσα στο δεκάλεπτο, γιατί κάπου
εκεί το έχω υπολογίσει κι εγώ µε τη σειρά µου.
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Αγαπητοί συνάδελφοι Βουλευτές, όσα ακούστηκαν τις τελευ-
ταίες µέρες για την υπόθεση «NOVARTIS» φυσικά δεν έπεσαν
σαν κεραυνός εν αιθρία, γιατί ούτε ένας Έλληνας αµφιβάλλει ότι
επί δεκαετίες τώρα έχει καλοστηθεί ένα µεγάλο πάρτι στον χώρο
της υγείας, ένα πάρτι διασπάθισης δηµοσίου χρήµατος, τα
έξοδα του οποίου κάθε χρόνο φορτώνονται στις πλάτες των
ασθενών και των Ελλήνων πολιτών.

Σε αυτό το πάρτι βέβαια ήταν όλοι παρόντες, εταιρείες που
δραστηριοποιούνταν, χρησιµοποιώντας αθέµιτες πρακτικές,
επίορκοι κρατικοί αξιωµατούχοι, µέλη επιτροπών και σύµβουλοι
και, δυστυχώς, πάρα πολύ γιατροί που συνταγογραφούσαν όχι
µε βάση τις θεραπευτικές ιδιότητες του κάθε φαρµάκου, αλλά
µε βάση το πρόγραµµα των ταξιδίων της εκάστοτε εταιρείας.
Μην ξεχνάµε ότι το 2009 σηµειώθηκε το µεγαλύτερο ετήσιο έλ-
λειµµα στην ιστορία µας µε 36 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Καταθέτω το δελτίο Τύπου της Ελληνικής Στατιστικής Αρχής.
(Στο σηµείο αυτό ο Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Μάριος

Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δελτίο
Τύπου, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Υπάρχουν σαφείς διαχρονικές ενδείξεις ότι το σκάνδαλο «NO-
VARTIS» και άλλες παρόµοιες περιπτώσεις είναι κρυµµένες σε
κάποιο συρτάρι περιµένοντας την κατάλληλη στιγµή για να πα-
ρουσιαστούν στην κοινή γνώµη, όχι επειδή ξαφνικά ήρθε µια κυ-
βέρνηση και επιθυµεί την εξυγίανση, όχι επειδή ξαφνικά
σταµάτησαν οι µίζες και έγιναν όλοι τίµιοι, αλλά επειδή βολεύει
τους µεν να κτυπήσουν τους δε κατά τη συγκεκριµένη χρονική
συγκυρία, σαν πάντα δηλαδή να έχει ο ένας τον άλλον στο χέρι.
Σαν να υπάρχει δηλαδή ένα τεφτέρι εγκληµατικών πράξεων που
κρατούν ορισµένοι πολιτικοί αντίπαλοι και, αναλόγως µε τις ενέρ-
γειες του πολιτικού αντιπάλου τους, να την κρατούν σαν εγγύηση
και σαν εξασφάλιση και, όταν έρθει η ώρα που τους συµφέρει,
να τη βγάζουν στη δηµοσιότητα ως σκάνδαλο.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αν επιθυµείτε διαφάνεια, φτιάξτε
ένα διαφανές σύστηµα. Τόσο απλά. Μην αφήνετε ανοικτά παρα-
θυράκια. Δεν γίνεται από τη µία να κόπτεστε για διαφάνεια και
από την άλλη να διατηρείτε την πολυνοµία, τα ρουσφέτια και το
κοµµατικό κράτος, γιατί όλη αυτή η σκανδαλολογία καταλαβαί-
νετε ότι καταλήγει σε φιάσκο και µάλιστα µπορεί να σας γυρίσει
και µπούµερανγκ.

Τι θα µπορούσε να σκεφτεί ένας απλός πολίτης, βλέποντας
αυτό το ξαφνικό ενδιαφέρον µιας κυβέρνησης για διαφάνεια σε
έναν συγκεκριµένο τοµέα του κράτους; Πολύ απλά ότι η Κυβέρ-
νηση έχει στο µυαλό της ορισµένους βραχυπρόθεσµους στό-
χους.

Και θα γίνω συγκεκριµένος:
Να περιορίσει τη δηµοσιότητα για τις συνοµιλίες στο σκο-

πιανό, έτσι ώστε, όταν έρθει η ώρα, ανενόχλητη, να κάνει αυτό
που κανένας Έλληνας πολιτικός δεν κατάφερε να κάνει και δεν
θα τολµούσε να κάνει: να παραδώσει στους Σκοπιανούς το
όνοµα της Μακεδονίας, την ιστορία της, τον πολιτισµό της µε αν-
τάλλαγµα, όπως σωστά γράφτηκε στον Τύπο, µια ταµπέλα και
δύο δρόµους.

Δεν είναι τυχαίο ότι ο κ. Τσίπρας εν µέσω αποκριών ντύθηκε
Κόπερφιλντ και εν µια νυκτί, στις 4 του µηνός, εξαφάνισε εκα-
τοντάδες χιλιάδες πολίτες από το συλλαλητήριο και κανείς δεν
µιλάει εδώ και τρεις εβδοµάδες για την Μακεδονία.

Δεύτερον, είναι επίκαιρο, ποιος µιλάει για τους Τούρκους; Βε-
βαίως να θεωρηθεί ήσσονος σηµασίας στην επικαιρότητα το
γκριζάρισµα της περιοχής στο Αιγαίο από τους Τούρκους, αλλά
και οι εχθρικές τους ενέργειες που κλιµακώνονται επικίνδυνα την
ίδια στιγµή που η ελληνική Κυβέρνηση σφυρίζει αδιάφορα τόσο
για τις αθέµιτες τουρκικές πρακτικές στο Αιγαίο όσο και για τις
παράνοµες ενέργειες της Τουρκίας στην Κύπρο.

Διότι η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, κυρίες και κύριοι, δυστυ-
χώς, όχι µόνον δεν µπορεί να προστατεύσει την Κύπρο στο πλαί-
σιο παλαιότερου δόγµατος, όχι µόνον δεν µπορεί να επηρεάσει
έστω και ελάχιστα τα τεκταινόµενα στην ΑΟΖ της Μεγαλονήσου,
αλλά αδυνατεί να κάνει οτιδήποτε ακόµη και µπροστά στην αυλή
της. Αναφέροµαι στα Ίµια.

Τρίτον, να ξεφύγει επικοινωνιακά από τον σάλο που αναµένε-

ται να προκληθεί από τις αποφάσεις που η ίδια ήδη έχει λάβει.
Μιλάω συγκεκριµένα για πλειστηριασµούς κατοικιών και την πε-
ραιτέρω µείωση του αφορολογήτου.

Στον αποπροσανατολισµό είσαστε µέντορες, είσαστε µάγοι
που βγάζετε άσσους από τα µανίκια.

Χωρίς να θέλω να βάλω, βέβαια, στη ζυγαριά και τις εγκληµα-
τικές ενέργειες, οφείλω να υπενθυµίσω στην Κυβέρνηση, κυρίες
και κύριοι, ότι επί των ηµερών σας έχει διαπραχθεί πολλαπλάσιο
µεγαλύτερο σκάνδαλο από τη «NOVARTIS», γιατί ισχυριστήκατε
ότι το σκάνδαλο «NOVARTIS» είναι το µεγαλύτερο από σύστασης
του ελληνικού κράτους. Να σας υπενθυµίσω, κυρίες και κύριοι,
για το «σκάνδαλο Βαρουφάκη» το πρώτο εξάµηνο του 2015, που
δεν το λέω µόνον εγώ, αλλά µέχρι και ο Τόµας Βίζερ βγήκε τε-
λευταία και κατέθεσε ότι έχει στοιχίσει κοντά στα 200 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ. Καταθέτω στα Πρακτικά σχετικό δηµοσίευµα.

(Στο σηµείο αυτό ο Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Μάριος
Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δηµο-
σίευµα, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Δεν σας αρέσει να τα ακούτε. Θέλετε να λέµε µόνο για άλλους.

Τα δικά σας να µην τα πούµε. Θα έρθει η ώρα σας, µην ανησυ-
χείτε! Λογικό είναι αυτή τη στιγµή να φωνάζετε.

Ο Βαρουφάκης µάς κόστισε, κυρίες και κύριοι, όσο όλα τα
µνηµόνια µαζί και αυτή είναι η µόνη αλήθεια. Και αν το ποσό των
200 δισεκατοµµυρίων σας φαντάζει υπερβολικό, να σας υπενθυ-
µίσω ότι Βουλευτής της συγκυβέρνησης σε πρόσφατη συνέν-
τευξή του ανέφερε ότι πήγε µε συµβούλους από το Υπουργείο
Οικονοµικών και κατέληξε ότι το κόστος τελικά από την περίοδο
Βαρουφάκη δεν ήταν τόσα, ήταν κοντά στα 35 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Καταθέτω σχετικό δηµοσίευµα.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μάριος Γεωργιάδης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δηµοσίευµα, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σε κάθε περίπτωση είναι πολλά τα λεφτά, κυρίες και κύριοι.
Είτε είναι 35 είτε είναι 200, είναι πάρα πολλά τα λεφτά και δεν
θα τα πληρώσετε εσείς ούτε η Κουµουνδούρου, ο ελληνικός
λαός θα τα πληρώσει µε φόρους, µε µειώσεις συντάξεων, µει-
ώσεις επιδοµάτων, µειώσεις µισθών.

Και για να επανέλθω, βέβαια και στα σηµερινά φυσικά και πρέ-
πει να δείξουµε τη δέουσα προσοχή στην πρόταση της Πλειοψη-
φίας για σύσταση Ειδικής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής, αλλά
πάσχει σε τόσα σηµεία που η οποιαδήποτε σοβαροφάνεια υπάρ-
χει, εξαφανίζεται.

Συγκεκριµένα, οι κατηγορίες δείχνουν να µην είναι και τόσο
τεκµηριωµένες. Μάρτυρες, για παράδειγµα, επιδίδονται σε εκτί-
µηση µίζας κατά προσέγγιση αναλόγως του ύψους της παραγ-
γελίας, υποθέτοντας ότι το εµπλεκόµενο πολιτικό πρόσωπο πήρε
µίζα.

Συγκεκριµένα, σύµφωνα µε τον µάρτυρα µε κωδικό όνοµα
«Μάξιµος Σαράφης» ο Υπουργός Υγείας Αβραµόπουλος είναι
απίθανο να έλαβε ως δώρο ποσό κάτω των 200.000 ευρώ. Κατα-
θέτω σχετικό δηµοσίευµα µε τα παραπάνω.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μάριος Γεωργιάδης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δηµοσίευµα, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τέτοιες εκφράσεις και πρακτικές αποτελούν ξεπεσµό της κοι-
νής λογικής, κυρίες και κύριοι, αλλά και των δηµοκρατικών θε-
σµών. Ή θα δεθεί περισσότερο το κατηγορητήριο µε επιστη-
µονικό και τεκµηριωµένο τρόπο ή θα παραδεχτούµε ότι πρόκειται
καθαρά για πολιτικά παιχνίδια στις πλάτες της κοινής γνώµης.

Δεύτερον, προσπαθεί να συνδέσει τις ασύνδετες και ατάκτως
ερριµµένες καταθέσεις ή -καλύτερα να το θέσω- διηγήσεις και
να εµπλουτίσει µε επιχειρήµατα αιτιολογικής έκθεσης και νοµι-
κής τεκµηρίωσης τα λεγόµενα των µαρτύρων, τα οποία αντικει-
µενικά είναι κατώτατου επιπέδου και µόνο σε καφενειακού τύπου
συζητήσεις µπορούν να ακούγονται. Τρανή απόδειξη του ότι και
οι ίδιοι οι συντάκτες της πρότασης έχουν αντιληφθεί ότι η σοβα-
ρότητα των καταθέσεων είναι ανύπαρκτη είναι ότι δεν τόλµησαν
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να αναπαράγουν καµµία κατάθεση στην αυθεντική της µορφή,
αλλά είτε τις περιγράφουν είτε τις παραµελούν.

Τρίτον, δεν είναι δυνατόν να υπάρχει µάρτυρας που γνωρίζει
τα εσώψυχα Πρωθυπουργού και να γνωµατεύει για το εάν ήταν
ή όχι ενήµερος για κάποιο θέµα.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στην Ένωση Κεντρώων ανησυ-
χούµε πάρα πολύ για τον ευτελισµό θεσµών και πολιτικής ζωής.
Από τη µια, επιθυµούµε φως σε οποιοδήποτε σκάνδαλο, από την
άλλη, όµως, γνωρίζουµε πολύ καλά ότι η δικαιοσύνη πρέπει να
είναι τυφλή και να λειτουργεί πάντα αποτελεσµατικά υπό οποι-
αδήποτε κυβέρνηση.

Αν ο θεσµός της δικαιοσύνης ξεφύγει και γίνει εργαλείο στα
χέρια των πολιτικών, τότε η χώρα µας γίνεται αυτοµάτως καθε-
στωτική, η δηµοκρατία και η ελευθερία των πολιτών σµπαραλιά-
ζεται µια και καλή. Εάν το έγκληµα έχει διαπραχθεί, πρέπει να
επιδιώκουµε τη διαλεύκανση του ζητήµατος και την παραδειγ-
µατική τιµωρία όσων εις βάρος των Ελλήνων πολιτών ζηµίωσαν
το κράτος.

Ολοκληρώνω µε δύο φράσεις. Είµαστε υπέρ του να έρθουν
όλα στα φως, αλλά µε σωστό τρόπο και όχι για επικοινωνιακούς
λόγους. Θεωρούµε απαράδεκτη αυτή την πρακτική µε τις δέκα
κάλπες και το µόνο ερώτηµα που θα έπρεπε να συζητάµε σήµερα
είναι για το εάν ή όχι θα συσταθεί η εν λόγω επιτροπή.

Για όλους τους παραπάνω λόγους που ανέφερα, αλλά κυρίως
επειδή θεωρούµε µετέωρο και αόριστο το κατηγορητήριο, είµα-
στε πάρα πολύ επιφυλακτικοί για τη στάση που θα ακολουθή-
σουµε στο τέλος της ηµέρας.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τον λόγο έχει ο κ.
Γεώργιος Μαυρωτάς, εισηγητής της Ένωσης Κεντρώων. Mε
συγχωρείτε, του Ποταµιού. Σας έκανα κεντρώο, κύριε Μαυρωτά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Δεν πειράζει κι εµείς στο κέντρο εί-
µαστε. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Συζητάµε σήµερα για τη σύσταση
ειδικής κοινοβουλευτικής επιτροπής για τη διενέργεια προκαταρ-
κτικής εξέτασης, της λεγόµενης προανακριτικής για δέκα πολι-
τικά πρόσωπα, αυτά που αναφέρθηκαν από προστατευόµενους
µάρτυρες στο θέµα των παράνοµων πρακτικών της φαρµακευτι-
κής εταιρείας «NOVARTIS» στην Ελλάδα. 

Το σκάνδαλο «NOVARTIS» είναι υποσύνολο ενός µεγαλύτερου
σκανδάλου, αυτό της φαρµακευτικής δαπάνης στη χώρα µας.
Αποκαλύφθηκε, επειδή η «NOVARTIS» µπήκε στο ρουθούνι των
Αµερικάνων, καθότι ανταγωνίστρια αµερικάνικων εταιρειών και
σε αυτά τα πράγµατα από την άλλη µεριά του Ατλαντικού δεν
αστειεύονται. Μεταξύ πολλών χωρών, λοιπόν, ήταν και η χώρα
µας. 

Υπάρχουν τρία ζητήµατα. Το πρώτο και σηµαντικότερο, κατά
τη γνώµη µου, είναι η δηµοσία φαρµακευτική δαπάνη που εκτο-
ξεύτηκε στη χώρα -υπάρχει, άλλωστε και αντίστοιχη εξεταστική
επιτροπή που το διερευνά στη Βουλή- κυρίως στο διάστηµα 2001
έως 2010 όπου από 1,3% του ΑΕΠ, η δηµόσια φαρµακευτική δα-
πάνη πήγε στο 2,2%, από τα 2 δισεκατοµµύρια, δηλαδή, πήγε
στα 5 δισεκατοµµύρια. Τώρα χάρη στις περικοπές των µνηµονίων
έχει πέσει ξανά στα 2 δισεκατοµµύρια µε το clawback και το re-
bate. Ειλικρινά θα πρέπει να µας πει ο ΣΥΡΙΖΑ πότε είχε δίκιο,
όταν έκλαιγε που µειώθηκε η δηµόσια φαρµακευτική δαπάνη από
το 2010 και µετά από τα κακά µνηµόνια ή τώρα που κλαίει και
οδύρεται για την εκτόξευση της φαρµακευτικής δαπάνης από το
2001 στο 2010; 

Το δεύτερο ζήτηµα είναι οι πρακτικές της «NOVARTIS» που εν-
τάσσονται σε αυτό το πλαίσιο, πρακτικές προώθησης, χρηµατι-
σµός, αθέµιτος ανταγωνισµός, δωροδοκίες σε γιατρούς, στελέ-
χη, ίσως και πολιτικούς. Υπάρχει ζήτηµα που πρέπει να διερευ-
νηθεί. Άλλωστε δεν είναι µόνο ελληνικό το θέµα. Πρέπει ως χώρα
να ζητήσουµε αποζηµιώσεις, για τη ζηµιά που προκάλεσαν αυτές
οι πρακτικές στα δηµόσια ταµεία. 

Το τρίτο ζήτηµα, όµως, είναι η κυβερνητική µεθόδευση, που
θέλει να αποκοµίσει πολιτικά οφέλη, εντάσσοντας την υπόθεση
στον πολιτικό της σχεδιασµό, υπονοµεύοντας µάλιστα την ίδια
την έρευνα. Βέβαια εδώ η διάκριση των εξουσιών γίνεται το πιο

σύντοµο ανέκδοτο όπως και το τεκµήριο της αθωότητας. 
«Περαστικός», µας λέει ο κ. Τζανακόπουλος από τον Άρειο

Πάγο. «Το µεγαλύτερο σκάνδαλο από συστάσεως του ελληνικού
κράτους», αποφαίνεται ο κ. Παπαγγελόπουλος. «Με εντολή Πρω-
θυπουργού έρχεται το θέµα στη Βουλή», λέει ο κ. Κοντονής. Ο
κ. Πολάκης φαίνεται να γνωρίζει ποιοι είναι οι προστατευόµενοι
µάρτυρες, ως µη όφειλε, σε δηλώσεις του. 

Και αν δεν φτάνουν αυτά, υπάρχουν κάποια ερωτήµατα που
αυξάνουν τις υπόνοιες για µεθόδευση. 

Πρώτον, γιατί δεν ήρθαν από την πρώτη στιγµή στη Βουλή
αµελλητί από τον Νοέµβριο του 2017 που ξεκίνησαν οι καταθέ-
σεις των προστατευόµενων µαρτύρων και περίµεναν τη συγκε-
κριµένη συγκυρία; 

Δεύτερον, γιατί δεν κλήθηκε ο βασικός µάρτυρας, ο κ. Φρου-
ζής, να καταθέσει; 

Τρίτον, πώς γίνονται αποδεκτά τα λογικά άλµατα που κάνουν
οι µάρτυρες; Δεν αναφέρονται απλώς και µόνο σε γεγονότα,
αλλά βγάζουν και συµπεράσµατα, που είτε εµπλέκουν είτε απεµ-
πλέκουν πρόσωπα. «Ο άλφα µάλλον τα πήρε», «δεν µπορεί να
ήταν λιγότερα από τόσα», «ήταν φίλος του βήτα, άρα και ο βήτα
πρέπει να τα πήρε», «ο γάµµα αποκλείεται να ήξερε κ.λπ.». Σε
αυτές τις καταθέσεις ουσιαστικά βασιζόµαστε. 

Ερώτηµα τέταρτο. Αν έχουν παραγραφεί τα αδικήµατα, όπως
λέει η πρόταση των ΣΥΡΙΖΑ – ΑΝΕΛ, τι θα κάνει η προανακριτική;
Η πρόταση λέει ότι η επιτροπή θα εξετάσει, αν η δωροδοκία και
η δωροληψία έγιναν στα πλαίσια των καθηκόντων των Υπουργών
ή όχι. Δηλαδή θα τους στείλουµε στο ειδικό δικαστήριο, αν
έχουµε υποψίες ότι δωροδοκήθηκαν για κάτι εκτός των υπουρ-
γικών καθηκόντων; Και τι µπορεί να είναι αυτό; Μια µετάθεση
στρατιώτη ή µια καλή συστατική για το «Dancing with the stars»;
Για τέτοιες αρµοδιότητες µιλάµε; Υπάρχει δωροληψία, χωρίς να
συνδέεται µε τα υπουργικά καθήκοντα; Μην κοροϊδευόµαστε. 

Ερώτηµα πέµπτο. Γιατί ο κ. Κουρουµπλής δεν είναι µαζί µε
τους δέκα, εφόσον υπήρχε στο παραπεµπτικό; Επειδή έκριναν
µε την πρότασή τους οι συνάδελφοί του ότι δεν φταίει για τη µη
τιµολόγηση των φαρµάκων το 2015, αλλά έφταιγε η τρόικα. Πώς
έβγαλαν αυτή τη γνωµάτευση και δεν έβγαλαν αντίστοιχα συµ-
περάσµατα για τους άλλους είναι ένα ερωτηµατικό. Γιατί στο
κάτω κάτω να στερήσουν από τον κ. Κουρουµπλή, τη δυνατότητα
να το ισχυριστεί και να το υποδείξει αυτό το πράγµα ο ίδιος εδώ
στη Βουλή. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το είπαµε από την αρχή «όλα
στο φως». «Όλα στο φως», όµως, δεν σηµαίνει όλοι στα µαντα-
λάκια κι ας αποδείξουν ότι δεν είναι ένοχοι, όπως είπε προχθές
ο κ. Κοτζιάς. 

«Όλα στο φως» σηµαίνει µεθοδική έρευνα, χωρίς να εµπλέκον-
ται αντισυνταγµατικά τα πολιτικά πρόσωπα στο έργο της δικαιο-
σύνης. «Όλα στο φως» σηµαίνει ότι αναζητείται η ζηµιά, που
προκάλεσε η εταιρεία στο δηµόσιο και ζητούνται οι ανάλογες
αποζηµιώσεις. «Όλα στο φως» σηµαίνει ότι δεν αρκείται η δικαιο-
σύνη σε ασαφείς καταθέσεις προστατευόµενων µαρτύρων. «Όλα
στο φως» δεν σηµαίνει υπονόµευση της έρευνας µε την πολιτική
ποδηγέτησή της. «Όλα στο φως» σηµαίνει και οι ευθύνες των µη
πολιτικών προσώπων, γιατροί, υπηρεσιακοί παράγοντες, να απο-
δοθούν όπου υπάρχουν. Δεν έχουµε ακούσει κάτι γι’ αυτό. Εκ-
κωφαντική σιωπή και ούτε µία διάθεση αυτοκριτικής από τα
συλλογικά τους όργανα.

Συνάδελφοι της Συµπολίτευσης, το «όλα στο φως», να το θυ-
µηθείτε κι όταν έρθει στη Βουλή η δικογραφία για τα βλήµατα
του κ. Καµµένου στη Σαουδική Αραβία. Δεν µπορεί το «όλα στο
φως» να είναι «όλα στο δικό µας φως». Δεν υπάρχει διαφάνεια
στα φάρµακα, αλλά όχι στα βλήµατα. 

Πρέπει από αυτή την υπόθεση να αντλήσουµε διδάγµατα. Ο
νόµος «περί ευθύνης Υπουργών», το άρθρο 86 του Συντάγµατος,
είναι από τα πρώτα που θα πρέπει να αναθεωρηθούν. Προστα-
τεύει τους Υπουργούς, προχωρώντας πολύ γρήγορα στην παρα-
γραφή και δένει στα χέρια στους εισαγγελείς, όταν πέσουν σε
πολιτικό πρόσωπο. Πρέπει να βρεθεί η χρυσή τοµή µεταξύ προ-
στασίας και ασυλίας.

Να σας πω ένα σχετικό παράδειγµα από τον χώρο του αθλη-
τισµού. Το ντόπινγκ δέχθηκε ισχυρό πλήγµα, όταν άρχισε να αυ-
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ξάνεται ο χρόνος παραγραφής και να κρατούν τα δείγµατα για
οκτώ χρόνια. Κι έχουµε αρκετά παραδείγµατα αθλητών, που µε
νέες πιο εξελιγµένες µεθόδους ανάλυσης βρέθηκε ότι είχαν
κάνει χρήση απαγορευµένων ουσιών και τους αφαιρέθηκαν τα
µετάλλια. Κλείνει η αθλητική παρένθεση, η οποία, όµως, είναι
πολύ διδακτική. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήµασταν από την αρχή και εί-
µαστε υπέρ της σύστασης της λεγόµενης προανακριτικής επι-
τροπής, από τη στιγµή που ανέκυψε το θέµα. Εδώ που φτάσαµε,
είναι µονόδροµος να προχωρήσει η έρευνα. Ένας προβληµατι-
κός νόµος και µία προβληµατική –για να µην πω διάτρητη- διαδι-
κασία έχουν ‘’κρεµάσει στα µανταλάκια’’ δέκα ανθρώπους. Και
οι δέκα κάλπες της διαδικασίας και αυτές αποπροσανατολίζουν.
Δεν έχουµε κατηγορούµενους εδώ. Αποφασίζουµε για τη σύ-
σταση της επιτροπής. Και µπορεί στην πορεία να προκύψουν κι
άλλα πρόσωπα. Θα ξαναστήνουµε πάλι κάλπες στη Βουλή; 

Πάντως βάζοντας τον εαυτό µου στη θέση των δέκα, αυτό που
ήθελα, θα ήταν να συγκροτηθεί η επιτροπή και να προχωρήσει η
έρευνα, έτσι ώστε να αποκαλύψω τη µεθόδευση ή την ανικανό-
τητα χειρισµού. Και δεν ξέρω, ειλικρινά, ποιο από τα δύο είναι
χειρότερο για την Κυβέρνηση. Γιατί η προανακριτική είναι, ξέ-
ρετε, δίκοπο µαχαίρι. Κόβει και από τις δύο πλευρές. Μπορεί να
αποκαλύψει την εµπλοκή κάποιων προσώπων, αλλά µπορεί να
αποκαλύψει και τη µεθόδευση ή την ανικανότητα χειρισµών της
Κυβέρνησης. 

Το σίγουρο είναι ότι δεν πρέπει να αφήσουµε την αµφιβολία
να αιωρείται. Κι αυτό εµείς το λέµε εκ των προτέρων. Αν θέλετε
να κάνετε µία fast track προκαταρκτική απλώς για το ταρατα-
τζούµ της υπόθεσης, και στη συνέχεια, όπως έγινε και στην πε-
ρίπτωση Παπαντωνίου που είχαµε διαφωνήσει, θα πείτε
«συγγνώµη, έχουν παραγραφεί», εµείς δεν θα παίξουµε αυτό το
παιχνίδι. Θα ζητήσουµε η προανακριτή να κάνει ουσιαστική δου-
λειά, καλώντας τους µάρτυρες κλειδιά να καταθέσουν και να κρί-
νουµε. Ζητάµε κανονική, λοιπόν, προανακριτική και όχι µαϊµού,
απλώς και µόνο για να αιωρούνται υποψίες, που κάνουν τοξική
την πολιτική ατµόσφαιρα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε µία κανονική χώρα µε ένα
σοβαρό πολιτικό σύστηµα αυτή τη στιγµή θα έπρεπε να συζη-
τάµε για τις προκλήσεις στο Αιγαίο και το επιχειρούµενο γκριζά-
ρισµα περιοχών από τον εξ Ανατολάς γείτονά µας. Θα έπρεπε
να συζητάµε για τις συµµαχίες που θα έπρεπε να χτίσουµε και
τα ανταλλάγµατα για τις παροχές –βλέπε Σούδα-, γιατί χωρίς
συµµαχίες είµαστε ευάλωτοι. Θα έπρεπε να συζητάµε τις δια-
πραγµατεύσεις για το σκοπιανό, τις οικονοµικές αναταράξεις και
την πορεία του οµολόγου, τη διαπραγµάτευση για το χρέος, τη
διαπραγµάτευση για την τέταρτη αξιολόγηση. Αυτά τα πράγµατα
θα έπρεπε να έχουµε κλειστεί σε ένα δωµάτιο και να τα συζητάµε
για τη βέλτιστη εθνική πολιτική.

Αυτά, όµως, θα συνέβαιναν σε µία κανονική χώρα. Δυστυχώς,
όµως, εδώ στην Ελλάδα κανονικότητα είναι ο εµφύλιος, ο διχα-
σµός, η πόλωση. Με αυτά θρέφεται το σύστηµα, αλλά δυστυχώς
αφήνει νηστικούς τους Έλληνες, και το δίδυµο αδελφάκι της πό-
λωσης είναι ο λαϊκισµός. Τον ταΐζουν αβέρτα οι σύγχρονοι Αλκι-
βιάδηδες, µέχρι ο λαϊκισµός να τους φάει και αυτούς. 

Εν κατακλείδι εδώ που φτάσαµε, η προκαταρκτική εξέταση
πρέπει να προχωρήσει. Όχι, όµως, σαν τη σουπιά που αφήνει µε-
λάνι να θολώσει τα νερά και φεύγει, αλλά να πάει ως το τέλος,
έτσι ώστε να γίνει διερεύνηση τόσο της περίπτωση «NOVARTIS»
όσο και της περίπτωσης της πολιτικής εργαλειοποίησής της.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του Ποταµιού και της Δη-

µοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαρι-

στώ, κύριε Μαυρωτά.
Τώρα θα µιλήσει εκ µέρους των Ανεξαρτήτων Βουλευτών ο κ.

Κουκούτσης. Θα ακολουθήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Δικαιο-
σύνης, κ. Παπαγγελόπουλος και µετά ο κ. Στουρνάρας.

Ορίστε, κύριε Κουκούτση, έχετε τον λόγο για δέκα λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
«Αρνούµαι να εγγίσω µέχρι και του οβολού τα δηµόσια χρή-

µατα, ενώ ευρισκόµεθα εις το µέσον ερειπίων και ανθρώπων βυ-

θισµένων εις εσχάτην πενίαν. Προτιµώ τον θάνατον, παρά να
απατήσω λαόν, εµπιστεύσαντα την τύχη του εις την αφοσίωσή
µου.» Ιωάννης Καποδίστριας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε σε µία δύσκολη
συγκυρία ιστορική για την πατρίδα µας. Τα εθνικά µας θέµατα
είναι σε µια µέγγενη. Οι στιγµές που ζούµε, είναι ιστορικές για
την πατρίδα. Μπροστά σε αυτά τα εθνικά θέµατα όλα τα άλλα
δεν είναι µείζονος σηµασίας. Αυτές τις ώρες χρειάζεται συναί-
νεση, αλληλεγγύη και διαλλακτικότητα.

Θεωρώ λάθος, παραδείγµατος χάριν –το αναφέρω έτσι-, τη
στάση του κ. Μητσοτάκη ο οποίος είναι Αρχηγός της Αξιωµατι-
κής Αντιπολίτευσης, στο να µην πάει στην ενηµέρωση µε τον
οποιοδήποτε –δεν µιλώ για τον κ. Καµµένο, αλλά για τον οποι-
οδήποτε- Υπουργό Εθνικής Άµυνας. Αυτές τις ώρες χρειάζεται
συναίνεση και τίποτε άλλο. Η πατρίδα είναι πάνω από ιδεολογίες,
πάνω από χρώµατα, πάνω από κόµµατα, πάνω από µικροκοµµα-
τικές σκοπιµότητες.

Σε µία εποχή που τα πάντα είναι ρευστά, είχαµε την εντύπωση,
σύµφωνα µε τα λεγόµενα της αριστερής διακυβέρνησης, ότι η
χώρα έχει κάποιες ελπίδες να επιστρέψει στην «κανονικότητα»
και να γλιτώσει τον Αύγουστο που µας έρχεται έστω και µερικώς
από τον βραχνά της µνηµονιακής επιτροπείας. 

Τα προβλήµατα του τόπου είναι δυσβάσταχτα τόσο στο εσω-
τερικό όσο και στο εξωτερικό της χώρας. Η σηµερινή εικόνα της
Ελλάδας όσο αφορά στο πολιτικό σκηνικό µόνο θετική δεν είναι
για τη βελτίωση των οικονοµικών µεγεθών και τη σταδιακή έστω
και πενιχρή ανάπτυξη, που την έχουµε ανάγκη.

Φτάσαµε αυτή την εποχή, να συζητούµε για ακόµη ένα σκάν-
δαλο αυτό της «NOVARTIS». Φτάσαµε, όµως, στο σηµείο, να συ-
ζητούµε ουσιαστικά για το εάν είναι σκάνδαλο ή σκευωρία.
Πράγµατι η ελβετική εταιρεία, πρακτικά, ως πολυεθνική είναι
υπεύθυνη όπως και οι αντίπαλοί της, βέβαια, στην αγορά του
φαρµάκου, για πρακτικές που καταργούν τους κανόνες του αν-
ταγωνισµού. 

Στην Ελλάδα πάντα η φαρµακευτική δαπάνη ήταν υπερβολική,
αλλά τα τελευταία δεκαπέντε, είκοσι χρόνια έγινε κολοσσιαία. Οι
πρακτικές προώθησης των προϊόντων τους είναι στην κυριολεξία
πρακτικές οικονοµικού πολέµου. Το σκάνδαλο, βέβαια, δεν είναι
µόνο τοπικό αλλά διεθνές. Στη χώρα µας, όµως, δυστυχώς το οι-
κονοµικό έγκληµα έχει φτάσει πολύ ψηλά εδώ και αρκετά χρόνια. 

Το 2015, η «NOVARTIS» πλήρωσε 390 εκατοµµύρια δολάρια
στις ΗΠΑ, επειδή αποδείχτηκε ότι πλήρωνε τους φαρµακοποι-
ούς, για να δίνουν στους ασθενείς ακριβά φάρµακα και µάλιστα
πολύ ισχυρά, παρ’ ότι δεν ήταν απαραίτητο. Στη Νότιο Κορέα
πλήρωσε πρόστιµο 50 εκατοµµυρίων δολαρίων για δωροδοκίες
ιατρών. Τα ίδια, βέβαια, πράττουν και οι ανταγωνιστικές εταιρείες
αµερικανικών προϊόντων. Αυτό είναι άλλωστε και το ζητούµενο
γι’ αυτούς.

Στην Ελλάδα, η ζηµιά που έχει υποστεί το δηµόσιο µόνο από
τη «NOVARTIS» αγγίζει τα 24 δισεκατοµµύρια ευρώ. Σύµφωνα
µε τη δικογραφία οι µίζες από τη «NOVARTIS» σε πολιτικά πρό-
σωπα, γιατρούς, δηµοσιογράφους και µεσάζοντες έφτασαν τα
50 εκατοµµύρια ευρώ. Οι υπέρογκες παραγγελίες οι υπερκοστο-
λογήσεις τελικά αποδείχθηκαν καταστροφικές για τις τσέπες των
ασφαλισµένων και των ασφαλιστικών ταµείων. 

Η δικογραφία για το συγκεκριµένο σκάνδαλο είναι δύσοσµη
από πολιτικής απόψεως και πώς να µην είναι βέβαια, όταν περιέ-
χει κατηγορίες για δωροδοκία πρώην Πρωθυπουργών και Υπουρ-
γών; Δίκαια εξοργίζονται οι πολίτες, όταν ακούν πολιτικούς που
κατηγορούνται για σωρεία σοβαροτάτων αδικηµάτων, να παρου-
σιάζονται στα ΜΜΕ και να δηλώνουν άγνοια και έκπληξη για την
εµπλοκή τους. 

Βέβαια και το πολιτικό µας σύστηµα που διαφεντεύει αυτή εδώ
τη χώρα, ποτέ µα ποτέ δεν ήταν ανελέητο µαζί τους. Πείτε µου
εσείς, πλην ελαχίστων εξαιρέσεων, ποιος µεγαλοσχήµονας σε
αυτή εδώ τη χώρα, διάβηκε το κατώφλι της φυλακής; Το φαινό-
µενο αυτό της ατιµωρησίας επιτείνει την ασυδοσία και την απλη-
στία που τους διακατέχει. Για να εντοπιστεί, βέβαια, το «µαύρο»
χρήµα είναι πάρα πολύ δύσκολο. Στις καταστάσεις αυτές όταν
φτάνεις, δηλαδή, να κατηγορείς πρώην Πρωθυπουργούς, Υ-
πουργούς και άλλους υπηρεσιακούς παράγοντες για απιστία και
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δωροδοκία, πρέπει να έχεις επιδείξει τη µέγιστη δυνατή προσοχή
και, βέβαια, µε απόλυτη θεσµική κάλυψη.

Κυρίες και κύριοι, δεν µπορεί αυτή η χώρα να αναστηθεί, δεν
µπορεί να υπάρξει ούτε υποψία κράτους δικαίου, δεν υπάρχει
εθνική αξιοπρέπεια, εάν δεν δικαστεί και ο τελευταίος υπηρεσια-
κός παράγοντας, που εµπλέκεται σε τέτοιου είδους άνοµες συ-
ναλλαγές. Λαµόγια και µη λαµόγια υπάρχουν σε όλους τους
πολιτικούς χώρους, και επειδή η πίεση της κοινωνίας για κά-
θαρση θα αυξάνεται όσο περνάει ο χρόνος αλλά και λόγω του
ότι τα οικονοµικά µεγέθη είναι τεράστια, είναι σίγουρο ότι στην
πορεία του χρόνου, θα βγουν και άλλα πολλά στη φόρα. 

Το φαινόµενο της διαφθοράς στη χώρα µας εδώ και χρόνια
βρίσκεται στο κέντρο της κρίσης των σχέσεων της κοινωνίας και
της πολιτικής ζωής του τόπου. Ας µην κρυβόµαστε πίσω από το
δάκτυλό µας, η διαφθορά σε αυτόν τον τόπο πλέον έχει γίνει θε-
σµός. Είναι βαριά κουβέντα αλλά είναι η αλήθεια. 

Στο συγκεκριµένο σκάνδαλο γιατί το σκάνδαλο είναι υπαρκτό,
δεν το αρνείται κανένας, βοήθησε πολύ η δοµή του κράτους µας,
που ελέγχει τον καθορισµό της τιµής του φαρµάκου, αντικαθι-
στώντας την ελεύθερη αγορά στη διάθεση των ιατρικών υπηρε-
σιών. Όταν δηµιουργούνται µονοπωλιακές συνθήκες για
εταιρείες, οι οποίες έχουν τεράστιες πολιτικές διασυνδέσεις,
πώς µας προκαλεί αµηχανία και έκπληξη η διαφθορά των αρχών; 

Εδώ και χρόνια αµήχανα ο λαός µας παρακολουθεί αποκαλύ-
ψεις σκανδάλων, χωρίς ποτέ να υπάρξει πραγµατική τιµωρία. Η
υπόθεση όµως της «NOVARTIS» έχει µία ιδιοµορφία, γιατί έχει
άµεση σχέση µε ένα δηµόσιο αγαθό µε την υγεία και όταν οµι-
λούµε για υγεία µιλούµε για ανθρώπινες ζωές. 

Ας υποθέσουµε ότι στα πλαίσια µιας προκαταρκτικής επιτρο-
πής, υπάρχουν κάποιες κατηγορίες και ας υποθέσουµε ότι στο
µέλλον οι κατηγορούµενοι αυτοί που θα κατηγορηθούν ή κατη-
γορούνται σήµερα, να είναι αθώοι. Θα αποδοθούν πολιτικές ευ-
θύνες, για τη µη υπεράσπιση ανθρωπίνων ζωών, για την
ανικανότητα των Υπουργών; 

Λέει η Αντιπολίτευση ότι η Κυβέρνηση έχει καταστρατηγήσει
τη δικαιοσύνη και τους θεσµούς, αλλά κανείς δεν λέει ότι αυτή η
Κυβέρνηση, ουσιαστικά, διατήρησε την κατάσταση που βρήκε,
αυτή που είχε αφήσει η προηγούµενη κυβέρνηση. 

Το πόσο διάτρητα ουσιαστικά και ηθικά ένθεν και ένθεν είναι
τα πεπραγµένα σε αυτή εδώ τη χώρα, φαίνεται και από τη φρα-
σεολογία όλων των εµπλεκοµένων. Και τι δεν ακούσαµε τον τε-
λευταίο καιρό, «κουκούλες», «συµµορία», «λαµόγια», «κρεµάλες»,
εκφοβισµούς των µαρτύρων, ρεβανσισµούς. 

Στη χώρα µας αρκετοί είναι αυτοί που τα έπιασαν, τα πιάνουν
και θα τα πιάνουν, ζώντας σε µια κοινωνία όπου επικρατεί ο
νόµος του ισχυρότερου και που, ουσιαστικά, συνεχίζει να τους
καλύπτει η νοµοθεσία –βλέπε νόµος περί ευθύνης Υπουργών.
Μέσα από όλη αυτή τη διαδικασία πλέον δεν µπορεί να κρυφτεί
η καθολική σήψη του πολιτικού και κοινωνικοοικονοµικού γίγνε-
σθαι.

Σύµφωνα µε τα δεδοµένα της κοινωνίας µας το πρόβληµα δεν
είναι κάποιος να κλέψει τη γίδα, αλλά να µην τον πιάσουν µε αυτή
στην πλάτη. Η χώρα µας έδειχνε και δείχνει ένα ξέφραγο αµπέλι,
στο οποίο γίνεται ένα απέραντο φαγοπότι. 

Σκάνδαλο υπάρχει. Δεν το αρνείται κανένας. Δεν υπάρχουν αµ-
φιβολίες. Στο κάδρο και οι γιατροί. Βεβαίως! Οι γιατροί, όµως,
αύξησαν την τιµή των φαρµάκων; Να σωθεί η χώρα. Πράγµατι
να σωθεί. Πώς, όµως, θα σωθεί; Από το πενηντάρικο που κόβεται
στον συνταξιούχο; Και όταν ακούει ο άλλος έξω για τα
50.000.000 µίζα ή για τα 30.000.000 ή για τα 100.000.000 τρελαί-
νεται. Σου λέει: «Πού πάµε; Με το πενηντάρικο το δικό µου;».

Ένοχοι ή αθώοι αυτό θα το κρίνει τελικά, απ’ ό,τι φαίνεται, η

δικαιοσύνη. Και έτσι πρέπει να γίνει. Βέβαια ο κ. Γεωργιάδης είπε
ότι η δικαιοσύνη έφτασε στα όρια της γελοιότητας. Α µπα; Κά-
ποτε σε αυτή εδώ την Αίθουσα όταν διαµαρτυρήθηκα για τη
στάση τους απέναντί µου και κάποιων άλλων, ο κ. Γεωργιάδης
µου είπε: «να έχετε εµπιστοσύνη στην ελληνική δικαιοσύνη».
Τώρα έφτασε στα όρια της γελοιότητας; Μάλιστα.

Διαµαρτύρονται για προστατευόµενους µάρτυρες. Ποιος το
έκανε όλο αυτό; Έχει δίκιο ο κ. Μητσοτάκης όταν λέει: «Όλα στο
φως και διαφάνεια» και ελπίζω να γίνει αυτό. Γιατί; Δεν υπάρχει
απέναντι στη δικαιοσύνη και στους προστατευόµενους µάρτυρες
εµπιστοσύνη; Παράξενα πράγµατα. 

Όσον αφορά την εγκληµατική οργάνωση, κύριε Βορίδη, -δεν
είναι εδώ- θα ήθελα να πω το εξής: Μη βιάζεστε. Μπορεί να βρε-
θεί ένας µάρτυρας και να πει ότι είχατε οµοιόµορφη εµφάνιση
µε κοστούµι Αρµάνι, ότι σφάζατε για εκπαίδευση αντιβιοτικά και
ότι πουλάγατε προστασία σε φαρµακεία και να βρεθείτε στον Κο-
ρυδαλλό. Έτσι έγινε και µε εµένα. Έτσι διασύρθηκα εγώ. 

Ο κ. Βορίδης είπε ότι τα ονόµατα κάποιων δεν αναφέρονται
στη δικογραφία αλλά είναι κατηγορούµενοι. Ούτε το δικό µου
όνοµα αναφέρθηκε ποτέ σε καµµία δικογραφία και όµως είµαι
εγκληµατίας. 

Εύχοµαι κύριοι, να µη νιώσετε στο πετσί σας αυτό που ένιωσα
εγώ, η οικογένειά µου, ο περίγυρός µου και κάποιοι άλλοι, τον
στιγµατισµό. Και ελπίζω, να κριθείτε από µια δικαιοσύνη αδέκα-
στη -που είναι αδέκαστη η δικαιοσύνη- µε διαφάνεια. Και ξέρετε
γιατί το εύχοµαι σε εσάς; Γιατί εγώ έχω συγκεκριµένη ιδεολογία,
έχω πίστη, έχω αρχές, είµαι εθνικιστής και δεν είµαι σαν κι εσάς.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαρι-

στώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευ-
τικό πρόγραµµα «Ερευνάµε και συζητάµε για τον Κυβερνήτη
Ιωάννη Καποδίστρια» που οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής,
τριάντα µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί συνοδοί
τους από το 3ο Γυµνάσιο Ηλιούπολης. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα τα εξής:

Η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει την
έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νη-
σιωτικής Πολιτικής: «Κύρωση της από 2 Φεβρουαρίου 2018 τρο-
ποποίησης και κωδικοποίησης σε ενιαίο κείµενο της από 27
Ιουνίου 2001 Σύµβασης Παραχώρησης µεταξύ του Ελληνικού
Δηµοσίου και της «Οργανισµός Λιµένος Θεσσαλονίκης Α.Ε». και
άλλες διατάξεις». 

Επίσης α) την υπ’ αριθµ. πρωτοκόλλου 2724/1978 από 15 Φε-
βρουαρίου 2018 απόφαση του Προέδρου της Βουλής «Σύσταση
και συγκρότηση της Υποεπιτροπής για την µελέτη και αντιµετώ-
πιση του προβλήµατος των ναρκωτικών» της Διαρκούς Επιτρο-
πής Κοινωνικών Υποθέσεων, και β) την υπ’ αριθµ. πρωτοκόλλου
2725/1979 από 15 Φεβρουαρίου 2018 απόφαση του Προέδρου
της Βουλής «Σύσταση και συγκρότηση της Υποεπιτροπής µε
θέµα «Το χρέος και η αποµείωσή του»» της Διαρκούς Επιτροπής
Οικονοµικών Υποθέσεων.

Οι σχετικές αποφάσεις έχουν αναρτηθεί στην κοινοβουλευτική
διαφάνεια και θα καταχωριστούν στα Πρακτικά της σηµερινής
συνεδρίασης.

(Στο σηµείο αυτό κατατίθενται για τα Πρακτικά οι προαναφερ-
θείσες αποφάσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τον λόγο έχει ο
Αναπληρωτής Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπί-
νων Δικαιωµάτων κ. Παπαγγελόπουλος. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για δέκα λεπτά κατά
τον Κανονισµό.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι, θα ήθελα να συνεισφέρω τις νοµικές µου
γνώσεις για το θέµα της παραγραφής των λεγοµένων «υπουργι-
κών αδικηµάτων». Όµως ο χρόνος της οµιλίας µου είναι περιορι-
σµένος και θέλω να προτάξω κάποια άλλα θέµατα. Γι’ αυτό επί
τροχάδην θα πω ότι είναι όλοι σύµφωνοι, πως το θέµα της αξιό-
ποινης πράξης της απιστίας έχει παραγραφεί, ενώ η αξιόποινη
πράξη της νοµιµοποίησης εσόδων από εγκληµατική δραστηριό-
τητα δεν έχει παραγραφεί.

Εγώ θεωρώ ότι η πράξη της δωροδοκίας δεν έχει παραγραφεί,
γιατί όπως έχω ξαναπεί, δεν γίνεται κατά την άσκηση των υπουρ-
γικών καθηκόντων αλλά επ’ ευκαιρία αυτών.

Θα µπορούσα να επιχειρηµατολογήσω πολλή ώρα, αλλά όπως
σας είπα, δεν έχω τον αναγκαίο χρόνο. Θα επικαλεστώ µόνο τις
οµιλίες του κ. Καστανίδη, Υπουργού Δικαιοσύνης στην κυβέρ-
νηση του ΠΑΣΟΚ και του καθηγητή Προκόπη Παυλόπουλου,
Βουλευτή τότε της Νέας Δηµοκρατίας, οι οποίοι µε στέρεα επι-
χειρηµατολογία είχαν την ίδια άποψη.

Καταθέτω αποσπάσµατα των Πρακτικών της Βουλής µε τις
οµιλίες τους, προς αποφυγή άσκοπων επαναλήψεων. 

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Δηµήτριος Πα-
παγγελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βου-
λής)

Κυρίες και κύριοι, το τεκµήριο αθωότητας είναι µια από τις βα-
σικές εγγυήσεις της αµερόληπτης απονοµής δικαιοσύνης. Ως ει-
σαγγελέας το τήρησα µε τη µεγαλύτερη δυνατή ευλάβεια. Θα
προσπαθήσω να το τηρήσω και σήµερα, µολονότι τα γελοία και
ανήθικα ψέµατα και οι συκοφαντίες κάποιων µε έχουν εξοργίσει. 

Οφείλω, όµως, να το τηρήσω και σήµερα. Αρωγό µου στην
προσπάθεια αυτή έχω και την ιδιαίτερη εκτίµηση που έχω για κά-
ποιους από τους εµπλεκοµένους στην υπόθεση. Θέλω να πι-
στεύω για αυτούς ότι δεν υπάρχει απολύτως τίποτα σε βάρος
τους αλλά και αν, ο µη γένοιτο, προκύψει κάτι σε βάρος τους,
δεν πρόκειται να πω οτιδήποτε εγώ σε βάρος τους. Η σχέση µας
έρχεται από παλιά και εγώ άθλιος δεν υπήρξα ποτέ και το ξέρουν
όσοι µε γνωρίζουν. 

Όµως το τεκµήριο της αθωότητας κατακρεουργήθηκε από τον
κ. Σαµαρά σε βάρος του Πρωθυπουργού, εµένα, των εισαγγε-
λέων και των προστατευόµενων µαρτύρων. Είµαι υποχρεωµένος,
λοιπόν, να αναφερθώ στις ανοίκειες, συκοφαντικές και ταυτό-
χρονα αστείες επιθέσεις που εξαπέλυσε στο πλαίσιο της υπερα-
σπιστικής του γραµµής για αντιπερισπασµό και εκφοβισµό. 

Αντιλαµβάνοµαι πλήρως τη δυσχερή θέση στην οποία έχουν
περιέλθει κάποιοι. Εύχοµαι ειλικρινά να αποδειχθούν όλοι αθώοι.
Όµως πρέπει να καταλάβουν ορισµένοι εξ αυτών ότι οι αντιδρά-
σεις τους δεν τους βοηθούν καθόλου και η υπερασπιστική τους
γραµµή είναι εντελώς εσφαλµένη. 

Υπάρχει λογικός άνθρωπος, που να µπορεί όχι να σκεφθεί,
αλλά να προβληµατιστεί έστω και για λίγο, µε τον παρανοϊκό
ισχυρισµό ότι για ένα διεθνές σκάνδαλο που ερευνάται από το
FBI, εγώ ως εκτελεστικός βραχίονας του Τσίπρα, κατόπιν εντο-
λών του, έστησα και καθοδηγώ τέτοιου µεγέθους πελώρια
σκευωρία; Αν ισχύει αυτό, αδικούµαι ως Αναπληρωτής Υπουργός
της ελληνικής Κυβέρνησης. Πρέπει, πάραυτα, να αναβαθµιστώ
και να αναλάβω καθήκοντα τουλάχιστον διοικητού του FBI, της
CIA. 

Για να δούµε επί τροχάδην την επιχειρηµατολογία του κ. Σα-
µαρά για τη δήθεν σκευωρία σε βάρος του. Επικαλείται, κυρίως,
τη δήλωσή µου ότι το σκάνδαλο «NOVARTIS», είναι το µεγαλύ-
τερο σκάνδαλο από συστάσεως του ελληνικού κράτους. Υπεν-
θυµίζω ότι στη δήλωση µου αυτή δεν αναφέρθηκα στον κ.
Σαµαρά ή σε οποιονδήποτε άλλο. Υπενθυµίζω ότι τη δήλωση

αυτή την έκανα, µετά την ολιγόλεπτη, µερική –επαναλαµβάνω,
µερική, έτσι ακριβώς δήλωσα και µπορείτε να το αναζητήσετε
στη δήλωσή µου- ενηµέρωση από τον αρµόδιο Υπουργό για το
µέγεθος του σκανδάλου και για τα πολιτικά πρόσωπα που εµπλέ-
κονταν.

Προσέξτε. Εγώ µίλησα για µερική ενηµέρωση και ο κ. Γεωρ-
γιάδης επαναλαµβάνει ψευδώς ότι είπα άτυπη ενηµέρωση. Δεν
είναι τυχαίο. Είναι άλλη µια προσπάθεια παραποίησης της πραγ-
µατικότητας, προκειµένου να δηµιουργηθούν εντυπώσεις ότι η
διαδικασία που προβλέπεται από το Σύνταγµα και το νόµο πά-
σχει. 

Υπενθυµίζω, επίσης, ότι ο αρµόδιος Υπουργός, ο Σταύρος
Κοντονής, δήλωσε ότι το σκάνδαλο «Novartis» είναι µεγαλύτερο
από το σκάνδαλο «SIEMENS».

Υπενθυµίζω, επίσης, ότι η προηγούµενη εισαγγελέας κατά της
διαφθοράς, η κ. Ράικου, έµπειρη και ικανή εισαγγελέας, η οποία
µάλιστα είχε τοποθετηθεί στη θέση της επί κυβερνήσεως Σα-
µαρά, συµπεριέλαβε στην επιστολή παραίτησή της πριν έναν
χρόνο περίπου και λίγο πριν λήξει η δεύτερη θητεία της, µεταξύ
άλλων, και τα εξής: Πρώτον, καταγγελία για σχέδιο ηθικής της
εξόντωσης –τα λόγια της τα έχω αντιγράψει ακριβώς- από τα µε-
γάλα συµφέροντα στον χώρο του φαρµάκου και στοχοποίησής
της από παράκεντρα εξουσίας και διαφθοράς, που στόχο έχουν
τη µια και µόνη συγκάλυψη των διεφθαρµένων κρατικών λειτουρ-
γών, που αποκοµίζουν διαχρονικά εκατοµµύρια ευρώ και επιζη-
τούν µανιωδώς την ακύρωση του έργου και την παρεµπόδιση της
έρευνας για τη «Novartis» και όχι µόνο. 

Ας σκεφτούν κάποιοι µε το µαξιλάρι τους, τι ακριβώς εννοεί η
κ. Ράικου µε τις παραπάνω καταγγελίες της. Μήπως η κ. Ράικου
µε τη µεγάλη πείρα της και την εξυπνάδα της έβλεπε πού οδη-
γούσε η έρευνα; Μήπως θέλησε να αποφύγει αυτά που υφίσταν-
ται σήµερα οι εισαγγελείς κατά της διαφθοράς; Μήπως φοβή-
θηκε κάτι άλλο, που εκείνη ήξερε και εµείς αγνοούµε; 

Δεύτερον, εκτίµησε ότι είναι πιθανή η ύπαρξη εµβασµάτων µε
σηµαντικά ποσά από τον λογαριασµό της «NOVARTIS» από την
Ελβετία και σε άλλους εµπλεκόµενους, ενδεχοµένως και πολιτι-
κούς. Σηµείωσε δε, πως µέχρι τότε είχαν εντοπιστεί µίζες 28 εκα-
τοµµυρίων ευρώ. 

Τρίτον, χαρακτήρισε την υπόθεση «NOVARTIS» ως κορωνίδα
της διαφθοράς στη χώρα µας.

Δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι η έρευνα του FBI για τη «NOVAR-
TIS», είχε ήδη ξεκινήσει και ήταν σε εξέλιξη και η κ. Ράικου ήταν
σε επικοινωνία µε τις αµερικανικές αρχές. Εάν θυµάµαι καλά, είχε
µεταβεί πρόσφατα στις ΗΠΑ, λίγο πριν την παραίτησή της, για
να συνεργαστεί µε το FBI και να ενηµερωθεί για τα στοιχεία της
έρευνας που είχαν προκύψει. 

Χθες διάβασα στην ιστοσελίδα της «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗΣ» αναδη-
µοσίευση από τους ιστοτόπους του «DER SPIEGEL» και της «DIE
PRESSE» της Αυστρίας τα εξής: «Το µεγαλύτερο σκάνδαλο στην
ιστορία του κράτους». Εννοεί του ελληνικού και λέει και άλλα
πολλά, που µπορείτε να τα αναζητήσετε. Λέει, επίσης, ότι η Ελ-
λάδα δύσκολα θα απορροφήσει το σοκ από τα ευρήµατα της
έρευνας. Το καταθέτω και αυτό στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Δηµήτριος Πα-
παγγελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας
της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Μήπως, µετά απ’ όλα αυτά, ο κ. Σαµαράς πρέπει να το ξανα-
σκεφτεί και να µηνύσει τον Κοντονή, τη Ράικου, την «ΚΑΘΗΜΕ-
ΡΙΝΗ», το «DER SPIEGEL», τη «DIE PRESSE», τους ερευνητές
του FBI και τον διευθυντή του FBI, που σπαταλά τον πολύτιµο
χρόνο των ερευνητών και τα χρήµατα των Αµερικανών φορολο-
γούµενων, για να συµµετάσχει το FBI και να στηρίξει τη σκευω-
ρία που έστησαν ο Τσίπρας και εγώ σε βάρος του; Τώρα που το
σκέφτοµαι, θα έπρεπε να µηνύσει και τον Αµερικανό Πρόεδρο,
που επιτρέπει τη συνέχιση της έρευνας από το FBI. 

Καλή ιδέα θα ήταν, προληπτικά, να µηνύσει και κανέναν άλλο
ξένο ηγέτη, µην τυχόν και διαταχθεί και σε καµµία άλλη χώρα
έρευνα. 

Κυρίες και κύριοι, η έρευνα για το τεράστιο σκάνδαλο της
«NOVARTIS» συνεχίζεται και θα συνεχιστεί και από την ελληνική
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δικαιοσύνη αλλά και από το FBI. Ας µη µαταιοπονούν κάποιοι. Η
επιχείρηση τροµοκρατίας -γιατί είναι προφανές ότι είναι σε εξέ-
λιξη η χειρότερη µορφή τροµοκρατίας- δεν θα περάσει. 

Απειλούνται ευθέως, µε σκοπό να τροµοκρατηθούν, δικαστικοί
λειτουργοί, µάρτυρες, ακόµα και ο Πρωθυπουργός της χώρας.
Στην προσπάθειά τους αυτή δεν δίστασαν να επικαλεστούν την
ισχύ τους στον κρατικό µηχανισµό αλλά και σε παρακρατικούς
µηχανισµούς µε απειλές διώξεων και εξόντωσης. 

Αναρωτιέµαι, λοιπόν. Στην υπόθεση της «17 Νοέµβρη», της
Χρυσής Αυγής και σε άλλες υποθέσεις οι µάρτυρες είναι ορθώς
προστατευόµενοι, σύµφωνα µε την ισχύουσα νοµοθεσία που
προϋπήρξε της σηµερινής Κυβέρνησης, τις διεθνείς υποχρεώ-
σεις και της Σύµβασης του Παλέρµο κ.λπ.. Στην υπόθεση «NO-
VARTIS» µετατρέπονται σε «κουκουλοφόρους». Εκτός από τη
γνώση ορισµένων για τη δράση των «κουκουλοφόρων» στο πα-
ρελθόν, ασφαλώς και κάποιος άλλος λόγος θα υπάρχει. 

Ο κ. Σαµαράς κατήγγειλε και σύσταση συµµορίας. Είναι προ-
φανείς οι εµµονές του και τα µετεµφυλιακά σύνδροµα που τον
βασανίζουν. 

Αναφέρθηκε, επίσης, στην ιδιότητά µου ως πρώην Διοικητή
της ΕΥΠ το 2009, τους τελευταίους τρεις µήνες της κυβέρνησης
της Νέας Δηµοκρατίας. 

Εγώ δεν ντρέποµαι γι’ αυτό. Ας αναρωτηθούν οι Βουλευτές
και, κυρίως, οι απλοί αγνοί ψηφοφόροι της Νέας Δηµοκρατίας
για τα κίνητρα και τους στόχους του κ. Σαµαρά για αυτή του την
αναφορά. Για να λύσει τα προβλήµατά του, δηµιουργεί µεγαλύ-
τερα προβλήµατα στην παράταξή του. 

Κύριε Σαµαρά, εάν θέλετε, µπορείτε να πάτε και πιο πίσω. Πι-
θανόν και στην Οκτωβριανή Επανάσταση, το 1917, να είχα
ενεργό ρόλο. Εγώ τόσο πίσω δεν θα πάω. Μου αρκεί η συµπερι-
φορά σας από το 1993 µέχρι σήµερα.

Κύριε Σαµαρά, προσπαθείτε να συνδέσετε τη δήθεν σκευωρία
µε το Μακεδονικό. Στις υπερφυσικές µου ικανότητες πρέπει να
προστεθούν το θείο χάρισµα της ενόρασης και οι προφητικές
ικανότητες, που µου επιτρέπουν να προβλέπω το µέλλον. Αλλιώς
πώς εξηγείται, να γνωρίζω πολλούς µήνες πριν, όταν έστηνα τη
σκευωρία σε βάρος σας, προκαλώντας την έρευνα του FBI ότι
θα ανέκυπτε θέµα Μακεδονικού; 

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ποιους προστατεύεις τώρα; 
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Σας παρακαλώ
ησυχία. Δεν υπάρχει λόγος να δηµιουργούµε θέµατα. 

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ποιους προστατεύεις τώρα;
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Υπουργέ,
συνεχίστε. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):
Ευχαριστώ για τους χαρακτηρισµούς που µου αποδίδουν και
συγχαίρω κάποιους για την ευγένεια και το ήθος τους. 

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Έχεις προστάτες! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ!
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-

γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):
Ποτέ µου δεν είχα προστάτες. Άλλοι έχουν προστάτες. Γι’ αυτό
και χτυπιέµαι ανελέητα εδώ και πάρα πολλά χρόνια. Όµως δεν
πρόκειται να υποκύψω. 

Επανέρχοµαι, για να βρω την άκρη του ειρµού µου. Ρώτησα,
λοιπόν. Πώς εξηγείται να γνωρίζω πολλούς µήνες πριν, όταν
έστηνα τη σκευωρία, προκαλώντας την έρευνα του FBI, ότι θα
ανέκυπτε θέµα Μακεδονικού; Μάλιστα, λέει, είχα προβλέψει ότι
στις 4 Φεβρουαρίου θα γινόταν το συλλαλητήριο στην Αθήνα και
γι’ αυτό είχα φροντίσει στις 5 Φεβρουαρίου -δηλαδή- την επο-
µένη, η δικογραφία της «NOVARTIS» να σταλεί στη Βουλή.
Έλεος! Τόση φαντασία αγγίζει τα όρια της παράνοιας, αν δεν
την ξεπερνά.

Όµως δεν είναι η πρώτη φορά, που ο κ. Σαµαράς χρησιµοποιεί
το Μακεδονικό ως άλλοθι. Το ίδιο έκανε και το 1993, όταν έριξε
την κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Υπενθυµίζω, όµως, ότι
τότε οργίαζαν οι φήµες για τα πραγµατικά αίτια της πτώσεως.
Δεν θα πω τίποτα άλλο. Επαφίοµαι στην µνήµη και στην κρίση

του κάθε νεοδηµοκράτη. Ο καθένας έχει την ιστορία του. 
Ο κ. Σαµαράς ζήτησε, επίσης, την άρση του τηλεφωνικού α-

πορρήτου και του απορρήτου του ηλεκτρονικού µου ταχυδρο-
µείου, ευθυγραµµιζόµενος µε προηγηθείσα δήλωση του Υπουρ-
γού Δικαιοσύνης της κυβέρνησής του. 

Τους ρωτώ ευθέως. Γνωρίζουν κάτι από παράνοµες παρακρα-
τικές ενέργειες; Παρεµπιπτόντως ηλεκτρονικό ταχυδροµείο δεν
διαθέτω και δεν χρησιµοποιώ. Μήπως κρίνουν εξ ιδίων τα αλλό-
τρια; 

Υπενθυµίζω ότι ο κ. Αθανασίου, είχε οµολογήσει ότι κατά τη
διάρκεια της απολογίας των µελών της Χρυσής Αυγής, επικοινώ-
νησε µε δικαστικούς λειτουργούς, για να ενηµερωθεί ο ίδιος και
να ενηµερώσει στη συνέχεια τον κ. Σαµαρά. 

Η επιχείρηση τροµοκρατίας σε βάρος εισαγγελικών λειτουρ-
γών, προστατευόµενων µαρτύρων και πολιτικών σας αντιπάλων
δεν είναι απλώς εσφαλµένη υπερασπιστική τακτική και δείγµα
µεγάλου πανικού, είναι επίσης αποκαλυπτικό φασίζουσας νοο-
τροπίας και µέγα πολιτικό ολίσθηµα! 

(Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Είναι, όµως, και κάτι χειρότερο. Είναι µέγιστη δηµοκρατική

εκτροπή. Οι απειλές ότι θα µας κλείσουν φυλακή και τα διάφορα
υπονοούµενα, προσιδιάζουν και παραπέµπουν σε µαφιόζικες µε-
θόδους και παρακρατικούς µηχανισµούς.

Αλήθεια τι εννοεί ο κ. Σαµαράς όταν λέει ότι θα µας πάει µέχρι
το τέλος; 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Πάλι ο κ. Σαµαράς; 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-

γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):
Ελπίζω να µην εννοεί το τέλος της ζωής µας, τη φυσική µας εξόν-
τωση ούτε την ηθική µας εξόντωση µε παράνοµες ενέργειες και
µεθόδους παρακρατικών µηχανισµών. 

Για τη δικαστική µας εξόντωση δεν ρωτώ. Την έχει προαναγ-
γείλει. Με το σύνολο, όµως, των απειλών και των υπονοούµενων
αναλαµβάνουν κάποιοι µεγάλη ευθύνη. Για ό,τι συµβεί σε βάρος
εισαγγελέων, προστατευόµενων µαρτύρων και όσων έχουν στο-
χοποιηθεί ή πρόκειται να στοχοποιηθούν στο µέλλον, ακόµη και
µία γλάστρα να πέσει στο κεφάλι τους τυχαία στον περίπατό
τους, ξέρετε τι θα πιστέψουν όλοι. 

Ας µην ξεχνάµε ότι έχει προηγηθεί µια απόπειρα αυτοκτονίας,
ένα περίεργο θανατηφόρο ατύχηµα σε δύο πρόσωπα που είχαν
σχέση µε το σκάνδαλο «NOVARTIS» και βίαιες ενέργειες σε
βάρος δηµοσιογράφων που ασχολούνται µε αυτό. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο

για ένα λεπτό επί προσωπικού. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Και εγώ, κύριε Πρόεδρε,

ζητώ τον λόγο για ένα λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κοιτάξτε, ο Υ-

πουργός ανέφερε πολλά ονόµατα. Πρώτα ανέφερε τον κ. Σα-
µαρά. Αν όλοι ζητήσουν τον λόγο, δεν θέλω να γίνει διαλογική
συζήτηση. 

Δηλαδή αν είναι να ρωτήσετε τον Υπουργό, για να πάρει τον
λόγο ξανά κ.λπ., νοµίζω ότι αυτό θα ήταν εκτός Κανονισµού. Εάν
είναι να επανορθώσετε κάτι προσωπικό που σας αφορά, ευχαρί-
στως να σας δώσω τον λόγο. 

Σε τι συνίσταται το προσωπικό, κύριε Αθανασίου;
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, το προσωπικό

δεν συνίσταται µόνο όταν αποδίδεται µοµφή σε Βουλευτή. Με το
δεύτερο εδάφιο του άρθρου 68 παράγραφος 2 συνίσταται και
όταν παραποιείται αυτό που είπε ο Βουλευτής. Είµαι στη δεύ-
τερη περίπτωση. 

Πράγµατι εγώ ευρισκόµενος τότε ως Υπουργός Δικαιοσύνης
στις Βρυξέλλες για το συνέδριο Υπουργών Δικαιοσύνης, έµαθα τα
επεισόδια που γίνονταν στην Ευελπίδων για την απολογία των κα-
τηγορουµένων από τη Χρυσή Αυγή. Πήρα την προϊσταµένη του
πρωτοδικείου για να δω τι γίνεται και για να ενηµερωθώ τι φασα-
ρίες έγιναν. Ουδέποτε παρενέβην να µιλήσω µε τους ανακριτές.
Μάλιστα είπα να ανοιχθούν και οι τηλεφωνικές µου συνδιαλέξεις
και αν βρεθεί ένα τηλεφώνηµά µου προς τους ανακριτές του πρω-
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τοδικείου και στη συνέχεια των εφετών ανακριτών, εγώ θα παραι-
τούµουν και από Βουλευτής όχι µόνο από Υπουργός. 

Αυτό, κύριε Παπαγγελόπουλε, είναι διαφορετικό. 
Εγώ, όµως, για εσάς τι είπα; Και θα το πω και τώρα. Αν είναι

απλά τα πράγµατα, µόνοι σας ανοίξτε τις τηλεφωνικές συνδια-
λέξεις -δεν σας λέµε ότι θα τις ανοίξουµε εµείς- µε την κ. Του-
λουπάκη και θα δείτε ότι εδώ και δυο, τρεις µήνες µιλάτε συνέ-
χεια και από τα κινητά σας. 

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ!
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Πού το ξέρετε; 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Τους άκουγαν. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Αθανασίου,

παρακαλώ!
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Τους άκουγαν. Μη διαµαρτύρε-

στε. Δεν τους παρακολουθούσε κανείς. Μη σας ενοχλεί. Αυτή
είναι η πραγµατικότητα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Αθανασίου,
το προσωπικό έληξε.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Πού το ξέρετε; 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Δεν τους παρακολουθούσε κα-

νείς. Τους άκουγαν. 
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ποιος τους άκουγε; 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Τους άκουγαν και οι γραµµατείς

υπηρεσίας στο πρωτοδικείο…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Αθανασίου,

το προσωπικό έληξε. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Αθανασίου,

σας παρακαλώ!
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ξέρω ότι σας έχουν ενοχλήσει

µερικά πράγµατα αλλά θα τα ακούσετε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Αθανασίου,

ολοκληρώστε. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Όσον αφορά τώρα αυτό που είπε ότι την κ. Ράικου, την όρισε

η κυβέρνηση Σαµαρά, λέει ψέµατα ο κ. Παπαγγελόπουλος. Η κ.
Ράικου ορίστηκε µε απόφαση του Ανώτατου Δικαστικού Συµβου-
λίου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Αθανασίου,
σας παρακαλώ, ολοκληρώστε. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Τελειώνω. 
Με τα µέτρα που πήραµε εµείς για τη διαφθορά, η χώρα µας

στον διεθνή πίνακα χωρών που παρουσίαζαν διαφθορά, βελτιώ-
θηκε κατά είκοσι πέντε θέσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Αθανασίου,
το προσωπικό έχει τελειώσει. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Επί των ηµερών σας µειώθηκαν
δεκαπέντε θέσεις. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Τώρα, άνοιξαν οι

φάκελοι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριοι

συνάδελφοι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχω ζη-

τήσει κι εγώ τον λόγο ένα λεπτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Γεωργιάδη,

µε συγχωρείτε. Εάν πρόκειται να γίνει διαλογική συζήτηση δεν
θα σας δώσω τον λόγο. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα χρει-
αστώ ένα µόνο λεπτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Σας δίνω τον λό-
γο, για να µας πείτε σε τι συνίσταται το προσωπικό. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ο κύριος Αναπληρωτής
Υπουργός Δικαιοσύνης αναφερόµενος στο πρόσωπό µου, είπε
επί λέξει τα εξής: «Ο κ. Γεωργιάδης συνεχώς αναφέρει άτυπη
ενηµέρωση και όχι µερική». 

Θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, να µου πείτε, σε ποιο εδάφιο του
Συντάγµατος µπορείτε να λάβετε τυπική ενηµέρωση του φακέ-
λου. Θέλω τώρα να λάβετε τον λόγο και να µας πείτε, πώς είχατε

το δικαίωµα να πάρετε τυπική ενηµέρωση του φακέλου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Όχι, κύριε Γεωρ-

γιάδη. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ένα λεπτό, κύριε Πρό-

εδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Δεν µπορείτε να

λέτε ό,τι θέλετε. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Επειδή δεν µπορείτε να

πάρετε τυπική ενηµέρωση του φακέλου -και το ξέρετε- γιατί απα-
γορεύεται να ανοίξετε τον φάκελο, άρα αυτό που κάνατε είναι
άτυπο. Γι’ αυτό το είπα. 

Η παρανοµία, κύριε Πρόεδρε της Βουλής, και η παραβίαση
του Συντάγµατος έγκειται ακριβώς σε αυτό. Την ίδια µέρα ο κ.
Παπαγγελόπουλος εγνώριζε -και µε δική του δήλωση- µε µερική
ενηµέρωση -άτυπη, θα πω εγώ, γιατί τυπική δεν επιτρέπει το Σύν-
ταγµα- τι έλεγε ο φάκελος και την άλλη µέρα το πρωί ο κ. Κον-
τονής έκανε και το αµίµητο στην ΕΡΤ1. Πριν ακόµη φθάσει ο
φάκελος στη Βουλή, ανέλυε την κατάθεση εναντίον µου στην ελ-
ληνική τηλεόραση. Εάν αυτό, κύριε Πρόεδρε, δεν είναι παρα-
βίαση του Συντάγµατος, δεν ξέρω τι είναι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Δεν είναι προσω-
πικό, όµως, αυτό. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κλείνω µε αυτό: Κύριε
Αναπληρωτή Υπουργέ, γιατί φοβηθήκατε να ανοίξετε τα τηλέ-
φωνά σας; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Γεωργιάδη,
δεν είναι προσωπικό αυτό. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Γεωργιάδη,

στην οµιλία σας…
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ! 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: … 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Αυτό δεν συνιστά

προσωπικό. Παρακαλώ να διαγραφούν.
Θέλετε να απαντήσετε, κύριε Παπαγγελόπουλε; Εάν ναι, έχετε

τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-

γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):
Άλλη µια φορά παραποιεί τα λεγόµενά µου. Εγώ στην οµιλία µου
-την έχω µπροστά µου, µπορείτε να δείτε και τα Πρακτικά- είπα
ότι δεν τοποθετήθηκε από την κυβέρνηση Σαµαρά, αλλά επί κυ-
βερνήσεως Σαµαρά.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Αυτό τι σηµαίνει;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-

γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):
Ό,τι σηµαίνει ότι η κ. Τουλουπάκη τοποθετήθηκε επί Κυβερνή-
σεως ΣΥΡΙΖΑ.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Λάθος, µε απόφαση του Ανώτα-
του Δικαστικού Συµβουλίου.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):
Κύριε Αθανασίου, µη µε διακόπτετε. Ο κόσµος καταλαβαίνει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Αθανασίου,
σας παρακαλώ. Δεν είναι σωστό. Έτσι δεν γίνεται συζήτηση.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Άλλο είπα και άλλα λέει.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):
Όσο για τον κ. Γεωργιάδη δεν πρόκειται να τον ακολουθήσω σε
ένα σόου εντυπώσεων. Ο ελληνικός λαός καταλαβαίνει και δεν
φοβάµαι τίποτα!

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Άρα τα τηλέφωνα δεν τα
ανοίγεις!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Σας παρακαλώ,
κύριε Γεωργιάδη. Μη διακόπτετε!

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):
Κατ’ αρχάς να µου µιλάτε στον πληθυντικό, διότι εκπροσωπείτε
µία µεγάλη παράταξη µε ήθος…
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ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ξέρετε τι είπατε εδώ
πέρα; Μετά!

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):
Τι µετά; Με απειλείτε; 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ! Θα

έχετε τον λόγο µετά να πείτε ό,τι θέλετε. Όχι τώρα!
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-

γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):
Είστε αγενέστατος. Δεν έχετε το αναγκαίο ήθος να µιλάτε στο
Κοινοβούλιο. Επιδίδεστε σε επικοινωνιακά σόου και συνεχίζετε
να απειλείτε. Δεν φοβάµαι τίποτα. 

Εγώ µάλιστα το προαναγγέλλω από τώρα, όταν θα έρθει η δι-
κογραφία στη Βουλή για τη µήνυση σε βάρος µου, εγώ θα ειση-
γηθώ και θα προτείνω να γίνει προανακριτική επιτροπή, να
ανοίξουν τα τηλέφωνα, να ανοίξουν κι άλλων τηλέφωνα. Διότι κα-
νένα τηλεφώνηµά µου δεν έχει παράνοµη πράξη. Τα σόου αυτά
είναι δείγµα πανικού και ευτελούς υπερασπιστικής γραµµής.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Άρα τα τηλεφωνήµατα
γίνανε, δηλαδή!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ!
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-

γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):
Τα υπόλοιπα να τα πείτε στα κανάλια, κύριε Γεωργιάδη, όταν κά-
νετε τη βόλτα σας!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ! Παρα-
καλώ!

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Κύριε
Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο; Θέλω να κάνω µια δήλωση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τι θέλετε, κύριε
Πολάκη;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Δεν έχει το δικαίωµα!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ρωτώ…
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Στη διαδικασία αυτή δεν

υπάρχει Κυβέρνηση. Είναι κοινοβουλευτική διαδικασία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Γεωργιάδη,

ζήτησε τον λόγο και τον ρωτώ τι θέλει. Δεν του έδωσα τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Δεν έχει το δικαίωµα να

κάνει καµία δήλωση.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Θέλω

να κάνω δήλωση, για κάποια ανήκουστα πράγµατα που ακούστη-
καν!

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Βγες έξω να κάνεις δή-
λωση. Εδώ δεν µπορείς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ωραία. Θα προχω-
ρήσουµε µε τον κ. Στουρνάρα και µετά. Έχω προαναγγείλει τον
κ. Στουρνάρα.

Παρακαλώ, κύριε Στουρνάρα, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΟΥΡΝΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

Βουλευτές, δίστασα προς στιγµήν να αποφασίσω, αν θα ζητήσω
να παρασταθώ και να µιλήσω στην Ολοµέλεια ή αν θα περιορι-
ζόµουνα στην κατάθεση ενός υποµνήµατος. 

Μήπως το αξίωµα του κεντρικού τραπεζίτη που υπηρετώ, θα
απαιτούσε την απουσία µου από την Αίθουσα σήµερα και τον πε-
ριορισµό µου σε γραπτή έκθεση των απόψεών µου; Ή µήπως για
να υπερασπιστώ τον εαυτό µου, θα έπρεπε ακόµα και να παραι-
τηθώ από το αξίωµά µου, ώστε να µη δοθεί έστω και σε µνησίκα-
κους ή σε κακόπιστους η εντύπωση ότι χρησιµοποιώ αυτό το
αξίωµα ως ασπίδα έναντι της δικαιοσύνης, η οποία φυσικά έχει
κάθε δικαίωµα να ελέγχει τις καταγγελίες οποιουδήποτε κατά
οποιουδήποτε όποιο αξίωµα και αν κατέχει; Δίστασα ωστόσο
µόνο προς στιγµήν. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Θ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ) 

Η απουσία µου από το Κοινοβούλιο θα µπορούσε εύλογα να
εκληφθεί ως καταφρόνηση των κοινοβουλευτικών θεσµών. Ταυ-
τόχρονα θα µπορούσε να εκληφθεί κι ως αµφισβήτηση της ανε-
ξαρτησίας, που η Συνθήκη της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του Εθ-

νικού Δικαίου επιφυλάσσουν στους κεντρικούς τραπεζίτες στην
Ευρωζώνη. 

Η ανεξαρτησία αυτή θα ετίθετο προφανώς εν αµφιβόλω, εάν
σε κάθε αναπόδεικτη κατηγορία, σε κάθε διατυπωµένη κακό-
βουλη υπόνοια και ισχυρισµό εναντίον του, ο Διοικητής της Τρά-
πεζας της Ελλάδος έσπευδε να παραιτηθεί από τα καθήκοντά
του για λόγους υποτιθέµενης δήθεν ευθιξίας. Θα επιβεβαίωνε
έτσι την εσφαλµένη υπόθεση ότι η Τράπεζα της Ελλάδος και ο
Διοικητής της δεν είναι και τόσο ανεξάρτητοι από την εκάστοτε
κυβέρνηση και ότι οι αναπόδεικτες κατηγορίες και οι συκοφαντι-
κοί ισχυρισµοί, οι οποίοι φυσικά πρέπει να ελεγχθούν, χρησιµο-
ποιούνται ως όχηµα, για να αναιρέσουν ή να κάµψουν την ανε-
ξαρτησία της κεντρικής τράπεζας ή για να πλήξουν το ανεξάρ-
τητο φρόνηµα του εκάστοτε διοικητή της.

Κατ’ αρχάς, λοιπόν, βρίσκοµαι εδώ ως Διοικητής της Τράπεζας
της Ελλάδος, για να επιβεβαιώσω την ανεξαρτησία της λειτουρ-
γίας της και του διοικητή της.

Όµως δεν µπορούσα να απουσιάζω από εδώ σήµερα και για
έναν περισσότερο προσωπικό λόγο. Ενώ στους υπό κατηγορία
Πρωθυπουργούς και Υπουργούς ο Κανονισµός δίνει µε την άδεια
της Βουλής βήµα να ακουστούν, δεν δείχνει την ίδια γενναιοδω-
ρία για άλλα πρόσωπα, που είναι προφανές ότι έµµεσα ή άµεσα
κατηγορούνται, επειδή είναι συγγενείς πρώην Υπουργών.

Στην περίπτωσή µου πρόκειται, φυσικά, για τη σύζυγό µου
Λίνα Νικολοπούλου. Η σύζυγός µου Λίνα Νικολοπούλου ίδρυσε
την εταιρεία «MINDWORK» το 2008, δηλαδή τέσσερα χρόνια πριν
κληθώ- από την τότε υπηρεσιακή κυβέρνηση του Τάκη Πικραµ-
µένου και κατόπιν την τρικοµµατική κυβέρνηση τον Ιούλιο του
2012- να αναλάβω Υπουργός Οικονοµικών. 

Αντικείµενο των εργασιών της εταιρείας της είναι η παροχή
συµβουλευτικών υπηρεσιών, υπηρεσιών µάρκετινγκ, δηµοσίων
σχέσεων, διαφήµισης, επικοινωνίας, οργάνωσης συνεδρίων και
συναφών υπηρεσιών κατά βάση στον χώρο της υγείας, τον
οποίον η σύζυγός µου υπηρετεί εδώ και τριάντα τέσσερα χρόνια
από διαφορετικές θέσεις.

Η Λίνα είναι βιολόγος µε διδακτορικό στη νευροφυσιολογία
από το Πανεπιστήµιο της Οξφόρδης. Πριν ιδρύσει την εταιρεία
της, είχε εργαστεί είκοσι τέσσερα χρόνια πρώτα στον ακαδη-
µαϊκό χώρο στο Ηνωµένο Βασίλειο και κατόπιν στον χώρο των
επιχειρήσεων -πολυεθνικών και ντόπιων- του φαρµάκου, της υ-
γείας και της επικοινωνίας.

Παρά τις αντιξοότητες, που θα αναφέρω αµέσως παρακάτω,
που συνδέονται µε τη δική µου στοχοποίηση, η υποδειγµατική
αυτή εταιρεία στα δέκα χρόνια λειτουργίας της έχει συµβάλει
στα δηµόσια οικονοµικά µε πληρωµή φόρων 1,7 εκατοµµυρίου
ευρώ, ενώ δεν χρωστάει ούτε 1 ευρώ.

Προτού αναφερθώ στο παρόν κατηγορητήριο, θέλω να πω ότι
από το έτος 2013 η σύζυγός µου και η εταιρεία της έχουν δυ-
σφηµιστεί και συκοφαντηθεί χυδαία κατ’ επανάληψη µε τελικό
στόχο πάντα εµένα.

Θυµίζω περιστατικά. Ιούλιος 2013. Εκστρατεία ενηµέρωσης
του Εθνικού Οργανισµού Φαρµάκου για την πρόληψη της πολυ-
φαρµακίας. Την ανέλαβε η εταιρεία της συζύγου µου µαζί µε µια
άλλη εταιρεία µετά από διεθνή διαγωνισµό, που κατακυρώθηκε
την άνοιξη του 2012, προτού καν εγώ γίνω Υπουργός. Και όµως,
γράφτηκε τότε: «Η σύζυγός Στουρνάρα έχει τον τρόπο της». Το
προφανές για τους συκοφάντες είναι ότι πήρε το έργο, επειδή
ήµουν Υπουργός. Δεν ήµουν όµως. Στην πραγµατικότητα για το
έργο αυτό είχαν δώσει τη χαµηλότερη τιµή. Για µήνες, όµως,
αναπαράγονταν αυτά τα δηµοσιεύµατα.

Δεκέµβριος 2015. Εκστρατεία ενηµέρωσης για τον καρκίνο.
Τίτλος εντύπου τότε: «Βάφτισαν τον καρκίνο µολυσµατικό, για
να πάρει εκατοµµύρια η οικογένεια Στουρνάρα». Ποιος ο στόχος;
Εγώ. Ήταν έργο συγχρηµατοδοτούµενο ΕΣΠΑ διάρκειας δύο
ετών. Κατακυρώθηκε σε ένωση δύο εταιρειών, στην οποία συµ-
µετείχε η εταιρεία της συζύγου µου µετά από διεθνή διαγωνισµό
τον Οκτώβριο του 2010. Παραδόθηκε τον Ιανουάριο του 2013,
αποπληρώθηκε τον Ιούνιο του 2013, ελέγχθηκε µε επιτόπια επα-
λήθευση το 2014 από διαχειριστική αρχή. Όµως εκατοντάδες δυ-
σφηµιστικά άρθρα γράφτηκαν, αναπαράχθηκαν και ακόµα γρά-
φονται.
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Σεπτέµβριος 2016. Εισβολή της Οικονοµικής Αστυνοµίας στα
γραφεία της εταιρεία «MINDWORK» στις 15 Σεπτεµβρίου 2016
την ηµέρα που η Τράπεζα της Ελλάδος θα αποφάσιζε, όπως και
έκανε, την αλλαγή του διοικητικού συµβουλίου µιας τράπεζας
για λόγους ακαταλληλότητας, fit and proper. Προέβησαν σε πα-
ράνοµη έρευνα και κατάσχεση βιβλίων και στοιχείων καθώς και
ολόκληρου του ηλεκτρονικού αρχείου της επιχείρησης. Ήταν πα-
ράνοµη εισβολή, καθόσον στην παραγγελία του εισαγγελέως εγ-
κληµάτων διαφθοράς γίνεται λόγος για ανακρινόµενη υπόθεση,
χωρίς να προσδιορίζεται πουθενά στην έκθεση η υπόθεση αυτή
και µέχρι σήµερα έχει παραµείνει ακόµη άγνωστη. Είναι σαφής
η κατάχρηση εξουσίας, δεδοµένου ότι διενεργήθηκε πλήρης επι-
τόπιος φορολογικός έλεγχος, χωρίς να συντρέχουν οι απαραί-
τητες προϋποθέσεις, δηλαδή χωρίς προηγούµενη κοινοποίηση
σχετικής απόφασης της φορολογικής διοίκησης, χωρίς πράξη
του αρµόδιου επικεφαλής της φορολογικής διοίκησης. Είναι
απολύτως άκυρη. Ακόµα και σήµερα, δεκαεπτά µήνες µετά, δεν
τις έχουν επιστραφεί τα αρχεία της. Πάντως τζίφος η έρευνα.
Δεν έβγαλε τίποτα.

Ας έρθουµε τώρα στο παρόν. Οι κατηγορίες εις βάρος της συ-
ζύγου µου και την εταιρείας της από τους άγνωστους προστα-
τευόµενους µάρτυρες της υπόθεσης «NOVARTIS» µε στόχο
φυσικά πάντα εµένα, έχουν ως εξής: 

Πρώτον, η «MINDWORK» χρησιµοποιήθηκε για παροχή συµ-
βουλών, έρευνα αγοράς και άλλες υπηρεσίες. Για παράδειγµα
«µια εκδροµή οργανώθηκε σε ελληνικά νησιά για δηµοσιογρά-
φους. Το ταξίδι περιελάµβανε αυξηµένη τιµολόγηση ποσών
µέσω της «MINDWORK»». Οι ανωτέρω δυο προτάσεις αναφέρον-
ται στο περίφηµο, πλέον, έγγραφο του FBI, το οποίο παρεµπι-
πτόντως µε εµφανίζει ως κεντρικό τραπεζίτη στην Ελλάδα από
τον Ιούνιο του 2012 έως το τέλος του 2013, δηλαδή χρονική πε-
ρίοδο που ήµουν Υπουργός Οικονοµικών. Το έγγραφο αυτό ανα-
φέρει και άλλες χονδροειδείς ανακρίβειες, όπως για παράδειγµα
ότι ίδρυσα το ΙΟΒΕ. Όπως ξέρετε το ΙΟΒΕ ιδρύθηκε το 1974 και
συνεχίζει το έγγραφο παρακάτω: «Η «MINDWORK» ήταν ο οργα-
νωτής και αποζηµιώθηκε για τη συµµετοχή στο συνέδριο. Το
ποσό των 4.000 ευρώ ήταν χαµηλό σε σχέση µε τα ποσά προ-
ηγουµένων ετών». Παραδέχεται, δηλαδή, ο συγγραφέας ότι η
αµοιβή της «MINDWORK» ήταν χαµηλή σε σχέση µε άλλες χρο-
νιές. Μήπως γιατί δεν υπήρχε τίποτα το επιλήψιµο; Θα επανέλθω,
όµως. 

Ένας από τους προστατευόµενους µάρτυρες µε την κωδική
ονοµασία Αικατερίνη Κελέση στην κατάθεσή της της 1ης Δεκεµ-
βρίου του 2017 αναφέρει: «Το ύψος των αµοιβών που ελάµβανε
η «MINDWORK», ήταν δυσανάλογα µεγάλο, σε σχέση µε τις υπη-
ρεσίες που προσέφερε στη διοργάνωση των συνεδρίων και εν
πολλοίς κάλυπτε χρήµατα, που δίνονταν ως δώρα στον Γιάννη
Στουρνάρα». 

Η πλήρης και αδιαµφισβήτητη αλήθεια είναι η ακόλουθη. Ου-
δέποτε η «MINDWORK» έλαβε υψηλότερες αµοιβές από τις δέ-
ουσες, σύµφωνα µε την αγορά στο πλαίσιο του τοµέα δραστη-
ριότητάς της. Και πώς θα µπορούσε άλλωστε; Τις υπηρεσίες της
«MINDWORK» στα συνέδριά της αγόραζαν παράλληλα πολλές
άλλες υπηρεσίες. Πώς είναι δυνατόν να επιβάλλει άλλο τιµολόγιο
σε µία και άλλο τιµολόγιο σε άλλη; Υπάρχουν συµβάσεις, παρα-
δοτέα, εντολές αγοράς, όλες οι πληρωµές γίνονται µέσω τράπε-
ζας. Οι χορηγίες της «NOVARTIS» στα συνέδρια της «MIND-
WORK» δεν διαφέρουν από τις χορηγίες άλλων εταιρειών. 

Η «NOVARTIS» είναι µία από τις εκατό µεγάλες εταιρείες, που
είναι πελάτες της «MINDWORK». Στα δέκα χρόνια λειτουργίας
της «MINDWORK» ελάχιστη είναι η συµµετοχή της «NOVARTIS»
στον κύκλο εργασιών της και ανέρχεται στο 3,6%. Αυτό αποδει-
κνύει ότι η «NOVARTIS» είχε πολύ µικρή σηµασία για το οικονο-
µικό αποτέλεσµα της «MINDWORK». Σηµειώστε δε ότι για την
επίµαχη περίοδο Ιούλιος του 2012 – Ιούνιος 2014, που ήµουν
Υπουργός Οικονοµικών, οι χορηγίες της «NOVARTIS» στα συνέ-
δρια της «MINDWORK» αποτελούσαν µόνο το 2,3% του κύκλου
εργασιών της ποσοστό µικρότερο από το σύνολο της περιόδου
2009-2017. 

Επίσης οι συνολικές αµοιβές της «MINDWORK» για υπηρεσίες
προς τη «NOVARTIS» την περίοδο 2010-2015 κατά βάση µειώνον-

ται, δεν αυξάνονται. Αξίζει να σηµειωθεί ότι η µεγαλύτερη συµ-
µετοχή της «NOVARTIS» στη «MINDWORK» έχει καταγραφεί το
2010, δηλαδή πολύ πριν από την περίοδο της υπουργίας µου. Ο
ειδικότερος τζίρος της «MINDWORK» από χορηγίες της «NO-
VARTIS» στα δεκαέξι συνέδρια που συνολικά συµµετείχε από το
2009 έως σήµερα, είναι 155.000 ευρώ, µέση δαπάνη ανά συνέ-
δριο 9.600 ευρώ. 

Σηµειώστε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ότι αυτός είναι τζίρος,
δεν είναι αµοιβή. Από τον τζίρο πληρώνονται τα κόστη τρίτων δη-
λαδή ξενοδοχεία, επισιτιστικά, εκτυπώσεις κ.λπ., τα οποία κατά
µέσο όρο ανέρχονται σε 60%-65% του τζίρου και αφαιρούνται,
για να προσδιοριστεί το µικτό κέρδος της εταιρείας. Από το µικτό
κέρδος µετά αφαιρούνται τα λειτουργικά έξοδα, οι µισθοί, τα
ενοίκια, οι ασφαλιστικές εισφορές, οι συντηρήσεις, για να προσ-
διοριστεί το καθαρό κέρδος προ φόρου. Κατόπιν αφαιρούνται οι
φόροι επί των κερδών, για να προσδιοριστεί το καθαρό κέρδος
µετά από την πληρωµή των φόρων. Όλα αυτά συµπεριλαµβάνον-
ται στο «πόθεν έσχες» µας χρόνια τώρα πεντακάθαρα. 

Στην Ελλάδα µε βάση τα δηµοσιευµένα στοιχεία του ΕΟΦ για
το έτος 2016, οργανώνονται στην επικράτεια κάθε χρόνο περισ-
σότερα από χίλια επτακόσια ιατρικά, φαρµακευτικά συνέδρια και
εκδηλώσεις -και καλώς εκδηλώνονται, γιατί έτσι µαθαίνει ο κό-
σµος- συνολικού ύψους 33,5 εκατοµµυρίων ευρώ. Η «MIND-
WORK» οργανώνει στην Ελλάδα, πολύ λίγα συνέδρια κάθε χρόνο
από το σύνολο, περίπου 3‰ µόνο. Η «NOVARTIS» στα 33,5 εκα-
τοµµύρια της αγοράς συµµετέχει µε περίπου 2,5 εκατοµµύρια
τον χρόνο, δηλαδή στα εννέα χρόνια της λειτουργίας της «MIND-
WORK» η «NOVARTIS» ξόδεψε 22,5 εκατοµµύρια ευρώ συνολικά
σε συνέδρια, ενώ µόνο το 7‰ από τον προϋπολογισµό της ήταν
οι χορηγίες της σε δεκαέξι συνέδρια της «MINDWORK», δηλαδή
τα 155.000 ευρώ που σας είπα, σε σύνολο 22,5 εκατοµµυρίων. 

Όσον αφορά στην εκδήλωση για δηµοσιογράφους, στην οποία
αναφέρθηκα προηγουµένως, πρόκειται για εκπαιδευτική εκδή-
λωση, που η «MINDWORK» διοργάνωσε για την «NOVARTIS» στις
8 Ιουλίου 2013 στον Πόρο. Η «MINDWORK», ακούστε το αυτό,
τιµολόγησε συνολικά 20.090 ευρώ. Από αυτά τα κόστη τρίτων
ανήλθαν σε 14.909,20 ευρώ. Το µεικτό της κέρδος ήταν 5000
ευρώ περίπου, 5.181 ευρώ. Είναι η µοναδική εκπαιδευτική εκδή-
λωση που ανέλαβε η εταιρεία της συζύγου µου, τη διοργάνωσε
για λογαριασµό της «NOVARTIS» εκτός Αθηνών. Η εταιρεία αυτή,
συνεπώς, δεν φέρεται να οργάνωνε εκδροµές σε νησιά για δη-
µοσιογράφους, όπως γράφεται στην πρόταση των Βουλευτών
που συζητάτε. Ο πληθυντικός αριθµός οφείλεται µάλλον σε ευ-
γενική γενναιοδωρία των Βουλευτών που υπογράφουν την πρό-
ταση και όχι στη δικογραφία που έχει διαβιβαστεί στη Βουλή.

Από τα παραπάνω στοιχεία αποδεικνύεται ότι οι αναθέσεις
υπηρεσιών από τη «NOVARTIS» στην εταιρεία της συζύγου µου,
είναι επίσηµες, γνωστές, διαφανείς, αποδεικνύονται από νόµιµα
παραστατικά και φορολογικά στοιχεία, που ήταν και είναι ήδη
στη διάθεση των αρχών, αφού πέραν των συνήθων φορολογικών
ελέγχων, έχει, όπως ήδη ανέφερα παραπάνω, κατασχεθεί το ηλε-
κτρονικό αρχείο µε όλα τα λογιστικά στοιχεία της εταιρείας στις
15 Σεπτεµβρίου 2016. Η αµοιβή που προκύπτει γι’ αυτές τις υπη-
ρεσίες στην εταιρεία της συζύγου µου είναι εύλογη και εντός του
πλαισίου της αγοράς τέτοιων υπηρεσιών. Είναι δε αµελητέα και
προφανώς δεν µπορεί να χρησιµοποιηθεί για δωροδοκίες δικές
µου ή άλλων πολιτικών. Άλλωστε το έγγραφο του FBI πουθενά
δεν αναφέρει ότι προέκυψε κάτι τέτοιο. Αντιθέτως αναφέρει ότι
η αµοιβή της εταιρείας της συζύγου µου ήταν χαµηλή, σε σχέση
µε τα ποσά προηγούµενων ετών που κατέβαλε η «NOVARTIS»,
όπως ανέφερα πριν. Όποιος, λοιπόν, επικαλείται το έγγραφο
αυτό για να επιβεβαιώσει τις υποψίες ή τις υπόνοιες του, θα πρέ-
πει να βρει άλλα επιχειρήµατα, περιστατικά και µεθόδους και όχι
τις νόµιµες συναλλαγές της εταιρείας της συζύγου µε τη «NO-
VARTIS».

Δεύτερον, υπάρχει ωστόσο άλλη µια ειδική αναφορά σε συγ-
κεκριµένη συναλλαγή της εταιρείας της συζύγου µου µε τη «NO-
VARTIS». Πρόκειται για την κατάθεση πάλι του ίδιου µάρτυρα µε
την κωδική ονοµασία Κατερίνα Κελέση, της 1ης Δεκεµβρίου 2017
και της 5ης Ιανουαρίου 2018. Σύµφωνα µε την κατάθεση αυτή η
εταιρεία της συζύγου µου διοργάνωσε το τελικό event του «Har-
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vard Project» στα τέλη του 2013 στο Μέγαρο Μουσικής, που
µέσω αυτού δήθεν δωροδοκήθηκαν µεταξύ άλλων εγώ, ο Άδωνις
Γεωργιάδης και ο Αντώνης Σαµαράς. Ο µάρτυρας, λοιπόν, αυτός
καταθέτει ότι µέσω της αµοιβής που έλαβε η εταιρεία της συζύ-
γου µου, ξεπλύθηκε µέρος του χρήµατος από τη δωροδοκία. 

Για να δούµε όµως τα περιστατικά. Η τελική εκδήλωση για το
«Harvard Project» οργανώθηκε, πράγµατι, από την εταιρεία της
συζύγου µου όχι στο τέλος του 2013 που λέει ο µάρτυρας αλλά
στις 21 Μαρτίου του 2014, όχι στο Μέγαρο Μουσικής που λέει ο
µάρτυρας αλλά στο Ξενοδοχείο «King George» και τελούσε υπό
την αιγίδα της Ιατρικής Σχολής Πανεπιστηµίου Αθηνών. Τιµολο-
γήθηκε, ακούστε το αυτό, από την «MINDWORK» 20.875 ευρώ.
Τα κόστη τρίτων ήταν 18.449,24. Συνεπώς απέµεινε υπέρ της
«MINDWORK» µεικτό κέρδος 2.400 ευρώ. Το ποσό, λοιπόν, αυτό
των 2.400 ευρώ κατά τον προστατευόµενο µάρτυρα χρησιµοποι-
ήθηκε για να ξεπλυθεί µέρος των εκατοµµυρίων µε τα οποία δω-
ροδοκήθηκε ο Αντώνης Σαµαράς, ο Άδωνις Γεωργιάδης και εγώ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Έλεος! Τι είναι αυτά τα πράγµατα!
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΟΥΡΝΑΡΑΣ: Προσέξτε, διότι αυτά σε λίγο θα
ανέβουν σε παραστάσεις στο «Δελφινάριο».

Ιδού, λοιπόν, προφανώς το συκοφαντικό της κατηγορίας κατά
της συζύγου µου και της εταιρείας της που αναδεικνύεται βλα-
κώδης. Που όµως για να καταδειχθεί ως βλακώδης- από τον
κατ’αρχάς αισχρό συκοφαντικό και πολλαπλώς επικίνδυνο χαρα-
κτήρα της µαρτυρίας του προστατευόµενου µάρτυρα ή του υπο-
βολέα του- ήταν ανάγκη να έλθω σήµερα εδώ στη Βουλή των
Ελλήνων και να ζητήσω συγγνώµη από τη σύζυγό µου, για όσα
αισχρά και συκοφαντικά υποµένει όλα αυτά τα χρόνια, επειδή
είναι παντρεµένη µαζί µου. Είναι, φαίνεται, µέρος της µοίρας των
συζύγων και των οικογενειών των δηµοσίων προσώπων στη χώρα
αυτή, να λοιδορούνται, να συκοφαντούνται, να διαποµπεύονται,
ακόµα και να απειλούνται, προκειµένου να πληγεί ο σύζυγος. Της
ζητώ συγγνώµη και της ζητώ να κάνει υποµονή.

Θα µου επιτρέψετε τώρα να έλθω στο γενικότερο θέµα της
φαρµακευτικής δαπάνης. Είναι αξιοπρόσεκτο και προκαλεί εντύ-
πωση ότι στο κατηγορητήριο περιλαµβάνονται εκείνοι οι πολιτι-
κοί, που µείωσαν δραστικά τη δηµόσια φαρµακευτική δαπάνη
από το 2010 και µετά αλλά και το µερίδιο που έχει η «NOVARTIS»
στην αγορά. Θυµίζω ότι η δηµόσια εξωνοσοκοµειακή φαρµακευ-
τική δαπάνη, για να χρησιµοποιούµε σωστά τους ορισµούς, κο-
ρυφώθηκε στο ποσό των 5,1 δισεκατοµµυρίων ευρώ το 2009, και
άρχισε να µειώνεται από το 2010 και µετά. Ιδιαίτερα την περίοδο
που εγώ ήµουν Υπουργός Οικονοµικών µε τους συναδέλφους
Υπουργούς Υγείας -την εποχή εκείνη-, έφθασε στο ελάχιστο
ποσό των 2 δισεκατοµµυρίων ευρώ το 2014 και παρέµεινε στο
επίπεδο αυτό από τότε, αν και αυξήθηκε νοµίζω λίγο.

Σηµαντικές µειώσεις των τιµών των φαρµάκων, διαρθρωτικά
µέτρα, όπως η ηλεκτρονική συνταγογράφηση, η επαναφορά της
θετικής λίστας συνταγογραφούµενων φαρµάκων, αλλά και πα-
ρεµβάσεις στα ποσοστά κέρδους των φαρµακείων και φαρµακα-
ποθηκών συνέβαλαν στη σηµαντική µείωση της δαπάνης. 

Από µία άλλη οπτική γωνία το 2009 η δηµόσια φαρµακευτική
δαπάνη ανά κάτοικο ήταν 460 ευρώ, ενώ µειώθηκε στα 183 ευρώ
το 2014, µια εξέλιξη που φέρνει την Ελλάδα στις τελευταίες θέ-
σεις ανάµεσα στις χώρες-µέλη στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Όσον δε αφορά τη «NOVARTIS», όχι µόνο µειώθηκε ο τζίρος
της δραστικά αυτή τη διετία, αλλά σύµφωνα µε τα στοιχεία του
IMS µειώθηκε και το µερίδιό της στην αγορά από 9,2% το 2011
σε 8,9% το 2012, σε 7,7% το 2013, σε 7,5% το 2014. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αφού εξήγησα τους δύο λόγους
για τους οποίους επέλεξα να έρθω σήµερα στη Βουλή, έρχοµαι
στην πρόταση κατηγορίας που µε αφορά ή αλλιώς στην πρόταση
για την άσκηση δίωξης που έχει υποβληθεί από τους τριάντα
Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, σύµφωνα µε την παράγραφο 2 του άρ-
θρου 154 που συζητείται σήµερα, σύµφωνα µε το άρθρο 155 του
Κανονισµού της Βουλής. 

Εγώ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν είµαι νοµικός. Διαβάζω,
ωστόσο, στην παράγραφο 3 του άρθρου 154 του Κανονισµού
της Βουλής ότι η πρόταση για άσκηση δίωξης, πρέπει να προσ-
διορίζει µε σαφήνεια τις πράξεις, τις παραλείψεις, που σύµφωνα

µε τον νόµο για την ευθύνη των Υπουργών είναι αξιόποινες και
να µνηµονεύει τις διατάξεις που παραβιάστηκαν. 

Έχω τη βέβαιη γνώµη ότι αν και µε την κατάθεση της δικογρα-
φίας το περιεχόµενό της έγινε γνωστό στο πανελλήνιο -και όχι
µόνο- την πρόταση των Βουλευτών δεν τη χαρακτηρίζει η σαφή-
νεια που επιβάλλει η διάταξη. Πουθενά δεν γράφεται ποια ή
ποιες αξιόποινες πράξεις µού αποδίδουν οι αξιότιµοι κύριοι Βου-
λευτές που την υπογράφουν. 

Αντ’ αυτού προτείνονται τα εξής: Πρώτον, να µην ασκηθεί
δίωξη για τις πράξεις απιστίας που ενδεχοµένως έχω µεταξύ
άλλων και εγώ δήθεν διαπράξει λόγω αποσβεστικής προθεσµίας.
Ωστόσο µε κάθε σεβασµό προς τους προτείνοντες δεν είναι στην
αρµοδιότητά τους και δεν προβλέπεται από τον Κανονισµό πρό-
ταση για µη δίωξη, ακόµα και στην περίπτωση που οι προτείνον-
τες έχουν διαπιστώσει αποσβεστική προθεσµία αλλά µόνο
πρόταση για άσκηση δίωξης. 

Δεύτερον, για τις πράξεις της δωροληψίας και δωροδοκίας
που ενδεχοµένως έχω µεταξύ άλλων και εγώ δήθεν διαπράξει,
προτείνουν να συγκροτηθεί Ειδική Κοινοβουλευτική Επιτροπή για
τη διενέργεια προκαταρκτικής εξέτασης, προκειµένου να ερευ-
νηθεί η αρµοδιότητα της Βουλής, να ασκήσει ή µη σχετικές διώ-
ξεις και σε αρνητική περίπτωση, να επιβεβαιωθεί η διωκτική
αρµοδιότητα της ελληνικής δικαιοσύνης. Ωστόσο η πρόταση
άσκησης δίωξης δεν µπορεί να περιορίσει την αρµοδιότητα της
κοινοβουλευτικής επιτροπής που θα συσταθεί µόνο στο ζήτηµα
της αρµοδιότητάς της. Υποχρέωσή της κατά το Σύνταγµα είναι
να εξετάσει τις κατηγορίες, τις υπόνοιες, τα στοιχεία και να εκ-
δώσει πόρισµα που θα εισαχθεί στην Ολοµέλεια της Βουλής, για
να αποφασίσει αν θα ασκηθεί δίωξη. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το προειδοποιητικό κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα µου δώσετε δύο λεπτά ακόµα, κύριε Πρόεδρε.  
Ως προς την έλλειψη της απαραίτητης σαφήνειας που χαρα-

κτηρίζει την πρόταση, είµαι υποχρεωµένος να πω εγώ αυτά που
οι συνάδελφοί σας απέφυγαν να περιλάβουν στην πρότασή τους,
δηλαδή ότι αγνώστων στοιχείων µάρτυρες οι οποίοι έχουν τεθεί
σε καθεστώς προστασίας από τις εισαγγελικές αρχές, έχουν κα-
ταθέσει για το πρόσωπό µου –για τη σύζυγό µου µίλησα πριν-
κατά το διάστηµα που ήµουν Υπουργός Οικονοµικών, από τον
Ιούνιο του 2012 έως τον Ιούνιο του 2014, ότι δωροδοκήθηκα µε
τουλάχιστον 1 εκατοµµύριο ευρώ που µου έφερε ο Κωνσταντί-
νος Φρουζής στο γραφείο µου στο Υπουργείο Οικονοµικών µε
τσάντα, προκειµένου να συµψηφιστούν φορολογικές οφειλές της
«NOVARTIS» µε ληξιπρόθεσµες οφειλές του δηµοσίου προς
αυτή. Έχουν καταθέσει, επίσης, για το πρόσωπό µου ότι µε από-
φασή µου εκταµιεύθηκαν 65 εκατοµµύρια ευρώ προς τη «NO-
VARTIS».

Κυρίες και κύριοι, οι µαρτυρίες αυτές στο σύνολό τους είναι
εντελώς ψευδείς. Ουδέποτε υπέγραψα τέτοιες αποφάσεις ούτε
είχα τέτοια αρµοδιότητα, αλλά νοµίζω ότι και κανείς άλλος δεν
τις υπέγραψε. Μάταια ζητώ εβδοµάδες τώρα, να µου δείξουν
σχετικές αποφάσεις µου και τις υπογραφές που έβαλα για να
υλοποιηθούν. Απλά δεν υπάρχουν. Δεν είναι τυχαίο ότι οι µάρτυ-
ρες επαναλαµβάνουν µε ακρίβεια στις καταθέσεις τους αυτά που
εδώ και καιρό αναµασά γνωστή κυριακάτικη εφηµερίδα, που έχει
σχεδόν εργολαβικά αναλάβει τη δυσφήµηση εµού και της συζύ-
γου µου. Δυστυχώς για όλους αυτούς ουδέποτε συνέβησαν αυτά
που καταµαρτυρούν. 

Ζητώ από τη Βουλή και την επιτροπή που θα συσταθεί, να επι-
βεβαιώσουν τον ισχυρισµό µου ότι δηλαδή αυτές οι µαρτυρίες
στο σύνολό τους είναι εντελώς ψευδείς, εφαρµόζοντας τις δια-
δικασίες που προβλέπονται. Έχω δικαίωµα να προβάλλω αυτή
την απαίτηση προς εσάς, γιατί µε χρήση των διαδικασιών που
προβλέπονται από το Σύνταγµα και τον Κανονισµό, οι ψευδείς
αυτές κατηγορίες που πλήττουν κατά βάναυσο και αισχρό τρόπο
τον πυρήνα της προσωπικότητάς µου, την τιµή και την αξιοπρέ-
πειά µου, εµφανίζοντάς µε ως άπιστο κρατικό λειτουργό, που
δωροδοκήθηκε για να βλάψει την πατρίδα του, διαχύθηκαν στον
ελληνικό λαό και διαχύθηκαν επίσης και στο εξωτερικό και πλήτ-
τουν βάναυσα το κύρος του κεντρικού τραπεζίτη της χώρας. 

Οι ίδιες διαδικασίες που εξ αντικειµένου χρησιµοποιήθηκαν για
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να εξαπλωθεί το δηλητήριο της ψευδολόγου συκοφαντίας,
ανάγκη πάσα είναι να χρησιµοποιηθούν για να αρθούν, στον
βαθµό που αυτό είναι εφικτό, τα αποτελέσµατά της. Για τούτο
ακόµα και αν οι ψευδολόγοι µάρτυρες δεν βγάλουν εν τέλει την
κουκούλα της ανωνυµίας, είναι ανάγκη να µην περιβάλλει η
Βουλή των Ελλήνων µε την κουκούλα της αοριστίας και της
θολής και αµφίβολης µικροπολιτικής σκοπιµότητας τις διαδικα-
σίες που ανοίγονται σήµερα µε την πρόταση -µεταξύ άλλων- και
για τη δίωξή µου. 

Όχι, λοιπόν, στην αποσβεστική προθεσµία. Όχι στην πρόταση
για µη δίωξη λόγω αποσβεστικής προθεσµίας, που υποκρύπτει
µικρόψυχη σκοπιµότητα, να διατηρηθεί δραστικό το φαρµάκι της
συκοφαντίας χωρίς το αντίδοτο της υπεράσπισης. Συγκρότηση
της επιτροπής που ορίζει το Σύνταγµα σήµερα, προκειµένου να
εξετάσει άµεσα όλες τις κατηγορίες, οι οποίες για όσο χρόνο πα-
ραµένουν χωρίς απόδειξη, συνιστούν αισχρές συκοφαντίες.

(Χειροκροτήµατα)
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σας ζητώ να αναλάβετε την ηθική

και συνταγµατική υποχρέωση που έχετε και να προστατεύσετε
το κοινωνικό σύστηµα, από τις συνέπειες που θα έχει η επιλογή
να παραµείνουν αιωρούµενες και χωρίς εξέταση οι κατηγορίες
και να µετατραπεί έτσι σε θεσµό, µε τη δική σας συµµετοχή, η
συκοφαντία στον δηµόσιο βίο της χώρας, γιατί όπως είχε πει και
ο Εµίλ Ζολά: «αν κρύψεις την αλήθεια και τη θάψεις κάτω από το
χώµα, θα µεγαλώσει και θα µαζέψει τόση δύναµη µέσα της, που
την ηµέρα που θα εκραγεί, θα τινάξει τα πάντα στο διάβα της».

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Στουρνάρα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 3ο Γυµνάσιο Αγίου Νικολάου
Λασιθίου. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριοι συνάδελφοι, θα µπούµε στον κατάλογο των οµιλητών.
Θα παίρνει τον λόγο εναλλάξ ένας οµιλητής και ένας εκ των ανα-
φερόµενων. 

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Δουζίνας για πέντε λεπτά και αµέσως
µετά ο πρώην Πρωθυπουργός, ο κ. Πικραµµένος.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΟΥΖΙΝΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Βρισκόµαστε σε µια ύψιστη πολιτική και θεσµική στιγµή και µι-
λώντας µετά από τον κεντρικό τραπεζίτη, θα ήθελα πρώτα να πω
ότι θεώρησα εξαιρετικά τίµια και αξιοπρεπή την υπεράσπιση της
συζύγου του. Από την άλλη πλευρά τα υπόλοιπα θέµατα που
έβαλε, είναι ακριβώς το αντικείµενο της επιτροπής που θα συγ-
κροτήσει η Βουλή ή των δικαστικών αρχών στις οποίες θα παρα-
πεµφθεί όλη η υπόθεση. Έπρεπε, όµως, να το πω αυτό, γιατί
πραγµατικά νοµίζω ότι έκανε µία αξιοπρεπή παρουσίαση.

Η Ιστορία και ο ελληνικός λαός µάς καλούν σήµερα να απο-
φασίσουµε, πως θα αντιµετωπίσουµε το «Novartis gate», πώς θα
απαντήσουµε στους εχθρούς της δηµοκρατίας, που µε το σύν-
θηµα «όλοι ίδιοι είναι», προσπαθούν να απονοµιµοποιήσουν την
πολιτική, παραδίδοντας το δηµόσιο συµφέρον στις αγορές, στις
πολυεθνικές και στους παρατρεχάµενους της εξουσίας.

Όταν διάβασα από τη δικογραφία τα έγγραφα του FBI, ανατρί-
χιασα µε τις περίτεχνες πρακτικές δωροδοκίας και ξεπλύµατος
µαύρου χρήµατος. Το σκάνδαλο είναι παγκόσµιο. Η εταιρεία έχει
πληρώσει πρόστιµα σε πάρα πολλά κράτη. Ο κυνισµός, όµως, της
εταιρείας και των συνεργών της στην καταλήστευση του καθη-
µαγµένου λαού µας ξεπερνάει κάθε όριο. Η δικογραφία αποτελεί
µνηµείο εγκληµατικότητας ενός συστήµατος εξουσίας, που δεν
έχει κανέναν φραγµό στην επιδίωξη του κέρδους, µιας κυνικής
ελίτ που ξέρει την τιµή των πάντων αλλά την αξία µηδενός.

Ας µιλήσω όµως για τις πιθανολογούµενες ποινικές ευθύνες

πολιτικών προσώπων. Το ισχύον καθεστώς προστασίας Υπουρ-
γών, ο συνδυασµός της συνταγµατικής διάταξης και του νόµου
της ευθύνης των Υπουργών, που δεν υπάρχει σε κανένα από τα
µεγάλα κράτη κυρίως στο θέµα της παραγραφής -δεν υπάρχει
στη Βρετανία, δεν υπάρχει στην Ιρλανδία, το Βέλγιο ή την Ιτα-
λία- δηµιουργεί τα προβλήµατα, τα οποία νοµίζω ότι αναφέρθη-
καν στην αρχή της συνεδρίασης και από τον κ. Βορίδη και από
άλλους. Πρέπει να πάει αµελλητί στη Βουλή. Εποµένως ο φάκε-
λος δεν έχει κλειδώσει. Η σύντοµη παραγραφή οδηγεί στο τέλος
αυτής της ιστορίας. 

Εν τούτοις ακούσαµε από αυτούς που έχουν δηµιουργήσει
αυτό το σύστηµα προστασίας ότι η υπόθεση αποτελεί σκευωρία,
λάσπη, σκιές ότι ποινικοποιεί αθέµιτα την πολιτική.

Ιστορικά η χρήση του Ποινικού Δικαίου για πολιτικούς λόγους
έχει χρησιµοποιηθεί στην πατρίδα µας εναντίον της Αριστεράς.
Για να κάνουµε µία διάκριση, οι αποτυχηµένες και βλαβερές πο-
λιτικές προηγούµενων κυβερνήσεων, πρέπει να αξιολογούνται
πολιτικά, όχι ποινικά, αλλά εδώ έχουµε πράγµατα που είναι τε-
λείως διαφορετικά. 

Οι ελεγχόµενες πράξεις αποτελούν σοβαρά εγκλήµατα, στα
οποία ενέχονται πιθανόν υπουργοί. Δεν έχουµε εποµένως εδώ
ένα victus justice, µία δικαιοσύνη των νικητών που επιδιώκει δι-
καστικά την ηθική απονοµιµοποίηση των ηττηµένων αντιπάλων
τους. Έχουµε ένα από τα πιο µεγάλα σκάνδαλα στην ελληνική
κοινωνία. 

Το 2011, πέντε ανεξάρτητοι Βουλευτές κατέθεσαν επίκαιρη
ερώτηση στον κ. Λοβέρδο, τότε Υπουργό Υγείας, στην οποία
αναφέρονται σε εγκλήµατα που δηµιουργούν συνεχώς µαύρες
τρύπες, για δαπάνες που µεγαλώνουν µέσα σε λίγο χρόνο τριά-
ντα ή πενήντα φορές. Αναφέρονται επίσης σε εγκλήµατα, που
διασφαλίζονται σε σειρά ετών από οµαδική τύφλωση αυτών που
είναι υπεύθυνοι. Θα καταθέσω αυτή την ερώτηση στα Πρακτικά
της Βουλής. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Δουζίνας κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα επίκαιρη ερώτηση,
η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Πες
και ποιοι υπογράφουν.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Εδώ είµαι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΟΥΖΙΝΑΣ: Η κ. Μπακογιάννη και ο κ. Αυγε-

νάκης, µεταξύ πέντε Βουλευτών. 
Είναι, λοιπόν, αυτό µία πολιτική σκευωρία; Προτού απαντήσω

σε αυτό –και θα απαντήσω µόνο µε τα έγγραφα του FBI και όχι
µε κανέναν προστατευόµενο µάρτυρα- θέλω να πω ότι αυτοί που
καλούνται κουκουλοφόροι, στη διεθνή βιβλιογραφία ονοµάζονται
whistleblowers. Είναι άνθρωποι σαν τον Έλσµπεργκ των Penta-
gon Papers, σαν το βαθύ λαρύγγι του Γουότερ Γκέϊτ, σαν τον Εντ
Σνόουντεν και την αποκάλυψη για την παγκόσµια παρακολού-
θηση. Βάζουν το κοινό καλό και την προστασία της δηµοκρατίας
πάνω από την προσωπική τους ασφάλεια. Κάθε ευνοµούµενο
κράτος τούς ευγνωµονεί και τους προστατεύει.

Ας δούµε τώρα τα στοιχεία του FBI. Από εδώ θα µιλήσω µόνο
µε verbatim αναφορές στην έκθεση του FBI. Η Ελλάδα –αρχίζει
το έγγραφο- για την εφαρµογή του ποινικού νόµου και αποδει-
κτικούς λόγους σε υποθέσεις που αφορούν επτά πολιτικούς -και
αναφέρει τα ονόµατα- µπορεί να χρησιµοποιήσει τα στοιχεία
αυτά που βρίσκονται στην κατοχή του FBI, µε βάση πληροφορίες
που έχουν αντληθεί µέχρι τώρα. Αυτά είναι τα στοιχεία που συγ-
κέντρωσε και έστειλε το FBI ως ενδείξεις για πιθανή ευθύνη
Υπουργών. Αν θεωρούµε ότι το FBI µάς δίνει στοιχεία για την ευ-
θύνη των ιδιωτών, το ίδιο κάνει το FBI και στο κείµενο που µιλάει
για τους Υπουργούς. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Να µπούµε, λοιπόν, σε κάποιες λεπτοµερείς αναφορές. Ένα

verbatim. Εταιρείες και φυσικά πρόσωπα είχαν επαφές µε Υπουρ-
γούς. Ο Π Μ είχε σηµαντική εµπλοκή στο δίκτυο δωροδοκίας της
«NOVARTIS». Αποτελούσε ουσιαστικά γέφυρα µεταξύ της εται-
ρείας και κυβερνητικών αξιωµατούχων, έχοντας πρόσβαση σε
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τρεις-τέσσερις Υπουργούς Υγείας. Κυβερνητικοί αξιωµατούχοι
και ο Υπουργός Υγείας πληρώνονταν για την εισαγωγή νέων προ-
ϊόντων στην αγορά και την προστασία έναντι της ελάφρυνσης
τιµών. 

Το πόνηµα συνεχίζει, σηµειώνοντας ότι το 2011-2012 η φαρ-
µακευτική βιοµηχανία είχε µεγάλες µειώσεις τιµών. Η «NOVAR-
TIS» δεν είχε τέτοια µείωση στα φάρµακα ογκολογίας και µικρές
µειώσεις σε άλλα φάρµακα. Εκεί µπορούν να διασταυρωθούν τα
στοιχεία του FBI, µε εκείνα που θα ξέρουν οι Υπουργοί. 

Μίλησα για «Novartis gate». Στο σκάνδαλο Γουότερ Γκέϊτ ο
Πρόεδρος Νίξον δεν παραιτήθηκε λόγω της διάρρηξης των γρα-
φείων του Δηµοκρατικού Κόµµατος. Αναγκάστηκε σε παραίτηση,
επειδή προσπάθησε να αποτρέψει την εξιχνίαση της υπόθεσης.
Οι απειλές και η απόλυση του ειδικού ανακριτή, του περίφηµου
Αρτσιµπάλντ Κοξ, οδήγησαν τον Νίξον στο τέλος της καριέρας
του. 

Ποιος προσπαθεί σήµερα να τροµοκρατήσει τους λειτουργούς
της δικαιοσύνης και να αποτρέψει την εξιχνίαση του τεράστιου
σκανδάλου; Η Κυβέρνηση; Όχι βέβαια. Έχουµε αντιστροφή.
Είναι οι µηνύσεις των στελεχών της Αντιπολίτευσης, η απειλητική
αρθρογραφία εναντίον δικαστικών λειτουργών, η προσπάθεια
αυτών που έχουν κληρονοµικό δικαίωµα στην εξουσία, να απο-
τρέψουν µε διάφορα τερτίπια την έρευνα. Εδώ βρίσκεται η
σκευωρία, η συστηµατική προσπάθεια να µπει µία ακόµη υπό-
θεση διαφθοράς στο συρτάρι και η δικογραφία στα υπόγεια εγ-
καταλελειµµένη στη σοφία των ποντικών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΟΥΖΙΝΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Μπορεί κανένας πολιτικός να µην έχει πολιτική ευθύνη. Θα το

δούµε. Ανάµειξη είχαν σίγουρα όλοι. Η δικογραφία δηµιουργεί
ηθική και πολιτική υποχρέωση στο απαξιωµένο πολιτικό µας σύ-
στηµα, να βάλει το µαχαίρι στο κόκκαλο. Η σηµερινή µας πρω-
τοβουλία αποδεικνύει ότι για την Αριστερά δεν νοείται πολιτική,
που να παραβιάζει τις αρχές της ηθικής και της δικαιοσύνης.

Έχετε µία τελευταία ευκαιρία να βοηθήσετε την κάθαρση. Ελ-
πίζω να µη µείνετε µόνο στην ύβρη! 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Δουζίνα.
Τον λόγο έχει ο πρώην Πρωθυπουργός κ. Παναγιώτης Πικραµ-

µένος, για είκοσι λεπτά µε σχετική ανοχή.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΠΙΚΡΑΜΜΕΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και

κύριοι Βουλευτές, υπηρέτησα επί τριάντα επτά χρόνια στο Συµ-
βούλιο της Επικρατείας, από το οποίο αποχώρησα τον Ιούνιο του
2012. Λίγο πριν από την αποχώρησή µου πήρα εντολή από τον
τότε Πρόεδρο της Δηµοκρατίας κ. Κάρολο Παπούλια, να σχηµα-
τίσω υπηρεσιακή κυβέρνηση, για να οδηγήσω τη χώρα σε εκλο-
γές. Έτσι διατέλεσα υπηρεσιακός Πρωθυπουργός για το διά-
στηµα από 16 Μαΐου 2012 µέχρι 20 Ιουνίου 2012, δηλαδή για
τριάντα πέντε ηµέρες. Σήµερα µετά από έξι χρόνια βρίσκοµαι
εδώ, ενώπιόν σας, για να αντιµετωπίσω µια ανυπόστατη κατηγο-
ρία ότι δήθεν έλαβα χρηµατικό δώρο, για να προωθήσω τα συµ-
φέροντα ελεγχόµενης εταιρείας «NOVARTIS».

Ειδικότερα σε µια δικογραφία µε τεράστιο όγκο η µάρτυρας
µε την κωδική ονοµασία Αικατερίνη Κελέση ευρισκόµενη σε κα-
θεστώς προστατευόµενης ανωνυµίας -πράγµα αµφισβητούµενο,
αλλά εγώ δεν στέκοµαι εδώ- καταθέτει στο τέλος της έκτης κατά
σειρά µαρτυρίας της ότι κατά τους ισχυρισµούς του τότε Αντι-
προέδρου της ελεγχόµενης εταιρείας Κωνσταντίνου Φρουζή,
έλαβα χρηµατικό δώρο, προκειµένου να προωθήσω από τη θέση
µου την ταχύτερη καταβολή των χρεών προς την εταιρεία.

Το περιεχόµενο αυτής της καταθέσεως δεν είναι προϊόν ιδίας
αντιλήψεως µάρτυρας ούτε καν αποτελεί προσωπική της εκτί-
µηση για πραγµατικά γεγονότα. Είναι χαρακτηριστικό ότι στην
κατηγορία της, η οποία όλη και όλη είναι οκτώ γραµµές, τρεις
φορές λέει «κατά τους ισχυρισµούς» και ότι «όπως διαδίδει ο
µάρτυρας». Ο µάρτυρας ποιος; Ο τότε αντιπρόεδρος της εται-
ρείας; Είναι πρόσωπο µε το οποίο ποτέ µου δεν είχα ούτε έχω
απολύτως σχέση.

Θέλω, λοιπόν, να σας πω ότι τα παραπάνω είναι ψεύδη και
απαράδεκτες συκοφαντίες. Στην αρχή αιφνιδιάστηκα. Τώρα,
όµως, κατακλύζοµαι από αισθήµατα οργής, αγανάκτησης και
απογοήτευσης. Μπροστά σας σήµερα δεν βρίσκεται µόνο ο τότε
υπηρεσιακός Πρωθυπουργός των λίγων ηµερών. Βρίσκεται ο
τότε εν ενεργεία Πρόεδρος του Συµβουλίου της Επικρατείας. Με
άλλα λόγια κατηγορούµαι ότι ως εν ενεργεία δικαστικός λειτουρ-
γός δωροδοκήθηκα.

Από τη µελέτη της υποθέσεως και τη στοιχειώδη γνώση των
αρχών του νοµικού µας πολιτισµού είναι πρόδηλο ότι αυτές οι
µυθιστορηµατικές κατηγορίες δεν συνιστούν βάσιµες ενδείξεις
αλλά ούτε και επαρκή στοιχεία για να αµφισβητείται η ηθική ακε-
ραιότητα και να σπιλώνεται βάναυσα η προσωπικότητα ενός αν-
θρώπου, που προσέφερε πάνω από σαράντα χρόνια στη δικαιο-
σύνη.

Χειρίστηκα, κυρίες και κύριοι, πολλές υποθέσεις µεγάλου εν-
διαφέροντος. Πείτε µου. Έχει ακουστεί ποτέ οποιοσδήποτε υπαι-
νιγµός εις βάρος µου; Ποτέ και από κανέναν. Και όµως…

(Παρατεταµένα χειροκροτήµατα)
Ειλικρινά θα περίµενα έναν µεγαλύτερο σεβασµό στο πρό-

σωπό µου. Αυτό το λέω, γιατί κρατήσαµε τη χώρα µας όρθια σε
πολύ δύσκολες συνθήκες. Δεν αφήσαµε τότε, σε πολύ δύσκολες
στιγµές, τη χώρα µας να χρεοκοπήσει. Η υπηρεσιακή κυβέρνηση
του 2012 κλήθηκε να αντιµετωπίσει προβλήµατα πολύ σοβαρά
και, κυρίως, έκτακτα.

Αναφέρω ενδεικτικά ότι υπήρχαν πολύ τεταµένες σχέσεις της
χώρας µε την Ευρωπαϊκή Ένωση, η ανακεφαλαιοποίηση των
τραπεζών, ο κίνδυνος ενός «black out» στη χώρα –αυτά δεν
έχουν γίνει γνωστά- τεράστιες ηµερήσιες αναλήψεις από τις τρά-
πεζες και εκροές που έθεταν σε κίνδυνο τη ρευστότητα καθώς
και πολλά άλλα.

Νοµίζω ότι ενεργήσαµε µε νηφαλιότητα και µε αποκλειστικό
γνώµονα την προάσπιση του δηµοσίου συµφέροντος και της κοι-
νωνικής ηρεµίας. Το βασικό καθήκον της κυβέρνησης ήταν να
οδηγηθεί η χώρα σε οµαλές εκλογές. Νοµίζω ότι έγιναν τότε
οµαλές εκλογές και ποτέ δεν υπήρξε από οποιαδήποτε πλευρά
οιαδήποτε αιτίαση. 

Τώρα θα ήθελα να έρθουµε στην ουσία της υποθέσεως. Ο
µάρτυρας, λοιπόν, καταθέτει ότι -κατά τους ισχυρισµούς πάντοτε
του τότε αντιπροέδρου της εταιρείας- έλαβα δώρο, διότι από τη
θέση µου προώθησα την ταχύτερη καταβολή των χρεών προς τη
«NOVARTIS». Έτσι γενικά και αόριστα και αν, βεβαίως, και αυτοί
οι ισχυρισµοί δεν είναι αποκύηµα της δηµιουργικής φαντασίας
του µάρτυρα! 

Θέλω να σας πω, λοιπόν, ότι αυτοί οι ισχυρισµοί δεν έχουν
απολύτως καµµία σχέση µε την πραγµατικότητα για έναν πολύ
απλό λόγο. Επί πρωθυπουργίας µου και επί υπηρεσιακής κυβερ-
νήσεως ουδέποτε καταβλήθηκαν από το Υπουργείο Υγείας…

(Χειροκροτήµατα)
…ή από οποιοδήποτε άλλο όργανο της τότε υπηρεσιακής κυ-

βέρνησης χρήµατα ούτε στην ελεγχόµενη εταιρεία ούτε σε καµ-
µία άλλη φαρµακευτική εταιρεία. Εµείς εκείνο που κάναµε, ήταν
να δώσουµε χρήµατα στον ΕΟΠΥΥ και στα νοσοκοµεία. 

Επαναλαµβάνω, λοιπόν, για να γίνει απολύτως σαφές ότι ως
υπηρεσιακός Πρωθυπουργός δεν χειρίστηκα καµµία υπόθεση
«NOVARTIS», ούτε εγώ ούτε η υπηρεσιακή κυβέρνηση.

Θα ήθελα να αναφερθούµε σε πραγµατικά γεγονότα τώρα, πα-
ρακάµπτοντας αόριστους και συκοφαντικούς ισχυρισµούς όπως
αυτόν της µαρτυρίας. 

Όταν η υπηρεσιακή κυβέρνηση ανέλαβε τα καθήκοντά της, αν-
τιµετώπισε τα εξής σοβαρά προβλήµατα στο χώρο της υγείας.
Σκληρή απεργία των φαρµακοποιών µε συνέπεια τη µη εκτέλεση
συνταγών των ασφαλισµένων που υπάγονται στην ασφάλιση του
ΕΟΠΥΥ, έλλειψη φαρµάκων και αναλωσίµων υλικών στα νοσοκο-
µεία της χώρας, έλλειψη φαρµάκων υψηλού κόστους για καρκι-
νοπαθείς και πάσχοντες από άλλες σοβαρές παθήσεις στα
φαρµακεία του ΕΟΠΥΥ και στα δηµόσια νοσοκοµεία της χώρας,
µε αποτέλεσµα τη δηµιουργία έντονου κοινωνικού προβλήµατος
και καθηµερινές δηλώσεις και διαµαρτυρίες πασχόντων και των
συλλόγων τους στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης. Τέλος, είχαµε
την αξίωση του Συνδέσµου Φαρµακευτικών Επιχειρήσεων Ελλά-
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δος, του ΣΦΕΕ, για την τιµολόγηση νέων φαρµάκων από το
Υπουργείο Υγείας.

Σπεύδω, λοιπόν, να σας πω ότι η υπηρεσιακή κυβέρνηση, δεν
υπέγραψε οιαδήποτε διοικητική πράξη για την τιµολόγηση νέων
φαρµάκων, και αυτό, παρά τις επανειληµµένες διαµαρτυρίες του
ΣΦΕΕ προς το Υπουργείο Υγείας. Όµως, ο κ. Φρουζής είχε στεί-
λει και εξώδικο στον τότε Υπουργό Υγείας κ. Κίττα. Επίσης δεν
εκδώσαµε οιαδήποτε πράξη για νέο δελτίο τιµών στα φάρµακα.
Δεν θα µπορούσαµε να τα κάνουµε αυτά τα πράγµατα. Είναι αυ-
τονόητο. Έπρεπε να κινηθούµε µέσα στα πλαίσια των αρµοδιο-
τήτων µας.

Ό,τι έχει να κάνει µε τα τρία πρώτα θέµατα, θα θυµάστε ασφα-
λώς τις πολύ δυναµικές απεργιακές κινητοποιήσεις των φαρµα-
κοποιών εκείνη την εποχή. Επίσης θα θυµάστε ίσως την πολύ
κρίσιµη κατάσταση, που είχε δηµιουργηθεί εξαιτίας των ελλεί-
ψεων των φαρµάκων για τους καρκινοπαθείς και τον καθηµερινό
θόρυβο στα µέσα. 

Θα ήθελα στο σηµείο αυτό, να δώσω όλα αυτά τα στοιχεία και
να σας παρακαλέσω να τους ρίξετε µια µατιά.

(Στο σηµείο αυτό ο κ. Παναγιώτης Πικραµµένος καταθέτει για
τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όλα τα κόµµατα µάς είχαν…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Μη γελάτε! 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Είναι ντροπή, να µιλάει ο οµιλητής και

να τον διακόπτετε γελώντας!
ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ο κ. Πολάκης χλευάζει

τον κύριο Πρωθυπουργό! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριοι συνάδελφοι,

σας παρακαλώ, σεβαστείτε και εσείς µε τη σειρά σας. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι εγώ δεν

σας έχω µιλήσει έτσι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Κικίλια, σας πα-

ρακαλώ πολύ. 
Κύριε Πολάκη, και εσείς. Ας σεβαστούµε τον οµιλητή.
Συνεχίστε. Συγγνώµη για τη διακοπή.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΠΙΚΡΑΜΜΕΝΟΣ: Όλα τα κόµµατα µάς είχαν

τότε ζητήσει επισταµένως, να λάβουµε µέτρα για την άµεση αν-
τιµετώπιση των θεµάτων αυτών, πράγµα το οποίο υπεύθυνα πρά-
ξαµε. Έτσι πετύχαµε στο πλαίσιο των περιορισµένων δυνατο-
τήτων που είχαµε, να εξοµαλύνουµε µια σοβαρή κατάσταση που
είχε προκύψει. 

Θα µου επιτρέψετε να αναγνώσω ένα µικρό απόσπασµα από
το δελτίο Τύπου του ΣΥΡΙΖΑ µε ηµεροµηνία 4 Ιουνίου 2012, που
περιέχει τις δηλώσεις του τότε Αρχηγού του ΣΥΡΙΖΑ και σηµερι-
νού Πρωθυπουργού και προτείνοντος τη σύσταση της προανα-
κριτικής επιτροπής κ. Τσίπρα, ύστερα από τη συνάντησή του µε
τον τότε Υπουργό Υγείας κ. Κίττα, ο οποίος ήταν πρώην Πρό-
εδρος του Πανεπιστηµίου Αθηνών. Φυσικά µέσα στον φάκελο
που παρέδωσα, υπάρχουν αντίστοιχες δηλώσεις και ανακοινώ-
σεις όλων σχεδόν των κοµµάτων. 

Διαβάζω: «Αλέξης Τσίπρας: Θα ήθελα να ευχαριστήσω τον
Υπουργό και το επιτελείο του, για τη δυνατότητα που είχαµε σή-
µερα να ενηµερωθούµε σε βάθος για τα µεγάλα προβλήµατα
που αντιµετωπίζει το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, ο ΕΟΠΥΥ και το
Υπουργείο Υγείας συνολικά.» Παραλείπω τα ενδιάµεσα. Συνε-
χίζω: «Ζήτησα από τον Υπουργό, να κάνει οτιδήποτε είναι δυνα-
τόν, προκειµένου να αντιµετωπιστεί άµεσα το πρόβληµα, που
εµφανίστηκε σε ελλείψεις φαρµάκων». Παρίστανται εδώ στην Αί-
θουσα και άλλοι πολιτικοί Αρχηγοί, οι οποίοι έχουν άµεση αντί-
ληψη αυτών των οποίων εκθέτω. 

Αυτό ακριβώς κάναµε. Ποτέ δεν δώσαµε χρήµατα σε φαρµα-
κευτική ή άλλη εταιρεία. Όπως είπα και προηγουµένως, τα χρή-
µατα που δώσαµε για να λυθεί το πρόβληµα, ήταν στον ΕΟΠΥΥ
και τα νοσοκοµεία. Και τα χρήµατα αυτά που δώσαµε, τα δώσαµε
πάντοτε, σύµφωνα µε όσα προβλέπονται στον νόµο και πάντα
στο πλαίσιο του ψηφισθέντος προϋπολογισµού από τη Βουλή
των Ελλήνων. Με αυτά τα δεδοµένα διερωτώµαι ειλικρινά, πώς
µπορεί κανείς, ακόµη και ο πιο κακόπιστος, να ισχυριστεί σοβαρά
ότι τάχα προώθησα την ταχύτερη καταβολή των χρεών προς την

εταιρεία «NOVARTIS».
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όταν αναφέρθηκε το όνοµά µου

σε αυτή την υπόθεση, έκανα µια λιτή δήλωση ότι δεν έχω οποι-
αδήποτε ανάµιξη. Το επαναλαµβάνω και σήµερα και ελπίζω µε
όσα σας είπα να σας έπεισα. Όσα καταθέτει ο µάρτυς, έχουν
προφανή στόχο να θίξουν την τιµή και την υπόληψή µου, για λό-
γους τους οποίους, πραγµατικά, δυσκολεύοµαι να κατανοήσω.
Έχω, όµως, και εγώ υποχρέωση απέναντι στην οικογένειά µου
και τον εαυτό µου, να προστατεύσω την υπόληψη και την τιµή
µου. 

Θα ήθελα να πω τελειώνοντας ότι αυτή η περιπέτεια µπορεί
να µε πίκρανε και να µε έπληξε ευθέως στην προσωπικότητά µου
ως ανθρώπου και πρώην ανώτατου δικαστικού λειτουργού, δεν
µε έκανε, όµως, να χάσω την ελπίδα και το κουράγιο µου. Αντί-
θετα µου έδωσε την ευκαιρία να µετρήσω τους φίλους µου, που
βρέθηκαν να είναι ακόµα περισσότεροι και µε έκαναν να νιώσω
πολύ περήφανος, γιατί ποτέ κανένας τους σε καµµία στιγµή δεν
διανοήθηκε ότι αυτή η κατηγορία µπορεί να είναι αληθινή.

(Χειροκροτήµατα)
Σας ευχαριστώ που µε ακούσατε. Ήθελα και εγώ να παρακα-

λέσω, η υπόθεση αυτή να πάει µέχρι το τέλος, να λάµψει η αλή-
θεια και να παραδοθώ άσπιλος στην κοινωνία.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε πολύ
τον πρώην Πρωθυπουργό, τον κ. Πικραµµένο. 

Τον λόγο έχει ο κ. Παναγιωτόπουλος από τη Νέα Δηµοκρατία.
Αµέσως µετά θα µιλήσει ο κ. Λυκουρέντζος, ο πρώην Υπουργός. 

Ελάτε, κύριε συνάδελφε. Έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Για εµάς που ισχυριζόµαστε- προς αυτούς που διατείνονται

ότι κατέχουν την απόλυτη αλήθεια- ότι δεν έχουν έτσι ακριβώς
τα πράγµατα, η πρόταση της κυβερνητικής πλειοψηφίας, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, είναι µια ιδιαίτερα προβληµατική πρόταση
για την προβληµατική µέχρι τώρα διερεύνηση µιας υπαρκτής
υπόθεσης ως προς την οσµή κάθε σκανδάλου, γιατί µια πολυε-
θνική φαρµακευτική που µετέρχεται αθέµιτες και ίσως παράνο-
µες µεθόδους προώθησης των προϊόντων της διεθνώς αλλά και
στην Ελλάδα, προφανώς είναι µια υπόθεση η οποία έχει οσµή
σκανδάλου. Υπόθεση, όµως, που επισπεύδεται από µια εντελώς
προβληµατική Κυβέρνηση, η οποία επιλέγει ως κεντρική πολιτική
της συµπεριφορά, την εξόφθαλµη µεθόδευση της στοχοποίησης
και σπίλωσης πολιτικών αντιπάλων, για να εκτρέψει τη δηµόσια
συζήτηση µακριά από τις δικές της θλιβερές επιδόσεις σε όλα
τα µέτωπα, ακόµη και τα καινούργια που έχει το ταλέντο να ανοί-
γει.

Αυτή η µεθόδευση, τελικά και δυστυχώς, υπονοµεύει την εις
βάθος διερεύνηση της υπόθεσης σε όλα τα επίπεδα. Γιατί δεν
είναι µόνο το επίπεδο των πολιτικών προσώπων. Ευτελίζει το ήδη
συντελεσθέν και παραχθέν ερευνητικό έργο της δικαιοσύνης.
Απαξιώνει, πολύ φοβούµαι, την ίδια τη δικαιοσύνη, στον βαθµό
που αυτή εµφανίζεται επιρρεπής σε δικονοµικές ακροβασίες,
ευάλωτη σε επιλεκτικές πιέσεις, θετική εν τέλει ως προς τη διαρ-
ροή πληροφοριών που σχετίζονται µε την ουσία της υπόθεσης
σε ένα µυστικό -υποτίθεται- στάδιο της ποινικής διαδικασίας
προς κυβερνητικά στελέχη πρόθυµα να αξιολογήσουν την ουσία,
να εξαγάγουν πορίσµατα ήδη από τώρα ενοχής για αντιπάλους,
να εκµεταλλευτούν πολιτικά την υπόθεση.

Η πρόταση αυτής της κυβερνητικής πλειοψηφίας είναι µια
πρόσκληση για να διερευνήσουµε µια ενδεχόµενη αρµοδιότητα
της Βουλής να ασκήσει διώξεις πολύ γενικώς και εντελώς αορί-
στως, καθώς δεν αποδίδονται επακριβώς συγκεκριµένα αδική-
µατα σε συγκεκριµένα πρόσωπα, όπως µια πλήρης πρόταση
δίωξης πρέπει να ορίζει κατά τον νόµο. Να συζητήσουµε, λοιπόν,
εάν υπάρχει παραγραφή ως προς το αδίκηµα της απιστίας, εάν
δεν υπάρχει ως προς τα άλλα δύο, της δωροληψίας και της πα-
θητικής δωροδοκίας –διίστανται εκεί οι απόψεις της επιστήµης-
και αναλόγως να αναπέµψουµε τη δικογραφία στη δικαιοσύνη,
αφού θα έχουµε επιβεβαιώσει συζητώντας την αρµοδιότητά της.
Μια πρόταση ατελής και προβληµατική, µια θεωρητική άσκηση.

5276 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Εµείς λέµε «ναι» στη διερεύνηση εις βάθος της υπόθεσης, µε
εξέταση όµως των µαρτύρων χωρίς το βολικό πέπλο της προ-
στασίας, αλλά έναντι της µιας αυτής πρότασης µια κάλπη στην
ψηφοφορία. Δεν το δέχεσθε και δεν είναι το µόνο παράδοξο.
Πολλά τα παράδοξα σ’ αυτήν την ιστορία. Ιδού µερικά: 

Εισαγγελικός λειτουργός που βρίσκει την αναφορά πολιτικών
προσώπων για πρώτη φορά στην έρευνά της στις 6 Νοεµβρίου
2017 και συνεχίζει την έρευνά της για άλλους τρεις µήνες, αντί
να στείλει αµελλητί, όπως προβλέπει ο νόµος, τη δικογραφία στη
Βουλή.

Αποδεικτικό υλικό για την εµπλοκή, υποτίθεται, δύο διατελε-
σάντων Πρωθυπουργών, ενός διατελέσαντος Αντιπροέδρου Κυ-
βέρνησης, του Έλληνα Επιτρόπου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, του
Κεντρικού Τραπεζίτη της χώρας. Μεταξύ άλλων, πού στηρίζεται
αυτό το υλικό; Σε εικασίες, εκτιµήσεις και φήµες, που παρέχετε
σε δόσεις, µε εκλάµψεις µνήµης ανεξήγητες, σε τρίωρες και τε-
τράωρες καταθέσεις που εισφέρουν δύο και τρεις σελίδες κατά-
θεσης τη φορά. Και το κεντρικό πρόσωπο αυτής της υπόθεσης,
ο κ. Φρουζής, να µην έχει καν κληθεί να καταθέσει ως µάρτυρας,
ίσως γιατί στα ραντεβού που περιλαµβάνονται στο ηµερολόγιό
του, συµπεριλαµβάνονται και ραντεβού µε παράγοντες της Κυ-
βέρνησης ΣΥΡΙΖΑ. Δεν βολεύει αυτό.

Το πρόσφατο παράδοξο, το πλέον πρόσφατο και πλέον κραυ-
γαλέο, θα ήθελα να πω: Εισαγγελικός λειτουργός του Αρείου
Πάγου να νοµιµοποιεί τους τρεις προστατευόµενους µάρτυρες
δηµοσίου ενδιαφέροντος εκ των υστέρων, µε διάταξή του την 9η
Φεβρουαρίου του τρέχοντος έτους, που δηµοσιοποιεί αυτή τη
διάταξη στις 17 Φεβρουαρίου 2018, όταν κατά σύµπτωση έχει
προηγηθεί την προηγούµενη ηµέρα, στις 16 Φεβρουαρίου, δική
µας αίτηση Βουλευτών, µε τον κ. Αθανασίου, µε εµένα, µε άλ-
λους, προς την Εισαγγελία, µε ερώτηµα εάν υπάρχει αυτή η έγ-
κριση του εισαγγελέα. Και τους νοµιµοποιεί αναρµοδίως, γιατί η
δικογραφία έχει διαβιβαστεί στη Βουλή ήδη από τις 6 Φεβρουα-
ρίου 2018 και εποµένως, από τις 6 Φεβρουαρίου 2018 µόνο η
Βουλή και κανένας εισαγγελέας έχει αρµοδιότητα για οποιαδή-
ποτε δικαστική πράξη επί της δικογραφίας. Εάν αυτό δεν είναι
µεθόδευση, εάν αυτό δεν είναι ικανός λόγος να δηµιουργήσει σε
εµάς την εντύπωση ότι πρόκειται για άθλια σκευωρία, τότε τι
είναι, αναρωτιέµαι;

Υπουργός, έτερον, που δηλώνει ότι έχει διαβάσει τις δικογρα-
φίες ως µη όφειλε, Υπουργός προαναγγέλλει το σκάνδαλο προ-
φανώς επειδή έχει πληροφορηθεί το περιεχόµενο της δικο-
γραφίας, είναι γνώστης δηλαδή, ως µη όφειλε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα παρακαλούσα για λίγο την ανοχή σας. Έχω
το καλύτερο στο τέλος.

Υπουργός που δηλώνει ότι γνωρίζει ταυτότητα προστατευό-
µενου µάρτυρα ως µη όφειλε, λέγοντας µάλιστα ότι αυτός εµ-
πλέκεται και «κελάηδησε» -γι’ αυτό, επειδή εµπλέκεται- χωρίς να
γνωρίζει ότι αν ο µάρτυρας εµπλέκεται, τότε κατά τον νόµο δεν
µπορεί να είναι προστατευόµενος µάρτυρας και ενέχει ακυρό-
τητα όλο το αποδεικτικό υλικό που έχει παραχθεί από την κατά-
θεσή του. Και δεν τα γνωρίζει, διότι αυτά είναι νοµικίστικα. Έτσι
δεν είναι, κύριε Πολάκη; Α, έφυγε ο κ. Πολάκης. Τινάζει, λοιπόν,
στον αέρα το αποδεικτικό υλικό δια της αστοιχείωτης αυτής χρή-
σης τους. Μέγιστη γκάφα! 

Όµως, δεν είναι µόνο οι γνώστες και οι προφήτες Υπουργοί.
Δεν είναι µόνο ο γκαφατζής Υπουργός, αλλά είναι και ο προστα-
τευόµενος Υπουργός, ο ακατανόµαστος Π.Κ. -όχι ο άλλος Π.Κ.,
µε αυτόν θα ασχοληθούµε σε µερικές µέρες- ο πασοκογενής
Π.Κ.. Ακατανόµαστος γιατί δεν κατονοµάζεται ούτε καν από την
κ. Χριστοδουλοπούλου όταν ανακοινώνεται πανηγυρικά η έλευση
της δικογραφίας στη Βουλή. Δεν κατονοµάζεται καν στην πρό-
ταση της κυβερνητικής πλειοψηφίας, σαν να µην έχει υπάρξει
πουθενά. Δεν κατονοµάστηκε στο από 5-2-2018 διαβιβαστικό της
εισαγγελέως του Αρείου Πάγου, παρά το γεγονός ότι η εισαγγε-
λέας αναφέρει σαφώς ότι κατά το έτος 2015 όπου αυξήθηκε η
φαρµακευτική δαπάνη λόγω της µη έκδοσης δελτίου τιµών φαρ-
µάκου, δηλαδή στο πρώτο εξάµηνο του 2015, διατελούσε Υπουρ-
γός Υγείας ο κ. Παναγιώτης Κουρουµπλής. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Παναγιωτόπου-
λε, παρακαλώ ολοκληρώστε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Τελειώνω σε λίγο, κύριε
Πρόεδρε. 

Θυµίζω ότι µε τροπολογία στον ν.4213/2015 έχει προβλεφθεί
η υποχρέωση του εκάστοτε Υπουργού Υγείας να προβαίνει σε
αναθεωρήσεις τιµών προς τα κάτω δύο φορές τον χρόνο. Οι πο-
λυεθνικές είχαν αντιδράσει. Ο ΣΥΡΙΖΑ δεν ψήφισε αυτή την τρο-
πολογία. Έκτοτε όµως, όλοι οι Υπουργοί Υγείας προέβησαν στην
έκδοση δελτίου τιµών δύο φορές κατ’ έτος, για να µειωθεί η φαρ-
µακευτική δαπάνη. Όλοι εκτός από έναν, διότι το 2015 εκδόθηκε
δελτίο τιµών µόνο µια φορά, τον Δεκέµβριο. Άρα, καθ’ όλη τη
διάρκεια του έτους δεν υπήρξε καµµία µείωση της φαρµακευτι-
κής δαπάνης επί θητείας Παναγιώτη Κουρουµπλή. Πιθανολογεί-
ται µεγάλη ζηµία του δηµοσίου από τη µη έκδοση του δελτίου
τιµών, µε αποτέλεσµα τη µη µείωση της δαπάνης επί θητείας Πα-
ναγιώτη Κουρουµπλή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Παναγιωτό-
πουλε, µιλάτε ήδη επτά λεπτά. Σας παρακαλώ πολύ! Θέλω να
είµαι δίκαιος µε όλους. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Αυτά, κύριοι, δεν είναι για γέλια, όπως διατείνεται ο κ. Κου-

ρουµπλής. Για γέλια ίσως είναι η εκτίµηση του Λιµενικού Σώµα-
τος ότι δεν έχει καµµία εµπλοκή στην υπόθεση. Αυτά, όµως, δεν
είναι για γέλια, γιατί προσπαθήσατε διαµέσου αυτής της µεθό-
δευσης να εξαιρέσετε από την κυβερνητική πρόταση τον κ. Πα-
ναγιώτη Κουρουµπλή.

Τελειώνοντας, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, θα ήθελα να
πω ότι επιλέγετε να σύρετε την πολιτική συζήτηση και όλο τον
δηµόσιο βίο της χώρας σε ένα λασπωµένο γήπεδο πόλωσης, το-
ξικότητας και διχασµού µε όπλο την σκανδαλολογία, εργαλείο
τη δικαιοσύνη -πολύ δυστυχώς, αλλά πολύ καταφανώς- και µέ-
θοδο τη συστηµατική σπίλωση στοχοποιηµένων πολιτικών αντι-
πάλων, αυτών που έχουν ισχυρή φωνή εναντίον σας, φωνή
διαφωνίας, αλλά και πολιτικών παρατάξεων κατά τρόπο ισοπε-
δωτικό, κυνικό και αδίστακτο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Παναγιωτό-
πουλε, ολοκληρώστε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν επιδιώκετε πραγµα-
τικά την πλήρη διερεύνηση της υπόθεσης σε όλα της τα επίπεδα.
Θέλετε να πλήξετε αντιπάλους ενοχλητικούς και αυτός είναι ο
µόνος σας σκοπός. Και το µόνο που έχω να πω σε όλα αυτά είναι
ότι δεν θα σας περάσει.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Παναγιωτόπουλο. 

Κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να σας παρακαλέσω για κάτι.
Γνωρίζετε όλοι ότι ο χρόνος που έχετε στη διάθεσή σας είναι
πέντε λεπτά. Επίσης, όπως βλέπετε, υπάρχει µια ανοχή ενός µε
δύο λεπτά. Σας παρακαλώ, λοιπόν, να µην το υπερβαίνετε αυτό,
γιατί φέρνετε το Προεδρείο σε δύσκολη θέση και ίσως κάποιοι
συνάδελφοι να µην καταφέρουν να µιλήσουν αυτόν τον χρόνο,
αναλόγως µε το πού θα πάει η όλη συνεδρίαση. 

Καλώ τον πρώην Υπουργό κ. Λυκουρέντζο να έρθει στο Βήµα. 
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για είκοσι λεπτά. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,

µε ανάµικτα συναισθήµατα επανέρχοµαι στο Βήµα του ελληνικού
Κοινοβουλίου. Βεβαίως ποτέ δεν φανταζόµουν ότι θα µπορούσα
να επιστρέψω και να οµιλώ αναφερόµενος σε υπόθεση δικογρα-
φίας. Γι’ αυτό τον λόγο διακατέχοµαι και από αισθήµατα οργής
και αγανάκτησης. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στην πρόταση της κυβερνητικής
πλειοψηφίας την οποία συζητάει σήµερα η Βουλή, στο κεφάλαιο
των αποδιδόµενων κατηγοριών µε τίτλο «Προκύπτουσες ενδεί-
ξεις» ουδέν στοιχείο συµπεριλαµβάνεται το οποίο να µε συσχε-
τίζει µε ενοχή. 

Επέλεξα να είµαι εδώ για να απαντήσω µε ευθύτητα και ειλι-
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κρίνεια, όπως πάντοτε έκανα από αυτό το ιερό Βήµα. Είµαι εδώ
για να δηλώσω ότι δεν µε αφορούν οι όποιες νοµικές εκτιµήσεις
περί παραγραφής αδικηµάτων ή άλλων νοµικών διαδικασιών. Με
αφορά η αποκάλυψη της αλήθειας. Για την προστασία της τιµής
µου θα φτάσω µέχρι τέλους όσος κόπος, όσος χρόνος και αν
απαιτηθούν. Δεν πρόκειται να επιτρέψω να υποστώ έναν µακρό-
συρτο διασυρµό. Θα αξιοποιήσω τη διάταξη 86, παράγραφος 5,
του Συντάγµατος για τη σύσταση ειδικής επιτροπής, για να απο-
καλυφθεί αποκλειστικά για εµένα η αλήθεια.

Στην πολιτική µου διαδροµή, σε κάθε περίπτωση, υπηρέτησα
το δηµόσιο συµφέρον µε διαφάνεια και χρηστότητα, µε ηθική και
πολιτική ακεραιότητα. Αν αισθανόµουν την παραµικρή ενοχή, δεν
θα τολµούσα να εµφανιστώ. Αυτός είναι ο χαρακτήρας µου. Και
όσοι εκ των Βουλευτών συνυπήρξαµε ως συνάδελφοι το γνωρί-
ζουν άριστα. Γιατί δώσαµε πολλές µάχες εδώ για την πατρίδα,
για τη διαφάνεια, για να εξυπηρετήσουµε το δηµόσιο και το
εθνικό συµφέρον.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, διετέλεσα έναν χρόνο Υπουργός
Υγείας: Ιούνιος 2012-Ιούνιος 2013. Όπως είναι γνωστό και προ-
κύπτει από το ΦΕΚ, Φύλλο 2105, 9 Ιουλίου 2012, τεύχος Β’, δεν
ανήκε σε εµένα η αρµοδιότητα της Γενικής Διεύθυνσης Υγείας
και συνεπώς ο σχεδιασµός της φαρµακευτικής πολιτικής, η έκ-
δοση των κατά καιρούς δελτίων φαρµάκων. Καταθέτω, για να
συµπεριληφθεί στα τηρούµενα Πρακτικά, το σχετικό ΦΕΚ.

(Στο σηµείο αυτό ο κ. Ανδρέας Λυκουρέντζος καταθέτει για τα
Πρακτικά το προαναφερθέν ΦΕΚ, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο
του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και
Πρακτικών της Βουλής)

Στη θητεία µου ουδεµία απόφαση υπέγραψα σχετικά µε την
τιµολόγηση φαρµάκων, την έκδοση δελτίου τιµών ή την τιµολό-
γηση νέων φαρµάκων. Ουδεµία προσωπική σχέση είχα µε οποι-
αδήποτε φαρµακευτική εταιρεία, µε οποιοδήποτε στέλεχος από
την αγορά του φαρµάκου. Οι αποφάσεις µου είναι δηµοσιευµέ-
νες στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και προφανώς είναι δια-
θέσιµες σε κάθε ενδιαφερόµενο. 

Ως Υπουργός Υγείας, ακολουθώντας την πρακτική κάποιου
πνευµατικού µου πολιτικού δασκάλου, του αειµνήστου Κωστή
Στεφανόπουλου, υπέγραφα τις αποφάσεις αρµοδιότητός µου σε
συνεργασία µε την ιεραρχία του Υπουργείου και τους διευθυν-
τές, οι οποίοι ήταν οι εκάστοτε χειριστές των φακέλων. Ζητούσα
εξηγήσεις και οι εισηγητές έπρεπε να µε πείσουν µε νοµικά επι-
χειρήµατα για να θέσω την υπογραφή µου. Υπήρξαν περιπτώσεις
στις οποίες αρνήθηκα υπογραφή. Οι υπάλληλοι και τα στελέχη
του Υπουργείου Υγείας, κύριοι Υπουργοί, µε τους οποίους συ-
νεργαστήκαµε ανεξαρτήτως πολιτικής τοποθετήσεως είµαι σί-
γουρος ότι µπορούν να το διαβεβαιώσουν. Καλέστε τους να σας
πουν πώς υπέγραφε ο Υπουργός Λυκουρέντζος.

Αιφνιδιάζοµαι και εκπλήσσοµαι µε την αναφορά του ονόµατός
µου στη συγκεκριµένη δικογραφία. Θέλησαν κάποιος ή κάποιοι
να δηµιουργήσουν την εντύπωση ότι όλοι είµαστε βουτηγµένοι
στη λάσπη της διαφθοράς. Δεν είµαστε! Πρόκειται για ευτελή
ψευδοµαρτυρία. Και λυπούµαι γι’ αυτό.

Κυρίες και κύριοι  Βουλευτές, στη δικογραφία χιλιάδων σελί-
δων υπάρχει µόνο µία παράγραφος η οποία µε αναφέρει. Και
σπεύδω να την αντιµετωπίσω. Εµένα δεν µε κατηγορεί το FBI.
Δεν υπάρχει κάποιο αντικειµενικό στοιχείο. Ένα «υποθέτω»
υπάρχει. Ο ισχυρισµός του προστατευόµενου µάρτυρα ότι ως
Υπουργός, ωσάν να ήµουν ιατρικός επισκέπτης, προωθούσα
προϊόντα συγκεκριµένης εταιρείας. Προφανώς αυτός ο ισχυρι-
σµός δεν είναι άξιος απαντήσεως. Είναι ακατανόητος. Ξεφεύγει
κάθε πιθανότητος ή σοβαρότητος. Όχι µόνο δεν ευνοούσαµε,
όχι µόνο δεν ενθαρρύναµε την προώθηση φαρµακευτικών προ-
ϊόντων, αλλά παρακολουθούσαµε µε αγωνία κάθε κίνηση, κάθε
εξέλιξη, για να εµποδίσουµε την αύξηση της φαρµακευτικής δα-
πάνης. Διότι απέναντι στην τρόικα δεν ήταν υπόλογος ο αρµό-
διος αναπληρωτής Υπουργός. Η κυβέρνηση ήταν υπεύθυνη για
την επίτευξη των στόχων της δανειακής συµφωνίας. 

Οι πολιτικές ηγεσίες των κυβερνήσεων 2012-2015 υλοποίησαν
τις δεσµεύσεις της χώρας στο πλαίσιο των δανειακών συµβά-
σεων και µείωσαν θεαµατικά όχι µόνο τη δηµόσια φαρµακευτική
δαπάνη, αλλά και τη δαπάνη στις προµήθειες των νοσοκοµείων

στα οριζόµενα επίπεδα. Όταν έφυγα µετά τον ανασχηµατισµό
από Υπουργός, ο µνηµονιακός στόχος ήταν 1 δισεκατοµµύριο.
Εγώ παρέδωσα δαπάνες 935 εκατοµµύρια. Ήµουν και 65 εκα-
τοµµύρια κάτω από τον στόχο που είχε τεθεί. Αυτή είναι η αλή-
θεια.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το καλοκαίρι, Ιούλιο, Αύγουστο
του 2012, για παράδειγµα, πληροφορηθήκαµε ότι σύµφωνα µε
τα στοιχεία της ΗΔΙΚΑ κατεγράφησαν εν µέσω θέρους περίπου
έντεκα εκατοµµύρια συνταγές. Αµέσως καλέσαµε στο Υπουργείο
τον στρατηγό Μανώλη Σφακιανάκη. Έλαβε δική µου γραπτή
εξουσιοδότηση για την έκδοση εισαγγελικής παραγγελίας, µε
σκοπό να διατεθούν τα στοιχεία από την ΗΔΙΚΑ, να ξεκινήσει η
έρευνα και να εντοπιστούν οι υπαίτιοι της προκλητικής ζήτησης. 

Η πρωτοβουλία µας πήρε δηµοσιότητα και προκάλεσε ποικι-
λώνυµες αντιδράσεις. Δεν έτυχε, βέβαια, ευνοϊκής υποδοχής.
Δεν ήταν αρεστές τότε τέτοιες πρωτοβουλίες. Αντιµετωπίζονταν
ως επίθεση στο δικαίωµα πρόσβασης στη δωρεάν υγεία των πο-
λιτών. Είναι χαρακτηριστικό ότι ο Πρόεδρος των φαρµακοποιών
Αττικής παρενέβη στην πρωτοβουλία µας. Με επιστολή του στις
5  Οκτωβρίου προς εµένα υπερασπίζεται τους συναδέλφους του
φαρµακοποιούς, αλλά σηµειώνει: «Αν πράγµατι αφορά τη συν-
ταγογράφηση από γιατρούς, το θέµα είναι πολύ σοβαρό και χρή-
ζει περαιτέρω έρευνας». Σηµειώνει την αλήθεια και ευτελίζει τον
ισχυρισµό ότι ο κάθε Υπουργός µπορεί να προωθεί προϊόντα
εταιρείας.

Ο κ. Κώστας Λουράντος υπήρξε ο κορυφαίος συνδικαλιστής
των φαρµακοποιών Αττικής, ο οποίος µάλιστα κάποια στιγµή σε
ώρες σύγκρουσης µε την Κυβέρνηση δήλωνε ότι τα φαρµακεία
της χώρας θα γίνουν εκλογικά κέντρα του ΣΥΡΙΖΑ. Δεν είναι, δη-
λαδή, κάποιος που θα στεκόταν φιλικά απέναντί µας. Καταθέτω
αντίγραφο της επιστολής του κ. Λουράντου.

(Στο σηµείο αυτό ο κ. Ανδρέας Λυκουρέντζος καταθέτει για τα
Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Στη συνέχεια, ο Σύνδεσµος Φαρµακευτικών Επιχειρήσεων Ελ-
λάδος µε επιστολή του στις 10 Απριλίου του 2013, στο τέλος σχε-
δόν της θητείας µου, απευθύνεται στον Υπουργό Οικονοµικών κ.
Στουρνάρα, στον Υπουργό Ανάπτυξης κ. Χατζηδάκη και µε κοι-
νοποίηση στον Υπουργό κ. Ανδρέα Λυκουρέντζο διαµαρτύρεται
αναφορικά µε την καθυστέρηση επί δυόµισι έτη για την αδειοδό-
τηση και τιµολόγηση νέων φαρµάκων κατά παράβαση της ευρω-
παϊκής οδηγίας 89/105, σύµφωνα µε την οποία τα δελτία τιµών
µε νέα φάρµακα εκδίδονται κάθε ενενήντα ηµέρες. Και επικαλεί-
ται διάφορα επιχειρήµατα. Υπογράφουν ο κ. Φρουζής ως Πρό-
εδρος, οι αντιπρόεδροι Κεφαλάς, Παναγούλιας, ο Γενικός
Διευθυντής κ. Μαγγαλούσης, δηλαδή η ηγεσία του ΣΦΕΕ, η ηγε-
σία των πολυεθνικών εταιρειών οι οποίες δραστηριοποιούνται
στην Ελλάδα την περίοδο εκείνη. 

Καταθέτω αντίγραφο αυτής της επιστολής για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο κ. Ανδρέας Λυκουρέντζος καταθέτει για τα

Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Είναι µια επιστολή η οποία αποκαλύπτει την άρνησή µας να ει-
σέλθουν πανάκριβα φάρµακα στην αγορά, να εκτιναχθεί στα ύψη
η φαρµακευτική δαπάνη, ενώ µας καταγγέλλουν ως ανακόλου-
θους µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κάποιοι εξ αυτών µας έστειλαν
και το µήνυµα µέσω πληθώρας δηµοσιευµάτων ότι κινδυνεύουµε
να αντιµετωπίσουµε τις συνέπειες του νόµου λόγω της δήθεν
αναλγησίας µας απέναντι στις ανάγκες των ασθενών.

Σήµερα οι ίδιοι είναι µε την πλευρά εκείνων οι οποίοι προσπα-
θούν να µας σπιλώσουν, ότι δήθεν προωθούσαµε εταιρικά συµ-
φέροντα. Τότε σπίλωναν την πολιτική µας και τώρα προσπαθούν
να σπιλώσουν την τιµή µας. 

Με τον κ. Γιώργο Σούρλα, Γενικό Γραµµατέα Διαφάνειας και
Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων και εγώ ως Υπουργός την 19η Ιουνίου
οργανώσαµε ηµερίδα στην οποία εξετάστηκαν οι αιτίες και οι
πηγές της διαφθοράς στον τοµέα της υγείας. Συζητήθηκαν προ-
τάσεις για την πάταξη του νοσηρού φαινοµένου. Ακολούθησε ο
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ανασχηµατισµός έξι µέρες µετά και δεν συνέχισα ως Υπουργός.
Δεν ήµουν στη θέση να νοµοθετήσω µε βάση τα συµπεράσµατα
της ηµερίδας. 

Έρχοµαι στο δεύτερο σκέλος της εις βάρος µου ανυπόστατης
αναφοράς. Ενδιαφερόµουν, υποτίθεται, για την επίσπευση πλη-
ρωµών συγκεκριµένης εταιρείας, της «NOVARTIS». Είναι παντε-
λώς αβάσιµη και ψευδής η τοποθέτηση. Δεν το έκανα. Όµως,
κατά τη γνώµη µου, και να το επεδίωκε κάποιος, θα ήταν αδύνατο
να το επιτύχει για δύο λόγους: Πρώτον, διότι ο ανελέητος αντα-
γωνισµός µεταξύ των προµηθευτών δεν επέτρεπε οποιαδήποτε
µεροληπτική µεταχείριση και διακριτική αντιµετώπιση. Σε καµµιά
περίπτωση δεν θα το δεχόταν και δεν θα το ανεχόταν ο Πρό-
εδρος, τα µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου του ΕΟΠΥΥ και οι
υπηρεσιακοί παράγοντες οι οποίοι αποφάσιζαν και έθεταν την
υπογραφή τους.

Η ηγεσία του ΕΟΠΥΥ θέσπιζε και εφάρµοζε τους κανόνες απο-
πληρωµής των ληξιπρόθεσµων οφειλών, τους κανόνες ισονο-
µίας, ισότιµης αντιµετώπισης προς όλους, µε διαφάνεια και
ακεραιότητα. Η διοίκηση του ΕΟΠΥΥ εξέδωσε τα εντάλµατα πλη-
ρωµών και όχι ο εκάστοτε Υπουργός. Και ορθώς έπραττε. 

Δεύτερον, γιατί ήταν στη διάθεση της ηγεσίας του ΕΟΠΥΥ το
σύνολο των ληξιπρόθεσµων οφειλών του ελληνικού δηµοσίου,
ύψους 3,5 δισεκατοµµυρίων. Άρα, δεν υπήρχαν χρήµατα ειδικά
για κάποιους ευνοουµένους και προνοµιούχους. Τα κονδύλια
υπήρχαν, εξοφλούντο οι πάροχοι µε τους κανόνες του ΕΟΠΥΥ,
όπως ήδη εξήγησα. Η ηγεσία του ΕΟΠΥΥ έκανε ό,τι ήταν δυνα-
τόν να ανταποκριθεί µε ταχύτητα στην επίτευξη του στόχου της
δανειακής σύµβασης. Είναι εξαιρετικά διαφωτιστικές οι εναγώ-
νιες επιστολές του τότε Προέδρου κ. Ελευθερίου Παπαγεωργό-
πουλου στις 27 Μαΐου 2013, 29 Μαΐου 2013 και 10 Ιουνίου 2013.

Τις καταθέτω προς ενηµέρωση των συναδέλφων µέσω των
Πρακτικών.

(Στο σηµείο αυτό ο κ. Ανδρέας Λυκουρέντζος καταθέτει για τα
Πρακτικά τις προαναφερθείσες επιστολές, οι οποίες βρίσκονται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σε καµµία του επιστολή ο Πρόεδρος του ΕΟΠΥΥ δεν αναφέ-
ρεται σε δικές µου παρεµβάσεις. Ιδιαίτερη, όµως, σηµασία για
εµένα και τη στάση µου έχει η επιστολή την οποίαν µου απευθύ-
νει ο κατ’ εξοχήν αρµόδιος κρατικός λειτουργός για τη λειτουρ-
γία του ΕΟΠΥΥ και ο µόνος γνωρίζων τη συµπεριφορά των
Υπουργών αµέσως µετά από την αποχώρησή µου από το Υπουρ-
γείο: «Ο ρόλος που διαδραµατίσατε υπήρξε καθοριστικός για την
αναβάθµιση της δηµόσιας υγείας στη χώρα µας, ενώ η προ-
σφορά σας και το έργο σας θα αναγνωρίζεται σε βάθος χρόνου
από την κοινωνία, γιατί ο ΕΟΠΥΥ είναι και θα παραµείνει ο Εθνι-
κός Οργανισµός Παροχής Υπηρεσιών Υγείας όλων ηµών και των
παιδιών µας. Η εντιµότητα και η γενναιότητα που επιδείξατε είναι
χαρακτηριστικά σπανίου ήθους εν ανεπαρκεία στη σηµερινή πο-
λιτική ζωή. Με σεβασµό και αγάπη, Ελευθέριος Παπαγεωργό-
πουλος». 

Θα ήταν ποτέ δυνατόν να γράψει αυτήν την εξόχως τιµητική
επιστολή σε εµένα ο κ. Παπαγεωργόπουλος αν κατά τη διάρκεια
της συνεργασίας µας είχα ασκήσει εγώ σε αυτόν πίεση για την
εξυπηρέτηση συµφερόντων ή είχε διαπιστώσει κάτι το µεµπτόν;
Η «εντιµότητα», η «γενναιότητα», το «ήθος εν ανεπαρκεία» δεν
πάνε µαζί µε διαφθορά. Είτε το ένα ισχύει είτε το άλλο. Νοµίζω
ότι σε αυτήν την παρατήρηση θα συµφωνεί κάθε ακριβοδίκαιος
και καλόπιστος κριτής. Καταθέτω και αυτήν την επιστολή.

(Στο σηµείο αυτό ο κ. Ανδρέας Λυκουρέντζος καταθέτει για τα
Πρακτικά την προαναφερθείσα επιστολή, η οποία βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Χθες ο κ. Παπαγεωργόπουλος σε συνέντευξή του µε τίµησε
µε την εκτίµησή του και την εµπιστοσύνη του. Και εγώ τον τιµώ
για το ήθος του, την προσφορά του και για την ποιότητα της συ-
νεργασίας µας.

Έρχοµαι στο τρίτο σηµείο της ψευδοµαρτυρικής κατάθεσης,
ότι επικοινωνούσα, κατόπιν συναλλαγής µηνυµάτων sms και συ-
χνών επαφών µε τον φερόµενο ως χρηµατίζονται τα πολιτικά
πρόσωπα. Έσπευσα στην αίθουσα των κοινοβουλευτικών συντα-

κτών όταν περιήλθε σε γνώση µου, µετά την ανάγνωση της πα-
ραγράφου της δικογραφίας, αυτή η δήθεν τεκµηρίωση.

Έκανα δήλωση την οποία επαναλαµβάνω: «Έθεσα και θέτω
στη διάθεση της δικαιοσύνης την άρση του τηλεφωνικού απορ-
ρήτου, το άνοιγµα των τραπεζικών µου λογαριασµών -δεν είναι
και πολλοί, εδώ τηρούνται στο υποκατάστηµα της Εθνικής του
Μεγάρου της Βουλής-, την ηλεκτρονική µου αλληλογραφία, τα
e-mails µου, το άνοιγµα του σπιτιού µου, τα πάντα, όλα στο
φως». Δεν έχω κανένα πρόβληµα. Δεν φοβάµαι τίποτα, διότι δεν
έχω κάνει τίποτα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Επί της αποδιδόµενης µοµφής, κατηγορίας, ανυπόστατης το-

ποθέτησης σε βάρος µου από την κακόβουλη ψευδοµαρτυρία
δεν έχω κάτι άλλο να προσθέσω. Θέτω εαυτόν στη διάθεση της
Βουλής, των θεσµών, της δικαιοσύνης και παράλληλα ζητώ τη
συνδροµή της νοµικής και θεσµικής θωράκισης της δικαιοσύνης
στην προάσπιση της τιµής µου.

Θα συµπληρώσω την οµιλία µου µε την ανάπτυξη ορισµένων
περιστατικών αποκαλυπτικών του τρόπου άσκησης των καθηκόν-
των µου και δηλωτικών των αρχών µε τις οποίες πολιτεύοµαι. 

Δύο εβδοµάδες, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µετά την ανά-
ληψη των καθηκόντων µου, 18 Ιουλίου 2012, κάλεσα στο Υπουρ-
γείο τον Ειδικό Γραµµατέα του Σώµατος Δίωξης Οικονοµικού
Εγκλήµατος. Ζήτησα να διερευνηθούν πλήρως οι υποθέσεις εκ
των οποίων ήδη είχαν επιληφθεί οι υπηρεσίες και τα στελέχη του
ΣΔΟΕ και αφορούσαν οργανισµούς ή φορείς οι οποίοι υπάγονται
στο Υπουργείο Υγείας. Παράλληλα, ζήτησα ενηµέρωση για υπο-
θέσεις οι οποίες εξετάστηκαν στο παρελθόν και ήδη είχαν απο-
σταλεί στη δικαιοσύνη και αφορούσαν πάσης φύσεως δρα-
στηριότητα στον τοµέα της υγείας. Ήθελα ξεκάθαρες καταστά-
σεις στο ξεκίνηµά µου.

Καταθέτω το δελτίο Τύπου.
(Στο σηµείο αυτό ο κ. Ανδρέας Λυκουρέντζος καταθέτει για τα

Πρακτικά το προαναφερθέν δελτίο Τύπου, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Στο πρόσφατο παρελθόν ανεφέρθη το όνοµά µου και πάλι στη
δικογραφία του «Ερρίκος Ντυνάν». Για ποιον λόγο; Γιατί επί έναν
χρόνο ως Υπουργός δεν δέχτηκα τον κύριο Πρόεδρο του Κοινω-
φελούς Ιδρύµατος «Ερρίκος Ντυνάν» στο γραφείο µου. Και βε-
βαίως δεν τον δέχτηκα. Ουδείς λόγος υπήρχε να τον δεχτώ. Τα
θέµατα του Κοινωφελούς Ιδρύµατος τα αντιµετώπισα εδώ στη
Βουλή στην Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων στην Ολοµέλεια.
Πάντοτε µε θάρρος ανεδείκνυα τα προβλήµατα και δεν επέδειξα
διάθεση ωραιοποίησης ή συγκάλυψης των κακώς κειµένων. Ου-
δέποτε συµβιβάστηκα, ουδέποτε υποχώρησα.

Αρνήθηκα να συµπράξω στην πώληση του «Ερρίκος Ντυνάν»
και διακήρυττα εδώ στη Βουλή σε κάθε ευκαιρία ότι µόνο µε ΣΔΙΤ
θα προχωρούσε η ιδιωτικοποίηση του νοσοκοµείου. Οι συνάδελ-
φοί σας της εποχής εκείνης της Επιτροπής Κοινωνικών Υποθέ-
σεων θυµούνται πάρα πολύ καλά τη θέση µου. 

Η εξεταστική επιτροπή δεν µε κάλεσε ούτε ως µάρτυρα ούτε
εξέτασε την υπόθεση «Ερρίκος Ντυνάν» στην έκταση που θα
έπρεπε. Έδωσα εντολές ερεύνης την 4η Φεβρουαρίου του 2013
για τη διαχείριση της επιχορήγησης του «Ελληνικού Ερυθρού
Σταυρού» από τον τακτικό προϋπολογισµό, κατεπείγουσα
έρευνα την 17η Απριλίου 2003 για υπερβολική και καταχρηστική
διενέργεια αξονικών τοµογραφιών στα νοσοκοµεία του Εθνικού
Συστήµατος Υγείας. 

Καταθέτω τις εντολές τις οποίες έδωσα. 
(Στο σηµείο αυτό ο κ. Ανδρέας Λυκουρέντζος καταθέτει για τα

Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ζητούσα να καταλογιστούν ποινικές και πειθαρχικές ευθύνες
όπου εντοπίζονταν. Ανέπεµψα για επανακοστολόγηση από το
ΚΕΣΥ πανάκριβες εξετάσεις, ενώ την 6η Αυγούστου, µε απόφασή
µου, µείωσα την τιµή της εξέτασης του Cyber knife από 11.500
ευρώ στις 6.000 ευρώ. 

Αντιστέκονταν -ακούστε- στην απόφασή µου ακόµη και οι υπη-
ρεσιακοί παράγοντες. Με στήριξε ο Αναπληρωτής Υπουργός Οι-
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κονοµικών κ. Χρήστος Σταϊκούρας. Έθιξα επιχειρηµατικά συµ-
φέροντα. Έστειλαν µήνυµα να αλλάξω απόφαση. Αρνήθηκα. 

Ακολούθησαν προκηρύξεις διεθνών διαγωνισµών µε µείωση
δαπάνης άνω του 40%, διαχείριση δαπανών και περιορισµός της
σπατάλης εθνικών και ευρωπαϊκών πόρων στον τοµέα της ψυ-
χιατρικής µεταρρύθµισης, µε σύµµαχο την κ. Σκοπούλη, στην
οποία οφείλω πολλά για τη συνεργασία µας για την προστασία
του δηµοσίου χρήµατος.

Φίλτρα αιµοκάθαρσης, µείωση κατά το 1/3 του κόστους προ-
µήθειας των νοσοκοµείων, έχοντας απέναντί µας όχι µόνο τις
εναρµονισµένες πρακτικές των προµηθευτριών εταιρειών, αλλά
ακόµη και την αντίστοιχη επιστηµονική εταιρεία. Επιδείξαµε απο-
φασιστική στάση απέναντι σε οργανωµένα συµφέροντα και όχι
µόνο των εταιρειών, αλλά και διαφόρων άλλων «τρωκτικών».

Τα προαναφερθέντα είναι ενδεικτικά παραδείγµατα για τις
προκλήσεις που αντιµετωπίζει ο Υπουργός. Ποια στάση κρατάει
στις επιθέσεις που δέχεται; Αντέχει; Ποια στάση κρατάει στις
προκλήσεις που αντιµετωπίζει; Σε κοµβικές κρίσεις αποκαλύπτει
το αξιακό του σύστηµα, µε βάση το οποίο λαµβάνει αποφάσεις
και καθορίζει τη στάση του.

Την 4η Ιουνίου του 2013 σύστησα επιτροπή στο πλαίσιο του
µεταρρυθµιστικού προγράµµατος «Health in Αction» υπό τον εν-
τιµότατο καθηγητή κ. Κλαµαρή Νικόλαο, για την πάταξη της δια-
φθοράς στον τοµέα της υγείας. Η επιτροπή εργάστηκε σκληρά
και ολοκλήρωσε το έργο της, αφού εγώ πια είχα φύγει από το
Υπουργείο.

Καταθέτω το πολυσήµαντο πόρισµά της στα Πρακτικά. Έχει
φτάσει σε όλους τους Υπουργούς Υγείας τους µετέπειτα από
εµένα. Πιστεύω θα έχει έρθει και σε εσάς, κύριε Υπουργέ. Είναι
άξιον µελέτης και συναπόφασης για το πώς αντιµετωπίζονται τα
νοσηρά φαινόµενα στον τοµέα της υγείας.

(Στο σηµείο αυτό ο κ. Ανδρέας Λυκουρέντζος καταθέτει για τα
Πρακτικά το προαναφερθέν πόρισµα, το οποίο βρίσκεται στο αρ-
χείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας
και Πρακτικών της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, επιτρέψτε µου µια τελευταία
αναφορά στην πολιτική µου διαδροµή. Ξεκίνησα τη βιοτή µου ως
τέκνο µιας ταπεινής οικογένειας της Τρίπολης. Μάθαµε να ζούµε
έντιµα. Δεν άλλαξα τη ζωή µου µετά την εκλογή µου ως Βουλευ-
τής Αρκαδίας, ως Υφυπουργός, ως Υπουργός. Ήρθα στην Αθήνα
το φθινόπωρο του µακρινού 1975, στην εποχή της Μεταπολίτευ-
σης. Με ορισµένες κυρίες και κυρίους Βουλευτές, που τους
βλέπω, ήµασταν στα πανεπιστηµιακά αµφιθέατρα. Στην εποχή
της Μεταπολίτευσης όπου κυριαρχούσαν στη νεολαία τα ιδεο-
λογικά ρεύµατα της Αριστεράς, αντίθετα µε τους καιρούς µε
συγκίνησαν οι φιλελεύθερες αξίες της κεντροδεξιάς παράταξης.

Ως φοιτητής του Παντείου Πανεπιστηµίου διάβασα σηµαντικά
έργα κορυφαίων διανοητών πολιτικής θεωρίας και δεοντολογίας.
Το έργο του Κωνσταντίνου Τσάτσου «Πολιτική» διαµόρφωσε κα-
θοριστικά τη θεώρησή µου. Διδάχτηκα τις αξίες οι οποίες ανα-
δεικνύουν το αληθινό νόηµα της πολιτικής και την αναγορεύουν
σε λειτούργηµα. Είναι η επιτοµή της διάκρισης µεταξύ ιδεαλι-
σµού και κυνισµού και αλίµονο στην κοινωνία εάν ηττηθούν οι
ροµαντικοί ιδεολόγοι και επικρατήσουν οι κυνικοί και οι ιδιοτελείς
στον δηµόσιο βίο!

Παρακολούθησα τον τιτάνιο αγώνα του Κωνσταντίνου Καρα-
µανλή για να επιτύχει την ένταξη της Ελλάδος στην ευρωπαϊκή
οικογένεια, αυτήν την οποίαν, αφού πρώτα συκοφάντησαν, υιο-
θέτησαν εκ των υστέρων οι αντίπαλοί µας. Θαύµασα την πίστη
του στην Ελλάδα, τη διορατικότητα του, τη φιλοπατρία του. Με
συγκίνησε το ήθος και η αυταπάρνηση στην εκπλήρωση του κα-
θήκοντος των κορυφαίων συνεργατών του. Αποτελούσαν πρό-
τυπο ηθικής, εντιµότητας, ανιδιοτέλειας. Ως νεολαίος τούς έκανα
πρότυπο στη συνείδησή µου.

Το παράδειγµα αυτών των πολιτικών ηγετών και άλλων σηµαν-
τικών της παράταξής µας, οι οποίοι µετέπειτα ακολούθησαν, θέ-
λησα να επαναλάβω, µε πλήρη επίγνωση των δικών µου δυνα-
τοτήτων και αυστηρή αυτοκριτική. Θέλησα να αναδειχθώ συνε-
χιστής της ηθικής τους παρακαταθήκης, της ανιδιοτελούς προ-
σφοράς τους στην Ελλάδα. Με κανένα τίµηµα δεν ανταλλάσσω
την ακλόνητη πίστη µου να παραδώσουµε στις επόµενες γενιές

την πολιτική ζωή της Ελλάδας χωρίς σκιές, χωρίς στίγµατα, ολο-
διάφανη και τετιµηµένη, η οποία να προκαλεί την υπερηφάνεια
των νέων ανθρώπων και όχι την περιφρόνηση. Αν ανατρέξετε
στις οµιλίες µου των τελευταίων εδώ ως Βουλευτής, θα δείτε ότι
αυτή ήταν η επωδός των οµιλιών µου.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν υπάρχει τίµηµα µε το οποίο
να µπορεί να εξαγοραστεί η συνείδησή µου. Αυτό καλύτερα όλων
το αντιλαµβάνονται όσοι µε γνωρίζουν και µε γνωρίζουν πολύ
καλά και πολλοί σε κάθε γωνιά της Ελλάδος. 

Δεν φοβάµαι, δεν ανησυχώ µπροστά στην ψευδοµαρτυρία.
Επιµένω στην πλήρη διαλεύκανση της υπόθεσης. Δεν θα ανεχθώ,
όπως επαρκώς εξήγησα, µε κανέναν τρόπο τη σπίλωση του ονό-
µατός µου. Το χρωστώ σε όσους µε τιµούν αταλάντευτα µε την
εµπιστοσύνη τους. Τους οφείλω ευγνωµοσύνη, δεν τους πρό-
δωσα, δεν θα τους διαψεύσω. Σηµειώνω µε έµφαση, προς απο-
φυγήν παρεξηγήσεων, ότι τοποθετήθηκα στην εξεταζόµενη
πρόταση µόνο σε σχέση µε ό,τι µε αφορά. Η Νέα Δηµοκρατία, η
παράταξη στην οποία ανήκω και στην οποία χρωστώ την πολιτική
µου διαδροµή, έχει µε συνεχείς ανακοινώσεις και δηλώσεις των
εκπροσώπων της αντιµετωπίσει την πολιτική διάσταση της πολύ-
κροτης πλέον υπόθεσης. 

Παρά το γεγονός ότι δεν θα ξαναθέσω υποψηφιότητα, όπως
ήδη έχω ανακοινώσει από την 20η Ιουνίου του περασµένου χρό-
νου, στηρίζω τον αγώνα του Προέδρου της Νέας Δηµοκρατίας,
Κυριάκου Μητσοτάκη, για την αναγέννηση της Ελλάδος, τις µε-
ταρρυθµίσεις, τις αλλαγές, την κοινωνική συνοχή. 

Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ να διανεµηθεί στις κυρίες και
στους κυρίους Βουλευτές η οµιλία µου. Θέλω να τεθεί στην
κρίση τους, να αξιολογηθεί από τη συνείδησή τους. Αυτή είναι η
φιλοδοξία µου. 

Μίλησα, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, για περισσότερο απ’ όσο
χρόνο ήθελα. Όµως, σηµαντικότερη από την τοποθέτησή µου
είναι η αντιµετώπισή µου από τους πολίτες και η διαµορφωµένη
γνώµη τους, την οποία µου εξέφρασαν αυτές τις δύσκολες ώρες
για εµένα, η ολόθερµη συµπαράστασή τους, η σχέση εµπιστο-
σύνης -και µια τελευταία φράση που αφορά όλους-, εµπιστοσύνη
η οποία δεν κερδίζεται µε λόγια. 

Σε µια ανοιχτή και ελεύθερη κοινωνία όχι µόνο γίνεται αντιλη-
πτή η στάση µας και η συµπεριφορά µας στον δηµόσιο βίο, αλλά
αυτή η συµπεριφορά δεν µπορεί να ξεφύγει, δεν µπορεί να πα-
ρερµηνευθεί από το αλάνθαστο αισθητήριο των πολιτών. Και
αυτή ακριβώς η αξιολόγηση, η δύναµη της εµπιστοσύνης, είναι
τελικά η δύναµη του κάθε πολιτικού. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Λυκουρέντζο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, δεκατέσσερις Γερµανοί φοιτητές Νοµικής από
το Legal Court of Chemnitz.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
Επίσης, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-

δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
πενήντα ένας µαθητές και µαθήτριες και πέντε εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί τους από το 2ο Γυµνάσιο Αγίου Νικολάου Λασιθίου. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει για πέντε λεπτά η κ. Αναγνωστοπούλου εκ µέ-
ρους του ΣΥΡΙΖΑ και αµέσως µετά ο πρώην Υπουργός κ. Κου-
τρουµάνης. 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν σε µία δικογραφία η οποία
αφορά µία οποιαδήποτε υπόθεση, πολύ περισσότερο ένα σκάν-
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δαλο, αναφέρονται δέκα πολιτικά πρόσωπα, η Βουλή έχει το συν-
ταγµατικό, βάσει του άρθρου 86, αλλά και το πολιτικό και ηθικό
καθήκον να συστήσει ειδική κοινοβουλευτική επιτροπή. 

Οποιαδήποτε συζήτηση αµφισβητεί αυτό το τριπλό καθήκον
της Βουλής συνιστά σκευωρία εναντίον του ελληνικού λαού,
σκευωρία εναντίον της Δηµοκρατίας. Κι αυτό, γιατί το «όλοι µαζί
τα φάγαµε» ή «κάποιοι έβαλαν όλοι µαζί το χέρι τους στο µέλι»
όχι µόνο υπονοµεύει τη Δηµοκρατία, αλλά σηµατοδοτεί ένα
πράγµα, «πάµε παρακάτω». 

Εµείς λέµε δεν θα πάµε παρακάτω. Γιατί, αν δεν λυθούν ση-
µαντικά θέµατα, το πώς έφτασε η χώρα εδώ που έφτασε, δεν
πρόκειται ποτέ να πάει παρακάτω και να έχει µέλλον. Αυτό είναι
το πρώτο. 

Το δεύτερο είναι ότι υπάρχει το τεκµήριο αθωότητας πάντα κι
αυτό πρέπει να είναι σεβαστό από τους πάντες. Υπάρχει, όµως,
και κάτι άλλο. Τα πολιτικά πρόσωπα υφίστανται δηµόσιο έλεγχο
και πρέπει να υποστούν δηµόσιο έλεγχο και πρέπει να είναι ανοι-
χτά σε αυτόν τον έλεγχο.

Ένα κράτος το οποίο είναι το παλαιότερο της περιοχής κι ένα
από τα παλαιότερα της Ευρώπης, ένα κράτος που επί σαράντα
χρόνια δεν γνώρισε ούτε πόλεµο ούτε καµµία επιδηµία δραµατι-
κών διαστάσεων, έφτασε στη χρεοκοπία. Δεν έφτασε από θέ-
ληµα Θεού. Αυτό το ξέρει όλος ο ελληνικός λαός και απαιτεί
εξηγήσεις εδώ και πάρα πολύ καιρό.

Έφτασε στη χρεοκοπία επειδή προσέκρουσε σε τρία «παγό-
βουνα», αυτά που έφτιαξαν το τεράστιο δηµόσιο χρέος της Ελ-
λάδας. Προσέκρουσε στα «παγόβουνα» της υγείας, των δηµό-
σιων έργων και των εξοπλισµών. Μη γελιόµαστε. Κάποιοι, λοιπόν,
έφτιαξαν µία εδραία αντίληψη ότι το δηµόσιο χρήµα δεν αποτελεί
δηµόσιο αγαθό προς εξυπηρέτηση του δηµόσιου συµφέροντος,
αλλά ιδιοκτησία κάποιων. Αυτή η αντίληψη έφτιαξε τον φαύλο
κύκλο της διαφθοράς, έναν φαύλο κύκλο ο οποίος δεν έχει µόνο
ανοχή στη διαφθορά, αλλά σηµαίνει τη µη ηθική ως αυτονόητη
πράξη άσκησης πολιτικής. 

Γιατί µη ηθική είναι η άσκηση της πολιτικής η οποία κατηγορεί
αυτό που ο ίδιος ο νόµος προβλέπει, τους προστατευόµενους
µάρτυρες, µε χίλια δυο επίθετα. Εχθές το βράδυ άκουσα εξορ-
γιστικούς επιθετικούς προσδιορισµούς γι’ αυτούς τους µάρτυ-
ρες. Είναι µη ηθική η άσκηση της πολιτικής, όταν η Κυβέρνηση
και οι Βουλευτές της Πλειοψηφίας κατηγορούνται ως «συµµο-
ρία» και «συµµορίτες». Μη ηθική είναι η άσκηση της πολιτικής,
όταν επινοούνται διάφορα νοµικίστικα τερτίπια, όπως αυτά που
είδαµε σήµερα το πρωί, αντί αυτή η Βουλή να πει ότι πρέπει να
γίνει Ειδική Επιτροπή της Βουλής. 

Λέω για µία αυτονόητη µη ηθική άσκηση της πολιτικής γιατί
αυτό βλέπουµε σε όλα τα σκάνδαλα, κυρίως όµως στο σκάνδαλο
της υγείας, γιατί πιάνει έναν ιδιαίτερο τοµέα που αφορά όλο τον
πληθυσµό. Όλοι µιλάνε για σκάνδαλο της υγείας, οι πάντες. Η κ.
Μπακογιάννη µε τους άλλους πέντε Βουλευτές στην επίκαιρη
ερώτηση που είχε καταθέσει το 2011 -σηµειώστε τη χαρακτηρι-
στική διατύπωση- είχε πει: «Τι και ποιος οδήγησε στην οµαδική
τύφλωση;».

Αυτή η Βουλή σήµερα καλείται µε τη σύσταση της επιτροπής
να δει ποιοι και πώς οδήγησαν στην οµαδική τύφλωση. Κάποιοι
οδήγησαν σε οµαδική τύφλωση. Κάποιοι οδήγησαν αυτό το
αστικό σύστηµα, το οποίο φέρεται να υπερασπίζεται ο κ. Σαµα-
ράς, στην τύφλωση. Αυτό, λοιπόν, το αστικό σύστηµα ή τυφλώ-
θηκε από ανοχή στη διαφθορά ή κάποιοι ιδιοτελείς το τύφλωσαν.
Δεν υπάρχει άλλη εξήγηση. Οι ίδιοι λέτε για σκάνδαλο στην
υγεία. 

Δεν θα πω πολλά. Δυστυχώς, δεν έχω πολύ χρόνο. Θα πω, ό-
µως, δύο στοιχεία, δύο πράγµατα µόνο. Δεν θα αναφερθώ σε
αυτά τα οποία πολύ ωραία εξέθεσε ο συνάδελφος, ο κ. Δουζίνας,
για τις εκθέσεις του FBI, για να µην µπούµε στους µάρτυρες,
αλλά ότι πρέπει συνδυαστικά η Βουλή να δει τις εκθέσεις του FBI
µε το τι γινόταν µε τους αριθµούς µέχρι το 2010. Ξέρουµε τι είναι
η «NOVARTIS». Είναι µία πολυεθνική. Μία πολυεθνική εταιρεία
έχει αυτά τα χαρακτηριστικά που είπε ο κ. Παρασκευόπουλος.
Πώς αυτή η χώρα φάνηκε ως ανοχύρωτη πολιτεία και διείσδυσε
µε τέτοιον τρόπο; 

Γιατί στη Γαλλία και στη Γερµανία γίνονται διαπραγµατεύσεις

και αξιολογήσεις φαρµάκων -πρέπει να τα ακούσει αυτά ο ελλη-
νικός λαός- και κατέβαινε η τιµή του φαρµάκου, ενώ στη δική µας
χώρα -που ήταν χώρα αναφοράς- τα ασφαλιστικά ταµεία δεν
έκαναν καµµία διαπραγµάτευση και καµµία αξιολόγηση των φαρ-
µάκων και ανέβαινε η τιµή στα ύψη;

Γιατί στη δική µας χώρα ανέβηκε η δαπάνη στα ύψη, υπερδι-
πλασιάστηκε το 2009; Αυτοί είναι αριθµοί. Δεν τα λέει κανένας
ύποπτος µάρτυρας. Πρέπει τα πολιτικά πρόσωπα που είχαν την
ευθύνη εκείνη την εποχή, να µιλήσουν, να εξηγήσουν για ποιο
λόγο και να γίνει και συνδυαστικά µε την έκθεση του FBI; Πρέπει
οπωσδήποτε! 

Μετά το 2010 όταν έφτασε αυτή η κοινωνία σε καταρράκωση
-γιατί η ασθένεια δεν είναι µόνο καταρράκωση ενός ανθρώπου
βιολογικά. Όταν οδηγείσαι σε οικονοµική και προσωπική ταπεί-
νωση, εκεί µιλάµε για ανάλγητο πολιτικό σύστηµα- έχουµε όντως
µείωση της φαρµακευτικής δαπάνης. Πώς γινόταν όµως, αυτή η
µείωση της φαρµακευτικής δαπάνης; Με µετακύλιση του κό-
στους στους ιδιώτες, δηλαδή στους πολίτες, δηλαδή στους πε-
λάτες. Είχαν κάποτε να πληρώνουν, τώρα έπρεπε να εξευτε-
λιστούν στη διάρκεια της ασθένειάς τους. 

Έγινε αύξηση της ιδιωτικής συµµετοχής; Ναι, πάνω από 25%.
Τα ξέρει όλη η κοινωνία αυτά. Δεν τα λέµε εµείς. Κάτι έγινε, λοι-
πόν, τότε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κυρία συνάδελφε, σας
παρακαλώ να ολοκληρώσετε.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ένα λεπτό µόνο. 
Έγινε η ηλεκτρονική συνταγογράφηση; Εξορθολογίστηκε το

σύστηµα µε την ηλεκτρονική συνταγογράφηση; Ή µήπως βρέ-
θηκαν άλλοι τρόποι εταιρείες, όπως η «NOVARTIS», να µειώσουν
ελάχιστα τον τζίρο τους; Να δούµε τον τζίρο της «NOVARTIS»
την περίοδο της κρίσης, σε σχέση µε τις άλλες εταιρείες και σε
σχέση µε τη δαπάνη των ιδιωτών.

Τι µας λέει για τα φάρµακα «Gilenya» ή «Lucentis», ενώ µπήκαν
στην παρανοµία φάρµακα µε πολύ χαµηλότερες τιµές; Για ρω-
τήστε ασθενείς που είχαν ανάγκη αυτά τα φάρµακα, για να
δούµε τι γινόταν εκείνη την περίοδο.

Θέλω να πω ένα πράγµα. Όλοι λέµε ότι υπήρχε σκάνδαλο στην
υγεία και σκάνδαλο «NOVARTIS», γιατί «τα έπαιρναν», χρηµατί-
ζονταν οι γιατροί. Μπορεί η δαπάνη στην υγεία και όλο αυτό το
«πάρτι» στην υγεία να συµβεί χωρίς καµµία πολιτική ευθύνη; Δη-
λαδή υπάρχει µία ελίτ η οποία είναι έξω από κάθε πολιτικό σύ-
στηµα, κάθε πολιτικό έλεγχο, δεν ελέγχεται από πουθενά και
ξαφνικά εµφανίζονται κάποιοι αθώοι πολιτικοί που δεν πήραν εί-
δηση; Έχουν και ηθική ευθύνη, εάν δεν πήραν είδηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ολοκληρώστε παρα-
καλώ. Έχετε φτάσει τα εννέα λεπτά.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Κλείνω µε ένα
πράγµα. Εθνική µειοδοσία είναι να µην αφήνεις προοπτική στον
νέο κόσµο, στη νεολαία να γράψει τη δική της ιστορία. Εθνική
µειοδοσία είναι να ξεπουλάς το µέλλον αυτού του τόπου και να
καλύπτεις πίσω από την ελληνική σηµαία «NOVARTIS», «SIE-
MENS» και διάφορα τέτοια.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε την κ.
Αναγνωστοπούλου.

Τον λόγο έχει ο πρώην Υπουργός κ. Γεώργιος Κουτρουµάνης,
για είκοσι λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύ-
ριοι Βουλευτές, είναι γεγονός ότι όταν ασχολείται κάποιος σε
αυτήν τη χώρα µε την πολιτική είναι προετοιµασµένος να δεχθεί
κριτική που πολλές φορές είναι και άδικη και αυστηρή.

Δεν είχα όµως ποτέ φανταστεί πραγµατικά ότι θα βρισκόµουν
σε αυτό το Βήµα να δώσω εξηγήσεις ως φερόµενος εµπλεκόµε-
νος στην υπόθεση ενός σκανδάλου και εν προκειµένω στο σκάν-
δαλο της «NOVARTIS».

Εξηγώ σύντοµα, συνοπτικά και συγκεκριµένα γιατί πραγµατικά
ξαφνιάστηκα και απ’ αυτά που θα πω θα καταλάβετε γιατί ακρι-
βώς είµαι και εξοργισµένος.

Για όσους δεν µε γνωρίζουν ή δεν γνωρίζουν την πορεία µου -
και δεν είναι υποχρεωµένοι να θυµούνται την πορεία του καθενός
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µας- θα πρέπει να θυµίσω ότι είµαι ένας άνθρωπος που υπηρέ-
τησα την κοινωνική ασφάλιση για πάνω από τριάντα χρόνια από
απλός υπάλληλος σε ασφαλιστικό ταµείο µέχρι Υπουργός Εργα-
σίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, όταν οι πολίτες της Β’ Περιφέ-
ρειας Αθηνών µε τίµησαν µε την ψήφο τους και όταν οι τότε
Πρωθυπουργοί Παπανδρέου και Παπαδήµος µε τίµησαν µε την
εµπιστοσύνη τους. 

Ανέλαβα καθήκοντα Υφυπουργού τον Οκτώβριο του 2009 και
στη συνέχεια Αναπληρωτή Υπουργού και Υπουργού Εργασίας
και Κοινωνικής Ασφάλισης µέχρι 14 Μαΐου 2012, δηλαδή την πε-
ρίοδο διαχείρισης της καταιγίδας η οποία είχε πλήξει τη χώρα
και τον λαό µας. 

Για τις πολιτικές µου επιλογές δέχθηκα τότε, όπως όλα τα κυ-
βερνητικά στελέχη, µια πρωτόγνωρη σε ένταση κριτική, η οποία
εξελίχθηκε και συνοδεύτηκε µε ύβρεις, προπηλακισµούς, επιθέ-
σεις, απειλές, προσβολές. Ήταν η περίοδος που δεν µπορούσα
και δεν µπορούσαµε να κυκλοφορήσουµε γιατί κινδύνευε η σω-
µατική µας ακεραιότητα, γιατί είχαµε στοχοποιηθεί πολιτικά ως
υπεύθυνοι, µε βασικούς ηθικούς αυτουργούς όλους όσους συ-
νέπραξαν και αξιοποίησαν το κίνηµα των Αγανακτισµένων. Όλα
αυτά προσωπικά τα έχω προσπεράσει, χωρίς να τα έχω ξεχάσει.
Η πολιτική κριτική βεβαίως είναι στοιχείο της δηµοκρατίας και ο
καθένας δικαιούται να έχει τις απόψεις του, για τις οποίες κρίνε-
ται. 

Δεν περίµενα και δεν περιµένω από τη σηµερινή Κυβέρνηση
και τα στελέχη της να κάνουν την αυτοκριτική τους, τώρα που
είδαν τις δυσκολίες, τώρα που είδαν την πραγµατικότητα, για
τους προσβλητικούς χαρακτηρισµούς που απευθύνανε σε εµένα
και σε όσους τότε είχαµε την πολιτική ή την κυβερνητική ευθύνη.

Σήµερα συζητείται το σκάνδαλο της «NOVARTIS» στο οποίο
φέροµαι να έχω ανάµειξη, µε βάση µια γελοία και εντελώς ψευδή
µαρτυρία ενός προστατευόµενου µάρτυρα στην πέµπτη-έκτη κα-
τάθεσή του µετά τις 15 Ιανουαρίου 2018. Η παρέµβασή µου αυτή
σήµερα σε άλλες συνθήκες, σε κανονικές συνθήκες, θα µπο-
ρούσε να περιοριστεί σε µία φράση: Είµαι απόλυτα καθαρός,
ρητά και κατηγορηµατικά. Ουδεµία σχέση ή εµπλοκή έχω µε το
συγκεκριµένο ή οποιοδήποτε άλλο σκάνδαλο. Δεν υπάρχει ούτε
ίχνος εµπλοκής µου, ψάξτε παντού. Οι λογαριασµοί µου είναι στη
διάθεσή σας. Ψάξτε τα πάντα. Δεν θα µε βρείτε πουθενά, γιατί
δεν υπάρχω πουθενά σε τέτοιες υποθέσεις που συνδέονται µε
θέµατα ήθους, εντιµότητας, συµπεριφοράς.

Όπως όµως γνωρίζετε όλοι, δεν είµαστε σε κανονικές συνθή-
κες. Και δεν είµαστε σε κανονικές συνθήκες γιατί στην πραγµα-
τικότητα δεν υφίσταται το τεκµήριο αθωότητας έτσι όπως
τουλάχιστον διεξάγεται ο δηµόσιος διάλογος. 

Πολύ περισσότερο δεν υφίσταται το τεκµήριο αθωότητας όταν
την Κυριακή το βράδυ βγαίνουν τα ονόµατα δέκα πολιτικών προ-
σώπων και την επόµενη ηµέρα κορυφαίοι Υπουργοί µιλούν για
το µεγαλύτερο σκάνδαλο από συστάσεως του ελληνικού κρά-
τους, συνδέοντας απόλυτα τα δέκα πολιτικά πρόσωπα µε το συγ-
κεκριµένο σκάνδαλο. Εδώ υπήρξε και κορυφαίος Υπουργός της
Κυβέρνησης ο οποίος είπε «ας αποδείξουν ότι είναι αθώοι», τόσο
απλά. 

Δεν υφίσταται δυστυχώς το τεκµήριο της αθωότητας σε µια
πολύπαθη κοινωνία όπου, µε ευθύνη όλου του πολιτικού προσω-
πικού της χώρας διαχρονικά, έχει διαµορφωθεί µια τέτοια
άποψη, µια τέτοια εικόνα, ότι όλοι οι πολιτικοί είναι ίδιοι, όλοι οι
πολιτικοί «τα παίρνουν».

Είµαι, λοιπόν, εξοργισµένος όχι γιατί ανησυχώ για την έκβαση
αυτής της υπόθεσης για εµένα, που θα είναι η πλήρης δικαίωσή
µου, γιατί ξέρω πολύ καλά τι έχω κάνει, αλλά για την εντελώς
άδικη και χωρίς το παραµικρό στοιχείο σπίλωση που υφίσταµαι,
τον διασυρµό και τη συκοφαντία.

Άρα, το πρόβληµα µου είναι αυτό που βιώνω σήµερα, δεν είναι
το πώς θα εξελιχθεί η κατάσταση. Είναι αυτό που βιώνω εγώ σή-
µερα και η οικογένειά µου και οι φίλοι µου, που µου συµπαρα-
στέκονται, στους οποίους µε την ευκαιρία πρέπει να πω να
συνεχίσουν να είναι υπερήφανοι για µένα, γιατί όλα αυτά τα
οποία λέγονται δεν έχουν καµµία απολύτως βάση. 

Για τον λόγο αυτό βρίσκοµαι εδώ, λοιπόν, όχι για να απολο-
γηθώ, αλλά γιατί θεωρώ ότι δικαιούµαι να διαµαρτυρηθώ έντονα

για τις αήθεις µεθοδεύσεις και πρακτικές µέσα από τις οποίες
εµπλέκεται το όνοµα µου στην υπόθεση «NOVARTIS». 

Θα µου επιτρέψετε να αναφερθώ πρώτα σε ορισµένες πτυχές
που συνδέονται µε το µεγάλο αυτό θέµα: Υπάρχει σκάνδαλο
«NOVARTIS»; Εάν υπάρχουν δύο-τρεις άνθρωποι σε αυτή τη
χώρα που σε ανύποπτο χρόνο µιλούσαν για τα µεγάλα σκάνδαλα
της υγείας, ο ένας είναι ο Κουτρουµάνης. Τουλάχιστον από το
2000 και µέχρι το 2009 που ανέλαβα καθήκοντα, όχι µόνο µέσα
από τη συµµετοχή στον δηµόσιο διάλογο, αλλά µε γραπτά κεί-
µενα, µε παρεµβάσεις µου, µε εισηγήσεις µου στο Συνέδριο της
Οµοσπονδίας των Εργαζοµένων των Ασφαλιστικών Ταµείων,
όπου είχα την τιµή να είµαι Πρόεδρος, είχα αναδείξει τα µεγάλα
προβλήµατα. 

Επίσης, είχα µιλήσει τότε για την λεηλασία των πόρων των τα-
µείων, πολύ περισσότερο µετά από το 2004 που φαινόταν ότι
υπήρχε ένας εκτροχιασµός. Είχα µιλήσει για όλες αυτές τις µε-
θόδους, που χρησιµοποιούσαν και οι ασφαλιστικές εταιρείες και
οι πάροχοι υπηρεσιών υγείας, για την καθοδηγούµενη, κατευθυ-
νόµενη συνταγογράφηση, για τις εικονικές συνταγές, για µια
σειρά άλλα πράγµατα. Τα έλεγα µονότονα, τα επαναλάµβανα µε
τον κίνδυνο να θεωρηθώ και γραφικός από το 2004. 

Καταθέτω στα Πρακτικά τα επίσηµα πρακτικά της Οµοσπον-
δίας και µέρος από το περιοδικό «ΑΣΦΑΛΙΣΜΕΝΟΣ», του οποίου
είχα την ευθύνη έκδοσης, όπου φαίνεται από το 2000 µέχρι το
2009 τι έλεγα για αυτά τα πράγµατα και πόσο είχα αναδείξει το
τεράστιο πρόβληµα της κατασπατάλησης των πόρων των τα-
µείων και το ενδεχόµενο να πάµε σε χρεοκοπία των ταµείων
λόγω της τεράστιας αύξησης, η οποία παρατηρήθηκε κυρίως µε-
ταξύ των ετών 2004-2009. 

(Στο σηµείο αυτό κ. Γεώργιος Κουτρουµάνης καταθέτει για τα
Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Άρα, στο ερώτηµα αν υπάρχει σκάνδαλο ή δεν υπάρχει, η
άποψή µου είναι ότι βεβαίως, και υπάρχει σκάνδαλο, το οποίο
είναι αυτονόητο ότι πρέπει να διερευνηθεί, και δεν είναι το µόνο
σκάνδαλο. Στον χώρο της υγείας υπάρχουν σκάνδαλα διαχρο-
νικά, σκάνδαλα µεγαλύτερα ή µικρότερα. Και σήµερα, αν ψάξετε,
υπάρχουν σκάνδαλα, υπάρχει κατευθυνόµενη συνταγογράφηση,
υπάρχουν µια σειρά άλλα πράγµατα. Όµως, εγώ δεν µίλησα ποτέ
και δεν ενοχοποίησα τους πολιτικούς, αλλά τους έκρινα για τις
πολιτικές τους ευθύνες. Ανέδειξα τις πολιτικές ευθύνες. Είπα
τότε ότι υπάρχει ανοχή σε αυτό το µεγάλο πρόβληµα, το φαινό-
µενο κατασπατάλησης, λεηλασίας των πόρων των ταµείων, αφαί-
µαξης των χρηµάτων των εργαζοµένων. Από κει και µετά, δεν
είχα κανένα στοιχείο για να αποδώσω ευθύνες που έχουν να κά-
νουν µε την ηθική του κάθε πολιτικού προσώπου. 

Θα ρωτήσει κάποιος καλόπιστα: Κουτρουµάνη, καλά µας τα
λες. Όµως, τι έκανες, όταν ήρθες στην Κυβέρνηση και ανέλαβες
καθήκοντα; Να πω ότι, όταν ήρθα στην Κυβέρνηση, ήµουν από-
λυτα συνεπής. Άσκησα τα καθήκοντά µου υποδειγµατικά και µε
γνώµονα µόνο το δηµόσιο συµφέρον, την εξυπηρέτηση του δη-
µοσίου συµφέροντος. 

Και εξηγούµαι: Δεν θα κάνω, βέβαια, απολογισµό, γιατί αυτό
δεν είναι το αντικείµενο σήµερα, αλλά θέλω να σταθώ σε ορι-
σµένα γεγονότα για να φωτίσω, αν θέλετε, ορισµένες πλευρές
και να δοθεί η δυνατότητα σε κάποιους, που τους ακούω να λένε
πράγµατα τα οποία δεν έχουν καµµία σχέση µε την πραγµατικό-
τητα, να καθίσουν να διαβάσουν και να παρακολουθήσουν τα
πραγµατικά γεγονότα. 

Τον Οκτώβριο του 2009, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όταν µε
τον Ανδρέα τον Λοβέρδο αναλάβαµε τα καθήκοντα στο Υπουρ-
γείο Εργασίας –ο οµιλών αρχικά ως Υφυπουργός-, η φαρµακευ-
τική δαπάνη ήταν 5,6 δισεκατοµµύρια –δεν είναι 5,1 το σωστό,
είναι 5,6, γιατί δεν είχαν συγκεντρωθεί όλα τα στοιχεία από όλα
τα ταµεία- και, αν θέλετε, η εξωνοσοκοµειακή περίθαλψη και συ-
νολικά οι δαπάνες υγείας ήταν 10,8 δισεκατοµµύρια ευρώ, αυ-
ξηµένες την τελευταία εξαετία περίπου κατά 160%. 

Είναι, όµως, απόλυτα ανακριβές αυτό που ακούω να λέγεται
και µέσα από τη Βουλή, αλλά και στον δηµόσιο διάλογο, ότι η
τρόικα επέβαλε τη µείωση της φαρµακευτικής δαπάνης ή εν
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πάση περιπτώσει το συµµάζεµα αυτής της υπόθεσης. Η αλήθεια
είναι ότι εµείς, ο Ανδρέας ο Λοβέρδος και εγώ, σε συνεννόηση
µε τους συναρµόδιους Υπουργούς, που τότε ήταν οι Υπουργοί
Υγείας και Υπουργός Ανάπτυξης µε τα καθήκοντα και του Υπουρ-
γείου Εµπορίου, σε συνεννόηση µε τον τότε Πρωθυπουργό κ.
Παπανδρέου παρουσιάσαµε ένα ολοκληρωµένο σχέδιο στις δια-
πραγµατεύσεις µε την τρόικα, το οποίο είχαµε ξεκινήσει ήδη να
εφαρµόζουµε από τον Νοέµβριο του 2009, µε στόχο το δραστικό
περιορισµό της φαρµακευτικής δαπάνης και βέβαια και όλων των
υπόλοιπων δαπανών, εκεί που θεωρούσαν ότι υπήρχε κατασπα-
τάληση πόρων. 

Η συνεννόηση και η σύµπραξη των Υπουργών ήταν εντελώς
αναγκαία, γιατί δεν υπήρχε στο Υπουργείο Εργασίας η αρµοδιό-
τητα για την τιµολόγηση των φαρµάκων ή για τη λίστα των φαρ-
µάκων. Ήταν στα άλλα δυο Υπουργεία. Άρα, χωρίς τη συνεν-
νόηση και τη σύµπραξη δεν θα µπορούσε ποτέ να υπάρξει το
αποτέλεσµα που θέλαµε. 

Το Υπουργείο Εργασίας, όµως, ήταν το επισπεύδον Υπουρ-
γείο, γιατί είχε το πρόβληµα. Γιατί τα ασφαλιστικά ταµεία τα
οποία εποπτεύει πλήρωναν τον λογαριασµό και τις συνέπειες
µιας µεγάλης σπατάλης. Γιατί η µείωση των δαπανών στον συγ-
κεκριµένο τοµέα ήταν επιβεβληµένη στην προσπάθεια διασφά-
λισης της βιωσιµότητας των ταµείων. 

Εµείς –και προσωπικά ο οµιλών- στις 23 Απριλίου 2010, όταν
ξεκινούσαν οι διαπραγµατεύσεις µε την τρόικα µε επικεφαλής
από την πλευρά τους τον κ. Kαρόνε–είναι γνωστός, εκπρόσωπος
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής- παρουσιάσαµε ένα ολοκληρωµένο
σχέδιο µείωσης των δαπανών και εξορθολογισµού του σε άλλα
πεδία. Δεν είχε µόνο τη φαρµακευτική περίθαλψη, είχε µια σειρά
από δράσεις, ένα γιγαντιαίο πακέτο 4,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ.
Έπρεπε να µειωθούν οι δαπάνες µέσα, αν θέλετε, και από τον
έλεγχο της πληρωµής των συντάξεων, φυσικά µέσα από την ηλε-
κτρονική συνταγογράφηση και µέσα από τον έλεγχο των αναπη-
ρικών συντάξεων. Όλο αυτό το πακέτο ήταν 4,5 δισεκατοµµύρια
ευρώ, γιατί αυτά έπρεπε να γίνουν και γιατί µε αυτά θα µπορού-
σαµε να αποτρέψουµε τις µεγάλες µειώσεις που µας πίεζαν να
κάνουµε τότε στις συντάξεις. 

Ο στόχος, βέβαια, δεν επετεύχθη µε συνηθισµένες πρακτικές.
Ήµασταν πραγµατικά σε µια πλήρη συνεργασία µε τα συναρµό-
δια Υπουργεία και είχαµε καθηµερινή επικοινωνία και µε τους δι-
οικητές των ταµείων, προκειµένου να βρίσκεται σε µια πλήρη
εξέλιξη το πρόγραµµα.

Εµείς επανασυστήσαµε την ΥΠΕΔΥΦΚΑ, που τη βρήκαµε δια-
λυµένη το 2009, για να κάνει τους ελέγχους, για να βρεθούν αυτά
τα φάρµακα στα πηγάδια, αν θυµάστε, για να βρεθούν στα ράφια
φαρµακείων πληρωµένα φάρµακα από τον ελληνικό λαό και τα
ξαναπουλούσαν, γιατί απλά δεν τα είχαν πάρει οι ασφαλισµένοι,
τις πλαστές συνταγές και µια σειρά άλλα πράγµατα. 

Να θεσµοθετήσουµε και να εφαρµόσουµε την ηλεκτρονική
συνταγογράφηση. Να ζητήσουµε από τους διοικητές των ασφα-
λιστικών ταµείων την ενεργοποίηση όλων των ελεγκτικών µηχα-
νισµών, να προωθήσουµε τη σύµπραξη των ταµείων, µέχρι τη
δηµιουργία του ΕΟΠΥΥ. 

Συνεργαστήκαµε –και πρέπει να το αναφέρω- και µε την κ. Ξε-
νογιαννακοπούλου και µε την κ. Κατσέλη, τότε που είχαν την αρ-
µοδιότητα στα άλλα δυο Υπουργεία και βέβαια αυτές οι επιλογές
µας και οι δράσεις µας συνεχίστηκαν και από τις επόµενες κυ-
βερνήσεις. 

Το αποτέλεσµα ήταν σηµαντικό, τουλάχιστον στην περίοδο
που εγώ ασκούσα εκεί τα καθήκοντά µου, αλλά συνεχίστηκε και
από τον κ. Βρούτση που βλέπω εδώ µπροστά µου και από τους
άλλους Υπουργούς, έτσι ώστε να µπορέσει κάποια στιγµή να
υπάρξει ένας εξορθολογισµός και να λυθεί ένα τεράστιο πρό-
βληµα, το οποίο είχε οδηγήσει σε πολύ µεγάλο έλλειµµα τα
ασφαλιστικά ταµεία. 

Το γεγονός ότι η τρόικα υιοθέτησε αυτό το σχέδιο και εντάχ-
θηκε στο µνηµόνιο µε δική µας πρόταση, δεν σηµαίνει ότι µας το
επέβαλε. Το σχέδιο αυτό ήταν δικό µας, καταδικό µας, ήταν προ-
εκλογική δέσµευση. Ήµουν από εκείνους που είχαν συνδιαµορ-
φώσει το πρόγραµµα του ΠΑΣΟΚ και πάντα στο πρόγραµµα
αυτό υπήρχε η αναφορά στο συγκεκριµένο πρόβληµα και στον

συγκεκριµένο τοµέα. 
Είναι γεγονός ότι από το 2004 µέχρι το 2009 υπήρξε εκτροχια-

σµός. Το είπα και πριν. Πότε άρχισε να µειώνεται δραστικά η
φαρµακευτική δαπάνη; Άρχισε να µειώνεται από τον Μάιο του
2010 και σταδιακά µέχρι το τέλος του 2011 είχαµε ήδη µία πολύ
µεγάλη µείωση, της τάξεως του 40%. 

Καταθέτω τα στοιχεία τα οποία δείχνουν την πορεία της φαρ-
µακευτικής δαπάνης τα δύο πρώτα χρόνια, καθώς και των δαπα-
νών υγείας συνολικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο κ. Γεώργιος Κουτρουµάνης καταθέτει για
τα Πρακτικά τους προαναφερθέντες πίνακες, οι οποίοι βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Από τον Μάιο και µετά υπήρχαν µειώσεις, οι οποίες ήταν 30%
στο ΙΚΑ, 18% στον ΟΓΑ, 22% στον Οργανισµό Ασφάλισης Ελεύ-
θερων Επαγγελµατιών, 31% στον ΟΠΑΔ. Και αυτά χωρίς αύξηση
της συµµετοχής στο φάρµακο, που άκουσα προηγουµένως να
λέγεται. Ποια αύξηση συµµετοχής του ασφαλισµένου στο φάρ-
µακο υπήρξε εκείνη την περίοδο; Καµµία. Ήταν 0%, 10% και 25%
η συµµετοχή. Αυτή ήταν η συµµετοχή από το 1992. 

Έτσι, λοιπόν, είχαµε τη µεγάλη µείωση. Πάντως, στη δική µου
θητεία από τα 5,6 δισεκατοµµύρια ευρώ έφτασε τα 2,85 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ. Στη δική µου κυβερνητική θητεία -όχι βέβαια ως
προσωπικό έργο, αλλά συνολικό- η δαπάνη για την υγεία από τα
10,8 δισεκατοµµύρια ευρώ έφτασε στα 6,6 δισεκατοµµύρια ευρώ
µέσα από µία µεγάλη προσπάθεια. 

Μετά από όλα αυτά -δεν µιλάω για τα θέµατα ηθικής τάξεως,
στα οποία θα έρθω αµέσως µετά- µπορεί κάποιος να κατηγορή-
σει τον Κουτρουµάνη ή οποιονδήποτε συµµετείχε τότε σε εκείνη
την κυβέρνηση για πολιτικές ευθύνες; Λέω για τη δική µου πε-
ρίοδο. Πολύ περισσότερο µπορεί κάποιος να έρθει σήµερα µε
µία µαρτυρία εντελώς έωλη, εντελώς αστεία, και να θεωρήσει ότι
και ο Κουτρουµάνης και κάποιοι άλλοι εµπλέκονται και ενέχονται
σε αυτή την υπόθεση του µεγάλου σκανδάλου; 

Η µόνη µαρτυρία, κυρίες και κύριοι, που υπάρχει, αν διαβά-
σατε την δικογραφία, είναι αυτή ενός µάρτυρα µε το ψευδώνυµο
«Σαράφης», ο οποίος στην τέταρτη, πέµπτη κατάθεση, όπως
είπα, λέει το εξής: «Έµαθα ότι κάποιο στέλεχος της «NOVARTIS»
ζήτησε από τη µητρική εταιρεία 500.000 ευρώ…» -Πότε αυτά; Τον
Μάρτιο του 2012- «…για να τα χρησιµοποιήσει σε ένα πρό-
γραµµα, το οποίο περιλάµβανε και χρηµατισµό κυβερνητικών
αξιωµατούχων, προκειµένου να έχει µία ευνοϊκή µεταχείριση η
εταιρεία». 

Τον Μάρτιο που ήµασταν υπ’ ατµόν, δηλαδή ένα µήνα πριν από
τον Μάιο που φύγαµε, έκανε σχεδιασµό η εταιρεία να πάρει τις
500.000 ευρώ, να τις πάρει κάποιος από τους Υπουργούς, να τις
µοιράσει σε δώδεκα διεφθαρµένους, µεταξύ των οποίων είναι ο
Κουτρουµάνης, ο Βενιζέλος και δέκα Γραµµατείς. 

Αυτή είναι η µόνη µαρτυρία που υπάρχει. Δεν λέει ότι έδωσε
χρήµατα κανένας. Δεν λέει αν τα πήρε αυτά τα χρήµατα η εται-
ρεία από τη µητρική. Αυτό είναι. Και µε αυτό καλούµαι εγώ σή-
µερα να δώσω εξηγήσεις ενώπιόν σας, διασύροµαι, συκοφα-
ντούµαι. Και ρωτώ: Με ποιο δικαίωµα άραγε; 

Σας ανέπτυξα µία συγκεκριµένη πορεία. Σε ποιον έδωσα το δι-
καίωµα, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, να διασύροµαι σήµερα µε
αυτόν τον τρόπο; Και όπως είπα, δεν µε ενδιαφέρει το αποτέλε-
σµα. Ξέρω ποιο θα είναι το αποτέλεσµα. Με ενδιαφέρει η πορεία.
Με ενδιαφέρει αυτό που ζω εγώ και η οικογένεια µου αυτές τις
µέρες. Αυτό µε ενδιαφέρει. 

Δεν έχω δώσει το παραµικρό δικαίωµα στην πολύχρονη πα-
ρουσία µου στον δηµόσιο βίο να αµφισβητηθεί το ήθος και η ακε-
ραιότητά µου. Ό,τι έχω κάνει στη ζωή µου το έχω κάνει µόνο
µέσα από σκληρή δουλειά. Ποτέ δεν µπήκα στον πειρασµό να
συζητήσω οτιδήποτε έχει να κάνει µε παράνοµες πράξεις.
Έφυγα φτωχότερος από την πολιτική και χρεωµένος. Μπορεί ο
καθένας να διαβάσει οτιδήποτε µέσα από τη δικογραφία και να
πει ότι υπάρχει έστω ένα ψήγµα, ένα ίχνος, µια υπόνοια ότι αυτός
ο άνθρωπος είναι αναµειγµένος σε αυτήν την υπόθεση; 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ)

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν ήµουν από εκείνους που πα-
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ρέµεινε τίµιος, επειδή δεν µπορούσε να είναι άτιµος. Κάθε άν-
θρωπος που ασκεί εξουσία µπορεί, αν το έχει η κούτρα του, να
µπει σε τέτοιες λογικές. Εµένα δεν το είχε ποτέ. Εγώ επέλεξα να
είµαι τίµιος, γιατί αυτό ήταν και είναι στάση ζωής. Δεν µπορώ λοι-
πόν και δεν ανέχοµαι να κατηγορούµαι, όταν έδωσα τον καλύ-
τερο εαυτό µου και την ψυχή µου σε εκείνο το Υπουργείο δυόµισι
χρόνια. Γέρασα –αν θέλετε- δέκα χρόνια εκεί πέρα, για να υπε-
ρασπιστώ το δηµόσιο συµφέρον, για να µη συµβεί στη χώρα
αυτή το χειρότερο. Σήµερα να καλούµαι να δώσω εξηγήσεις,
επειδή ένας µάρτυρας είπε: «Θα έπαιρνε, για να…»; Είναι αυτό
µαρτυρία µε την οποία µπορεί να κατηγορηθεί ένας άνθρωπος; 

Εξάλλου, ουδέποτε συνάντησα κανέναν από την εταιρεία ούτε
ήξερα κανέναν ποτέ. Ο Φρουζής ήρθε, ως Αντιπρόεδρος –αν θυ-
µάµαι καλά- του ΣΦΕΕ, στο Υπουργείο µαζί µε τον Πρόεδρο κ.
Φιλιώτη και άλλα πέντε, έξι άτοµα. Ποτέ δεν συναντήθηκα κατά
µόνας και µε κανένα στέλεχος. Ποτέ δεν µου ζήτησαν τίποτα.
Ποτέ δεν έχει καµµία επικοινωνία µαζί τους. 

Για να κλείσω, θέλω να ρωτήσω το εξής: Κύριοι Βουλευτές της
κυβερνητικής πλειοψηφίας, για ποιο ηθικό πλεονέκτηµα, πραγ-
µατικά, µπορείτε να µιλάτε, όταν χρησιµοποιείτε αυτές τις πρω-
τόγνωρες µεθόδους, όταν χρησιµοποιείτε ένα σκάνδαλο µε το
οποίο σπιλώνετε ανθρώπους σαν κι εµένα; Και αυτό το λέω ευ-
θέως και σας κοιτάζω στα µάτια. 

Εκείνο που θεωρώ πλέον –γιατί ό,τι έγινε, έγινε- υποχρέωσή
σας είναι να συµβάλετε να υπάρξει άµεση διερεύνηση όλης της
υπόθεσης σε βάθος. Όλες οι µαρτυρίες, όλες οι κατηγορίες θα
πρέπει να ερευνηθούν από την προανακριτική επιτροπή της Βου-
λής, µε τους µάρτυρες παρόντες, είτε τους θέλετε προστατευό-
µενους είτε µη προστατευόµενους. Να είναι όµως παρόντες.
Χωρίς καµµιά παραγραφή.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Γιατί τα θέµατα αυτά µπορούν να συζητηθούν στην προανα-
κριτική ή προκαταρκτική επιτροπή της Βουλής και να αναδειχ-
θούν οι ευθύνες, όπου υπάρχουν. Όχι, όµως, στη παραγραφή
για να µείνει η ρετσινιά σε κάποιους. 

Αν θέλετε, σε ό,τι µε αφορά, το χειρότερο που µπορεί να συµ-
βεί είναι να υπάρξει αύριο µία απόφαση παραγραφής και να µεί-
νει η σκιά και η ρετσινιά. 

Δεν το θέλω και γι’ αυτό κάντε έστω σήµερα το χρέος σας,
τουλάχιστον να διερευνηθεί σε βάθος η όλη υπόθεση. 

Στη δική µου θέση µπορεί να βρεθεί καθένας από εσάς ή από
εσάς, από όλους, όταν στον πολιτικό βίο επικρατούν οι σκοπιµό-
τητες. Δεν ήµουν ποτέ από αυτούς που λειτουργούσαν έτσι, γιατί
ήταν έξω από τις αξίες και τις αρχές µου. Ωστόσο όταν ακολου-
θούνται αυτές οι µεθοδεύσεις, όπως αυτές ακολουθούνται σή-
µερα, να είσαστε σίγουροι ότι πολλοί αθώοι µπορούν να
τυλιχτούν σε µια κόλλα χαρτί από τους πολιτικούς τους αντιπά-
λους. 

Τελειώνω λέγοντας ας είναι τουλάχιστον αυτή η υπόθεση µια
αφορµή, µια αφετηρία για όλες τις αλλαγές που πρέπει να γί-
νουν, ώστε να έχουµε ένα πραγµατικό κράτος δικαίου που µπο-
ρούν να εµπιστευτούν οι πολίτες του.

Σας ευχαριστώ για την προσοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ και της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Η συνάδελφος κ. Εύη Χριστοφιλοπούλου από τη Δηµοκρατική

Συµπαράταξη έχει τον λόγο.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ατµόσφαιρα έχει βαρύνει.

Είναι πραγµατικά λίγοι οι συνάδελφοι στα έδρανα του ΣΥΡΙΖΑ
που έχουν τη διάθεση, αν θέλετε, και την αντοχή να ακούν αλή-
θειες. Γιατί από την ώρα που ξεκίνησαν οι «φερόµενοι», αλήθειες
ακούγονται.

Αφήστε, κύριε Υπουργέ, το ΠΑΣΟΚ. Μη λερώνετε τη λέξη λέ-
γοντάς τη. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ναι, θα σας πει το ΠΑΣΟΚ και

θα το ακούσετε! Διότι αντί να χρησιµοποιήσουµε το πραγµατικό
σκάνδαλο «NOVARTIS» για να αναδείξουµε αµαρτωλές πτυχές
της ιστορίας του φαρµάκου, εµείς τι κάνουµε; Συγκαλύπτουµε
και κουκουλώνουµε µε τη λάσπη στον ανεµιστήρα µε διπλό
στόχο. Ο ένας είναι αυτός που είπα, να κουκουλώσουµε πράγ-
µατα και θα πω κι εγώ µετά γιατί. Ο άλλος είναι να σπιλώσουµε
τους πολιτικούς µας αντιπάλους παραβιάζοντας το κράτος δι-
καίου. Αλλά δεν θα σας περάσει. 

Εµείς απαιτούµε, κύριε Υπουργέ της Δικαιοσύνης που γελάτε,
τώρα πραγµατική προανακριτική επιτροπή µε όλες τις αρµοδιό-
τητες. Να λάµψουν όλα! Να ανοιχτούν λογαριασµοί, να έρθουν
µάρτυρες, να πάνε όλα τα στοιχεία στο φως τώρα! Όχι σε προ-
ανακριτική-µαϊµού που είπε ο εισηγητής σας, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ,
γιατί «µούφα» είναι και µαϊµού µια τέτοια προανακριτική που λέει
«δήθεν», το οποίον «διότι». 

Και ο κύριος Πρόεδρος της Βουλής εξέδωσε σωστά µια ηµε-
ρήσια διάταξη που περιέγραφε τα αδικήµατα και προανήγγειλε
µια πραγµατική επιτροπή προανάκρισης, κύριε Πρόεδρε. Όµως,
η πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ λέει άλλα κι αυτό σηµαίνει ότι πάτε να
συγκαλύψετε και πάτε να σύρετε και να διασύρετε ανθρώπους.

Αλλά ας πούµε κι εµείς κάποιες αλήθειες. Ας πάρουµε λίγο τα
πράγµατα από την αρχή και ας θέσουµε το δάκτυλο επί τον
τύπον των ήλων. Θεσµοθετούµε ως ΠΑΣΟΚ για πρώτη φορά τη
λίστα φαρµάκων, όταν βλέπουµε ότι η δαπάνη η φαρµακευτική
αρχίζει να ανεβαίνει και θέτουµε περιορισµούς στη συνταγογρά-
φηση. Έρχεται το 2004 η κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και
τι κάνει; Καταργεί και τη λίστα φαρµάκου και όλους τους περιο-
ρισµούς. 

Θα διαβάσω µόνο δυο λέξεις από την προειδοποίηση του ει-
σηγητή του ΠΑΣΟΚ τότε στη Βουλή, του Έκτορα Νασιώκα. Είπε
τότε ο κ. Νασιώκας: «Κυρίες και κύριοι, -µιλώντας στην τότε κυ-
βέρνηση του Κώστα Καραµανλή- δεν θα επιβαρύνει µόνο αυτή η
κατάργηση τη φαρµακευτική δαπάνη, αλλά θα την εκτοξεύσει
στα ύψη, δηµιουργώντας τεράστια βάρη στα ταµεία και στους
ίδιους τους ασφαλισµένους». 

Δυστυχώς, ο κ. Νασιώκας επαληθεύθηκε και η δαπάνη, όπως
ακούσαµε πριν, εκτοξεύθηκε µεταξύ 2004 και 2009 από 2,4 δισε-
κατοµµύρια ευρώ στα 5,6 δισεκατοµµύρια ευρώ. Υπερδιπλασιά-
στηκε.

Σε όλο αυτό το διάστηµα, που είχαν καταργηθεί τα πάντα, το
ΠΑΣΟΚ προετοίµαζε τις προτάσεις του, όπως ακούσατε. Έρχε-
ται, λοιπόν, ξανά το ΠΑΣΟΚ στην κυβέρνηση και θεσµοθετεί
πραγµατικά εργαλεία, την ηλεκτρονική συνταγογράφηση, τον
ΕΟΠΥΥ, περιορισµούς στις παροχές, κανόνες στην τιµολόγηση,
στις παροχές. Παίρνει την τιµολόγηση από το Υπουργείο Εµπο-
ρίας και την πάει εκεί που πρέπει, στο Υπουργείο Υγείας.

Τι κάνει τότε ο ΣΥΡΙΖΑ, αλήθεια, κύριοι Υπουργοί, εκτός από
το να χτίζετε, κύριε Ξανθέ, Υπουργούς και να τραµπουκίζετε λέ-
γοντάς µας γερµανοτσολιάδες; Τι άλλο κάνατε; Συζητούσατε µε
όλους τους παράγοντες του φαρµάκου, αφού ακούσατε και εδώ
ότι κάποιος από αυτούς είπε ότι θα µετατρέψει τα εκλογικά κέν-
τρα σε κέντρα του ΣΥΡΙΖΑ. 

Αυτό κάνατε, κλείνατε το µάτι σε όλους και σε όλα µέχρι που
γίνατε Κυβέρνηση και, ω του θαύµατος, ξεχάσατε να τιµολογή-
σετε τα φάρµακα, κύριε Ξανθέ και κύριε Κουρουµπλή. Γι’ αυτό ο
κ. Κεγκέρογλου και ο κ. Λοβέρδος κι εγώ κάναµε τη µηνυτήρια
αναφορά, γιατί αναρωτιόµαστε ποιοι κέρδισαν εκατοµµύρια διότι
δεν µειώθηκαν τα φάρµακα που θα µειώνονταν. Και γιατί το κά-
νατε αυτό µε βάση τη δική σας λογική; Είχατε κάποιο όφελος; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλα αυτά πρέπει να εξεταστούν
από µια κανονική προανακριτική επιτροπή µε πλήρεις ανακριτι-
κές αρµοδιότητες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα κι εγώ την ανοχή σας για λίγο, όπως
και οι υπόλοιποι.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η υπόθεση «NOVARTIS», που
είναι πραγµατική, θα µπορούσε πράγµατι να αποτελέσει αφετη-
ρία και ευκαιρία, αφετηρία να αποκαλυφθούν πραγµατικά κυκλώ-
µατα, αυτά που εσείς θέλετε να κουκουλώσετε και ευκαιρία να
χαράξουµε µια νέα πολιτική για το φάρµακο.
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Τι έγινε, όµως, αντ’ αυτού; Η καλοστηµένη σκευωρία, που έχει
από όλα. Προσέξτε. Έχει ένα σφιχταγκάλιασµα της Κυβέρνησης
και της δικαιοσύνης πρωτοφανές. Πρωθυπουργός και Υπουργοί
έχουν γίνει προφήτες. Εδώ και ένα χρόνο µας έχουν πει τι έχει ο
φάκελος. Ανατρέξτε σε οµιλία του κ. Τσίπρα. Ανατρέξτε στον φι-
λοκυβερνητικό Τύπο. 

Τα ξέραµε όλα εδώ και µήνες. Ετοιµαζόταν το FBI, όπως
άκουσα.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Δεν είπε τι λέει ο φάκελος.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Το λέτε αλήθεια; Τα επ-

τά ονόµατα του FBI µήπως ήταν εκείνα που η κ. Τουλουπάκη
έστειλε; Περί τίνος οµιλούµε εδώ; Όπως µας αρέσει τα παρου-
σιάζουµε; 

Και οι περίφηµοι whistleblowers, που αναφέρθηκε ο οµιλητής
του ΣΥΡΙΖΑ πριν, για το NOVARTIS GATE, τι είναι αλήθεια και
γιατί είναι προστατευόµενοι και γιατί αυξήθηκε, άραγε, η προ-
στασία τους; 

Εκ των υστέρων, κύριε Υπουργέ της Δικαιοσύνης, πώς το κρί-
νετε αυτό, αλήθεια, όπου γελούσατε πριν λίγο, σε µια τόσο σο-
βαρή υπόθεση; Έχουµε και µάρτυρες αυξηµένης προστασίας
και µειωµένης αξιοπιστίας, που αφηγούνται γενικώς.

Θα αναφέρω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µόνο ένα leitmotiv,
το οποίο έρχεται και επανέρχεται σε όσους διαβάζαµε αυτήν τη
διάτρητη δικογραφία.

«Θεωρώ…» -λένε κατ’ επανάληψη οι περισσότεροι από τους
κουκουλωµένους µάρτυρες, όλοι, και οι τρεις- «…αντίθετο στη
λογική των πραγµάτων…» -αυτό το κλισέ επαναλαµβάνεται, προ-
σέξτε- «…ο Υπουργός να έλαβε ως δώρο κάποιο ποσό κάτω των
200.000 ευρώ» και πάει λέγοντας. Αυτό έρχεται και επανέρχεται
και παραπέµπει σε µια διχαστική κατάσταση, όπου οι µάρτυρες
δεν είναι αληθινοί µάρτυρες. Οι µάρτυρες αφηγούνται γενικώς.
Να έλθουν, λοιπόν, στην εξεταστική επιτροπή και να τα ακού-
σουµε όλα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ, επι-
λέξατε στριµωγµένοι από τα εθνικά και όχι µόνο να είστε θιασώ-
τες των πιο βρώµικων πολιτικών, να µιµηθείτε τους προκατόχους
σας, τους συκοφάντες, που έστησαν το βρώµικο 1989. Μόνο που
τώρα αντί για «pampers» έχουµε τροχήλατες βαλίτσες. 

Εµείς θα επιµείνουµε στην πρότασή µας για πλήρη εξεταστική
επιτροπή. Η αλήθεια θα λάµψει. Θα ξεχωρίσει η ήρα από το
στάρι.

Και να ξέρετε ένα πράγµα: η Iστορία εκδικείται όσους δεν λαµ-
βάνουν από αυτή τα αναγκαία µαθήµατα. Εάν δεν λάµψει τώρα
µε την πραγµατική προανακριτική, θα λάµψει µετά τη λαϊκή ετυ-
µηγορία. Και η ανεξάρτητη δικαιοσύνη θα κληθεί να καταλογίσει
τις πραγµατικές ευθύνες, τόσο όσον αφορά το φάρµακο όσον
αφορά και τη «NOVARTIS», αλλά και όσον αφορά τη στηµένη
σκευωρία που κατασκευάσατε για να σπιλώσετε τους πολιτικούς
σας αντιπάλους. Οι µάσκες θα πέσουν και οι κουκούλες θα
βγουν!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ο συνάδελφος κ. Χρή-
στος Παππάς, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Χρυσής
Αυγής, έχει τον λόγο. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Αναλώθηκε πολύς χρόνος πριν περά-
σουµε στην ουσία της συζήτησης για παρεµπίπτοντα θέµατα, για
θέµατα διαδικασίας και έγινε µεγάλη συζήτηση για το θέµα των
καλπών. 

Παρ’ όλο που κατανοούµε την ιδιοτέλεια της Αξιωµατικής Αν-
τιπολιτεύσεως περί του αριθµού των καλπών και παρ’ όλο που
είναι πασιφανής η υποκριτική στάση και των δύο, δηλαδή και της
Νέας Δηµοκρατίας αλλά και του ΣΥΡΙΖΑ, θα µπω στον πειρασµό
να τοποθετηθώ και πάλι στο θέµα του αριθµού των καλπών. Και
παρακαλώ, προσέξτε µε. Δεν θέλω σε καµµία των περιπτώσεων
να θεωρηθεί ότι η επανατοποθέτηση αυτή είναι αλλαγή στάσης. 

Μιλήσαµε –και το άκουσε όλος ο ελληνικός λαός- για την
ανάγκη δέκα ή µάλλον καλύτερα έντεκα καλπών, για να συµπε-
ριλάβουµε και τον κ. Κουρουµπλή, ο οποίος σκανδαλωδώς στο
σκάνδαλο «ΝΟVARTIS» προστατεύεται από την Κυβέρνηση. 

Εµείς θέλουµε µία κάλπη και µία επιτροπή και ένα δικαστήριο.

Μία κάλπη που θα αφορά τα εµπλεκόµενα πολιτικά πρόσωπα σε
ένα από τα µεγαλύτερα σκάνδαλα της νεότερης πολιτικής ιστο-
ρίας, µία κάλπη για την υποδούλωση της Ελλάδας, µία κάλπη για
τη δήµευση των περιουσιακών στοιχείων της χώρας, µία κάλπη
για τη δήµευση της δηµόσιας περιουσίας, αξίας άνω του 1 τρι-
σεκατοµµυρίου, µία κάλπη για τις τράπεζες, µία κάλπη για τη δή-
µευση του εθνικού πλούτου και µία κάλπη για τους ηθικούς
αυτουργούς, που οδήγησαν χιλιάδες Έλληνες στην αυτοκτονία.
Επίσης, θέλουµε µία κάλπη για την εθνοπροδοτική πολιτική των
ανοιχτών συνόρων και του εξισλαµισµού της πατρίδας µας, µία
κάλπη για την προδοσία της πατρίδας, µέσω της παροχής, έστω
και σύνθετης ονοµασίας, την παράδοση δηλαδή του ιερού ονό-
µατος της Μακεδονίας µας, που σύσσωµο το µνηµονιακό, δηµο-
κρατικό, συνταγµατικό, αντιπατριωτικό –πείτε το όπως θέλετε-
τόξο, προάγει. 

Προφανώς και είναι τεράστιο σκάνδαλο το σκάνδαλο «NOVAR-
TIS», ένα εγκληµατικό διεθνές σκάνδαλο που αφορά την υγεία
και, εφόσον είναι αληθή αυτά που µαρτυρούνται στη δικογραφία,
αφορά δεκάδες δισεκατοµµύρια ευρώ, αφορά πολιτικά πρό-
σωπα, αφορά µέσα µαζικής ενηµέρωσης, ιδιώτες, νοσοκοµεία
κ.λπ.. 

Προσέξτε µε, όµως: Αυτό αφορά µία εταιρεία του κλάδου, µία
πολυεθνική. Και γεννάται εδώ το ερώτηµα: Οι υπόλοιπες πολυε-
θνικές επορεύοντο και πορεύονται µε τον σταυρό στο χέρι; 

Προσέξτε επίσης, γιατί οµιλούµε για πολυεθνικές ενός κλάδου
της παραγωγής, του εµπορίου, της δηµόσιας ζωής. Μήπως θα
πρέπει να µιλήσουµε και για πολυεθνικές, δηλαδή για τεράστια
οικονοµικά συµφέροντα –και εγχώρια, εάν θέλετε- στους υπόλοι-
πους κλάδους και δραστηριότητες;

Δεν κοµίζω γλαύκας εις Αθήνας. Απλώς κάνω έκκληση στην
κοινή λογική και σε όσα διαισθάνεται και γνωρίζει ο ελληνικός
λαός, αυτός ο δυστυχής λαός, ο πάντα ευκολόπιστος και πάντα
προδοµένος. 

Για παράδειγµα, για να επιβεβαιωθεί το πάρτι των πολυεθνι-
κών, το οποίο συνεχίζεται στην πατρίδα µας σε όλα τα επίπεδα: 

Εφηµερίδα «ΑΠΟΨΗ», κυριακάτικο δηµοσίευµα, διαβάζουµε
από εκεί: «Στο πόνηµα αυτό ο «εγκέφαλος» αντιπρόεδρος της
«NOVARTIS» αναπτύσσει σχέδια εξάπλωσης της εταιρείας σε
όλους τους τοµείς. Αναφέρεται στο τότε περιβάλλον της υγείας,
στις επιβεβληµένες στρατηγικές ενέργειες, στις τεχνικές πρό-
σβασης στην αγορά της υγείας, στις δηµόσιες σχέσεις, στο
ασφαλιστικό τµήµα και διάφορα άλλα.» Σηµειώνει επιγραµµατικά
«του Φρουζή». Αυτά τα δύο σηµεία είναι τα µόνα που σχετίζονται
µε όλα και διάφορα γκρουπ εµπλεκοµένων που αλληλοεπιδρούν
και έτσι επιτυγχάνουµε τους φιλόδοξους στόχους για τον επικε-
φαλής της Επιτροπής Ανταγωνισµού. 

Τελειώνει δε το έγγραφό του µε την εξής εκπληκτική παρά-
γραφο: «Τέλος, θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι είµαι πλήρως ευ-
θυγραµµισµένος πως όλοι δρούµε σαν οµάδα και σε κάθε
περίπτωση θα πρέπει να χαιρετίζω όποτε βλέπω πως µε ένα
µικρό ποσό ο επικεφαλής της Επιτροπής Ανταγωνισµού µπορεί
να προσεγγιστεί φέρνοντας πίσω τεράστια οφέλη». 

Ιδού, λοιπόν, γιατί πρέπει να καταγγελθεί οµοίως και η Κυβέρ-
νηση και η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, η Κυβέρνηση για την προ-
σχηµατική και επιλεκτική αναφορά και πρότασή της, προκειµένου
όχι να καθαρίσει την «κόπρο του Αυγεία» της Μεταπολίτευσης και
των σκανδάλων, αλλά για να πλήξει αποκλειστικά τους πολιτικούς
της αντιπάλους. 

Ιδού, λοιπόν, µε αυτά που σας προανέφερα µία απόδειξη, γιατί
είµαστε σε καιρό µνηµονίου η ακριβότερη χώρα της Ευρώπης,
γιατί οι πολυεθνικές κάνουν πάρτι µε τους αργυρώνητους κρατι-
κούς αξιωµατούχους εις βάρος του ελληνικού λαού. Καµµία διά-
θεση δεν έχει ο ΣΥΡΙΖΑ να εξυγιάνει τον τόπο. Καµµία διάθεση
δεν έχει να εξυγιάνει την πολιτική ζωή. Και πώς θα µπορούσε να
γίνει αυτό άλλωστε; Το κράτος το βλέπουµε, έχει συνέχεια. Η
µνηµονιακή συγκυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας - ΠΑΣΟΚ παρέ-
δωσε στην µνηµονιακή συγκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, τους ίδι-
ους βλέπετε, µε τους ίδιους συναγελάζεστε, στις ίδιες πρεσβείες
πηγαίνετε, τα ίδια κάνετε. 

Και τα για εθνικά µας θέµατα όµοιοι είστε. Σύνθετη ονοµασία.
Παραδίδετε το όνοµα της Μακεδονίας µας, όπως και παραδίδετε
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την εθνική µας κυριαρχία: Επί Σηµίτη τα Ίµια έγιναν γκρίζα, επί
Τσίπρα κινδυνεύουν να γίνουν τουρκικά. 

Ο Κοτζιάς, ο δικός σας ο ΥΠΕΞ -και να το θυµόσαστε αυτό το
όνοµα, να το θυµάται ο ελληνικός λαός, διότι για τους ιστορικούς
του µέλλοντος το όνοµα αυτό πιστεύω θα καταστεί συνώνυµο µε
τον όρο «προδοσία»- λοιπόν, υποχωρεί σε όλα τα µέτωπα. Ειδι-
κότερα δε -να σηµειωθεί αυτό- στο ελληνοαλβανικό µέτωπο µε
την επικείµενη συµφωνία που θα περιλαµβάνει άρση του εµπο-
λέµου και πολύ χειρότερα θα περιλαµβάνει την υποχώρηση των
θέσεων µας σχετικά µε την ΑΟΖ, όπως αυτές έγιναν γνωστές το
2009, τα Διαπόντια νησιά δεν θα έχουν πλέον, για τον Κοτζιά,
υφαλοκρηπίδα, κάτι το οποίο θα ανοίξει τον ασκό του Αιόλου σε
ό,τι αφορά την κυριαρχία µας στα νησιά του Αιγαίου, έναντι της
Τουρκίας. 

Είπα και το πρωί για το υπαρκτό σκάνδαλο «NOVARTIS», ότι
σε καµµία περίπτωση αυτό δεν µπορεί να γίνει προπέτασµα κα-
πνού, παραπέτασµα, κουρτίνα, που θα κρύψει και θα καλύψει τα
µειοδοτικά σχέδια που εξυφαίνει η Κυβέρνηση σε όλα τα εθνικά
µας θέµατα. Η Ελλάδα βρίσκεται σε κίνδυνο. Και µαθαίνουµε για
το σκάνδαλο «NOVARTIS» µία ηµέρα ακριβώς µετά το συλλαλη-
τήριο, το µεγαλειώδες συλλαλητήριο των Αθηνών, όπου ο ελλη-
νικός λαός διαδήλωσε, µαζί και η Χρυσή Αυγή, το «κανένας
συµβιβασµός για τη Μακεδονία µας» και «οποιαδήποτε σύνθετη
ονοµασία είναι προδοσία». 

Βρίσκεται σε κίνδυνο, λοιπόν, η Ελλάδα. Η νατοϊκή κυριαρχία
υφίσταται. Στην Τουρκία υπάρχει µία ραγδαία αύξηση των εξο-
πλισµών, υπάρχει µία οικονοµική γιγάντωση, µία δηµογραφική
έκρηξη. Και όλα αυτά µαζί αθροιζόµενα αποτελούν τους κύριους
παράγοντες που δίνουν στην Τουρκία αυτοπεποίθηση και που
την ωθούν στην προκλητικότητά της και θράσος, απύθµενο θρά-
σος! Αλλάζουν την πορεία του κυβερνητικού αεροπλάνου µε τον
Πρωθυπουργό µέσα. Καθηλώνουν το «Σινούκ» στη Νήσο Στρογ-
γύλη επί µισή ώρα. Η Τουρκία αµφισβητεί τα σύνορά µας µε την
ΑΟΖ της Κύπρου, αµφισβητεί την κυριαρχία µας στα Ίµια. 

Αλήθεια, κύριε Κοτζιά και κύριε Τσίπρα, µια που είπαµε για την
ΑΟΖ της Κύπρου, η Ελλάδα έχει πάψει να είναι εγγυήτρια δύναµη
της ακεραιότητας και της ύπαρξης της Κυπριακής Δηµοκρατίας; 

Με τη δουλικότητα, λοιπόν, του πολιτικού κόσµου, σύσσωµου
του δηµοκρατικού τόξου, οδηγούµεθα µε µαθηµατική ακρίβεια
σε εθνική καταστροφή. Αναρωτιέµαι αν ποτέ οι ιστορικοί του µέλ-
λοντος θα µάθουν µε ακρίβεια τους διαλόγους µεταξύ Τσίπρα
και Τραµπ. 

Κλείνοντας, θέλω να πω σε όλους αυτούς τους στρουθοκαµη-
λίζοντες εκπροσώπους του Υπουργείου Εξωτερικών –είτε της
Νέας Δηµοκρατίας είτε του ΣΥΡΙΖΑ- που λένε ότι ο Ερντογάν όλα
αυτά τα κάνει γιατί έχει εσωτερικά µέτωπα και τα κάνει για εσω-
τερική κατανάλωση, ότι αυτό δεν ισχύει. Ο Ερντογάν διδάσκει
υψηλή πολιτική. Και φοβούµαι πολύ µήπως επιτύχει το υπό του
Σουν Τσου λεχθέντος ότι η υψηλότερη τέχνη του πολέµου είναι
η υποταγή του εχθρού χωρίς µάχη. 

Κλείνοντας τα εθνικά, θα ήθελα να πω ότι όλα λύνονται µόνο
µε ισχυρές Ένοπλες Δυνάµεις, µόνο µε τη δύναµη, µόνο µε την
ψήφιση ενός δικού µας casus belli, όπως σας το έχει προτείνει ο
Γενικός Γραµµατέας της Χρυσής Αυγής στην Αίθουσα αυτή. Και
όλα αυτά που λέω, βεβαίως, θέλουν εθνικές ηγεσίες, θέλουν ηγέ-
τες και όχι ικέτες. 

Όσον αφορά τη «NOVARTIS», στον λίγο χρόνο που µου απο-
µένει θέλω να πω ότι οι εµπλεκόµενοι πρέπει να κριθούν από τη
δικαιοσύνη. Ναι, πράγµατι, να κριθούν από τη δικαιοσύνη και όχι
από τη Βουλή. Να µην τολµήσει η Βουλή να καλύψει τα σκάν-
δαλα και να γίνει «πλυντήριο» για άλλη µια φορά. 

Εµείς απαιτούµε όλα να βγουν στο φως, όσοι πήραν µίζες, ναι,
να δικαστούν και εφόσον είναι ένοχοι, να πάνε φυλακή. 

Πιστεύουµε ότι ο ΣΥΡΙΖΑ είναι ανίκανος να πατάξει τη δια-
φθορά. Επί τρία χρόνια συγκαλύπτετε τα σκάνδαλα του βρώµι-
κου πολιτικού συστήµατος. Κάνετε ακριβώς τα ίδια που έκανε η
Νέα Δηµοκρατία. 

Είχαµε και έντονες αντιδράσεις σήµερα και στις διάφορες εκ-
ποµπές και στα πάνελ για τους ανώνυµους κουκουλοφόρους
µάρτυρες, έντονες αντιδράσεις για παρεµβάσεις Υπουργών, έν-
τονες αντιδράσεις για παρεµβάσεις στους µηχανισµούς της δι-

καιοσύνης, για µεθοδεύσεις. Είχαµε διαµαρτυρίες για παραβίαση
του τεκµηρίου της αθωότητος. 

Ο ταυτόσηµος χαρακτήρας αυτών των αντιδράσεων, των πο-
λιτικών στελεχών δηλαδή της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ,
αποκαλύπτει πάλι το αδιαµφισβήτητο γεγονός ότι στην ουσία
αυτά τα δύο κόµµατα, η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ, είναι ένα
κόµµα. Ίδιοι είστε! Χειροκροτήσατε προηγουµένως την οµιλή-
τρια του ΠΑΣΟΚ. Ίδιοι είστε! Και απορώ µε το απύθµενο θράσος
-το θράσος, όπως λέει η έκφραση, χιλίων πιθήκων- του Σαµαρά,
Αθανασίου, Δένδια και ΣΙΑ. Το ΣΙΑ βάλτε το και ελληνικά, συν-
τροφία δηλαδή, αλλά και CIA λατινικά. Ποιοι οµιλούν; Οι αρχι-
σκευωροί; Ποιοι; Αυτοί που έκαναν τα αίσχη εναντίον της Χρυσής
Αυγής; 

Θέλω να ρωτήσω τη Βουλή, κύριε Πρόεδρε και να πω: Ερωτά-
ται συνολικά σήµερα η παρούσα Βουλή, πέραν της παραποµπής
των εµπλεκοµένων ή µη πολιτικών προσώπων, δηλαδή του Σα-
µαρά, του Λοβέρδου και των υπολοίπων,  αν θα αποφασίσει η
Βουλή να ανασταλεί η χρηµατοδότηση της Νέας Δηµοκρατίας
και του ΠΑΣΟΚ. Το ερώτηµα, βέβαια, είναι ρητορικό γιατί ως
γνωστόν κόρακας κοράκου µάτι δεν βγάζει. 

Συνεπώς είναι υποκριτική η υπόσταση των θέσεων και των δη-
λώσεων σύσσωµου του πολιτικού χώρου του συνταγµατικού αυ-
τοαποκαλούµενου τόξου, δηλαδή και των κατηγόρων και των
κατηγορουµένων, αλλά και των µέσων µαζικής ενηµέρωσης. Και
όλα αυτά είναι εύκολα διακριτά από τον ελληνικό λαό. 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µεταφέροντάς σας ένα εύστοχο
άρθρο της εβδοµαδιαίας εθνικής εφηµερίδας «ΕΜΠΡΟΣ», που
κυκλοφορεί κάθε Σάββατο, του καλού συναγωνιστή και αρθρο-
γράφου Νικόλαου Κωνσταντίνου –το καταθέτω και στα Πρα-
κτικά- µε τίτλο –για την οικονοµία του χρόνου δεν θα αναφέρω
πολλά στοιχεία, αναφέρω µόνο τον τίτλο- «Ο λαός ξεχνάει τα
σκάνδαλα, όµως, µία εθνική προδοσία δεν θα την ξεχάσει ποτέ».
Και είναι απολύτως αληθές. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Παππάς καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν άρθρο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής) 

Ποιος ενθυµείται σήµερα τα προδικτατορικά σκάνδαλα της
ΠΕΣΙΝΕ, το σκάνδαλο Σκιαδαρέση, το σκάνδαλο της πλατείας
Οµονοίας, το σκάνδαλο της ΔΕΗ κ.ο.κ.;

Ορίστε ένας φάκελος για τα σκάνδαλα. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Παππάς καταθέτει

για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα φάκελο, ο οποίος βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Μπορεί να µην ενθυµείσθε αυτά τα σκάνδαλα, αλλά ενθυµεί-
σθε πολύ καλά την προδοσία της Κύπρου το 1974, µε τον Ιωαν-
νίδη και τους επίορκους αρχηγούς των επιτελείων, τον ΑΤΤΙΛΑ 1
δηλαδή, και ενθυµείσθε και τον ψευδοεθνάρχη Κωνσταντίνο Κα-
ραµανλή µε τον ΑΤΤΙΛΑ 2, µε το περίφηµο «η Κύπρος κείται µα-
κράν». 

Κύριε Πρόεδρε, ο λαός ξεσηκώνεται. Πραγµατοποιήθηκε µία
τεράστια συγκέντρωση στη Θεσσαλονίκη και στην Αθήνα. Αυτή
της Αθήνας θα έλεγα ότι ήταν η µεγαλύτερη συγκέντρωση του
τρέχοντος αιώνα µέχρι στιγµής. Ήταν µία συγκέντρωση που
πραγµατικά είχε εθνικιστική ταυτότητα. Υφίσταται από άκρον εις
άκρον της πατρίδας µας ένα τσουνάµι εθνικιστικό, µια πατριω-
τική φωνή η οποία µπορεί να εκφραστεί µόνο µέσω της Χρυσής
Αυγής. Μόνο η Χρυσή Αυγή θα εκφράσει αυτό το πολιτικό ρεύµα. 

Η Χρυσή Αυγή, λοιπόν, βρίσκεται στην πρωτοπορία αυτής της
αντίδρασης. Η Χρυσή Αυγή -και κλείνω- διώκεται γιατί δεν δέχ-
θηκε να αντικαταστήσει την ευηµερία και την ασφάλεια για τους
Έλληνες, τον στόχο της δηλαδή, µε την ευηµερία και την ασφά-
λεια για τα στελέχη της. 

Όσο για τα υπόλοιπα πολιτικά ανδρείκελα της ξενοκρατίας, θα
συνεχίσετε να παλεύετε καταϊδρωµένοι να ξεσκεπάσετε ο ένας
τις ανοµίες του άλλου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε,
ολοκληρώστε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Εµείς δεν θα δείξουµε καµµία ανοχή σε
ό,τι αφορά τα σκάνδαλα. Δεν θα δείξουµε καµµία ανοχή σε ό,τι
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αφορά την εθνική προδοσία. Λέµε «όχι» στους κλέφτες και «όχι»
στους εθνοπροδότες!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, πενήντα τρεις µαθητές και µαθήτριες και τρεις
εκπαιδευτικοί-συνοδοί τους από το 5ο Γυµνάσιο Λαµίας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο η συνάδελφος κ. Κοζοµπόλη - Αµανατίδη Παναγιώτα
από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ – ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Πραγµατικά ακούγοντας τους συναδέλφους από τη Νέα Δη-
µοκρατία και από το ΠΑΣΟΚ δεν έχω καταλάβει εάν τελικά για
τη Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ υπάρχει σκάνδαλο. Και εάν
υπάρχει, πρέπει να διερευνηθεί. Δεν άκουσα για σκάνδαλο. Για
σκευωρίες άκουσα. Τελικά ποιο είναι το σκάνδαλο; 

Καταλαβαίνω και κατανοώ ότι είναι πολιτικά επώδυνη η σηµε-
ρινή συζήτηση στο Κοινοβούλιο. Όµως, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, είναι αναγκαία και επιβεβληµένη, γιατί η πολύπλευρη
κρίση που µαστίζει τα τελευταία χρόνια τη χώρα και την κοινωνία
ως µια από τις βασικές αιτίες έχει την εκτεταµένη διαφθορά, δια-
πλοκή και τη διασπάθιση του δηµοσίου χρήµατος. Η µεγάλη
φαρµακευτική δαπάνη που βούλιαξε τον κρατικό προϋπολογισµό
και τα ασφαλιστικά ταµεία ήρθε να προστεθεί στη λεηλασία της
χώρας από τις παραγγελίες εξοπλιστικών, τα µεγάλα έργα, τη
«SIEMENS», τα θαλασσοδάνεια των καναλαρχών και των εκδο-
τών, από τον γαλάζιο δήµαρχο Θεσσαλονίκης και τους άλλους
«άριστους» που πήγαν φυλακή και τις δεκάδες ιστορίες της δια-
φθοράς από τη σουρεαλιστική µε τις πλαστές πινακίδες του τζιπ
µέχρι τα δοµηµένα οµόλογα, τον Βγενόπουλο, την «ΕΝERGA»
και ων ουκ έστιν αριθµός, που οδήγησαν τη χώρα σε πτώχευση
και διαπαιδαγώγησαν τους πολίτες στην ανοχή της έκπτωσης
των αξιών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι σκάνδαλο η αύξηση της
φαρµακευτικής δαπάνης τη δεκαετία 2000 – 2010 από 1% σε
2,1% του ΑΕΠ που µεταφράζεται σε δεκάδες δισεκατοµµύρια
ευρώ. Η αναβάθµιση από το ΚΕΕΛΠΝΟ του κινδύνου πανδηµίας
γρίπης H1N1 το 2008 είναι επίσης σκάνδαλο, όπως και η συνα-
κόλουθη προµήθεια από τη «NOVARTIS» 16 εκατοµµυρίων εµβο-
λίων συν τη δαπάνη για την εκστρατεία ενηµέρωσης. 

Είναι σκάνδαλο η παραγγελία ύψους 200.000.000 ευρώ, µε
αδιαφανείς διαγωνιστικές διαδικασίες, για την προµήθεια τεστ
µοριακού ελέγχου του αίµατος αντί 40 και 50 ευρώ για το τεστ,
όταν η µέση τιµή ανέρχεται από 5 έως 15 ευρώ. Είναι σκάνδαλο
η Ελλάδα να είναι η µοναδική χώρα στον κόσµο που δεν διαπραγ-
µατευόταν την τιµή του φαρµάκου ούτε είχε σύστηµα αξιολόγη-
σης του φαρµάκου. 

Είναι σκάνδαλο που, ενώ το 2010 επιβλήθηκε η βαρβαρότητα
των µνηµονίων στον λαό, ο µηχανισµός που παρήγαγε την υπερ-
τιµολόγηση συνέχισε να υφίσταται και να ενισχύει την κερδοφορία
των εταιρειών, που όταν, κατ’ επιταγήν των δανειστών, επιβλήθηκε
όριο φαρµακευτικής δαπάνης, χωρίς αιδώ, το βάρος µετακυλί-
στηκε στους ιδιώτες µε τη συνειδητή επιβάρυνση της συµµετοχής
των ασφαλισµένων.

Αυτή είναι η µείωση της δαπάνης που επικαλούνται κάποιοι
προλαλήσαντες εδώ και που όταν η Επιτροπή Διαπραγµάτευσης
των Τιµών επιβλήθηκε κι αυτή από τους δανειστές µας –δεν θε-
σµοθετήθηκε από τον κ. Λοβέρδο, όπως λέει- συγκροτήθηκε, συ-
στάθηκε, αλλά δεν λειτούργησε ποτέ. Τέθηκε σε λειτουργία µόνο
από την παρούσα Κυβέρνηση τον Οκτώβριο του 2015.

Και επειδή πολλοί διεκδίκησαν την πατρότητα της ηλεκτρονι-
κής συνταγογράφησης, από µόνη της η ηλεκτρονική συνταγο-
γράφηση, κυρίες και κύριοι, δεν είναι ικανή να λύσει κανένα
πρόβληµα στην τιµή του φαρµάκου. Από µόνη της δεν ορίζει κα-

νόνες για τις τιµές, η δε µείωση της φαρµακευτικής δαπάνης έχει
αξία όταν συνυπολογίζονται όλα τα µεγέθη της δαπάνης αυτής,
όχι να µειώνεται η δαπάνη στα φαρµακεία και να διογκώνεται στα
φαρµακεία των νοσοκοµείων, γιατί αυτά δεν είχαν συγκεκριµένο
όριο ή στον λόγο συµµετοχής των ασφαλισµένων.

Μόνο η διαλεύκανση αυτού του σκανδάλου µπορεί να αποκα-
ταστήσει την αξιοπιστία του πολιτικού συστήµατος, την αυτοκά-
θαρση των παλαιών κοµµάτων που είναι αναγκαία όσο ποτέ,
αλλιώς ο αντικοινοβουλευτισµός, η ακροδεξιά και η αποχή θα θε-
ριεύουν και θα ενισχύονται από µαζική καχυποψία πως κανένας
δεν τιµωρείται. 

Η διαλεύκανση αυτού του σκανδάλου είναι αναγκαία και για
τους ίδιους τους εµπλεκόµενους στην υπόθεση, αφού το δικαιικό
µας σύστηµα παρέχει τις δικονοµικές εγγυήσεις να λάµψει η αλή-
θεια µε σεβασµό στο τεκµήριο της αθωότητας. 

Είναι άστοχο, ακατανόητο και προβληµατικό αυτό που κάνουν
όσοι από τη Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ βλέπουν ως σκάν-
δαλο, θεσµικό µάλιστα, την επιβεβληµένη από το νόµο και το
Σύνταγµα διερεύνηση της υπόθεσης, να απειλούν και να εκφο-
βίζουν δικαστικούς λειτουργούς επειδή, τηρώντας τον νόµο, δια-
βίβασαν τη δικογραφία για τη «NOVARTIS» στη Βουλή. Έτσι
εννοούν τον ρόλο της ανεξάρτητης δικαιοσύνης; 

Είναι άστοχο να εγκαλούν τον Πρωθυπουργό και τον αρµόδιο
Υπουργό, για ποιο πράγµα ακριβώς; Δεν κατάλαβα. Είναι άστοχο
να καταγγέλλουν τους µάρτυρες δηµοσίου συµφέροντος ως
κουκουλοφόρους και να τους απειλούν, ενώ γνωρίζουν ότι το νο-
µοθετικό πλαίσιο έχει θεσµοθετηθεί εδώ και χρόνια.

Η παρούσα Κυβέρνηση τήρησε τη λαϊκή εντολή για πάταξη της
διαφθοράς και της διαπλοκής. Υποθέσεις που λίµναζαν ή ήταν
κρυµµένες στα συρτάρια, πήραν τον δρόµο της δικαιοσύνης και
της νέµεσης. Η Κυβέρνηση και ο Πρωθυπουργός έµπρακτα απέ-
δειξαν ότι έχουν την πολιτική βούληση να συγκρουστούν µε το
παλιό, αγνοώντας απειλές ή επιθέσεις του θνήσκοντος συστή-
µατος της διαπλοκής, µε σεβασµό στο τεκµήριο της αθωότητας,
την πιστή τήρηση του νόµου και των δικονοµικών εγγυήσεων, την
ψύχραιµη και ευπρεπή πολιτική αντιπαράθεση, που αποκλείει θε-
ωρίες περί σκευωρίας, κυνηγιού µαγισσών και εξόντωσης. Στο
πλαίσιο αυτό θα γίνει και η διερεύνηση της υπόθεσης «NOVAR-
TIS».

Το δηµόσιο, τα ασφαλιστικά ταµεία και οι Έλληνες πολίτες
υπέστησαν ζηµιά πολλών δισεκατοµµυρίων ευρώ από παράνο-
µες και αθέµητες πρακτικές της πολυεθνικής, υπηρεσιακών πα-
ραγόντων, πολιτικών προσώπων και επίορκων ιατρών. Πρέπει να
αναδειχθούν οι πολιτικές ευθύνες όσων συνέπραξαν ή ανέχτηκαν
παρανοµίες και κλοπή δηµοσίου χρήµατος. Και αν από τα στοι-
χεία της δικογραφίας ή νεότερα, προκύψουν ποινικές ευθύνες
και για πολιτικά πρόσωπα, πρέπει να ελεγχθούν. Ψύχραιµα, θε-
σµικά και δίκαια όλα στο φως. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Σας ευχαριστούµε,
κυρία συνάδελφε.

Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Δηµήτριος Σταµάτης από τη
Νέα Δηµοκρατία.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λόγω του πολύ σύντοµου χρό-

νου που έχω στη διάθεσή µου, θα επικεντρωθώ σε τρία σηµεία.
Πρώτο θα είναι αυτό µε το οποίο τελείωσε η προλαλήσασα συ-
νάδελφος του ΣΥΡΙΖΑ.

Συζητούµε σήµερα την υπόθεση «NOVARTIS», η δικογραφία
της οποίας ήρθε υποτίθεται αµελλητί στη Βουλή. Ήρθε αµελλητί
στη Βουλή; Όχι, ασφαλώς! Οι τρεις εισαγγελείς είχαν πληροφο-
ρηθεί, είχαν ακούσει την υποτιθέµενη ανάµειξη Υπουργών και
τέλος, Πρωθυπουργών, πολύ καιρό προτού αποφασίσουν να τη
στείλουν στη Βουλή.

Σε επίρρωση αυτών που σας λέω, καταθέτω µια οιωνεί γνωµο-
δότηση ενός έγκριτου καθηγητού του Ποινικού Δικαίου, του συ-
ναδέλφου σας, του κ. Παρασκευόπουλου, ο οποίος στη συνέν-
τευξή του στο ΑΠΕ, τη Δευτέρα 19 Φεβρουαρίου, απαντώντας
στο σχετικό ερώτηµα της δηµοσιογράφου, δείτε τι λέει: «Κοι-
τάξτε, η δικογραφία έπρεπε να σταλεί στη Βουλή από την Εισαγ-
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γελία. Είναι σε θέση κάποιος να γνωρίζει πόσο καιρό είχε στη
διάθεσή της η Εισαγγελία και πότε είδε ένα όνοµα ή δεν το
είδε;». Δηλαδή, θέτει ευθέως θέµα άµεσης γνώσης από την Ει-
σαγγελία των ονοµάτων των διαπλεκοµένων. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Από πού προκύπτει αυτό;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Είναι ολοφάνερο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Το αντίθετο λέει.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Το αντίθετο;
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Ακριβώς το αντίθετο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Άλλα αντί άλλων.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Άλλα αντί άλλων; Εγώ έχω εδώ -και

αν θέλετε, να σας τη διαβάσω-…
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Το έχουµε µπροστά µας. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Κοιτάξτε: «Η δικογραφία έπρεπε να

σταλεί στη Βουλή από την Εισαγγελία. Είναι σε θέση κάποιος να
γνωρίζει η Εισαγγελία πόσο καιρό είχε και είδε ένα όνοµα ή δεν
είδε;». Συγγνώµη, αλλά κάποιος πρέπει να µάθει ελληνικά….

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Εσείς ξέρετε;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: …και δεν είµαι εγώ αυτός.
Το καταθέτω, λοιπόν, για τα Πρακτικά, για να το διαβάσετε

πολλές φορές και να το εµπεδώσετε και να δούµε κατά πόσο τη-
ρήθηκε η διαδικασία του άρθρου 86 του Συντάγµατος.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Σταµάτης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όµως, πέραν αυτού, οι κύριοι εισαγγελείς δεν περιέφεραν
µόνο όλη τη δικογραφία επί τρίµηνο, ενώ έπρεπε να τη στείλουν
αµέσως στη Βουλή, αλλά έκαναν και αλληλογραφία µε το FBI.
Εδώ υπάρχει κάποια αµφισβήτηση; Από πού είχαν αυτό το δι-
καίωµα να αλληλογραφήσουν, µε τα ονόµατα επτά Υπουργών,
µε το FBI; Έχει ξεφύγει ή όχι της αρµοδιότητάς της η εισαγγε-
λική Αρχή; Ασφαλώς και έχει. Και αυτό είναι αυταπόδεικτο από
τις χρονολογίες µε τις οποίες έχουν διακινηθεί τα έγγραφα.
Ακούγονται ονόµατα Υπουργών από τις 6 Νοεµβρίου και η εισαγ-
γελεύς δεν τα στέλνει στη Βουλή, αλλά τα κρατά µέχρι να ακου-
στούν στην τέταρτη και πέµπτη κατάθεση της ιδίας µάρτυρος τα
ονόµατα δύο Πρωθυπουργών.

Και ερωτώ εγώ: Το ερώτηµα, βεβαίως, είναι ρητορικό. Εσείς
δεν πρόκειται να πειστείτε. Εσείς έχετε δεχτεί κατά καιρούς ότι
ο γάιδαρος πετάει. Εγώ απευθύνοµαι στην κοινή λογική και στον
κόσµο που µας παρακολουθεί. Τι περίµενε, δηλαδή, η εισαγγε-
λεύς; Ήξερε ότι θα ακολουθήσουν και άλλα ονόµατα; Αυτό ση-
µαίνει ή ότι είχε µαντικές ιδιότητες ή ότι γνώριζε ότι θα ακου-
στούν και άλλα ονόµατα.

Πάµε στο δεύτερο σκέλος, στην καθυστερηµένη υπαγωγή των
µαρτύρων στο καθεστώς προστασίας του άρθρου 45 του Κώδικα
Ποινικής Δικονοµίας. Πότε έγινε αυτή η υπαγωγή; Στις 9 Φε-
βρουαρίου. Πότε εστάλη η δικογραφία στη Βουλή; Στις 5 το
βράδυ. Τέσσερις ηµέρες µετά αποφάσισαν να δώσουν αυτό το
νέο καθεστώς προστασίας. Προσέξτε. Τι µεσολάβησε; Ήδη από
την Πέµπτη και την Παρασκευή το πρωί και ο κ. Αθανασίου και
εγώ σε πολλά µέσα ενηµέρωσης είχαµε καταγγείλει την ανυπαρ-
ξία υπογραφής από τον αρµόδιο αντιεισαγγελέα του Αρείου
Πάγου. Δηλαδή κλήθηκαν εκ των υστέρων να καλύψουν ένα
κενό.

Το ερώτηµα είναι το εξής: Για ποιο λόγο η εισαγγελεύς από
την πρώτη στιγµή δεν υπήγαγε αυτούς τους µάρτυρες στο κα-
θεστώς προστασίας του 45B και γιατί τους έδωσε την προστασία
του ν.2928/2001; Δύο τινά µπορεί να συµβαίνουν. Τρίτο δεν µπο-
ρεί να υπάρχει. 

Το πρώτο είναι ότι µπορεί να µην ήξερε τον καινούργιο νόµο
του 2014. Τι εµπιστοσύνη, όµως, να έχουµε σε µια εισαγγελέα
που δεν γνωρίζει πρόσφατο νόµο, ο οποίος είναι ειδικός νόµος
για τη διαφθορά στον πολιτικό κόσµο; Και αυτή απονέµει προ-
στασία που αφορά µάρτυρες που έχουν σχέση µε συµµορίες, µε
κακουργήµατα. Δεν το ήξερε; Αν δεν το ήξερε, πιστεύετε ότι µπο-
ρεί να σηκώσει στην πλάτη της το βάρος τέτοιας δικογραφίας
µε ονόµατα Υπουργών και Πρωθυπουργών; 

Η δεύτερη εκδοχή είναι ότι το ήξερε. Όµως, γιατί το έκανε; Θα
σας πω γιατί το έκανε. Το έκανε -κι εδώ επαληθεύεται ο κ. Πολά-

κης- διότι κατά πάσα πιθανότητα, όπως πιστεύω εγώ, γνώριζε
πολύ καλά ότι αυτοί οι µάρτυρες δεν είναι οι άδολοι µάρτυρες
που απαιτεί το άρθρο 45. Είναι δόλιοι. Δεν είναι κουκουλοφόροι
µόνο, είναι δόλιοι. Έχουν, δηλαδή, δικό τους συµφέρον. Είναι
αναµεµειγµένοι στην υπόθεση. Αυτό αποκάλυψε ο κ. Πολάκης.
Αντιλαµβανόµενη η εισαγγελεύς ότι µπλέκει άσχηµα, τους απο-
δίδει την προστασία του ν.2928/2001 και όχι της διευρυµένης
προστασίας που αφορά µάρτυρες δηµοσίου συµφέροντος. 

Τρίτον, εδώ υπάρχει απόλυτη ακυρότητα της διαδικασίας. Το
λέει, κύριε Υπουργέ της Δικαιοσύνης, το άρθρο 171, 1.β’ του Κώ-
δικα Ποινικής Δικονοµίας. Αυτή η διαδικασία πάσχει από ολική
ακυρότητα και το πρόβληµα είναι πώς θα συνεχιστεί η διαδικασία
πλέον, όταν έχουµε αυτήν την περίπτωση; Διότι προφανώς οι
µάρτυρες δεν µπορεί να είναι πλέον προστατευόµενοι, δεν µπο-
ρεί να είναι πλέον άγνωστοι και ανώνυµοι. 

Και κλείνω µε κάτι τελευταίο που πλανάται ως ερώτηµα: Με
αυτά τα στοιχεία κανένας λογικός άνθρωπος δεν θα διόγκωνε
στο πολιτικό σκέλος αυτήν την υπόθεση «NOVARTIS», η οποία
είναι σκάνδαλο. Ασφαλώς και είναι σκάνδαλο. Όµως, δεν έχει
καµµία σχέση µε την εµπλοκή πολιτικών προσώπων που προσπα-
θήσατε εσείς να αναδείξετε. Γιατί το κάνετε; Το είπε ο κ. Παρα-
σκευόπουλος πάλι στην αγόρευσή του. Τι είπε; Είπε ότι θα
κάνουµε µία προανακριτική επιτροπή.

Βλέποντας και τον Πρόεδρό µας, τον κ. Βούτση, ήθελα να πω
ότι όσο και αν προσπάθησε ο άνθρωπος να διορθώσει και να
επαναφέρει το πράγµα στη σωστή του βάση, δεν είναι δυνατόν
εκ των πραγµάτων αυτό να επιτευχθεί. Δηλαδή, αυτή η επιτροπή
θα πρέπει να ελέγξει ποια αδικήµατα έχουν παραγραφεί διότι
ετελέσθησαν κατά την εκτέλεση των υπουργικών καθηκόντων,
άρα έχουν υποστεί παραγραφή, και ποια θα πάνε στη δικαιο-
σύνη. 

Εν τω µεταξύ, ήδη, επικαλούµενοι την παραγραφή της απι-
στίας, πετυχαίνουν δύο πράγµατα. Πρώτα απ’ όλα, πετυχαίνουν
να σέρνεται η λάσπη στα πρόσωπα των ανθρώπων που δεν µπο-
ρούν να υπερασπισθούν την αθωότητά τους και, δεύτερον, απαλ-
λαγή για τον «Π.Κ.». Έτσι διαβιβάστηκε το έγγραφο στη Βουλή,
δηλαδή «Π.Κ.»

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ να ολοκληρώσετε γιατί ήδη έχετε καθυστερήσει.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε, τελειώνω.
Προσέξτε, εµείς λέµε «ναι» στην Ειδική Κοινοβουλευτική Επι-

τροπή. Μιλάµε, όµως, για πραγµατική Ειδική Κοινοβουλευτική
Επιτροπή και όχι συγκάλυψη για να διαιωνίζεται το καθεστώς της
λάσπης για όσο χρόνο θέλει η Κυβέρνηση.

Τέλος, κατηγορήθηκε ο πρώην Πρωθυπουργός Αντώνης Σα-
µαράς διότι απειλεί -λέει- και εκβιάζει τη δικαιοσύνη. Όχι, ο Σα-
µαράς προσφεύγει στη δικαιοσύνη για να προστατευθεί από
παράνοµες ενέργειες δικαστικών κατά το στάδιο της προδικα-
σίας.

Δεν προσβάλλει απόφαση δικαστηρίων. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Συµµορία τους λέει. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Αυτό αναφέρει ο Κώδικας. Ακού-

στε...
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Αφήστε τα αυτά. Καταλάβαµε!
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Ο Κώδικας το αναφέρει. Αυτός

είναι ο χαρακτηρισµός που δίνει ο Κώδικας στην πράξη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Σταµάτη, ολο-

κληρώστε. Έχετε φτάσει τα δέκα λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Άρα, ο κ. Σαµαράς δεν απειλεί και

δεν εκβιάζει. Ζητάει την προστασία του. Αυτό που σας ενοχλεί,
είναι το εξής και γι’ αυτό σήµερα είστε εδώ πελαγωµένοι: Γιατί
πήγατε… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Σταµάτη, ολο-
κληρώστε σας παρακαλώ. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: …να είστε κατήγοροι και πολλοί
από αυτούς που εµπλέκονται θα βρεθούν κατηγορούµενοι πολύ
πιο γρήγορα από ό,τι εσείς υπολογίζετε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Πρέπει να έχουµε µια συνεννόηση για τον χρόνο πάντως, κυ-
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ρίες και κύριοι συνάδελφοι, διότι είναι σοβαρό το θέµα. 
Κύριε Λάππα, επειδή έχετε διακόψει αρκετές φορές, οδηγείτε

και τους άλλους στο να µακραίνουν τον χρόνο τους. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Εγώ, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Πολλές φορές. Δεν

πειράζει. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Όχι εσείς προσωπικά. Γενικά µι-

λάει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Εγώ το λέω καλοπρο-

αίρετα. Δεν σας βλέπω από πάνω; Τι µου λέτε τώρα; 
Εν πάση περιπτώσει, να σεβαστούµε τον χρόνο. Είναι δεδο-

µένο ότι υπάρχει ανοχή, επειδή το θέµα είναι σοβαρό. Όµως, εάν
οι Βουλευτές διπλασιάζουν τον χρόνο τους, τα εµπλεκόµενα
πρόσωπα κανονικά θα πάνε µέχρι αύριο. Παρακαλώ. 

Ο κ. Αµυράς έχει τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα αποφασίζουµε αν θα

συγκροτήσουµε ή όχι την προκαταρκτική επιτροπή. Είναι πολύ
εύκολη η απάντηση σε αυτό το ερώτηµα: Όλα στο φως, βεβαίως,
χωρίς δεύτερη σκέψη, χωρίς, όµως, υποσηµειώσεις, χωρίς εξαι-
ρέσεις, µε όρους δηµοκρατίας, µε πιστή τήρηση των νόµων,
χωρίς σούρτα φέρτα Υπουργών σε εισαγγελικά γραφεία, χωρίς
να παραβιάζονται θεµελιώδεις αρχές και κατά βάση το τεκµήριο
της αθωότητας. Διότι ο κ. Κοτζιάς, ο Υπουργός Εξωτερικών,
µόλις προχθές αυθόρµητα µας έφερε ένα νέο δόγµα, το δόγµα
ότι είσαι ένοχος µέχρι να αποδείξεις το αντίθετο, ότι δεν είσαι.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Είπε τέτοιο πράγµα ο κ. Κο-
τζιάς;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Βεβαίως το είπε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Βεβαίως και το είπε. Δεν το ακούσατε;
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Είπε, να αποδείξει την αθωό-
τητά του.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Το είπε, κύριε Υπουργέ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ελάτε, κύριε Υπουργέ! Είπε ότι είναι µια

καλή ευκαιρία αυτή η προανακριτική επιτροπή, για να αποδεί-
ξουν την αθωότητά τους. Αυτό το νέο δόγµα εδώ δεν περνάει.
Αυτό το νέο δόγµα, «ένοχοι µέχρι αποδείξεως του εναντίου», δεν
περνάει. 

Και όποιος νοµίζει ότι εδώ στήνονται δέκα κάλπες µόνο, κάνει
λάθος. Εδώ στήνονται τριακόσιες κάλπες, µία για τον καθένα,
για το πώς θα τοποθετηθείτε στο εξής παράδοξο: Το παράδοξο
είναι ότι ενώ υπάρχει ένα σκάνδαλο, αυτό της «NOVARTIS» , που
είναι διεθνές, είναι υπαρκτό, και ενώ σε όλες τις χώρες στις
οποίες έχει εµφανιστεί το ζήτηµα και το σκάνδαλο προσφεύγουν
οι ανεξάρτητες αρχές, οι κυβερνήσεις και ζητάνε αποζηµιώσεις
και έχουν στριµώξει τη «NOVARTIS» , εδώ ξεκινήσαµε ανάποδα:
Η «NOVARTIS» είναι ανενόχλητη. Δεν ξέρω, γίνεται κάποια
έρευνα; Υπάρχει κάποια κυβερνητική εντολή; Από την Ανεξάρ-
τητη Αρχή Δηµοσίων Εσόδων έχει γίνει κάτι, ούτως ώστε να ξέ-
ρουµε αν η «NOVARTIS» έχει στριµωχτεί στη γωνία για το
σκάνδαλο ή όχι; Ένα το κρατούµενο.

Εδώ, λοιπόν, ξεκινήσαµε ανάποδα. Κανείς δεν ασχολείται µε
τις χιλιάδες των γιατρών. Τέσσερις χιλιάδες Έλληνες γιατροί,
σύµφωνα µε τα δηµοσιεύµατα τα οποία επικαλούνται την αµερι-
κανική δικογραφία του FBI, ήταν στο payroll, τα παίρνανε από τη
«NOVARTIS», σύµφωνα µε αυτά που σας επικαλούµαι, για να
συνταγογραφούν και να υπερσυνταγογραφούν υπέρ των φαρ-
µάκων και των προϊόντων της εταιρείας. Θα ασχοληθεί κανείς µε
αυτό; 

Υπάρχει δηµοσίευµα σε έγκυρο αµερικανικό site, που λέει ότι
υπάρχει µια µεγαλύτερη πίτα γιατρών, την οποία ακόµα δεν έχει
προλάβει να ελέγξει το FBI, που αριθµεί περί τις πενήντα χιλιά-
δες. Πενήντα χιλιάδες γιατροί µόνο από µία εταιρεία! Θα ασχο-
ληθούµε µε αυτά τα προβλήµατα; 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Σκευωρία είναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Άκουσα ένα ειρωνικό σχόλιο από κάτω

για σκευωρία. Την περασµένη εβδοµάδα ο Πρωθυπουργός είπε
στην Κοινοβουλευτική Οµάδα, σε εσάς τους Βουλευτές του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, ότι δεν θα πράξει ο ίδιος αυτά που έπραξε η κυβέρνηση

Σαµαρά όταν παραιτήθηκε από τη διεκδίκηση των αποζηµιώσεων
από τη «SIEMENS». 

Η Κυβέρνηση Τσίπρα, λοιπόν, όχι µόνο δεν άλλαξε τον εξωδι-
καστικό συµβιβασµό µεταξύ ελληνικού δηµοσίου και «SIEMENS»,
που είχε γίνει το 2012, βάσει του οποίου η «SIEMENS» όφειλε και
έδινε χρήµα και αντιπαροχές ύψους 330 εκατοµµυρίων ευρώ,
αλλά ο κ. Τσακαλώτος από αυτή εδώ τη θέση, όταν του έκανα
επίκαιρη ερώτηση, -το κυνηγάω αυτό το θέµα της «SIEMENS»-
µου είπε ότι είναι πολύ ευχαριστηµένος και ικανοποιηµένος από
τον τρόπο που ο εξωδικαστικός αυτός συµβιβασµός και η συµ-
φωνία που είχε επιφέρει η κυβέρνηση Σαµαρά εκτελείται.

Τι είχε πει, όµως, το 2012 ο κ. Τσίπρας; Και θα έρθω να σας
κάνω τη σύγκριση µε τη «NOVARTIS» και τη «SIEMENS». Το 2012
ο κ. Τσίπρας είχε απειλήσει τον κ. Στουρνάρα, τον τότε Υπουργό
Οικονοµικών, λέγοντας: «Θα βρεθείτε κατηγορούµενος για πα-
ράβαση καθήκοντος και απιστία, αν υπογράψετε αυτήν τη συµ-
φωνία µε τη «SIEMENS». Ρώτησα λοιπόν -µια που δεν αλλάξατε
απολύτως τίποτα από αυτόν το συµβιβασµό µε τη «SIEMENS» -
τον κ. Τσακαλώτο πριν από µερικούς µήνες, σε µια επίκαιρη ερώ-
τηση που είχα καταθέσει, αν φοβάται µήπως βρεθεί κατηγο-
ρούµενος για απιστία και παράβαση καθήκοντος. Μου απάντησε:
«Δεν φοβάµαι, γιατί έχω τον κ. Κοντονή να µε προστατέψει». Μά-
λιστα. Περί προστασίας, λοιπόν, ο λόγος.

Πάµε και στους µάρτυρες, τους προστατευόµενους ή τους
κουκουλοφόρους κατά άλλους. Έχει κανείς πραγµατικά τη συ-
ναίσθηση ότι ο κ. Πικραµµένος αποτελεί κίνδυνο για τους προ-
στατευόµενους µάρτυρες; Η µεγαλύτερη προστασία του µάρ-
τυρα είναι η δηµοσιότητα. Αυτό έχουµε µάθει στη δηµοσιογρα-
φία. Αρχή στη δηµοσιογραφία είναι ότι η δηµοσιότητα είναι µια
ασπίδα, µια προστασία του αδύναµου, απέναντι στην κάθε εξου-
σία. 

Το FBI τα έχει βρει όλα; Συµµετέχει κι αυτό στην σκευωρία;
Εάν διαβάσουµε τη δικογραφία, θα δούµε ότι στις εκθέσεις του
FBI, τις οποίες ζήτησε η εισαγγελέας διαφθοράς, δεν υπάρχει
καµµία αναφορά, κανένα στοιχείο, σε βάρος οποιουδήποτε πο-
λιτικού προσώπου. Αναφέρει τις αθέµιτες πρακτικές, που χρησι-
µοποίησε η «NOVARTIS» για να αυξήσει τα µερίδια της στον
ιατρικό κόσµο, στους φαρµακοποιούς, αλλά τίποτα για Έλληνες
πολιτικούς. Έρχεται το ελληνικό τµήµα και τους αναφέρει. Με τι
µαρτυρίες; «Νοµίζω», «άκουσα», «πιστεύω», «θεωρώ», «εικάζω».
Και αυτά είναι επαρκή στοιχεία για να παραπεµφθεί κάποιος στην
ουσία στο εδώλιο! 

Εγώ, λοιπόν, αγαπητέ κύριε συνάδελφε του ΣΥΡΙΖΑ και των
ΑΝΕΛ, όποιος κι αν είστε εσείς, εικάζω ότι µια που η Βουλή άλ-
λαξε τα συστήµατα ήχου και έβαλε γερµανικά «BOSCH», ότι το
Προεδρείο της Βουλής κάποια µίζα µπορεί να έχει πάρει. Αυτό
µπορεί να βγει να το πει ένας τρελός, θα πάει σε µια δικογραφία,
θα έλθει εδώ και τότε εκεί να σας δω τι θα πείτε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Πες το να δούµε τι θα γίνει.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Να δω τι θα πείτε τότε.
Ακούστε, είναι το θέµα της αξιοπιστίας των µαρτύρων. Δεν

µπορεί οι µάρτυρες, την έβδοµη φορά που πηγαίνουν στον ει-
σαγγελέα, να λένε, «Α, και ένας Πρωθυπουργός πήρε κάποια
χρήµατα». Τις προηγούµενες έξι φορές που πήγε στον εισαγγε-
λέα, δεν µπορούσε να το θυµηθεί; Ήταν τόσο ασήµαντο; Τι ήταν,
το γάλα από το σούπερ µάρκετ που ξέχασα να πάρω; «Αχ, συγ-
γνώµη αγάπη µου;».

Και κάτι ακόµα που είπαν και άλλοι νωρίτερα από εµένα. Αν
καθίσουµε επί πέντε ώρες να συζητάµε και να δίνω κατάθεση, η
κατάθεση αυτή θα είναι πάνω από µιάµιση σελίδα. Άρα, για ποια
αξιοπιστία αυτών των προστατευόµενων µαρτύρων µιλάµε; Με
βάση τα στοιχεία της δικογραφίας που έχουν έλθει εδώ, αξιοπι-
στία µηδέν. Αξιοπιστία µηδέν!

Πάµε να δούµε και τη φαρµακευτική δαπάνη; Πάµε. Το µεγάλο
πάρτι δεν έγινε από το 2010 και µετά. Το µεγάλο πάρτι έγινε την
πρώτη δεκαετία, 2000 µε 2009. Λοιπόν, το 2000 οι Έλληνες δώ-
σαµε 1,3 δισεκατοµµύρια ευρώ για να αγοράσουµε φάρµακα, ως
οργανωµένη κοινωνία. Το 2004 δώσαµε σχεδόν τα διπλάσια, δη-
λαδή 2,5 δισεκατοµµύρια ευρώ. Το 2009 δώσαµε 5,1 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ. Και µετά αρχίζει η πτώση. Το 2014 φθάσαµε στη
δαπάνη των 2,1 δισεκατοµµυρίων ευρώ, στη χαµηλότερη των τε-
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λευταίων δεκαπέντε ετών. 
Να δούµε τι έλεγε τότε ο ΣΥΡΙΖΑ; Να δούµε, κύριοι συνάδελ-

φοι, που κόπτεστε για το φάρµακο, τι λέγατε τότε και πως αντι-
δρούσατε ως αντιπολίτευση σε κάθε προσπάθεια εκλογίκευσης
της φαρµακευτικής δαπάνης; Να σας θυµίσω ότι λέγατε µαν-
τζούνια τα γενόσηµα; Εσείς τα λέγατε µαντζούνια!

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Ποιος τα λέει αυτά;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Εσείς τα λέγατε. Κύριε Υπουργέ, ήσα-

σταν ο µόνος θεσµικός παράγοντας το 2013, εσείς ως ΣΥΡΙΖΑ,
που πήρατε επισήµως θέση κατά της µείωσης των τιµών των
φαρµάκων, µέσω της χρήσης των γενοσήµων. Είναι έτσι ή δεν
είναι; Έτσι είναι. 

Σήµερα τι γίνεται; Η δαπάνη για τα φάρµακα που βρίσκεται;
Λίγο πολύ είναι όπως την άφησαν οι προηγούµενοι. Δηλαδή, τι
να πούµε; Εάν ο Άδωνις Γεωργιάδης πλήρωνε το φάρµακο µε τα
ίδια λεφτά, την ίδια ποσότητα χρηµάτων µε τον κ. Ξανθό σήµερα,
τι να πω εγώ; Πρέπει να πω ότι ο κ. Ξανθός κάτι ύποπτο κάνει; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Δεν έχεις καταλάβει καθόλου! 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι, καλά!
Κύριε συνάδελφε, εάν κρίνω µε το τι κάνατε και µε τη «SIE-

MENS», πολύ φοβάµαι ότι τίποτα δεν θα πειράξετε και από τη
«NOVARTIS» . Τίποτα!

Το θέµα είναι να µην προκαλούνται θεσµικά τραύµατα, διότι ο
κόσµος αρχίζει και απογοητεύεται και λέει ότι εάν δεν έχεις χέρι
και πόδι µέσα στο βαθύ παρακράτος, τίποτα δεν γίνεται. Εσείς
οι συριζαίοι, ως Κυβέρνηση και ως κόµµα -θα το πω ξεκάθαρα-
έχετε δείξει πόσο αδίστακτοι είστε. Να σας θυµίσω προεκλογι-
κώς τι λάσπη πετάγατε στον επικεφαλής του Ποταµιού, ότι τά-
χατες ήτανε το χαϊδεµένο παιδί των εργολάβων; Εσείς, οι
Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, που ψηφίσατε νόµους -και τους έχω εδώ
να σας τους φέρω- δώσατε µε απευθείας αναθέσεις και µπόνους
έξτρα δωράκι στους εθνικούς εργολάβους. Καταλάβατε; 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Γιατί, να µη θυµηθούµε τον διαγωνισµό παρωδία για τα κανά-

λια; Προσπαθούσατε να χειραγωγήσετε την ενηµέρωση και επι-
τρέψατε στα βοσκοτόπια να γίνουν το νέο σήµα κατατεθέν.

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Εσείς µη µιλάτε, διότι εάν είχα στείλει εγώ φαξ από γραφείο

πολιτικού, για να µε διορίσουν στην ΕΡΤ, δεν θα είχα τα µούτρα
να βρεθώ εδώ. Εποµένως, κλείστε το στόµα σας! 

ΙΩΑΝΝΕΤΑ (ΑΝΝΕΤΑ) ΚΑΒΒΑΔΙΑ: Τέτοιος ήσουν πάντα! 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η δικαιο-

σύνη δεν έχει κανέναν λόγο να πάρει οποιονδήποτε ρόλο στα
παιχνίδια της πολιτικής. Όσο πιο κοντά βρίσκεται η δικαιοσύνη
στους Υπουργούς, τόσο περισσότερο τραυµατίζει το κύρος της. 

Η Ελλάδα έχει µπροστά της περιπέτειες και προκλήσεις. 
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Παρακαλώ, κύριοι συ-
νάδελφοι, ησυχία. 

Κύριε Αµυρά, να το µαζέψουµε λίγο.  
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Τελειώνω. Όχι, όµως, κύριε Πρόεδρε, να

ακούω από εκείνη την πλευρά, από συγκεκριµένα πρόσωπα, να
µε εγκαλούν εµένα, όταν έχουν υποπέσει σε τέτοιο σφάλµα. Λίγη
σεµνότητα! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Μην ανάβουµε. Επί
του θέµατος. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Λίγη σεµνότητα, κυρία συνάδελφε! 
Εµείς στο Ποτάµι λέµε «ναι» στη διερεύνηση όλων των υποθέ-

σεων, αλλά όχι µέσα από συκοφάντηση προσώπων ούτε µε το
να πυροβολούµε τους θεσµούς.

Ελπίζω να µην δικαιωθώ, αλλά και στην περίπτωση «NOVAR-
TIS», όπως έγινε και στην περίπτωση της «SIEMENS», πολύ φο-
βάµαι ότι στην ίδια ζυγαριά θα είναι και το υπαρκτό σκάνδαλο
αλλά και ο εξωθεσµικός πολιτικός χειρισµός της Κυβέρνησης.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
Αµυρά. 

Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Χρήστος Καραγιαννίδης. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Να πω εισαγωγικά ότι επιχειρήµατα που ακούγονται στην τη-

λεόραση δεν σηµαίνει ότι είναι και η πραγµατικότητα. Το να πε-
τάµε έτσι εύκολα φαξ και τηλέφωνα, χωρίς να µπορούµε να τα
αποδείξουµε, καταδεικνύει ότι είµαστε απλοί συκοφάντες. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Μόνοι σας το είπατε.
ΙΩΑΝΝΕΤΑ (ΑΝΝΕΤΑ) ΚΑΒΒΑΔΙΑ: ...(δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρία Καββαδία,

έχετε διακόψει τη συνεδρίαση. 
ΙΩΑΝΝΕΤΑ (ΑΝΝΕΤΑ) ΚΑΒΒΑΔΙΑ: Όχι εγώ. Ο κύριος συνά-

δελφος. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ο κύριος συνάδελφος απλώς απαντάει. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Μπορώ να διευθύνω

τη συζήτηση; 
Κύριε Καραγιαννίδη, συνεχίστε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Μα, λέει ονόµατα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Και η αναφορά ενός

ονόµατος είναι ύβρις, κύριε συνάδελφε; Σοβαρά το λέτε; Πού το
είδατε γραµµένο αυτό; Από πού κι ως πού; 

Ορίστε, κύριε Καραγιαννίδη, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Η εισήγηση της Νέας Δηµοκρα-

τίας από πλευράς του κ. Βορίδη είχε καλή σκηνοθεσία, δυνατή
ερµηνεία, µε αδύναµο σενάριο. Το δε σενάριο αυτό έχει δύο
σκέλη: 

Το πρώτο σκέλος είναι η κατασυκοφάντηση των προστατευό-
µενων µαρτύρων και της δικαιοσύνης -των εισαγγελέων- και µά-
λιστα, µε έναν τρόπο σκαιότατο, θα έλεγα, χωρίς να γνωρίζουν
τι έχουν πει οι µάρτυρες. Θα ήθελα να σας ενηµερώσω για δύο
δηµοσιεύµατα, για το τι λένε οι µάρτυρες, από δύο εφηµερίδες
που δεν µπορούν να θεωρηθούν και φιλικές προς το ΣΥΡΙΖΑ, «ΤΑ
ΝΕΑ» και «ΤΟ ΒΗΜΑ». Έναν χρόνο ακριβώς πριν, λέει η κυρία
Γιάννα Παπαδάκου: «Σύµφωνα µε πληροφορίες, στον φάκελο
του Αµερικανικού Υπουργείου Δικαιοσύνης και του FBI υπάρχουν
συγκλονιστικές µαρτυρίες, βίντεο και καταγγελίες. Εµπλέκονται
δέκα πολιτικά πρόσωπα, βίντεο µάλιστα δείχνουν πως συµµετεί-
χαν στην ευνοϊκή µεταχείριση λήψης αποφάσεων για την πολυε-
θνική εταιρεία». Γιατί δεν έχετε µηνύσει ακόµα την κυρία Παπα-
δάκου; 

Δεύτερο δηµοσίευµα, το οποίο είναι από τον κ. Βασίλη Λαµ-
πρόπουλο, στο «ΒΗΜΑ». Καταλαβαίνετε ότι δεν είναι ΣΥΡΙΖΑ «ΤΟ
ΒΗΜΑ». Λέει, λοιπόν, ο κ. Βασίλης Λαµπρόπουλος: «Και όπως
έλεγαν σε µια συνολική αποτίµηση γνώστες του φακέλου, που
έχει σχηµατίσει το FBI, ο φάκελος που έχει δοθεί στην ελληνική
Βουλή αφορά το 10% των στοιχείων που έχουν συγκεντρωθεί συ-
νολικά στις Ηνωµένες Πολιτείες. Οι αναφορές για χρηµατισµούς
πολιτικών που υπάρχουν στις καταθέσεις των τριών υπό προστα-
σία µαρτύρων διασταυρώνονται σε σηµαντικό µέρος από τις κα-
ταγραφές της εταιρείας, προγραµµατισµού συναντήσεων και
των σκοπών που εξυπηρετούν, λίστες εσωτερικής χρήσης µε
ποσά που δίνονται σε διάφορα πρόσωπα». Γιατί δεν µηνύετε τον
κ. Λαµπρόπουλο; 

Συνεχίζω: Αυτά που γράφονται σε εφηµερίδες, που δεν είναι
φιλικές προς τον ΣΥΡΙΖΑ, πώς τα αντικρούετε και λέτε ότι οι µάρ-
τυρες αυτοί είναι αναξιόπιστοι; Διότι τα γράφουν εφηµερίδες
που είναι κατά βάση φιλικές προς εσάς. 

Το δεύτερο σκέλος είναι πιο σηµαντικό: Είναι η σκευωρία. Και
εδώ έρχεται ο κ. Φρανκ Άντεργουντ και γινόµαστε σήριαλ. Λέτε,
λοιπόν, ότι η οργάνωση µελών του FBI, µαζί µε την οργάνωση
µελών του Υπουργείου Δικαιοσύνης ΣΥΡΙΖΑ στην Αµερική, στή-
νουν την πλεκτάνη, βρίσκουν µάρτυρες τους οποίους πείθουν να
καταθέσουν, ερχόµαστε στην Ελλάδα, στήνουµε τη δικαιοσύνη,
στήνουµε εδώ τους µάρτυρες που θα καταθέσουν -και έχουν κα-
ταθέσει- και κάνουµε αυτήν τη σκευωρία.

Υπάρχει ένας που µπορεί να υποστηρίξει σε αυτήν τη χώρα
αυτό το σενάριο; Γιατί αυτό το σενάριο λέτε ως γραµµή. Και µά-
λιστα, πλήττετε και τον έναν από τους τρεις πυλώνες, τη δικαιο-
σύνη, ότι είναι σκευωρός, συκοφάντης και στηµένη και δεν έχετε
αποδείξει κάτι σε αυτό το πράγµα, µέχρι στιγµής. Γιατί αν θα
χρειαστεί να το αποδείξετε, πολύ φοβάµαι ότι δεν θα έχετε να
πείτε τίποτα. 

Κατανοώ, βέβαια, ότι πρέπει να κουµαντάρετε επίσης και την
Κοινοβουλευτική σας Οµάδα και γι’ αυτό, το βράδυ θα αποχω-
ρήσετε, γιατί υπάρχει ένας φόβος να βγουν παραπάνω οι ψήφοι
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για συγκεκριµένα πρόσωπα. Με τη λογική, λοιπόν, του ταρατα-
τζούµ και της καταγγελίας, το βράδυ θα αποχωρήσετε.

Επίσης, εδώ θα ήθελα να έχω και τη διαβεβαίωση ή τη διά-
ψευση -αν και εγώ κόβω το κεφάλι του κ. Βορίδη ότι δεν συµβαί-
νει αυτό- ότι υπάρχουν δηµοσιεύµατα τα οποία λένε για δε-
καπέντε υπογραφές δικαστικών, που ζητούν να αφαιρεθεί η υπό-
θεση από τους συγκεκριµένους εισαγγελείς. Αλλά εσείς δεν
έχετε καµµία σχέση µε αυτό και –ξαναλέω- κόβω το κεφάλι το δι-
κό σας. 

Κλείνω, λοιπόν, µε τα λόγια σας, γιατί αυτό µόνο µπορούµε να
πούµε προς εσάς: Αίσχος, ντροπή και καταισχύνη για την κατα-
τροµοκράτηση µαρτύρων και δικαιοσύνης, επειδή νιώθετε -και
ιδρώνετε που το νιώθετε- ότι κάποια στιγµή η δικαιοσύνη θα φτά-
σει και σε όσους, τυχόν, µπορεί να έχουν σχέση µε το σκάνδαλο
«NOVARTIS». Γιατί ακούω κι αυτό: «Ναι, υπάρχει σκάνδαλο «NO-
VARTIS», αλλά ποιος φταίει;» Είναι σαν το «πρεζόπλοιο» που ήρ-
θε µόνο του σε ελληνικό λιµάνι και δεν βρήκαµε ποιος το έφερε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Ο συνάδελφος κ. Κασιδιάρης έχει τώρα τον λόγο.
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Κατ’ αρχάς, ξεκαθαρίζω ότι το ζήτηµα

της «NOVARTIS» και της πολιτικής διαφθοράς δεν είναι το µείζον
τη συγκεκριµένη χρονική περίοδο που η χώρα βάλλεται παντα-
χόθεν. Μείζονα είναι τα εθνικά ζητήµατα στα Ίµια, στη Μακεδο-
νία, στην ελληνική Αποκλειστική Οικονοµική Ζώνη, στην τουρκική
απειλή. Και δεν πρόκειται αυτά τα µείζονα, τα οποία έχει υπο-
βαθµίσει η Κυβέρνηση των εθνοµηδενιστών, να ξεχαστούν λόγω
της διαφθοράς και της µίζας, που µε σύστηµα εδώ και δεκαετίες
εισπράττει η φιλελεύθερη «ψευτοδεξιά». Δεν πρόκειται να τα ξε-
χάσουµε.

Βέβαια, οφείλω και µια απάντηση στους νεοδηµοκράτες, που
λένε ότι εµφανίστηκε το σκάνδαλο της «NOVARTIS» επειδή είναι
µακεδονοµάχοι και λόγω της παρουσίας τους στα συλλαλητήρια.
Να ξεκαθαρίσουµε ότι όταν εµφανίστηκε ο Σαµαράς και ο Γεωρ-
γιάδης στα συλλαλητήρια, ο κόσµος τους έβριζε, τους αποδοκί-
µαζε και τους επιτέθηκε και αν ο Σαµαράς δεν έµπαινε να
κλειστεί µέσα στη Μεγάλη Βρετανία, µπορεί να έτρωγε και ξύλο
από τους αγανακτισµένους πολίτες. Αυτά, για να τελειώνουµε µε
το παραµύθι των δήθεν εθνικών αγώνων της ψευτοδεξιάς, η
οποία είναι βουτηγµένη στα σκάνδαλα.

Στην προκείµενη περίπτωση, να σταµατήσει ο Σαµαράς να
κλαίγεται και να λέει ότι καταδιώκεται από τον Τσίπρα, διότι αυτή
η δικογραφία της «NOVARTIS» -να ακουστεί αυτό από Βήµατος
Βουλής- δεν είναι η πρώτη δικογραφία για βαρύτατα ποινικά εγ-
κλήµατα που έχει έρθει στη Βουλή σε βάρος του Σαµαρά. Πριν
έναν χρόνο περίπου ήρθε δικογραφία για το βαρύτατο έγκληµα
των τηλεφωνικών εντολών, που έδινε σε εισαγγελέα για τις προ-
φυλακίσεις Βουλευτών της Χρυσής Αυγής. Έχει ζητήσει η Εισαγ-
γελία Πρωτοδικών να διερευνηθούν οι ποινικές ευθύνες του
Σαµαρά για την προτροπή σε τέλεση εγκλήµατος. Αν προχωρή-
σει η διερεύνηση της υπόθεσης, θα προκύψει και η κακουργη-
µατική κατάχρηση εξουσίας και η κατάργηση της διάκρισης των
εξουσιών και η κατάλυση του Συντάγµατος, που τιµωρείται µε
ισόβια. Ποιος κρατά αυτή τη δικογραφία στο συρτάρι; Ο Τσί-
πρας, οι Υπουργοί του και ο ΣΥΡΙΖΑ.

Από την πρώτη µέρα, προσωπικά, έστειλα µια επιστολή στις
θυρίδες όλων των Βουλευτών µε τα πλήρη στοιχεία, πόσα στοι-
χεία έστειλε στη Βουλή η Εισαγγελία Πρωτοδικών και δεν έγινε
απολύτως τίποτα. Ο ΣΥΡΙΖΑ έχει κλειδώσει στο συρτάρι αυτήν
τη δικογραφία για τα βαρύτατα εγκλήµατα της εγκληµατικής ορ-
γάνωσης, του περιβάλλοντος Σαµαρά. Γι’ αυτό, λοιπόν, να στα-
µατήσουν να λέγουν ότι καταδιώκονται, διότι συγκαλύπτονται
στην υπόθεση αυτή και συγκαλύπτονται, διότι αν προχωρήσει η
διερεύνηση αυτής της υπόθεσης, θα δικαιωθεί η Χρυσή Αυγή. 

Πάµε στα πραγµατικά περιστατικά του φακέλου «NOVARTIS»,
διότι δεν έχει µιλήσει κανείς µέχρι τώρα για τη δικογραφία.
Ακούω αλαλαγµούς και φωνές εκτός θέµατος. Κανείς δεν έχει
µιλήσει για τα τροµερά στοιχεία που έχουν προκύψει, µέσω της
δικογραφίας η οποία διαβιβάστηκε στη Βουλή και έτυχε να είµαι
από τους πρώτους, µετά τους κατηγορούµενους, που έλαβαν

γνώση.
Η προστατευόµενη µάρτυρας 3 λοιπόν, περιγράφει µε ανατρι-

χιαστικές λεπτοµέρειες και δίνει συνταρακτικά στοιχεία για το
πώς µπήκε η βαλίτσα µε τη µίζα µέσα στο Μαξίµου. Περιγράφει
τις τηλεφωνικές κλήσεις του Φρουζή προς το Μαξίµου, περιγρά-
φει τον τρόπο που µπήκε το όχηµά του µέσα στο Μέγαρο Μαξί-
µου. Είναι η εικόνα που βλέπουµε -γιατί κάποιοι πάνε να µας
βγάλουν τρελούς και θα εξηγήσω- µε τα υπουργικά οχήµατα και
τα πρωθυπουργικά να µπαίνουν στο Μαξίµου και µετά ο επιβάτης
του οχήµατος να ανεβαίνει τα σκαλάκια. Αυτήν την εικόνα που
έχουµε δει, αυτήν περιγράφει και η µάρτυρας, η οποία γίνεται
πολύ συγκεκριµένη για τον τρόπο µε τον οποίον ο κατηγορού-
µενος Φρουζής έβαζε τα «τούβλα» µε τα µοβ, τα κίτρινα, τα πρά-
σινα χαρτονοµίσµατα στη µαύρη «SAMSONITΕ». 

Όλες αυτές οι περιγραφές είναι βαρυσήµαντα στοιχεία τα
οποία, απ’ ό,τι προκύπτει από τον Τύπο, προέρχονται από ένα
πρόσωπο που είχε τη δυνατότητα να τα δει ιδίοις όµµασι.

Ποια είναι η απάντηση τώρα του Σαµαρά; Στο απολογητικό του
υπόµνηµα -διότι η µήνυση αυτή, την οποία διέρρευσε βέβαια
στον Τύπο ο ίδιος, και την οποία διάβασα, είναι απολογητικό υπό-
µνηµα και αναφέρεται σε πραγµατικά περιστατικά- τι λέει; Λέει:
«Αποκλείεται να µου έφεραν τη µίζα µεσηµέρι στο Μαξίµου, γιατί
απ’ έξω µπορεί να έχει δηµοσιογράφους». Αυτή είναι η απάν-
τηση. Το ότι το Μαξίµου δεν έχει πάρκινγκ, η εικόνα που βλέ-
πουµε εµείς µε τα πρωθυπουργικά οχήµατα να µπαίνουν στο
Μαξίµου είναι µαγική εικόνα. Ή ο Φρουζής, αν είχε τη µίζα στην
τσάντα, θα έπρεπε να παρκάρει στο Κολωνάκι και να πάει µε τα
εκατοµµύρια ευρώ µε τα πόδια.

Αλλά σε αυτό το απολογητικό του υπόµνηµα ο Σαµαράς υπο-
πίπτει σε µια ψευδολογία, η οποία τον καθιστά ένοχο. Λέει ότι
αποκλείεται ο Παπασταύρου να συνάντησε τον Φρουζή τη συγ-
κεκριµένη ηµέρα Τρίτη, γιατί την Κυριακή παντρευόταν στις Σπέ-
τσες. Δηλαδή ήρθε κολυµπώντας από τις Σπέτσες και δεν
πρόλαβε από την Κυριακή να φτάσει Τρίτη στο Μέγαρο Μαξίµου.
Για την ακρίβεια, τον διαψεύδουν οι δικοί του άνθρωποι, οι δη-
µοσιογράφοι του Βήµατος, ο «ΒΗΜΑτοδότης», που λέει ότι ήδη
από τη Δευτέρα ο Παπασταύρου ήταν στο Μαξίµου και δούλευε
για τις υποχρεώσεις µε την τρόικα.

Εδώ, λοιπόν, συλλαµβάνεται ψευδόµενος ο Σαµαράς, όσο συ-
νεχίζει να µιλάει. Όσο συνεχίζει να µιλάει, δηλαδή, άλλες µια -
δύο µηνύσεις να κάνει και άλλες µια - δυο συνεντεύξεις να δώσει
ο Γεωργιάδης και να πουν αυτά που λένε, δεν θα χρειαστεί να
τους καλέσει ο ανακριτής διαφθοράς, δεν θα χρειαστεί να τους
στείλει κλήση εν ονόµατι του νόµου. Θα τους πάρει ένα τηλέ-
φωνο και θα τους πει: «Δεν χρειάζοµαι, πάρτε ένα ταξί µε όσα
στοιχεία έχετε πει δηµόσια, πηγαίνετε κατευθείαν στον Κορυ-
δαλλό. Δεν έχω καµµία απορία». Διότι οι ίδιοι µε όλα αυτά, τα
οποία έχουν πει έχουν καταστήσει τους εαυτούς τους ενόχους. 

Υπάρχουν επαρκέστατα στοιχεία αυτήν τη στιγµή, µε όλα αυτά
τα στοιχεία που έχουν κατατεθεί στη δικαιοσύνη και ήρθαν εδώ
στη Βουλή, για τη παραποµπή των συγκεκριµένων προσώπων,
που ανέφερα στη δικαιοσύνη. Μην ξεχνάτε την περίπτωση Μιχε-
λάκη, ο οποίος καταδικάστηκε για παθητική δωροδοκία, µόνο
από ένα σηµείωµα. Απλά αυτό το ποσό ήταν γύρω στις µερικές
χιλιάδες ευρώ και δεν ήταν η δωροδοκία σε βαθµό κακουργήµα-
τος, για να πάει στη φυλακή.

Στην παρούσα περίπτωση ο εισαγγελέας δεν όφειλε καν να
στείλει τη δικογραφία στη Βουλή. Εις ό,τι αφορά το ξέπλυµα του
µαύρου χρήµατος, οφείλει να συνεχίσει απαρέγκλιτα τη διερεύ-
νηση της υπόθεσης. Και βέβαια, οφείλει, επικαλούµενος το
άρθρο 4 παράγραφος 1 του Συντάγµατος, που λέει ότι όλοι οι
πολίτες είµαστε ίσοι έναντι του νόµου, να συνεχίσει να διερευνά
τα πολιτικά πρόσωπα. 

Γιατί ο Μιχελάκης, δηλαδή, ο οποίος δικάστηκε είναι λιγότερος
ίσος απέναντι στο Σύνταγµα από τον Σαµαρά, που ζητάνε εδώ
παραγραφή; Ο Μιχελάκης -ο δικός σας- δικάστηκε και καταδικά-
στηκε για δωροδοκία και δεν παρεγράφη το αδίκηµα. Γιατί να
παραγραφεί του Σαµαρά; 

Υπάρχει και το άρθρο 26 του Συντάγµατος, που προβλέπει τη
διάκριση των εξουσιών και που λέει ρητά ότι η Βουλή δεν δικάζει.
Όλη η υπόθεση, λοιπόν, στη δικαιοσύνη, όλα στο φως και όχι στη

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΕ’ - 21 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2018 5291



Βουλή!
Μιας και έγινε µεγάλη συζήτηση για την Εισαγγελέα κ. Ελένη

Ράικου, αυτή έχω να πω ότι έγινε γνωστή στο πανελλήνιο, όταν
είχε γίνει το συµβάν µε την κ. Κανέλλη στον «ΑΝΤ 1». Την έπαιρνε
ο Δελατόλας τηλέφωνο, της έλεγε: «Έλα, Ελένη, προχώρα, κάνε
δίωξη» και µου έβαζε τότε το αδίκηµα της επικίνδυνης σωµατικής
βλάβης για να συλληφθώ επ’ αυτοφώρω και να κάνουν σόου στα
κανάλια. Αυτή, λοιπόν, η συγκεκριµένη κυρία, η «έλα, Ελένη», πα-
ραιτήθηκε επειδή έπεσε στα χέρια της ο «καυτός» φάκελος της
«NOVARTIS». Και τώρα αποδεικνύεται γιατί παραιτήθηκε, γιατί
δεν ήθελε να στείλει τους δικούς της κατηγορούµενους.

Άκουσα µε πάρα πολύ ενδιαφέρον τις δικαιολογίες που ψέλ-
λισε ο πρώην Υπουργός της Νέας Δηµοκρατίας Αθανασίου, όταν
αναφέρθηκε από αυτό εδώ το Βήµα ότι είχε κάνει τηλεφωνικές
παρεµβάσεις κατά τη διάρκεια των απολογιών του Αρχηγού και
των Βουλευτών τη Χρυσής Αυγής. Αυτός ο άνθρωπος, για µια
ακόµα φορά έχει καταστήσει τον εαυτό του ένοχο. Μακάρι να µι-
λάει κάθε µέρα για αυτό το θέµα. Κάθε µέρα να δίνει νέα στοιχεία
που µια µέρα θα τον καθίσουν στο σκαµνί, διότι για την παρέµ-
βασή του αυτή, όταν πήρε τηλέφωνο την προϊσταµένη του Πρω-
τοδικείου Τσάµη και της είπε να κόψει το λαιµό της για να δέσει
τη δήθεν εγκληµατική οργάνωση, είχε απολογηθεί το 2013 ότι
πήρε τηλέφωνο, για να δει πώς πάει η κατάσταση, γιατί είχαµε,
λέει, απολογίες και ήθελε να δει αν έχουµε προφυλακίσεις ή µη
προφυλακίσεις. 

Σήµερα, έφερε άλλο σενάριο, ότι γίνονταν, λέει, επεισόδια
στην Ευελπίδων. Και αυτός τι ήταν; Υπουργός Δικαιοσύνης ή Δη-
µόσιας Τάξης; Ήθελε να στείλει τα ΜΑΤ, για να καταστείλουν κά-
ποια φανταστικά επεισόδια; Συνελήφθη και πάλι ψευδόµενος. 

Και εδώ, βέβαια, το ξαναλέω: Εάν δεν ήταν ο Τσίπρας να κρα-
τάει στο αρχείο το αίτηµα της εισαγγελίας για διερεύνηση ποινι-
κών ευθυνών, για τα εγκλήµατα που έκανε η Νέα Δηµοκρατία, η
τότε κυβέρνηση Σαµαρά, σε βάρος της Χρυσής Αυγής, ήταν όλοι
αυτοί κατηγορούµενοι για κακουργήµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε,
ολοκληρώστε.

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. Ο Βουλευ-
τής της Νέας Δηµοκρατίας προηγουµένως µίλησε δέκα λεπτά.
Στα δέκα λεπτά θα σταµατήσω.

Προστατευόµενοι  µάρτυρες. Να παρακαλάει ο Σαµαράς και
οι συν αυτώ να µείνουν κουκουλοφόροι. Να παρακαλάει, γιατί,
σύµφωνα µε τον νόµο που ο ίδιος ψήφισε, ο ανώνυµος µάρτυρας
δεν αρκεί για να καταδικάσει, πρέπει η κατάθεσή του να διασταυ-
ρωθεί µε άλλα στοιχεία και µαρτυρίες. Εάν, όµως, έρθει για πα-
ράδειγµα η γραµµατέας του Φρουζή επώνυµα και δώσει την ίδια
κατάθεση και βγει ο Σαµαράς ως απάντηση και πει ότι ο Παπα-
σταύρου ήταν στις Σπέτσες και δεν πρόλαβε να έρθει στην
Αθήνα, τότε καταδικάζεται. Και ξέρετε για ποιο αδίκηµα καταδι-
κάζεται; Είναι η παθητική δωροδοκία, είναι το ξέπλυµα, αλλά –
προσέξτε- στην περίπτωση αυτή ενεργοποιείται η διάταξη περί
καταχραστών του Δηµοσίου που η οροφή της ποινής είναι ισό-
βια. Αυτό για κάποιους που δεν έχουν καταλάβει σε πόσο δεινή
θέση βρίσκονται και πόσο σοβαρά εγκλήµατα έχουν να αντιµε-
τωπίσουν.

Κλείνω µε τη σηµερινή πολύ εύστοχη αναφορά του «BLOOM-
BERG», που λέει ότι η προδοσία των εθνικών θεµάτων και η ανά-
δειξη των υποθέσεων διαφθοράς ουσιαστικά αναδεικνύει τις δυ-
νάµεις του εθνικισµού, λένε «της άκρας δεξιάς», εµείς θα το
πούµε πιο απλά και κατανοητά, οδηγούν στη δυναµική άνοδο της
Χρυσής Αυγής.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Θα δώσω τον λόγο
στον κύριο Λαµπρούλη, γιατί πρόκειται να ανέβει στην Έδρα σε
λίγο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ και τους συναδέλφους
που µου έδωσαν τη δυνατότητα να τοποθετηθώ νωρίτερα.

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα, ήδη το ανακοινώσαµε, το έχουµε πει
και από το Βήµα της Βουλής, θα ψηφίσει τη σύσταση της επιτρο-
πής προανακριτικής εξέτασης και θα συµβάλει, όσο περνάει από

το χέρι του στο να αποκαλυφθεί η αλήθεια και να αποδοθούν οι
ευθύνες όπου υπάρχουν. 

Όσο σηµαντικό, όµως, είναι για τον λαό να διαλευκανθεί πλή-
ρως αυτή η υπόθεση και κανένας υπεύθυνος να µην πέσει στα
µαλακά, άλλο τόσο σηµαντικό είναι να µην λειτουργήσει ως βο-
λικό άλλοθι κάλυψης της ασκούµενης αντιλαϊκής πολιτικής, στοι-
χείο της οποίας είναι η επίθεση στο δικαίωµα του λαού στην
υγεία, στην πρόσβασή του σε δωρεάν ποιοτικό φάρµακο. 

Διότι, πέρα από το τι τελικά θα αποδειχθεί, από το ποιους κι
αν θα αγγίξουν οι έρευνες, η σκανδαλολογία και ο κουρνιαχτός
που σηκώνεται, που έχει σηκωθεί, έχουν αρχίσει να παραγάγουν
αποτέλεσµα για το ίδιο το σύστηµα, αφού αξιοποιούνται για να
φορτωθεί στα σκάνδαλα, στη διαφθορά, στις µίζες, η τραγική κα-
τάσταση που ζουν οι εργαζόµενοι, ειδικά τα τελευταία χρόνια της
καπιταλιστικής κρίσης.

Στόχος είναι να κρυφτεί η ουσία, το πραγµατικό σκάνδαλο,
που είναι το φάρµακο-εµπόρευµα, κατ’ επέκταση η εµπορευµα-
τοποίηση της υγείας και πρόνοιας, οι επιπτώσεις της κρίσης, η
αντιλαϊκή επίθεση, τα µνηµόνια και οι άµεσες επιπτώσεις τους
στο σύστηµα υγείας και πρόνοιας, στο φάρµακο, µε τις δραµα-
τικές περικοπές που διαµορφώνουν άθλιες συνθήκες. 

Έτσι, µε αφορµή την υπόθεση της «NOVARTIS», η Κυβέρνηση,
αντιστρέφοντας το «µαζί τα φάγαµε» που ακουγόταν τα πρώτα
χρόνια ως αιτία της κρίσης, παρουσιάζει τα σκάνδαλα, τη δια-
πλοκή και τη διαφθορά ως αιτία των κρατικών ελλειµµάτων και
χρεών κι αυτά µε τη σειρά τους, εντελώς αντιεπιστηµονικά, ως
αιτία της καπιταλιστικής κρίσης. Και αυτό για να δικαιολογήσει
τα βάρβαρα µέτρα και τις περικοπές που νοµοθετεί, σε συνέχεια
των προηγούµενων κυβερνήσεων, αλλά και για να εµφανιστεί ως
υπέρµαχος της κάθαρσης που θα εξαλείψει, δήθεν, τις αιτίες
κάθε µελλοντικής κρίσης. 

Τι επιδίωκε, όµως, η Κυβέρνηση, όπως και οι προηγούµενες;
Αφενός, επεδίωκε να βγάλει λάδι το ίδιο το σύστηµα, που γεννάει
τα σκάνδαλα, που γέννησε την κρίση και τα αντιλαϊκά µέτρα και
τώρα απαιτεί νέες θυσίες από τον λαό για να ανακάµψει η κερ-
δοφορία του κεφαλαίου και, αφετέρου, να καλλιεργήσει αυτα-
πάτες στον λαό ότι µέσα από εξεταστικές ή προανακριτικές
επιτροπές, ενδεχοµένως µε µερικούς αποδιοποµπαίους τρά-
γους, είναι εφικτή η κάθαρση και η εξυγίανση του συστήµατος.   

Συγχρόνως, όµως, αποτελεί τεράστια πρόκληση η προσπάθεια
της Κυβέρνησης να κρύψει, να συγκαλύψει µέσα από τη σκαν-
δαλολογία, την αντιλαϊκή πολιτική της στον χώρο της υγείας, στο
φάρµακο, σε συνέχεια των προηγούµενων κυβερνήσεων, µε µο-
ναδικό στόχο τη µείωση του κόστους που συνεπάγεται για το κε-
φάλαιο και το κράτος η ιατροφαρµακευτική περίθαλψη του λαού. 

Αποκορύφωµα αυτής της προσπάθειας είναι οι πανηγυρισµοί
για τις περικοπές και τα πλαφόν στην υγεία, το φάρµακο, που τα
βαφτίζει, όπως τα βάφτιζαν και οι προηγούµενες κυβερνήσεις,
ως «νοικοκύρεµα», «συµµάζεµα», «εξορθολογισµό», ενώ στην
πραγµατικότητα το κόστος µετακυλίεται ολοένα και περισσότερο
στις απευθείας πληρωµές των ασθενών, οι οποίες αυξάνουν αν-
τιστρόφως ανάλογα µε τη µείωση της κρατικής φαρµακευτικής
δαπάνης.  Την ίδια ώρα, οι πολυεθνικές του φαρµάκου τζιράρουν
ασύλληπτα ποσά, πάνω στα οποία φουντώνει ο ανταγωνισµός
για το µοίρασµα της πίτας και των αγορών.

Έτσι, η υψηλότερη σε σχέση µε σήµερα κρατική φαρµακευ-
τική δαπάνη, που υπήρξε τη δεκαετία του 2000, υπήρξε αλήθεια,
για να διασφαλίσουν καθολικά οι ασθενείς φθηνότερο ή δωρεάν
φάρµακο ή µήπως οι περικοπές στη φαρµακευτική δαπάνη από
το κράτος, που επιταχύνθηκαν τα χρόνια της κρίσης, έγιναν µε
κριτήριο τις λαϊκές ανάγκες, αφού οι έµµεσες και άµεσες πλη-
ρωµές από τους ασθενείς αυξήθηκαν; 

Έτσι, η µείωση της φαρµακευτικής δαπάνης, µέσω των περι-
κοπών των κρατικών δαπανών που κοµπάζει η Κυβέρνηση, συνέ-
βαλε στη δηµοσιονοµική προσαρµογή, στους στόχους των
µατωµένων πλεονασµάτων, προκειµένου αυτοί οι πόροι να κα-
τευθυνθούν σε άλλες κερδοφόρες επενδύσεις για το κεφάλαιο
και, αφετέρου, δεν έγινε προς όφελος του λαού, που συνεχίζει
να χρυσοπληρώνει τα φάρµακα. Οι περικοπές και τα πλαφόν της
δηµόσιας φαρµακευτικής δαπάνης, µε ευθύνη της σηµερινής και
των προηγούµενων κυβερνήσεων, έχουν οδηγήσει στην εκτίναξη
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των πληρωµών µεσοσταθµικά από το 9% το 2009, στο 30%, πε-
ρίπου, σήµερα.

Και αυτό αφορά µόνο όσα φάρµακα συνταγογραφούνται και
συµµετέχει στην αποζηµίωσή τους ο ΕΟΠΥΥ. Υπολογίζοντας
συγχρόνως τα φάρµακα της λεγόµενης αρνητικής λίστας που
συνταγογραφούνται, αλλά δεν αποζηµιώνονται από τον ΕΟΠΥΥ,
τα µη συνταγογραφούµενα φάρµακα, που πληρώνονται 100%
από τον ασθενή και των οποίων η τιµή απελευθερώθηκε, κατα-
λήξαµε σήµερα κράτος και ασφαλιστικά ταµεία να πληρώνουν
57% και 58% λιγότερο, ενώ οι ασφαλισµένοι πληρώνουν περισ-
σότερο κατά 43% σε σχέση µε το 2009.

Παράλληλα, στα ανωτέρω προστίθεται η κατεύθυνση πως για
κάθε φάρµακο που εισάγεται στην λίστα των αποζηµιούµενων
φαρµάκων από τον ΕΟΠΥΥ, θα πρέπει να αφαιρούνται φάρµακα
ίσης αξίας -τα οποία θα πληρώνονται εξ ολοκλήρου από τους
ασθενείς στα πλαίσια των προκαθορισµένων και πετσοκοµµένων
προϋπολογισµών του ΕΟΠΥΥ- και η προώθηση κλειστών προ-
ϋπολογισµών στη συνταγογράφηση ανά θεραπευτική κατηγορία
σε συνδυασµό µε τα υποχρεωτικά θεραπευτικά πρωτόκολλα. 

Όλα αυτά συντελούν ώστε χιλιάδες ασθενείς να διακόπτουν
τη θεραπεία τους, αφού δεν µπορούν να τα αγοράσουν. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αντιπροέδρου)

Κύριε Πρόεδρε, τελειώνω σε ένα λεπτό.
Έτσι η Κυβέρνηση, όπως και οι προηγούµενες, από τη µία δια-

µορφώνει προϋποθέσεις για πιο κερδοφόρα δράση των πολυε-
θνικών, εισπράττοντας µάλιστα τα εύσηµα και από την άλλη
προσπαθεί, αξιοποιώντας τα σκάνδαλα, να ξεπλύνει την αντι-
λαϊκή της πολιτική, ενώ µε πρόσχηµα την περίφηµη εξυγίανση
του συστήµατος θα συνεχίζει παραπέρα τις περικοπές σε βάρος
του λαού.

Εξάλλου, στο όνοµα της πάταξης της διαφθοράς στο παρελ-
θόν, αλλά και τώρα, παίρνονται µέτρα. Αυτή, όµως, συνεχίζει και
καλά κρατεί και διαιωνίζεται ακριβώς στο έδαφος των πολιτικών,
που θωρακίζουν το καπιταλιστικό κέρδος, που είναι η πραγµατική
αιτία των σκανδάλων, ο πραγµατικός ένοχος. Και όσο συµβαίνει
αυτό, το φάρµακο, η υγεία, θα είναι απλησίαστα για την εργατική
τάξη και ταυτόχρονα, θα µαίνεται ο πόλεµος ανάµεσα στις πο-
λυεθνικές για το ποια θα κυριαρχήσει και θα αναπαράγεται η δια-
φθορά, ο χρηµατισµός και άλλα.

Και αυτό καµµία εξεταστική, καµµία προανακριτική δεν µπορεί
να το αντιµετωπίσει, όπως δεν τον αντιµετώπισε καµµία νοµοθε-
σία. Γιατί, ανεξάρτητα από την έκβαση της υπόθεσης «NOVAR-
TIS», οι ασθενείς που αντιµετωπίζουν σοβαρά προβλήµατα
υγείας θα συνεχίσουν να συνωστίζονται σε κοινωνικά φαρµακεία
ή θα καταχρεώνονται για να εξασφαλίσουν την απαραίτητη φαρ-
µακευτική αγωγή ή θα ζουν καθηµερινά έναν Γολγοθά για να
εκτελέσουν την πιο απλή συνταγή στον γιατρό.

Απέναντι σε αυτήν την κατάσταση, οι εργαζόµενοι, αντί να ψά-
χνουν ουτοπικά έναν καπιταλισµό χωρίς διαφθορά, σκάνδαλα και
µίζες, χρειάζεται να παλέψουν για να ξηλώσουν την αιτία της δια-
φθοράς και των σκανδάλων, που είναι η ίδια η καπιταλιστική ιδιο-
κτησία. 

Προϋπόθεση γι’ αυτό είναι η ρήξη και η ανατροπή της εξου-
σίας του κεφαλαίου και των πολιτικών που υπηρετούν, για µια
άλλη οργάνωση της παραγωγής, µε κοινωνικοποίηση της καπι-
ταλιστικής φαρµακοβιοµηχανίας και όλων των µέσων παραγω-
γής και κεντρικό επιστηµονικό σχεδιασµό, που θα οργανώνει την
έρευνα, παραγωγή, εισαγωγή και δωρεάν διάθεση ποιοτικών και
αποτελεσµατικών φαρµάκων, µε αυστηρά επιστηµονικά κριτήρια,
κατάργηση των διαφόρων λιστών και χορήγηση όλων των φαρ-
µάκων µε κρατική χρηµατοδότηση µέσα από ένα αποκλειστικά
κρατικό και δωρεάν σύστηµα υγείας.

Και αυτό µόνο ο λαός µπορεί και πρέπει να το επιβάλλει. Αρκεί
να το αποφασίσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Τον λόγο έχει ο κ. Σπύρος Λάππας.
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι κορυφαία πραγµατικά σή-

µερα η στιγµή του ελληνικού Κοινοβουλίου και της Ελληνικής Δη-

µοκρατίας. Τι θα περίµενε η ελληνική κοινωνία σήµερα από τους
εκπροσώπους των δύο µεγάλων κοµµάτων, που στελέχη τους
φέρονται ως εγκαλούµενοι αλλά και από τους ίδιους τους εγκα-
λούµενους; Θα περίµενε µία δήλωση ενός εκπροσώπου σας ή
ενός από τους φερόµενους εγκαλούµενους να έρθει στην Βουλή
και να πει µία µόνο φράση: «Αναλαµβάνω την πολιτική ευθύνη
για το σκάνδαλο της «NOVARTIS»», αφού όλοι παραδέχεστε ότι
υπάρχει σκάνδαλο! Σκάνδαλο χωρίς πολιτική ευθύνη δεν υπάρ-
χει! Ένα είναι αυτό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Παρ’ όλα αυτά, το προσπερνάµε προς το παρόν. Και να σας

πούµε ότι εµείς εδώ δεν κυνηγάµε ανεµόµυλους, όπως ο Δον Κι-
χώτης. Ό,τι λέµε, το στηρίζουµε κάπου. Και αυτό απορρέει και
αναδύεται από την ποινική δικογραφία, όχι από τα µυαλά µας.
Παρ’ όλα αυτά, όµως, εµείς θα είµαστε οι πρώτοι που θα τηρή-
σουµε το τεκµήριο της αθωότητας. Γιατί από τα χρόνια του Λου-
κιανού –όπως θα θυµάται ο κ. Τζαβάρας- είναι κατοχυρωµένο το
εξής: «Κάλλιον γαρ εστίν τον υπαίτιον ανεκδίκητον µένειν ήσπερ
τον αναίτιον καταδικάζεσθαι» ή στα απλά ελληνικά: «Καλύτερα
να αθωωθούν ενενήντα ένας ένοχοι, παρά να καταδικαστεί ένας
αθώος». Θα το τηρήσουµε µέχρι το τέλος σε όλο το στάδιο της
διαδικασίας.

Άκουσα τον κ. Στουρνάρα και πράγµατι ήταν µια αξιοπρεπής
στάση απολογητικού χαρακτήρα, αλλά δεν είναι εδώ να του πω
ότι δύο σοβαροί, κορυφαίοι επιθεωρητές της Τράπεζας της Ελ-
λάδας πέρασαν από την εξεταστική και µας είπαν δύο πράγµατα:
Οι δύο ή τρεις τελευταίες δεκαετίες χαρακτηρίζονταν από δύο
πράγµατα. Πρώτον, ήταν ένα πάρτι, που κανένας δεν ήθελε να
χαλάσει. Και δεύτερον, ήταν µια φούσκα που κανένας δεν ήθελε
να σπάσει. Είναι δικοί σας άνθρωποι, δεν τα λέµε εµείς.

Εν όψει αυτών, υπάρχει διαφθορά στη χώρα; Δεύτερο ερώ-
τηµα: υπάρχει διαφθορά στην υγεία; Τρίτο ερώτηµα: υπάρχει
διαφθορά και στην υγεία; Η απάντηση: Κυρίως υπάρχει δια-
φθορά στην υγεία.

Και τώρα θα σας αποκαλύψω τη συµµορία, που είναι υπέρ
αυτής της εκδοχής, µια συµµορία πραγµατικά στυγνών εγκλη-
µατιών. Πρώτος ο κ. Κρεµαστινός, ο οποίος σε οµιλία του σε µια
µελέτη του στο σύγγραµµα του Ιδρύµατος Μαραγκοπούλου για
τη διαφθορά λέει: «Όταν είδα τα θέµατα των ελλειµµάτων το
2000, 2 δισεκατοµµύρια, το 2004 100%, δηλαδή 4 δισεκατοµµύ-
ρια και 17,5 δισεκατοµµύρια το 2009, τρόµαξα και πόνεσα» –τα
έχω εδώ και θα σας τα καταθέσω στο τέλος- «Και το ερώτηµα
ήταν ποιοι τα έκαναν αυτά, ποιοι τα έφαγαν, πού πήγαν τα
λεφτά;». Και αυτό είναι το µεγάλο ερώτηµα που σήµερα πρέπει
να διερευνήσει η Βουλή. Πού πήγαν τα λεφτά, για να απαντή-
σουµε και στο αγωνιώδες ερώτηµα του κ. Κρεµαστινού;

Πάµε στον δεύτερο συνωµότη, τον κ. Ρακιτζή. Ποιος τον το-
ποθέτησε Επιθεωρητή Δηµόσιας Διοίκησης; Ο ΣΥΡΙΖΑ; Όχι βέ-
βαια! Από το 2009 µέχρι το 2014 ήταν δικό σας άνθρωπος ή
τέλος πάντων, ήταν αξιοπρεπής, αρεοπαγίτης µε τεράστια, πλού-
σια γνώση και εµπειρία. Τι λέει, λοιπόν, ο κ. Ρακιτζής; Λέει ότι η
διαφθορά στην υγεία είναι ένας από τους βασικότερους, αν όχι
ο αποκλειστικός, παράγοντες που οδήγησαν τη χώρα στη χρεο-
κοπία, το µαύρο χρήµα στην υγεία. Έχω εδώ τη µελέτη του και
θα σας την καταθέσω στο τέλος.

Τρίτος συνωµότης –αυτός είναι κατάδικός σας άνθρωπος,
κύριε Γεωργιάδη- ο κ. Σούρλας µε δύο έγγραφά του. Το ένα είναι
για το Ίδρυµα Μαραγκοπούλου και λέει ότι όπου υπάρχει πολι-
τική βούληση δεν υπάρχει διαφθορά και όπου υπάρχει διαφθορά
δεν υπάρχει πολιτική βούληση. Λέει συγκεκριµένα: «Υπάρχει ευ-
θύνη όλων των πολιτικών προϊσταµένων». Αυτή τη δήλωση είχα
υπόψη µου και σας είπα από την αρχή ότι περιµένω από ένα ανά-
στηµα πολιτικό ανδρός να έρθουν τουλάχιστον να αναλάβουν
την πολιτική ευθύνη, αφού αρνούνται την ποινική ευθύνη. Ούτε
αυτό δεν κάνουν και αυτό είναι θλιβερό.

Επίσης, ο κ. Σούρλας σε µία έκθεση που κατέθεσε ως Γενικός
Γραµµατέας Διαφάνειας και Δικαιωµάτων το 2013 τι λέει; Λέει
κάτι συγκλονιστικό, το οποίο το κατέθεσε στην Εξεταστική Επι-
τροπή για την Υγεία, όταν διερευνούσαµε το «ΕΡΡΙΚΟΣ ΝΤΥ-
ΝΑΝ». Τι λέει δηλαδή; Το 2013 η έκθεσή του αναφέρει ένα γεγο-
νός, το οποίο δεν πρέπει να διαφύγει της προσοχής κανενός.
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Ήρθε έγγραφο από το ποινικό τµήµα του Υπουργείου Δικαιοσύ-
νης των ΗΠΑ, που λέει ότι καταδικάστηκαν συγκεκριµένες φαρ-
µακευτικές εταιρίες, διότι δωροδόκησαν κρατικούς αξιωµα-
τούχους στην Ελλάδα και επέβαλε το αµερικανικό κράτος 350
εκατοµµύρια πρόστιµο. Και από το 2011, λέει, που υπάρχει αυτή
η σύσταση και από τον ΟΟΣΑ και από τις Ηνωµένες Πολιτείες
αγνοήθηκε. Η αβελτηρία, η αδιαφορία και δεν ξέρω τι άλλο του
ελληνικού κράτους ήταν χαρακτηριστικότατη, µε αποτέλεσµα ο
ΟΟΣΑ να κάνει ειδική σύσταση για την αγνόηση αυτού του φαι-
νοµένου. Αυτοί, λοιπόν, είναι οι συνωµότες της σκευωρίας.

Και πάµε να λύσουµε και δύο ζητήµατα. Εσείς, κύριοι της Νέας
Δηµοκρατίας, έχετε ενιαία γραµµή σήµερα εδώ; Για να δούµε,
λοιπόν, τι είπε ο κ. Βορίδης. Είπε ότι στερείται η πρότασή µας
επαρκών αποδεικτικών στοιχείων, προκειµένου να οδηγηθούµε
στην πρόταση για τη σύσταση προκαταρκτικής εξέτασης.

Ο κ. Σταµάτης είπε ότι κακώς οι εισαγγελείς έστειλαν, έστω
και αυτά τα γλίσχρα αποδεικτικά στοιχεία. Έπρεπε αµελλητί,
χωρίς κανένα αποδεικτικό στοιχείο, να έρθει η δικογραφία στη
Βουλή. Κανονίστε τα, βρείτε τα για να έχετε µια συγκεκριµένη
πρόταση όλοι, να είστε επιτέλους οµαδοποιηµένοι και να ξέ-
ρουµε τελικά τι υποστηρίζετε ως κόµµα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Τώρα, κάτι για να ξεκαθαριστεί. Πρέπει να καταλάβετε, κύριοι

συνάδελφοι που δεν είστε νοµικοί, ότι η πρότασή µας για σύ-
σταση προκαταρκτικής εξέτασης δεν σηµαίνει ούτε ποινική
δίωξη ούτε επαρκείς ενδείξεις που να οδηγήσουν στην ποινική
δίωξη. Θέλουµε στοιχειώδη και, όπως λέει ο κ. Λοβέρδος σε µια
ανάλυση σε ένα βιβλίο του, αναγκαία στοιχεία όπου να υπάρχει
µια πιθανολόγηση, απλή πιθανολόγηση, για να µπορούµε να
πάµε στη σύσταση προκαταρκτικής επιτροπής, προκαταρκτικής
εξέτασης. Δεν χρειάζονται επαρκείς ενδείξεις. 

Οι επαρκείς ενδείξεις αποτελούν αντικείµενο, κύριε Υπουργέ,
και αυτό το ξέρουµε όλοι ως νοµικοί, µόνο στο στάδιο λειτουρ-
γίας της προανακριτικής εξέτασης, που θα ασκήσει την ποινική
δίωξη. Υπάρχουν και µελέτες, υπάρχει και νοµολογία και θα τα
δώσω στο τέλος αυτά. Το ένα είναι αυτό.

Δεύτερον, ποιος θα κρίνει αν αυτή η απλή πιθανολόγηση και
το αναγκαίο µέτρο υπάρχει σήµερα, για να κάνουµε την πρότασή
µας για τη σύσταση προανακριτικής επιτροπής; Κάποιο δικα-
στικό όργανο; Όχι, κύριοι συνάδελφοι. Αποκλειστικά και µόνο το
Σώµα της Ολοµέλειας της Βουλής, γιατί πρέπει αυτό να είναι
µέσα στα πλαίσια της interna corporis της Βουλής. 

Και δεν µπορεί αυτό, αν καλώς ή κακώς ληφθεί η απόφαση, να
ελεγχθεί στο επόµενο διαδικαστικό στάδιο από ένα άλλο δικα-
στικό ή δικονοµικό όργανο. Εδώ θα κριθεί οριστικώς, τελεσιδίκως
και αµετακλήτως και δεν µπορεί να προσβληθεί από κανέναν, για
κανένα λόγο. Για να ξέρουµε τι λέµε! 

Άλλωστε, να σας πω και κάτι; Ακυρότητα προβλέπεται στην
πρότασή µας, µόνο για έναν λόγο και το αναφέρει και το άρθρο
154 του Κανονισµού της Βουλής: αν δεν είναι γραπτή η πρόταση
και αν δεν την υπογράφουν τουλάχιστον τριάντα Βουλευτές. Δεν
υπάρχει κανένας άλλος λόγος ακυρότητας της πρότασης για σύ-
σταση προανακριτικής εξέτασης. Κανένας απολύτως λόγος! 

Για αυτό λέµε ότι µέσα στα πλαίσια της Βουλής και εκεί απο-
κλειστικά συζητιέται αυτή η πρόταση. Ξεχάστε δικαστικά όργανα,
ξεχάστε δικαστήρια, ξεχάστε δικαστές! Εδώ, στο κυρίαρχο
Σώµα, που είναι η Ολοµέλεια, εδώ θα κριθούν και θα αποφασι-
στούν όλα. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ: Φερετζές!
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Τι «φερετζές», κυρία Παπαρήγα;

Ποιος είναι ο φερετζές; 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ: Αυτό που λέτε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ολοκληρώστε, κύριε

Λάππα.  
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να πω για κάτι, που ελέχθη για το αµελλητί. Πρέπει

να καταλάβουµε ότι το αµελλητί έχει την έννοια ότι ο εισαγγε-
λέας θα στείλει στη Βουλή τη δικογραφία, που στοιχειωδώς έχει
σχηµατιστεί. Μπορεί να έχει ένα τηλεγράφηµα και να λέει κατη-
γορώ τον κ. Λάππα, να έρθει το τηλεγράφηµα εναντίον του Λάπ-
πα χωρίς να διερευνηθεί στοιχειωδώς, χωρίς να σηµατοδοτεί ή

να έχει µια βάση ως πιθανολόγηση ενδεχόµενων ευθυνών; Δυ-
στυχώς, η νοµολογία είναι υπέρ των απόψεών µας και θα σας
δώσω τη νοµολογία. 

Ολοκληρώνω µε το θέµα…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Λάππα, µην πιά-

νουµε άλλο θέµα. Σας παρακαλώ, ολοκληρώστε. Είστε ήδη στα
οκτώ λεπτά.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Θα µιλήσω, επειδή έγινε αναφορά για τους προστατευόµενους

µάρτυρες. 
Σκέφτεται κανένας, κύριοι συνάδελφοι, ότι θα µπορούσαµε σή-

µερα να συζητάµε για τα Panama papers, για τα Paradise papers,
για τα LuxLeaks, αν δεν υπήρχε ο θεσµός των προστατευόµενων
µαρτύρων; Θα ακούγαµε για τον Τζούλιαν Ασάνζ, για τον ‘Εν-
τουάρτ Σνόουντεν και τον Αντουάν Ντελτούρ, για τα WikiLeaks; 

Σήµερα σε παγκόσµιο επίπεδο γίνεται µια τεράστια συζήτηση
για τις αποκαλύψεις αυτών των ανθρώπων, ακριβώς γιατί ήταν
προστατευόµενοι µάρτυρες. Και ξέρετε ότι η προστασία των
µαρτύρων σε αυτό τον θεσµό, που τηρείται στην υπόθεση αυτή
εδώ, φτάνει πολύ µακριά. Μπορεί να προστατευτεί, ακόµη και η
προσωπικότητά τους, τα στοιχεία τους, να µετεγκατασταθούν σε
άλλη χώρα, γιατί αντιλαµβάνεται ο νοµοθέτης ότι για αυτόν που
αποκαλύπτει σηµεία και τέρατα για µια εταιρεία µε τεράστια συµ-
φέροντα, µε ιλιγγιώδη ποσά, ακόµα και οικονοµική και πολιτική
επιρροή, ασφαλώς αναφύονται κίνδυνοι για τον ίδιο, για την οι-
κογένειά του, για τη σωµατική του ακεραιότητα, για απειλή της
ζωής του ακόµα. Αυτά τα προβλέπει ο νοµοθέτης. 

Άρα, ο θεσµός των προστατευόµενων µαρτύρων και στην Ελ-
λάδα και διεθνώς είναι πάρα πολύ ωφέλιµος για την αποκάλυψη,
όχι µόνο των σκανδάλων και την έναρξη των ερευνών, αλλά
ακόµα και για την άσκηση ποινικής δίωξης. Για φανταστείτε να
µην υπήρχαν αυτοί οι προστατευόµενοι µάρτυρες. Θα υπήρχε
σήµερα δικογραφία για τη «NOVARTIS»;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Λάππα, ολοκλη-
ρώστε! 

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Ανοίξτε µια παρένθεση. Κύριε Βενιζέλο, έχουν µιλήσει και

άλλοι συνάδελφοι πριν από µένα και έντεκα λεπτά! 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Εγώ τι φταίω; 
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Όχι, άλλοι συνάδελφοι! 
Κλείνω µε το εξής: Ανοίξτε µια παρένθεση! Εάν δεν υπήρχε

αυτός ο θεσµός των προστατευόµενων µαρτύρων, πιστεύετε ότι
ένας µάρτυρας µε την διακύβευση τέτοιων τεράστιων συµφερόν-
των και αναφυοµένων κινδύνων για τον ίδιο και τους γνωστούς
του, θα υπήρχε πιθανότητα να προσέλθει στο δικαστικό όργανο
και φάτσα κάρτα να αρχίζει να καταθέτει όσα καταθέτουν οι µάρ-
τυρες; Προσθέσετε και τους µάρτυρες…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Σας παρακαλώ, κύριε
Λάππα! 

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, στη στάση του πολι-
τικού συστήµατος απέναντι στο σκάνδαλο –όλοι το λένε σκάν-
δαλο πλέον- υπάρχει µια διολίσθηση, µια µετατόπιση, από την
σκευωρία πήγαµε στην αποδοχή όλων των πολιτικών πλευρών
ότι υπάρχει σκάνδαλο. 

Κρατήστε ότι το πολιτικό σύστηµα πρέπει να υλοποιήσει και
να είναι υπερήφανο για αυτό που έλεγε ο Ιπποκράτης δυόµισι χι-
λιάδες χρόνια πριν: «Το της πόλεως ήθος οµοιούται τοις άρχου-
σιν». 

Καταθέτω, κύριε Πρόεδρε, όλα τα στοιχεία, που έχω και επι-
καλέστηκα. Όλα προκύπτουν από έγγραφα, δηλαδή τα του κ. Ρα-
κιντζή, την επίκαιρη ερώτηση, ένα βιβλίο και την νοµολογία του
Αρείου Πάγου. 

Τα καταθέτω στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σπυρίδων Λάππας  καταθέτει

για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Λάππα, για να
µιλήσετε εσείς δέκα λεπτά, δεν θα µιλήσω καθόλου εγώ. Είναι
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δίκαιο αυτό; Με συγχωρείτε!
Η σειρά έχει ως εξής: Οι κύριοι Μεγαλοµύστακας, Κουτσού-

κος, Τζαβάρας, Λοβέρδος, Βενιζέλος, Σαµαράς. Αν δεν φροντί-
σουµε λίγο τον χρόνο, έχω την εντύπωση ότι πέντε-έξι Βου-
λευτές που αποµένουµε να µιλήσουµε -κύριε Δρίτσα, είστε και
εσείς, είµαι και εγώ-, δεν θα µιλήσουµε τελικά µε αυτό που γίνε-
ται τώρα.

Ο κ. Μεγαλοµύστακας έχει τον λόγο. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, πρέπει να

έχουµε ως βάση ότι το σκάνδαλο υπάρχει. Η «NOVARTIS» έχει
κατηγορηθεί και έχει καταδικαστεί σε πάρα πολλές χώρες. Έχει
πληρώσει πρόστιµα, τα οποία βέβαια δεν αναλογούν σε καµµία
περίπτωση στα χρήµατα, τα οποία έχει στερήσει από το κάθε
κράτος και τα οποία έχει καταχραστεί. Είδαµε ποιο ήταν το πρό-
στιµό της στις Ηνωµένες Πολιτείες Αµερικής και ελπίζουµε ότι
µετά τη διερεύνηση και µε το τέλος αυτής της δίκης, να µη συµ-
βεί κάτι ανάλογο και στην Ελλάδα. Πρέπει να διεκδικήσουµε ό,τι
έχουµε χάσει απ’ αυτό το σκάνδαλο και δεν πρέπει να χαρι-
στούµε, σε καµµία περίπτωση, όπως έγινε µε άλλα σκάνδαλα. 

Σε αυτό το σκάνδαλο, πέρα απ’ αυτό που συζητάµε σήµερα,
οι πληροφορίες από το FBI, µας µιλούν για τέσσερις χιλιάδες
γιατρούς, για λειτουργούς του κράτους, για άλλους παράγοντες.
Δεν πρέπει να το χάσουµε αυτό. Δεν πρέπει στη βαβούρα και στη
φασαρία, που έχει σηκωθεί για πολλούς λόγους να µη δούµε και
την ουσία του πράγµατος. Εµείς είµαστε εδώ, για να κρίνουµε
τους συναδέλφους µας και να κριθούµε κι όλοι µας για τις απο-
φάσεις µας. Δεν πρέπει, όµως, να χάσουµε την ουσία του πράγ-
µατος. Πρέπει να διεκδικήσουµε τα όσα χάθηκαν και τουλάχιστον
να µην επιτρέψουµε αυτό που συνέβαινε τόσα χρόνια. Το ζήτηµα
είναι να µη συνεχισθεί αυτή η εικόνα. 

Άκουσα πάρα πολλούς συναδέλφους –και µε το δίκιο τους- να
λένε ότι εφόσον βγάλανε κάποιους ανθρώπους µπροστά ως υπό-
πτους, αυτοί έχουν στοχοποιηθεί. Και έχουν δίκιο, γιατί έτσι
πλέον λειτουργεί η ελληνική κοινωνία. Αλλά δεν είδα κανέναν από
εδώ πάνω να αναρωτηθεί γιατί. Γι’ αυτήν την στοχοποίηση ευθύ-
νονται όλοι, και οι παλιοί που κυβερνούσαν, αλλά και εσείς που
κυβερνάτε σήµερα, γιατί απλά δεν σας πιστεύει κανείς ό,τι και
να πείτε. Οι προηγούµενοι µας έφτασαν σ’ αυτό το σηµείο και
ήρθατε εσείς και βάζετε µε όλη σας τη δύναµη σ’ αυτόν τον
αγώνα το δικό σας λιθαράκι. Διότι αυτό κάνετε. Το έχω ξαναπεί
απ’ αυτό το Βήµα ότι η απαξίωση του πολιτικού συστήµατος, δεν
οφείλεται µόνο στους προηγούµενους, αλλά οφείλεται και σε
σας που άλλα τάζετε και άλλα κάνετε. Που άλλα λέτε σήµερα και
άλλα λέτε αύριο, ακόµη και για την πολιτική που ακολουθείτε στο
συγκεκριµένο θέµα. Κι αυτό έχει αδυναµίες. Πάρα πολλές αδυ-
ναµίες. 

Άκουσα προηγουµένως έναν συνάδελφο οµιλητή, ο οποίος
είπε ότι δεν πρέπει να παίρνετε ως de facto όσα βλέπετε στην
τηλεόραση. Ούτε ως βασικά στοιχεία για να κατηγορήσουµε κά-
ποιον πρέπει να παίρνουµε στοιχεία, που µπορεί να τα διαβά-
σουµε σε µια εφηµερίδα. Γιατί πρώτα τα διαβάσαµε σε
εφηµερίδες, πρώτα τα ακούσαµε σε λόγους και στη συνέχεια
ήρθε η δικογραφία στα χέρια µας. Εδώ κάπου υπάρχει ένα
λάθος. Δεν άκουσα κανέναν να µιλάει γι’ αυτό, από την πλευρά
της Κυβέρνησης πάντα. Για να δούµε, όµως, και τι γίνεται από
την άλλη πλευρά. 

Άκουσα όλους τους εισηγητές νοµίζω –ειδικά της Αντιπολίτευ-
σης- να λένε ότι προσπάθησαν πάρα πολύ, για να µειώσουν τις
φαρµακευτικές δαπάνες. Ναι, προσπάθησαν. Τις µείωσαν, αλλά
µεγάλο µέρος των χρηµάτων που έπρεπε να πληρωθούν για τα
φάρµακα το µετακυλίστηκαν στους πολίτες. Αυτό δεν πρέπει να
το παραβλέψουµε. Και κυρίως, δεν πρέπει να παραβλέψουµε το
γεγονός ότι αυτές οι δαπάνες δηµιουργήθηκαν απ’ αυτούς που
κυβερνούσαν. Ποιος κυβερνούσε από το 2000 µέχρι το 2009;
Πενταπλασιάστηκε η δαπάνη. Γιατί; Γιατί εσείς ήσασταν αναγκα-
σµένοι του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρατίας να µειώσετε αυτή
τη δαπάνη; Αναρωτηθήκατε; Και όσοι κυβέρνησαν ως εδώ έχουν
πολιτικές ευθύνες που δεν το έψαξαν το θέµα, δεν το ερεύνησαν
σε βάθος, για να βρουν τις ευθύνες. Γιατί είναι δεδοµένο ότι

υπήρχε πρόβληµα, ότι υπήρξε σκάνδαλο. Τώρα, ποιοι εµπλέκον-
ται σ’ αυτό το σκάνδαλο, πρέπει να το βρούµε. Εποµένως, εµείς
δεν µπορούµε να είµαστε αντίθετοι σε καµµία προανακριτική.
Ακόµα, δεν µπορούµε να πάµε αντίθετα σε τίποτα, το οποίο µας
βοηθά να βελτιώσουµε λίγο την κατάσταση της χώρας. 

Ένα άλλο που θέλω να σχολιάσω είναι τον χαρακτηρισµό των
µαρτύρων ως «κουκουλοφόρων». Δεν είναι σωστό. Το ξέρετε
πολύ καλά. Είναι ένας νόµος, που φέρατε εσείς. Άσχετα µε το
πώς διαχειρίζονται οι συνάδελφοι της Κυβέρνησης τις καταθέ-
σεις τους, εµείς δεν έχουµε το δικαίωµα να τους ονοµάζουµε
κουκουλοφόρους. Χάριν σε τέτοιους µάρτυρες προστατευόµε-
νους, έχουν διαλευκανθεί πάρα πολύ µεγάλα σκάνδαλα και αυτό
πρέπει να το σεβαστούµε. Γιατί αυτά που λέµε, όλα έρχονται κά-
ποια στιγµή µπροστά µας. Είδατε τι έχουν πάθει οι συνάδελφοι
της Κυβέρνησης και µακάρι, να µην ακολουθήσουµε µια τέτοια
πολιτική, έτσι ώστε να εκτεθούµε και εµείς.

Πάµε τώρα στα λάθη, που κατά τη γνώµη µας έκαναν όλοι όσοι
υποστήριξαν αυτή την πρόταση από την πλευρά της συγκυβέρ-
νησης. Δυστυχώς -και λέω δυστυχώς, γιατί λύπη µου προκαλεί-
κανείς από τους οµιλητές εδώ, από το Βήµα, δεν µας εξήγησε
γιατί δεν υπάρχει κάλπη για τον ΠΚ. Δεν άκουσα κανέναν απο-
λύτως οµιλητή να µας εξηγεί γιατί δεν υπάρχει κάλπη για τον ΠΚ,
να υπερασπιστεί αυτή την επιλογή. Δεν θα έπρεπε; 

Η Αντιπολίτευση έκανε πάρα πολλές αναφορές. Δεν θα έπρεπε
να µας το εξηγήσετε, να µην το αφήνετε αυτό να πλανάται; Επο-
µένως, καλό είναι να είµαστε πιο προσεκτικοί.

Επίσης, εµείς ως Ένωση Κεντρώων, δεν βλέπουµε ότι από τις
καταθέσεις των µαρτύρων έως τώρα δηµιουργείται µια σοβαρή
βάση, πάνω στην οποία να πατήσουµε, για να κυνηγηθούν όλοι
όσοι κατηγορούνται σήµερα. Δηλαδή, δεν πρέπει να στεκόµαστε
σε αναφορές του τύπου «έχω την εντύπωση ότι επειδή δόθηκαν
πολλά χρήµατα, θα πρέπει να πάρει και ο πολιτικός», ούτε ανε-
βάζουµε τους τόνους, γιατί δεν έχουµε στοιχεία. Εµείς πρώτοι
θα ήµασταν αυτοί, οι οποίοι θα σηκώναµε τη σηµαία σε έναν τέ-
τοιο αγώνα, εάν όµως είχαµε στοιχεία. Και αυτός που ήταν απέ-
ναντι, ας ήταν και ο εν ενεργεία Πρωθυπουργός. Πρέπει να
είµαστε πολύ προσεκτικοί για ό,τι κάνουµε και για ό,τι δηλώ-
νουµε. 

Ούτε η αναφορά του Υπουργού Εξωτερικών ήταν σωστή, να
αποδείξουν την αθωότητά τους. Δεν πρέπει να ξεχνάµε το Σύν-
ταγµά µας. Είναι ξεκάθαρο το ότι δεν σέβεται πλέον µεγάλο κοµ-
µάτι του Κοινοβουλίου το Σύνταγµα, το οποίο υπηρετούµε εµείς
σήµερα.

Επίσης, ο τρόπος που διαχειριστήκατε όλη αυτή τη δικογρα-
φία ήταν παράτυπος, και η επίσκεψη του Υπουργού σας και οι
δηλώσεις που έγιναν µετά από τη συνάντηση µε τον Πρωθυ-
πουργό. Είχαν δικαίωµα να τις κάνουν; Ακόµη και δικαίωµα να
είχαν, είναι σωστό; Δεν θα έπρεπε πρώτοι εµείς εδώ οι Βουλευ-
τές να πιάσουµε τη δικογραφία στα χέρια µας και στη συνέχεια
να ανοιχθούν, να πουν την άποψή τους, εάν θέλουν; Και πάλι,
όµως, από τη συγκεκριµένη δικογραφία δεν µπορούµε να πούµε
ότι είναι σκάνδαλο του αιώνα. Σκάνδαλο είναι. Όµως, απ’ αυτά
που διαβάσαµε µέχρι σήµερα δεν µπορούµε να είµαστε τόσο σί-
γουροι για όσα ακούστηκαν κυρίως από την πλευρά της Κυβέρ-
νησης.

Αυτό που θέλω να τονίσω είναι ότι οι πολιτικοί µας πρέπει να
αναπτερώσουν το ηθικό των Ελλήνων. Και πώς θα το καταφέ-
ρουµε αυτό; Σίγουρα δεν θα το καταφέρουµε µε το να φωνάζει
ο ένας, να φωνάζει ο άλλος και να µη στεκόµαστε στην ουσία
των πραγµάτων. Εγώ, αυτό που θα ήθελα να υπάρχει σήµερα,
είναι να υπάρχει µια συνεννόηση µεταξύ όλων, µία κοινή γραµµή
και να πούµε ναι, θα εξετάσουµε το σκάνδαλο, εάν είναι και δικοί
µας µέσα, θα είµαστε µαζί που θα τους στήσουµε στον τοίχο,
αλλά δεν µπορούµε να πηγαίνουµε έτσι. Πόσο καιρό θα χρει-
αστούµε; Γιατί, για να λέτε όσα λέτε, πρέπει να βασίζεστε σε
στοιχεία. Ξέρετε πότε θα έρθουν αυτά; Μπορείτε να  το πείτε και
σε εµάς;

Ο ελληνικός λαός έχει χάσει την πίστη του στους πολιτικούς.
Δεν είναι µόνο αυτοί, που κατηγορούνται σήµερα, όλους µας
παίρνει η µπάλα. Όλους! Εποµένως, πρέπει όλοι να είµαστε σο-
βαροί και µετρηµένοι σε όσα λέµε.
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Είµαστε σε µια δύσκολη κατάσταση. Δεν χρειάζεται διχασµός.
Δεν χρειάζεται να κατηγορούµε ο ένας τον άλλον, χωρίς να
έχουµε στοιχεία. Είναι καταστροφικό για εµάς και δεν πρέπει να
το συνεχίσουµε. 

Αυτό που θέλουµε εµείς είναι να χυθεί άπλετο φως. Θέλουµε
να γίνει προανακριτική και να φτάσει ως το τέλος, για το καλό
όλων και για αυτούς που κατηγορούνται, γιατί όσοι δεν έχουν
κάνει τίποτα, θα αθωωθούν, αλλά κυρίως για το καλό της χώρας.

Πρέπει να δούµε ποιοι είναι αυτοί που µας οδήγησαν εδώ που
είµαστε τώρα. Δεν τα φάγαµε όλοι µαζί. Δεν τα έφαγαν ούτε οι
απλοί Έλληνες πολίτες ούτε όλοι εδώ µέσα. Μπορεί να µην ήταν
και κανένας από εδώ µέσα. Εµείς πρέπει να βρούµε ποιοι τα έφα-
γαν και αυτούς να στοχοποιήσουµε και να µην υπάρχει στην
ατµόσφαιρα ότι όλοι οι πολιτικοί είναι το ίδιο και όλοι κάνουν τα
ίδια, εποµένως δεν ασχολούµαστε, και βλέπουµε αυτά τα νού-
µερα αποχής, που βλέπουµε. Ας σοβαρευτούµε λίγο όλοι εδώ
µέσα, για να πάει καλύτερα η Ελλάδα µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα πέντε µαθητές και µαθήτριες και τρεις
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 5ο Γυµνάσιο Λαµίας (δεύτερο
τµήµα). 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ο συνάδελφος κ. Άδωνις Γεωργιάδης έχει τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι µια ευχάριστη µέρα.

Κανένα µέλος του Κοινοβουλίου δεν θα ήθελε να βρίσκεται στη
θέση που είµαι εγώ σήµερα. Όσο και αν εκ χαρακτήρος µού αρέ-
σει η φασαρία και δεν την έχω αρνηθεί ποτέ µέχρι σήµερα στη
ζωή µου, σας διαβεβαιώ ότι κανένας από εσάς δεν θα ήθελε να
είναι σήµερα στη θέση µου. 

Αντιλαµβάνοµαι ότι, ιδιαίτερα στο χώρο της Πλειοψηφίας, δεν
έχω πολλές συµπάθειες. Πιστεύω, όµως, ότι υπάρχουν αρκετοί
άνθρωποι µε συνείδηση να κρίνουν αυτά που θα πω µε δικαιο-
σύνη και να προσπαθήσουν και αυτοί, στο µέτρο που η έντιµη
σχέση των πολιτικών ορίζει, να βγάλουν από πάνω µου -κατά
πρώτον, εφόσον µιλάω εγώ, αλλά πιστεύω και για όλους τους
υπολοίπους, κρίνοντας από τη δική µου περίπτωση- όλη αυτή τη
συκοφαντία. 

Ξέρετε, είµαι σε µια πάρα πολύ δύσκολη θέση, γιατί καλώς
γνωρίζω, δεν έχω αυταπάτες, ότι η σηµερινή ελληνική κοινωνία,
το σύνολο περίπου των πολιτών πιστεύει ότι όλοι οι πολιτικοί «τα
παίρνουν». Μπορεί να µιλάµε για το τεκµήριο της αθωότητας,
αλλά στην πραγµατικότητα όλοι γνωρίζουµε ότι για τους πολιτι-
κούς υπάρχει µάλλον «τεκµήριο ενοχής», παρά τεκµήριο αθωό-
τητας στην ελληνική κοινωνία. Άρα, θα πρέπει να κοπιάσω πολύ
στην υπόλοιπη ζωή µου, για να πείσω όσους µε εµπιστεύονται
ότι όλη αυτή η σκιά που έχει πέσει πάνω µου θα φύγει και γρή-
γορα. 

Γι’ αυτόν τον λόγο και προκαταβολικά σας λέω ότι διαφωνώ
µε την πρότασή σας ως προς την παραγραφή της απιστίας. Δεν
ξέρω γιατί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, επιλέξατε
να ψηφίσετε αυτό το πράγµα. Προφανώς για τον κ. Παναγιώτη
Κουρουµπλή. Θα σας πω αµέσως γιατί διαφωνώ. 

Εγώ θέλω να χρησιµοποιήσω τις ρήτρες του νόµου Καστανίδη
και τις  προβλέψεις του Συντάγµατος, ώστε εφόσον η προκαταρ-
κτική επιτροπή κρίνει ότι µπορεί να µου ασκήσει δίωξη για απι-
στία, όπως φυσικά και για δωροδοκία, να ζητήσω εγγράφως να
δικαστώ και να µην κρυφτώ πίσω από καµµία παραγραφή. 

Φαντάζοµαι ότι και ο κ. Κουρουµπλής, ο οποίος κατηγορείται
από την κυρία εισαγγελέα για το τυχόν αδίκηµα της απιστίας, θα
ήθελε να κάνει ακριβώς το ίδιο. Δεν καταλαβαίνω γιατί του στε-

ρείτε αυτό το δικαίωµα, προαποφασίζοντας ότι η απιστία έχει πα-
ραγραφεί, ενώ για να γίνουν δεκτές οι πρόνοιες του νόµου Κα-
στανίδη και του Συντάγµατος, θα έπρεπε να γίνουν στο επίπεδο
της προκαταρκτικής επιτροπής. 

Εγώ θα καλούσα και τώρα τον συνάδελφο κ. Κουρουµπλή να
ζητήσει να βρεθεί στην επιτροπή, για να µπορεί και αυτός να ζη-
τήσει να δικαστεί για την ενδεχόµενη απιστία και να µην κρυφτεί
πίσω από την παραγραφή. 

Μάλιστα τον προκαλώ ακόµα περισσότερο για τον εξής λόγο.
Διότι ο κύριος Πρωθυπουργός δήλωσε ότι όποιος µιλάει για πα-
ραγραφή είναι ένοχος. Και µέχρι στιγµής οι µόνοι που µιλούν για
παραγραφή είστε εσείς στην πρότασή σας, ως προς την απιστία
του κ. Κουρουµπλή. 

Πάµε, όµως, µε τη σειρά. Καταρχάς, το περίφηµο σκάνδαλο
NOVARTIS, το οποίο ξεκίνησε ως το µεγαλύτερο σκάνδαλο της
Μεταπολίτευσης, µε πρωτοσέλιδα του φιλικού σας Τύπου για λο-
γαριασµούς µε 50 εκατοµµύρια ευρώ µαύρα λεφτά, από ό,τι
έµαθα σήµερα από τον εισηγητή των ΑΝΕΛ, είναι το σκάνδαλο
για το «COPALIA», κύριε Πρόεδρε. 

Μάλιστα. Ένα φάρµακο –λέει- επί Γεωργιάδη, συγκεκριµένα
τον Αύγουστο του 2013, το «COPALIA», -τρία συγκεκριµένα έγ-
ραψε χθες η «Εφηµερίδα των Συντακτών»- ανέβηκε από τα 15
ευρώ στα 17 ευρώ. Αυτό είναι το σκάνδαλο «NOVARTIS» που
άκουσα συγκεκριµένα από έναν εισηγητή. Διότι ο πρώτος δεν
είπε τίποτα ως προς το σκάνδαλο «NOVARTIS». 

Ευτυχώς, είναι παρών ο κ. Ξανθός. Κύριε Ξανθέ, θα ήθελα λίγο
την προσοχή σας. Τον κ. Ξανθό τον αναφέρω, γιατί τον θεωρώ
έντιµο άνθρωπο. Θα τον ρωτήσω για να απαντήσει στη συνέχεια
στην οµιλία του: Ο Υπουργός βγάζει τις τιµές των φαρµάκων,
κύριε Υπουργέ; Εσείς βγάζετε τις τιµές των φαρµάκων ή οι αρ-
µόδιες επιτροπές; Αλλιώς στην εποχή µας, αλλιώς στην εποχή
σας.

Θα καταθέσω, λοιπόν, για τους καλούς συναδέλφους της
«Εφηµερίδας των Συντακτών», που χθες µου έκαναν την τιµή να
µου έχουν πρωτοσέλιδο τρία φάρµακα, τρία ψέµατα, έντεκα
φάρµακα της «NOVARTIS», που έχουν αυξηθεί από το τελευταίο
δελτίο τιµών της κυβερνήσεως Σαµαρά στις 7 Αυγούστου 2014
στο παρόν δελτίο της Κυβερνήσεως Τσίπρα στις 22 Φεβρουα-
ρίου 2018 -σε αύξηση φυσικά και τα έντεκα- ως εξής: Το AL-
CAINE έχει αύξηση 354%, από 1,38 ευρώ σε 4,88 ευρώ –η
αλήθεια είναι λίγο µεγαλύτερη από το «COPALIA»- και 8%, 4%,
5%, 2%, 10%, 9%, 8%, 7%, 7% και 3%. 

Σας το καταθέτω. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιά-

δης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Μια απλή περιδιάβαση στον «Γαληνό» και µια σύγκριση των
δύο δελτίων θα σας πείσει ότι τουλάχιστον έντεκα φάρµακα –
προφανώς, είναι περισσότερα, αλλά αυτά βρήκα της «NOVAR-
TIS»- έχουν αυξηθεί επί της πρώτης φοράς Αριστερά. Μεγάλο
σκάνδαλο! 

Ξεκαθαρίζω: Δεν θεωρώ ότι είναι ύποπτη η αύξησή τους. Το
αντίθετο. Φαντάζοµαι ότι εσείς δεν έχετε καµµία εµπλοκή στην
αύξηση αυτών των τιµών, γιατί δεν µπορείτε να έχετε, όπως δεν
είχα κι εγώ. Απαιτώ να µου αναγνωρίσετε αυτό, που θα αναγνω-
ρίσετε για τον εαυτό σας για τις συγκεκριµένες αυξήσεις τιµών
φαρµάκων της «NOVARTIS».

Πάµε, όµως, να δούµε λίγο πιο συγκεκριµένα, γιατί εγώ στην
αρχή θέλω να µιλήσω επί των συγκεκριµένων κατηγοριών και
µετά θα πω τα γενικά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εγώ κατηγορούµαι για δύο βα-
σικά πράγµατα: Το πρώτο και βασικό, για το οποίο κατηγορού-
µαι, είναι ότι δήθεν -προσέξτε!- βρήκα 65 εκατοµµύρια ευρώ.
Είπε η ψευδοµάρτυρας η κ. Κελέση: «Συγκεκριµένα, έχω να σας
αναφέρω τα εξής: Ο κ. Γεωργιάδης σε µια περίοδο µεγάλης οι-
κονοµικής στενότητας για την Ελλάδα εξασφάλισε χρήµατα για
την αποπληρωµή των χρεών του δηµοσίου προς την «NOVAR-
TIS» ποσού 65 εκατοµµυρίων ευρώ, το οποίο ήταν δυσανάλογα
µεγάλο σε σχέση µε το ποσό που καταβλήθηκε στις λοιπές φαρ-
µακευτικές εταιρείες για την ίδια αιτία. Το γεγονός αυτό προκά-
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λεσε µεγάλες…» κ.λπ.. Και λέει: «Γνωρίζω ότι ο κ. Γεωργιάδης
έχει κάνει συµφωνία µε τον κ. Φρουζή να λάβει ως αντάλλαγµα
για την εξυπηρέτηση αυτή ποσό γύρω στα 2 εκατοµµύρια, το
οποίο και έλαβε αµέσως µετά την καταβολή των 65 εκατοµµυ-
ρίων». 

Προσέξτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µια κρίσιµη λεπτοµέ-
ρεια: Αυτή η κατάθεση είναι η πρώτη της 6ης Νοεµβρίου. Είναι η
µέρα των γενεθλίων µου. Δεν λέει πότε τα πήρα, ούτε πότε
έδωσα τα 65 εκατοµµύρια. Λέει γενικώς ότι έδωσα 65 εκατοµµύ-
ρια και πήρα τα 2 εκατοµµύρια.  

Επειδή, όµως, ο Θεός αγαπάει τον κλέφτη, αλλά αγαπάει και
τον νοικοκύρη -γιατί αυτό έχει σηµασία γι’ αυτά που θα πω στη
συνέχεια- η κυρία µάρτυς θυµήθηκε στην τελευταία της κατά-
θεση πότε τα πήρα. Προσέξτε, η πρώτη της κατάθεση είναι στις
6 Νοεµβρίου. Η τελευταία της κατάθεση, όταν θυµήθηκε πότε τα
πήρα, ήταν στις 4 Φεβρουαρίου. Μετά από τρεις µήνες το θυµή-
θηκε! Δεν πειράζει. Μου κάνει. 

Ακούστε, τι λέει στην τελευταία της κατάθεση η ψευδοµάρτυς:
«Γνωρίζω συγκεκριµένα ότι ο κ. Φρουζής συναντήθηκε µε τον
Άδωνι Γεωργιάδη την 9η Σεπτεµβρίου 2013 στο Υπουργείο
Υγείας και την εποµένη, στις 10 Σεπτεµβρίου 2013, είχε συνάν-
τηση επίσης στο Υπουργείο µε τον κ, Άδωνι Γεωργιάδη και τον
κ. Ιωάννη Στουρνάρα. Επίσης, συναντήθηκε µε τον κ. Γεωργιάδη
ο κ. Φρουζής και στις 30 Σεπτεµβρίου, όπως προκύπτει από σχε-
τικές σηµειώσεις του κ. Φρουζή, όπου σε αυτές ανέφερε ότι
έκλεισε ραντεβού µε τον κ. Γεωργιάδη στις 30 Σεπτεµβρίου µισή
ώρα µετά από την κανονική. Η σηµείωση αυτή σήµαινε ότι η συ-
νάντηση αυτή έλαβε χώρα µισή ώρα µετά από την κύρια συνάν-
τηση του Υπουργού µε τον κ. Φρουζή και µε εκπροσώπους
άλλων φαρµακευτικών εταιρειών µε σκοπό σε αυτή να βρίσκεται
µόνος του µε τον Υπουργό, ώστε να µπορέσει να του παραδώσει
τα χρήµατα που είχε µαζί του στο βαλιτσάκι, όπως σας έχω ήδη
καταθέσει». 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο  ΣΤ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Κοινώς, τι λέει η κυρία ψευδοµάρτυς; Λέει ότι µεταξύ των
µηνών 26 Ιουνίου 2013, όπου εγώ ανέλαβα Υπουργός Υγείας, και
30 Σεπτεµβρίου 2013 είχαµε δώσει στη «NOVARTIS» 65 εκατοµ-
µύρια, πολύ πάνω από όλες τις άλλες εταιρείες, και γι’ αυτό πήρα
2 εκατοµµύρια εγώ και 1 εκατοµµύριο ο κ. Στουρνάρας, ήτοι 3
εκατοµµύρια. 

Θα καταθέσω στο Σώµα κάποια στοιχεία, τα οποία έχω κάνει
και µε µεγάλους αριθµούς για τον κ. Πολάκη. Εάν η κυρία εισαγ-
γελεύς είχε απλώς ζητήσει τις πληρωµές του ΕΟΠΥΥ, θα είχε κα-
ταλάβει ότι αυτό είναι ψέµα. Γιατί; Θα το καταθέσω, απλώς σας
το διαβάζω για λόγους ιστορικούς. 

Διαβάζω: Ιούνιος 2013, πόσα πήρε η «NOVARTIS»; Μηδέν. Ιού-
λιος 2013: 11.000.000 ευρώ. Αύγουστος 2013: 202.000 ευρώ. Σή-
µερα είναι 11.300.000 ευρώ. Σεπτέµβριος 2013: 8.000.000 ευρώ.
Είµαστε στα 19.000.000 ευρώ. Έχω πάρει 2.000.000 εγώ και
1.000.000 ο Στουρνάρας για κάποια 65.000.000 ευρώ, τα οποία
δεν έχουν δοθεί ποτέ στη «NOVARTIS». Προσέξτε τώρα το
ακόµα καλύτερο! Το ίδιο διάστηµα τον επόµενο χρόνο έχει πάρει
η «NOVARTIS» 40.000.000 ευρώ. Επί «πρώτης φοράς Αριστερά»
το 2017 έχει πάρει 60.000.000 ευρώ!

Τα καταθέτω στα Πρακτικά αφιερωµένα στην κυρία εισαγγε-
λεύ, που δεν τα ζήτησε.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σπυρίδων-Άδωνις Γεωργιά-
δης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής) 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Άρα για να καταλάβετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γιατί

κατηγορούµαι: Πήρα 2.000.000 ευρώ εγώ και 1.000.000 ευρώ ο
κ. Στουρνάρας για φανταστικά 65.000.000 ευρώ. Σηµειώστε, έχει
κι αυτό τη σηµασία του για το πώς ωφελήσαµε τη «NOVARTIS»,
τα εξής στοιχεία. 

Σας καταθέτω τους ετήσιους τζίρους της εταιρείας «NOVAR-
TIS», όπως είναι από τους ισολογισµούς της εταιρείας: Το 2009
είχε τζίρο 440.000.000 ευρώ. Το 2010 είχε τζίρο 417.000.000
ευρώ. Το 2011 είχε 440.000.000 ευρώ. Το 2012 είχε 410.000.000

ευρώ. Το 2013 είχε 381.000.000 ευρώ. Το 2014, που είναι η εφαρ-
µογή όλων των νόµων µου, είχε τζίρο 337.000.000 ευρώ. Σηµει-
ώστε ότι το 2015 µε την «πρώτη φορά Αριστερά» πήγε ήδη στα
341.000.000 ευρώ και σήµερα τρέχει µε πάνω από 370.000.000
ευρώ. Αυτό σηµαίνει ότι ο χαµηλότερος τζίρος της εταιρείας
«NOVARTIS» τα τελευταία δεκαπέντε χρόνια είναι επί της δικής
µου θητείας. Με πλήρωνε, όµως, η NOVARTIS για να της κόβω
τα λεφτά! 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σπυρίδων-Άδωνις Γεωργιά-
δης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Για τα 65.000.000 ευρώ, λοιπόν, δεν έχω να σας πω περισσό-
τερα. Καταλαβαίνετε -γιατί πιστεύω ότι είστε καλόπιστοι άνθρω-
ποι- ότι είναι αστείο να έχω πληρωθεί για κάτι το οποίο η
NOVARTIS δεν έχει εισπράξει. 

Πάµε, όµως, στη δεύτερη κατηγορία. Γι’ αυτή τη δεύτερη κα-
τηγορία -και όσοι µε γνωρίζουν θα καταλάβουν τι εννοώ- έκανα
µέσα µου µεγάλες ασκήσεις υποµονής για να µην απαντήσω όλο
αυτό το διάστηµα. Ήθελα γι’ αυτή τη δεύτερη κατηγορία να
αφήσω τον πρωθυπουργεύοντα ή εκπρόσωπο του Πρωθυπουρ-
γού κ. Βαξεβάνη να εκτίθεται µε βλακώδη δίκτυα στο διαδίκτυο,
να βγαίνουν τα πρωτοσέλιδα στον φιλικό σας Τύπο και να µε κα-
τηγορείτε συνεχώς γι’ αυτά τα οποία θα έχω κάνει θρύψαλα στα
επόµενα λεπτά της ώρας. 

Ποια είναι η δεύτερη κατηγορία; Εκεί εµπλέκεται -θα σας το
πω, είναι και λίγο αστείο- το λεγόµενο Harvard Project. Τι ήταν
το Harvard Project; Βασικά δεν γνωρίζω τι ακριβώς ήταν. Εγώ
πήγα όχι στο Μέγαρο Μουσικής που λέει η µάρτυς, γιατί ούτε
αυτό δεν ξέρει, αλλά στο ξενοδοχείο «King George» όπου πράγ-
µατι είχα προσκληθεί να µιλήσω ως Υπουργός Υγείας και να
κάνω χαιρετισµό σε έναν χώρο –προσέξτε!- που ήταν υπό την αι-
γίδα του Παγκοσµίου Οργανισµού Υγείας, του Πανεπιστηµίου
Χάρβαρντ και του Πανεπιστηµίου Αθηνών, γιατί µετά από εµένα
µιλούσε ο Πρύτανης κ. Θάνος Δηµόπουλος. Το προσπερνάω,
όµως, αυτό. 

Το πιο αστείο ποιο είναι τώρα; Αυτό είναι ωραίο. Τι λέει η µάρ-
τυς; «Γιατί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι…», λέει µέσα στην κα-
τάθεσή της, «…επελέγη το Πανεπιστήµιο του Χάρβαρντ για να
γίνει µέσω αυτού το Harvard Project και να πληρωθούµε εµείς
για να βάλουµε τα νέα φάρµακα της «NOVARTIS» στο σύστηµα;
Όχι γιατί το Χάρβαρντ είναι αυτό που είναι, αλλά γιατί από εκεί
είχε αποφοιτήσει ο Αντώνης Σαµαράς». 

Πάλι καλά που πήγε και ο κ. Σαµαράς στο Χάρβαρντ -Πρό-
εδρε, συγγνώµη, αλλά δεν σε αναφέρει εσένα-, γιατί αλλιώς αυτό
το «ΙΕΚ ΞΥΝΗ» εκεί στη Μασαχουσέτη δεν θα είχε καµµία φήµη.
Ευτυχώς γι’ αυτό το επέλεξε ο κ. Φρουζής! 

Το αφήνω αυτό, γιατί καταλαβαίνετε πόσο γελοία κατηγορία
είναι. Όµως, πάω στην ουσία. Τι λέει αυτή η δεύτερη κατηγορία;
Το έχει πει ήδη ο κ. Βαξεβάνης σε αυτό το βίντεο, που έχει ανε-
βάσει -το βλέπω και σπαρταράω στα γέλια- µε τροµερή έµφαση.
Πιστεύει ότι έχει βρει τον τρόπο, που πήρα τα λεφτά. Τι είπε, λοι-
πόν; 

Δείτε τι είπε ο «µέγας» Βαξεβάνης, αυτός ο ερευνητής της δη-
µοσιογραφίας µε τη «µεγάλη µύτη» που δεν του ξεφεύγει τίποτα.
Είπε ότι ο Γεωργιάδης µε τον Σαµαρά και τον Στουρνάρα µέσω
του Harvard Project πληρώνονταν -για ποιον λόγο;- για να βάλουν
τα νέα φάρµακα στη λίστα. Και µάλιστα, ήδη τα τέσσερα πρώτα
νέα φάρµακα της «NOVARTIS» µπήκαν στη λίστα τον Αύγουστο
του 2013. 

Υπάρχει συγκεκριµένη αναφορά από έναν από τους µάρτυρες
για το δελτίο του Αυγούστου του 2013 που δεν µπορώ να µην
σας διαβάσω, γιατί αυτό είναι το ακόµα πιο σπαρταριστό. Έχει
δηλαδή πραγµατική πλάκα. Έχουµε, λοιπόν, εδώ τον µάρτυρα,
ο οποίος λέει ότι τον Αύγουστο του 2013 µπήκαν τα τέσσερα
φάρµακα της «NOVARTIS», τα οποία δεν έπρεπε να µπουν. Και
βεβαίως µπαίνοντας αυτά τα φάρµακα της «NOVARTIS», ο κ. Γε-
ωργιάδης -κατάφερα τώρα να το βρω, γιατί έχει πολλή πλάκα,
δεν θέλω να το χάσουµε, ο µάρτυρας είναι ο κ. Αναστασίου, είναι
ακόµα καλύτερο- έβαλε τα τέσσερα φάρµακα της «NOVARTIS»
στο δελτίο τιµών, ενώ δεν έπρεπε να τα βάλει. Μάλιστα!
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Διαβάζω από τον µάρτυρα -έχει πολλή πλάκα- αφού έχει πει
ότι τον Αύγουστο του 2013, συγκεκριµένα στις 6-8-2013, έχω
βάλει αυτά τα τέσσερα φάρµακα, κύριε Υπουργέ της Δικαιοσύ-
νης, ακούστε τώρα διάλογο µάρτυρα µε Εισαγγελέα. Ερώτηση
της Εισαγγελέως: «Πώς εξηγείτε ότι το δελτίο τιµών µε τα νέα
φάρµακα στις 6-8-2013 το υπογράφει ο Υφυπουργός;» «Το δελ-
τίο, για το οποίο κατηγορούµαι, το έχει υπογράψει ο Υφυπουρ-
γός µου, ο κ. Μπέζας. Δεν το έχω υπογράψει εγώ». Και ρωτάει η
Εισαγγελέας σοβαρά: «Μα, πώς το έχει υπογράψει ο Μπέζας;».
Και ακούστε απάντηση του µάρτυρα: «Είθισται το δελτίο να το
υπογράφει αρµοδίως ο Υπουργός, ο οποίος τότε ήταν ο Άδωνις
Γεωργιάδης. Ο Υφυπουργός υπογράφει, εφόσον είναι εξουσιο-
δοτηµένος. Εικάζω ότι υπήρξε προφορική συνεννόηση µε τον
προϊστάµενο Υπουργό, ο οποίος είχε και την αρµοδιότητα -εγώ
δηλαδή- και την ουσιαστική επίβλεψη των θεµάτων στο φάρ-
µακο».

Δηλαδή, εγώ για να ξεκαρφωθώ στο δελτίο τιµών της 6-8-2013
τι έκανα; Έβαλα τον ταλαίπωρο τον κ. Μπέζα, τον φίλο µου, να
υπογράφει για να ξεκαρφωθώ.

Κύριε Υπουργέ της Δικαιοσύνης, ελέγχετε την επάρκεια της
εισαγγελέως; Αλήθεια το λέω τώρα. Την ελέγχετε; Έχετε ζητήσει
από τη δικαιοσύνη να την ελέγξει; 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Εµείς; Η Κυβέρνηση;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Θα έρθω µετά σε αυτά.
Εάν εγώ ζητήσω από κάποιον, γιατί είµαι Υπουργός και έχω

την αρµοδιότητα, από τον Βορίδη που είναι φίλος µου, να πάει
να υπογράψει το δελτίο τιµών, εκδίδεται δελτίο τιµών, χωρίς να
έχει ο υπογράφων την αρµοδιότητα; Είναι δυνατόν; Μάθετε, λοι-
πόν, για να το µάθει και η κύρια εισαγγελεύς και καταθέτω τα
σχετικά ΦΕΚ.

(Στο σηµείο αυτό Βουλευτής κ. Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιά-
δης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ο κ. Μπέζας είχε την αρµοδιότητα του δελτίου τιµών, για το
οποίο κατηγορούµαι, γιατί εγώ πήρα την αρµοδιότητα ενάµιση
µήνα µετά και καταθέτω και τα δύο ΦΕΚ. Και αυτός είναι ο λόγος
που δεν υπογράφω εγώ το δελτίο τιµών, το οποίο δεν εξεδόθη
από µένα, αλλά εξεδόθη από τον Υφυπουργό µου. Το ξεκαθα-
ρίζω, όµως. Δεν έχει τίποτα το κακό αυτό το δελτίο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ας έρθω τώρα, στη µείζονα κατηγορία, για να καταλάβετε το

µέγεθος της σκευωρίας, γιατί αυτοί οι µάρτυρες είναι προφανώς
µιληµένοι. Δεν συζητείται. Είναι εξαιρετικά µιληµένοι. Έκαναν
έρευνα προηγουµένων µηνών για να καταλήξουν τι θα πουν,
ώστε να συµφωνούν µε τα δηµοσιεύµατα Βαξεβάνη και όσα είχε
πει ο Τσίπρας στη Βουλή. 

Σηµειώστε ότι ο αριθµός των 65 εκατοµµυρίων, που δήθεν είχα
δώσει στη «NOVARTIS», δεν βγήκε τυχαία. Ξέρετε γιατί βγήκε;
Γιατί έχω αντιδικία µε τον κ. Βαξεβάνη για ένα πρωτοσέλιδο που
είχε γράψει: «Δωράκι 65 εκατοµµυρίων του Γεωργιάδη στη “NO-
VARTIS”». Έχουµε πάει στα δικαστήρια, έχει ζητήσει δύο φορές
αναβολή και δεν έχει γίνει η δίκη και έπρεπε να έχει στο δικαστή-
ριο ένα δηµοσίευµα που να ταιριάζει. Όµως, αυτό που είχε γρά-
ψει για την υπουργική απόφαση έχει πέσει ήδη από τον έναν
ψευδοµάρτυρα –όπως λέτε, µια χαρά η απόφαση-, έπρεπε να
βρουν κάτι άλλο. Και έβαλαν άλλα 65 εκατοµµύρια, για να µπορεί
να πάει ο Βαξεβάνης στο δικαστήριο και να πει: «Εντάξει, έβαλα
65 εκατοµµύρια δωράκι. Δεν είναι αυτά τα 65 εκατοµµύρια. Είναι
άλλα 65 εκατοµµύρια». Όµως, την πάτησαν, γιατί έβαλαν την
ηµεροµηνία.

Πάω τώρα στο µείζον. Λέω ξανά: Τι είναι αυτό που έκανα εγώ,
ο Σαµαράς και ο Στουρνάρας; Όχι µόνος µου, όλοι µαζί. Υπήρχε
ένα Harvard Project, όπου µέσα εκεί έφερνε λεφτά η «NOVAR-
TIS». 

Ακούσατε προηγουµένως τον κ. Στουρνάρα να λέει πόσα
λεφτά βγήκαν από αυτήν την εκδήλωση: 2.700 ευρώ για την κ.
Λίνα Νικολοπούλου, για την οποία θέλω να πω κι εγώ κάτι από
το Βήµα αυτό και να µην το ξεχάσω. Η κ. Λίνα Νικολοπούλου
είναι ένα τεράστιο θύµα της ιστορίας. Είναι ντροπή αυτό που κά-

νετε. Είναι ντροπή όσοι το κάνουν. Είναι ντροπή! Η κυρία είναι
γνωστό ότι έχει τεράστια σταδιοδροµία στον χώρο της υγείας
εδώ και δεκαετίες, χαίρει απολύτου σεβασµού και σίγουρα δεν
είναι ούτε λαµόγιο ούτε απατεώνας όπως την παρουσιάζετε.
Κλείνω την παρένθεση.

Άρα, εµείς πληρωνόµασταν. Γιατί πληρωνόµασταν; Λέει ο κ.
Βαξεβάνης στο βίντεο και στα άρθρα και στα δηµοσιεύµατα και
η «ΑΥΓΗ» και όλοι αυτοί: «Για να βάλουµε…» -λέει- «…τα νέα φάρ-
µακα της «NOVARTIS» και, µάλιστα, να τα βάλουµε σε αντίθεση
µε την τρόικα». Λέει ο κ. Βαξεβάνης, µάλιστα, ότι «απόδειξη του
δόλου και του χρηµατισµού είναι ότι ο κ. Γεωργιάδης, που ως
γνωστόν ήταν ο πιο µνηµονιακός Υπουργός και ήταν πάντα µε
την τρόικα, στο µόνο θέµα που διαφώνησε µε την τρόικα είναι
στην εισαγωγή των νέων φαρµάκων»

Άρα, ο µνηµονιακός Γεωργιάδης που ήταν µε την τρόικα, αλλά
ειδικά σ’ αυτό πήγε ενάντια στην τρόικα, γιατί πήγε ενάντια στην
τρόικα; Γιατί τα «έπιασε». Και από πού τα «έπιασε»; Από το Πα-
νεπιστήµιο του Χάρβαρντ.

Ο κ. Βαξεβάνης µπορεί να είναι καλός στη λάσπη, στη µελέτη
όµως είναι παντελώς αγράµµατος. Σας διαβάζω το εξής, το
οποίο θα καταθέσω και στα Πρακτικά: «The second economic
adjustment program for Greece third review, July 2013». Είναι το
µνηµόνιο. Τα ξέρετε τα µνηµόνια τώρα, τα µάθατε! Τότε δεν τα
ξέρατε καλά. Τώρα τα µάθατε! 

Στη σελίδα 161 του µνηµονίου, το οποίο εκαλούµην να εφαρ-
µόσω και για το οποίο ελέγχθηκα από την τρόικα στην αξιολό-
γηση, εάν το εφήρµοσα, γράφει: «Government…», εγώ δηλαδή,
«…revises downward the price of medicines…» -κατεβάζει δηλαδή
τις τιµές των φαρµάκων- «…based on the three EU countries with
the lowest prices…- σύµφωνα µε τις τρεις χαµηλότερες χώρες-
«…in line with the provisions of Council Directive 89/105/EEC. Δη-
λαδή, πρέπει να εφαρµόσει πλήρως την οδηγία µε αριθµό 89/105
της Ευρωπαϊκής Οικονοµικής Κοινότητας. 

Το έχω βάλει και σε µεγέθυνση εδώ, για να το ευχαριστηθεί ο
φίλος µου ο κ. Βαξεβάνης. Θα το δώσω και ολόκληρο στη συνέ-
χεια. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιά-
δης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τι λέει αυτή η οδηγία; Τι έπρεπε να εφαρµόσω εγώ για να είµαι
εντάξει µε την τρόικα; Σας το διαβάζω: «Τα κράτη-µέλη εξασφα-
λίζουν ότι η απόφαση σχετικά µε την τιµή, στην οποία µπορεί να
χρεώνεται το εν λόγω φάρµακο –τα καινούργια δηλαδή- «λαµβά-
νεται και ανακοινώνεται στον αιτούντα µέσα σε ενενήντα ηµέρες
από την παραλαβή αίτησης που υποβάλει ο κάτοχος σχετικής
άδειας κυκλοφορίας, σύµφωνα µε τις απαιτήσεις που έχουν κα-
θοριστεί στο οικείο κράτος-µέλος. Ο αιτών παρέχει στις αρµό-
διες αρχές κάθε πρόσφορη πληροφορία. Εάν η πληροφορίες
που παρέχονται προς υποστήριξη της αίτησης είναι απρόσφο-
ρες, οι αρµόδιες αρχές γνωστοποιούν αµέσως στον αιτούντα
ποιες πρόσθετες λεπτοµερείς πληροφορίες απαιτούνται και λαµ-
βάνουν την τελική τους απόφαση εντός ενενήντα ηµερών από
την παραλαβή αυτών των πρόσθετων πληροφοριών».

Δηλαδή, τι µου είπε τότε η τρόικα και το µνηµόνιο; Ότι θα
ελεγχθώ σε δύο φάσεις, τον Σεπτέµβριο -γι’ αυτό µπήκαν τον Αύ-
γουστο- και τον Δεκέµβριο, εάν θα έχω βάλει όλα τα νέα φάρ-
µακα στη λίστα και θα έπρεπε να ελεγχθώ από την τρόικα για το
εάν αυτά έχουν µπει. 

Σας καταθέτω και το σχετικό έγγραφο. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιά-

δης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Άρα, δεν έκανα καµµία διαφωνία µε την τρόικα, κατά τη λογική
του κ. Βαξεβάνη. Απλώς, εφήρµοσα το µνηµόνιο, το οποίο ήµουν
υποχρεωµένος να εφαρµόζω. Και τώρα ξέρετε εσείς τι θα πει να
εφαρµόζεις το µνηµόνιο. Προηγουµένως, προ ολίγων ηµερών,
δεν πήρατε τη δόση, γιατί σας έλειπαν δύο κουτάκια και ψάχνει
ο κ. Τσακαλώτος να τα εφαρµόσει. 

Άρα, πιστεύω συνεννοηθήκαµε ως προς τα νέα φάρµακα.
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Όµως, επειδή ακούω συνεχώς γι’ αυτά τα νέα φάρµακα, θα µου
επιτρέψετε να πω και κάτι ακόµη: Στο περίφηµο Δελτίο του
Μπέζα, για το οποίο έχει κάνει δύο πρωτοσέλιδα ο κ. Βαξεβάνης,
ένα η «Εφηµερίδα των Συντακτών», ένα «Η ΑΥΓΗ», µου λένε γι’
αυτά τα τέσσερα φάρµακα. 

Να ξέρετε ότι αυτά τα τέσσερα φάρµακα είναι ορφανά φάρ-
µακα. Αυτό θα πει ότι οι πωλήσεις τους αναφέρονται σε έναν στις
εκατόν πενήντα χιλιάδες. Μιλάµε δηλαδή για φάρµακα εξαιρε-
τικά χαµηλού τζίρου, γιατί είναι για πολύ σπάνιες ασθένειες. 

Σας καταθέτω όλον τον πίνακα των νέων φαρµάκων εκείνου
του δελτίου. Η «NOVARTIS» βρίσκεται στη θέση 71. Είναι η εβδο-
µηκοστή πρώτη εταιρεία σε αριθµό νέων φαρµάκων στο συγκε-
κριµένο δελτίο. 

Πολύ µεγάλη διακριτική και ευνοϊκή µεταχείριση θα είχε η
«NOVARTIS» για να είναι στη θέση 71!

Όµως, ρωτάω τον κύριο Υπουργό της Υγείας: Γιατί, κύριε
Υπουργέ, µε κατηγορείτε και αφήνετε να µε κατηγορούν; Εσείς
δεν βάζετε νέα φάρµακα και της «NOVARTIS» στη λίστα; Και βά-
ζετε και καλά κάνετε και βάζετε. Και εγώ δεν υπονοώ καν ότι τα
πιάνετε για να τα βάλετε. 

Σας καταθέτω τη λίστα, γιατί εσείς το ξέρετε και οι άλλοι δεν
το ξέρουν. Γιατί ο κ. Κουρουµπλης δεν έβγαλε δελτίο τιµών για
να βάλει καινούργια φάρµακα. Αυτός έχει άλλο πρόβληµα. Ο κ.
Ξανθός έχει ήδη βάλει στο σύνολο δεκατέσσερα νέα φάρµακα
της «NOVARTIS»! 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιά-
δης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δελτίο τιµών
φαρµάκων, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αναρωτιέµαι, ο κ. Βαξεβάνης και η «Εφηµερίδα Των Συντα-

κτών» δεν τα είδαν αυτά; Και επειδή είπε ο κ. Βαξεβάνης «είναι
πολύ ακριβό το φάρµακο που έβαλε ο Γεωργιάδης. Κάνει 4.000
ευρώ», ξέρετε πόσο κάνει το τελευταίο που έβαλε ο κ. Ξανθός,
το Ilaris; Κάνει 11.208! 

Πάρτε και τη Λίστα του κ. Ξανθού µε τα νέα φάρµακα της «NO-
VARTIS».

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιά-
δης καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα Λίστα, η
οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Φαντάζεστε να λέµε για όποιον Υπουργό βάζει καινούργια
φάρµακα στη λίστα ότι τα πήρε; Στο τέλος θα πεθαίνουν οι ασθε-
νείς στην Ελλάδα γιατί δεν θα τολµάει κανείς να υπογράψει!

Ακούστε τώρα, για να το καταλάβετε καλά: Πώς µπαίνει ένα
νέο φάρµακο στη λίστα; Πώς έµπαινε επί των ηµερών µας; Το
έχει αλλάξει λίγο το σύστηµα τώρα ο κ. Ξανθός. Δεν µπαίνω
τώρα στην κριτική, είναι δικό του το θέµα. Υπουργός είναι!

Έβαζε ο Υπουργός τα φάρµακα; Όχι! Υπήρχε µία Επιτροπή
Τιµών στο Υπουργείου Υγείας µε δεκατρία άτοµα. Για να µπουν
τα νέα φάρµακα, υπήρχε µια δεύτερη επιτροπή -και την πρώτη
και τη δεύτερη τον Αύγουστο του 2013 τις είχε διορίσει ο προ-
κάτοχός µου, ο κ. Σαλµάς, µε επικεφαλής την κ. Χριστίνα Παπα-
νικολάου- που µε διάφορα κριτήρια έβαζε ποια νέα φάρµακα θα
µπουν πρώτα. Αυτή η επιτροπή είχε επτά άτοµα. Δεκατρία και
επτά µας κάνουν είκοσι. Και µετά από τα είκοσι άτοµα υπήρχε
µια τρίτη επιτροπή, η οποία αποφάσιζε για την αποζηµίωσή τους,
η επιτροπή θετικής λίστας. Στο σύνολο τριάντα τρία διαφορετικά
άτοµα έπρεπε να υπογράψουν για να φθάσει ο φάκελος στον
Υπουργό να τον υπογράψει. 

Δηλαδή τι λέτε στα σοβαρά; Ότι εγώ, τον πρώτο µήνα που
ήµουν Υπουργός Υγείας, κατάφερα να πείσω τριάντα τρία άτοµα,
από τα οποία δεν είχα διορίσει εγώ ακόµα κανένα, να βάλουν
φάρµακα γιατί τα «είχα πιάσει»; Και ένας από τους τριάντα τρεις
δεν είπε «ρε, Γεωργιάδη, τι πας να κάνεις;». Και δεν είχα και την
αρµοδιότητα. Μα, ποιος τα πιστεύει αυτά; Ούτε το παιδί µου που
είναι τριάµισι ετών δεν τα πιστεύει. 

Και πάρτε και εδώ από τη δική µου επιτροπή που έγινε στις 12
Σεπτεµβρίου, αφού έχουν βγει πια αυτά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιά-

δης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η προηγούµενη επιτροπή είχε γίνει από τον κ. Μάριο Σαλµά.
Η µόνη διαφορά είναι ότι εγώ προσέθεσα άλλα τρία άτοµα,
έκανα πιο µεγάλη την επιτροπή για µεγαλύτερη διαφάνεια. 

Νοµίζω, λοιπόν, ότι µε αυτά που σας είπα έχετε καταλάβει
ότι…

Κύριε Ψαριανέ, ξέρετε, θα µε συγχωρέσετε, γιατί εδώ έρχοµαι
µετά από µια πορεία δέκα ετών στο Κοινοβούλιο, κατά τη διάρ-
κεια της οποίας δεν έχει τολµήσει κανένας να υπονοήσει κάτι
εναντίον µου -και εννοώ ως προς το ήθος µου, γιατί ως προς τις
πολιτικές µου απόψεις έχω κάνει πολλούς καυγάδες- και µε κα-
τηγορούν ότι πήρα 2 εκατοµµύρια ευρώ. Και έβαλαν µέσα και τη
γραµµατέα µου, για να µπαίνουν στο σπίτι και να της κάνουν bul-
lying, λες και θα βρουν εκεί τα εκατοµµύρια. Καλά κάνουν! Όπου
θέλουν ας µπουν! Άρα, θα µου συγχωρέσετε, αυτή την ένταση
που έχω αυτή τη στιγµή. 

Αυτό, όµως, που είναι το πιο εξωφρενικό, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, είναι να µε κατηγορεί ο ΣΥΡΙΖΑ! Αυτό, πραγµατικά,
είναι άνω ποταµών. Και ξέρετε γιατί είναι άνω ποταµών; Πολλές
φορές, πολλοί από εδώ προσπαθήσατε να πείτε για ποιον λόγο
δεν ψηφίζατε όλα τα µέτρα περιστολής της δαπάνης. Είπε ο κ.
Λάππας προηγουµένως ότι είχε ξεφύγει η δαπάνη. 

Κύριε Λάππα, ξέρετε πόσα µέτρα πήρα εγώ ως Υπουργός και
στη συνέχεια ο κ. Βορίδης και φυσικά και οι προηγούµενοι, ο κ.
Σαλµάς, ο κ. Λοβέρδος, τα οποία τα καταψήφισε όλα ο ΣΥΡΙΖΑ
και δεν είχε ψηφίσει ούτε ένα; Σας λέω µόνο ότι ο νόµος µου -
αναφέρθηκε σε αυτόν ο κ. Παναγιωτόπουλος, αλλά ξέχασε να
πει ότι είναι ο δικός µου νόµος- ο ν.4213/2013, προέβλεπε τα
εξής: Η µέγιστη τιµή των φαρµάκων αναφοράς υπό καθεστώς
προστασίας του πρώτου διπλώµατος ευρεσιτεχνίας δραστικής
ουσίας ορίζεται ως ο µέσος όρος των τριών χαµηλοτέρων τιµών
των κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Σύµφωνα µε το
ανωτέρω εδάφιο, οι µέγιστες τιµές πρέπει να αναθεωρούνται τα-
κτικά προς τα κάτω κάθε φορά, όπως ορίζει ένα δελτίο τιµών.
Όσον αφορά τις τιµές των πρωτοτύπων και τα λοιπά και λέει, δεν
επιτρέπονται αυξήσεις, παρά µόνο αν είναι διορθώσεις. Να µην
το ξεχάσω αυτό. 

Και µέσα εδώ έχω µειώσει τα γενόσηµα στο 65% από 80% στα
on patent. Και το κυριότερο που έχω βάλει στον νόµο, το οποίο
καταψήφισε ο ΣΥΡΙΖΑ τότε, είναι ότι τα φάρµακα που χάνουν την
πατέντα τους πάνε κατευθείαν στο 50%. Και αν ο µέσος όρος
των τριών χαµηλοτέρων τιµών της Ευρώπης είναι κάτω από το
50%, τότε πάµε παρακάτω στις χαµηλότερες. Εάν, όµως, ο
µέσος όρος των τριών χαµηλοτέρων τιµών είναι πάνω από το
50%, πάµε στο 50%. 

Τι αποτέλεσµα είχε αυτό; Τεράστια απώλεια κερδών για τη
«NOVARTIS». Γι’ αυτό έπεσαν οι τζίροι της. 

Και πάµε, λοιπόν, τώρα να καταλάβετε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Γεωργιάδη,

σας παρακαλώ, συντοµεύετε σιγά σιγά. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Θέλω µόνο πέντε λεπτά

ακόµα.
Ακούστε: Σας καταθέτω τον πίνακα της ΕΛΣΤΑΤ, κύριε Πρό-

εδρε της Βουλής -γιατί για εµένα ο µεγαλύτερος τίτλος τιµής
µου ως Υπουργός είναι αυτός εδώ, είναι ο πίνακας από την ΕΛ-
ΣΤΑΤ- όπου το δικό µου έτος έχει συνολικά τις χαµηλότερες δη-
µόσιες δαπάνες υγείας των τελευταίων δέκα ετών. Και έχουν
κάποιοι το θράσος να µε κατηγορούν. Διαβάζω: «Συνολική δηµό-
σια χρηµατοδότηση για δαπάνες: 8.194.000.000 ευρώ». 

Ήδη τον πρώτο χρόνο της πρώτη φορά Αριστεράς αυτό έγινε
8.704.000.000 ευρώ και ανεβαίνει ακόµα. 

Το καταθέτω στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιά-

δης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ο ΣΥΡΙΖΑ τον νόµο που σας προανέφερα τον καταψήφισε.
Προσέξτε τώρα, γιατί αυτό έχει κάποιο ενδιαφέρον. Αν πάρετε
το δελτίο τιµών το πριν τον νόµο και το δελτίο τιµών µετά τον
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νόµο, µε ένα απλό κουµπάκι το enter βγάζετε πόσα φάρµακα µει-
ώθηκαν. Και ξέρετε πόσα µειώθηκαν; Επτά χιλιάδες πεντακόσια
ενενήντα εννέα φάρµακα στα εννέα χιλιάδες. Είναι η µεγαλύτερη
συνολική µείωση τιµών φαρµάκου, που έχει γίνει ποτέ στην Ελ-
λάδα. 

Και ενώ µειώσαµε τις τιµές σε επτά χιλιάδες πεντακόσια ενε-
νήντα εννέα φάρµακα, εσείς διά του κ. Τσίπρα τον καταψηφί-
σατε. Ξέρετε ποιος άλλος ήταν αντίθετος; 

Καταθέτω, λοιπόν, για το Σώµα δύο δελτία Τύπου, του ΣΦΕΕ,
υπογραφέντα και τα δύο από τον περίφηµο κ. Κωνσταντίνο
Φρουζή. Στο ένα δελτίο το 2013, που αφορά τον νόµο µου, ο κ.
Φρουζής, αφού µε κατηγορεί για τη µείωση δαπάνης, λέει ότι την
ίδια στιγµή –ακούστε, γιατί το λέτε συχνά στα κανάλια και τρε-
λαίνοµαι- θα υπάρξουν άµεσα αρνητικές επιπτώσεις και στην τι-
µολόγηση φαρµάκων σε ευρωπαϊκές ή άλλες χώρες, χωρίς η
χώρα µας να έχει όφελος από αυτό. Με κατηγορεί ο κ. Φρουζής
για το ακριβώς ανάποδο από αυτό που λέτε, ότι επηρεάζω τις
τιµές και της «NOVARTIS» προς τα κάτω σε όλη την υπόλοιπη
Ευρώπη, γιατί γινόµαστε χώρα αναφοράς λόγω χαµηλών τιµών. 

Και ακούστε το ακόµα καλύτερο. Έχει ολόκληρο δελτίο Τύπου
ο κ. Φρουζής όπου καλεί τα πολιτικά κόµµατα να µη δεχθούν τη
µείωση της δαπάνης. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Τα καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιά-

δης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα δελτία
Τύπου, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Καταθέτω επίσης την αποµαγνητοφωνηµένη συνέντευξη
Τύπου του ΣΥΡΙΖΑ, του κ. Τσίπρα, του κ. Ξανθού, του κ. Κου-
ρουµπλή και του κ. Μπασκόζου.

Ο κ. Τσίπρας προσπάθησε να δικαιολογήσει τότε γιατί δεν ψη-
φίζει τότε τον νόµο µου. Τι έλεγε; Ο Γεωργιάδης στο πρώτο δελ-
τίο του ανέβασε διακόσια τριάντα οκτώ φάρµακα και πρέπει να
ελεγχθεί γι’ αυτό.

Δεν µου λέτε, κύριε Υπουργέ, εγώ ο «κακός» τα ανέβασα τα
διακόσια τριάντα οκτώ φάρµακα. Εσείς, που δεν βγάλατε έναν
χρόνο το δελτίο, άρα δεν διορθώσατε τις τιµές των διακοσίων
τριάντα οκτώ φαρµάκων που ανέβηκαν, δεν είστε υπεύθυνος αν
αυτά παρανόµως ανέβηκαν; Γιατί εγώ τα ανέβασα παράνοµα;
Άρα έναν χρόνο που εσείς -και δεν έχει παραγραφεί το διάστηµα
της δικής σας θητείας, έγινε και µετά τον Σεπτέµβριο του 2015-
τα πουλάγατε στη µεγαλύτερη τιµή, σε ακριβότερες τιµές, ενώ
δεν έπρεπε και το ξέρατε, βάσει αυτών που λέτε εδώ, πρέπει να
µπείτε φυλακή. Λυπάµαι πάρα πολύ. Σας λέω, όµως, να µην ανη-
συχείτε γιατί οι τιµές των φαρµάκων δικαίως ανέβηκαν τότε. Ανέ-
βηκαν λόγω διορθώσεων, όπως προέβλεπε ο νόµος και όχι γιατί
ευνοήθηκε καµµία εταιρεία. 

Ακούστε τώρα το καλύτερο. Ο κ. Παπαγγελόπουλος, που δεν
είναι εδώ τώρα -έπρεπε να είναι- όπως είδατε όλοι –κύριε Πρό-
εδρε, εσείς δεν ήσασταν στην Αίθουσα- παραδέχθηκε ενώπιον
του Σώµατος δύο πράγµατα: Το πρώτο ότι είχε λάβει µερική ενη-
µέρωση. Και όταν τον ρώτησα να µου πει σε ποιο εδάφιο του
Συντάγµατος εδράζεται το δικαίωµά του να έχει λάβει ενηµέ-
ρωση, το έσκασε από την πίσω πόρτα. 

Και ξέρετε τι άλλο παραδέχθηκε; Ότι πράγµατι µίλαγε διαρ-
κώς µε την κ. Τουλουπάκη, αλλά τα τηλεφωνήµατά του δεν είχαν
παράνοµο χαρακτήρα. Μπα; Και εµείς πού το ξέρουµε, κύριε Πα-
παγγελόπουλε; Τώρα πρέπει να ανοίξει το τηλέφωνο του κ. Πα-
παγγελόπουλου. Ξέρετε -µου έχει γίνει καταγγελία συγκεκριµένη
και περιµένω να µε καλέσει ο εισαγγελέας για να τα καταθέσω-
πόσες φορές µιλούσε µε την κ. Τουλουπάκη στο τηλέφωνο; Μι-
λούσε είκοσι πέντε φορές την ηµέρα, µιλούσε ο κ. Παπαγγελό-
πουλος µε την κ. Τουλουπάκη. Έτσι µάθαινε την πορεία των
καταθέσεων, αν δεν τις έστηνε κιόλας!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Γεωργιάδη,

ολοκληρώστε παρακαλώ.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ – ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Δύο λεπτά ακόµα, θέλω

κύριε Πρόεδρε.
Ακούστε τι έλεγε ο κ. Μπασκόζος, δίπλα στον κ. Τσίπρα, όσον

αφορά το γιατί δεν ψηφίσατε τον νόµο. Αυτό έχει πολύ µεγάλο
ενδιαφέρον. Ο κ. Παπαγγελόπουλος  το βράδυ που χαρακτήρισε
τη «ΝOVARTIS» το µεγαλύτερο σκάνδαλο όλων των εποχών τι
είπε; Πρόεδρε, πρόσεξε, για σένα είναι αυτό. Είπε ότι είναι το µε-
γαλύτερο σκάνδαλο όλων των εποχών γιατί, ενώ η φαρµακευτική
δαπάνη έπρεπε να είναι 1%, χάρη στα µέτρα των προηγουµένων
-αναφέρεται στην πριν από εµάς εποχή- πήγε στο διπλάσιο. Δια-
βάζω τι έλεγε ο κ. Μπασκόζος –νυν Γενικός Γραµµατέας του
Υπουργείου Υγείας- δίπλα στον κ. Τσίπρα στη συνέντευξη Τύπου,
όπου εξηγούσατε γιατί δεν ψηφίσατε τον νόµο: «Πρώτον, από
πού και ως πού ο µνηµονιακός στόχος να πέσει η δηµόσια φαρ-
µακευτική δαπάνη στο 1% πρέπει να γίνει εθνικός στόχος και να
τον συµµεριζόµαστε όλοι;». Ο κ. Μπασκόζος ζητούσε 500 εκα-
τοµµύρια ευρώ τον χρόνο παραπάνω στη φαρµακοβιοµηχανία. 

Το καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σπυρίδων – Άδωνις Γεωργιά-

δης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτό ήταν το βασικό επιχείρηµα για την καταψήφιση του
νόµου µου. Εµείς κατεβάσαµε τη δαπάνη. Εµείς κατεβάσαµε τα
κέρδη. Εµείς είχαµε εχθρούς όλους τους φαρµακοβιοµηχάνους.
Εσείς τα καταψηφίσατε όλα. Γιατί τα καταψηφίσατε; Γιατί ζητού-
σατε µέσα σε αυτήν τη Βουλή 500 εκατοµµύρια παραπάνω και
για τη «ΝOVARTIS». Και έχετε τα µούτρα να µιλάτε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Καταθέτω για τα Πρακτικά και το πρόγραµµα του Harvard Proj-

ect.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιά-

δης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν πρόγραµµα, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η µάρτυρας -τόσο καλά ενηµερωµένη ήταν- είπε ότι έγινε στο
Μέγαρο Μουσικής. Ας µάθει ότι έγινε στο «King George».

Και ερωτώ τώρα: Δεν θα πάει ο Υπουργός Υγείας να απευθύνει
χαιρετισµό σε συνέδριο του WHO, του Πανεπιστηµίου του Χάρ-
βαρντ και του Πανεπιστηµίου Αθηνών; Μιλάµε σοβαρά; Βάλτε και
τον Δηµόπουλο µέσα. Το καταθέτω, λοιπόν, για τα Πρακτικά, για
να καταλάβετε το µέγεθος της σκευωρίας.

Γιατί είναι σκευωρία;
Είναι σκευωρία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για τον εξής

απλό λόγο: Ας υποτεθεί ότι κάποιοι µάρτυρες, που εσείς δεν
τους γνωρίζατε καθόλου, αυτοβούλως πήγαν και κατέθεσαν
αυτά τα φοβερά πράγµατα κατά οκτώ Υπουργών και δύο Πρω-
θυπουργών, τι θα σήµαινε µία τόσο σοβαρή κίνηση των µαρτύ-
ρων από πλευράς Δικαιοσύνης και Κυβερνήσεως; Την απόλυτη
τήρηση της διαδικασίας. Ένα τόσο σοβαρό θέµα δεν σηκώνει
την παραµικρή πλάκα. Όλοι καταλαβαίνουν, κύριε Υπουργέ της
Δικαιοσύνης, ότι για ένα τόσο σοβαρό θέµα το πρώτο, που θα
κοιτάξουν όλοι µετά είναι εάν τηρήθηκαν οι όροι της προδικα-
σίας.

Πώς εξηγείτε, κύριε Υπουργέ της Δικαιοσύνης, ότι ο κ. Πολά-
κης δεκατέσσερις µέρες πριν έρθει η δικογραφία στη Βουλή -δε-
κατέσσερις µέρες πριν!- γράφει στο facebook, λόγω της
καταδίκης του Μιχελάκη σε πρώτο βαθµό: «Πάρτε αριστεία µε
τη σέσουλα… και έρχονται κι άλλα πολύ µεγάλα… ντιν-νταν, τοκ-
τοκ-τοκ». Το «ντιν-νταν, τοκ-τοκ-τοκ» είναι το µυαλό του το κλού-
βιο. 

Το καταθέτω για τα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σπυρίδων-Άδωνις Γεωργιά-

δης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δηµοσίευµα,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Γεωργιάδη,
ολοκληρώστε. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ακούστε τώρα. 
Πώς εξηγείτε, κύριε Υπουργέ της Δικαιοσύνης, ότι δέκα µέρες

πριν πάρει η Βουλή τον φάκελο, ο κύριος Υπουργός Άµυνας
αναρτά στο twitter του το εξής: «Τώρα που έρχεται η «NOVAR-
TIS», θα καταλάβετε γιατί λύσσαξαν εναντίον µου οι τρεις σωµα-
τοφύλακες και οι άρπαγες εκδότες του ΚΕΕΛΠΝΟ». 
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Το καταθέτω για τα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιά-

δης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δηµοσίευµα,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Με συγχωρείτε, κύριε Υπουργέ της Δικαιοσύνης, εσείς δεν
είστε υπέρ του να τηρηθεί η προδικασία και να ελέγξετε εάν τη-
ρήθηκε; Ποιος έκανε αυτές τις διαρροές στο µισό Υπουργικό
Συµβούλιο; Δεν αισθάνεστε κάποια τύψη γι’ αυτό; 

Μου λέτε ότι κάνουµε εµείς παρέµβαση στη δικαιοσύνη. Σας
είχα κάνει ερώτηση για τις αλλεπάλληλες ύβρεις του κυρίου Πο-
λάκη πριν από έναν χρόνο κατά των δικαστών. Θυµάστε που ανέ-
φερε έναν Εισαγγελέα Καραφλό, έλεγε ότι «τα παίρνει», µιλούσε
για παραδικαστικό κλπ; 

Ξέρετε τι µου απάντησε ο κύριος Υπουργός Δικαιοσύνης στην
ερώτηση; «Δεν έχουν πέσει στην αντίληψή µου αυτές οι καταγ-
γελίες του κ. Πολάκη». Τότε που έβριζε ο Πολάκης τη µισή δι-
καιοσύνη µέσα στη Βουλή, δεν ήταν παρέµβαση, τώρα σας
έπιασε ο πόνος για την παρέµβαση, που ζητάµε να ελεγχθεί η
προδικασία και αν τηρήθηκαν οι όροι, κύριε Λάππα! Τέτοιοι υπο-
κριτές είστε! 

Και πάµε τώρα στο τελευταίο…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι, κύριε Γεωρ-

γιάδη, δεν πάµε. Μιλάτε τριάντα πέντε λεπτά. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με συγχωρείτε, εί-

χαµε πει ότι θα µιλήσετε είκοσι λεπτά. 
(Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Υπερασπίζεται τον εαυτό του, κύριε
Πρόεδρε. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Όπως καταλάβατε, έχου-
µε µια προδικασία, η οποία δεν τηρήθηκε. Δεν θα µπω στα νο-
µικά. Αυτό θα τα κάνουν άλλοι αξιότεροι εµού. Έχουµε το µισό
Υπουργικό Συµβούλιο που την έχει προαναγγείλει, ενώ υποτίθε-
ται ότι οι µάρτυρες είναι σε καθεστώς ανωνυµίας, για να µη διαρ-
ρεύσει τίποτα. 

Προσέξτε πώς στήθηκε τώρα η σκευωρία. Θα σας πω τα ονό-
µατα, για να τα ξέρετε. Κεντρικό πρόσωπο της σκευωρίας φυ-
σικά, είναι ο ίδιος ο Πρωθυπουργός. Δεν υπάρχει καµµία αµφι-
βολία. Δεν µπορεί κανένας Παπαγγελόπουλος να το κάνει αυτό,
χωρίς την έγκριση του Πρωθυπουργού. 

Ποιος είναι ο µηχανισµός; Ο πρώτος και ο µεγαλύτερος είναι
η κ. Παπασπύρου, η Γενική Γραµµατέας Δηµόσιας Διοικήσεως.
Η κ. Παπασπύρου είναι, λέει, η δεύτερη µάνα του κ. Τζανακόπου-
λου. Δικαίωµά της. Όταν όµως, κ. Παπασπύρου, κατέχεις δηµό-
σιο αξίωµα, είσαι υποχρεωµένη να το σέβεσαι. 

Έχω να κάνω µια κατάθεση για τα Πρακτικά, την οποία αφιε-
ρώνω στη µνήµη αυτού του µικρού κοριτσιού, της Μελίνας, τεσ-
σάρων ετών, που πέθανε στην Κρήτη.  Ο πατέρας βγαίνει κάθε
δυο µήνες και κάνει δηλώσεις. Και λέει «πείτε µου γιατί πέθανε
το παιδί µου, που ήταν τεσσάρων ετών». 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιά-
δης καταθέτει για τα Πρακτικά φάκελο µε τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Στα συρτάρια της κ. Παπασπύρου και της ΕΥΠ, µε εντολή της,
µένουν κλειδωµένα τα πορίσµατα που έχουν εκδοθεί εδώ και
έναν χρόνο για το πώς πέθανε αυτό το κορίτσι και ευθύνεται η κ
Πολάκη. Να το πάρει ο πατέρας, για να δει πώς πέθανε το παιδί
του! Από εσάς, που το καλύπτετε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Ντροπή!

(Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ,

κύριε Γεωργιάδη. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Πέθανε παιδί τεσσάρων

ετών και αντί να ρίξετε φως στην υπόθεση, επιτρέπετε στην .  Πα-
πασπύρου και στον κ. Πολάκη να συγκαλύπτει τον θάνατο και έρ-
χεστε και στη Βουλή και µιλάτε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Γεωργιάδη,
σας παρακαλώ, νοµίζω ότι εξαντλήθηκε πλέον και η υποµονή του
Προεδρείου. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Άρα, Παπασπύρου, Πα-
παγγελόπουλος και Τσίπρας έχουν στήσει αυτή την ιστορία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Γεωργιάδη,
θα σας διακόψω. Θα κλείσω το µικρόφωνο.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Μετά τη δηµόσια παρα-
δοχή του κ. Παπαγγελόπουλου ότι πράγµατι, µιλούσε µε την κ.
Τουλουπάκη στο τηλέφωνο κατά το διάστηµα της προδικασίας,
απαιτώ από τον κύριο Υπουργό Δικαιοσύνης να ανοίξουν τα τη-
λέφωνα του κ. Παπαγγελόπουλου, να δούµε πόσες φορές µι-
λούσε µε την κ. Τουλουπάκη και να την καλέσουµε στη Βουλή να
µας πει τι έλεγαν στο τηλέφωνο. Τότε θα κρίνει η Βουλή, αν αυτά
είναι αξιόποινες πράξεις ή όχι. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Παρακαλώ πολύ να ψηφίσετε «ΝΑΙ» στην προανακριτική σε ό,τι

µε αφορά και για την απιστία, γιατί θέλω να πάω στο δικαστήριο
και να δικαστώ. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
είκοσι τρεις µαθήτριες και µαθητές και δυο συνοδοί εκπαιδευτι-
κοί του Γενικού Λυκείου από τα Άβδηρα Ξάνθης.  

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):
Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε Πα-
παγγελόπουλε, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι, ο κ. Γεωργιάδης συνεχίζει να
παραποιεί και να περικόπτει τα λόγια µου. Δείχνω µεγάλη ανοχή
απέναντί του γιατί, όπως είπα, σέβοµαι το τεκµήριο της αθωότη-
τας και γιατί το ήθος µου µου επιβάλλει να είµαι συγκρατηµένος. 

Θα πω µόνο δυο κουβέντες. Αναζητήστε στα Πρακτικά αν πα-
ραδέχτηκα εγώ ότι µιλούσα µε την κ. Τουλουπάκη. Εγώ το µόνο
που είπα είναι ότι εγώ θα προτείνω ή θα εισηγηθώ να συσταθεί
εξεταστική επιτροπή και να ανοίξουν τα τηλέφωνά µου και ότι
δεν έχω κάνει καµµία παράνοµη πράξη.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Μίλαγες ή δεν µίλαγες;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, ησυχία.

Αφήστε τον Υπουργό να απαντήσει σε αυτό που θέλει να πει.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-

γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):
Νοµίζω ότι µπορώ να ολοκληρώσω.

Αυτό έχει τεράστια διαφορά.
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Είπα, επίσης, να ανοίξουν τα τηλέφωνά µου, αν ανοίξουν και
µερικών άλλων. Αν αυτό είναι παραδοχή παρανοµίας…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, κύριε
Υπουργέ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):
Κύριε Πρόεδρε, µισό λεπτό ακόµη.

Είπε, επίσης, ο κ. Γεωργιάδης ότι είχα µερική ενηµέρωση,
χωρίς να ολοκληρώσει τη φράση µου.

Είπα ότι είχα µερική ενηµέρωση από τον αρµόδιο Υπουργό και
είπε από ποιο άρθρο του Συντάγµατος προβλέπεται.

Κατ’ αρχάς, δεν απαγορεύεται από πουθενά. Δεύτερον, η δι-
κογραφία στον Υπουργό Δικαιοσύνης πηγαίνει ανοικτή. Ο νόµος
προβλέπει να περνάει από τον Υπουργό Δικαιοσύνης. Σε προ-
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ηγούµενους Υπουργούς Δικαιοσύνης -δεν θα αναφέρω το όνοµά
τους-….

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Τι ακούµε από εισαγγελέα!
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-

γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):
Κύριε Βορίδη, µη µε διακόπτετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ελάτε, κύριε
Υπουργέ, συντοµεύετε.

Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι, µη διακόπτετε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-

γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):
Προσπαθείτε να µε φιµώσετε, αλλά δεν θα το πετύχετε.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ίσα-ίσα!
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-

γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):
Προηγούµενος Υπουργός Δικαιοσύνης -δεν θα αναφέρω το
όνοµά του, διότι θα ζητήσει τον λόγο επί προσωπικού και θα πε-
τάξουµε πάλι την µπάλα στην εξέδρα, για να µην µιλάµε επί της
ουσίας- κράτησε δικογραφία επί τρεις µήνες, τη µελέτησε, εξέ-
φρασε και νοµική άποψη -που δεν είχε δικαίωµα-, την επέστρεψε
στον εισαγγελέα, λέγοντάς του ότι κακώς του την έστειλε στη
Βουλή και ο εισαγγελέας, βέβαια, του απάντησε δεόντως, κατα-
χεριάζοντάς τον. Αυτά προς αποκατάσταση της αληθείας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς.
Ευχαριστούµε τον κύριο Υπουργό.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-

γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):
Δεν θα συνεχίσω να παρακολουθώ το σόου του κ. Γεωργιάδη.
Το σόου είναι µόνο για τηλεόραση. Στη Βουλή εγώ δεν συµµε-
τέχω σε σόου.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθε-
λα τον λόγο επί προσωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν υπάρχει προ-
σωπικό, κύριε Γεωργιάδη. Σας παρακαλώ πολύ!

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Παφίλης.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Συνηθισµένοι είµαστε σε αυτά. Ένα
πράγµα θα πω σαν σχόλιο από τα εντυπωσιακά και όλα αυτά που
λέγονται. «Τίτλος τιµής» λέει και ο κ. Γεωργιάδης και η Κυβέρ-
νηση του ΣΥΡΙΖΑ, «ότι χαµηλώσαµε τις δαπάνες για την υγεία».
Ας σκεφθεί ο εργαζόµενος και ο ελληνικός λαός τις συνέπειες
που είχε αυτή η πολιτική και που έχει και που θεωρείται τίτλος
τιµής.

Δεν χρειάζεται να πω στοιχεία. Γνωρίζει ο κάθε εργαζόµενος
πόσα πλήρωνε, πόσα πληρώνει, σε τι κατάσταση βρίσκονται τα
νοσοκοµεία, όχι από τώρα, όχι ότι πριν ήταν καλά, σε τι κατά-
σταση βρίσκεται συνολικά ο ελληνικός λαός όσον αφορά στο
θέµα της υγείας και στο θέµα των φαρµάκων. Και µόνο ότι ένα
κοµµάτι σταµατά τη θεραπεία µε κίνδυνο να πεθάνει δείχνει τι
υπερασπίζεστε, ποιο σύστηµα υπερασπίζεστε και αυτή είναι η
ουσία.

Σε ό,τι αφορά στη συζήτηση, είναι επανάληψη του ίδιου σκη-
νικού. Το ζούµε πολλά χρόνια, εµείς οι παλαιότεροι ζωντανά.
Άλλοι το έζησαν από τις τηλεοράσεις. Εµφανίζεται και στη χώρα
µας και σε ολόκληρο τον καπιταλιστικό κόσµο. Λέγεται συζήτηση
περί σκανδάλων, η οποία συνοδεύεται από βαρύγδουπες εκφρά-
σεις, δηλώσεις που χρησιµοποιούν τα κόµµατα-στυλοβάτες του
ίδιου του συστήµατος και τις χρησιµοποιούν είτε είναι στην κυ-
βέρνηση είτε είναι στην αντιπολίτευση. Ουσιαστικά τα ίδια λένε
όλοι, όπως «έκπληξη, σκάνδαλο «NOVARTIS»».

Μα, καλά πού ζείτε; Σε άλλον κόσµο; Φοβερό! Έχουµε σκάν-
δαλο «NOVARTIS» και µάλιστα το µεγαλύτερο. Κάθε φορά που
εµφανίζεται ένα, είναι το µεγαλύτερο! Η «SIEMENS» ήταν το µε-
γαλύτερο σκάνδαλο.

Αλήθεια, για την Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ πού είναι η συµφωνία
µε τη «SIEMENS», που τη θεωρούσατε ότι είναι καταστροφική,
ζηµιογόνα, απαράδεκτη, που ξεπλένει, κάνει, φτιάχνει; Την εφαρ-
µόζετε µέχρι κεραίας -ναι ή όχι;- σε σηµείο που η «SIEMENS» σε
αυτή τη συµφωνία δεν τήρησε ούτε καν τις υποχρεώσεις της;

Όσον αφορά τα εξοπλιστικά, άλλο σκάνδαλο! To µεγαλύτερο
σκάνδαλο! «NΟVARTIS» τώρα! Και όλοι ορκίζεστε όταν είστε

στην κυβέρνηση -ή αυτοί οι οποίοι κάνουν αυτήν την παρέµβαση-
«Όλα στα φως»! Μα, καλά, τόση υποκρισία! Δεν ξέρετε; Δεν
έχετε εµπειρία και από την Ελλάδα και παγκόσµια; Δεν γνωρίζετε
το πώς λειτουργεί το σύστηµα; Δεν γνωρίζετε όλα τα δαιδαλώδη
και όλες τις κατασκευές που έχουν γίνει σε εθνικό επίπεδο και
παγκόσµια, ώστε στην καλύτερη περίπτωση να βρεθεί ένας για
να είναι «φύλλο συκής» για το σύστηµα; 

Τότε, γιατί όλοι σας κοροϊδεύετε τον κόσµο; Γιατί λέτε ότι όλα
θα βγουν στο φως; Γιατί λέτε ότι το µαχαίρι θα φτάσει µέχρι το
κόκκαλο; Γιατί λέτε ότι θα αποκαλυφθεί όλη η διαπλοκή; Πείτε
µας µια περίπτωση και στην Ελλάδα και παγκόσµια, µια, να την
έχετε να την κουνάτε! Καµµία! Δεν το ξέρετε; Κοροϊδεύετε κυ-
ριολεκτικά τον κόσµο για συγκεκριµένους λόγους. Τι αποδεικνύε-
ται; Αποδεικνύεται ότι πέρα από το πώς σκάνε τα σκάνδαλα και
γιατί -που θα πω παρακάτω- υπηρετούν και άλλες σκοπιµότητες.
Είναι και βαλβίδα εκτόνωσης για τον ελληνικό λαό –αλλά, ξέρετε,
συνήθισε τώρα και δεν πιστεύει κανέναν- και αποπροσανατολι-
σµός από βασικά προβλήµατα και, βέβαια, άλλα πολιτικά παιχνί-
δια. 

Τι δεν περνάει από όλη αυτή τη συζήτηση και από αυτούς τους
όρκους; Υπάρχει ένα άβατο. Ποιο είναι το άβατο; Είναι το ίδιο το
καπιταλιστικό σύστηµα. Δεν ακούσαµε καµία κουβέντα, πέρα
από εκείνο το κατασκεύασµα -δεν είναι εδώ ο κ. Παρασκευόπου-
λος- ότι ο καπιταλισµός άλλαξε. Πήρε µια φοβερή απόφαση το
2000, λες και πριν ήταν άγιος. Τίποτα για το ίδιο το καπιταλιστικό
σύστηµα. Αυτό είναι στο άβατο. 

Τι λέµε, λοιπόν, εµείς και τι λένε κι άλλοι; Μπορούν να αντιµε-
τωπιστούν τα σκάνδαλα µε δικαστικό δρόµο και µε την κάθαρση;
Δηλαδή ποιον κοροϊδεύετε; Μας δουλεύετε ψιλό γαζί και εµάς
και όλον τον ελληνικό λαό ότι θα κάνετε κάθαρση; Δηλαδή τι θα
κάνετε; Θα γκρεµίσετε τις πολυεθνικές; Θα τις βάλετε στη σειρά;
Θα κάνετε υγιή ανταγωνισµό; Τι είναι αυτά που λέτε; Πού βασί-
ζονται αυτά; Βασίζονται στην πραγµατικότητα; Πού είναι; Πείτε
µας µια χώρα όπου έγινε η περιβόητη κάθαρση. Τα καθαρά χέρια
είδατε πού οδήγησαν. 

Άρα δεν µπορούν να αντιµετωπιστούν µε τον δικαστικό δρόµο.
Υπάρχουν µια, δυο εξαιρέσεις που βγαίνουν σε όλες τις καπιτα-
λιστικές χώρες, οι οποίες ενισχύουν τον κανόνα. Γιατί δεν µπο-
ρούν να αντιµετωπιστούν; Γιατί είναι αδύνατον; Είναι αδύνατον,
διότι είναι σύµφυτο µε το ίδιο το καπιταλιστικό σύστηµα. Είναι η
λειτουργία του ίδιου του καπιταλιστικού δρόµου ανάπτυξης, του
ίδιου του καπιταλισµού. Για ποιο λόγο; Είναι ηθικοί οι λόγοι; Όχι.
Ποιο είναι το κίνητρο της παραγωγής του φαρµάκου και της προ-
στασίας της ανθρώπινης ζωής µέσα στον καπιταλισµό; Είναι οι
ανθρώπινες ανάγκες, οι λαϊκές ανάγκες ή είναι το κυνήγι του κα-
πιταλιστικού κέρδους; Γιατί φτιάχνουν φαρµακοβιοµηχανίες οι
καπιταλιστές; Ας µιλήσουµε πιο απλά. Γιατί; Για να προσφέρουν
κοινωνικό έργο; Ποιος το πιστεύει αυτό; Είναι ζάµπλουτοι, υπάρ-
χει αµύθητο χρήµα. Γι’ αυτό το κάνουν, για να βγάλουν κέρδος.
Άρα όσο το κίνητρο της παραγωγής είναι το κέρδος, δηλαδή ο
καπιταλισµός, τόσο θα είναι αδίστακτοι στις µεθόδους που χρη-
σιµοποιούν για να εξασφαλίσουν µεγαλύτερο κέρδος, πολύ πε-
ρισσότερο όταν υπάρχει και σκληρός ανταγωνισµός ανάµεσα σε
µεγάλα µονοπώλια. 

Εποµένως, όταν όλα είναι εµπόρευµα, αυτά θα έχεις. Λέµε ότι
είναι αδίστακτο το σύστηµα και ότι δεν υπάρχει υγιής ανταγωνι-
σµός. Καλά, δεν γνωρίζετε τίποτα όλοι σας; Δεν γνωρίζετε τι
συµβαίνει; Πωλούνται και αγοράζονται ανθρώπινα όργανα, ναι ή
όχι; Ποιος τα κάνει αυτά; Ο εργαζόµενος; Ο λαός; Πίσω από
αυτά βρίσκονται µεγαλοκλινικές, κορυφαίες, όπου πάνε οι άλλοι
στην Ελβετία και σε άλλες ανεπτυγµένες χώρες. 

Το πουλάει ο Πακιστανός το νεφρό του για να βγάλει λεφτά,
ναι ή όχι; Η βαρβαρότητα του συστήµατος στο απόγειό της! Γί-
νονται πειραµατόζωα οι άνθρωποι, χωρίς να το ξέρουν. Υπάρχει
άρθρο -και όχι στον «ΡΙΖΟΣΠΑΣΤΗ», αλλά στο «ΠΟΝΤΙΚΙ», θα το
πω, δεν έχει σηµασία- που περιέχει έρευνα µιας φοιτήτριας του
πανεπιστηµίου, η οποία λέει πώς χρησιµοποιούνται χωρίς να το
γνωρίζουν χιλιάδες άνθρωποι και πόσοι χιλιάδες άνθρωποι έχουν
πεθάνει σαν πειραµατόζωα στην Ινδία στο Μπαγκλαντές, σε
άλλες χώρες. Γίνονται αυτά ή όχι; 

Υπάρχουν και άλλες εταιρείες. Η «MONSANTO», η µεγάλη
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εταιρεία, πού δοκίµασε τον «Πορτοκαλί Παράγοντα»; Στο Βιετ-
νάµ. Κατέστρεψε ολόκληρες περιοχές. Γίνονται τερατογενέσεις
σήµερα, ναι ή όχι; Γιατί το έκανε; Για να δείξει την αποτελεσµα-
τικότητα στην καταπολέµηση κάποιων ζιζανίων και, φυσικά, για
να τσακίσει το ηθικό των Βιετναµέζων. Όµως την πάτησε. Δεν
µπόρεσε να τους νικήσει. 

Αυτά δεν τα ξέρετε; Είναι αδίστακτο το σύστηµα και ιδιαίτερα
σε αυτόν τον τοµέα, όπως και σε πολλούς άλλους. Και έτσι συγ-
κεντρώνεται ο πλούτος, 1% του παγκοσµίου πληθυσµού, 90%
του παγκοσµίου ΑΕΠ. Αυτό υποστηρίζετε, κυρίες και κύριοι των
κοµµάτων που στηρίζετε τον καπιταλισµό.  

Τι είναι, λοιπόν, το σκάνδαλο «NOVARTIS»; Δεν είναι ό,τι κά-
νουν όλες οι µεγάλες εταιρείες και τα µονοπώλια; Πού θα το
κάνει; Επειδή βγαίνει η «NOVARTIS» τώρα εδώ; Οι άλλες τι κά-
νουν; Υγιή ανταγωνισµό κάνουν; Τι λέτε; Δεν χρησιµοποιούν τις
ίδιες µεθόδους και χειρότερες, ναι ή όχι; Είναι συνήθης, καθη-
µερινή δουλειά όλων αυτών. Δεν το ξέρετε αυτό; Και γιατί δεν
το λέτε; Γιατί δεν βγαίνετε εδώ να πείτε ότι ναι, έτσι κάνουν τα
µονοπώλια σε όλους τους τοµείς; Γιατί, λοιπόν, δεν το λέτε και
οι µεν και οι δε, και ο ΣΥΡΙΖΑ και η Νέα Δηµοκρατία και όλα τα
κόµµατα που υποστηρίζουν τον καπιταλισµό; Γιατί υπηρετούν
την ίδια στρατηγική. Γιατί θεωρούν ότι η κινητήρια δύναµη εξέ-
λιξης της κοινωνίας είναι ο καπιταλιστής, είναι η ιδιοκτησία, η
ατοµική ιδιοκτησία στα µέσα παραγωγής, η οποία δεν διστάζει
να κάνει όλα αυτά. Σε αυτό κουβέντα.

Ορισµένοι φωστήρες στα µέσα κοινωνικής δικτύωσης -εδώ
δεν το ακούσαµε ακόµα- µας κατηγορούν ότι τα φορτώνουµε
όλα στον καπιταλισµό. Αποδεχόµαστε πλήρως την κατηγορία.
Βεβαίως τα φορτώνουµε στον καπιταλισµό. Βεβαίως αυτό το
απάνθρωπο σύστηµα είναι υπεύθυνο και λειτουργεί έτσι. Βε-
βαίως εµπορευµατοποιεί και την ανθρώπινη ζωή. Βεβαίως. Αυτό
το δεχόµαστε. Μάλιστα, λέµε ότι ακριβώς επειδή έχει σαπίσει,
επειδή έχει τελειώσει, είναι ανάγκη αντικειµενική η ανατροπή
του, γιατί έχουν ωριµάσει όλες οι προϋποθέσεις για να περάσει
η κοινωνία σε άλλη µορφή οργάνωσης, όπου θα κινείται µε γνώ-
µονα την κάλυψη των ανθρωπίνων αναγκών και όχι το καπιταλι-
στικό κέρδος. 

Παράλληλα εµείς πάντα ενδιαφερόµαστε όποια πρόσωπα εµ-
πλέκονται και αν εµπλέκονται να βγουν στην επιφάνεια και να τι-
µωρηθούν. Κυρίως ενδιαφερόµαστε, µέσα από τέτοιες διαδι-
κασίες, να αντιληφθεί και ο λαός πώς λειτουργεί όλο αυτό το σύ-
στηµα. Γιατί σε τελευταία ανάλυση και αν µπουν τρεις φυλακή,
θα αλλάξει δηλαδή την επόµενη ηµέρα; Θα µεταµορφωθεί; Όχι
βέβαια. Τι κάνει ιδιαίτερα ο ΣΥΡΙΖΑ, πέρα από άλλες πολιτικές
στοχεύσεις που περιγράφονται, που έχουν βάση ή δεν έχουν,
κάτι που δεν έχει καµµία σηµασία; Δηµιουργεί στον λαό την αυ-
ταπάτη του τίµιου καπιταλισµού, της εξυγίανσης του συστήµα-
τος. 

Ακούω εδώ, πρόεδρε της επιτροπής, κάθαρση. Τι λέτε; Θα κά-
νετε κάθαρση στο καπιταλιστικό σύστηµα; 

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Δεν το είπαµε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Το άκουσα, κάθαρση. Τα λέτε οι πε-

ρισσότεροι. Δηµιουργείτε την εντύπωση, κοροϊδεύοντας τους
εργαζόµενους, όπως το κάνατε και παλιότερα -πάρτε τα Πρα-
κτικά και διαβάστε το- για κράτους δικαίου. Το είπατε; Ποιο κρά-
τος δικαίου; Ταξικό είναι, και ταξικό καραµπινάτο, και υπηρετεί
τα συµφέροντα αυτών που λέγαµε προηγουµένως.

Τι λέτε, λοιπόν; Λέτε «εµείς θα βάλουµε νόµους για υγιή αντα-
γωνισµό». Σοβαρολογείτε; Υπάρχει υγιής ανταγωνισµός στον κα-
πιταλισµό; Ο θάνατός σου η ζωή µου. Το µεγάλο ψάρι τρώει το
µικρό και όλοι µαζί τρώνε τους εργαζόµενους. Αυτός είναι ο
νόµος του καπιταλισµού, τρώνε τον ιδρώτα των εργαζόµενων.

Μάλιστα, εδώ φτάσαµε στην επανάληψη που λέει: Η κρίση
ήρθε λόγω της διαφθοράς, Γεώργιος Παπανδρέου. Το θυµάστε;
Όταν είπε «λεφτά υπάρχουν» και τα λοιπά, τι έλεγε; Η Ελλάδα
έφτασε εδώ και στο µνηµόνιο λόγω της διαφθοράς. Και πολύ πε-
ρισσότερο ορισµένοι είναι πολύ προκλητικοί. Άκουγα τον κ. Τσι-
ρώνη στο ράδιο να λέει ότι η Ελλάδα είναι σε αυτόν τον τοµέα
πρωταθλήτρια. 

Μα, καλά. Σοβαρολογείτε; Το ότι οι Γερµανοί πληρώνουν παν-
τού δεν είναι διαφθορά; Οι Βρετανοί, οι Γάλλοι, οι Αµερικάνοι

κ.α., όλοι δεν πληρώνουν; Είναι ιδίωµα της Ελλάδας; Αλήθεια;
Σοβαρολογείτε -και θέλετε να λέγεστε και αριστεροί- ότι η κρίση
στην Ελλάδα ήλθε από τη διαφθορά και τη ρεµούλα; Πλάκα µας
κάνετε; Σε όλον τον καπιταλιστικό κόσµο, η κρίση και η ρεµούλα
ήταν οι αιτίες; Αυτά λέτε. Γι’ αυτό ήλθαν τα µνηµόνια, λέει. Γιατί
τόσα δισεκατοµµύρια εδώ, τόσα δισεκατοµµύρια εκεί, τόσα δι-
σεκατοµµύρια εκεί. Και όχι η ανάγκη του ίδιου του καπιταλιστικού
συστήµατος να περάσει στη συντριβή των δικαιωµάτων των ερ-
γαζοµένων, κ.λπ., δηλαδή αυτά που λέµε τόσο καιρό. Αθωώνετε
το ίδιο το καπιταλιστικό σύστηµα. Και µάλιστα, δεν το αθωώνετε
µόνο. Δίνετε εξετάσεις στο ίδιο το σύστηµα ότι µπορείτε να το
υπηρετήσετε πολύ καλά, παραπλανώντας τον λαό ότι µπορείτε
να το κάνετε ηθικό. Ο εκµεταλλευτής δεν γίνεται ηθικός. Είναι
ανήθικος από την ίδια του τη φύση, γιατί εκµεταλλεύεται τη δου-
λειά του άλλου. Το λέω έτσι απλοϊκά. 

Παρακάτω. Τι λέτε, λοιπόν; Λέτε ότι «θα τα βγάλουµε όλα αυτά
στο φως, θα αλλάξουµε το τοπίο» και µάλιστα, φθάνετε σε ένα
σηµείο να δικαιολογείτε τα µνηµόνια για τη µείωση της φαρµα-
κευτικής δαπάνης. Πολλή σκόνη σηκώνετε στο θέµα της µείωσης
ή όχι. Μπορεί να αυξηθεί η φαρµακευτική δαπάνη, για να καλύψει
τις λαϊκές ανάγκες. Πρέπει να αυξηθεί σήµερα η φαρµακευτική
δαπάνη και όχι να µειώνεται και να κόβεται. 

Άρα φθάσατε και φθάνετε στο σηµείο να δικαιολογείτε τα µνη-
µόνια που τα λέγατε κατάρα. Τι είναι τα µνηµόνια; Είναι συγκεν-
τρωµένα τα µέτρα που παίρνονται σε όλες τις καπιταλιστικές
χώρες. Τα δικαιολογείτε και υπερηφανεύεστε για τη µείωση της
φαρµακευτικής δαπάνης. Πώς βγαίνουν τα σκάνδαλα; Για να
δούµε µια άλλη πλευρά. Πώς βγαίνουν; Βγαίνουν από τις συγ-
κρούσεις ανάµεσα σε µεγαθήρια. Ναι ή όχι; Ποιο βγήκε ευθέως;
Ποια κυβέρνηση σηκώθηκε και είπε «υπάρχει θέµα σε αυτό και
να το βγάλουµε». Πώς βγήκε τούτο εδώ; Το FBI. Ρε, που φθά-
σαµε! Το FBI, διεθνής ανθρωπιστικός οργανισµός, ο οποίος εν-
διαφέρεται για το καλό της ανθρωπότητας και για το ότι οι
εργαζόµενοι πληρώνουν ακριβά τα φάρµακα. Τι λέτε τώρα; Σύγ-
κρουση συµφερόντων ήταν. Πού κατέληξαν αυτές οι συγκρού-
σεις και το αµερικάνικο σύστηµα, που τώρα τελευταία, όπως και
παλαιότερα, το έχετε ερωτευτεί παράφορα. 

Πού κατέληξαν µε τη «SIEMENS»; Τι λένε οι Αµερικάνοι; «Πλή-
ρωσε 300, 400, 500, 1 δισεκατοµµύριο και τελειώσαµε και δεν µε
ενδιαφέρει». Είδατε κανέναν να πάει φυλακή; Έκλεισε η «SIE-
MENS», χωρίς να ανοίξει ρουθούνι; Έκλεισε. Τι έκανε; Το κάνουν
για να πάρουν χρήµα και για να εξυπηρετήσουν τα συµφέροντα
των δικών τους εταιρειών. 

Εµείς, λοιπόν, τι λέµε; Όσο η υγεία, η παιδεία και πριν από όλα
η εργατική δύναµη είναι εµπόρευµα, όσο υπάρχει αυτό το σύ-
στηµα, τα σκάνδαλα είναι αναπόφευκτα και είναι συνυφασµένα
µε τη λειτουργία του ίδιου του συστήµατος. Αν δεν ανατραπεί -
και πρέπει να ανατραπεί- αυτό το σύστηµα, οι απίστευτες δυνα-
τότητες που έχει η ανθρωπότητα, επειδή το σύστηµα σάπισε,
οδηγούν σε πισωγύρισµα και όχι σε πρόοδο. 

Ο καπιταλισµός, από τότε που εδραιώθηκε, έγινε αντιδραστι-
κός. Σήµερα είναι στο χειρότερο στάδιο του. Υπάρχουν όλες οι
δυνατότητες. Παντού. Εδώ δεν τολµάτε να πείτε «να φτιάξουµε
εθνική φαρµακευτική βιοµηχανία». Θα φτιάξετε; Σας αφήνει η
µαµά; Όχι. Ποια είναι η µαµά; Η Ευρωπαϊκή Ένωση και το καπιτα-
λιστικό σύστηµα. Αν θέλετε, κόψτε από το πρόγραµµα δηµοσίων
επενδύσεων, πάρτε µια απόφαση, ότι, για να αντιµετωπίσουµε εν
µέρει όλο αυτό το θέµα του φαρµάκου, που είναι γνωστό ποιος
το καθορίζει, και της υγείας των ανθρώπων, θα φτιάξουµε εθνική
βιοµηχανία, κρατική. Κάντε το, ντε! Τολµάτε; Σου «πατάει» 300
εκατοµµύρια πρόστιµο η Ευρωπαϊκή Ένωση. Ο θεός που προσκυ-
νάτε είναι ο ίδιος ο καπιταλισµός.

Τέλος, για την προανακριτική. Θέλουµε να ξεκαθαρίσουµε ένα
θέµα. Όλα αυτά τα νοµικίστικα έχουν µια σηµασία. Ποια είναι η
ουσία; Εµείς είπαµε να γίνει, µε ορισµένες προϋποθέσεις. Ποιες
είναι οι προϋποθέσεις; Ότι θα πάει µέχρι τέλους. Αυτό που έγινε
µε τον Παπαντωνίου και που προδιαθέτει για τέτοια εξέλιξη είναι
µια ωµή κοροϊδία απέναντι στον ελληνικό λαό. 

Εµείς τι λέµε; Ανεξάρτητα από νόµους και γραφές, η Βουλή,
που είναι το ανώτατο όργανο, θα αποφασίσει, θα καλέσει τους
πάντες, θα έλθουν οι µάρτυρες να καταθέσουν επωνύµως. Θα
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κάνω ένα µικρό σχόλιο. Θα κληθούν και άλλοι. Αν βρεθούν κι
άλλοι, θα έρθουµε στη Βουλή, να διερευνηθεί, -χωρίς να έχουµε
αυταπάτες, κρατάµε µικρό καλάθι-,  µέχρι το τέλος. Αν παιχτεί
ξανά το ίδιο θέατρο, σας το λέµε και από το Βήµα εδώ -κύριε
Δρίτσα, δεν ξέρω εάν θα είστε Πρόεδρος-, εµείς δεν θα συµµε-
τέχουµε σε τέτοια κοροϊδία, δηλαδή ότι τα µαζέψαµε όλα και τα
γυρίζουµε στη δικαιοσύνη. Να είµαστε εξηγηµένοι. Αυτό θα δεί-
χνει και ποια είναι η στόχευση.

Παρά το γεγονός των µεγάλων ερωτηµατικών που υπάρχουν
στη δικογραφία -και υπάρχουν «είπα», «άκουσα», «µου είπαν τέ-
τοιο και αυτά»-, εµείς λέµε «ναι», να πάνε όλοι να εξεταστούν.
Κανένας δεν είναι ένοχος. 

Και τέλος έχουµε εδώ το εξής παιχνίδι: «προστατευόµενοι
µάρτυρες». Είναι ο νόµος που ψηφίστηκε το 2001. Ποιος τον ψή-
φισε; Η Νέα Δηµοκρατία. Ναι ή όχι; Λένε ότι όταν σκάβεις τον
λάκκο του αλλουνού, πέφτεις ο ίδιος µέσα. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Το ΠΑΣΟΚ. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεν συµφώνησε η Νέα Δηµοκρατία;
Συµφώνησε. Ήταν τροµονόµος και τα σκυλιά δεµένα, όπως και
εσείς τώρα. Θα τα ακούσετε τώρα. 

Τι ζήτηµα βάζει η Νέα Δηµοκρατία; Να µην υπάρχουν προστα-
τευόµενοι µάρτυρες; Πείτε το εδώ. Μα, δεν µπορείτε να το πείτε.
Τι λέτε; «Η διαδικασία», «εκείνο», «το άλλο». Άρα αποδέχεστε
τους προστατευόµενους µάρτυρες. 

Τι έλεγε ο ΣΥΡΙΖΑ τότε; Ο Συνασπισµός έφυγε από τη Βουλή.
Και µάλιστα –λέει- σε τέτοια κορυφαία πολιτικά ζητήµατα έχεις
και την κορυφαία πολιτική αντίδραση, που είναι η αποχώρηση
από τη Βουλή. Έβαλαν ορισµένα ερωτηµατικά -ο Κουβέλης µί-
λαγε τότε- και έθεσαν ορισµένα θέµατα πάρα πολύ σηµαντικά:
τι θα συµβεί µε την µία περίπτωση και τι θα συµβεί µε την άλλη
περίπτωση. Σήµερα αντιστρέφονται οι όροι και υπερασπίζεστε
αυτούς τους µάρτυρες. Ε, όχι έτσι! Οι κουκούλες και οι ανώνυµοι
µάρτυρες σήµερα παίζουν αυτόν τον ρόλο. 

Θα έρθουν και θα καταθέσουν επωνύµως. Να αναλάβει το κρά-
τος σας να τους προστατέψει. Γιατί, δηλαδή, δεν µπορεί να το
κάνει αυτό; Ή δεν τους ξέρουν οι µυστικές υπηρεσίες; Τους ξέ-
ρουν ή όχι; Τους ξέρουν οι Αµερικάνοι; Τους ξέρουν ή όχι; Μπο-
ρούν αυτοί να οργανώσουν και δολοφονίες και ό,τι θέλετε; Ναι
ή όχι; Ποιον κοροϊδεύετε; Όχι παιχνίδια, λοιπόν. 

Το ΚΚΕ θα κάνει ό,τι µπορεί, όπως έκανε πάντα, ώστε ένα
µέρος τουλάχιστον της αλήθειας να αποκαλυφθεί και ο ελληνι-
κός λαός να αντιληφθεί τι ακριβώς συµβαίνει και τι παιχνίδια παί-
ζονται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα ακολουθήσει ο
Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας κ. Πολάκης. Μετά τον κ. Πολάκη
θα µιλήσει ο κ. Τζαβάρας. Θα πάµε ένας Υπουργός ή Βουλευτής
για να εξαντληθεί και ο κατάλογος. Αµέσως µετά τον κ. Τζαβάρα
θα µιλήσει ο κ. Σαλµάς. 

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Μα, ήταν η σειρά µου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εάν σας παραχωρεί

τη θέση του ο κ. Τζαβάρας, πάρτε εσείς τον λόγο. 
ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Για εµάς είναι η συνεδρίαση σήµερα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ναι, είναι και για

τους Βουλευτές που έχουν γραφτεί και για τους Κοινοβουλευτι-
κούς. Να βάλουµε µια σειρά, γιατί όσο προχωράει η ώρα, µένουν
πίσω οι οµιλητές. Πέντε Βουλευτές έχουν µείνει εκ του καταλό-
γου. Εάν θέλετε µετά τον κ. Πολάκη να πάρετε εσείς τον λόγο,
δεν υπάρχει ζήτηµα και µετά από εσάς θα µιλήσει ο κ. Τζαβάρας.
Όπως νοµίζετε. 

Ελάτε, κύριε Πολάκη, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Ευ-

χαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Πραγµατικά αυτές τις µέρες, επειδή εγώ κυκλοφορώ πολύ και

σε καφενεία και σε πλατείες κ.λπ., τρεις κουβέντες ακούω. Πρώ-
τον, «Θα πάει κανένας φυλακή»; Δεύτερον, «Έχετε στοιχεία; Μην
κάνετε πίσω». Τρίτον, «Προσέχετε». 

Αυτές τις τρεις κουβέντες ακούω. Αυτές τις ακούνε όλοι. Ξέ-
ρουν πολύ καλά ότι ο ελληνικός λαός έχει καταλάβει ότι για
πρώτη φορά υπάρχει µια κυβέρνηση που δεν δίνει πολιτική κά-
λυψη σε ένα πράγµα που ο κόσµος το είχε τούµπανο και εµείς

κρυφό καµάρι. 
Τι να πρωτοπεί κανείς;  Σήµερα αυτό που κουβεντιάζουµε είναι

η κορυφή ενός από τα τρία παγόβουνα πάνω στα οποία προσέ-
κρουσε και βούλιαξε η χώρα. Από το 1991 µέχρι το 2010 δόθηκαν
στη χώρα µας 260 δισεκατοµµύρια ευρώ στον χώρο της υγείας.
Από αυτά τα 160 δισεκατοµµύρια ευρώ περίπου ήταν δηµόσια
δαπάνη -κρατικός προϋπολογισµός και ασφαλιστικά ταµεία- και
περίπου τα 100 δισεκατοµµύρια ευρώ ήταν η ιδιωτική δαπάνη. 

Με τους πιο µετριοπαθείς υπολογισµούς, που τους έχει κάνει
και η Εθνική Σχολή Δηµόσιας Υγείας και διάφοροι επιστήµονες
του χώρου, το 30% της δηµόσιας δαπάνης και το 40% τις ιδιωτι-
κής δαπάνης αυτών των 260 δισεκατοµµυρίων αποτελούν µαύρο
χρήµα υπερτιµολογήσεων, φαρµάκων, υλικών, αντιδραστηρίων,
παράνοµων αµοιβών, συµποσούντων σε 85 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Προσθέστε τα 150 των εξοπλισµών, τα 100 των δηµοσίων
έργων -Ολυµπιακών Αγώνων και πριν και µετά- και θα βγάλετε
τα 340 δισεκατοµµύρια του χρέους που χρεοκόπησε τη χώρα το
2010. Και κάποιοι τολµούν να µιλούν για σκευωρία και κάνουν και
µηνύσεις.

Λοιπόν, εγώ έχω να σας προτείνω να µηνύσετε ακόµα πέντε,
έξι. 

Πρώτον, να µηνύσετε, αυτοί που µέχρι τώρα έχουν µηνύσει,
τους Βουλευτές που το 2011 σε αυτήν την Αίθουσα κατέθεσαν
επίκαιρη ερώτηση στον τότε Υπουργό Υγείας, χρησιµοποιώντας
εκφράσεις που χρησιµοποιεί η Αριστερά και οι συµµορίτες, για
πιράνχας, για καταγγελίες για κακοδιαχείριση και κατασπατά-
ληση του δηµοσίου χρήµατος, ότι –θα το διαβάσω αυτό το κοµ-
µάτι- «το παράθυρο της σπατάλης και των υπερτιµολογήσεων
άνοιξε το 2001 όταν µε νόµο για τις προµήθειες προβλεπόταν ότι
ορισµένα είδη θα έπρεπε να θεωρούνται µη συγκρίσιµα µεταξύ
τους έστω και αν είναι ίδιας κατηγορίας». 

Από πολιτική απόφαση ξεκίνησαν και οργανώθηκαν όλα. Τί-
ποτα δεν πέφτει από τον ουρανό. Και καταλήγουν οι επερωτών-
τες Βουλευτές -λέω να κάνετε µήνυση και σε αυτούς- ρωτώντας
τον Υπουργό πώς και ποιοι διασφάλιζαν επί σειρά ετών την οµα-
δική τύφλωση όλων όσων είχαν την ευθύνη για τις σχετικές αγο-
ρές, µε αποτέλεσµα να πολλαπλασιάζεται το πραγµατικό κόστος
των αγοραζοµένων. Και λέει και άλλα πολλά. Ποιοι την κάνουν
την ερώτηση; Οι κ.κ. Μπακογιάννη Θεοδώρα, Μαρκογιαννάκης
Χρήστος, Κιλτίδης Κωνσταντίνος, Κοντογιάννης Γεώργιος, Αυγε-
νάκης Ελευθέριος. 

Μηνύστε και κάποιον άλλον που διετέλεσε Αναπληρωτής
Υπουργός Υγείας, τον κ. Σαλµά, ο οποίος στις 26-5-2014 -δεν τα
λέω εγώ, δεν τα λέει ο Ξανθός, δεν τα λέει ο Κουρουµπλής, δεν
τα λέει ο Κοντονής- λέει ότι ο κ. Γεωργιάδης µε το που ανέλαβε
ανέβασε την τιµή σε διακόσια εξήντα πέντε φάρµακα, έβαλε
µέσα, χωρίς κανένα κριτήριο, άλλα εκατό φάρµακα και ότι όλα
αυτά που λέει για τη δαπάνη είναι µπούρδες, διότι «εγώ κατέ-
βασα τη δαπάνη όσο κατέβηκε» και βάζει και τη δαπάνη κάθε
µήνα, πόσο ήταν επί θητείας του και πόσο ήταν επί κ. Γεωργιάδη,
που δείχνει ότι είναι ίδια και παραπάνω -δεν την µείωσε καθόλου
απ’ ό,τι φαίνεται ο κ. Γεωργιάδης. Και µάλιστα, λέει, ότι µε αυτό
που έκανε, µε τη διαφορά ασφαλιστικής τιµής και αναφερόµενης
τιµής, ουσιαστικά, χρέωσε όλη τη διαφορά στους ασθενείς, αυ-
ξάνοντας τουλάχιστον 200 εκατοµµύρια ευρώ τη συµµετοχή των
ασθενών στα φάρµακα και µετά επαίρεται για µείωση. Μηνύστε
και τον κ. Σαλµά.

Πάµε στην ουσία, γιατί δεν νοµίζω να χρειάζονται άλλα λόγια
περί σκευωρίας. Απαντήθηκαν. 

Το σκάνδαλο «NOVARTIS» -και γενικά µε τις φαρµακευτικές
βιοµηχανίες- είναι παγκόσµιο αλλά έχει µια ιδιαίτερη ελληνική
πτυχή, γιατί η χώρα µας µέσα από διεθνείς συµφωνίες ως χώρα
µέσου επιπέδου ανάπτυξης του καπιταλισµού µε αυτό το ΑΕΠ
κ.λπ. ήταν τιµή αναφοράς, έπαιρναν δηλαδή τιµή από εµάς, σε
πρώτη φάση είκοσι εννιά χώρες και σε επόµενη φάση άλλες πε-
νήντα χώρες. Δηλαδή αγορές όπως η Βραζιλία, η Ινδία, η Ρωσία
και άλλες πολλαπλάσιες από τη δική µας. Άρα µια υψηλή τιµή
εδώ µεταφραζόταν σε υψηλή τιµή αναφοράς σε πάρα πολλές
άλλες χώρες. 

Και τι έκαναν οι φαρµακοβιοµηχανίες και η «NOVARTIS», η
οποία από ένα σηµείο και µετά ήταν ο πρωτοµάστορας, ο µαέ-
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στρος σε αυτήν την ορχήστρα; Τιµολογούσαν τα καινούργια
φάρµακά τους σε τρεις ακριβές χώρες της Ευρώπης, µε ανεβα-
σµένο βιοτικό επίπεδο, µε βιοµηχανίες δικές τους που ήθελαν
πιο υψηλές τιµές γιατί έτσι αύξαναν τα κέρδη τους, όπως για πα-
ράδειγµα Γερµανία, Αγγλία, Ελβετία, και η τρίτη ή η τέταρτη
χώρα που ερχόταν να τιµολογηθεί ήταν η δική µας. 

Τρώγαµε ένα ψέµα µια δεκαετία, ότι παίρνουµε τις τρεις φτη-
νότερες τιµές της Ευρώπης. Κολοκύθια µε τη ρίγανη! Ήµασταν
η τέταρτη ή η πέµπτη χώρα που τιµολογούνταν, ειδικά την πε-
ρίοδο που η τιµολόγηση ήταν στο Υπουργείο Εµπορίου και Ανά-
πτυξης, που είναι µια τεράστια µαύρη τρύπα όλη αυτή η
περίοδος. Δεν υπάρχουν αρχεία, έχουν χαθεί, έχουν καταστρα-
φεί, για το πώς τιµολογούνταν και από πού αντλούσαν τιµές.
Έφερναν οι εταιρείες τιµές εδώ, «έτσι το τιµολογήσαµε, βγάλτε
τον µέσο όρο», και αµέσως µετά έπαιρναν τιµές και οι άλλες
χώρες. Αυτό ήταν το πρώτο εγκληµατικό της ιδιαίτερης ελληνι-
κής πτυχής και κάποιοι κυβερνούσαν αυτά τα χρόνια και αυτοί
δεν ήταν η Αριστερά και οι ΑΝΕΛ. Ήταν το ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δη-
µοκρατία αυτοί που οργάνωσαν αυτό το πράγµα, γιατί όλα άρ-
χονται από την πολιτική απόφαση. 

Δεύτερον έγκληµα µεγαλύτερο: Είµαστε η µοναδική χώρα του
ανεπτυγµένου δυτικού καπιταλισµού στην οποία τα ασφαλιστικά
µας ταµεία δεν διαπραγµατεύτηκαν ποτέ, µέχρι το 2016 που το
κάναµε µε τον Ξανθό, τιµή σε σχέση µε τις φαρµακευτικές εται-
ρείες. Ένα φάρµακο που έπαιρνε τιµή αναφοράς 100 ευρώ στη
Γερµανία δεν το πλήρωνε ο γερµανικός ΕΟΠΥΥ ή το γερµανικό
ΙΚΑ 100 ευρώ. Ερχόταν σε διαπραγµάτευση και έλεγε: «Εγώ θα
σου αγοράσω την πλειοψηφία της ποσότητας που θα πουλήσεις,
το 95%-98%. Άρα κάνε µου έκπτωση». Και έπαιρνε έκπτωση 40%,
50% και 60%. Εµείς εδώ για πάρα πολλά χρόνια, µέχρι το 2010,
πληρώναµε, αν ήταν φάρµακο χωρίς συµµετοχή, το σύνολο της
αναγραφόµενης τιµής. Αν είχε 5% ή 10% συµµετοχή, πληρώναµε
τα 90 ευρώ. Αυτό είναι τεράστιο έγκληµα απέναντι στη χώρα. 

Έτσι είχαν τη δυνατότητα οι φαρµακευτικές, µέσα από αυτές
τις τιµές και από αυτές τις αποζηµιώσεις από τα ασφαλιστικά τα-
µεία και τις νοσοκοµειακές τιµές αντίστοιχα, να µπορούν να δια-
φθείρουν και να εκµαυλίζουν ευρύτερα στρώµατα του υγειονο-
µικού δυναµικού για να προκαλούν τέτοια συνταγογράφηση. Διότι,
αν είχε µια τιµή 40 ευρώ αντί για 100 που θα αποζηµίωνε, δεν θα
είχε τη δυνατότητα το «λίπος» να το διαχύσει στον διοικητικό µη-
χανισµό ή στο ιατρικό δυναµικό, για να αυξήσει τη υπερσυνταγο-
γράφηση.

Έτσι στήθηκε αυτό το πράγµα και µίλησα για την περίοδο από
το 2004 έως το 2009 που εκτινάχθηκε η δαπάνη. Τότε -κοιτάξτε
τα στοιχεία αυτά που θα πω είναι τα πραγµατικά, γιατί έχουν
ακουστεί διάφορα, τα οποία είναι ψέµατα, γιατί η µισή αλήθεια
είναι χειρότερη από το ολόκληρο ψέµα- η «NOVARTIS» το 2006
είχε πανελλαδικό τζίρο παντού, στον δηµόσιο και ιδιωτικό τοµέα,
δηµόσια και ιδιωτική δαπάνη, 341 εκατοµµύρια ευρώ. Το 2009
είχε 596. Μήπως συνέβαλε σε αυτήν την αύξηση η ιστορία µε τα
εµβόλια και η ιστορία µε τον µοριακό έλεγχο του αίµατος; Έτσι
ξαφνικά δυνάµωσε αυτή η εταιρεία, όταν παραγγείλαµε εµβόλια
για να καλύψουµε όλη την αφρικανική ήπειρο; Ή όταν παραγγεί-
λαµε διαγνωστικά τεστ και, την ώρα που η Πολωνία τα πλήρωνε
7 και 8 ευρώ, εµείς ξεκινήσαµε να τα πληρώνουµε 60 και 80 ευρώ
το ένα; Αυτά έγιναν από το 2006 έως το 2009 και είναι η «NO-
VARTIS» πίσω από αυτά. Είναι και η «NOVARTIS», όχι µόνον αυτή.
Και η «ROCHE» είναι και άλλες εταιρείες, αλλά βασικά αυτές.

Έτσι στήθηκε αυτό το παραµύθι, µε πολιτική οργάνωση από
τα πάνω. Δεν τα παίρνουν οι γιατροί από µοναχοί τους, δεν τα
παίρνουν οι διοικητικοί υπάλληλοι από µοναχοί τους. Το επιτρέ-
πει µια πολιτική απόφαση που καθορίζει την τιµή και το πλαίσιο
να διαχυθεί ο εκµαυλισµός στην ελληνική κοινωνία. Και αυτό κά-
νατε τότε. Αυτό κάνατε. 

Το κοινωνικό συµβόλαιο που χρεωκόπησε τη χώρα ήταν ότι λέ-
γατε: «Δεν σε αµείβω µε µισθό για αυτό που κάνεις, αλλά σου
επιτρέπω να παίρνεις µέρος της υπερτιµολόγησης υλικού, φαρ-
µάκου, αντιδραστηρίου ως µίζα». Και έτσι χρεωκοπήσαµε. Και
βγαίνετε και παινεύεστε, λες και έχετε να κάνετε µε ανθρώπους
που είναι από τη ζούγκλα της Αφρικής, και λέτε: «Μετά το µει-
ώσαµε. Οπότε τι µας κατηγορείτε;» 

Τίποτα δεν µειώσατε. Μεταφέρατε την αύξηση της δαπάνης,
κατ’ αρχάς, στη συµµετοχή των ασθενών.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Στο θέµα µας. 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Θα

πάµε και στο συγκεκριµένο θέµα.
Δεύτερον, µε τις υπουργικές αποφάσεις που πήρατε, µε τον

τρόπο που το κάνατε, δεν πειράξατε ούτε µισή τρίχα του µηχα-
νισµού που παρήγαγε υπερτιµολόγηση. 

Δεν πειράξατε ούτε µισή τρίχα και στα φάρµακα και στο υπό-
λοιπο υγειονοµικό υλικό. Και θα το εξηγήσω συγκεκριµένα. Συ-
νέχιζαν να έρχονται εδώ και να παίρνουν τιµή µε τις τρεις χώρες
και να είµαστε η τέταρτη ή η πέµπτη χώρα. Φτιάξατε µια σειρά
από νόµους που θα πω µετά και ουσιαστικά µοιράσατε την πίτα
και προφυλάξατε κάποιους από το να έχουν µείωση στην πίτα
της δηµόσιας δαπάνης. Αυτά κάνατε και θα το αποδείξω µε νού-
µερα. Και όλα αυτά που είπαν προηγουµένως είναι αέρας κοπα-
νιστός.

Και µάλιστα την ίδια στιγµή, επειδή το κάνατε οριζόντια και ο
µηχανισµός είχε µάθει αλλιώς, είχε εκπαιδευτεί στο προηγού-
µενο κοινωνικό συµβόλαιο, αρχίσαν να λείπουν φάρµακα από
καρκινοπαθείς. Δεν είχαν γάζες και σύριγγες στα νοσοκοµεία. Τα
είπε και πριν και ο κ. Πικραµµένος, γι’ αυτό γέλαγα, γιατί τότε
µας έλεγαν: «Όχι, εµείς τα είχαµε µια χαρά, τώρα εσείς τα κά-
νατε». Τώρα που τα στρώσαµε και δεν υπάρχει κανένα τέτοιο ζή-
τηµα σε αυτό.

Την ίδια στιγµή που γινόταν αυτό σε κάποιες συγκεκριµένες
εταιρείες, σε κάποιες συγκεκριµένες δαπάνες, δηµόσιες δαπά-
νες είχαµε εξακοντισµό της δαπάνης. Ο ΕΟΠΥΥ δεν είχε φάρ-
µακα για κάποιους, γιατί είχε γίνει το οριζόντιο λεπίδι, όµως τα
11 και τα 13 εκατοµµύρια των επιθεµάτων και των κολοστοµιών
έγιναν 53 και 48 τη µνηµονιακή περίοδο.

Την ίδια στιγµή που στα νοσοκοµεία έλειπαν βασικά υλικά συ-
νέχιζαν να µπαίνουν υπερτιµολογηµένα λίγα ακριβά υλικά ή ανέ-
βηκε στο Θεό έως τριπλασιασµού το κόστος των εργολαβικών
συνεργείων, τα οποία έχουµε διώξει µέχρι στιγµής από τα εβδο-
µήντα από τα εκατόν είκοσι πέντε νοσοκοµεία της χώρας. Αυτό
είχατε κάνει. Προφυλάξατε τους κολλητούς και τις µεγάλες εται-
ρείες.

Και πάµε στα νούµερα. Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ προκατα-
βολικά για την ανοχή, γιατί πρέπει να απαντηθούν κάποια πράγ-
µατα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, η
ανοχή, όµως έχει και όρια. Σας παρακαλώ να επισπεύσουµε.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Θα
το προσπαθήσω.

Λοιπόν, 2006 «NOVARTIS» συνολικές πωλήσεις παντού.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Τι παντού; Τι εννοείτε;
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Ση-

µαίνει δηµόσια, ιδιωτική δαπάνη, σηµαίνει ιδιωτική καταβολή, ση-
µαίνει ό,τι τιµολόγιο έκοψε στη χώρα η «NOVARTIS», συνολική
δαπάνη. Από 3,41% το 2006, 596 εκατοµµύρια το 2009. Το 2012
αυτό γίνεται 524 εκατοµµύρια. Το 2013, 2014 και 2015 µένει 473
εκατοµµύρια ευρώ. Πέφτει το 2016 στα 436 εκατοµµύρια. Αυτά
είναι τα πραγµατικά στοιχεία. Πώς γίνεται, ενώ έχουνε κόψει στο
µισό τη δαπάνη αυτή εδώ να έχει πέσει τόσο;

Πάµε πιο συγκεκριµένα. Το 2012 δαπάνη φαρµακείων που πλη-
ρώνει ο ΕΟΠΥΥ ή τα ασφαλιστικά ταµεία, «NOVARTIS» 157 εκα-
τοµµύρια. Το 2013 «NOVARTIS» 150 εκατοµµύρια, πτώση 4,40%.

Δεύτερη εταιρεία «PFIZER» 143 εκατοµµύρια το 2012, 123 εκα-
τοµµύρια το 2013, πτώση 13,7%. Η τρίτη εταιρεία, η «ASTRAZE-
NECA» από 131 εκατοµµύρια στα 118 εκατοµµύρια, είναι πτώση
10%. 

Πάµε στο 2013-2014. «NOVARTIS» από τα 150 εκατοµµύρια -
µιλάµε για τα ιδιωτικά φαρµακεία που πληρώνει ο ΕΟΠΥΥ- «NO-
VARTIS» 145 εκατοµµύρια, πτώση -3,1%. «ASTRAZENECA» 82
εκατοµµύρια από 118 εκατοµµύρια, πτώση 30%. «PFIZER» από
123 εκατοµµύρια 78 εκατοµµύρια, πτώση 36%. Τυχαίο.

Πάµε παρακάτω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, ήδη

φτάσατε τα δεκαέξι λεπτά. Σας παρακαλώ, να επιταχύνετε λίγο
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για να ολοκληρώσουµε. Υπάρχουν και άλλοι αρκετοί οµιλητές.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Πάµε

τώρα σε ένα εξαιρετικά σηµαντικό πράγµα, το οποίο έχει να κάνει
µε τη δαπάνη των φαρµακείων του ΕΟΠΥΥ, των φαρµάκων υψη-
λού κόστους, αυτά που δίνονταν σε ειδικές κατηγορίες ασθενών,
ακριβά φάρµακα το 2013 από τα φαρµακεία του ΕΟΠΥΥ.

Προσέξτε, εκείνη τη χρονιά η «NOVARTIS» πούλησε 130 εκα-
τοµµύρια ευρώ. Τα τιµολόγια που έκοψε ήταν 130 εκατοµµύρια
ευρώ. Η «ROCHE» ήταν 81 εκατοµµύρια ευρώ, µερίδιο αγοράς
18,38%, γιατί ακούστηκαν κάτι 7% και κάτι «κολοκύθια». Η «ABB
VIE» 51 εκατοµµύρια, η «MERCK» 50 εκατοµµύρια, η «AMGEN»
49 εκατοµµύρια, η «PFIZER» 48 εκατοµµύρια. Τι έβαλαν στην
τσέπη οι εταιρείες αυτές; Και για χρέη προηγούµενων ετών.
Όµως αν εγώ φέτος πουλήσω εµπόρευµα 130 και τα βάλω στην
τσέπη και ο ανταγωνιστής µου που πούλησε λιγότερα και πάρει
τα µισά, εγώ είµαι προνοµιακά. Διότι οι επιχειρήσεις πτωχεύουν
ή αναπτύσσονται όχι από τα λογιστικά κέρδη ή γενικά τι χρω-
στάνε αλλά από το τι έχουν στο ταµείο. Η «NOVARTIS», λοιπόν,
πουλάει 130, 411 και παίρνει 130, 830. Τυχαίο; Το 2013. 

Η «ROCHE» πουλάει 81 και παίρνει 76. Και αυτή καλά. Η «ABB
VIE» πουλάει 50 και παίρνει 14 κι αυτή ακριβά φάρµακα. Η
«MERCK» πουλάει 50 και παίρνει 28. Η «PFIZER» πουλάει 48 και
παίρνει παραπάνω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, δεν
χρειάζεται να τα διαβάζετε. Πείτε δυο τρία στοιχεία που θέλετε
και καταθέστε….

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Αυτό,
λοιπόν αποδεικνύει τους πίνακες…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, µε
ακούτε; Αν θέλετε αυτά τα στοιχεία που έχετε στον κατάλογο
που διαβάζετε, να τα καταθέσετε στα Πρακτικά για να λάβει
γνώση το Σώµα. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Ναι,
θα τα καταθέσω. Πάµε τώρα στο γιατί λέει 65... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Και σας παρακαλώ
πρέπει να κλείσετε.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Λέει,
λοιπόν, ο κ. Γεωργιάδης «µα, που τα βρήκατε τα 65;». Αν αθροί-
σει κανείς τις πληρωµές από τον µήνα που ανέλαβε µέχρι τον Δε-
κέµβρη, βγάζει 64.800. Άρα µε αυτόν τον τρόπο φτάνει να πάρει
τα 130 εκατοµµύρια σε ρευστό, όταν πούλησε 130 εµπόρευµα.
Και πριν από τον κ. Γεωργιάδη είχε πάρει άλλα 65 µε µια µεγάλη
δόση 49 εκατοµµυρίων ευρώ τον Μάρτιο και 15,22. Προχωράµε
λίγο παρακάτω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι, κύριε Πολάκη,
δεν προχωράµε. Σας παρακαλώ. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Θέλω
δύο τρία λεπτά ακόµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έχετε µιλήσει αρ-
κετά. Θα µιλήσει και ο κ. Ξανθός, θα µιλήσουν κι άλλοι. Σας πα-
ρακαλώ. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Προ-
σέξτε µε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ό,τι στοιχείο έχετε
που το διαβάζετε και το ανακοινώνετε στο Σώµα, δώστε το στα
Πρακτικά να διανεµηθεί σε όλους τους Βουλευτές. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Θα
τα καταθέσω. Θα τα πω πολύ γρήγορα, λίγο την ανοχή σας γιατί
είναι πολύ σηµαντικά. Ακούστηκαν κάποια πράγµατα τα οποία
πρέπει να απαντηθούν συγκεκριµένα. 

Μπορείτε να µου πείτε γιατί αλλάξατε µε το καληµέρα που
αναλάβατε, τον τρόπο και τη ρύθµιση µε την οποία έµπαιναν τα
φάρµακα στη θετική λίστα; Μέχρι εσάς, µε ρύθµιση του κ. Λο-
βέρδου, για να µπει στη θετική λίστα έπρεπε να αποζηµιώνεται
στα 2/3 των χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και όχι σε λιγότε-
ρες από δώδεκα. Με εσάς, µε µια πονηρή διάταξη που περάσατε
τον Σεπτέµβρη και την πήρατε πίσω τον Απρίλη -έχοντας ολο-
κληρωθεί το Harvard Project- είπατε να παίρνει ασφαλιστική τιµή,
να µπαίνει στη λίστα τη θετική που το αποζηµιώνει ο ΕΟΠΥΥ, αν
αποζηµιώνεται στα 2/3 των χωρών που κυκλοφορεί. Δηλαδή κυ-
κλοφορεί σε τρεις χώρες; Αποζηµιώνεται σε δύο; Μπαίνει στη

θετική µας λίστα. Εσείς το κάνατε αυτό. Και έχει σαφή συνάρ-
τηση µε το Harvard Project και τα δέκα φάρµακα, το Exelon Tts,
το Seebri, το Bex Sero, το Takavi, το Votubia, το Signifor, Tobi
Podhaler, το Omnitrope, το Optaflu, το Fluad, τα οποία είναι τα
φάρµακα που περιγράφονται στο πλάνο της εταιρείας τον
Μάρτη του 2013 ότι πρέπει µέσα σε δέκα µήνες να έχει υλοποι-
ηθεί, να έχουν µπει να πάρουν τιµή. Και την περίοδο που ήσα-
σταν Υπουργός µπήκαν όλα αυτά και µάλιστα τέσσερα µπήκαν
µε τιµές σε δύο χώρες, δεν είχαν άλλες τιµές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κι εδώ κλείνουµε,
κύριε Υπουργέ. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Προ-
χωράµε σε ένα τελευταίο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα µε αναγκάσετε
να κλείσω το µικρόφωνο. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Ποτέ
δεν κάνατε επιτροπή διαπραγµάτευσης. Τη συγκροτήσατε -την
προέβλεψε ο νόµος ο παλιός- και δεν συνεδρίασε ούτε µία φορά.
Τυχαίο; Γιατί; Γιατί δεν βγήκε ο κανονισµός λειτουργίας. 

Τελευταία απόφαση λίγο πριν φύγετε, για την οποία σας διόρ-
θωσε ο κ. Βορίδης. Καταργήσατε τη διάταξη της ειδικής χονδρι-
κής τιµής, άρα αυξήσατε θεωρητικά -εσείς το υπογράψατε λίγες
µέρες πριν φύγετε- για να πωλούνται τα φάρµακα υψηλού κό-
στους και σε φαρµακεία όχι µε την ειδική χονδρική τιµή που ήταν
χαµηλή, αλλά µε χονδρική τιµή συν 16% κέρδος, δηλαδή δώσατε
αύξηση 11 εκατοµµύρια ευρώ. Αυτά είναι, λοιπόν, τα 65 εκατοµ-
µύρια που σας έλεγαν οι υπηρεσίες του ΕΟΠΥΥ ότι θα ανέβει η
δαπάνη, αν το κάνετε αυτό το πράγµα. Είναι άλλα 65 εκατοµµύ-
ρια αυτά. Άλλα 65 εκατοµµύρια που δώσατε µπανκουί κι άλλα 65
εκατοµµύρια που πήγε να γίνει η δουλειά. Το κατάλαβε, όµως, ο
κ. Βορίδης και τον Αύγουστο το άλλαξε, βάζοντας οριζόντιο re-
bate. 

Όσον αφορά µια άλλη υπουργική απόφαση που πήρατε, που
αφορούσε το Lucentis, -κυκλοφορεί ένα πολύ συγκινητικό µε
αυτό το φάρµακο για την ωχρά κηλίδα, για κάποιους ασθενείς
που βρισκόταν εκτός- όταν ήρθε µια άλλη του µορφή, εσείς µε
το δελτίο τιµών το οποίο είχατε υπογράψει, πρακτικά, επιτρέ-
ψατε µε µια πονηρή διάταξη που µπήκε, αντί η τιµή της νέας συ-
σκευασίας, µε βάση τα milligram να πάει αναλογικά, δηλαδή να
πάρει τιµή 509 ευρώ…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Πολάκη, ως
εδώ. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Μισό
λεπτό.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι, δεν έχετε ούτε
µισό λεπτό. Θα κλείσω το µικρόφωνό σας, κύριε Πολάκη. Σας
παρακαλώ πολύ. Ήδη µιλάτε είκοσι τρία λεπτά, από τα δέκα που
είχατε ως χρόνο. Πόσο ανοχή να δείξει το Προεδρείο;  

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Αφή-
στε το να ακουστεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι άλλο. Εδώ κλεί-
νει η παρέµβασή σας. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Είναι
ένα φάρµακο που έκανε τζίρους 25 και 30 εκατοµµύρια ευρώ τον
χρόνο. Αντί, λοιπόν, να πάρει τιµή 509 ευρώ, που έλεγε η Επι-
τροπή του ΕΟΦ, που σας το συνέστησε, τελικά, µε µία διάταξη
που έλεγε «εξαιρούνται τα οφθαλµικά και µπορούν να πάνε µε
τρις τιµές», πήρε τιµή 780 ευρώ, δηλαδή, ένα τρίτο παραπάνω.
Δηλαδή, από τα 25 εκατοµµύρια του ετήσιου τζίρου, το ένα τρίτο
ήταν αυτή η ανατιµολόγηση. Και µετά, µε αυτό έπρεπε να πηγαί-
νουµε και γι’ αυτό δεν κατέβαιναν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εδώ ολοκληρώ-
σατε, κύριε Πολάκη.   

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Πρέ-
πει να πω…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν υπάρχει τίποτα
άλλο. Παρακαλώ να κλείσει το µικρόφωνο.  

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Να
κάνω  επίλογο; 

Εµείς, θα το φτάσουµε µέχρι το τέλος, γιατί δεν χρωστάµε σε
κανέναν. Ξέρουµε τον χώρο. 
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ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Μας έπεισες. 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Δεν

πειράζει. Υπάρχουν και άλλα που µπορώ να πω συγκεκριµένα.
Θα φτάσουµε µέχρι το τέλος. Δεν υπάρχει πεδίο συνδιαλλαγής.
Για πρώτη φορά συµβαίνει αυτό το πράγµα σε αυτή τη χώρα και
γι’ αυτό κάποιοι έχουν τροµοκρατηθεί. Κι έχουν τροµοκρατηθεί
τόσο πολύ, που προσπαθούν να πατήσουν στον θάνατο ενός κο-
ριτσιού για να πλήξουν αυτούς που θεωρούν ότι τους κυνηγούν.
Έχω σώσει χιλιάδες ανθρώπους στη ζωή µου. Ξέρω πολύ καλά
τι σηµαίνει ανθρώπινος πόνος και θάνατος. Και είναι ντροπή, αί-
σχος και ελεεινότητα να χρησιµοποιείς αυτό το πράγµα για να
πλήξεις αυτά που λέω. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Αν βρεθεί ένας που να πει ότι γι’ αυτή την υπόθεση σήκωσα

το τηλέφωνο να πω κάντε αυτό ή εκείνο, εγώ την επόµενη στιγµή
θα παραιτηθώ από Βουλευτής και Υπουργός. Όπως και ένας δεν
έχει βρεθεί πουθενά να πει ότι σηκώσαµε το τηλέφωνο και µε δω-
δεκάµισι χιλιάδες διορισµούς έχουµε πει πάρτε αυτόν, πάρτε
εκείνον, ρίξτε τον άλλο. 

Δεν σας µοιάζουµε. Δεν θα σας µοιάσουµε. Έχετε µπει και θα
µπείτε, µετά από αυτή την ιστορία, στο χρονοντούλαπο της ιστο-
ρίας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ
να έχω τον λόγο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επί προσωπικού; 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Μπορώ να έχω τον λόγο,

σας παρακαλώ; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εντάξει, παρακα-

λείτε, αλλά αιτιολογήστε γιατί ζητάτε τον λόγο. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Επί προσωπικού, προφα-

νώς. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εξηγήστε στο Προ-

εδρείο. 
Θα παρακαλέσω πολύ, όµως, να είστε και σύντοµος και να µην

έχουν προσωπικές αιχµές αυτά που έχετε να πείτε. Μην αναφέ-
ρεστε σε ονόµατα. Ήδη είναι µεγάλος ο κατάλογος, πολλοί οµι-
λητές. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Παρακαλώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε, χάνεται ο χρόνος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον χρόνο του ενός
λεπτού θα τον έχετε. Γιατί ανησυχείτε; Δεν κατάλαβα. Θα µου
υποδείξετε αν θα µιλήσω και πόσο; 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Περιµένω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έχετε τον λόγο. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κατ’ αρχάς, για να τα βά-

λουµε σε µία σειρά. Επαναλαµβάνω ότι το κατηγορητήριο που
έχετε στα χέρια σας λέει ότι εγώ πήρα τα 2 εκατοµµύρια στις 30
Σεπτεµβρίου. Στις 30 Σεπτεµβρίου, λέει η µάρτυρας στην τελευ-
ταία της κατάθεση, ότι ο κ. Φρουζής ήρθε στο γραφείο µου µισή
ώρα νωρίτερα για να µου δώσει τη βαλίτσα, «όπως προείπα».  

Ο κ. Πολάκης προ ολίγου άθροισε τα εκατοµµύρια µέχρι τον
Δεκέµβριο. Σύµφωνα µε τη λογική Πολάκη, δηλαδή, εγώ πήρα
τα χρήµατα προκαταβολικά, πριν τα πάρει η «NOVARTIS». 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Πε-
ριγράφονται και αυτά.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Προσέξτε εδώ το καλύ-
τερο. Η «NOVARTIS» έχει 130 εκατοµµύρια σταθερό τζίρο το
χρόνο. Το 2013, κύριε Υπουργέ, πήρε 130 εκατοµµύρια –τα έχω
καταθέσει- άλλα 130 εκατοµµύρια το 2014. Το 2015 πήρε 120
εκατοµµύρια–προφανώς λόγω δηµοψηφίσµατος έπεσε ο τζίρος
της- και 138 εκατοµµύρια το 2016 και το 2017 πάει στα 145 εκα-
τοµµύρια.

Άρα επί των δικών µου ηµερών η «NOVARTIS» δεν έχει πάρει
ούτε ένα ευρώ παραπάνω σε ετήσια βάση. Και µέχρι την ηµέρα
που υποτίθεται ότι πήρα τα λεφτά έχει πάρει από τον Ιούνιο µέχρι
τον Σεπτέµβριο τα λιγότερα λεφτά των τελευταίων πέντε ετών,
ήτοι 19 εκατοµµύρια. Σας καταθέτω και τον αναλογικό πίνακα,
επειδή ανέφερε τις εταιρείες. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής, κ. Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιά-

δης  καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ως προς το Lucentis –επειδή ακούστηκε και έχει ξαναγίνει
αυτή η συζήτηση- η τιµή του βγήκε τον Οκτώβριο του 2014 επί
του διαδόχου µου, κ. Βορίδη, και όχι επί εµού. Δεύτερον, η κ. Μα-
κριδάκη -την οποία έχετε τώρα Πρόεδρο του ΕΟΦ- είχε εισηγηθεί
µέσα στην επιτροπή αυτή την τιµή για το Lucentis. Τρίτον, αφού
ξαναείπατε στην Βουλή τα ίδια, βγάλατε δελτίο τιµών –άκουσον,
άκουσον!- όχι µε την τιµή που σας είπε τώρα ο κ. Πολάκης, αλλά
µε την τιµή που είχαµε εµείς. Δηλαδή, εµείς οι «κακοί» αυξήσαµε
την τιµή της «NOVARTIS», αλλά εσείς οι «καλοί» κρατήσατε την
ίδια τιµή στο Lucentis. Αυτά δεν αντέχουν σε καµµία συζήτηση.

Κλείνω, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε. 
Με θωρείς που σε θωρώ, Πολάκη; Εσύ θα ονειρεύεσαι ότι θα

µε βάλεις φυλακή. Εγώ θα σε βάλω, όµως. Ξέρεις γιατί;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Γεωργιάδη,

µην πυροδοτείτε τη συζήτηση. Σας παρακαλώ.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Γιατί έχεις δώσει 8 εκα-

τοµµύρια στον κ. Γιανακουλόπουλο χωρίς καµµία σύµβαση από
το ΚΕΕΛΠΝΟ. Και εάν η κ. Παπασπύρου έχει την οποιαδήποτε
τσίπα, θα στείλει αύριο ελεγκτές στο ΚΕΕΛΠΝΟ να ελέγξει -αφού
βγαίνει στα κανάλια και λέει ότι δεν πρέπει να πλήττεται ο θεσµός
της Γραµµατέας Δηµοσίας Διοικήσεως- µε βάση ποιο νοµικό
πλαίσιο δώσατε 8 εκατοµµύρια σε αυτήν την εταιρεία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Γεωργιάδη!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Και µην διανοηθείτε να

ψηφίσετε πάλι τροπολογία, όπως πήγατε να κάνατε πέρυσι το
καλοκαίρι, κύριε Λάππα. Γιατί τώρα θα είναι φωτογραφική και θα
πάει στα δικαστήρια.

Άρα καλώ την κ. Παπασπύρου να στείλει αύριο ελεγκτές στο
ΚΕΕΛΠΝΟ. Εγώ θα κάνω µηνυτήρια αναφορά, µπας και κουνηθεί
κανένας εισαγγελέας και εκεί θα τα πούµε για το ποιος έχει
δώσει και τι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, κύριε Γεωρ-
γιάδη. Ολοκληρώσατε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Και ως προς την µικρή
Μελίνα, προφανώς, κύριε Πρόεδρε, είναι συµπτωµατικό ότι το
ΣΕΥΠ έχει βγάλει πόρισµα εξαιρετικά επιβαρυντικό για την Νε-
κταρία Πολάκη από το 2016 και µένει κλειστό στα συρτάρια µετά
από τρία χρόνια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ,
κύριε Γεωργιάδη τώρα!

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Προφανώς είναι συµπτω-
µατικό που είναι συγγενής σας, κύριε Υπουργέ! Δεν έχετε καµµία
σχέση µε αυτή την συγκάλυψη. 

Εδώ, όµως, µιλάµε για ένα παιδί τεσσάρων ετών και για έναν
πατέρα που κάθε τρεις µήνες βγαίνει και λέει: «Πείτε µου, γιατί
πέθανε το παιδί µου». Ντροπή σας!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Σαλµάς.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Κύριε
Πρόεδρε, να απαντήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με συγχωρείτε,
υπολείπονται άλλοι τέσσερις από τους δέκα. Υπάρχουν Κοινο-
βουλευτικοί Εκπρόσωποι. Τι θα γίνει τώρα;

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Πρέ-
πει να απαντήσω, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ας µιλήσει ο κ. Σαλ-
µάς και θα απαντήσετε, άµα θέλετε, µετά.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Όχι,
τώρα θα απαντήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Προφανώς για το
τελευταίο που είναι και το προσωπικό. Γι’ αυτό θέλετε;

Κύριε Πολάκη, σας παρακαλώ να είστε σύντοµος.
Ορίστε, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Τα

στοιχεία που ανέφερα είναι τα πραγµατικά. Όλα τα άλλα είναι
κοπτοραπτικές. 

Το θέµα του Lucentis από τη στιγµή που τιµολογήθηκε µε
αυτόν τον τρόπο, έπρεπε να συνεχίζει να τιµολογείται µε αυτόν
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τον τρόπο. Ο τρόπος µε τον οποίο πήρε κατά 1/3 αύξηση στην
τιµή παραπάνω απ’ αυτό που πρότεινε η επιτροπή του ΕΟΦ…

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Η κ. Μακριδάκη ήταν.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Δεν

µπορεί να ήταν η κ. Μακριδάκη. Άσε τι λες τώρα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μην διακόπτετε.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Ο

ΕΟΦ σας έστειλε δελτίο –που υπάρχει- και λέει για 509 ευρώ. Και
εσείς επιλέξατε το άλλο µε τη ρύθµιση την οποία περάσατε µε
υπουργική απόφαση. Και αυτή είναι µια συγκεκριµένη φωτογρα-
φική ρύθµιση για ένα φάρµακο που κάνει τζίρο 25 εκατοµµύρια
και 30 εκατοµµύρια ευρώ το χρόνο.

Όσο για το Copalia –που ξέχασα να το πω- µε την αύξηση που
κάνατε επί της δικής σας θητείας, από τα 18 εκατοµµύρια ευρώ
το χρόνο δαπάνη, πήγε στα 22 εκατοµµύρια ευρώ το χρόνο δα-
πάνη, δηλαδή, 4 εκατοµµύρια ευρώ παραπάνω. Από εκεί και
πέρα τη λάσπη στη γυρίζω. Δεν είµαστε το ίδιο και δεν θα γί-
νουµε ποτέ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, κύριε Υ-

πουργέ. 
Κύριε Σαλµά, έχετε τον λόγο. 
ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαι εδώ σε αυτά τα έδρανα

τα τελευταία δεκαοχτώ χρόνια υπηρετώντας την αντιπροσωπευ-
τική κοινοβουλευτική δηµοκρατία της πατρίδας. Η πορεία ήταν
δύσκολη. Η αφετηρία όχι ευνοϊκή, όπως για πολλούς από εσάς,
µέσα από αντιξοότητες που τις αντιπαρήλθα µε αγώνα και επι-
µονή, µε καταξίωση που µε κόπο κέρδισα στους πολίτες της Αι-
τωλοακαρνανίας που µε εκλέγουν για δύο δεκαετίες οχτώ φορές
πρώτο Βουλευτή. 

Κάθε φορά που ανέβαινα σε αυτό το Βήµα είχα έναν λόγο.
Αυτήν τη φορά είναι η πρώτη που πραγµατικά δεν έχω κανέναν
απολύτως λόγο, εκτός από το να αδράξω την ευκαιρία να υπεν-
θυµίσω το έργο µου κατά τη θητεία µου στο Υπουργείο Υγείας.
Δεν έχω κανέναν απολύτως λόγο γιατί είµαι αυτός ο µόνος από
τον οποίο έµαθε η ελληνική πολιτεία, η ελληνική δικαιοσύνη και
ο ελληνικός λαός ότι η εταιρεία «NOVARTIS» χρησιµοποίησε αθέ-
µιτες πρακτικές επί σειρά ετών στη χώρα µας. Και είµαι αυτός
και ο µόνος που µε τα πορίσµατα που διέταξα και στα οποία απο-
τυπώνονται αυτές οι πρακτικές έδωσε το έναυσµα να ξεκινήσει
η δικαστική έρευνα στην πατρίδα µας. Αθέµιτες πρακτικές σε επί-
πεδο γιατρών και δηµοσίων στελεχών της διοίκησης που εµπλέ-
κονταν στην πολιτική του φαρµάκου και όχι σε επίπεδο πολιτικού
προσωπικού. 

Ποτέ δεν είχα φανταστεί όταν αποφάσιζα να αποκαλύψω τις
πρακτικές της εταιρείας «NOVARTIS» τη διαχείριση που θα ετύγ-
χανε το θέµα. Και πολύ περισσότερο δεν είχα φανταστεί ότι θα
φτάσω να απολογούµαι και εγώ. Δεν θα θύµιζα την φράση του
αείµνηστου Καραµανλή ότι έχουµε µετατραπεί ως χώρα σε ένα
απέραντο φρενοκοµείο, θα κάνω, όµως, υποµονή για να λάµψει
η αλήθεια. 

Θα το δικαιολογούσα ότι έκανα πολλούς εχθρούς και δυνα-
τούς στη µάχη κατά τη διαφθοράς στο χώρο του φαρµάκου όπου
δραστηριοποιούνται οι πιο σηµαντικές σε τζίρο επιχειρήσεις παγ-
κοσµίως µεγαλύτερες ακόµη και από την πολεµική βιοµηχανία.
Αλλά, αν είµαι µέρος της λύσης του προβλήµατος, όπως θα προ-
σπαθήσω να αναδείξω µε τα στοιχεία που θα παραθέσω, και όχι
µέρος του προβλήµατος, τότε ζητώ οι Έλληνες πολίτες να µεί-
νουν δίπλα µου µέχρι το τέλος και να σταθούν και να µε εµπι-
στευτούν. 

Δεν θα µπω στον πειρασµό να αντικρούσω τις αοριστίες και
την αποτύπωση των φηµών όπως προκύπτουν από τις καταθέ-
σεις. Γιατί αυτό που είναι συγκεκριµένο για εµένα από τις κατα-
θέσεις των µαρτύρων εδώ και που προκύπτει και από κάποιες
καταθέσεις των µαρτύρων στις αµερικανικές αρχές είναι -και δια-
βάζω αυτολεξεί- ότι η «NOVARTIS» δεν ήταν ευχαριστηµένη από
τις υπηρεσιακές µου αποφάσεις και προσπαθούσε να µε παρα-
κάµψει, ότι πρώτη φορά η εταιρεία συναντούσε τέτοιο εµπόδιο
και ότι πλήρωναν χρήµατα σε µέσα ενηµέρωσης για να µε πολε-
µήσουν. 

Αυτό επιβεβαιώθηκε και από τον δικηγόρο των µαρτύρων που
κατέθεσε στην Αµερική, ο οποίος δήλωσε ότι ο Σαλµάς ήταν ο
υπ’ αριθµόν ένα στόχος της εταιρείας «NOVARTIS» από όσα γνω-
ρίζει από την αµερικανική δικογραφία. 

Υπό αυτή την έννοια αντί να αντικρούσω φήµες ας πω συγκε-
κριµένα πράγµατα. Θα ενηµερώσω εσάς τους συναδέλφους, τον
ελληνικό λαό, τους ψηφοφόρους µου, τους φίλους µου, τους
ασθενείς µου, τους συγγενείς µου, την οικογένειά µου για το τι
έκανα για την πατρίδα, τι άλλαξε µετά τη θητεία µου στη χώρα.
Είµαι βέβαιος ότι γνωρίζετε ότι µόνο καλό έκανα στην Ελλάδα. 

Δεν πήρα καµµία απόφαση -ενώ πήρα πολλές για το φάρµακο,
δεκάδες- που ζηµίωσε το κράτος και τους πολίτες, αντιθέτως δε-
κάδες που ωφέλησαν. 

Δεν απίστησα. Δεν δωροδοκήθηκα. Δεν συµβιβάστηκα. Δεν
κρύφτηκα. Δεν φοβήθηκα. Δεν λιγοψύχησα, όταν συγκρούστηκα
µε τα µεγαλύτερα συµφέροντα. Δεν κέρδισα φίλους. Αντίθετα,
έχασα φίλους. Πέρασα µοναξιά, όταν έπρεπε να επιλύσουµε
προβλήµατα και τις παθογένειες στο σύστηµα υγείας που για δε-
καετίες ήταν έρµαιο λεηλασίας και διαφθοράς. Ίσως, είµαι από
τους ελάχιστους γιατρούς που στα είκοσι πέντε χρονιά της ια-
τρικής µου, δεν έχω πάει µέχρι σήµερα ούτε ένα ταξίδι πληρω-
µένο από φαρµακευτική εταιρεία. 

Ανέλαβα τα καθήκοντά µου τον Ιούνιο του 2012, για ένα χρόνο,
µέχρι τον Ιούνιο του 2013. Μου ανατέθηκαν δύο βασικές αρµο-
διότητες: ο ΕΟΠΥΥ και η φαρµακευτική πολιτική. Ο ΕΟΠΥΥ είχε
δηµιουργηθεί πριν από έξι µήνες και σε οκτώ µέρες, αφότου ανέ-
λαβα, ήρθε στην αποκλειστική αρµοδιότητα του Υπουργού Υ-
γείας. 

Παρέλαβα έναν οργανισµό µε προϋπολογισµό δαπανών γύρω
στα 7 δισεκατοµµύρια ευρώ και τον παρέδωσα στα 5,5 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ. Παρέλαβα έναν οργανισµό µε συµβασιοποιηµέ-
νες υποχρεώσεις 2,5 δισεκατοµµύρια περισσότερα από τα
έσοδά του -δηλαδή έλλειµµα- µε αδυναµία πληρωµών σε όλους
τους παρόχους. 

Αν θυµάστε, παρέλαβα µε τα φαρµακεία κλειστά, σε απεργίες,
τα διαγνωστικά µε αναστολή εκτέλεσης παραπεµπτικών, έναν
οργανισµό µε απλογραφικό σύστηµα. Παρέδωσα έναν οργανι-
σµό, όπου πλήρωνε σε τρεις µήνες, µε έλλειµµα µειωµένο κατά
1,5 δισεκατοµµύριο ευρώ, τα φαρµακεία ανοιχτά. Παρέδωσα ένα
σύγχρονο λογιστικό πρότυπο! 

Ολοκληρώθηκε η διαδικασία ένταξης των νέων ταµείων στον
ΕΟΠΥΥ. Εκδόθηκαν όλες οι αποφάσεις που αφορούσαν τη µε-
τάταξη του προσωπικού από τα υπό ένταξη ταµεία. Ολοκληρώ-
θηκε η µεταβίβαση της περιουσίας όλων των υπό ένταξη
ταµείων. Δηµιουργήθηκε ένα πλήρες µητρώο ασφαλισµένων. 

Τροποποίησα και εκσυγχρόνισα τον Κανονισµό Παροχών του
ΕΟΠΥΥ, ο οποίος µέχρι και σήµερα δεν έχει αλλάξει και φέρει
την υπογραφή µου. Αυτό σηµαίνει ότι θεσπίστηκαν για πρώτη
φορά ασφαλιστικές τιµές εξετάσεων, διαφορετικές από αυτές
που ορίζονται στο Παρατηρητήριο. Μειώθηκαν οι τιµές δεκάδων
διαγνωστικών εξετάσεων. Θεσπίστηκε, για πρώτη φορά, Επι-
τροπή Διαπραγµάτευσης Τιµών Εξετάσεων και Φαρµάκων, ώστε
να µπορεί να κάνει συµφωνίες τιµής-όγκου και να αγοράζει πιο
φτηνά από την αγορά υπηρεσίες, εξοικονοµώντας εκατοµµύρια
ευρώ για τον Έλληνα ασφαλισµένο. 

Η δαπάνη για κλινικές και κέντρα αποκατάστασης πριν το 2012
ήταν στα 785 εκατοµµύρια ευρώ, ενώ το 2013 που παρέδωσα και
έκτοτε ήταν κοντά στα 500 εκατοµµύρια. 

Η δαπάνη στα διαγνωστικά πριν το 2012 ήταν 490 εκατοµµύρια
και την παρέδωσα στα 320 εκατοµµύρια ευρώ. Για να προστα-
τευθούν αυτά τα όρια καθιέρωσα κλειστούς προϋπολογισµούς
και το υπερβαίνον ποσό το επέστρεφαν πίσω οι κλινικές και τα
διαγνωστικά κέντρα. 

Τα διαγνωστικά κέντρα σε καθηµερινή βάση άρχισαν να απο-
στέλλουν τις πράξεις µέσω ειδικής εφαρµογής στο σύστηµα «e-
ΔΑΠΥ», όπως ισχύει  και µέχρι σήµερα. Δηµιουργείται το σύστη-
µα ηλεκτρονικών υποβολών «e-ΔΑΠΥ Παροχών» και το σύστηµα
υποβολών ιατρικών δαπανών ασφαλισµένων χωρών Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Οι πληρωµές του ΕΟΠΥΥ στους παρόχους ορίζονται
µε διαφάνεια. 

Ποτέ στον έναν χρόνο της θητείας µου δεν έκανα καµία πα-
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ρέµβαση στους δύο Πρόεδρους του ΕΟΠΥΥ µε τους οποίους συ-
νεργάστηκα -Βουδούρη και Παπαγεωργόπουλο- για να πληρώ-
σουν κατά προτεραιότητα καµία εταιρεία. Δεν ήταν, βέβαια, στην
αρµοδιότητά µου ούτε να τους επιλέξω, ούτε να τους διορίσω,
ούτε να τους παύσω. Καθαρές κουβέντες. 

Πάµε τώρα στο φάρµακο. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η
φαρµακευτική δαπάνη επηρεάζεται από τρεις παράγοντες: Την
τιµή του φαρµάκου, τον αριθµό των κουτιών που συνταγογρα-
φούνται και το ποσοστό έκπτωσης, που είναι η ασφαλιστική τιµή.
Για να ελεγχθεί ο όγκος των συνταγών, ελήφθησαν κατά τη θη-
τεία µου µέτρα για τη συνταγογράφηση. 

Το σύστηµα ηλεκτρονικής συνταγογράφησης είχε ξεκινήσει
επί Υπουργών Λοβέρδου και Κουτρουµάνη και είχε ήδη φτάσει
το 50% των συνταγών να είναι ηλεκτρονικές όταν ανέλαβα. Η
ηλεκτρονική συνταγογράφηση επεκτάθηκε στη θητεία µου και
χωρίς να πληρώσουν ούτε ένα ευρώ, κάλυψε το σύνολο των
φαρµακευτικών συνταγών και των διαγνωστικών εξετάσεων, σε
ενιαίο περιβάλλον, αφού ενσωµατώθηκαν τα δύο διαφορετικά
τότε «e-syntagografisi» και «e-diagnosis» σε ένα ενιαίο λογιστικό
και λογισµικό µε όνοµα «e-prescription», αυτό που ακόµα χρησι-
µοποιείται και σήµερα. 

Το «e–prescription» διασυνδέθηκε µε το «e-ΔΑΠΥ», ώστε να
είναι διαθέσιµα σε πραγµατικό χρόνο στον ΕΟΠΥΥ τα δεδοµένα
εκτελέσεων παραπεµπτικών - εργαστηριακές και διαγνωστικές
εξετάσεις- οι επισκέψεις σε γιατρούς, κέντρα και κλινικές, ακρι-
βώς µε τη µορφή που είναι µέχρι και σήµερα. 

Διασυνδέθηκαν τα µηχανογραφικά συστήµατα των φαρµα-
κείων µε το e-syntagografisi.gr, για να γίνεται καθολικά πλέον
ηλεκτρονικά η εκτέλεση των συνταγών. Προκειµένου να υπάρχει
ακριβής πληροφορία νοσηρότητας στις συνταγές, αξιόπιστα
στοιχεία και στατιστικά επεξεργάσιµα, εφαρµόστηκε η καταχώ-
ρηση της διάγνωσης της νόσου µε βάση την ταξινόµηση ICD-10
στις συνταγές του ΕΟΠΥΥ, η οποία κατέστη υποχρεωτική από
21-6-2013, όπως ισχύει µέχρι και σήµερα. 

Τον Μάρτιο του 2013 αυτοµατοποιήθηκε η διαδικασία δηµι-
ουργίας και αποστολής ενηµερωτικών σηµειωµάτων σε φαρµα-
κοποιούς και γιατρούς. Στα εν λόγω αρχεία αναγράφονται στοι-
χεία, για να ενηµερώνονται οι γιατροί, αναφορικά µε τη συντα-
γογραφική τους δραστηριότητα και δείκτες µηνιαίας συνταγο-
γράφησης. 

Καθιέρωσα τη συνταγογράφηση, µε βάση τη δραστική ουσία,
όπως ακριβώς ισχύει µέχρι και σήµερα. Με υπουργική απόφαση
που εξέδωσα τον Νοέµβριο του 2012 καθιερώνεται υποχρεωτικά
η εφαρµογή της συνταγογράφησης µε βάση τη δραστική ουσία
και τη διεθνή ονοµασία και πλέον οι γιατροί υποχρεούνται να
συνταγογραφούν, χωρίς την εµπορική ονοµασία, που επέτρεπε
συναλλαγή µε φαρµακευτικές επιχειρήσεις.

Μέτρα που πήρα για την τιµή του φαρµάκου. Καθιέρωσα, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, νέο σύστηµα τιµολόγησης φαρµά-
κων που ισχύει ακόµη και µέχρι σήµερα, όπως ακριβώς το θεσµο-
θέτησα.

Από τον Οκτώβριο του 2012 οι τιµές των φαρµάκων προκύ-
πτουν από την επεξεργασία των τιµών αναφοράς από µία οµάδα
δηµοσίων υπαλλήλων λειτουργών, που είναι εγκατεστηµένοι
στον ΕΟΦ, οι οποίοι χρησιµοποιούν για πρώτη φορά τότε την ευ-
ρωπαϊκή βάση τιµών αναφοράς της Κοµισιόν µε την ονοµασία
Euripid, ώστε να υπάρχει απόλυτη διαφάνεια. 

Η µεγαλύτερη, όµως, µεταρρύθµιση στο πεδίο της τιµολόγη-
σης που έκανα ήταν ο τρόπος που χάνουν την προστασία της
τιµής τους τα πρωτότυπα φάρµακα των πολυεθνικών φαρµακο-
βιοµηχανιών και πέφτουν αυτόµατα στο 50% της τιµής τους. 

Την άνοιξη του 2012, πριν από εµένα, µνηµονιακός νόµος προ-
έβλεπε ότι τα φάρµακα που λήγει η πατέντα τους πέφτουν στο
50% της τιµής που είχαν, όταν ήταν υπό πατέντα. Όταν ανέλαβα,
έψαξα να βρω πότε λήγουν οι πατέντες. Επικοινώνησα µε τον
Οργανισµό Βιοµηχανικής Ιδιοκτησίας και δεν υπήρχε βάση δε-
δοµένων. 

Ζήτησα από την Task Force βοήθεια, αλλά δεν µπορούσε να
µου δώσουν. Τι έκανα; Με την 2374/24-8-2012 υπουργική µου
απόφαση ενσωµάτωσα τη 2001/83 Ευρωπαϊκή Κοινοτική Οδηγία,
που αφορούσε στον τοµέα της παραγωγής και της κυκλοφορίας

φαρµάκων που προορίζονται για ανθρώπινη χρήση, που δεν είχε
γίνει από το 2001 και δεν το ζητούσε η τρόικα, γιατί άκουσα και
µερικούς που έλεγαν η τρόικα έκανε όλα αυτά τα καλά. 

Εκεί, λοιπόν, προβλέπεται νοµικό έρεισµα λήξης δεκαετούς
περιόδου προστασίας δεδοµένων, το οποίο µπορούσα να το βρω
και χρησιµοποίησα για το πρώτο δελτίο τιµών που εξέδωσα αντί
της λήξης της πατέντας. 

Αποτέλεσµα; Συνολική εξοικονόµηση για ΕΟΠΥΥ, νοσοκοµεία
και ασφαλισµένους, µισό δισεκατοµµύριο ευρώ σε µία νύχτα. 

Εκατοντάδες πρωτότυπα φάρµακα έπεσαν σε µία νύχτα στο
50% της τιµής τους και άλλαξαν οι τιµές στο µισό πλανήτη. Σε
µία νύχτα ήµουν στόχος στα headquarters δεκάδων πολυεθνικών
και εγώ ο αφελής χαιρόµουν που νίκησα για να µην κοπούν άλλο
οι συντάξεις και να παίρνει ο κόσµος φθηνά φάρµακα. 

Οι ασθενείς τώρα που µας παρακολουθούν θυµούνται ότι τον
Οκτώβριο του 2012 πήραν όλοι ξαφνικά σε µία µέρα φθηνότερα
τα φάρµακά τους κατά πολύ. 

Την περίοδο αυτή, πριν και µετά το ιστορικό αυτό δελτίο τιµών,
δέχθηκα τον πιο λυσσαλέο πόλεµο που δέχθηκε Υπουργός
Υγείας από πολλούς που ήταν στο payroll των εταιριών. Ίσως οι
λεπτοµέρειες αυτού του βρώµικου πολέµου να είναι αποτυπω-
µένες στις µαρτυρίες αυτών που τα ήξεραν στην άλλη άκρη του
Ατλαντικού. 

Ο τζίρος της «Novartis Hellas» πλήττεται 30% σε µία νύχτα. Συ-
ναγερµός στην Ελβετία! Ένας τρελός Αναπληρωτής Υπουργός
τα αλλάζει όλα. Καταθέτω την αλληλογραφία -είναι ήδη στη δι-
κογραφία- του Διευθύνοντος Συµβούλου, κ. Χάλαρη, όπου του
ζήτησα µε βάση τις πωλήσεις των τριών προηγουµένων µηνών
να µου βγάλει την επίδραση του δελτίου τιµών σε µερικές εται-
ρείες, µεταξύ των οποίων και της «NOVARTIS». 

Το καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μάριος Σαλµάς καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, τα οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Ένας τρελός Αναπληρωτής Υπουργός τα αλλάζει όλα. Αλλά,
προς Θεού, δεν έγιναν αυτά για τη «NOVARTIS», έγιναν για όλες
τις εταιρείες και αυτό δεν είχε επιστροφή, για όσους αµφιβάλ-
λουν ότι το έκανα για να µε παρακαλούν οι εταιρείες. Αυτό έγινε
από εµένα και δεν άλλαξε ποτέ, τουλάχιστον από εµένα. Δεν
ξέρω τι έγινε µετά.

Επιπροσθέτως, µε τρεις λέξεις που προσέθεσα στην υπουρ-
γική µου απόφαση της αγορανοµικής διάταξης αυξήσεις δεν δί-
νονται αυθαίρετα. Ακόµη και οι τιµές που ήταν λάθος στα προη-
γούµενα δελτία προς τα κάτω δεν ανέβηκαν. Αυτό είχε σαν απο-
τέλεσµα περίπου διακόσια ογδόντα φάρµακα να τιµολογηθούν
σε τιµή κατώτερη απ’ αυτήν που προβλέπονταν µε βάση τον
µέσο όρο των τριών φθηνότερων τιµών. Γι’ αυτό και ο κ. Κου-
ρουµπλής από την ηµέρα που ανέλαβε Υπουργός δήλωσε επα-
νειληµµένως ότι ο Σαλµάς, προς τιµήν του, κρατούσε αυτά τα
φάρµακα κάτω από εκεί που έπρεπε να είναι. Γιατί αυθαίρετα;
Γιατί δεν µπορούσα να νοµοθετήσω, µιας και η νοµοθετική πρω-
τοβουλία ήταν στον Υπουργό.

Κατά τη διάρκεια της θητείας µου, οι τιµές των φαρµάκων µει-
ώθηκαν µεσοσταθµικά 23%. Στο ανωτέρω δελτίο τιµών µειώθη-
καν οι τιµές σε επτά χιλιάδες τριακόσιους κωδικούς φαρµάκων.
Να το ξαναπώ; Σε µια νύχτα σε επτά χιλιάδες τριακόσιους κωδι-
κούς φαρµάκων έπεσε η τιµή. 

Για δεκαετίες τα ασφαλιστικά ταµεία αγόραζαν τα φάρµακα
σε τιµές λιανικής. Αυτό είχε ως αποτέλεσµα διασπάθιση δηµο-
σίου χρήµατος. Αυτό σταµάτησε το 2013, µετά την υπουργική
µου απόφαση επτακοσίων σελίδων που εκδόθηκε κατ’ εφαρµογή
του νόµου Λοβέρδου, µε την οποία εφαρµόζεται η θετική λίστα
φαρµάκων και ορίζονται ασφαλιστικές τιµές που αγοράζουν
πλέον τα ασφαλιστικά ταµεία. Σαν συνέπεια εξοικονοµήθηκαν
εκατοντάδες εκατοµµύρια ευρώ, όπως ακριβώς ισχύει µέχρι και
σήµερα. 

Η µεγάλη πτώση των τιµών των φαρµάκων στην Ελλάδα µε
έφερε αντιµέτωπο µε ένα άλλο πολύ σοβαρό πρόβληµα: τις ελ-
λείψεις φαρµάκων. Οι φαρµακαποθήκες, µαζί µε τα φαρµακεία,
µάζευαν τα φάρµακα και τα εξήγαγαν σε χώρες, όπως η Γερµα-
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νία, όπου η τιµή τους ήταν διπλάσια, για να κερδίζουν πολύ πε-
ρισσότερα. Αυτό, όµως, χάλαγε την πολιτική τιµολόγησης των
πολυεθνικών, γιατί το ασφαλιστικό σύστηµα της Γερµανίας αγό-
ραζε τα φάρµακα από παράλληλη εισαγωγή 15% φθηνότερα.
Έτσι, λοιπόν, η πολυεθνική φαρµακοβιοµηχανία περιόριζε τις
διαθέσιµες ποσότητες στην Ελλάδα και το αποτέλεσµα ήταν οι
ελλείψεις βασικών φαρµάκων. Αυτό χρησιµοποιούσαν οι ίδιες
φαρµακοβιοµηχανίες, ώστε µε πληρωµένα δηµοσιεύµατα στον
εγχώριο, αλλά και στο διεθνή Τύπο να µε πολεµούν και να µε εµ-
φανίζουν Υπουργό των ελλείψεων. 

Διάλεξα µόνο δυο δηµοσιεύµατα που αξίζει να ερευνήσετε
πώς πληρώθηκαν. Έχω τον λόγο µου που σας τα λέω. Το ένα
είναι στην «GUARDIAN» και το άλλο στο «CNN»: Η Ελλάδα,
φτωχή χώρα, µε ελλείψεις φαρµάκων, τριτοκοσµική χώρα και –
έχουν συνεντεύξεις- πώς ο Υπουργός κρατά χαµηλά τις τιµές.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μάριος Σαλµάς καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα δηµοσιεύµατα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής) 

Για να λύσω αυτό το πρόβληµα, έκανα τις εξής κινήσεις. Απα-
γόρευσα τις παράλληλες εξαγωγές των υπό έλλειψη φαρµάκων.
Δεν είναι εύκολο, γιατί είναι νόµιµη ενδοκοινοτική συναλλαγή,
πώς θα την απαγορεύσεις; Το έκανα, όµως. Έβαλα πρόστιµα σε
οκτώ πολυεθνικές εταιρείες για µη επαρκή τροφοδοσία. Δηµι-
ούργησα βάση δεδοµένων των µοναδιαίων αριθµών που αναγρά-
φονται σε κάθε κουτί. Δεν υπήρχε ποτέ µέχρι τότε. Άλλαξα τις
ταινίες γνησιότητας στα κουπόνια, στα κουτιά δηλαδή, τα κάναµε
υδατογραφηµένα και τον µοναδιαίο αριθµό αυτοκόλλητο, για να
µην σβήνεται. Έτσι µπορούσαµε να γνωρίζουµε πού βρίσκεται
κάθε κουτί. 

Παράλληλα, εντατικοποιήθηκαν οι έλεγχοι σε φαρµακαποθή-
κες και επιβλήθηκαν αυστηρά πρόστιµα. Μόλις είχα κάνει άλλον
έναν εχθρό, τζίρου στην Ελλάδα 1 δισεκατοµµυρίου.

Έγινε πλέον υποχρεωτικό να διαγράφονται µε ανεξίτηλο µε-
λάνι τα κουπόνια και να επιστρέφονται στον ΕΟΦ για τα φάρµακα
που εξήγοντο. Αυτό είχε ως αποτέλεσµα να σταµατήσει η εξα-
γωγή των φαρµάκων και τα κουπόνια να κολλιούνται και να χρε-
ώνονται στα ασφαλιστικά ταµεία, όπως γινόταν επί δεκαετίες και
τώρα έκπληκτοι όλοι λέµε πώς φθάσαµε να µην έχουν συντάξεις
οι Έλληνες. 

Αν έκαναν πριν είκοσι χρόνια οι διοικητές των ταµείων αυτά
που έκανε ο Σαλµάς είκοσι χρόνια µετά, δεν θα είχαµε φτάσει
εδώ. 

Χαρακτηριστικό παράδειγµα µετά απ’ όλα αυτά, είναι ότι σε
ένα δείπνο στην Αθήνα το 2013 µε τον ελληνικής καταγωγής
Υπουργό Υγείας της Αλβανίας, µετά από όλες αυτές τις αλλαγές,
µου εξήγησε ότι έκανα ένα καλό και ένα κακό στην Αλβανία. 

Έκπληκτος άκουσα ότι το καλό ήταν πως µείωσα τις τιµές,
γιατί η Αλβανία παίρνει τον µέσο όρο της Ελλάδας, των Σκοπίων
και της Ιταλίας. Περισσότερο έκπληκτος άκουσα το κακό που
τους έκανα. Μου είπε: «Μας άφησες χωρίς φάρµακα». Τον ρώ-
τησα, «Γιατί;». Μου απάντησε, «Γιατί κάτι έκανες στα κουπόνια
και στις ταινίες και σταµάτησαν να έρχονται στην Αλβανία από
την Ήπειρο φάρµακα µε φορτηγά, που κολλούσαν και τα κουπό-
νια σε πλαστές συνταγές στα ασφαλιστικά ταµεία. 

Μια µεγάλη διαµάχη µε τη φαρµακοβιοµηχανία ήταν οι πιέσεις
για είσοδο στην Ελλάδα νέων φαρµάκων. Προκειµένου, όµως,
να ξεκινήσουν οι διαδικασίες τιµολόγησης καινοτόµων φαρµά-
κων, χρειάστηκε σοβαρή και επιστηµονική προεργασία, παρά τις
πιέσεις µέσω πολλών δηµοσιευµάτων. 

Για τον λόγο αυτό, η πολιτική τιµολόγησης των καινοτόµων
φαρµάκων έπρεπε να συστηµατοποιηθεί µε πρότυπο τις προηγ-
µένες χώρες, στις οποίες λειτουργούν επιτροπές αξιολόγησης
καινοτοµίας. Μέχρι πρότινος η χώρα µας δεν είχε τέτοιες επιτρο-
πές. 

Με την υπ’ αριθµόν 57066/11-6-2013 απόφασή µου, πήρε τε-
λικά σάρκα και οστά η επιτροπή, η οποία θα αξιολογούσε τα
πρωτότυπα καινοτόµα φάρµακα, που αιτήθηκαν τιµολόγησης
από 1-1-2011 µέχρι 31-1-2013. Στη συνέχεια, θα δίνονταν στο
τµήµα τιµολόγησης του ΕΟΦ, µε παράλληλη κοινοποίηση στη Δι-
εύθυνση Φαρµάκων του Υπουργείου Υγείας. Η επιτροπή ξεκί-

νησε να επεξεργάζεται τριάντα, σαράντα καινοτόµα φάρµακα.
Κατά τη θητεία µου, όµως, δεν κυκλοφόρησε ούτε ένα νέο φάρ-
µακο καµίας εταιρείας, χωρίς, όµως, το αντίθετο να σηµαίνει κάτι
αρνητικό. 

Από όλα όσα προανέφερα, η µηνιαία φαρµακευτική δαπάνη
µειώθηκε στη θητεία µου σε µηνιαία βάση κατά 100 εκατοµµύρια
ευρώ, δηλαδή από περίπου 285 εκατοµµύρια ευρώ σε 190 εκα-
τοµµύρια ευρώ τον µήνα. Καταθέτω για τα Πρακτικά τη µηνιαία
φαρµακευτική δαπάνη. Με πράσινο χρώµα είναι η δική µου πο-
λιτική διαδροµή. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μάριος Σαλµάς καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η κυβέρνηση Σαµαρά παρέδωσε τη δαπάνη στα 165 εκατοµ-
µύρια ευρώ τον µήνα, αλλά δυστυχώς µετά ανέβηκε. Για να προ-
στατευθεί αυτό το όριο που είχαµε βάλει, µε δυο υπουργικές
αποφάσεις τον Νοέµβριο του 2012 όρισα κλειστό προϋπολογι-
σµό 2.880.000.000 ευρώ για το 2012 και 2.440.000.000 ευρώ για
το 2013. Και είχα πετύχει τον στόχο του 2013 από τον Ιούνιο -
στα 190 εκατοµµύρια ευρώ- από 3,8 δισεκατοµµύρια που έκλεισε
το 2011. Και το υπερβαίνον ποσό το επέστρεφε στον ΕΟΠΥΥ η
φαρµακοβιοµηχανία. 

Δηλαδή, µε τις συνολικές µεταρρυθµίσεις που προανέφερα,
το Υπουργείο Υγείας ουσιαστικά βγήκε από το µνηµόνιο και η
εξοικονόµηση συνολικά στον ΕΟΠΥΥ και στο φάρµακο έφτασε
το 1,5 δισεκατοµµύριο ευρώ ετησίως. Δηλαδή, από το 2013 µέχρι
σήµερα, µε τις πολιτικές µου, το ελληνικό δηµόσιο ωφελήθηκε 6
δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Μέρος απ’ αυτήν την εξοικονόµηση επέστρεψα στους ασθε-
νείς. Έτσι οι ρευµατοπαθείς από 25% συµµετοχή στα φάρµακά
είχαν πλέον 10%, µέχρι και σήµερα. Οι νεφροπαθείς έπαιρναν
δωρεάν όλα τα φάρµακα και οι ασθενείς µε µεσογειακή αναιµία
έπαιρναν δωρεάν ακόµα και τα φάρµακα που αφορούσαν επι-
πλοκές της νόσου. Οι ζαχαροδιαβητικοί έπαιρναν δωρεάν τις ται-
νίες µέτρησης ζαχάρου. Υπάρχουν και πολλά άλλα. Να µην
σπαταλήσουµε, όµως, τον χρόνο. 

Στη θητεία µου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έθεσα ως πρω-
ταρχικό στόχο την πάταξη της διαφθοράς. Στο πλαίσιο αυτό εν-
τόπισα, µε ελέγχους που διέταξα, παράνοµες χρηµατοδοτήσεις
από την εταιρεία «NOVARTIS» σε δηµόσιους λειτουργούς, δη-
λαδή γιατρούς, φαρµακοποιούς και υπαλλήλους που εµπλέκον-
ταν στην πολιτική του φαρµάκου. 

Αυτά τα πορίσµατα αποτέλεσαν υλικό της σηµερινής δικογρα-
φίας τόσο στις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής όσο και στη
χώρα µας και κατάλαβαν ότι εδώ πια δεν παίζουµε. Γι’ αυτό και
ο πρώην Πρόεδρος του ΣΦΕΕ, του Συνδέσµου Φαρµακευτικών
Επιχειρήσεων Ελλάδος, κάπου στις αρχές του 2013, στα µισά
της θητείας µου, αν θυµάµαι καλά, είπε: «Στο πάρτι ήµασταν κα-
λεσµένοι. Το πάρτι τελείωσε». 

Για να µην επαναληφθούν, όµως, παρόµοια φαινόµενα στο
µέλλον, καταρτίστηκε τον Δεκέµβριο του 2012 εγκύκλιος από τον
ΕΟΦ, που αναρτήθηκε στην ιστοσελίδα, που περιγράφει τις σχέ-
σεις των γιατρών, των λοιπών φορέων µε τις φαρµακευτικές εται-
ρείες. Και ο Σύνδεσµος Φαρµακευτικών Επιχειρήσεων Ελλάδος
επικαιροποιεί τον κώδικα δεοντολογίας του. 

Οι κλινικές µελέτες αποτελούσαν έναν άλλον έµµεσο τρόπο
χρηµατισµού γιατρών. Κατόπιν της 18910/19-2-2013 Κοινής
Υπουργικής Απόφασης το θεσµικό πλαίσιο για τις κλινικές µελέ-
τες στη χώρα µας άλλαξε. Καθορίζονται εφ’ εξής διαφανείς δια-
δικασίες και προβλέπει από τα νοσοκοµεία να παίρνει µε 10% και
15% και οι υγειονοµικές περιφέρεις άλλο τόσο επί του συνολικού
κόστους της µελέτης. 

Όλα αυτά ήταν µεταρρυθµίσεις που πιστώνονται στην κυβέρ-
νηση Σαµαρά - Βενιζέλου, που µου ανέθεσε αυτό το κρίσιµο
πόστο στην πιο κρίσιµη στιγµή της χώρας. 

Εποµένως, είναι άδικο αντί της επιβράβευσης να είµαστε σή-
µερα σε αυτήν εδώ τη συζήτηση. 

Είναι περιττό να αναφέρω ότι όλα τα παραπάνω έγιναν µε από-
λυτη διαφάνεια, καθαρότητα και προσωπικό κόστος. Θα ανα-
φέρω ότι το «πόθεν έσχες» µου µέχρι και το 2014 -ενάµισι χρόνο
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αφ’ ότου έφυγα από το Υπουργείο- έχει επανελεγχθεί εξονυχι-
στικά από την επιτροπή ελέγχου «πόθεν έσχες» και η επιτροπή
το έθεσε στο αρχείο στις 30 Μαρτίου του 2016, αφού δεν βρέ-
θηκε το παραµικρό, ύστερα από µια καταγγελία ανώνυµη, από
αυτά που σε εµάς στην πολιτική είναι συνήθη. Λογαριασµούς στο
εξωτερικό δεν είχα και δεν έχω. Συνεπώς όλα είναι πεντακάθαρα,
τελεία και παύλα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεκαοχτώ χρονών πέρασα στην
Ιατρική. Αποφοίτησα είκοσι τεσσάρων ετών. Στα είκοσι οχτώ ανα-
γορεύτηκα διδάκτωρ και στα τριάντα έτη ήµουν χειρουργός - ορ-
θοπεδικός και ο νεότερος λέκτορας στην Ιατρική Σχολή Αθηνών
και ήδη γνωστός γιατρός, αφού είχα την φροντίδα της Εθνικής
Οµάδας Άρσης Βαρών και πολλών άλλων οµάδων αθλητών και
Ολυµπιονικών. 

Από το εξωτερικό έρχονταν Ολυµπιονίκες να τους χειρουρ-
γήσω. Παράδειγµα, ο Γκεόργκι Ασανίτζε, ο Γεωργιανός Ολυµ-
πιονίκης που πήρε, αφού τον χειρούργησα, το χρυσό µετάλλιο
από τον Πύρρο Δήµα στην Αθήνα το 2004. Πιστέψτε µε, δεν είχα
ανάγκη να αφήσω µια λαµπρή καριέρα για να δει τάχα στο σα-
κάκι µου ο ανώνυµος µάρτυρας, σε µια συνάντηση µε κάποια
εταιρεία που δεν θυµάται, κάτι πενηντάρικα. Δεν είχα ανάγκη τη
δεκαετία που οι µίζες στα ορθοπεδικά έπεφταν σύννεφο, εγώ να
τρέχω στα χωριά και να κάνω εθελοντισµό. Κι όµως, το έκανα,
γιατί πίστευα σε αρχές και αξίες και δεν έδινα σηµασία στο
χρήµα. Εκεί, ισορροπούσα, κοντά στον αδύναµο, τον νοικοκύρη,
τον απλό πολίτη, όπως πολλοί από εσάς, παίρνοντας δύναµη από
κάθε µικρή µου συµβολή. 

Θα αφήσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα Πρακτικά της ση-
µερινής µου οµιλίας παρακαταθήκη στις µελλοντικές γενιές,
όταν θα διαβάζουν πώς µπορεί, ενώ είσαι αυτός που προστά-
τευσε το δηµόσιο συµφέρον, που τα άλλαξες όλα µε τρόπο που
οι αλλαγές αυτές σήµερα είναι κανόνας, που περιόρισες τα
κέρδη των πολυεθνικών φαρµακευτικών εταιρειών, που έπιασες
τις αθέµιτες πρακτικές, που τις οδήγησες στις ελεγκτικές αρχές,
που επέµεινες µέχρι τέλους, που αποκάλυψες το σκάνδαλο στην
Ελλάδα, να γίνεις και εν δυνάµει κατηγορούµενος από µία απλή
κατάθεση ενός ανώνυµου µάρτυρα που λέει ότι άκουσε φήµες
για κάποιον. 

Ξέρετε, αγαπητοί συνάδελφοι, εάν µε παραπέµψετε -δεν θα
είχα καµµία αντίρρηση προσωπικά- µπορεί αυτή η ίδια σας η
πράξη να είναι πιο διδακτική για τα παιδιά µας και πιο χρήσιµη
απ’ ό,τι µερικά δισεκατοµµύρια που ωφέλησα το ελληνικό δηµό-
σιο. Αυτό που έκαµα, σε συνδυασµό µε αυτό που εκτιµώ ότι δεν
θα κάνετε, µπορεί να αποτελέσει παράδειγµα προς αποφυγή στο
µέλλον, τότε που θα έχει καταγραφεί άλλη µια ελάχιστη περί-
πτωση που θα προστεθεί σε σειρά µεγάλων παραδειγµάτων, που
η πατρίδα σκοτώνει αυτούς που την ωφέλησαν. Ίσως έτσι µε κά-
νετε πιο σηµαντικό απ’ ό,τι αισθάνοµαι ότι είµαι. 

Σας ευχαριστώ που µε ακούσατε. Συγγνώµη αν σας κούρασα
µε µερικές ασήµαντες λεπτοµέρειες. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής των
Ελλήνων, είκοσι επτά µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευ-
τικοί συνοδοί τους από το Γυµνάσιο Τεφελίου Ηρακλείου. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Τζαβάρας από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι συνάδελφοι της Πλειοψηφίας, της Συµπολίτευσης, θα

πρέπει ευθύς εξαρχής να σας εξοµολογηθώ ότι από το πρωί που
παρακολουθώ τη συνεδρίαση και εναγωνίως περιµένω να δω
από τα χείλη αυτών που ανέλαβαν σήµερα εδώ να υποστηρίξουν
την κατηγορία εναντίον των δύο πρώην Πρωθυπουργών και των
πέντε πρώην Υπουργών, προσπαθώ να δω σε τι συνίσταται αυτή
η επιλήψιµη συµπεριφορά που είναι ικανή να χαρακτηριστεί ως
αξιόποινη και να οδηγήσει στη σύσταση της εξεταστικής επιτρο-

πής. 
Και επειδή διακονώ τον χώρο της δικαιοσύνης επί σαράντα

χρόνια, έχω µάθει να λέω και να επαναλαµβάνω ότι δεν υπάρχει
δικαιοσύνη παρά µόνο εάν αυτή είναι σε θέση να στηρίζεται στην
αλήθεια, στην αλήθεια των γεγονότων, στην αξιοπιστία των απο-
δεικτικών µέσων και στην ειλικρίνεια αυτών που την υποστηρί-
ζουν. 

Γιατί είναι αδιανόητο να πιστεύει κανένας ότι µε όλα αυτά που
ακούσαµε προηγουµένως από τον κ. Πολάκη ή από τον κ. Πα-
παγγελόπουλο ή από όλους τους άλλους που παρήλασαν από
αυτό το Βήµα και απέφυγαν επιµελώς να βάλουν το δάχτυλο επί
τον τύπον των ήλων περιοριζόµενοι σε γενικόλογες αναφορές,
από όλους αυτούς δεν είναι δυνατόν µε βάση τη λογική και το
δίκαιο να υπάρξει µια πεποίθηση που να στοιχειοθετείται στα γε-
γονότα και στον νόµο που να αξίζει να συσταθεί εξεταστική επι-
τροπή µε την έννοια που την αναφέρει και την περιγράφει το
άρθρο 86 του Συντάγµατος.

Κυρίως, όµως, και απευθύνοµαι στα µέλη της Κυβέρνησης, θα
ήθελα και ζητώ την προσοχή σας, κύριε Πρόεδρε, να τονίσω ότι
αυτή η διαδικασία στην οποία σήµερα όλοι συµµετέχουµε, αυτή
η συνεδρίαση της Ολοµέλειας στηρίζεται στη διάταξη του άρ-
θρου 86, όπως πολλοί είπατε, για να µην πω όλοι ανεξαιρέτως.
Αυτό όµως που θεωρώ ότι δεν έχουµε συνειδητοποιήσει είναι ότι
σήµερα η Ολοµέλεια ασκεί µια εξαιρετική αρµοδιότητα, µια αρ-
µοδιότητα η οποία δεν είναι ούτε νοµοθετικού περιεχοµένου
ούτε ελεγκτικού προς την Κυβέρνηση περιεχοµένου, αλλά είναι
δικαστική αρµοδιότητα. 

Και αυτή η αρµοδιότητα, κύριε Υπουργέ, και εσείς και οι άλλοι
που µιλήσατε, ανήκει εξ ολοκλήρου στη Βουλή, στους Βουλευ-
τές. Δεν υπάρχει δυνατότητα σε αυτή την Αίθουσα εδώ να µην
γίνεται συζήτηση παρά µόνο µεταξύ των Βουλευτών. 

Και το λέω αυτό γιατί στο Βήµα αυτό είδα πριν από ώρες, δίκην
εισαγγελέως, να ανεβαίνει και Υπουργός ο οποίος δεν είναι Βου-
λευτής. Δεν θα πω ότι αυτό προσβάλλει την κοινοβουλευτική
τάξη. Δεν θα πω ότι αυτό δεν προκύπτει ούτε από το Σύνταγµα
ούτε από τον Κανονισµό. Θα πω, όµως, ένα και µόνο. 

Κύριοι, σε αυτή τη διαδικασία που ξεκινήσατε είσαστε τραγικά
µόνοι απέναντι στην αλήθεια την οποία έχετε µε όλα τα µέσα που
διαθέτετε αγωνιστεί για να την αποκρύψετε. Αλλά δεν θα γλιτώ-
σετε από την αλήθεια. Και δεν θα γλιτώσετε ξέρετε γιατί; Γιατί
κάποτε ένα µικρό παιδί σε ένα παραµύθι είχε πει: «Ο βασιλιάς
είναι γυµνός». Κι εσείς µεν µπορεί να µην βλέπετε τη γύµνια σας,
αλλά ήδη σε αυτή την Αίθουσα έχει καταστεί περίοπτη. 

Ακούσαµε να λέγονται πράγµατα τα οποία δεν αντέχουν σε λο-
γική και δεν αντέχουν σε λογική γιατί, κύριοι συνάδελφοι, µέχρι
τώρα τρία χρόνια, µονότονα, συστηµατικά, επαναλαµβάνετε µια
παλιά γνωστή στην Αριστερά πολιτική τακτική. Κάθε κοινωνικό
ζήτηµα, κάθε πολιτικό θέµα, κάθε κοινοβουλευτική διαδικασία
προσπαθείτε να το τοποθετείτε πάντα στο δηµόσιο διάλογο µε
όρους φιλίας και αντιπαλότητας.

Για εσάς σηµασία και αξία σε καθετί που κάνετε, σε καθετί που
εισηγείστε, έχει να µπορείτε να κατονοµάζετε στον ελληνικό λαό
εχθρούς και µέσα από αυτόν τον προσδιορισµό της εχθρότητάς
σας απέναντι στο παλιό πολιτικό σύστηµα, στη Νέα Δηµοκρατία,
στο ΠΑΣΟΚ, στο ΚΚΕ, µέσα από αυτήν ακριβώς τη σχέση να προ-
σπαθείτε να δώσετε νόηµα στην πολιτική σας ύπαρξη.

Σήµερα, όµως, δεν θα το επιτύχετε και δεν θα το επιτύχετε
γιατί πραγµατικά δεν µπορείτε πια µετά απ’ όλα αυτά που ακού-
στηκαν να ισχυρίζεστε ότι η Αίθουσα αυτή είναι αφιλόξενη προς
τη δικαιοσύνη και την αλήθεια. 

Είναι, πράγµατι, αφιλόξενη στην αλήθεια που εσείς θέλετε να
επιβάλετε. Και το λέω αυτό, γιατί σε όλη αυτήν την διαδικασία
πρωταγωνιστικό ρόλο παίζει η Κυβέρνηση. Από εκεί που ξεκίνησε
αυτή η διαδικασία, θυµάστε -εσείς οι ίδιοι οι περισσότεροι το εί-
πατε- ότι µια δικαστική διαδικασία της Βουλής ξεκίνησε µε εν-
τολή του Πρωθυπουργού και αυτό, βέβαια, κακοποιεί και
κουρελιάζει και το Σύνταγµα και τους θεσµούς, γιατί σε αυτήν
ακριβώς την Αίθουσα έπρεπε να έλθει αυτή η δικογραφία χωρίς
καµµία µεσολάβηση κυβερνητικού παράγοντα.

Το δεύτερο και σπουδαιότερο είναι ότι σ’ αυτήν εδώ τη διαδι-
κασία σήµερα έχουµε ήδη ετοιµασµένη µια δικογραφία. Και ενώ
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άκουσα προηγουµένως και τον εκλεκτό συνάδελφο, τον κ. Πα-
ρασκευόπουλο, να λέει ότι το άρθρο 86 του Συντάγµατος µόνο
στη Βουλή αναγνωρίζει τα δικαίωµα και την εξουσία να κάνει
προκαταρκτική εξέταση, εντούτοις ήδη υπάρχει µια προκαταρ-
κτική εξέταση, υπάρχει µια προανάκριση -θα έλεγα- η οποία,
παρ’ όλο που εδώ και µήνες έχει προσκρούσει σε ονόµατα µελών
της Κυβέρνησης και Υφυπουργών και πρώην Πρωθυπουργών,
εντούτοις αυτήν τη δικογραφία εισαγγελικοί λειτουργοί επιµέ-
νουν να την επεξεργάζονται. 

Με ποιο δικαίωµα; Αναρωτήθηκε κανένας µε ποιο δικαίωµα η
οποιαδήποτε κυρία εισαγγελέας διαφθοράς ή ο οποιοσδήποτε
άλλος δικαστικός παράγοντας ή Υπουργός επιµένει να επεξερ-
γάζεται, να ερευνά, να κάνει προκαταρκτική εξέταση ή προανά-
κριση, τη στιγµή που ήδη πολλού έχει προσκρούσει σε αδική-
µατα και σε πρόσωπα για τα οποία το άρθρο 86 του Συντάγµατος
επιφυλάσσει εξαιρετική αρµοδιότητα για τη δίωξή τους στη
Βουλή; 

Αυτό δεν είναι ένα πραξικόπηµα; Αυτό δεν είναι κάτι για το
οποίο δεν δικαιούστε σήµερα να εµφανίζεστε στο Κοινοβούλιο
µε αυτήν την έπαρση, που προηγουµένως είδαµε από µερικούς
Υπουργούς; Είστε ευχαριστηµένοι γι’  αυτό που πετύχατε; Γιατί
δεν αφήνετε τη Βουλή να ασχοληθεί µε τις αρµοδιότητές της; Η
Βουλή δεν θέλει ούτε πατερούληδες ούτε και προστάτες ούτε
και επιτρόπους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Τζαβάρα, πα-
ρακαλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Θεωρώ ότι εδώ, σ’ αυτήν την Αίθουσα, πάνω απ’ όλα αυτό που

υπηρετείται µε αξιοπρέπεια είναι η λαϊκή κυριαρχία. 
Βεβαίως, δεν είναι όλοι νοµικοί ούτε συνταγµατολόγοι όσοι

συµµετέχουν σ’ αυτό το Κοινοβούλιο. Θεωρώ, όµως, ότι όλοι
έχουν τη συνταγµατική και την πολιτική ευαισθησία, όταν η
Βουλή αποφασίζει ως δικαστικό σώµα, ως εισαγγελέας, να γνω-
ρίζουν ότι δικαιοσύνη είναι να µπορεί κάθε φορά αυτός που είναι
ο φορέας αυτής της λειτουργίας να αποδίδει στον καθένα αυτό
που του αξίζει.

Δυστυχώς, µέχρι τώρα από τα χείλη αυτών που κατηγορούνται
–και τους άκουσα προσεκτικά- δεν είδα παρά µόνο ένα παρά-
πονο. Κανένας από εσάς που µίλησαν δεν τους έχει πει γιατί κα-
τηγορούνται, για ποια πράξη ή παράλειψη στον ιστορικό χρόνο
τους αποδόθηκε η µοµφή ότι σύνδεσαν την παρουσία τους σε
ένα Υπουργείο. Και αυτό είναι µια απώλεια για τη Δηµοκρατία και
για τη διαφάνεια.

Κι εσείς ισχυρίζεστε ότι θέλετε να βάλετε στο χρονοντούλαπο
της ιστορίας, όπως λέτε κατά τη µανιώδη έκφραση ενός άλλου
λαϊκιστή ηγέτη, το παλιό πολιτικό σύστηµα;

Μα, ποιοι είστε, επιτέλους, κύριοι; Δεν έχετε καταλάβει ότι µε
τον χειρότερο τρόπο συνεχίζετε τις πιο σκοτεινές σελίδες της
Μεταπολίτευσης; 

Επιτέλους, πρέπει να σεβαστείτε το Κοινοβούλιο και, κυρίως,
πρέπει να αφήσετε αυτά τα διαδικαστικά τερτίπια µε τις κάλπικες
διαδικασίες, που ενώ το αίτηµα σήµερα είναι εάν θα ψηφίσουµε
«ναι» ή «όχι» στη σύσταση ειδικής κοινοβουλευτικής επιτροπής
για τη διενέργεια προκαταρκτικής εξέτασης, εσείς αυτήν ακρι-
βώς τη διαδικασία κατά τρόπο πρωθύστερο την έχετε κάνει
ενοχή ή απαλλαγή από συγκεκριµένες κατηγορίες σε ανθρώ-
πους -δέκα τον αριθµό-, οι οποίοι µέχρι στιγµής δεν έχουν κατα-
λάβει γιατί τους κατηγορείτε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα δώσω τον λόγο
στον κ. Κοτζιά για δύο λεπτά, για να απαντήσει σε κάποιες ανα-
φορές που έγιναν στον ίδιο από προηγούµενους οµιλητές και θα
ακολουθήσει εν τάχει ο κ. Κατσίκης, ο κ. Κουτσούκος, ο κ. Δρί-
τσας, ο κ. Λοβέρδος και έπεται συνέχεια. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε. 

Από τρεις πλευρές αναφέρθηκε εδώ στο Κοινοβούλιο ότι εγώ
δήλωσα ότι οι αναφερόµενοι πρέπει να αποδείξουν ότι δεν είναι

ένοχοι, πράγµα το οποίο ουδέποτε έκανα, εάν και το έγραψαν
χθες ως τέτοιο πάνω από δέκα άρθρα της διαπλοκής.

Θα σας διαβάσω ακριβώς τι είπα: «Ουδείς καταδικάζεται εκ
των προτέρων, αλλά τα σκάνδαλα υπήρξαν. Ποιος είναι ο φο-
ρέας τους, ας το βρει η δικαιοσύνη. Εγώ, δηλαδή, θα ψηφίσω
για µια εξεταστική επιτροπή στη Βουλή και θα στηρίξω αυτή τη
διαδικασία, διότι εάν κάποιος είναι αθώος, θα πρέπει να αποδο-
θεί ξανά στην κοινωνία ως αθώος. Εάν κάποιος είναι ένοχος, πρέ-
πει να γίνει κάθαρση, σύµφωνα και µε την παλιά ελληνική
παράδοση στην αρχαιότητα». 

Και το ερώτηµα είναι: Δεν διάβασαν τη δήλωσή µου; Καλώς!
Δεν διάβασαν ούτε τη διάψευσή µου; Και έρχονται εδώ και λένε
ότι τα άκουσαν και τα διάβασαν και κάνουν παρατηρήσεις στα
υπουργικά έδρανα; Νοµίζω ότι είναι αβίαστο το συµπέρασµα ότι
δεν διάβασαν, δεν άκουσαν, αλλά αναπαράγουν ψεύτικες ειδή-
σεις µε µια απλοχεριά που δεν συνάδει σε αυτό το Κοινοβούλιο.

Και το ερώτηµα είναι: Τους ενόχλησε που τους είπα ότι πρέπει
να γίνει κάθαρση; Τους ενόχλησε που είπα ότι οι αθώοι πρέπει
να αποδοθούν αθώοι στην κοινωνία; Τους ενόχλησε που είπα ότι
η δικαιοσύνη θα βρει ποιος είναι ένοχος και ποιος είναι αθώος;

Τρία χρόνια κάποιοι κάνουν αντιπολίτευση µε ψέµατα, µε συ-
κοφαντίες, µε δολοφονίες χαρακτήρα. Σας ενοχλούν δύο πράγ-
µατα και θα σας τα πω: Σας ενοχλεί ότι υπάρχουν άνθρωποι
-υπάρχει αυτή η Κυβέρνηση- που θέτουν το καθήκον πάνω από
τον εαυτό τους και που δεν τους κρατά κανείς και µπορούν να
λένε τη γνώµη τους!

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Κατσίκης από τους Ανεξάρτητους Έλληνες. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Αναφέρεται σε άλλη δήλωση,
κύριε Πρόεδρε! Τη δήλωση στην ΕΡΤ να διαβάσετε, κύριε Κο-
τζιά!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Όχι, κυρία
Μπακογιάννη. Έχω τη δήλωση στον «ALPHA». Καταθέτω το από-
σπασµα στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εξωτερικών κ. Νικόλαος Κοτζιάς
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν απόσπασµα, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Δώσατε ολόκληρη συνέντευξη.
«Είπα-Ξείπα»!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ! 
Κύριε Κατσίκη, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούγοντας

τους συναδέλφους από αυτό το Βήµα να εκφράζουν απόψεις,
θέσεις και προβληµατισµούς για το υπό συζήτηση θέµα του
σκανδάλου της «NOVARTIS», δηµιουργήθηκε ένας προβληµατι-
σµός σε εµένα: Πρόκειται για σκάνδαλο ή για σκευωρία; 

Μπορεί να συµβαίνουν και τα δύο; Να πρόκειται και για σκάν-
δαλο και για σκευωρία; Και εάν δεν πρόκειται για σκευωρία, η
υπόθεση ξεκινάει από εδώ, θα φτάσει µέχρι τη δικαιοσύνη και η
αλήθεια θα λάµψει. Εάν, όµως, δεν πρόκειται για σκάνδαλο, όλοι
όσοι υπερασπίζονται τον εαυτό τους ως µη εµπλεκόµενοι, να µας
πουν, αλήθεια, ποιος δηµιούργησε το σκάνδαλο;

Θα µπορούσε κανείς να απαντήσει, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, σε αυτή την ερώτηση, ποιος δηµιούργησε το σκάνδαλο της
«NOVARTIS»; Εκτός πια και εάν κάποιοι, ως υπερασπιστές των
ίδιων τους των εαυτών, µετατρέπονται και σε υπερασπιστές της
«NOVARTIS», περνώντας το µήνυµα ότι δεν πρόκειται για σκάν-
δαλο. 

Τις τελευταίες δύο εβδοµάδες γίναµε µάρτυρες ενός πολιτι-
κού σεισµού, που ξέσπασε µε αφορµή την αναγγελία διεξαγωγής
έρευνας για τη διερεύνηση πολιτικών ευθυνών που αφορούν
στην υπόθεση «NOVARTIS». 

Το προς διερεύνηση σκάνδαλο προκαλεί ισχυρούς κλυδωνι-
σµούς στα θεµέλια ενός πολυδαίδαλου συστήµατος, που φαίνε-
ται να έχει επωφεληθεί εις βάρος της υγείας των πολιτών, εις
βάρος της οικονοµίας των ελληνικών νοικοκυριών και κατ’ επέ-
κτασιν εις βάρος της εθνικής οικονοµίας.  
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Οι υπερτιµολογήσεις των φαρµάκων της «NOVARTIS» εκτιµά-
ται ότι έχουν κοστίσει στην Ελλάδα περίπου 3 δισεκατοµµύρια
ευρώ, ενώ παρόµοιες πρακτικές στον τοµέα της υγείας φαίνεται
να έχουν κοστίσει στη χώρα περίπου 23 δισεκατοµµύρια ευρώ
για το χρονικό διάστηµα από το 2000 έως το 2015. 

Κατ’ αρχάς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σκάνδαλο είναι
υπαρκτό και σε αυτό πρέπει να συµφωνήσουµε όλοι µας, πόσο
µάλλον όταν το Οµοσπονδιακό Γραφείο Ερευνών των ΗΠΑ, το
FBI δηλαδή, το οποίο υπάγεται στο Υπουργείο Δικαιοσύνης των
ΗΠΑ, έχει αποκαλύψει την ύπαρξη σκανδάλου σε είκοσι εννιά
χώρες ανά τον κόσµο, µε την Ελλάδα να συµπεριλαµβάνεται
στον κατάλογο αυτό. 

Έχοντας κάνει, λοιπόν, το πρώτο βήµα, που είναι η παραδοχή
του σκανδάλου, οφείλουµε να προχωρήσουµε στη διαλεύκανσή
του, διότι ας µην εθελοτυφλούµε, πολιτικές ευθύνες, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, ασφαλώς και υπάρχουν. 

Οφείλουµε, λοιπόν, να ξετυλίξουµε το κουβάρι, το πολύ µπερ-
δεµένο οµολογουµένως των πολιτικών ευθυνών και να σταµα-
τούµε σε κάθε κόµπο που θα κρύβει και έναν εµπλεκόµενο. Και
ξέρετε, υπάρχουν πολλοί κόµποι στο κουβάρι που πρέπει να λυ-
θούν. Για την ώρα είναι δέκα οι κόµποι, όσες και οι κάλπες. 

Και σε αυτό το σηµείο θα ήθελα να εστιάσουµε στον κόµπο
του κουβαριού, στην κάλπη που αφορά τον πρώην Πρωθυ-
πουργό κ. Αντώνη Σαµαρά. Ο εκάστοτε Πρωθυπουργός, κυρίες
και κύριοι, έχει την ύψιστη πολιτική ευθύνη σε ό,τι αφορά την
άσκηση του κυβερνητικού του έργου. Στην κάλπη, λοιπόν, µε το
όνοµα «Σαµαράς» καλούµαστε να ψηφίσουµε και να αποφασί-
σουµε για το εάν τελικά ένας πρώην Πρωθυπουργός γνώριζε ή
τουλάχιστον όφειλε να γνωρίζει τα όσα διαδραµατίζονταν στον
χώρο της υγείας. Ξέφυγε ή δεν ξέφυγε η κατάσταση; Σαφώς και
χάθηκε ο έλεγχος. Ποιος έχει την ευθύνη; Ο Πρωθυπουργός ενη-
µερώνεται από τους Υπουργούς του; Και αν ναι, τι τελικά συνέβη;
Δεν ήλεγχε τους Υπουργούς του; Γνώριζε τα τεκταινόµενα και
δεν προχωρούσε στις δέουσες πράξεις ή αδρανούσε; Τα νοµι-
µοποιούσε διά της ανοχής του; Ακόµη και αν αδρανούσε, δεν
έχει ευθύνες; Είναι πασίδηλο πως ευθύνες υπάρχουν. Σε ποιον
βαθµό, ωστόσο, αποµένει να το κρίνει η προανακριτική επιτροπή. 

Αναφορικά, λοιπόν, µε την όλη διαδικασία και τη διερεύνηση
απόδοσης ευθυνών, οι Ανεξάρτητοι Έλληνες θα ψηφίσουµε
υπέρ της σύστασης ειδικής επιτροπής προς διενέργεια προκα-
ταρκτικής εξέτασης κατά το άρθρο 86 του Συντάγµατος. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ, δείξτε λίγο την ανοχή σας, όπως
στους άλλους, έτσι και σε εµένα. 

Και πιστεύουµε πως το κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
πρέπει να κάνει το ίδιο και εξηγούµαι: Η Νέα Δηµοκρατία το δή-
λωσε εξάλλου ότι θα ψηφίσει ώστε να έρθουν όλα στο φως και
πρέπει να το κάνει και µάλιστα χωρίς εκπτώσεις, χωρίς όρους
και πόσο µάλλον χωρίς απειλές. Η Νέα Δηµοκρατία πρέπει να
ψηφίσει υπέρ της σύστασης προανακριτικής επιτροπής, τη
στιγµή που θεωρεί ότι τα στελέχη της δεν έχουν να φοβηθούν τί-
ποτα. Η Νέα Δηµοκρατία πρέπει να ψηφίσει υπέρ της σύστασης
προανακριτικής επιτροπής, ακόµη και στην περίπτωση που θεω-
ρεί πως κάποιοι εµπλέκονται στην όλη υπόθεση, είτε άµεσα είτε
έµµεσα, τη στιγµή µάλιστα που δεν θέλει να πλανώνται σκιές και
να πλήττουν την αξιοπιστία και την εντιµότητα των στελεχών της. 

Σε κάθε περίπτωση, πρέπει να διερευνηθούν οι παράνοµες
πρακτικές και οι υπόγειες αθέµιτες συναλλαγές υπέρ της «NO-
VARTIS», πρέπει να εξεταστούν οι υπερτιµολογήσεις υπέρ των
συµφερόντων της συγκεκριµένης εταιρείας και εις βάρος του δη-
µοσίου συµφέροντος έναντι υπέρογκων χρηµατικών ανταλλαγ-
µάτων. 

Είναι καταφανώς αναγκαίο να ερευνηθεί εξαντλητικά η πιθανή
εµπλοκή των πολιτικών προσώπων και να καταλογιστούν και ποι-
νικές ευθύνες, εφ’ όσον προκύψουν από την έρευνα. 

Η εισαγγελική έρευνα στην Ελλάδα συνεχίζεται σε βάθος για
περισσότερους από τέσσερις χιλιάδες γιατρούς που φέρονται
να έχουν δωροδοκηθεί από την πολυεθνική φαρµακοβιοµηχανία.
Οι υψηλότατες τιµές που διαµορφώνονταν στη χώρα µας όχι
µόνο αποτελούσαν αιµορραγία για τον κρατικό προϋπολογισµό,

αλλά έδιναν και το σήµα για τις αυξηµένες τιµές φαρµάκου σε
άλλες χώρες, καθώς η Ελλάδα ήταν µία από τις λεγόµενες χώρες
- δείκτες. 

Οι Ανεξάρτητοι Έλληνες λέµε ότι πρέπει να χυθεί άπλετο φως
σε ό,τι έχει συµβεί και να δούµε σε ποια συµπεράσµατα θα κα-
ταλήξει η δικαιοσύνη όσον αφορά το κοµµάτι των ποινικών ευ-
θυνών.

Είναι απαράδεκτη η στάση της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
όταν µιλά περί κουκουλοφόρων, γιατί πρόκειται για το νοµικό κα-
θεστώς προστασίας µαρτύρων, το οποίο ισχύει διεθνώς και στη
χώρα µας από το 2001 µε τον ν.2928. Επιπλέον, το 2014, όπως
ειπώθηκε –το επαναλαµβάνω και εγώ-, επί Κυβερνήσεως Σαµαρά
θεσπίστηκε ο ν.4254 το 2014, µε τον οποίο ορίστηκαν νέες εγ-
γυήσεις, µε σκοπό την ενθάρρυνση της υπεύθυνης παροχής πλη-
ροφοριών στις αρµόδιες αρχές για υποθέσεις διαφθοράς, καθώς
η ανησυχία για αντίποινα και ποινικές διώξεις αποτελεί µέχρι σή-
µερα τον σηµαντικότερο ανασταλτικό παράγοντα για τους πολί-
τες που επιθυµούν να συµβάλουν στην καταπολέµηση της
διαφθοράς. 

Δεν βρίσκετε, λοιπόν, λίγο παράδοξο να διαµαρτύρεστε κατά
βάση για έναν νόµο, τον οποίο εσείς ουσιαστικά ψηφίσατε επί
Κυβερνήσεώς σας, κυρίες και κύριοι της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης; Η προστασία των µαρτύρων, για την οποία τόσο έντονα
αντιδράτε µπορεί να αρθεί µόνον στο δικαστήριο, όταν φτάσει
εκεί η υπόθεση, και µόνο µε απόφαση της έδρας, αφού υπάρξει
σχετικό αίτηµα από τους διαδίκους. 

Είστε εσείς, κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, που παρεµ-
βαίνετε ωµά στο έργο της ανεξάρτητης δικαιοσύνης και όχι η Κυ-
βέρνηση. Οι δικές σας δηλώσεις είναι αµφίσηµες. Από τη µια
µεριά επιχαίρετε για την ορθότητα και την αµεροληψία των δι-
καστικών αποφάσεων, όπως συνέβη µε την υπόθεση των Τούρ-
κων αξιωµατικών, και από την άλλη κατηγορείτε τη δικαιοσύνη
πως εκδίδει αποφάσεις και προβαίνει σε ενέργειες κυβερνητικά
υπαγορευόµενες. 

Είστε εσείς που εξαπολύετε απειλές και καταθέτετε µηνύσεις
κατά δηµοσίων λειτουργών.

Είστε εσείς που από την πρώτη στιγµή επιδίδεστε σε έναν πα-
ραληρηµατικό λόγο, µε στόχο τον εκφοβισµό των µαρτύρων. Σε
αυτήν σας την προσπάθεια στραφήκατε κατά πάντων. 

Και ας µην ξεχνάµε, κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, πως
είστε εσείς οι ίδιοι οι οποίοι πρόσφατα, κατά παράβαση του
απορρήτου των συνεδριάσεων της Βουλής, δεν διστάσατε να δη-
µοσιοποιήσετε απόρρητα, διαβαθµισµένα, µυστικά στρατιωτικά
έγγραφα, προκειµένου να αποκοµίσετε µικροκοµµατικά οφέλη.
Τα κάνατε φέιγ βολάν. Επικαλείστε τη νοµιµότητα εσείς οι οποίοι
έχετε προβεί σε σωρεία παραβιάσεων και ενώ θα έπρεπε ήδη να
διώκεστε για τις πράξεις σας σχετικά µε τα εξοπλιστικά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κατσίκη, φτά-
σατε στα εννιάµισι λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Τελείωσα, κύριε Πρόεδρε.
Μην ρίχνετε στάχτη στα µάτια του κόσµου. Κατηγορείτε την

Κυβέρνηση για πρακτικές λάσπης στον ανεµιστήρα εσείς οι
οποίοι επιχειρείτε για µια ακόµη φορά να ρίξετε στάχτη στα
µάτια του κόσµου. 

Κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, αφήστε τη δικαιοσύνη
να ερευνήσει και να αποδείξει τι ακριβώς έχει συµβεί στο σκάν-
δαλο της «NOVARTIS». Αυτό πρεσβεύουµε. Τίποτα περισσότερο,
τίποτα λιγότερο. Η διερεύνηση του σκανδάλου της «NOVARTIS»
είναι αναγκαία προϋπόθεση για την κάθαρση στον ευαίσθητο
τοµέα της υγείας, αλλά και γενικότερα στον δηµόσιο βίο της
χώρας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή συζήτηση οδηγεί σε
ένα και µόνον συµπέρασµα: Το νοµικό πλαίσιο της χώρας σε ό,τι
αφορά στον νόµο περί ευθύνης των Υπουργών χρειάζεται να αλ-
λάξει και πρέπει να αλλάξει. Αυτή πρέπει να είναι η ελάχιστη πα-
ρακαταθήκη µας στον µακρύ δρόµο προς την εξυγίανση. Η
θεσµική θωράκιση της πολιτείας και η περιφρούρηση της διαφά-
νειας πιστέψτε µε είναι χρέος όλων µας.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Ανεξαρτήτων Ελλήνων)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Βενιζέλο, θέ-
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λετε εσείς τον λόγο; Ο κ. Λοβέρδος; Ή ο κ. Κουτσούκος;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Ποια είναι η σειρά;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Η σειρά ήταν ο κ.

Κουτσούκος, ο κ. Λοβέρδος και µετά εσείς, κύριε Βενιζέλο. Έτσι
είχε δοθεί προφανώς από την Κοινοβουλευτική σας Οµάδα πριν
από δυόµισι περίπου ώρες. Εµβόλιµα βάλαµε και τους Βουλευ-
τές επί του καταλόγου. Θέλετε να µιλήσετε εσείς;

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έχετε τον λόγο,

κύριε Βενιζέλο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θέλω

να ευχαριστήσω θερµά τους Βουλευτές της κοινοβουλευτικής
πλειοψηφίας ΣΥΡΙΖΑ – ΑΝΕΛ, που δεν µε παρέλειψαν από την
υπόθεση «NOVARTIS». 

Χαίροµαι γιατί στην υπόθεση αυτή, που αφορά το Υπουργείο
Υγείας πρωτίστως, βρήκατε µια θέση και για µένα, παρ’ ότι δεν
µπόρεσε ο ένας από τους τρεις ανώνυµους µάρτυρες, που ψέλ-
λισε κάποια στιγµή το όνοµά µου κάπου µέσα στην κατάθεσή
του, να αφηγηθεί για εµένα ειδικά µια σκαµπρόζικη ιστορία που
να έχει ενδιαφέρον, µια ιστορία µε βαλίτσες, τσάντες και φακέ-
λους. Τίποτα από αυτά. Πολύ µίζερη η αναφορά στο όνοµά µου. 

Υποθέτω, λοιπόν, ότι το όνοµά µου µπήκε στη δικογραφία από
συνήθεια. Κάποιοι δεν έχουν βάλει µυαλό από προηγούµενες
προσπάθειες στοχοποίησής µου, ίσως γιατί «µωραίνει Κύριος ον
βούλεται απωλέσαι». Σας ευχαριστώ λοιπόν γιατί µε τον τρόπο
αυτόν µε τοποθετήσατε στην πρώτη γραµµή της µάχης για τη
δηµοκρατία και το κράτος δικαίου. Γιατί αυτό είναι το ζήτηµα,
αυτό διακυβεύεται, οι θεµελιώδεις θεσµοί του πολιτεύµατος, της
κοινοβουλευτικής δηµοκρατίας και του συντεταγµένου κράτους
δικαίου! 

(Χειροκροτήµατα)
Το θεµελιώδες ερώτηµα: Γιατί αυτό γίνεται τώρα; Μήπως

έτυχε να εµφανιστούν τώρα κάποιοι πρόθυµοι µάρτυρες ενώπιον
της εισαγγελέως διαφθοράς και έτσι κατά τη δικονοµία εστάλη
ο φάκελος στη Βουλή, στις αρχές Φεβρουαρίου, την εποµένη
του συλλαλητηρίου; Πολύ καλό για να είναι αληθινό αυτό. 

Την υπόθεση αυτή, την υπόθεση «NOVARTIS», την προαναγ-
γέλλετε και την επωάζετε πολιτικά και δυστυχώς και δικαστικά,
ως Κυβέρνηση, εδώ και ενάµιση χρόνο. Γιατί λοιπόν, µετά από
ενάµιση χρόνο, ξαφνικά υπάρχει αυτή η επιτάχυνση; Γιατί γίνεται
αυτό τώρα; Αυτό γίνεται τώρα γιατί ο ριζοσπαστισµός σας στα
θέµατα της οικονοµίας εξατµίστηκε. Μεταµορφώθηκε σε ταπεινή
υποχωρητικότητα. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ)

Από εκφραστές του αντισυστηµικού εθνικολαϊκισµού, γίνατε
τα καλύτερα delivery boy που εκλιπαρούν για τους επαίνους των
Ευρωπαίων εταίρων και του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου.
Στην οικονοµία γλύφετε εκεί που φτύνατε, αλλά δυστυχώς χωρίς
αποτέλεσµα. Γιατί το αφήγηµα της καθαρής εξόδου από το δικό
σας µνηµόνιο, το τρίτο, δεν προκύπτει. Προσκρούει στις αγορές
όπως δείχνει η καµπύλη του επταετούς οµολόγου. 

Πληθαίνουν οι προειδοποιήσεις ότι δεν υπάρχει καθαρή έξο-
δος και είναι επικίνδυνη, όπως σήµερα από τον Πρόεδρο του Eu-
rogroup, τον κ. Σεντένο απαντώντας σε Ευρωβουλευτή στο Ευ-
ρωκοινοβούλιο, την κ. Λαγκάρντ, τον κ. Ρένγκλινγκ, τον κ. Ντρά-
γκι προχθές στον κ. Τσακαλώτο. 

Θυµάστε ότι εγώ, πριν από όλους τους θεσµικούς υπευθύ-
νους, σας είπα «πάρτε την προληπτική γραµµή όπως εµείς τον
Νοέµβριο του 2014 εδώ, στη συζήτηση του προϋπολογισµού»;
Θυµάστε την επηρµένη, ανεπίγνωστη απάντηση του κ. Τσακαλώ-
του; Όπως κάποτε, το 2015 πήγα στην τηλεόραση το περιβόητο
e-mail Χαρδούβελη και είπα «κρατήστε το, θα δείτε ότι είναι παι-
δική χαρά σε σχέση µε το µνηµόνιο Τσίπρα - Καµµένου που έρ-
χεται», έτσι σας το είπα και σας το ξαναλέω για την προληπτική
πιστωτική γραµµή. 

Δεν πήρατε το µήνυµα προχθές από το Eurogroup που καθυ-
στέρησε τη δόση; Κάτι σας λέει αυτό. Δεν γίνεται για λόγους τυ-
πικούς. Άρα, πάµε στο πεδίο της εξωτερικής πολιτικής και της
αµυντικής πολιτικής. 

Πήγατε να παίξετε µε το ονοµατολογικό όχι αναζητώντας

πραγµατική συναίνεση. Είδατε τι υπεύθυνη στάση εγώ τηρώ στο
θέµα αυτό, αλλά εσείς δεν αναζητείτε ούτε υπευθυνότητα ούτε
συναίνεση. Θέλατε να φέρετε σε δύσκολη θέση την Αξιωµατική
Αντιπολίτευση προκειµένου να συγκαλύψετε τις ενδοκυβερνητι-
κές διαφωνίες στο ζήτηµα του ονόµατος. Δεν το πετύχατε. 

Και ξαφνικά άνοιξαν όλα τα µέτωπα στην εξωτερική πολιτική
µε τον χειρότερο τρόπο. Τα Ίµια ΙΙ είναι, δυστυχώς -το υπογραµ-
µίζω- πολύ χειρότερα από τα Ίµια Ι, γιατί τώρα γνωρίζαµε τα
πάντα, δεν βρεθήκαµε προ εκπλήξεως. Είναι η πρώτη φορά στα
δεκαπέντε χρόνια της διακυβέρνησης Ερντογάν που έχουµε
θερµό επεισόδιο και δυστυχώς, διολίσθηση στα µεγάλα θέµατα
εθνικού συµφέροντος, γιατί επανέφεραν τη θεωρία των γκρίζων
ζωνών επαυξηµένη ως θεωρία τουρκοποίησης των Ιµίων, βε-
βαίως χωρίς καµµία θεµελίωση στο Διεθνές Δίκαιο.

Βεβαίως, αδικοπρακτούν, αλλά αυτή είναι δυστυχώς η πραγ-
µατικότητα που θίγει τα συµφέροντα της χώρας λόγω ανεπάρ-
κειας των κυβερνώντων και λόγω της διάθεσής τους να παίζουν
εν ου παικτοίς µε θέµατα οικονοµίας και εξωτερικής πολιτικής.

Στην Κύπρο ποια είναι η πολιτική; Τι γίνεται µε το γεωτρύπανο;
Τι γίνεται µε την ΑΟΖ; Είναι ζητήµατα τα οποία, βεβαίως, οφεί-
λονται στην τουρκική προκλητικότητα και δίνουµε απαντήσεις
νοµικές, αλλά δηµιουργούνται καταστάσεις πραγµατικές, δυστυ-
χώς, για τον ελληνισµό. Και έπεται η Αλβανία για την οποία δεν
θέλω να σχολιάσω. Έχω αφήσει παρακαταθήκη στο Υπουργείο
Εξωτερικών την προετοιµασία που κάναµε µε την οριοθέτηση θα-
λασσίων ζωνών.

Τι γίνεται, λοιπόν, όταν συµβαίνουν όλα αυτά; Η Κυβέρνηση
αναζητάει την εύκολη διαφυγή, που είναι ο εκβιασµός των θε-
σµών. Αυτή, όµως, η διαφυγή είναι η πιο ανεύθυνη και η πιο επι-
κίνδυνη.

Στη δικαιοσύνη, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έχει δηµιουργη-
θεί ζοφερή κατάσταση. Θίγεται όχι µόνο η εξωτερική ανεξαρτη-
σία µε κυβερνητικές παρεµβάσεις, αλλά κυρίως η εσωτερική
ανεξαρτησία της δικαιοσύνης. Οι δικαστές και οι εισαγγελείς που
υπάγονται σε σύστηµα ιεραρχικής εξάρτησης, όταν δεν ασκούν
δικαιοδοτικά καθήκοντα, βρίσκονται υπό στενή παρακολούθηση.
Ασκούνται συνεχώς πειθαρχικές και ποινικές διώξεις κατά δικα-
στών και εισαγγελέων, όταν η δικανική τους κρίση δεν αρέσει.

Είναι χαρακτηριστικό αυτό το οποίο συµβαίνει µε τις συνεχείς
παρεµβάσεις της Διευθύντριας του Νοµικού Γραφείου του Πρω-
θυπουργού, η οποία, εκµεταλλευόµενη την παλαιά δικαστική της
ιδιότητα, ενώ είναι όργανο της διοίκησης, όργανο κυβερνητικό,
πιέζει τους εφέτες να µην ασκήσουν την αρµοδιότητα που έχουν
κατά το άρθρο 29 του Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας να ζητήσουν
σύγκληση της Ολοµέλειας εν συµβουλίω για να αναθέσουν υπο-
θέσεις µείζονος ενδιαφέροντος σε πεπειραµένο εφέτη ανακριτή,
όπως έχει γίνει δεκάδες φορές στο παρελθόν.

Η Ένωση Δικαστών και Εισαγγελέων καταγγέλλει µε σηµερινή
ανακοίνωσή της τη Διευθύντρια του Νοµικού Γραφείου του Πρω-
θυπουργού και όλα αυτά τα µεταφέρει ο ανεπίσηµος εκπρόσω-
πος Τύπου άλλοτε της Κυβέρνησης και άλλοτε κύκλων της
εισαγγελίας, ο κ. Βαξεβάνης.

Θα καταθέσω τις δηλώσεις που παραβιάζουν τη διάκριση των
εξουσιών, της κ. Θάνου, τα σχετικά tweets στα µέσα κοινωνικής
δικτύωσης του κ. Βαξεβάνη, τη σηµερινή ανακοίνωση, θεσµικά
βαρυσήµαντη, της Ένωσης Δικαστών και Εισαγγελέων.

Στέλνω από το Βήµα της Βουλής µήνυµα ανεξαρτησίας και
αξιοπρέπειας στη συντριπτική πλειονότητα των έντιµων και αδέ-
καστων Ελλήνων και Ελληνίδων δικαστών και εισαγγελέων και
τους ζητώ στο όνοµα του δικαίου να σταθούν όρθιοι, να αντιστα-
θούν σε αυτή την κραυγαλέα προσβολή της δικαστικής ανεξαρ-
τησίας.

(Χειροκροτήµατα)
Το βαθύ κράτος µετά από πολλές δεκαετίες στεγάζεται και

πάλι στη δικαιοσύνη. Το φάντασµα του Κόλλια ζωντανεύει και
αυτό το έχει αναλάβει υπεργολαβικό συνεργείο της τρίτης συνι-
στώσας της Κυβέρνησης.

Στην υπόθεση «NOVARTIS» εφαρµόζετε απλούς προπαγανδι-
στικούς µηχανισµούς επί ενός υπαρκτού ιατροφαρµακευτικού
σκανδάλου διεθνών διαστάσεων που ερευνάται σε πολλές χώρες
επί πολλά χρόνια. Εναποθέτετε µια εγχώρια πολιτική σκευωρία

5314 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



που δεν έχει όµοιά της σε καµµία άλλη χώρα που ερευνά ζήτηµα
«NOVARTIS». Πουθενά αλλού δεν υπήρξε εµπλοκή πολιτικών
προσώπων και ερευνούν δικαστικές αρχές δεκάδων χωρών. Τι
διαφορετικό υπάρχει στην Ελλάδα; Το ζήτηµα είναι η επιχειρη-
µατική σύγκρουση µεταξύ µιας γερµανοελβετικής εταιρείας και
των αµερικανικών εταιρειών φαρµάκου, όπως έχει γίνει µε τη
σύγκρουση αυτή σε άλλους τοµείς, όπως στον τοµέα των τηλε-
πικοινωνιών, στον τοµέα της άµυνας ή των αυτοκινήτων µε την
υπόθεση της «VOLKSWAGEN».

Και φτάσατε να κάνετε την επιλογή των προσώπων-στόχων:
Αντώνης Σαµαράς, Ευάγγελος Βενιζέλος, η Κυβέρνηση Σαµαρά
- Βενιζέλου, οι βασικοί αντίπαλοι βεβαίως, γιατί προσχωρήσατε
στη γραµµή µας και αυτό δεν το αντέχετε. Δεν µπορείτε να το
δικαιολογήσετε στο ακροατήριό σας. 

Δεν αναφέροµαι στον Αντώνη Σαµαρά, θα το κάνει ο ίδιος.
Όµως, εγώ είµαι κάρφος στον οφθαλµό σας, γιατί έχω δώσει µια
ιστορική µάχη για τον τόπο, γιατί ο λόγος µου είναι θεσµικός,
γιατί επαληθεύονται οι θέσεις µου και –δυστυχώς- οι προειδο-
ποιήσεις µου και γιατί έχω το θάρρος να διατυπώνω τον λόγο
της αλήθειας, ακόµα κι όταν αυτό συµφέρει την Κυβέρνηση, γιατί
για µένα προέχει το συµφέρον του έθνους µου. 

Ο Παναγιώτης Πικραµµένος αναρωτήθηκε συγκινηµένος γιατί
στοχοποιήθηκε. Διότι εκφράζει στη δικαιοσύνη µια άλλη άποψη
αξιοπρέπειας, ορθού λόγου και αντίστασης.

(Χειροκροτήµατα)
Ο Ιωάννης Στουρνάρας, διότι έχετε φαγωθεί να τον διώξετε

από Διοικητή της Τράπεζας της Ελλάδος. 
Ο Δηµήτρης Αβραµόπουλος, διότι θα ήταν πάρα πολύ χρήσιµο

να αφήσει κενή τη θέση του Επιτρόπου, ώστε να αφήσετε παρα-
καταθήκη έναν Επίτροπο από το κόµµα σας, όταν φύγετε. 

Και έχουµε τον Αντιπρόεδρο της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης,
τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του δεύτερου κόµµατος της
Αντιπολίτευσης, της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης και τρεις
ακόµα πρώην Υπουργούς. Έχουµε τσουβάλιασµα περιόδων
εκτροχιασµού της φαρµακευτικής δαπάνης και συγκράτησης της
φαρµακευτικής δαπάνης. 

(Χειροκροτήµατα)
Και επειδή εγώ έζησα τι σηµαίνει να παραλαµβάνεις το 2009

τη φαρµακευτική δαπάνη αυξηµένη κατά 160% και τη δηµόσια
δαπάνη υγείας αυξηµένη κατά 70% και είχα συνεχή παρουσία
από τον Οκτώβριο του 2009 έως τον Ιανουάριο του 2015, το
ξέρω καλύτερα από κάθε άλλον. 

Όµως, οι επιλογές προσώπων είναι ένα ζήτηµα. Οι παραλεί-
ψεις προσώπων είναι ένα άλλο εξίσου µεγάλο ζήτηµα. Είναι όλοι
οι Πρωθυπουργοί της περιόδου; Είναι όλοι οι Υπουργοί; Είναι
όλοι οι αρµόδιοι Υπουργοί, ανεξαρτήτως το πού ήταν η αρµοδιό-
τητα κατά καιρούς; 

(Χειροκροτήµατα)
Ο πολιτικός στόχος είναι προφανής: Ως προς τη Νέα Δηµο-

κρατία, διεµβολισµός της µετά την αποτυχία του σχεδίου διεµ-
βολισµού µέσω του ονοµατολογικού της πρώην Γιουγκοσλα-
βικής Δηµοκρατίας της Μακεδονίας. 

Στη Δηµοκρατική Συµπαράταξη, στόχευση εκείνων των προ-
σώπων που αποκλείουν το φλερτ µε τον ΣΥΡΙΖΑ. Αυτή είναι η
πραγµατικότητα. Έχετε προαναγγείλει την υπόθεση «NOVAR-
TIS» εδώ και δεκατέσσερις µήνες και την κυοφορείτε πολιτικά.
Την επωάζετε. 

Έχετε κάνει σωρεία δηλώσεων που συνιστούν –το λέω πολύ
ευγενικά- αντιποίηση εισαγγελικής εξουσίας. Ο κ. Τσίπρας εξαγ-
γέλλει την υπόθεση «NOVARTIS» µιλώντας στη Βουλή την 1η Φε-
βρουαρίου 2017. 

Θα σας καταθέσω το σχετικό. 
Ο κ. Λάππας, εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ στα θέµατα δικαιοσύ-

νης και κράτους δικαίου και εγκρατής νοµικός, στην ίδια συνε-
δρίαση, την 1η Φεβρουαρίου, προαναγγέλλει «τα πουλάκια που
θα κελαηδήσουν» στη «NOVARTIS». 

Θα καταθέσω τα Πρακτικά της 1ης Φεβρουαρίου 2017.
Ο κ. Πολάκης αµέσως µετά, σε συνέντευξη που δίνει και η

οποία αναπαράγεται φυσικά στο «DOCUMENTO» στις 8 Ιανουα-
ρίου του 2017, λίγες ηµέρες αργότερα, µιλάει για τα συστατικά
του µαύρου χρήµατος και τις ευθύνες των πολιτικών ηγεσιών του

Υπουργείου Υγείας. 
Θα καταθέσω το σχετικό.
Το δε «DOCUMENTO», το οποίο ξέρετε ποιος εξέδωσε την πε-

ρίοδο των τηλεοπτικών αδειών και ποιος το διευθύνει, αρχίζει τις
επιθέσεις, 8-1-2017 «Πρώην Πρωθυπουργός στο Novartis-gate».
Στις 8 Ιανουαρίου 2017.

Θα καταθέσω το σχετικό.
Την επόµενη εβδοµάδα, στις 15 Ιανουαρίου 2017, Novartis-

gate, φωτογραφία ο κ. Αβραµόπουλος, «Η Νέα Δηµοκρατία
µέγας χορηγός µε 200 εκατοµµύρια».

Θα καταθέσω το σχετικό.
Και λίγο αργότερα, στις 12 Μαρτίου του 2017, πάλι: «Ο τηλε-

πλασιέ Άδωνις και ο κονφερασιέ Ευαγγελάτος». 
Θα καταθέσω το σχετικό.
Και έτσι αρχίζει η σκηνογραφία των προστατευοµένων µαρτύ-

ρων, µια διάταξη που εφαρµόζεται σπάνια, µια διάταξη που
εφαρµόστηκε για τη δίκη της Χρυσής Αυγής. Πόθεν την εµπνεύ-
στηκαν οι σχεδιαστές της υπόθεσης αυτής; Από το FBI. Σου λέει
το έβγαλε το FBI, ας το κάνουµε και εµείς, να εµφανιστούµε ότι
είµαστε εκσυγχρονισµένοι. 

(Χειροκροτήµατα)
Όµως, προφανώς δεν ταυτίζονται οι µάρτυρες των αµερικανι-

κών αρχών µε τους τρεις ανώνυµους µάρτυρες. Έχει ειπωθεί σε
όλους τους τόνους από τον δικηγόρο των µαρτύρων της Αµερι-
κής. Σας θυµίζω ότι στα έγγραφα που προκάλεσε παρανόµως η
κ. Τουλουπάκη από τις αµερικανικές αρχές δεν υπάρχει καµµία
αναφορά στα πολιτικά πρόσωπα για εµένα, τον κ. Πικραµµένο
και τον κ. Κουτρουµάνη, ούτε καν στο διαβιβαστικό επί της ου-
σίας για κανέναν. Και για τα µη πολιτικά πρόσωπα δεν υπάρχει
ούτε καν στο διαβιβαστικό αναφορά για τον κ. Λιτζέρη, προφα-
νώς ούτε επί της ουσίας. Άρα, έχει πολύ µεγάλη σηµασία να
δούµε τι συνέβη.

Αυτό που συνέβη τον Μάρτιο του 2017 ήταν η παραίτηση Ράι-
κου. Η παραίτηση Ράικου συνέβη όπως την παρουσίασε ο κ. Πα-
παγγελόπουλος στην οµιλία του; Όχι βεβαίως. Η κ. Ράικου
παραιτήθηκε πιεζόµενη από δηµοσίευµα της εφηµερίδας «DOC-
UMENTO», γιατί εµφανίσθηκε κατηγορουµένη από ανακρίτρια,
πρόεδρο πρωτοδικών, ότι παρέλειψε να διαβιβάσει έγγραφα που
αφορούσαν υποθέσεις Παπαντωνίου και Λιακουνάκου. Διαµαρ-
τυρήθηκε εντόνως για να µην πάει ως πρόβατον επί σφαγήν. Αν-
τέδρασε η εφηµερίδα. Ιδού το πρωτοσέλιδο: «Η Ράικου ξέχασε
στοιχεία για Γιάννο και Λιακουνάκο». Θα καταθέσω το σχετικό.

Πανηγυρίζει το «DOCUMENTO», δηλαδή η εφηµερίς της Κυ-
βερνήσεως, «Παραιτήθηκε η εισαγγελέα διαφθοράς Ελένη Ράι-
κου».

Θα καταθέσω το σχετικό.
Απαντάει η εφηµερίς της Κυβερνήσεως στην Ελένη Ράικου.

Σφοδρή επίθεση Κοντονή, του Υπουργού Δικαιοσύνης, προσω-
πικά στην Εισαγγελέα Διαφθοράς που παραιτείται, την κ. Ράικου.

Θα καταθέσω τις δηλώσεις του κ. Κοντονή και τη θριαµβολο-
γία της εφηµερίδας της Κυβερνήσεως. Θα καταθέσω και την εκ-
δοχή της «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗΣ».

Και συνεχίζει το «Documento» τις επιθέσεις µε νέο πρωτοσέ-
λιδο: Διαφθορά πέντε αστέρων µε συντονίστρια την κ. Ράικου,
την Εισαγγελέα Διαφθοράς, η οποία επιστεγάζει και συντονίζει
τις υποθέσεις Παπαντωνίου, Λιακουνάκου, Βγενόπουλου, Στουρ-
νάρα και «Κοριόπολις».

Θα καταθέσω το σχετικό.
Πάµε και στα υπόλοιπα τώρα. Ενώ όλα αυτά συµβαίνουν µέχρι

τον Μάρτιο του 2017, µετά άκρα του τάφου σιωπή, ψελλίσµατα! 
Και ξαφνικά, πυρετός. Από πότε; Από τις 6 Νοεµβρίου του

2017. Από την περίοδο εκείνη έχουµε µια εντυπωσιακή µεθοδο-
λογία κατάθεσης. Καταθέτουν οι µάρτυρες από τις 6 Νοεµβρίου
µέχρι τις 4 Φεβρουαρίου. Και σας έχω εδώ δύο χαρακτηριστι-
κούς πίνακες, απολύτως διδακτικούς. Ο ένας πίνακας αποτυπώ-
νει τις ηµέρες, τις ώρες, τη διάρκεια κατάθεσης και την έκταση
σελίδων κατάθεσης κάθε µάρτυρα από τους τρεις. Πέντε ώρες
στο εισαγγελικό γραφείο, µιάµιση σελίδα κατάθεση. Τέσσερις
ώρες στο εισαγγελικό γραφείο, δύο σελίδες κατάθεση. Κάπου
αλλού, τρεις ώρες στο εισαγγελικό γραφείο, έντεκα σελίδες κα-
τάθεση, µε άλλη γραµµατοσειρά. Θα καταθέσω τρεις πίνακες για
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να δείτε τα παράδοξα της δικονοµικής µεθόδευσης. Μέρες, δια-
κοπές, ώρες, διάρκεια, έκταση κατάθεσης. Παράβαση του Κώ-
δικα Ποινικής Δικονοµίας, των άρθρων 224 έως 226, κραυγαλέα.

Ο άλλος πίνακας, όµως, είναι ακόµη καλύτερος.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, κύριε Βενιζέλο,

πόση ώρα θέλετε για να ολοκληρώσετε;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Όση ώρα και ο κ. Πολάκης. Τον δι-

πλάσιο χρόνο.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Όχι, όχι. Ένα λεπτό ακόµα.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Όλοι µίλησαν τον διπλάσιο χρόνο.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ο Πολάκης µίλησε είκοσι

πέντε λεπτά από δέκα που είχε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, µην παρεµβαί-

νετε από κάτω. Εγώ προεδρεύω. Σας παρακαλώ, κύριε Γεωρ-
γιάδη. Εγώ προεδρεύω.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν θα αργήσω.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ πολύ. Στα

τριάντα λεπτά θα σας διακόψω.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, αφήστε να προχω-

ρήσω.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας παρακαλώ, να συνεν-

νοηθούµε. Θα σας αφήσω και θα σας διακόψω στα τριάντα
λεπτά.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Εδώ, λοιπόν, προκύπτει ότι έχουν
κατατεθεί ονόµατα πολιτικών προσώπων, όλα µέχρι τις 5 Ιανουα-
ρίου. Συµπτωµατικώς το δικό µου προστίθεται µετά, στις 15 Ια-
νουαρίου. 

Θα καταθέσω και αυτόν τον κατάλογο. Είναι ενδεικτικό της κα-
θυστέρησης αποστολής του φακέλου στη Βουλή, όπως επιτάσ-
σει το Σύνταγµα και ο νόµος. 

Η διαβίβαση, λοιπόν, γίνεται αφού το «DOCUMENTO», το
οποίο θα καταθέσω, την Κυριακή 4 Φεβρουαρίου -δηλαδή έχει
τυπωθεί από την Παρασκευή 2 Φεβρουαρίου- εξαγγέλλει όλο το
περιεχόµενο της δικογραφίας, ακόµα και αυτό που ολοκληρώνε-
ται ανήµερα την Κυριακή 4 Φεβρουαρίου.

(Χειροκροτήµατα)
Ανήµερα τη Δευτέρα 5 Φεβρουαρίου η εισαγγελία διαφθοράς

διοργανώνει κοπή βασιλόπιτας, το µεσηµέρι, µε προσκεκληµένο
τον κ. Παπαγγελόπουλο και την κ. Θάνου µόνο. Όχι την Εισαγ-
γελέα του Αρείου Πάγου, όχι τον Προϊστάµενο της Εισαγγελίας
Εφετών. Την ίδια µέρα ο κ. Τζανακόπουλος δεν µπόρεσε να πάει
στην κοπή, διότι ήταν στην εισαγγελία του Αρείου Πάγου και δή-
λωσε ότι πήγε για να ενηµερωθεί για τη δικογραφία. Με ποια αρ-
µοδιότητα και ποια νοµική βάση; Θα το καταθέσω και αυτό.

Είναι γνωστό ότι ο κ. Κοντονής και ο κ. Παπαγγελόπουλος
έχουν µελετήσει και αξιολογήσει τη δικογραφία, παραβιάζοντας
τον νόµο, τη διάκριση εξουσιών και την ανεξαρτησία της δικαιο-
σύνης. Θα καταθέσω τις δηλώσεις. 

Και µετά, ο κ. Πολάκης βεβαίως, εµφανίζεται στον «ΑΝΤ-1» και
λέει «τους ξέρουµε τους µάρτυρες, τους πιάσαµε µε πολλά
λεφτά και κελάηδησαν». Τους ξέρει τους µάρτυρες, εµείς δεν
τους ξέρουµε. Θα καταθέσω και αυτό το σχετικό.

Πρόκειται, λοιπόν, για νέο κύµα αντιποίησης εισαγγελικών αρ-
µοδιοτήτων; Το λέω πολύ ήπια. Θα σας πω τι σηµαίνει αντιποί-
ηση. Και εκεί έρχεται ο Μάξιµος Σαράφης, ένας από τους
µάρτυρες, και λέει «παρεµπιπτόντως, τον Μάρτιο του 2012 σε
ένα έγγραφο της «NOVARTIS» προβλέπονται και 20 χιλιάδες για
το Υπουργείο Οικονοµικών, για τον κ. Πλασκοβίτη, Γενικό Γραµ-
µατέα και τον κ. Βενιζέλο, για να προωθηθούν οι σκοποί της εται-
ρείας σε σχέση µε το reinvestment list», δηλαδή µε τη λίστα
αποζηµιωµένων φαρµάκων, µε την οποία δεν έχει καµµία σχέση
το Υπουργείο Οικονοµικών. Απολύτως καµµία.

Ο µάρτυρας καταθέτει και διαβάζει ένα φυλλάδιο –όχι έγ-
γραφο- σελιδοποιηµένο, ευρείας κυκλοφορίας. Ξέρετε τι ηµερο-
µηνία έχει; Μάιος του 2012. Τον Μάιο του 2012 εγώ δεν είµαι
Υπουργός Οικονοµικών. Έχω παραιτηθεί στις 21 Μαρτίου του
2012. Αυτό είναι το στοιχείο της δικογραφίας, 20.000 για market
access στα θέµατα Υπουργείου Οικονοµικών σε περίοδο που
εγώ δεν είµαι Υπουργός Οικονοµικών και για θέµατα άσχετα µε
την αρµοδιότητα του Υπουργείου Οικονοµικών. Θα καταθέσω το

σχετικό φυλλάδιο. 
Μετά από δύο µέρες λέει: «Ξέρετε, µου έχει πει ο Φρουζής ότι

τον κ. Λιντζέρη στον ΕΟΦ τον διόρισε ο κ. Βενιζέλος. Τον διόρισε
ο Υπουργός Υγείας µε έγκριση ευρυτάτης πλειοψηφίας από την
Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων της Βουλής, µε ένα µεγάλο
µέρος της Αντιπολίτευσης να συµφωνεί. Μου είπε ο Φρουζής ότι
ακούει στην αγορά ότι ο Λιντζέρης είναι ταµίας του Βενιζέλου
στα θέµατα υγείας». 

Ξέρετε για ποια περίοδο µιλάµε; Την περίοδο που εγώ έχω πε-
ρικόψει από τα οµόλογα που είχαν πάρει έναντι χρεών του δη-
µοσίου οι φαρµακευτικές εταιρείες το 53,3%, δηλαδή τους είχα
περικόψει 2,3 δισεκατοµµύρια ευρώ, σε καθαρή αξία 4 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ. Αυτοί είχαν σκυλιάσει εναντίον µου. Είχαν προ-
σφύγει στο Συµβούλιο της Επικρατείας. Είχαν κάνει φασαρία σε
όλα τα µέσα ενηµέρωσης. Μετά το Συµβούλιο της Επικρατείας,
όπου η απόφαση εκδόθηκε το 2015, προσέφυγαν στο Στρα-
σβούργο, εναντίον των πράξεων µου, στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο
Δικαιωµάτων του Ανθρώπου και η απόφαση βγήκε στις 9 Φε-
βρουαρίου.

Θα καταθέσω τα δηµοσιεύµατα της εποχής για το µένος των
φαρµακευτικών εταιρειών εναντίον µου. Θα µου έδιναν και
πουρµπουάρ, γιατί τους έκοψα 2,5 δισεκατοµµύρια ευρώ εφά-
παξ!

(Χειροκροτήµατα)
Θα καταθέσω την απόφαση της 9ης Φεβρουαρίου του 2018 του

Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου Δικαιωµάτων του Ανθρώπου για ορι-
σµένες από τις φαρµακευτικές εταιρείες, όσες από αυτές πήγαν
άνευ λόγου. Και έλαβα ένα µάθηµα. Εδώ καταγράφεται και όλη
η νοµική ιστορία. Θα καταθέσω το σχετικό έγγραφο. 

Μέχρι και ο ίδιος ο Φρουζής αντιδρά επί του θέµατος. Δίνει
κάτι συνεντεύξεις και λέει στον κ. Τέλογλου στην «ΚΑΘΗΜΕ-
ΡΙΝΗ», στις 12 Φεβρουαρίου: «Καλά όσα µου λένε. Τον κ. Βενι-
ζέλο δεν τον έχω δει ποτέ. Τον Βενιζέλο, τον Πικραµµένο και τον
Αβραµόπουλο». Πάντως εµένα προφανώς δεν µε είχε δει. Θα κα-
ταθέσω το σχετικό έγγραφο. 

Για τους λόγους αυτούς, λοιπόν, αναγκάστηκα να καταθέσω
έγκληση και µήνυση για ψευδορκία, συκοφαντική δυσφήµιση, κα-
τάχρηση εξουσίας και γιατί υπάρχει το αδίκηµα -που θα το πω
περιγραφικά- σφετερισµός της ιδιότητας του κρατικού οργάνου
για να αλλοιωθούν θεµελιώδεις θεσµοί του πολιτεύµατος, όπως
η διάκριση εξουσιών και η ανεξαρτησία της δικαιοσύνης. Θα σας
καταθέσω τη µήνυση.

Οι δικονοµικές παρεµβάσεις δεν χρειάζεται να ειπωθούν.
Απλώς λέω ότι πέραν των τηλεφωνικών επικοινωνιών µε τον
κύριο Παπαγγελόπουλο -έθεσε το θέµα ο κ. Αθανασίου-, η εφη-
µερίδα «ΦΙΛΕΛΕΥΘΕΡΟΣ» στις 7 Φεβρουαρίου γράφει ότι
υπήρξε και επίσκεψη της κ. Τουλουπάκη στο Μέγαρο Μαξίµου.
Θα σας καταθέσω την εφηµερίδα. 

Το θέµα των ανωνύµων µαρτύρων έχει φύγει από αυτούς. Βα-
ραίνει τη δικαιοσύνη στο υψηλότερο επίπεδο. Είδατε χθες την
ανακοίνωση του αντεισαγγελέα του Αρείου Πάγου. Εκ των υστέ-
ρων τους χαρακτήρισαν «µάρτυρες δηµοσίου συµφέροντος».
Πρέπει να δούµε την αιτιολογία, γιατί έστω και εκ των υστέρων,
πρέπει να τεκµηριώνεται ότι δεν έχουν εµπλοκή στις ερευνώµε-
νες πράξεις και δεν έχουν ίδιον όφελος. Όµως, στις 9 Φεβρουα-
ρίου, έχει αρµοδιότητα ο εισαγγελέας διαφθοράς και ο εισαγ-
γελέας του Αρείου Πάγου; Όχι βέβαια, διότι η δικογραφία έχει
διαβιβαστεί στη Βουλή και ο µόνος αρµόδιος εισαγγελέας είναι
η Βουλή. Εξεδόθη η πράξη παρανόµως µε πλήρη έλλειψη δικαιο-
δοσίας. Εκ των υστέρων, δεν θεραπεύεται η απόλυτη ακυρότητα.
Ξέρετε τι σηµαίνει απόλυτη ακυρότητα της προδικασίας; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Βενιζέλο, παρακαλώ
τι ώρα θα τελειώσουµε; 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Θα σας καταθέσω την ανακοίνωση
του αντιεισαγγελέα, καθώς και τη δήλωσή µου που έκανα µε όλα
τα νοµικά θέµατα. Όσοι είναι ρέκτες και θέλουν να ελέγξουν δι-
κονοµικά τα ζητήµατα, µπορούν να τη διαβάσουν.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε συνάδελφε, παρα-
καλώ.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Θα τελειώσω σύντοµα, κύριε Πρό-
εδρε.
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Πόσο σύντοµα; 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Σε πέντε λεπτά.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Πέντε λεπτά είναι πολλά,

κύριε Βενιζέλο. Δύο λεπτά, αν θέλετε.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, εδώ παίζεται η τιµή

µας. Σας παρακαλώ πολύ!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κοιτάξτε, η τιµή σε χρόνο

έχει πάντοτε τιµή όταν είναι…
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Η τιµή, τιµή δεν έχει! 
Αφήστε µε, κύριε Πρόεδρε.
(Θόρυβος – διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής

Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ) 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας παρακαλώ!
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Εµείς σας παρακα-

λούµε!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Η οικονοµία όλης της συ-

ζήτησης απαιτεί ορισµένη πειθαρχία. Ορισµένη πειθαρχία!
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Μη µε διακόπτετε. Και κακώς βρί-

σκεστε στην έδρα τώρα!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Βενιζέλο, σας παρα-

καλώ!
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Μη µε διακόπτετε! Δεν είναι σεβα-

σµός αυτός!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Πού ήσασταν κύριε Πρόεδρε, όταν µι-

λούσαν είκοσι πέντε λεπτά; 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Αµυρά, σας παρα-

καλώ!
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Μη µε διακόπτετε και κακώς βρί-

σκεστε στην έδρα τώρα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Και ο κ. Γεωργιάδης µί-

λησε, επίσης, τριάντα πέντε λεπτά και ο κ. Πολάκης κακώς µί-
λησε τόσο όσο µίλησε. 

Σας παρακαλώ! 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Άλλο να µιλήσεις είκοσι πέντε λεπτά από

τα δέκα που έχεις και άλλο είκοσι πέντε από τα είκοσι!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Αµυρά, ο κ. Βενιζέ-

λος ειδικά είναι ο µόνος στην Αίθουσα που δεν έχει ανάγκη κα-
νέναν δικηγόρο. Να συνεννοούµαστε!

Σας παρακαλώ πολύ! Όµως, ασυδοσία δεν είναι σωστό να
απαιτεί κανείς!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ίδια µέτρα για όλους, κύριε Πρόεδρε και
όχι ασυδοσία!

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας παρακαλώ πολύ!
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου χαλάτε τον

ειρµό, παρακαλώ.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας χαλάω τον ειρµό κι

εσείς χαλάτε τη διαδικασία. Με συγχωρείτε πάρα πολύ.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Εγώ χαλάω τη διαδικασία την οποία

αφήσατε να ξεχειλώσει µε τους Υπουργούς;
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Τι λέτε τώρα;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Σας παρακαλώ!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ποιοι Υπουργοί ξεχείλωσαν

τη διαδικασία; 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Δείτε του χρόνους των Υπουργών.

Δείτε τους χρόνους!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Εσείς δεν τους έχετε δει,

κύριε Βενιζέλο; 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Ακούστε: Στις 9 Φεβρουαρίου είχα

στείλει εγώ επιστολή στον κ. Βούτση και του ζητούσα την εισαγ-
γελική πράξη χαρακτηρισµού των µαρτύρων ως δηµοσίου συµ-
φέροντος γιατί δεν υπήρχε. Διάβασαν την επιστολή και πήγαν
και κάνανε την αποκοτιά να βγάλουν την πράξη. Θα σας κατα-
θέσω την επιστολή. 

Προσέξτε τώρα έχω δύο µόνο επιχειρήµατα. Ακούστε: Το θέµα
των µαρτύρων είναι τίποτα µπροστά στο colpo grosso της επι-
τροπής. Λέει ο κ. Παρασκευόπουλος, καθηγητής του Ποινικού
Δικαίου και εισηγητής, σήµερα το πρωί: «Τι θα κάνει η Βουλή σή-
µερα; Κάνει ό,τι λέει το Σύνταγµα». Προσέξτε. «Φέρνει το θέµα
στην Ολοµέλεια και προτείνει τη σύσταση προκαταρκτικής επι-
τροπής για να εξεταστεί εάν συντρέχει αρµοδιότητα δική της,

οπότε έχουµε εξάλειψη, δηλαδή παραγραφή ή αν δεν συντρέχει,
οπότε οι υποθέσεις θα δικαστούν από κοινό δικαστήριο». 

Άρα, η προκαταρκτική επιτροπή δεν πρόκειται να διερευνήσει
τίποτα επί της ουσίας. Δεν θα καλέσει τους µάρτυρες για να µην
υποστούν bullying. Άρα, το τέλειο έγκληµα. Λένε: «Έχουµε µια
δικογραφία. Η απιστία, που είναι το ατιµωτικό αδίκηµα, η βλάβη
του δηµοσίου, έχει παραγραφεί για όλους και τον κ. Κουρουµ-
πλή. Οι δωροδοκίες; Θα δούµε αν είναι κατά την άσκηση των κα-
θηκόντων ή σε σχέση µε τα καθήκοντα. Αν είναι κατά τα καθή-
κοντα, έχουν παραγραφεί. Αν είναι απλώς σε σχέση, πάνε στη
δικαιοσύνη». Δηλαδή, ο απόλυτος κυνισµός! 

Αυτό, ξέρετε, παραβιάζει πλήρως τη νοµολογία, την πρό-
σφατη. Έχει πει και το Συµβούλιο του Ειδικού Δικαστηρίου του
άρθρου 86 µε το βούλευµα 1 του 2011 ότι και η δωροδοκία φυ-
σικά παραγράφεται και το Εφετείο Αθηνών σε Συµβούλιο µε το
1440 του 2010 βούλευµά του. Η νοµολογία είναι δεδοµένη, γι’
αυτό και η δικαιοσύνη έστειλε τον φάκελο. Εµείς δεν θέλουµε
παραγραφή, όµως. Θέλουµε έρευνα επί της ουσίας και για την
απιστία και για τη δωροδοκία!

(Χειροκροτήµατα)
Δεν θέλουµε κόλπο. Δεν θέλουµε να γίνει µια επιτροπή για να

κάνει µια νοµική συζήτηση και να πει «τα άλλα έχουν παραγρα-
φεί, για κάποια άλλα πάτε στη δικαιοσύνη». 

Η δικαιοσύνη θα πει: «Εγώ, µε βάση τη νοµολογία και τη θεω-
ρία, δεν έχω αρµοδιότητα». Άρα, τελείωσε η υπόθεση. Λάσπη,
γκρίζα ζώνη και όλα καλά, φίλοι είµαστε. Υπάρχει µεγαλύτερη
αθλιότητα από αυτό; Υπάρχει πιο νοσηρή αντίληψη από αυτό;
Και προσθέτουν τη νοµιµοποίηση εσόδων η οποία δεν υπάρχει
στο εισαγγελικό έγγραφο, ούτε έχουν πει οι µάρτυρες τίποτα,
και ούτως ή άλλως ανήκει στην αρµοδιότητα της δικαιοσύνης.
Δεν θα το έστελνε αυτό η δικαιοσύνη. Τι να πει η επιτροπή της
Βουλής, αφού αυτό ανήκει νοµολογηµένα στη δικαιοσύνη. Άρα,
καφκικό πλαίσιο.

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Είναι µια συκοφαντική επίθεση, µια σκευωρία, µια προκαταρ-

κτική επιτροπή δήθεν, που δεν µπαίνει στην ουσία, δεν εξετάζει
µάρτυρες, ξαναστέλνει στη δικαιοσύνη, αλλά η δικαιοσύνη δεν
έστειλε στη Βουλή τα σχετικά µε τη νοµιµοποίηση εσόδων, γιατί
δεν υπάρχει τέτοια ένδειξη. Δηµιουργεί αχλή ως προς τις δωρο-
δοκίες, δεν εξετάζει τις απιστίες, θωρακίζει τον κ. Κουρουµπλή
και δεν έχουµε πού να προσφύγουµε. Δεν µπορούµε να πάµε στο
Συµβούλιο του Αρείου Πάγου, γιατί δεν έχει δικαιοδοσία, δεν
µπορούµε να πάµε στο Συµβούλιο του Ειδικού Δικαστηρίου, γιατί
δεν συγκροτείται. Μπορούµε, όµως, να πάµε σε πολλά άλλα δι-
καστήρια. Θέλουν να παρεµποδίσουν τις µηνύσεις µας, γιατί εάν
ο µάρτυρας είναι δηµοσίου συµφέροντος, ο αντιεισαγγελέας του
Αρείου Πάγου µπορεί να του δώσει πλήρη ασυλία, να διατάξει
αποχή οριστική από την ποινική δίωξη. Ναι; Και για τους ηθικούς
αυτουργούς και για τους συνεργούς και για τους εισαγγελείς
στην κατάχρηση εξουσίας και για τα µέλη της Κυβέρνησης στην
εσχάτη προδοσία, γιατί ο σφετερισµός της ιδιότητος του κρατι-
κού οργάνου για να αλλοιωθούν θεµελιώδεις θεσµοί του πολι-
τεύµατος, όπως είναι η διάκριση των εξουσιών, είναι ο ορισµός
του άρθρου 134 του Ποινικού Κώδικα;

(Χειροκροτήµατα)
Υπάρχει πάντα το Στρασβούργο, αµέσως.
Κοιτάξτε, το κόλπο είναι πολύ απλό: Θέλουν η σκευωρία να

µείνει εκκρεµής, υπό συνθήκες βιασµού των θεσµών και υπό συν-
θήκες πολιτικής ρήξης, γιατί η στρατηγική τους είναι η στρατη-
γική της όξυνσης. Μόνη λύση...

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, µπορούµε να
κλείνουµε; 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε, είναι η τελευ-
ταία µου παράγραφος.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Μόνη λύση -λυπάµαι που το λέω-

είναι οι εκλογές.
(Γέλωτες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Υπάρχουν πλέον καθαρά πολιτικά µέτωπα: Δηµοκρατία - αυ-
ταρχισµός, κράτος δικαίου - βαθύ κράτος, ευρωπαϊκή προοπτική
- τριτοκοσµική περιπέτεια.
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Δεν θα αφήσουµε να θάψουν το µέλλον της χώρας στη λάσπη.
Ο αγώνας είναι αγώνας για τη δηµοκρατία, για τα δικαιώµατα,
για το κράτος δικαίου, για την ανασύνταξη της χώρας.

(Χειροκροτήµατα)
Η επόµενη Βουλή σηκώνει µεγάλο θεσµικό βάρος για την απο-

κατάσταση της ανεξαρτησίας της δικαιοσύνης και την αποκά-
λυψη της µεγαλύτερης, αλλά και της προχειρότερης σκευωρίας
της Μεταπολίτευσης. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ευάγγελος Βενιζέλος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή
µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προ-
ηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕ-
ΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του
κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
σαράντα έξι µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις συνοδοί καθη-
γητές από το Γυµνάσιο Νέας Τρίγλιας Χαλκιδικής.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Καλώ στο Βήµα τον πρώην Πρωθυπουργό, τον Πρόεδρο, κ.
Αντώνη Σαµαρά.

(Οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν ζωηρά και
παρατεταµένα) 

ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΑΜΑΡΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα
δεν ήρθα εδώ για να απαντήσω στις άθλιες συκοφαντίες. Ήρθα
να καταγγείλω το γελοίο κατηγορητήριο, την κακοήθη, χυδαία
και άτσαλη µεθόδευση, τις πολιτικές σκοπιµότητες και τους αυ-
τουργούς που βρίσκονται από πίσω. Δεν ήρθα να απολογηθώ,
ήρθα να καταγγείλω.

Θα ήταν απολύτως φυσιολογικό, βέβαια, να νοιώθω θυµό για
όλα αυτά, αλλά δεν είναι κυρίως ο θυµός που νοιώθω σήµερα,
είναι η βαθιά µου ανησυχία για το πού οδηγείται η χώρα και η
αποφασιστικότητά µου αυτός ο κατήφορος να σταµατήσει.

Δεν ήρθα να διατρανίσω απλώς πως είµαι αθώος και όπως θα
καταλάβετε δεν το έχω καν ανάγκη. Ήρθα να καταγγείλω τους
κινδύνους που δηµιουργούν για τη χώρα και το πολίτευµα. Πριν
από όλα θέλω να προειδοποιήσω την Εθνική Αντιπροσωπεία για
δύο µεγάλους κινδύνους.

Πρώτον, όταν αποδειχθεί πλήρως πως το κατηγορητήριο εναν-
τίον αθώων και εναντίον µου είναι στηµένο και οι καταγγελίες σε
βάρος µου απολύτως συκοφαντικές, θα φανεί τότε τι ολέθριο
προηγούµενο πάει να δηµιουργηθεί. Κάθε µελλοντική κυβέρνηση
θα µπορεί να επικαλείται ανώνυµους ψευδοµάρτυρες για να σπι-
λώνει τους προηγούµενους, για να εξοντώνει τους αντιπάλους
της. Και αν αυτό το επιτρέψουµε, θα είναι το τέλος της αστικής
δηµοκρατίας στον τόπο µας. 

Αν βάζουν ανωνύµους δήθεν προστατευόµενους, δήθεν µάρ-
τυρες να σπιλώνουν Υπουργούς και τον πρώην Πρωθυπουργό
της χώρας µε σαθρές κατηγορίες του τύπου «άκουσα», «µου
είπαν», «νοµίζω», «εικάζω» χωρίς το παραµικρό στοιχείο, χωρίς
καµµία απολύτως απόδειξη µε αντιφατικές µάλιστα µαρτυρίες,
τότε πού βρισκόµαστε; 

Και αν αυτό περάσει σε βάρος των πολιτικών, γιατί να µη γενι-
κευτεί και σε βάρος οποιουδήποτε, σε βάρος κάθε απλού πολίτη;
Πάει το κράτος δικαίου, πάει η δικαιοσύνη, πάει η δηµοκρατία.
Και τότε δεν θα έχουµε πολιτική αντιπαράθεση, θα έχουµε γενι-
κευµένο λασποπόλεµο και κανείς δεν θα νοιώθει ασφαλής. Κυ-
ρίως δεν θα νοιώθουν ασφαλείς οι αθώοι, γιατί από αυτόν τον
λασποπόλεµο δεν έχουν τίποτα να χάσουν οι βρώµικοι, έχουν να
χάσουν µόνον οι καθαροί.

Επαναλαµβάνω αυτό θα ισοδυναµούσε µε κατάλυση της δη-
µοκρατίας και µε επιβολή ενός µονοκοµµατικού κράτους αδίστα-
κτου και ανεξέλεγκτου, γιατί αυτό θέλει τελικά ο ΣΥΡΙΖΑ, εκτός
από την προσωρινή διακυβέρνηση να πάρουν και την εξουσία για
πάντα. Αυτός ήταν ο καηµός τους και µόνοι τους το λένε. Έφτα-
σαν µε δηλώσεις µάλιστα, εντάξει ο κ. Κοτζιάς απόψε το ανα-
σκεύασε, άλλοι όµως να αµφισβητήσουν και το τεκµήριο της

αθωότητας. Το ακούσαµε και αυτό! 
Είµαι σαράντα χρόνια Βουλευτής εδώ µέσα και ποτέ δεν έχει

ακουστεί µια τέτοια πρόταση. Μας κατηγορούν µε άγνωστους
στηµένους ψευδοµάρτυρες και µας λένε από πάνω ότι πρέπει
εµείς να αποδείξουµε πως δεν είµαστε ελέφαντες. 

Έκαναν, όµως, ήδη ένα πρώτο µεγάλο λάθος, γιατί µε τη
σκευωρία εναντίον µου και εναντίον της διακυβέρνησής µου τι
λένε; Μας κατηγορούν, αν είναι δυνατόν, εµάς που κόψαµε την
πηγή του σκανδάλου, που είναι η φαρµακευτική δαπάνη σε ποσά
που δεν έχουν κοπεί ποτέ στην Ελλάδα ούτε και διεθνώς -τα είπε
άριστα ο Άδωνις ο Γεωργιάδης- ποιοι; Αυτοί που όταν εµείς ψη-
φίζαµε τα µέτρα για να χτυπήσουµε τη διαφθορά στο φάρµακο,
εκείνοι τα καταψήφιζαν και όταν χτυπάγαµε τα συµφέροντα που
λυµαίνονταν το χώρο του φαρµάκου, εκείνοι τότε συµµαχούσαν
µε τα συµφέροντα. 

Να και ένα παράδειγµα. Στις 3 Μαρτίου του 2013, όταν εµείς
επιβάλαµε µέτρα για τον περιορισµό της διαφθοράς στο φάρ-
µακο, η «ΑΥΓΗ» κυκλοφόρησε µε πρωτοσέλιδο τίτλο: «Το φάρ-
µακο είναι κοινωνικό αγαθό και δεν υπόκειται σε περιορισµούς».
Πάρτε το να το χαίρεστε.

(Στο σηµείο αυτό ο κ. Αντώνιος Σαµαράς καταθέτει για τα
Πρακτικά το προαναφερθέν άρθρο, το οποίο βρίσκεται στο αρ-
χείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας
και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Γιατί τότε αυτό το πρωτοσέλιδο; Μα, γιατί είχε τη δήλωση Τσί-

πρα στους φαρµακοβιοµήχανους, τους οποίους είχε δει την προ-
ηγούµενη µέρα.

Άλλο παράδειγµα. Τον Νοέµβριο του 2013, µήνες µετά την
υποτιθέµενη δωροδοκία µου από τον Φρουζή, έγινε εκδήλωση,
όπου ο Φρουζής αποκάλεσε ανάλγητη την πολιτική της κυβέρ-
νησής µου για το φάρµακο. Γιατί; Επειδή µείωνα τις δαπάνες.
Δίπλα του καθόταν ο εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, ο σηµερινός
Υπουργός Υγείας, o κ. Ξανθός που έλεγε κι αυτός τα ίδια τότε.
Πάρτε παρακαλώ και τη σχετική ειδησεογραφία της εποχής. 

(Στο σηµείο αυτό ο κ. Αντώνιος Σαµαράς καταθέτει για τα
Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και τώρα, για να καταλάβουµε, εσείς από τότε συναντιόσα-
σταν µε φαρµακοβιοµήχανους και τους στηρίζατε και καταψηφί-
ζατε τα δικά µας τα µέτρα. Τα πήρατε τότε; Ήρθαν τότε τρο-
χήλατες βαλίτσες και σε εσάς; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αλλά συναντιόσασταν και µετά ως Κυβέρνηση µαζί τους και

δηµόσια και ιδιωτικά. Τα ξαναπήρατε και τότε; Διότι εµείς τους
κυνηγούσαµε, όταν οι ίδιοι οι φαρµακοβιοµήχανοι µας χαρακτή-
ριζαν ανάλγητους µε εσάς να κάθεστε στις διπλανές καρέκλες. 

Όταν εµείς, λοιπόν, ψηφίζαµε µέτρα όπως το claw back, το re-
bate, την ηλεκτρονική συνταγογράφηση µε τα οποία περιορί-
στηκε δραστικότατα η διαφθορά στο φάρµακο κατά 3 δισε-
κατοµµύρια, παρακαλώ, τον χρόνο, όταν εµείς ψηφίζαµε µέτρα
µε τα οποία µειώθηκε η δηµόσια σπατάλη, κατά 63% για το φάρ-
µακο µέσα σε δυόµισι χρόνια -63%, πράγµα που δεν έχει ξαναγί-
νει ποτέ και πουθενά-, ο ΣΥΡΙΖΑ τότε τι έκανε; Αυτά τα µέτρα τα
καταψήφισε όλα και στήριζε ανοιχτά τους φαρµακοβιοµήχανους. 

Και αυτός, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ο δεύτερος κίν-
δυνος, για τον οποίο σήµερα προειδοποιώ την Εθνική Αντιπρο-
σωπεία ότι στο µέλλον µε αυτές τις νοοτροπίες κανένας δεν θα
τολµήσει να αγγίξει τη διαφθορά, γιατί θα ξέρει ότι όποιος τη
χτυπήσει, τελικά θα βρει και τον µπελά του από πάνω. 

Δεν θα πω για το πάρτι που έκοψε µε την κίνηση Βενιζέλου του
PSI κατά 2,3 δισεκατοµµύρια έσοδα των φαρµακευτικών εται-
ρειών, αλλά είναι σίγουρο ότι και τότε που ξέρουµε από στοιχεία,
ο ΣΥΡΙΖΑ ήταν απέναντι και µας κατήγγειλε. 

Και η «NOVARTIS» το 2014, τον τελευταίο χρόνο της διακυ-
βέρνησης της χώρας από εµάς είχε ζηµιές 5,7 εκατοµµύρια. Την
επόµενη χρονιά επί ΣΥΡΙΖΑ τι νοµίζετε ότι συνέβη; Η «NOVAR-
TIS» είχε κέρδη 19 εκατοµµύρια. Πάρτε το κι αυτό να το δείτε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Στο σηµείο αυτό ο κ. Αντώνιος Σαµαράς καταθέτει για τα
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Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όλα τα στοιχεία που υπάρχουν, δείχνουν πως εµείς χτυπή-
σαµε τη διαφθορά στο φάρµακο και ο ΣΥΡΙΖΑ τους έκανε πλά-
τες. 

Και να έρθω τώρα στα δικά µου. Εδώ η σκευωρία βγάζει µάτι.
Εξανάγκασαν πέρυσι σε παραίτηση την εισαγγελέα διαφθοράς,
η οποία έψαχνε για τη σχετική έρευνα, τις σχέσεις εταιρειών µε
γιατρούς. Είχε εντοπίσει πρόσωπα και λογαριασµούς. Θα ήταν
πολύ ενδιαφέρον να µάθουµε ποια πρόσωπα και ποιους λογα-
ριασµούς. Την υποχρέωσαν -τα εξήγησε ο κ. Βενιζέλος- σε πα-
ραίτηση και έσπρωξαν την έρευνα αλλού, στη σπίλωση των
πολιτικών τους αντιπάλων, πράγµα που δεν έχει γίνει ποτέ, που-
θενά στον κόσµο. Η πολιτική µεθόδευση, τα πολιτικά κίνητρα και
η άσκηση πιέσεων σε δικαστικούς άρχισαν νωρίς νωρίς. 

Και τώρα προσέξτε: Ανήγγειλαν τη δήθεν εµπλοκή πρώην
Πρωθυπουργού -έχει λεχθεί πολλές φορές, αλλά πρέπει ο κό-
σµος να το καταλάβει- έντεκα µήνες πριν υπάρξει οποιαδήποτε
µαρτυρία εναντίον µου ή εναντίον του κ. Πικραµµένου. Έχω εδώ
την εφηµερίδα «DOCUMENTO» του κ. Βαξεβάνη, το γνωστό προ-
παγανδιστικό φερέφωνο της Κυβέρνησης, µε ηµεροµηνία 8 Ια-
νουαρίου του 2017, πέρυσι. 

(Στο σηµείο αυτό ο κ. Αντώνιος Σαµαράς καταθέτει για τα
Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τα ίδια έκανε από τότε και ο ίδιος ο κ. Τσίπρας σε οµιλίες του
στη Βουλή, ενώ η πρώτη αναφορά εναντίον µου έγινε έντεκα
µήνες µετά, τον Δεκέµβριο του 2017. Ερώτηµα: Πού το ήξεραν
Τσίπρας και Βαξεβάνης; Είχαν το κληρονοµικό χάρισµα; Είχαν
µαντικές ικανότητες; Πήγαν σε χαρτορίχτρες. Να σας πω εγώ
πού το ήξεραν. Το έστησαν. 

Πρώτα έστησαν τη συκοφαντία, ύστερα άρχισαν να τη διαδί-
δουν κι έντεκα µήνες αργότερα βρήκαν και τους ψευδοµάρτυρες
για να τη «δέσουν» τη συκοφαντία. Δηλαδή πρώτα έφτιαξαν το
σενάριο, µετά άρχισαν να το διαφηµίζουν και στο τέλος µπήκαν
και οι ηθοποιοί. Δεν ψάξατε για τους ενόχους! Τους επιλέξατε
πολύ νωρίτερα τους ενόχους, εσείς οι ίδιοι! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κι όλα αυτά που είπα έγιναν στις αρχές του 2017, πέρυσι. Στο

µεταξύ έσκασε το σκάνδαλο Καµµένου µε την πώληση όπλων
στη Σαουδική Αραβία, ξεσπάει και η αναταραχή µε τους πλειστη-
ριασµούς, θυµός της κοινωνίας µε την υπερφορολόγηση, αρχί-
ζουν κι επισπεύδουν πλέον την αναζήτηση ψευδοµαρτύρων, που
τους βρίσκουν τελικά τον Νοέµβριο. Όπως θα δείτε, όχι µόνο
αυτό, αλλά όλη η υπόθεση έχει παντού τα δακτυλικά αποτυπώ-
µατα των ηθικών αυτουργών. 

Κι επιπλέον, ο προστατευόµενος µάρτυρας που προσπαθεί να
µε εµπλέξει καταθέτει –προσέξτε- τέσσερις φορές τον προηγού-
µενο Νοέµβριο σε βάρος άλλων προσώπων, Υπουργών της Κυ-
βέρνησής µου, χωρίς ακόµα να πει τίποτα για µένα. Και ξαφνικά,
έναν µήνα αργότερα, ο µάρτυρας θυµήθηκε τον πρώην Πρωθυ-
πουργό, τον Σαµαρά. Αλτσχάιµερ είχε; Από πού πήρε την εντολή;
Ποιος ήταν ο υποβολέας; Εξωγήινα είναι αυτά τα οποία έχετε
κάνει, όχι αυτά τα οποία εγώ λέω. Να συνεννοούµαστε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κι όλα αυτά χωρίς καµµία απόδειξη, µόνο µε εικασίες που κα-

ταθέτουν οι µάρτυρες ότι ο πρώην Αντιπρόεδρος της «NOVAR-
TIS» χρηµάτιζε τους πάντες. Σκεφθείτε, έφτιαξαν µια ολόκληρη
δικογραφία, δεν σκέφτηκαν καν αυτά να τα διασταυρώσουν, τα
αστήρικτα και τα χυδαία. Δεν ήθελαν να θεµελιώσουν καµµιά κα-
τηγορία. Ήθελαν µόνο να σπιλώσουν πρόσωπα. 

Το πιο εκπληκτικό είναι ότι τον κ. Φρουζή ουδέποτε τον έχω
συναντήσει ιδιωτικά. Τον έχω δει δύο φορές στη ζωή µου θε-
σµικά, ως Προέδρο της Ένωσης Φαρµακοβιοµηχάνων, µαζί µε
εκπροσώπους άλλων δώδεκα πολυεθνικών εταιρειών και τρεις
Υπουργούς µου µπροστά στις κάµερες. Τη µία από τις δύο µάλι-
στα σε εκδήλωση του Ελληνογερµανικού Επιµελητηρίου, παρου-
σία της Μέρκελ, στο Χίλτον, κι αυτή µπροστά σε κάµερες. 

Ο κ. Τσίπρας και οι Υπουργοί σας, για πείτε µου, πόσες φορές

έχετε συναντήσει τον κ. Φρουζή και δηµόσια και ιδιαιτέρως; Δεν
ντρέπεστε λίγο; Δεν ντρέπεστε; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Έφτασαν µπροστά στο άθλιο σηµείο µετά να διαδώσουν ότι

το όνοµά µου, δήθεν, εµπλέκεται και στην έρευνα του FBI. Τα
στοιχεία, όµως, που τους έστειλε δυο φορές µέχρι τώρα το FBI
δεν λένε κουβέντα, ούτε υπαινιγµό, για εµένα. Δεν υπάρχει καν
το όνοµά µου. Οι ίδιοι απλώς ρώτησαν το FBI αν θα µπορούσαν
να χρησιµοποιήσουν την έρευνα του FBI για δήθεν εµπλοκή δική
µου κι άλλων έξι πολιτικών προσώπων, απλά για να υπάρχει το
όνοµά µου. Γιατί; Για τη γνωστή «λάσπη στον ανεµιστήρα». 

Και ρωτάει τώρα ο κ. Παπαγγελόπουλος, Υπουργός Δικαιοσύ-
νης του ΣΥΡΙΖΑ και επί Νέας Δηµοκρατίας, παρακαλώ, Διοικητής
της ΕΥΠ, γιατί δεν µήνυσα και το FBI. Μα, γιατί το FBI δεν είπε
λέξη για µένα, κύριε Παπαγγελόπουλε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εσείς και η κ. Τουλουπάκη δώσατε το όνοµά µου στο FBI, προ-

σπαθώντας να µε µπλέξετε. 
Και κάτι ακόµα, όµως, για τον κ. Παπαγγελόπουλο. Είχε σή-

µερα το θράσος, εδώ µέσα στη Βουλή, να µιλήσει για παρακρά-
τος. Αν θέλει, να ρωτήσει τους δικαστές ποιον θεωρούν παρα-
κράτος σήµερα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Το µόνο τους κίνητρο ήταν να σπιλώσουν πρόσωπα, πράγµα

που αποδεικνύεται κι από το γεγονός ότι µόλις άκουσαν από τον
πρώτο µάρτυρα, στις αρχές του Νοεµβρίου, το όνοµα Υπουργού,
δεν το έστειλαν εδώ στη Βουλή αµελλητί όπως όφειλαν. 

Δεν ρώτησαν αµέσως τότε το προφανές: Εµπλέκονται και
άλλοι πολιτικοί; Και ακόµα, όταν άκουσαν τα ονόµατα άλλων
Υπουργών όλο τον Νοέµβριο, πάλι δεν έστειλαν την υπόθεση στη
Βουλή αµελλητί. Και όταν άκουσαν το δικό µου όνοµα αρχές Δε-
κεµβρίου ή το όνοµα του κ. Πικραµµένου λίγες µέρες αργότερα,
πάλι δεν έστειλαν την υπόθεση αµελλητί στην Βουλή. Επί τρεις
µήνες µάζευαν αστήριχτες καταθέσεις και δεν σκέφτηκαν να δια-
σταυρώσουν το παραµικρό. Δεν κάλεσαν τον αντιπρόεδρο της
«NOVARTIS» να επιβεβαιώσει ή να διαψεύσει. Δεν τον εξέτασαν
καν, δεν τους ενδιέφερε. Ήθελαν µόνο τη «λάσπη στον ανεµι-
στήρα».

Όλα αυτά τα ατοπήµατα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -και
θέλω εδώ την προσοχή σας-, όλα αυτά τα απίστευτα πράγµατα
να τα έκαναν οι δικαστικοί λειτουργοί χωρίς την πίεση και την κα-
θοδήγηση των πολιτικών τους προϊσταµένων, το αποκλείω.
Όπως είπα, όλη η υπόθεση έχει πάνω της τα δακτυλικά αποτυ-
πώµατα των δύο βασικών πολιτικών προϊσταµένων που έστησαν
αυτή τη σκευωρία και που την ήξεραν και που µιλούσαν γι’ αυτήν
πριν ακόµα βρεθούν οι ψευδοµάρτυρες. Μιλάω για Τσίπρα και
Παπαγγελόπουλο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Μπορώ να σας πω ακόµα πολλά για τέτοια παράξενα και κω-

µικοτραγικά, όπως τότε που έµπλεξαν τον Βουλευτή Επικρατείας
και σύµβουλό µου, κ. Χρύσανθο Λαζαρίδη, µε τον άλλον Λαζα-
ρίδη, τον Πρόεδρο του χρηµατιστηρίου. Στο χωριό µου αυτό το
λένε ότι αυτά γράφτηκαν στο γόνυ, στο γόνατο δηλαδή. Είναι κα-
ταθέσεις της πλάκας.

Επίσης, άλλο παράδειγµα είναι όταν έµπλεξαν τις ηµεροµηνίες
από τα υποτιθέµενα ραντεβού του κ. Φρουζή µε συνεργάτες µου
µε διαφορά έναν ολόκληρο χρόνο. Και ένα µάλιστα από τα υπο-
τιθέµενα εκείνα ραντεβού είναι το µόνο σε όλο το ηµερολόγιο το
οποίο έχει προστεθεί χειρόγραφα. Ούτε µεταξύ τους οι κακόµοι-
ροι δεν µπορούν να συνεννοηθούν. Απαριθµώ αρκετά τέτοια στη
µήνυση που κατέθεσα και δεν θα ασχοληθώ µε άλλα τώρα.

Θέλω να θυµίσω µόνο πως το θέµα των προστατευόµενων
µαρτύρων το θέσπισε η δική µας Κυβέρνηση το 2014, µε τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ βέβαια να καταγγέλλει και να καταψηφίζει. Εµείς ανοίξαµε
τον δρόµο για να υπάρχει θέµα διαφθοράς πολιτικών. Και δεν θα
το κάναµε βέβαια εάν είχαµε την πρόθεση να χρηµατιστούµε ή
εάν είχαµε χρηµατιστεί. Ήταν µια ακόµα µεταρρύθµιση που την
τολµήσαµε και ο ΣΥΡΙΖΑ τότε την πολέµησε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και σήµερα προσπαθεί να εφαρµόσει έναν νόµο που εκείνος

καταψήφισε εναντίον εκείνων που τον έφτιαξαν, δηλαδή εναντίον
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µας. Όµως δεν τον εφαρµόζει καν. Τον παραβιάζει πέρα για πέ-
ρα. Διότι σε εκείνον τον νόµο προβλεπόταν πως οι προστατευό-
µενοι µάρτυρες δεν µπορούν να είναι πρόσωπα που ενέχονται
στην υπόθεση ή έχουν ίδιον όφελος, ακριβώς για να µην µπορεί
κανένας να εκβιάσει τους µάρτυρες. Και εδώ, όµως, χρησιµοποι-
ήθηκαν πρόσωπα που φαίνεται να έχουν και ανάµειξη και ίδιον
όφελος από την υπόθεση. 

Πού το ξέρουµε; Πρώτον, έχει λεχθεί. Μας το αποκάλυψε ο
σηµερινός Υφυπουργός Υγείας, ο οποίος διακήρυξε ότι τους
ξέρει, ενώ δεν θα έπρεπε να τους ξέρει κανένας. Και ένα άλλο
µέλος της Κυβέρνησης, ο Υπουργός Δικαιοσύνης, ο εµπνευσµέ-
νος ιδεολογικά κ. Παπαγγελόπουλος, πριν φτάσει η υπόθεση
στην Βουλή, διακήρυξε πως είναι το µεγαλύτερο σκάνδαλο από
συστάσεως του ελληνικού κράτους. Αυτός δηλαδή ήξερε και τη
δικογραφία. 

Ο ένας µαρτυριάρης Υπουργός ήξερε τους προστατευόµε-
νους µάρτυρες και ο άλλος µαρτυριάρης Υπουργός ήξερε και τη
δικογραφία και είχε βγάλει και την απόφαση. Και έτσι άθελά τους
άρχισαν να αποκαλύπτουν τι πραγµατικά συνέβη. Συνέβη, λοι-
πόν, η µεγαλύτερη πολιτική σκευωρία από συστάσεως ελληνικού
κράτους και την κάνατε εσείς οι ίδιοι!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Θα επαναλάβω κάτι πάρα πολύ σηµαντικό. Για να µην έχετε

καµµία αµφιβολία, µόνοι σας ξεµπροστιάζεστε. Το δικό σας το
φερέφωνο, το «DOCUMENTO» του δικού σας, του απόλυτα ταυ-
τισµένου µε εσάς Βαξεβάνη, κυκλοφόρησε την Κυριακή 4 Φε-
βρουαρίου, την Κυριακή του µεγάλου συλλαλητηρίου, παρου-
σιάζοντας -προσέξτε- την τελευταία κατάθεση των ψευδοµαρτύ-
ρων που επρόκειτο να γίνει την Κυριακή το βράδυ. Η εφηµερίδα
δηλαδή είχε κλείσει από την προηγούµενη Παρασκευή –σωστά
το είπε ο κ. Βενιζέλος- για να κυκλοφορήσει στα περίπτερα το
Σάββατο το απόγευµα και οι συντάκτες του γνώριζαν από πριν
τι επρόκειτο να καταθέσουν οι µάρτυρες δύο εικοσιτετράωρα
αργότερα, δηλαδή την Κυριακή το βράδυ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ήξεραν και τους υποτιθέµενους άγνωστους µάρτυρες και τις

καταθέσεις τους πριν γίνουν. 
Για να καταλάβουµε: τους δήθεν άγνωστους προστατευόµε-

νους µάρτυρες τους ξέρουν ήδη κατά δήλωσή τους δύο Υπουρ-
γοί, αλλά τους ξέρει και ο Βαξεβάνης, ο οποίος εκ των προτέρων
γνωρίζει και κάτι παραπάνω από τους Υπουργούς, γνωρίζει τι θα
καταθέσουν. Μόνον εµείς είµαστε εκείνοι οι οποίοι δεν µπορούµε
βέβαια να µάθουµε. 

Σε κάποιες περιπτώσεις µάλιστα οι καταθέσεις φαίνεται -προ-
σέξτε- να έρχονται έτοιµες από πριν. Πώς; Σε στικάκι. Και µπαί-
νουν στη δικογραφία µε άλλη γραµµατοσειρά. Να είστε σίγουροι
πως θα γίνει πραγµατογνωµοσύνη για αυτό, για να µάθουµε πώς
ήρθαν οι καταθέσεις σε στικάκι, ποιος τις υπαγόρευε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Γιατί στη βιασύνη σας έχετε κάνει απίστευτα λάθη. Η υπόθεση,

λοιπόν, που στήθηκε εναντίον µας πράγµατι κραυγάζει από τα
δακτυλικά αποτυπώµατα. 

Σε ό,τι µε αφορά έχω απόλυτη εµπιστοσύνη στην ελληνική δι-
καιοσύνη και αυτό είναι προφανές. Αν δεν εµπιστευόµουν τη δι-
καιοσύνη δεν θα κατέθετα µήνυση. Δεν στοχοποιώ κανέναν.
Υπερασπίζοµαι τον εαυτό µου, όπως έχω το δικαίωµα. Άλλωστε
η ίδια η Ένωση Δικαστών και Εισαγγελέων στη σχετική της ανα-
κοίνωση µόλις προχθές ρητά αναφέρει ότι προβλέπεται έλεγχος
και των δικαστών για σφάλµατα ή παραλείψεις τους. Αυτό ακρι-
βώς ζητάω για την περίπτωση των τριών εισαγγελέων που χειρί-
στηκαν την υπόθεση και διέπραξαν σωρεία απίθανων σφαλµάτων
και κατάχρηση εξουσίας. 

Εξάλλου υπάρχουν τα τελευταία χρόνια πέντε τουλάχιστον κα-
ταγγελίες της Ένωσης Δικαστών κατά της Κυβέρνησης Τσίπρα
και µε τη σηµερινή µάλιστα έξι, γιατί σας έβγαλε και σήµερα για
την κ. Θάνου ανακοίνωση η Ένωση, όπως ξέρετε. Πάρτε και
αυτές τις έξι για να τις έχετε. 

(Στο σηµείο αυτό ο κ. Αντώνιος Σαµαράς καταθέτει για τα
Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δεν έχει ξαναγίνει ποτέ τέτοιο πράγµα, έξι δηµόσιες καταγγε-
λίες εναντίον µιας Κυβέρνησης από τους ίδιους τους δικαστι-
κούς. Δεν έχει ξαναγίνει ποτέ! Τη δικαιοσύνη τη στοχοποιεί και
την πιέζει η ίδια η Κυβέρνηση και µόνον αυτή, όχι εκείνος ο
οποίος υπερασπίζεται τον εαυτό του. 

Άλλωστε τι καθόµαστε και συζητάµε τώρα; Βρισκόµαστε, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην Ευρώπη, ναι ή όχι, όπου υπάρ-
χει το δικαίωµα στη δίκαιη δίκη, ναι ή όχι; Δεν παίζει κανείς µε
αυτά τα πράγµατα. 

Μάθατε ότι πριν λίγες µέρες το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο Ανθρω-
πίνων Δικαιωµάτων στο Στρασβούργο καταδίκασε τα Σκόπια; Θέ-
λετε να µάθετε γιατί; Γιατί η Ευρώπη τα καταδίκασε; Γιατί εκεί
στα Σκόπια ένας απλός πολίτης δικάστηκε µε ανώνυµους και
απόντες µάρτυρες. Μα, επιτέλους παντού θα ευθυγραµµίζεστε
µε τα Σκόπια, και στο όνοµα και στα δικαστικά πραξικοπήµατα; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Πάρτε την απόφαση παρακαλώ. 
(Στο σηµείο αυτό ο κ. Αντώνιος Σαµαράς καταθέτει για τα

Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτά δεν περνάνε στην Ευρώπη. 
Έχω, λοιπόν, εµπιστοσύνη στη δικαιοσύνη, αλλά έχω εµπιστο-

σύνη και στον εαυτό µου και στην αθωότητά µου και θα το απο-
δείξω. Και, όπως είπα, θα φτάσω µέχρι το τέλος. Αυτό το πρα-
ξικόπηµα πρέπει εδώ να σταµατήσει. Γιατί, ξέρετε, δεν υπάρχει
και άλλος τρόπος. Όταν σε σπιλώνουν και είσαι πέρα για πέρα
αθώος ξέρεις πως στο τέλος µπορείς να καθαρίσεις µόνο δικα-
στικά. Αλλά, βέβαια, όπως έλεγε και ο Γκέµπελς πες, πες, πες
κάτι θα µείνει. Αυτό το γκεµπελικό τέχνασµα χρησιµοποιούν. Ο
µόνος τρόπος να το εξουδετερώσω είναι να τους παραπέµψω
εγώ για εκείνο που έκαναν εκείνοι, για τη σκευωρία εναντίον µου. 

Στο παραµύθι, ας πούµε, µε την τροχήλατη βαλίτσα στο ανύ-
παρκτο πάρκινγκ του Μαξίµου όπου τη φέρνει δήθεν ένας κύριος
µέρα µεσηµέρι µε δεκάδες δηµοσιογράφους και στηµένες κάµε-
ρες απέξω, υποτίθεται για να µε δωροδοκήσει, χωρίς να περάσει
από κανέναν έλεγχο ασφαλείας, σε αυτήν την απίθανη πολιτική
αλητεία πώς πρέπει κάποιος να απαντήσει; Άσε που ο ίδιος ο
µάρτυρας, επειδή κάποιος θα κατάλαβε προφανώς πως όλο
αυτό το σκηνικό είναι γελοίο, αλλάζει στην επόµενή του κατά-
θεση την άποψη για το πώς εγώ δήθεν δωροδοκήθηκα. Ξεχνάει
την τροχήλατη βαλίτσα και εφευρίσκει κάτι άλλο: τα χρήµατα του
επίσηµου Harvard Project, µόνο και µόνο γιατί συµβαίνει να είµαι
απόφοιτος αυτού του πανεπιστηµίου. Τι άλλο θα ακούσουµε
ακόµα; 

Θα µου πείτε ποιο Harvard Project; Εδώ τα τσιράκια τους µε
παρουσίασαν ακόµα µέχρι και µε τους νεοναζί, εµένα που τους
κυνήγησα. Και τα λένε αυτοί οι οποίοι ψήφιζαν συνεχώς µαζί
τους. Όλοι µαζί, Χρυσή Αυγή, ΣΥΡΙΖΑ και ΑΝΕΛ, ήταν εκείνοι που
ανέτρεψαν την Κυβέρνηση το 2014.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Δεν είναι µόνο η σκευωρία. Είναι και η αλητεία. Έφτασε σή-

µερα στο σηµείο µια δικιά σας πάλι εφηµερίδα να ρίχνει «λάσπη»
στην οικογένειά µου, ακόµα και στο παιδί µου, για υπόθεση που
έχει κριθεί δικαστικά και που έχουµε χρόνια τώρα πλήρως δι-
καιωθεί. Εκεί καταντήσατε και αυτό θα το πληρώσετε!

Και επειδή κάποιοι κλαίγονται, γιατί -λέει- η κατηγορία είναι
περί «συµµορίας»: Έχω κάνει πράγµατι περί «συµµορίας» στη
µήνυσή µου κατηγορία και λένε ότι έχει να ακουστεί τέτοια λέξη,
η λέξη «συµµορία», από τον Εµφύλιο. Τι ακριβώς θέλουν να πουν;
Υπάρχει στον Ποινικό Κώδικα αδίκηµα συµµορίας, ναι ή όχι;
Υπάρχει, όπως υπάρχει σε όλες τις δηµοκρατικές χώρες του κό-
σµου. Και όταν το διαπράττουν στην Ελλάδα αυτό το αδίκηµα
κάποιοι, εµείς τι πρέπει ακριβώς να κάνουµε; Να εξαιρούµε
όσους δηλώνουν ΣΥΡΙΖΑ, µπας και πληγωθούν; 

(Γέλωτες από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Τη µόνη ένσταση που δέχοµαι είναι όσον αφορά το αν πρόκει-

ται για «συµµορία» -µε όµικρον-, δηλαδή παράνοµη οµάδα µε
στόχο εγκληµατικές δραστηριότητες ή αν πρόκειται για «συµµω-
ρία» -µε ωµέγα-, δηλαδή συνεταιρισµό ανοήτων και βλακών. Ε,
λοιπόν, όπως τα κάνατε είναι και τα δυο, και «συµµορία» και
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«συµµωρία». 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµάς µας παραπέµπουν για πα-
ραγεγραµµένα δήθεν αδικήµατα. Εγώ τους παραπέµπω για
πραγµατικά αδικήµατα που δεν παραγράφονται και γι’ αυτά θα
λογοδοτήσουν, όταν δεν θα υπάρχει κοινοβουλευτική πλειοψη-
φία για να τους παρέχει ασυλία. 

Εµένα οι λογαριασµοί µου θα ανοίξουν -θα ζητήσω εγώ ο ίδιος
να ανοίξουν- αλλά µετά θα ανοίξουν και οι δικοί τους. Εγώ δεν
κρύβοµαι πίσω από παραγραφές -αυτοί να δούµε πού θα κρυ-
φτούν-, δεν κρύβοµαι πίσω από ασυλίες. Όµως εσείς στη δική
µου µήνυση θα κρυφτείτε πίσω από την ασυλία και για πόσο;
Γιατί κάποια στιγµή ο λαός θα µάθει την αλήθεια. Οι προστατευό-
µενοι µάρτυρες θα βγάλουν τις κουκούλες, θα αναγκαστούν να
απαντήσουν στις αντιφάσεις και στα ψέµατα, αλλά µετά θα εξε-
ταστούν και γι’ αυτά που δεν συµπεριλαµβάνονται στη δικογρα-
φία. 

Για παράδειγµα, ποιος είναι ο Υπουργός Π.Κ. -το λέω και εγώ
όπως πρέπει να το λέω- της σηµερινής Κυβέρνησης, που, ενώ
όλους τους άλλους Υπουργούς των δικών µου κυβερνήσεων
τους πέταξαν στα σκυλιά, αυτόν τον έκρυψαν στοργικά πίσω από
τα αρχικά του; Με ποιους άλλους είχε συναντηθεί ο αντιπρό-
εδρος της «NOVARTIS» ιδιωτικά ή δηµόσια, παλαιότερα και αρ-
γότερα; Και βεβαίως θα κληθεί να καταθέσει και ο ίδιος ο
Φρουζής. 

Από αυτή την ιστορία, να µου το θυµάστε, άλλους προσπα-
θούν να σπιλώσουν σήµερα και άλλοι θα βρεθούν εκτεθειµένοι
και απολογούµενοι αργότερα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Σαµαρά, πόση ώρα
θέλετε για να ολοκληρώσετε;

ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΑΜΑΡΑΣ: Ακριβώς όσο χρειάζεται, κύριε Πρό-
εδρε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κύριε Πρόεδρε, καταγγέλλετε πρώην Πρωθυπουργό και µου

βάζετε πεντάλεπτα; Θα κατέβω όταν τελειώσω. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Θα παρακαλούσα πάρα
πολύ να µου πείτε πόση ώρα θέλετε για να ολοκληρώσετε. Δεν
σας πίεσα καθόλου. Αλίµονο!

ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΑΜΑΡΑΣ: Κακώς ρωτήσατε τότε!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Το «κακώς» παρακαλώ

πολύ κρατήστε το.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΑΜΑΡΑΣ: Δεν το παίρνω πίσω. Κάκιστα ρωτή-

σατε!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σοβαρά; 
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΑΜΑΡΑΣ: Σοβαρότατα!

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Δηλαδή µπορείτε να µιλάτε

µέχρι το πρωί; Τι εννοείτε ακριβώς; Υπάρχει µια διαδικασία, κύριε
Πρόεδρε. Σας παρακαλώ, όχι αυταρχισµό επί της Έδρας. Σας
παρακαλώ πάρα πολύ! Καταλάβατε;

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και όχι υποδείξεις από κάτω. Εντάξει; 
Μπορείτε να µιλήσετε όσο θέλετε, κύριε Σαµαρά, αλλά µετά

από άδεια δικιά µου. 
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΑΜΑΡΑΣ: Όµως η Κυβέρνηση Τσίπρα θα λογο-

δοτήσει και για πολλά άλλα. Θα λογοδοτήσει, για παράδειγµα,
για τη µεγαλύτερη ζηµιά που έκανε στους Έλληνες από συστά-
σεως του ελληνικού κράτους.

Αλήθεια, πόσα έχουµε χάσει από τον ΣΥΡΙΖΑ; Ο Ρέγκλινκ λέει
100 δισεκατοµµύρια, λόγω Τσίπρα - Βαρουφάκη. Ο Βίζερ πι-
στεύει ότι είναι διπλά, 200 δισεκατοµµύρια. Βουλευτής του ΣΥ-
ΡΙΖΑ υποστηρίζει πως όλα αυτά είναι λίγο υπερβολικά και ότι το
κόµµα του στοίχισε µόνο 35 δισεκατοµµύρια. Και έτσι να το πά-
ρουµε, µε τα 35 είναι µιάµιση φορά όσο το σύνολο της φαρµα-
κευτικής δαπάνης στα χρόνια 2000-2014. Μετά τις επόµενες
εκλογές θα βρεθεί πόσα ακριβώς είναι αυτά τα χρήµατα. Πάντως
υπάρχουν 16 δισεκατοµµύρια από το τραπεζικό χαρτοφυλάκιο
του δηµοσίου που θα πήγαινε για µείωση χρέους και που εξαι-
τίας σας εξαφανίστηκαν τα λεφτά. Αυτά τα χάσατε και θα λογο-
δοτήσετε γι’ αυτά.

Για τα 5 δισεκατοµµύρια που φορτώσατε στον λαό για την
ανακεφαλαίωση των ελληνικών τραπεζών, που δεν είχαν πρό-
βληµα όταν εσείς ήρθατε και µετά κλείσανε, θα λογοδοτήσετε
και γι’ αυτά. Για τα 5,5 δισεκατοµµύρια που φορτώσατε στον φο-
ρολογούµενο µε νέα δανεικά, λόγω των ληξιπρόθεσµων του δη-
µοσίου που συνεχώς τα αυξάνετε και γι’ αυτά θα λογοδοτήσετε.
Για τα 46 δισεκατοµµύρια καταθέσεις που χάθηκαν από τις ελ-
ληνικές τράπεζες το πρώτο µόνο εξάµηνο, όταν φέρατε τα cap-
ital controls επί των ηµερών σας, θα λογοδοτήσετε, όπως και για
το γεγονός ότι σε έξι µήνες χάσατε αυτά τα 46 δισεκατοµµύρια
που δεν επανήλθαν ποτέ. Πόσα είναι µέχρι τώρα; Εβδοµήντα
τρία, κατ’ ελάχιστον. Και όλα αυτά µέσα σε έξι µήνες. Εσείς και
µόνον εσείς! Όχι οι προηγούµενοι. Εσείς αποκλειστικά. 

Και δεν είναι µόνον αυτά. Παραλείπω πολλά ακόµη, γιατί δεν
είναι η ώρα. Όµως, για όλα θα λογοδοτήσετε. Γιατί, πραγµατικά,
αυτή είναι η µεγαλύτερη οικονοµική καταστροφή που έχει προ-
καλέσει Κυβέρνηση από συστάσεως του ελληνικού κράτους. 

Περνάω και στα µη οικονοµικά εγκλήµατα. Θέλετε το άνοιγµα
των συνόρων του 2015, που εµείς τα είχαµε κλείσει και εσείς τα
ανοίξατε σε συνεργασία µε διάφορες ΜΚΟ των διακινητών και
φέρατε τότε ενάµισι εκατοµµύριο λαθροµετανάστες; Και γι’ αυτό
θα λογοδοτήσετε.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ. Κάντε ησυχία

και ακούστε µε προσοχή. Παρακαλώ προσοχή.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΑΜΑΡΑΣ: Λυπάµαι, αλλά δεν ξέρετε τι θα πει

αξιοπρέπεια για έναν άνθρωπο όταν µιλάει.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Και ανοίγοντας τα σύνορα…
ΕΝΑΣ ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ ΑΠΟ ΤΗΝ ΑΙΘΟΥΣΑ: …
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΑΜΑΡΑΣ: Μα, είναι κουβέντα αυτή µέσα στη

Βουλή, συνάδελφε; Είναι κουβέντα µέσα στη Βουλή αυτή; Πες
τη δυνατά αν είσαι άντρας. Πες τη δυνατά αυτή την κουβέντα! 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ελάτε παρακαλώ. Παρα-

καλώ ηρεµία. 
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΑΜΑΡΑΣ: Όχι ηρεµία, κύριε Πρόεδρε, όταν µου

λέει  «...»!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Το κατάλαβα και γι’ αυτό

ακριβώς έκανα παρέµβαση. Προς Θεού!
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Να τον ανακαλέσετε στην τάξη.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Εντάξει.
Παρακαλώ να διαγραφεί από τα Πρακτικά. 
Κύριε συνάδελφε, ήταν ανεπίτρεπτο. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Δεν ακούστηκε. Όσο ακού-

στηκε, το άκουσε ο κύριος Πρόεδρος. 
ΕΝΑΣ ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ ΑΠΟ ΤΗ ΝΕΑ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑ: Ντροπή!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Εντάξει, εγώ το σηµείωσα.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ποιος το είπε;
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, ηρεµήστε.

Ηρεµήστε!
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ: Να µείνει στα Πρακτικά. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Μα, σας παρακαλώ τώρα.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΑΜΑΡΑΣ: Εγώ σας ευχαριστώ πάντως που σή-

µερα δείχνετε το καλύτερό σας πρόσωπο, αυτό που πραγµατικά
είστε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Εντάξει.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΑΜΑΡΑΣ: Και ανοίγοντας τα σύνορα, δώσατε ένα

µεγάλο όπλο πίεσης στον Ερντογάν, που δεν υπήρχε πριν, όσο
τα σύνορα ήταν κλειστά. Όπλο πίεσης και εκβιασµού του Ερντο-
γάν κατά της Ελλάδας, αλλά και κατά της Ευρώπης. 

Κάθε τόσο µας απειλεί ο Ερντογάν ότι θα ανοίξει την κάνουλα
και θα µας στείλει κι άλλους. Αυτή η πίεση έχει φέρει τη χώρα
σε εξαιρετικά δύσκολη θέση. Και για τον τρόπο µε τον οποίο δια-
χειριστήκατε το Σκοπιανό, ενθαρρύνοντας, ανταµείβοντας τον
αλυτρωτισµό των Σκοπίων και γι’ αυτό θα λογοδοτήσετε. 

Εκατοντάδες χιλιάδες άνθρωποι βγήκαν στους δρόµους σε
όλη την Ελλάδα να διαµαρτυρηθούν γι’ αυτό που πάτε να κάνετε
και εσείς τους απαξιώσατε. Φανατικοί, γραφικοί, αρχαίοι. Ακ-
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ραίοι, επίσης. Και σας απάντησε επί τόπου ο Μίκης ο Θεοδωρά-
κης. Σας είπε εθνοµηδενιστές, κατήγγειλε τον αριστερόστροφο
φασισµό σας. Και εγώ σας ρωτώ: Ακροδεξιός και ο Μίκης; 

Σας απάντησε λίγες µέρες αργότερα ο πρώην Βουλευτής και
Ευρωβουλευτής σας, ο Μανώλης Γλέζος, που σας διαµήνυσε να
µην διανοηθείτε να τους δώσετε το όνοµα της Μακεδονίας. Σας
ρωτώ: Ακροδεξιός και ο Γλέζος;

Σας απάντησε προχθές και η Ακαδηµία Αθηνών, να µην δώσετε
το όνοµα της Μακεδονίας. Ακροδεξιά και η Ακαδηµία µας;

Και εµένα, που παρευρέθηκα στο συλλαλητήριο, ακροδεξιό µε
είπατε. Και τον Κυριάκο Μητσοτάκη, που κάλυψε τα συλλαλητή-
ρια, ακροδεξιό τον βαφτίσατε. Όχι, θα µας το χαρίζατε! Εδώ βγά-
λατε ακροδεξιούς τον Μίκη και τον Γλέζο, τα ιερά σύµβολα
κάποτε της Αριστεράς, εµάς θα αφήνατε απ’ έξω;

Μόνο που εµένα την επόµενη ηµέρα µε βγάλατε µε στηµένους
ψευδοµάρτυρες να έχω πάρει δήθεν λεφτά. Από ποιους; Από
τους φαρµακοβιοµήχανους. Πότε; Όταν τους είχαµε σταµατήσει
τελείως το πάρτι το οποίο υπήρχε. Το «στήνατε» µήνες πριν,
αλλά το βγάλατε άρον-άρον µια µέρα µετά το συλλαλητήριο,
όταν είδατε πως χάνετε πλήρως τον έλεγχο. Και γι’ αυτήν τη βια-
σύνη σας κάνατε και µια σειρά από κωµικές γκάφες στη δικογρα-
φία που ετοιµάσατε. 

Για όλα αυτά θα λογοδοτήσετε, και για τη σπίλωση των αντι-
πάλων σας και για τον διχασµό του λαού. Ναι, για τον διχασµό
του λαού που συστηµατικά εσείς καλλιεργείτε. 

Θα θυµάστε, βέβαια, τι είχε πει ο Μπρεχτ. Όταν ξεσηκώνεται
ο κόσµος εναντίον της Αριστεράς που κυβερνά, αυτή θα πρέπει
να διαλύσει τον λαό και να εκλέξει έναν καινούργιο λαό. Ο
Μπρεχτ, βέβαια, το είπε ειρωνικά, αλλά εσείς, φαίνεται, το πή-
ρατε σοβαρά και θέλετε να αλλάξετε τον λαό, διχάζοντάς τον.
Και γι’ αυτό θα λογοδοτήσετε. 

Και για άλλα θα λογοδοτήσετε. Για τις πιέσεις στη δικαιοσύνη,
για την ανοµία στα πανεπιστήµια, για τους δικούς σας Ρουβίκω-
νες που εξελίσσονται σε τάγµατα εφόδου, για το αριστερό πα-
ρακράτος, που δικός Υπουργός Δηµόσιας Τάξης απεκάλεσε
παρακράτος, όταν τον παραιτήσατε. 

Για όλα αυτά θα λογοδοτήσετε. Για όλες αυτές τις υποθέσεις
θα γίνουν και εξεταστικές και προανακριτικές µέχρι και ειδικά δι-
καστήρια, εάν χρειαστεί, ώστε κανείς στο µέλλον να µην διανοη-
θεί να δείξει τέτοιον αµοραλισµό, τέτοια ανευθυνότητα, τέτοια
ψέµατα, να πολιτευθεί τόσο αδίστακτα, να προκαλέσει τέτοια
ζηµιά και να προσπαθεί να καταλύσει το κράτος δικαίου και τη
δηµοκρατία.

Και προσέξτε, το να λογοδοτήσετε δεν είναι θέµα αντεκδίκη-
σης για εκείνους που σήµερα ταλαιπωρείτε. Είναι θέµα προστα-
σίας του πολιτεύµατος, ώστε µελλοντικά να µην κινδυνεύει από
ανθρώπους σαν και εσάς. Μόνο που εσείς δεν θα λογοδοτήσετε
µε στηµένους ψευδοµάρτυρες. Όχι, δεν θα λογοδοτήσετε έχον-
τας απέναντί σας µάρτυρες µε κουκούλες και τα στοιχεία σε
βάρος σας θα είναι συντριπτικά, αλλά θα είναι πραγµατικά στοι-
χεία. 

Τέτοιες ώρες, µέσα από απειλές και προκλήσεις, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, για την πατρίδα θα έπρεπε πράγµατι να ήµα-
σταν όλοι ενωµένοι. Όµως, δεν µπορείς να χτίσεις ενότητα µε
συκοφαντία και ανευθυνότητα. Δεν χτίζεις ενότητα, σπιλώνοντας
τους αντιπάλους σου. Δεν χτίζεις ενότητα, διχάζοντας τον λαό. 

Το «Μπαρµπαρόσα» έχει φθάσει πια µέχρι το Σούνιο και εσείς
ονειρεύεστε τροχήλατες βαλίτσες στο Μαξίµου. 

Εγώ τον Τσίπρα δεν τον έβρισα ποτέ. Αυτός µε αποκαλούσε
«γερµανοτσολιά». Μας έλεγε «γιουσουφάκια των δανειστών» και
«Μερκελιστές». 

Σας καταγγέλλω εσάς και τον Τσίπρα γι’ αυτά που κάνατε στη
χώρα. Δεν είστε το καινούργιο, αυτό που παρουσιάζετε. Είστε το
πολύ παλιό. Είστε το χειρότερο κοµµάτι του πολύ παλιού. Είστε
µια σύγχρονη ύβρις για τη δηµοκρατία µας. Όσο µένετε, πληγώ-
νετε την Ελλάδα. Και όταν φύγετε, θα λογοδοτήσετε γι’ αυτά που
κάνετε. Κάθε τραγωδία –να το ξέρει ο Τσίπρας- έχει την κάθαρσή
της. Και αν δεν υπάρξει από µηχανής θεός, που δεν θα υπάρξει
από µηχανής θεός για να σας σώσει, θα λογοδοτήσετε για όλα.

Ξέρω ότι ο Τσίπρας µε αντιπαθεί πολύ και ο καθένας καταλα-
βαίνει γιατί, αλλά έχετε ξεπεράσει τα όρια. Οι συκοφαντίες που

πετάτε στον ανεµιστήρα δεν θα αγγίξουν εµένα. Θα επιστρέψουν
στον ίδιο τον Τσίπρα. Αλλά αποδυναµώνουν όλα αυτά και τη Βου-
λή και τη δηµοκρατία. Κατά βάθος, όµως, αυτό θέλετε και εµείς
δεν πρέπει να σας το επιτρέψουµε. Αρκετά, λοιπόν, σας έχουµε
ανεχθεί.

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Να το ξέρετε, λοιπόν. Δεν θα σταµατήσουµε απλώς, θα σας

νικήσουµε και στο τέλος θα λογοδοτήσετε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Θα λογοδοτήσετε και για τη σκευωρία που στήσατε εναντίον
µου και για τα ψέµατα που είπατε στον κόσµο.

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, πολύ βαρύ είναι αυτό!
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΑΜΑΡΑΣ: Θα λογοδοτήσετε για τις πληγές που

ανοίξατε στην πατρίδα µας, θα λογοδοτήσετε για τη ζηµιά που
κάνατε στη χώρα. Να το θυµάστε, λοιπόν. Θα λογοδοτήσετε για
όλα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Τον λόγο έχει ο κ. Δρίτσας

και ύστερα ο κ. Λοβέρδος. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θυµόµαστε όλοι βέβαια την απέχθεια του κ. Σαµαρά σε κάθε

θεσµική λειτουργία ευγένειας και αξιοπρέπειας, όταν δεν έµεινε
στο Μαξίµου να υποδεχθεί και να χαιρετίσει τον Αλέξη Τσίπρα
που ο λαός τον εξέλεξε στην Κυβέρνηση. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σήµερα 21 Φεβρουαρίου 2018,

σαράντα πέντε χρόνια µετά τις 21 Φεβρουαρίου του 1973, την
ηµέρα της εξέγερσης στη Νοµική Σχολή, της άνοιξης της ελλη-
νικής νεολαίας κατά του φασισµού, ειλικρινά δεν ξέρω πώς αι-
σθάνεστε εσείς από το πρωί παρακολουθώντας την πορεία της
συζήτησης, αλλά οφείλω να σας πω ότι εγώ προβληµατίζοµαι και
θλίβοµαι και αγανακτώ και ανησυχώ αλλά και πεισµώνω. Γιατί ιδι-
αίτερα σ’ αυτό το τελευταίο ρεσιτάλ του κυρίου Βενιζέλου και
του κυρίου Σαµαρά, τα πράγµατα φαίνεται ότι πρέπει να µας κά-
νουν να ανησυχούµε. Δεν φοβόµαστε. Ο Κόλλιας απεσύρθη ανε-
πιστρεπτί και δεν πρόκειται να ξαναγυρίσει στην ελληνική πο-
λιτική ζωή. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Η «εσχάτη προδοσία» ας κρατηθεί για τους γραφικούς και για

τους ακροδεξιούς. Αλλά και ο κ. Βενιζέλος και ο κ. Σαµαράς µου
θύµισαν πάρα πολύ –είµαι µιας ηλικίας, βλέπετε- εκείνο το «σχό-
λιο του συνεργάτη µας Πέλου Κουτούπη» της ΥΕΝΕΔ. Αν το θυ-
µούνται οι παλαιότεροι. 

Κοιτάξτε να δείτε, η διαχείριση των σκανδάλων σε µια κοινωνία
και σε µια οικονοµία που λειτουργεί µε βάση τον ακραίο ανταγω-
νισµό κερδοφορίας είναι µια δύσκολη υπόθεση. Και συνήθως δεν
είναι ένα προνοµιακό πεδίο για την Αριστερά. Αυτό το ξέρουµε
όλοι. Αλλά αυτό δεν µπορεί να κάνει την Αριστερά να κλείσει τα
µάτια. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κάντε ησυχία!
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Εδώ, λοιπόν, έχουµε πραγµατικά να

αναµετρηθούµε: Σκευωρία ή σκάνδαλο; Και σε αυτό το ερώτηµα,
οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ και οι Υπουργοί, και ο Παύλος Πολάκης
και ο Δηµήτρης Παπαγγελόπουλος, προσπάθησαν να βάλουν το
στίγµα τους και να δώσουν αναζητήσεις. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κυρία Βούλτεψη, σήµερα

δεν θα σας κάνω άλλη παρατήρηση. Παρακαλώ! 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Το ίδιο έκανε και ο Μάριος Σαλµάς, λέ-

γοντας µεταξύ πολλών άλλων για το σύστηµα υγείας που «για
δεκαετίες ήταν έρµαιο της διαφθοράς».

Το ίδιο έλεγε η επίκαιρη επερώτηση της κ. Μπακογιάννη, του
κ. Αυγενάκη και άλλων Βουλευτών τότε, το 2011, την οποία κα-
νείς δεν σχολιάζει!

Το ίδιο λέει ο κ. Σούρλας, η Γενική Γραµµατεία Διαφάνειας και
Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, τον Οκτώβριο του 2014, όταν λέει σε
έκθεσή της ότι «διαπιστώθηκε ακόµα πως σε µια περίοδο πρω-
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τοφανούς οικονοµικής κρίσης, ορισµένοι κοινωνικά ανάλγητοι
συνεχίζουν αδίστακτα να κερδοσκοπούν, και µάλιστα στον ευαί-
σθητο τοµέα της Υγείας, απέναντι σε εκείνους που δίνουν µάχη
για τη ζωή και εκείνους που προσπαθούν να κρατήσουν ζωντανά
τα ασφαλιστικά ταµεία». 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης
ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Κεγκέρογλου, παρα-
καλώ. Ακούγεστε και εδώ. 

Παρακαλώ, ήσυχα και ήρεµα. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Πλην του κ. Σαλµά, ακούσατε από τη

µεριά της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ αναφορά σήµερα
ή όλες αυτές τις ηµέρες για το πώς θα αντιµετωπιστεί το σκάν-
δαλο στην Υγεία που όλοι λένε ότι υπάρχει; Τι είδους σκάνδαλο
είναι αυτό που κανένας από το πολιτικό προσωπικό της Νέας Δη-
µοκρατίας και της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗ-
ΜΑΡ δεν θέτει την ανάγκη αντιµετώπισης, παρά προσφεύγει στη
θεωρία της σκευωρίας; 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι απολύτως αστεία η επιχει-
ρηµατολογία για τη σκευωρία. Διότι όλα τα προβαλλόµενα επι-
χειρήµατα, τα οποία στοιχειοθετούν –δήθεν- την σκευωρία και
που µονότονα επαναλαµβάνουν οι πάντες όλες αυτές τις ηµέρες,
µε στοιχειώδη ψύχραιµη λογική, µπορεί κανείς να καταλάβει
πάρα πολύ εύκολα -κι ένα µικρό παιδί- ότι έχουν και δύο και τρεις
και τέσσερις εναλλακτικές ερµηνείες. 

Αν πραγµατικά ισχύουν όλα αυτά έτσι όπως τα παρουσιάζουν
όλοι όσοι θέλουν να µιλήσουν για σκευωρία, τότε µη φοβάστε,
κυρίες και κύριοι Βουλευτές της Αντιπολίτευσης. Διότι αυτό δεν
είναι σκευωρία όπως την παρουσιάζετε. Είναι παιδική χαρά! Είναι
τόσο µεγάλη η αφέλεια όλων αυτών που παρουσιάζετε, ώστε κα-
νένας φοβερός και τροµερός συνωµότης και σκευωρός δεν µπο-
ρεί αυτά τα πράγµατα να τα προωθήσει. Ηρεµήστε λοιπόν. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Τι έχει, όµως, η θεωρία της σκευωρίας; Τι στόχευση έχει; Να

σταµατήσει η έρευνα και να υπονοµευτεί η δικαστική εξουσία
που ερευνά τόσο καιρό τώρα. Δύο χρόνια τώρα ερευνά. Δεν ξε-
κίνησε σήµερα. 

Αυτά που εδώ παρουσίασε ο κ. Παπαγγελόπουλος, τα λόγια
της κ. Ράικου, είναι πάρα πολύ σηµαντικά για το σκάνδαλο «NO-
VARTIS». Αλλιώς την παρουσίαζαν την αποχώρηση της κ. Ράικου
από τις ευθύνες της. Εδώ, η εκδοχή αυτή που δεν αµφισβητείται
–και δεν µπορεί να αµφισβητηθεί- δίνει µια άλλη διάσταση.
Σκληρή µάχη δίνει η δικαιοσύνη δυο χρόνια τώρα για να περάσει
βήµα-βήµα τις ατραπούς διερεύνησης µιας τόσο σοβαρής υπό-
θεσης µε τόσο σοβαρά ανταγωνιστικά συµφέροντα και µηχανι-
σµούς. 

Ακούστε, από τη µεριά µας –και αυτός είναι ο λόγος που δια-
τυπώθηκε έτσι η πρόταση που υποκριτικά κρίνετε- δεν θεωρούµε
κανέναν ένοχο, όχι µόνο γιατί γενικώς υπάρχει το τεκµήριο της
αθωότητας, αλλά γιατί ακριβώς ως Αριστερά ξέρουµε πολύ καλά
ότι δεν µπορείς να ενοχοποιείς πολιτικούς αντιπάλους και να ποι-
νικοποιείς την πολιτική ζωή τόσο απλά. 

Επειδή όµως δεν σκευωρήσαµε, επειδή δεν µεθοδεύσαµε όλη
αυτήν την ιστορία, έχουµε να απαντήσουµε απέναντι στον ελλη-
νικό λαό. Τι θα κάνουµε; Θα το κρύψουµε; Προέκυψαν προστα-
τευόµενοι µάρτυρες, που έδωσαν αυτά. Η δικαιοσύνη έκανε
αυτό, όχι τυχαία, αλλά επειδή είναι υπονοµευµένο το νοµικό πλαί-
σιο από το άρθρο 86 του Συντάγµατος και από τον νόµο περί ευ-
θύνης Υπουργών και δένει τα χέρια και της Βουλής και της
δικαιοσύνης για περαιτέρω έρευνα. Και αυτό το ξεχνούν όλοι και
µιλούν στον αέρα, εν κενώ. 

Τι µπορούσε να κάνει η ανακρίτρια εισαγγελέας διαφθοράς
απέναντι σε αυτές τις καταθέσεις των προστατευόµενων µαρτύ-
ρων; Μπορούσε να δώσει περαιτέρω συνέχεια διερεύνησης; Δεν
µπορούσε. Προφανώς, λοιπόν, δεν ολοκληρώθηκε η διαδικασία
διερεύνησης, τουλάχιστον ως προς αυτές τις καταθέσεις και ως
προς πολλά άλλα. Γι’ αυτό και το έστειλε στη Βουλή.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, κύριε Δρίτσα,
ολοκληρώστε. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Τι µπορεί να κάνει η Βουλή; Δεν είναι φαλκιδεµένο το πεδίο;

Δεν θα µπορούσαµε να έχουµε άλλους χρόνους παραγραφής
και άρσης του αξιόποινου για την απιστία; 

Δεν θα µπορούσαµε να είχαµε άλλου είδους ρυθµίσεις κι
αυτές να λειτουργούσαν και προνοητικά, ώστε να µην έχουµε
τόσο µεγάλη ευκολία στο πολιτικό προσωπικό να διαχειρίζεται
τον δηµόσιο πλούτο τόσο ελεύθερα, αλλά και, όταν προκύπτει,
να µπορούµε να έχουµε πραγµατική διερεύνηση.

Είναι, λοιπόν, αναγκαίο -και θα τελειώσω µε αυτό, κύριε Πρό-
εδρε- σ’ αυτή την ιστορική στιγµή που η χώρα µας βγαίνει από
τη χρεοκοπία, γιατί όλα αυτά που περιγράψαµε οδήγησαν τη
χώρα στη χρεοκοπία, ένα πολιτικό σύστηµα που πρωτοστάτησε
στις επιλογές που έφεραν τη χώρα στη χρεοκοπία, τώρα στην
έξοδο από τη χρεοκοπία να αναλάβει πάλι την ευθύνη και τα προ-
νόµια να διαχειριστεί εκείνο που µε τόσο κόπο ο ελληνικός λαός
δείχνει να καταφέρνει;

Λοιπόν, κανένας δεν είναι ένοχος. Η σηµερινή ψηφοφορία και
η απόφαση στη Βουλή δεν ενοχοποιεί κανέναν, όχι µόνο γιατί
υπάρχει το τεκµήριο της αθωότητας, αλλά γιατί δεν απαγγέλλει
κατηγορία η σηµερινή απόφαση. Ανοίγει δρόµο για διερεύνηση. 

Κανείς δεν σας ζητάει από κανέναν να ταυτιστείτε µε τον Σω-
κράτη. Από κανέναν δεν ζητάµε να πιει κώνειο. Από κανέναν!
Όµως, όποιος θέλει πραγµατικά και έντιµα να συµµετάσχει στη
νέα ιστορική φάση της ελληνικής ιστορίας, µε την έξοδο από τη
χρεοκοπία, οφείλει να λογοδοτήσει πρώτα, να κριτικάρει και κυ-
ρίως έµπρακτα και έντιµα να συµµετάσχει στη διερεύνηση αυτής
της υπόθεσης µέχρι τέλους. Και φυσικά κανείς δεν είναι a priori
ένοχος.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε.
Παρακαλώ, τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Ανδρέας Λοβέρ-

δος. Ύστερα θα µιλήσει ο Υπουργός κ. Κοντονής.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

Βουλευτές, όσο κι αν έχω προσπαθήσει αυτόν τον καιρό, κατέ-
στη αδύνατο να αντιληφθώ τις συνθήκες για τις οποίες καλούµαι
σήµερα να απευθυνθώ στην Εθνική Αντιπροσωπεία. Μου είναι
πραγµατικά δύσκολο να αποδεχτώ πως ο Πρωθυπουργός µε
πρακτικές αρχισυµµορίτη ανέλαβε αυτή τη βδελυρή και απαρά-
δεκτη εκστρατεία στήνοντας µια πλεκτάνη σε βάρος σχεδόν του
συνόλου του αντιπολιτευόµενου πολιτικού κόσµου. Γιατί δεν αν-
τέχει να σηκώσει το βάρος της αποτυχίας του, γιατί θέλει να πα-
ραπλανήσει την κοινή γνώµη και σε ό,τι µε αφορά γιατί η
σθεναρή και ηχηρή τρία χρόνια τώρα αντιπολιτευτική µου φωνή
του κάνει ζηµιά.

Εφόσον, όµως, το τόλµησε αυτό, τον προειδοποιώ και του
υπογραµµίζω: Τη φωνή µου, έτσι όπως έχω διαµορφώσει το πο-
λιτικό µου σκεπτικό, το πιστεύω µου, τις απόψεις µου και την
πρακτική µου ως Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του ΠΑΣΟΚ και
της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης, τη φωνή που στάθηκε απέ-
ναντί του σε όλα τα θέµατα αυτή την τριετία, έντιµα, µε υπευθυ-
νότητα, αλλά σκληρά για το δηµοψήφισµα, για το τρίτο µνηµόνιο,
τις εξεταστικές επιτροπές, τις τηλεοπτικές άδειες, τα σκάνδαλα
της Σαουδικής Αραβίας, το ναυάγιο της επίσκεψης Ερντογάν και
σε όλα γενικά τα θέµατα που αντιµετωπίσαµε, τη δική µου φωνή
είναι ελάχιστος για να µπορέσει να τη φιµώσει. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εµένα από τα φοιτητικά µου χρό-
νια µε τρέφει η αντιπαράθεση. Ζω µε αυτήν. Ζω µέσα στην αντι-
παράθεση. Από την αντιπαράθεση, όµως, έως και την ατιµία
υπάρχει αγεφύρωτη απόσταση. Και από την πολιτική σύγκρουση
έως την αήθη προσπάθεια να σε θέσουν εκτός πολιτικής, υπάρ-
χει βάραθρο. Ακριβώς γι’ αυτό µε τα χρόνια απέκτησα την ικα-
νότητα να διακρίνω εκείνους που είναι σάπιοι στο πεδίο της
πολιτικής και να τους διακρίνω αµέσως.

Θέλω σήµερα να µε ακούσει, αν είναι δυνατόν, ολόκληρη η
χώρα. Στην πολιτική δόθηκα ολόκληρος. Έχω διαγράψει δεκαο-
χτώ χρόνια πολιτικής διαδροµής. Πολιτεύθηκα είτε ταγµένος από
τον ελληνικό λαό στην Κυβέρνηση είτε στην Αντιπολίτευση και
µε µοναδικό όπλο τη διαρκή στήριξη των πολιτών, πολιτεύθηκα
µε διαφάνεια και µε απόλυτο σεβασµό στο δηµόσιο συµφέρον
και στα χρήµατα του ελληνικού λαού. Κάποιοι αχρείοι τόλµησαν
να θέσουν χείρα στην ηθική υπόσταση της δικής µου πολιτικής
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διαδροµής.
Όµως, αυτή η διαδροµή είναι που σηκώνεται και τους προκα-

λεί. Δεν θα υπάρξει έλεος, δεν θα υπάρξει οίκτος ούτε θα δοθεί
συγγνώµη στους πολιτικούς µελλοθανάτους και τους συνεργά-
τες τους, στα πολιτικά ζόµπι που παραπαίουν καθ’ οδόν προς τις
χωµατερές της ιστορίας.

Για να τελειώνουµε, από την αρχή της οµιλίας µου, µε τις σα-
θρές κατηγορίες, µε τις φαιδρότητες, όπως αποδείχθηκαν πά-
ραυτα µε τη δηµοσιοποίησή τους, µε τα βάναυσα και συκο-
φαντικά ψεύδη που εκστόµισαν εναντίον µου οι κουκουλοφόροι
ψευδοµάρτυρες, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είµαι σήµερα εδώ
σε καθαρτήρια αποστολή. Kαι αυτούς τους ψευδοµάρτυρες σάς
τους παραδίδω αµέσως.

Το πρόβληµα δεν εντοπίζεται µόνο, όπως ειπώθηκε κατά
κόρον σήµερα εδώ, στο ότι οι ψευδοµάρτυρες πιθανολογούν
άθλιες εκδοχές µε έµµεσες πάντα αναφορές. Είναι και αυτό ένα
σηµαντικό, σοβαρό, µεγάλο νοµικό και πολιτικό πρόβληµα.
Όµως, το πρόβληµα εντοπίζεται επίσης και κυρίως στο ότι κατα-
θέτουν ασυνάρτητα και αστοιχείωτα δήθεν γεγονότα. Στην πραγ-
µατικότητα, το µόνο που καταθέτουν είναι ψεύδη, ψεύδη άθλια
και συκοφαντικά. Και εξηγούµαι αµέσως. 

Ψεύδος πρώτο σε ό,τι µε αφορά. Συναντιόµουν –λέει- µε τον
κ. Φρουζή, ανταλλάσσαµε e-mails, µιλούσαµε στα κινητά µας από
το 2009 ακόµη, όταν ήµουν Υπουργός Εργασίας.

Δεν ντρέπεστε λίγο; Δεν ντρέπεστε λιγάκι, αδίστακτοι συκο-
φάντες; Αναφέρεστε στο 2009, στο 2010 , στο 2011, όταν τον άν-
θρωπο αυτό εγώ τον γνώρισα µετά την εκλογή του ως πρόεδρο
του Συνδέσµου Φαρµακοβιοµηχανιών. Εξελέγη στις 23 Μαρτίου
του 2012, δηλαδή ενάµιση µήνα προ των βουλευτικών εκλογών
του 2012. Δεν υπήρξαν ούτε e-mails ούτε τηλεφωνικές επικοινω-
νίες ούτε συναντήσεις σε σπίτια δηµοσιογράφων ή άλλων ή
οπουδήποτε αλλού ούτε τίποτα. Πού, άλλωστε, θα µπορούσα να
συναντιέµαι µε έναν άνθρωπο που δεν γνώριζα; Γι’ αυτές τις
αθλιότητες θα καθίσουν κάποιοι στο σκαµνί. 

Ψεύδος δεύτερο. Αναφέρονται στην τιµολόγηση του Gilenya
το καλοκαίρι του 2011. Το δήλωσα και πριν. Όχι µόνο δεν ήξερα
τον κ. Φρουζή, αλλά και κανέναν άλλον άνθρωπο της «NOVAR-
TIS». Κανείς άλλος από την εταιρεία αυτή, ουδείς από την εται-
ρεία αυτή, όπως και από οποιαδήποτε άλλη πολυεθνική, δεν µου
είχε ζητήσει το παραµικρό. Κι όταν λέω το παραµικρό, εννοώ το
παραµικρό. Ούτε καν συνάντηση µου είχε ζητηθεί. Δεν πλησία-
σαν ποτέ ούτε το γραφείο µου ούτε εµένα προσωπικά. Το µόνο
που µε συνέδεε µε τις πολυεθνικές εταιρείες ήταν καταγγελίες
εκ µέρους τους εναντίον µου και εξώδικα και αιτήσεις ακυρώ-
σεως στο Συµβούλιο της Επικρατείας και µηνύσεις, γιατί έβλα-
πτα µε τις αποφάσεις µου τις εισπράξεις τους.

Τα καταθέτω αυτά στην Εθνική Αντιπροσωπεία ως δείγµα.
(Στο σηµείο αυτό Βουλευτής κ. Ανδρέας Λοβέρδος καταθέτει

για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όσον αφορά το φάρµακο, όµως, αυτό, πέρα από τα φαιδρά,
συκοφαντικά και άθλια τα οποία έχουν πει σχετικά, θέλω να επι-
σηµάνω ότι ως πολιτική µου επιλογή να χορηγείται στους ασθε-
νείς ήταν αρίστη. Και πριν από µένα αυτήν την επιλογή ακριβώς
έκαναν αρµοδίως και ο Εθνικός Οργανισµός Φαρµάκου και οι
Υπηρεσίες του Υπουργείου, που µου υπέβαλαν οµόφωνα τις σχε-
τικές εισηγήσεις. 

Και αυτοί άριστα έπραξαν. Γιατί, αν είχατε ψάξει λίγο αυτήν
την περίπτωση, αν ξέρατε περί τίνος πρόκειται, θα διαπιστώνατε
ότι το φάρµακο αυτό ήταν το πρώτο που εγκρίθηκε από τον Ευ-
ρωπαϊκό Οργανισµό Φαρµάκου µε αποκλειστική ένδειξη χρήσης
την ασθένεια της σκλήρυνσης κατά πλάκας. Ήταν το µοναδικό
φάρµακο που χορηγούνταν διά του στόµατος, ενώ όλα τα προ-
ηγούµενα χορηγούνταν µε ενέσιµη αγωγή µετά από εισαγωγή
σε νοσοκοµεία και, κυρίως, ήταν φάρµακο που είχε εξαιρετικά
µειωµένες παρενέργειες σε σχέση µε τα προηγούµενα.

Καταλάβατε τώρα, άθλιοι συκοφάντες, γιατί συµφώνησα; Είναι
αργά η κατανόηση από ένα σηµείο και µετά. Θα καθίσετε στο
σκαµνί!

Ψεύδος τρίτο: Λένε ότι είχα συναλλαγές µε εταιρείες. Είστε

µε τα καλά σας, άθλιοι συκοφάντες; Με ποιες εταιρείες; Με
αυτές που, µε το που ακούστηκε το όνοµά τους, έκαναν αµέσως
ή µηνύσεις ή ανακοινώσεις, ή µε εκείνη την εταιρεία που κουκου-
λοφόρος την ανέφερε ως τάχα εταιρεία δικών µου συµφερόν-
των, για να εκδώσει αυτή η ίδια η εταιρεία αµέσως συγκεκριµένη
ανακοίνωση πως συνεργάζεται µε το Υπουργείο Υγείας από το
1990 και πως κανείς από την εταιρεία αυτή δεν έχει ούτε καν
απλή γνωριµία µαζί µου; Καταθέτω τις ανακοινώσεις αυτές. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ανδρέας Λοβέρδος καταθέ-
τει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες ανακοινώσεις, οι
οποίες βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Άθλιοι, όπου και εάν βρίσκεστε!
Ψεύδος τέταρτο: Λένε ότι οι κύριοι Μανίας και Μανιαδάκης

ήταν σύµβουλοί µου. Κεφαλαιώδες ψεύδος και αυτό! Κανένας
από τους δύο δεν υπήρξε, ούτε σύµβουλος, ούτε συνεργάτης,
ούτε καν ad hoc συνεργάτης, έστω σε µία περίπτωση δέκα λε-
πτών, ποτέ, κατηγορηµατικά! Τα ακούτε αυτά, άθλιοι µηχανορ-
ράφοι και όσοι υποκύψατε;

Ο πρώτος εξ αυτών ήταν εξωτερικός συνεργάτης του Υπουρ-
γείου Εµπορίου, που ήρθε στο Υπουργείο Υγείας όταν µεταφέρ-
θηκε η αρµοδιότητα. Δεν ερχόταν στις συσκέψεις. Ήταν ο
τελευταίος τροχός µίας αµάξης διοικητικής. Από διευθυντές και
κάτω δεν έρχονταν στις συσκέψεις όταν ήµουν εγώ Υπουργός. 

Ο δεύτερος επί των ηµερών µου, ο κ. Μανιαδάκης, το πολύ να
ήταν σε κάποια «Επιτροπή Σοφών», όπως τις λένε. Εγώ, όµως,
δεν είχα ανάγκη από σοφούς, κυρίες και κύριοι Βουλευτές. Κο-
µάντο χρειαζόµουν και µε κοµάντο λειτούργησα, στα χρόνια που
ήµουν σε αυτό το Υπουργείο. 

Ψεύδος πέµπτο: Μειώσαµε, λένε, τις τιµές –σε αυτό δεν υπάρ-
χει αντίρρηση-αλλά έκανα εξαιρέσεις στη «ΝOVARTIS». Ωκεάνια
ψέµατα, αθλιότητες επίσης! Από εµένα η εταιρεία αυτή, όπως
και όλες οι εταιρείες, έχασαν δεκάδες εκατοµµύρια ευρώ, όλες
µαζί εκατοντάδες, όλες µαζί δισεκατοµµύρια, εξαιτίας της πολι-
τικής µου. Αυτό είναι αναντίρρητο και προκύπτει και προκύπτει
από τα στοιχεία.

Και επανέρχονται οι αδίστακτοι συκοφάντες, οι ρουφιάνοι, οι
χαφιέδες και λένε «ναι µεν έχασε, αλλά σε δώδεκα συγκεκριµένα
φάρµακα έγιναν εξαιρέσεις». Στα δώδεκα από τα τριακόσια
εβδοµήντα ένα άτοµα αυτής της εταιρείας! 

Όµως, τα επτά από αυτά, πανάκριβα, παρουσίασαν επί των
ηµερών µου συνεχείς µειώσεις. Άθλιοι! Επίσης, τα δύο από αυτά,
πολύ ακριβά –φθάσαµε στα εννιά- παρουσίασαν επίσης σταθε-
ρές τιµές και στα υπόλοιπα τρία, τα οποία όµως έχουν πολλά
σκευάσµατα στο εσωτερικό τους, η συντριπτική πλειοψηφία των
σκευασµάτων παρουσίασαν επίσης µειώσεις επί των ηµερών
µου. 

Αυτά είναι τα στοιχεία. Και σε αυτά τα δήθεν τεχνικά στοιχεία
επαΐοντος κουκουλοφόρου, υπάρχουν απαντήσεις που είναι
αναρτηµένες στο διαδίκτυο και για να τις συνοψίσω και να µην
σας παιδεύω τις καταθέτω τώρα εδώ. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ανδρέας Λοβέρδος καταθέ-
τει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες αναρτήσεις, οι οποίες
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και ασφαλώς τίποτε παράνοµο, ύποπτο ή περίεργο δεν
υπήρχε σε όλα αυτά, γιατί εάν υπήρχε κάτι, όπως ξέρουν όσοι
έγιναν Υπουργοί Υγείας, θα το έφερναν οπωσδήποτε οι ανταγω-
νιστές στη διαδικασία των ενστάσεων ή θα το έβλεπες γραµµένο
σε κάποια εφηµερίδα. 

Ακούτε, άθλιοι, όπου και εάν βρίσκεστε και φερέφωνά τους,
τα οποία εµφανίζονται εδώ ως δήθεν αντικειµενικοί ερευνητές; 

Για την πτώση των τιµών που επεδίωξα και επέβαλα, µε κάθε
τρόπο που είχα στη διάθεσή µου, έκανα προσπάθειες πολλές και
συνεχείς. Και όλες αυτές οι προσπάθειες είχαν τα εξής θεαµα-
τικά αποτελέσµατα: Κοιτάξτε τα στοιχεία που έχετε όλοι, τι πα-
ραλάβαµε ως Κυβέρνηση Παπανδρέου το 2009: Φαρµακευτική
δαπάνη µόνο των ασφαλιστικών ταµείων, όχι νοσοκοµείων και
φαρµακευτική δαπάνη που πλήρωνε ο πολίτης από την τσέπη
του, 5.100.000 ευρώ. 

Την παρέδωσα όταν έφυγα µε την τιµολόγηση του Απριλίου,
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που είχε ισχύ µέχρι το τέλος σχεδόν του έτους του 2012, στα 2,8
δισεκατοµµύρια ευρώ, δηλαδή σχεδόν στο µισό. Και µάλιστα, κυ-
ρίες και κύριοι, για να είµαστε καθαροί, να παίρνει ο καθένας τις
ευθύνες του και να ξέρει και τι λέει, χωρίς την παραµικρή επιβά-
ρυνση για τους ασφαλισµένους. Ούτε ένα λεπτό δεν επιβάρυνα
µε τις πολιτικές µου τους ασφαλισµένους και να µην λέµε ψέ-
µατα στην Αίθουσα αυτή!

Αυτή ήταν η πολιτική του ΠΑΣΟΚ και κανείς δεν µπορεί ποτέ
να την αµαυρώσει, ό,τι και εάν κάνει. Ανυπόστατα, λοιπόν, ανα-
πόδεικτα, άθλια, κεφαλαιώδη ψεύδη από αδίστακτους κουκου-
λοφόρους!

Αυτά και κάποια άλλα ακόµη ψελλίζουν οι κουκουλοφόροι, στα
οποία δεν καταδέχοµαι να αναφερθώ άλλο. Όµως, τα συντρίβω
λέξη προς λέξη στις µηνύσεις µου. 

Και εδώ αβίαστα, αλλά και εύλογα, κυρίες και κύριοι Βουλευ-
τές, προκύπτει ένα ερώτηµα: Πώς κατάφεραν αυτοί οι άσχετοι
ψευδοµάρτυρες να µπουν σε καθεστώς προστασίας και µάλιστα
µε τη µέθοδο της κουκούλας; Διότι υπάρχουν και άλλες µορφές
προστασίας. Μα, µια απλή διασταύρωση πληροφοριών θα ήταν
υπεραρκετή για να αποκαλυφθούν τα πραγµατικά γεγονότα και
να ξεσκεπαστούν τα άθλια ψεύδη. 

Πρώτο το κρατούµενο: Ο νόµος επιβάλλει να δίδεται προστα-
σία, µόνο όταν κάτι σοβαρό και κρίσιµο αποκαλύπτεται. Και το
επιχείρηµα πως οι εισαγγελείς δεν είχαν δυνατότητα να κάνουν
έρευνα λόγω της υπουργικής µου ιδιότητας στη συγκεκριµένη
υπόθεση δεν µπορεί να ευσταθεί. Και δεν µπορεί να ευσταθεί
γιατί έρευνα έγινε και µάλιστα πολύµηνη. Στις 6 Νοεµβρίου δό-
θηκε η πρώτη ψευδοκατάθεση για εµένα και η αρµόδια εισαγγε-
λέας όχι µόνο δεν έστειλε το φάκελο στη Βουλή αµελλητί ως
όφειλε, αλλά τον κράτησε. Και τον συγκεκριµένο ψευδοµάρτυρα
τον ξανακάλεσε για εµένα µετά από δύο ολόκληρους µήνες. 

Δεύτερο κρατούµενο: Για να προστατευθεί ένας µάρτυρας
πρέπει να κινδυνεύει. Και το ερώτηµα είναι πολύ απλό: Γιατί
έπρεπε να προστατευθούν; Από ποιους κινδύνευαν ή κινδυ-
νεύουν; Υπήρχε φόβος ότι δύο πρώην Πρωθυπουργοί και οχτώ
πρώην Υπουργοί ήταν πιθανόν να γίνουν εντολείς συµβολαίων
θανάτου ή να τους είχαν οργανώσει κάτι άλλο ισοϋψές κακό; 

Αν οι κουκούλες προστατεύουν κάτι ή κάποιους, είναι την ίδια
την πλεκτάνη και τη συµµορία που τη µεθόδευσε. Γι’ αυτό και
απαιτώ η επιτροπή προκαταρκτικής εξέτασης να τους βγάλει την
κουκούλα. Έχει αρµοδιότητα, όπως θα πω σε λίγο. 

Τρίτο κρατούµενο: Από τον νόµο του 2001, που τον είχα ψηφί-
σει και εγώ ως Βουλευτής, όπως ακριβώς αναγράφει η εισαγγε-
λέας διαφθοράς, προκύπτει πως στους ψευδοµάρτυρες δόθηκε
απλή προστασία. Αίφνης χθες, όµως, µάθαµε πως στις 9 Φε-
βρουαρίου 2018, προ ολίγων ηµερών, τους δόθηκε εκ των υστέ-
ρων και αφού ο φάκελος είχε έρθει στη Βουλή, το καθεστώς
µάρτυρα δηµοσίου συµφέροντος. Αλώθηκαν τα πάντα, ε; 

Η διαδικασία αυτή, έτσι όπως έχει διαµορφωθεί, είναι ακατά-
στατη και παράνοµη και ως εκ τούτου είναι ακυρωτέα και ως τέ-
τοια δεν δεσµεύει τη Βουλή, κυρίες και κύριοι Βουλευτές. Δεν
είναι ώρα για λεπτοµερείς αναλύσεις από νοµικής πλευράς, αλλά
είναι ολοφάνερο πως παραβιάστηκαν συλλήβδην Σύνταγµα και
νόµοι, παραβιάστηκαν τα πάντα. Όλα αυτά τα ψέµατα και επί της
ουσίας και νοµικά µόνο για τον κάλαθο των αχρήστων είναι. 

Κοντολογίς, η κουκούλα µπορεί να βγει. Όπως χορηγήθηκε,
έτσι ακριβώς και αφαιρείται. Με πράξη της επιτροπής προκαταρ-
κτικής εξέτασης, που είναι οιονεί εισαγγελεύς, µπορεί να αφαι-
ρεθεί. 

Έχετε το πολιτικό θάρρος σήµερα εκ των προτέρων να δώ-
σετε σχετική έγκριση στην επιτροπή προκαταρκτικής εξέτασης,
για να πάρει µία τέτοια έντιµη απόφαση; Μπορείτε ως Ολοµέ-
λεια, ως Πλειοψηφία να δώσετε τέτοια κατεύθυνση; Εδώ θα εί-
µαστε για να διαπιστώνουµε ποιοι φοβούνται, ποιοι τρέµουν την
αφαίρεση της κουκούλας, γιατί εγώ σίγουρα δεν είµαι αυτός που
τη φοβάται. 

Κυρίες και κύριοι, µιλώ χωρίς φόβο, αλλά µιλώ µε πάθος, γιατί
τα ψέµατα που ειπώθηκαν για εµένα από κουκουλοφόρους ψευ-
δοµάρτυρες είναι γιγαντιαία, γιατί η σπουδή µε την οποία
έσπευσε η Κυβέρνηση όχι µόνο να υιοθετήσει, αλλά και να ορ-
γανώσει και να υπερασπιστεί τις συκοφαντίες είναι ποταπή, γιατί

οι παρανοµίες σε όλη αυτή τη διαδικασία είναι καραµπινάτες. 
Όµως, σε ποιον τα λέτε και σε ποιον τα κάνετε αυτά; Σε εµένα;

Στον Υπουργό Υγείας που πολεµήθηκε από τη σπατάλη και τη
διαφθορά όσο κανένας άλλος; Σε εµένα, που δεν υπολόγισα
ούτε προσωπικό ούτε πολιτικό κόστος και πολέµησα όσο κανέ-
νας τα σκάνδαλα στον χώρο της υγείας; 

Επί υπουργίας µου µαζί µε τον Γιώργο Κουτρουµάνη θεσπί-
σαµε και καθιερώσαµε την ηλεκτρονική συνταγογράφηση. Προ-
σέξτε: Επί υπουργίας µου δεν φθάνει η ηλεκτρονική συντα-
γογράφηση -οι αδαείς από εδώ παρασύρονται και λένε διάφορα-
αλλά καθορίσαµε τιµή φαρµάκου µε βάση τις τρεις χαµηλότερες
τιµές στην Ευρωπαϊκή Ένωση, όπως όµως προέκυπτε από τις
επίσηµες πηγές και µόνο από αυτές. 

Επί υπουργίας µου γίνονταν δύο τουλάχιστον τιµολογήσεις
τον χρόνο, που οδηγούσαν σε υποτιµολόγηση, λόγω των υψηλών
τιµών που προϋπήρχαν από το 2009 και προηγουµένως. 

Προσέξτε: Επί υπουργίας µου δηµιουργήθηκε ο ΕΟΠΥΥ, που
έλεγχε το προϊόν της ηλεκτρονικής συνταγογράφησης. Χωρίς
τον ΕΟΠΥΥ δεν θα είχε νόηµα η ηλεκτρονική συνταγογράφηση
µε τα οκτώ χωριστά και µεταξύ τους µη συνεργαζόµενα ασφαλι-
στικά ταµεία – κλάδοι υγείας. 

Επί υπουργίας µου και συγκεκριµένα όταν ήµουν ακόµη
Υπουργός Εργασίας, µε τον ν.3816/2010 επαναφέραµε επιτέ-
λους τη θετική λίστα φαρµάκων, µε τέλος εισόδου που έφερε
στα ταµεία 250 εκατοµµύρια ευρώ µε µία και µόνη πράξη.

Επί υπουργίας µου είχαµε θέσπιση του rebate, δηλαδή των
υποχρεωτικών εκπτώσεων, που υποβάλλονταν σε αυτές τις φαρ-
µακοβιοµηχανίες, 4% αρχικά και 9% στη συνέχεια. 

Επί υπουργίας µου καθιερώθηκε το 2012 το claw back, δηλαδή
το σύστηµα των κλειστών προϋπολογισµών. Αν κάποια περί-
πτωση υπερέβαινε το όριο που είχαν ο ΕΟΠΥΥ και το Υπουργείο,
οι εταιρείες δεν πληρώνονταν πέραν του ορίου αυτού. Άδικο
µέτρο. Έτσι είχα πει στη Βουλή, όταν το εισήγαγα. Άδικο µέτρο,
αλλά αναγκαίο, αφού δεν «µαζεύονταν» οι γιατροί της υπέρµε-
τρης συνταγογράφησης.

Και άλλα πολλά έγιναν, όπως η παραποµπή γιατρών στη δι-
καιοσύνη και στα πειθαρχικά, όπως η παραποµπή -και εδώ να µε
ακούνε και κάποιοι από την Αίθουσα- συγκεκριµένης φαρµακο-
ποιού δηµοσίου νοσοκοµείου στης οποίας τον λογαριασµό βρέ-
θηκαν χρήµατα και από τη «NOVARTIS» το 2011 και πήγε φυ-
λακή.

Ο πόλεµος τότε εναντίον µου από όλους όσοι πλήττονταν,
ήταν λυσσαλέος. Ποτέ µου, όµως, δεν τους φοβήθηκα, όπως δεν
φοβάµαι και τώρα τη συµµορία. Θα συντρίψω όλους όσοι τόλ-
µησαν να αµφισβητήσουν την πολιτική και την προσωπική µου
υπόληψη.

Και ασφαλώς θα πρέπει να θυµίσω ότι αυτές τις πολιτικές που
υπερασπίστηκα, που εισήγαγα, που ψήφισα, που εφήρµοσα,
τότε ο ΣΥΡΙΖΑ όχι µόνον τις καταψήφιζε στη Βουλή, αλλά τις πο-
λέµησε λαϊκίζοντας υπέρµετρα, φωνάζοντας, τάχα υπερασπιζό-
µενος το φθηνό φάρµακο του λαού -έτσι έλεγαν- που ήταν
πανάκριβο τις εποχές εκείνες.

Η πιο λυσσαλέα, µάλιστα, επίθεση εναντίον µου έγινε για τον
ΕΟΠΥΥ. Για έναν µήνα δεν είχα γραφείο σε κανένα κτήριο του
Υπουργείου. Ήσασταν εσείς και η µισή Νέα Δηµοκρατία, που εί-
χατε καταλάβει τα κτήρια του Υπουργείου επί έναν µήνα. Από την
πρώτη στιγµή που κάναµε αγώνα για τον ΕΟΠΥΥ, για τα γενό-
σηµα και για όλα τα υπόλοιπα σας είχαµε απέναντι. Ό,τι έγινε και
ό,τι ανέφερα ήταν έργο του ΠΑΣΟΚ στην υγεία και µάλιστα σε
δύσκολους καιρούς.

Είναι έργο που µάταια προσπαθείτε να αµαυρώσετε. Και το
προσπαθείτε γιατί δεν αντέχετε στη σύγκριση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ)

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι παλιές, καταγεγραµµένες
και γνωστές οι προσπάθειες του ΣΥΡΙΖΑ εναντίον µου. Από την
πρώτη στιγµή της κρίσης εκδηλώθηκαν, όταν η κυβέρνηση Πα-
πανδρέου ανέλαβε να διαχειριστεί την κρίση µόνη της και πήρε
τα πρώτα σκληρά µέτρα και εγώ ήµουν στην πρώτη γραµµή.
Όταν ανακοίνωνα εδώ στην Αίθουσα την επιτυχή δική µου δια-
πραγµάτευση για πολλά, για το ΕΚΑΣ, για τις συντάξεις χηρείας,
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ο νυν Πρωθυπουργός από εκεί µε καλούσε από τη Βουλή να πα-
ραιτηθώ και να πάω στις διαδηλώσεις. Έτσι µου έλεγε. Θα το θυ-
µάται φαντάζοµαι. Να πήγαινα δηλαδή εγώ στις διαδηλώσεις για
να γίνει αυτός Πρωθυπουργός και να καταργήσει όσα εµείς υπε-
ρασπιστήκαµε όπως η ίδια η ζωή απέδειξε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ)

Και δεν έφταναν αυτά εδώ της Βουλής. Τα λόγια τους έγιναν
προπηλακισµοί από εκπροσώπους του ΣΥΡΙΖΑ. Δηµήτρης Κων-
σταντόπουλος και Θεόδωρος Μαξούρας βρέθηκαν στο νοσοκο-
µείο, µε σπασµένα κεφάλια και χέρια από ροπαλιές. που προ-
ορίζονταν για µένα, στους Αγίους Αναργύρους, όχι σε εκδήλωση
του Υπουργείου Υγείας, σε κοµµατική εκδήλωση. Σύγχρονοι Γκο-
τζαµάνηδες! Έτσι σας λέγαµε τότε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ)

Ο Πρωθυπουργός και οι Αντιπρόεδροι της Κυβέρνησης, Πάγ-
καλος-Βενιζέλος, οι Υπουργοί, ο πρώην Πρόεδρος της Βουλής
κ. Κακλαµάνης, υφίστανται το ίδιο, όπως και στελέχη του κόµµα-
τός µας. Στο Φάληρο, στον γραµµατέα της οργάνωσης του Φα-
λήρου έκαψαν τα γραφεία και το αυτοκίνητό του και τον απει-
λούσαν. 

Ένα στόχο είχατε, τον οποίο έλεγα από τότε. Οι τραµπούκοι
έναν στόχο είχαν, να διακόψουν την επικοινωνία µας µε τους πο-
λίτες, να µπορούµε να απευθυνόµαστε στους πολίτες µόνο µέσα
από την τηλεόραση, µακρινοί εµείς, ως προδότες, Πινοσέτ, Τσο-
λάκογλου και όπως µας λέγατε, που µιλούν µόνο από µακριά,
δεν µπορούν να πλησιάσουν και έτσι να χάσουµε την εστία της
δύναµής µας που ήταν οι πολίτες.

Και δεν τελειώσαµε εδώ για να φθάσουµε στις σκευωρίες και
τις πλεκτάνες της συµµορίας σήµερα. Μετά τις εκλογές του Σε-
πτεµβρίου του 2015 οι Αρχηγοί ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ -και οι δύο- προ-
σπάθησαν επίµονα να κάνουν face control, να επιβάλουν έλεγχο
στο ΠΑΣΟΚ και τη ΔΗΣΥ, να κάνουν προγραφές για εκείνους,
που τους κάνουν ζηµιά. Προσωπικά –όλη η Αίθουσα το ξέρει-
βρέθηκα πάρα πολλές φορές στα πρωτοσέλιδα του φιλοκυβερ-
νητικού τους Τύπου.

Αυτοί προσπάθησαν να είναι εκείνοι, που θα διαµορφώσουν
τις συνθήκες της κεντροαριστεράς και του κέντρου και όταν κα-
τάλαβαν ότι το ΠΑΣΟΚ και η Δηµοκρατική Συµπαράταξη όχι µόνο
επιβίωσαν, αλλά οι εκλογικές τους δυνάµεις αυξάνονταν -και στις
εκλογές του Σεπτεµβρίου του 2015, αλλά και σήµερα αυτό δια-
πιστώνεται από παντού, σε βάρος των δικών τους εκλογικών πο-
σοστών- το µόνο που τους έµενε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ήταν να επιχειρήσουν να εφαρµό-
σουν µεθόδους της –το γράφω µε κεφαλαία και το βάζω σε ει-
σαγωγικά- «ΤΕΛΙΚΗΣ ΛΥΣΗΣ» εναντίον µας, να µας θέσουν εκτός
πολιτικής –επίσης µε κεφαλαία και σε εισαγωγικά- «ΣΑΝ ΝΑ ΕΙ-
ΜΑΣΤΕ ΑΝΑΞΙΟΙ ΝΑ ΖΟΥΜΕ». Η µέθοδος γνωστή και οι όροι
γνωστοί για τη µέθοδο αυτή. Είναι οι όροι που έρχονται από τις
πιο µαύρες σελίδες της ευρωπαϊκής ιστορίας του 20ου αιώνα για
να χαρακτηρίσουν τις πρακτικές της συµµορίας σήµερα.

Γιατί σήµερα εσείς –όσοι εµπλακήκατε βέβαια στα παιχνίδια
της συµµορίας- δεν έχετε τη δυνατότητα να µας κοιτάτε στα
µάτια, όπως σας κοιτάµε εµείς. Κοιτάτε και µιλάτε µέσα από τις
κουµπότρυπες µίας κουκούλας και αυτό σας καθιστά φρικαλέ-
ους και εσάς που υιοθετείτε τις αθλιότητες και εκείνους που τις
εκστόµισαν, κάνοντας ένα καλό deal µε τις αρχές, όπως λέει
στους συνεργάτες του ένας από τους κουκουλοφόρους.

Να είστε όµως σίγουροι ότι και αυτό το έσχατο µέσο πολιτικής
εξόντωσης, στο οποίο καταφύγατε, δεν πρόκειται να διαρρήξει
τη βαθιά και ακλόνητη σχέση µου µε τους πολίτες. Μου έχουν
εµπιστοσύνη και στα χρόνια της πολιτικής µου παρουσίας τί-
µησα, τιµώ και σέβοµαι ως κόρη οφθαλµού την εµπιστοσύνη
αυτή.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε συνάδελφε, πόση
ώρα θέλετε για να ολοκληρώσετε;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Η πορεία των ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ είναι πο-
ρεία…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Μπορείτε να µου απαντή-
σετε, σας παρακαλώ;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε, µπορώ να σας
απαντήσω το εξής. Σας παρακάλεσα στη Διάσκεψη των Προ-
έδρων, γνωρίζοντας τις διαδικασίες από άλλες φορές…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Να µιλάτε επί µιάµιση ώρα.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: …να αφιερώσετε δύο συνεδριάσεις

στο Σώµα, είπατε «ναι»…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας παρακαλώ πολύ, όχι

επί του παρελθόντος…
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: …τη φέρατε σήµερα σε µία συνε-

δρίαση µε συνοπτικές διαδικασίες και επιχειρείτε να κλείσετε το
στόµα αυτών που µιλούν…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Να µας καταγγείλετε κιό-
λας.

Κύριε Λοβέρδο, σας παρακαλώ, αφήστε τα αυτά.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: …και λένε για τις τακτικές της συµµο-

ρίας.
Άρα, θέλω ακόµη πέντε λεπτά.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σέβοµαι και τη νευρικότητα

και την αµηχανία σας και σας σέβοµαι…
(Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπαρά-

ταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Είστε αµήχανος και µεροληπτικός.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας παρακαλώ πολύ…
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: …και απολύτως υπεύθυνος για το ότι

κάνατε διαδικασίες κονσέρβας.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Τι εννοείτε «κονσέρβας»;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Σας ειπώθηκε µε όλες τις λεπτοµέ-

ρειες ότι χρειαζόµαστε περισσότερο χρόνο…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Τον είχατε.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: …τον υποσχεθήκατε για όλη τη διαδι-

κασία…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Τον υποσχέθηκα. Δεν τον

τηρούµε; Πείτε µου.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: …και τον συµπυκνώσατε σε µία συνε-

δρίαση.
Δεν σας επιτρέπω να διακόπτετε τον ειρµό των σκέψεών µου.

Σας ζητώ ακόµη πέντε λεπτά και θα µου τα δώσετε, όπως έγινε
σε όλους.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Επειδή µου το ζητάτε, βε-
βαίως θα σας τα δώσουµε, αλλά δεν σας επιτρέπω…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Είστε µεροληπτικός Πρόεδρος της
Πλειοψηφίας και όχι δικός µας.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Εντάξει, κύριε Λοβέρδο, το
έχετε πει µε όλες τις ευκαιρίες αυτό, επί τρία χρόνια.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Γι’ αυτό σας παρακαλώ να πάψετε…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Το πεντάλεπτο το έχετε.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Είπατε, σας είπα, προχωράω.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Θα έχετε και το εξάλεπτο.

Δεν υπάρχει κανένα τέτοιο πρόβληµα. Νευρικότητα δεν χρειάζε-
ται. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Προχωρώ για να ολοκληρώσω τις
σκέψεις µου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Βεβαίως. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Έλεγα να είστε βέβαιοι πως αυτό το

ύστατο µέσο εξόντωσης, στο οποίο καταφύγατε, δεν πρόκειται
να διαρρήξει τις σχέσεις που έχω µε τους πολίτες, που µου
έχουν εµπιστοσύνη, την οποία µου έδειξαν όλα αυτά τα χρόνια
και την οποία σέβοµαι και τιµώ. Η πορεία σας όµως είναι πορεία
από ήττα σε ήττα και ως τέτοια θα συνεχιστεί µε την υπόθεση
της «NOVARTIS».

Εδώ, όµως, η ήττα σας δεν θα είναι µόνο πολιτική. Οι συµµο-
ρίτες και οι πληρωµένοι, τα πληρωµένα πιστόλια τους, θα πλη-
ρώσουν το τίµηµα και της ποινικής και της αστικής τους ευθύνης
και θα πληρώσουν ακριβά. Έκαναν άλλωστε και δυο κεφαλαιώδη
λάθη: Πρώτον, είναι η πανθοµολογούµενη προχειρότητα αυτής
της ιστορίας και δεύτερον, εις ότι µε αφορά, δεν υπολόγισαν
σωστά τον άνθρωπο τον οποίο διάλεξαν να χτυπήσουν και να δια-
βάλουν.

Τι, άραγε, οδήγησε τον αρχισυµµορίτη, τους διεκπεραιωτές
του να έχουν να εκτελέσουν ένα τόσο γελοίο, έωλο και αποκρου-
στικό κατασκεύασµα; Είναι η υπεροψία και η µέθη της εξουσίας
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ή είναι η διαφθορά από τον φόβο της απώλειας της εξουσίας;
Προφανώς, θέλησαν οι συµµορίτες να µας µπλέξουν σε µια πε-
ριπέτεια κάποιων µηνών µέχρι να αντιληφθεί και ο τελευταίος δι-
καστής και ο τελευταίος πολίτης την πλεκτάνη τους, αλλά αυτοί
να έχουν κερδοσκοπήσει πολιτικά σε βάρος της Αντιπολίτευσης.

Όπως, όµως, δεν έχει πετύχει κανένα θέµα το οποίο άνοιξαν
προκειµένου να κλείσουν επικοινωνιακά ένα προηγούµενο, έτσι
θα αποτύχουν και στο σηµερινό. Διότι έτσι κύλησαν τρία χρόνια
διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ: Από το σκίσιµο των µνηµονίων
και το δηµοψήφισµα, από τις εκλογές και το παράλληλο πρό-
γραµµα, από τις εξεταστικές και τις τηλεοράσεις έως σήµερα τα
ελληνοτουρκικά, το σκοπιανό και τη «NOVARTIS». Για να αποφύ-
γουν ένα πολιτικό αδιέξοδο -λέω συνεχώς εδώ και µήνες στις πα-
ρεµβάσεις µου- που οι ίδιοι δηµιούργησαν, προκαλούν ένα νέο
πολιτικό αδιέξοδο κ.ο.κ..

Γι’ αυτό, όµως, το κατασκεύασµα που επιδιώκει να µετατρέψει
την πολιτική σε ποινικό πεδίο, για εκείνους που φοβούνται τους
θεσµούς και τους εξευτελίζουν, για την κυνική και απροκάλυπτη
πολιτική εκµετάλλευση της υπόθεσης υπάρχουν ευθύνες οι
οποίες θα αποδοθούν.

Αυτή την ανίερη, εν ψυχρώ εξαπάτηση των Ελλήνων πολιτών
θα αποκαλύψω µε τη δράση µου, αρχής γενοµένης από σήµερα,
αλλά και τις επόµενες µέρες. Καταθέτω ως πρώτη δόση µήνυση
κατά των τριών κουκουλοφόρων και παντός υπευθύνου ηθικού
αυτουργού, στη συνέχεια µηνύσεις κατά και άλλων φυσικών και
ηθικών αυτουργών και τέλος, αγωγές για συκοφαντική δυσφή-
µιση.

Αύριο, όµως, θα κάνω και κάτι ακόµα. Θα ζητήσω από την ει-
σαγγελέα διαφθοράς να ανοίξουν οι λογαριασµοί µου -είναι θέµα
ωρών να τελειώνουµε µε αυτό- και µετά θα αφιερώσω ένα κοµ-
µάτι από την ηµερήσια δραστηριότητά µου, ώστε να πληρώσει
κάθε συµµορίτης το τίµηµα των εγκληµάτων του. Κανένας πολι-
τικός, όσο καθεστωτική νοοτροπία και αν έχει, δεν µπορεί να ολο-
κληρώσει τα ανοµήµατα τα οποία έχετε θέσει σε εφαρµογή,
ανοµήµατα που στρέφονται κατά πολιτικών αντιπάλων, κατά του
ελληνικού λαού, των θεσµών που ποδοπατήθηκαν και εν τέλει
της δηµοκρατίας.

Για αυτούς τους λόγους, κλείνοντας, κυρίες και κύριοι, κατη-
γορώ τον Πρωθυπουργό ευθέως ως ενορχηστρωτή της πιο
άθλιας πλεκτάνης, που την είχε προαναγγείλει εδώ και µήνες µε
πάρα πολλές δηµόσιες παρεµβάσεις του. Κατηγορώ τους µπρά-
βους και τα πληρωµένα πιστόλια του ανθρώπου αυτού, που πα-
ρανόµως αξιολογούσαν το περιεχόµενο µιας δικογραφίας και
προδίκαζαν την εξέλιξη της υπόθεσης. Κατηγορώ, τέλος, όλους
όσοι οργάνωσαν ή αναπαράγουν αυτή την ελεεινή πλεκτάνη και
µε βάναυσο τρόπο ενέπλεξαν ακόµα και τη δικαιοσύνη.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σε ζητήµατα ηθι-
κής τάξης δεν έκανα ποτέ δεύτερη σκέψη, γι’ αυτό και στην πο-
λιτική µου διαδροµή δεν αντιµετώπισα κανένα ηθικό δίληµµα. Τον
ίσιο δρόµο που επέλεξα και σήµερα θα τον διάλεγα ξανά. Την
πολιτική µου τιµή και την υπόληψη τις έχουν κατοχυρώσει και
συνδιαµορφώσει οι πράξεις µου. Καµµία παρακρατική µεθοδο-
λογία, κανένας ψευδοµάρτυρας, κανένας αρχισυµµορίτης δεν
θα µπορέσει να µε ακουµπήσει.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τελειώνοντας, θέλω να πω ότι
αυτή η υπόθεση δεν είναι απλή πληγή. Είναι Κυλώνειον άγος για
την πατρίδα µας, γιατί η συγκεκριµένη πλεκτάνη και οι συνθήκες
κάτω από τις οποίες εκτυλίχθηκε αποκαλύπτουν το πραγµατικό,
πλην αποκρουστικό πρόσωπο ορισµένων, κυρίως όµως αποκα-
λύπτουν το πραγµατικό πρόσωπο του Έλληνα Πρωθυπουργού.
Σε κάθε άνθρωπο υπάρχει ένα όριο, όχι όµως στον συγκεκριµένο
άνθρωπο, όπως αποδείχθηκε. Από αυτό το αξίωµα πέρασαν γί-
γαντες, πέρασαν και µέτριοι. Μετά, όµως, από τον σηµερινό
Πρωθυπουργό θα έχει περάσει και ένας µε χαρακτηριστικό την
παλιανθρωπιά.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σε αυτή την υπόθεση µια είναι η
τελική κρίση και ένα το τελικό συµπέρασµα: Κουκουλοφόροι κε-
λεύουν, Τσίπρας οµιλεί.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΙΩΑΝΝΗΣ ΘΕΩΝΑΣ: Κάθε όριο το ξεπέρασες!

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ωραία. Ευχαριστούµε πο-
λύ.

Κύριε Θεωνά, µην αντιδράτε, σας παρακαλώ πολύ! Έχετε
ακούσει περί τις είκοσι επτά φορές το «συµµορίτης», το «αρχι-
συµµορίτης». Όσο περνάει και η ώρα είναι τα πράγµατα πιο
ήσυχα. Ήρεµα!

Ο Υπουργός Δικαιοσύνης, ο κ. Κοντονής, έχει τον λόγο και
ύστερα ο κ. Κουτσούκος.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
δεν είχα σκοπό στη σηµερινή µου οµιλία να σχολιάσω τοποθετή-
σεις των φερόµενων ως εµπλεκοµένων σε αυτήν την υπόθεση,
των εννέα πολιτών και συναδέλφων οι οποίοι µίλησαν από του
Βήµατος. Όµως, ορισµένα πράγµατα ξεπερνούν κάθε όριο. 

Είναι προσβολή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, απέναντι σε µία
δηµοκρατικά εκλεγµένη Κυβέρνηση να την ταυτίζετε µε τον Κόλ-
λια και το καθεστώς της 21ης Απριλίου. Είναι ύβρις όχι µόνο απέ-
ναντι σε αυτή τη δηµοκρατικά εκλεγµένη Κυβέρνηση, αλλά και
στους χιλιάδες αγωνιστές της Αριστεράς που το καθεστώς της
21ης Απριλίου, ο Κόλλιας και ο βασιλιάς έριξαν στα κολαστήρια
της χούντας, τους τόπους εξορίας και το ΕΑΤ-ΕΣΑ για να βασα-
νίζονται.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Να µάθετε ιστορία!
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Και είναι και διπλή ύβρις απέ-
ναντι σε εκείνους τους αγωνιστές του αντιδικτατορικού αγώνα,
που σήµερα βρίσκονται εδώ, στα έδρανα της Αριστεράς και έδω-
σαν αγώνα για τη δηµοκρατία και την ελευθερία! Είναι ύβρις!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Ο Κόλλιας ήταν εισαγγελέας στην

υπόθεση Λαµπράκη. Να µάθετε ιστορία!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, ησυχία.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Και άλλο τόσο, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι,…

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Ήταν εισαγγελέας ο Κόλλιας στον
Λαµπράκη. Ο κ. Κοντονής να µάθει ιστορία.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Βενιζέλο, παρακαλώ,
µην παρεµβαίνετε. Δεν σας αφορά το θέµα του Κόλλια. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Ο κ. Κοντονής να µάθει ιστορία!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ήταν από άλλη µήτρα ο

Κόλλιας. Δεν σας αφορά το θέµα. Μην παρεµβαίνετε, παρακαλώ
πολύ. Εντάξει. Συνεννοηθήκαµε.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Και άλλο τόσο, κύριοι συνάδελ-
φοι, είναι πρόβληµα για την ίδια τη διαδικασία, αλλά και για τους
ισχυρισµούς οι οποίοι παρουσιάζονται εδώ, η εκτόξευση απειλών
-και µάλιστα µε αυτόν τον τρόπο, τον αγοραίο τρόπο- εναντίον
του Πρωθυπουργού και οι απειλές για ειδικά δικαστήρια, οι
οποίες, µάλιστα, συνδυάζονται -προσέξτε- µε δακτυλικά αποτυ-
πώµατα, δηλαδή µε γεγονότα. 

Ποια είναι αυτά τα γεγονότα, που ακούσαµε εδώ από τον
πρώην Πρωθυπουργό, τον κ. Σαµαρά, ο οποίος αναλώθηκε σε
απειλές, φαντασιοπληξίες, εικασίες και συνδυασµούς υποθέ-
σεων µε δηµοσιογραφικές έρευνες και δηµοσιεύµατα; Ποια
σχέση έχει η Κυβέρνηση µε αυτά τα πράγµατα; Ακούσαµε γεγο-
νότα, για τα οποία θα µπορούσε να εγκαλέσει ο οποιοσδήποτε
την Κυβέρνηση; 

Όµως, αυτό το ύφος και το περιεχόµενο των οµιλιών, σε τελική
ανάλυση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καταδεικνύει την από-
λυτη αδυναµία και τον πανικό µπροστά σε µία δικαστική και ει-
σαγγελική έρευνα. 

Ο κ. Σαµαράς απείλησε µε ειδικό δικαστήριο µέχρι και για το
µακεδονικό, τη στιγµή που η Κυβέρνηση ακολουθεί την εθνική
γραµµή, δηλαδή τη γραµµή που χαράχθηκε µε την ενδιάµεση
συµφωνία, µετά µε το Βουκουρέστι και συνεχίζεται µε την προ-
σπάθεια, που κάνει τώρα ο Υπουργός των Εξωτερικών. Απειλεί
γι’ αυτό ο κ. Σαµαράς τον Πρωθυπουργό; Είτε βρέθηκε εδώ σε
ένα απόλυτο παραλήρηµα ή υπάρχει άλλο ζήτηµα, εσωτερικό
της Νέας Δηµοκρατίας, το οποίο προσπαθεί ο κ. Σαµαράς να
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αναδείξει. Καταλαβαίνουµε πολύ περισσότερα από αυτά που
λέει. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ερώτηµα που προκύπτει είναι
το εξής: Έχουµε σκάνδαλο ή σκευωρία; Θα έλεγα, λοιπόν, ότι
για ένα διεθνές σκάνδαλο, που απασχολεί πλείστες όσες χώρες,
θέλουν κάποιοι να µας πουν ότι στην Ελλάδα δεν έγινε τίποτα
και ότι όλο αυτό  διερευνά η δικαιοσύνη και που εισφέρεται αυτή
την ώρα στη συζήτηση ως υλικό,   από την αρµόδια εισαγγελέα,
είναι  της Κυβέρνησης. Όλος ο κόσµος, όλη η υφήλιος ψάχνει
αυτό το διεθνές σκάνδαλο και εδώ κάποιοι είχαν την έµπνευση
να µας πουν ότι είναι σκευωρία. Πολύ ωραία! Αν θέλετε κάτι πε-
ρισσότερο να πείτε, να το πείτε. Θα έχει πάρα πολύ ενδιαφέρον.
Να ψάχνουν οι έννοµες τάξεις τόσων κρατών να βρουν την άκρη
σε αυτό το πρόβληµα και εδώ να µας λέτε ότι είναι σκευωρία. 

Όµως, εδώ ερχόσαστε σε σύγκρουση µε τους αριθµούς και
µε την πραγµατικότητα. Δεν θα ήθελα να αναφερθώ στους ίδιους
αριθµούς που παρουσίασε ο κ. Πολάκης. Θα σας πω το εξής:
Μόνο η εξωνοσοκοµειακή δαπάνη το 2000 ήταν 1.278.000.000
ευρώ και το 2009 φτάνει τα 5.108.000.000 ευρώ. Αυτό σας απα-
σχολεί; Πώς φτάσαµε σε αυτό το αστρονοµικό νούµερο από το
2000 µέχρι το 2009; 

Πώς φτάσαµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η δηµόσια δα-
πάνη επί ποσοστού του ΑΕΠ να είναι 0,9% το 2000 και το 2010
να φτάσει στο 2,1%, όταν στην Ευρωπαϊκή Ένωση είναι 1%; Αυτό
τι είναι; Είναι σκάνδαλο ή σκευωρία; Είναι σκάνδαλο. Και είναι
σκάνδαλο γιατί το λέτε και εσείς οι ίδιοι. Στελέχη της Νέας Δη-
µοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ λένε ότι είναι σκάνδαλο. 

Όµως, το λένε και Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, οι οποίοι
το 2011 είχαν αποστασιοποιηθεί από το κόµµα τους και κατέθε-
ταν επίκαιρη ερώτηση στον προλαλήσαντα, τον κ. Λοβέρδο, και
του έλεγαν ότι από το 2001 συντελείται ένα µεγάλο φαγοπότι µε
τις προµήθειες. Του έλεγαν, δε, και κάτι άλλο πιο σηµαντικό, ότι
δεν έχουν εκτελεστεί προβλεπόµενοι διαγωνισµοί για πέντε και
επτά χρόνια. Και του έλεγαν και κάτι επίσης σηµαντικό: Ότι αυτές
τις ώρες του µνηµονίου οι οφειλές και τα χρέη των νοσοκοµείων
εξαιτίας αυτής της αθλιότητας, αυξάνονται τον µήνα κατά 200
εκατοµµύρια ευρώ. Αυτά τα έλεγε η κ. Μπακογιάννη -σωστά τα
έλεγε- ο κ. Αυγενάκης και άλλοι τρεις Βουλευτές τότε, οι οποίοι
είχαν διαγραφεί από τη Νέα Δηµοκρατία.

Αυτό τι είναι, κύριοι συνάδελφοι; Είναι σκευωρία ή είναι σκάν-
δαλο; Γιατί αν είναι σκευωρία, να απευθυνθείτε εσείς της Νέας
Δηµοκρατίας στον κ. Αυγενάκη, τον γραµµατέα του κόµµατός
σας πρώτα και κύρια. 

Είναι, λοιπόν, σκάνδαλο και µάλιστα πρώτου βαθµού! 
Η δε κ. Μπακογιάννη, σωστά, σε συνέντευξή της στον «ΒΗΜΑ

FM» εκείνες τις ηµέρες ζητούσε εξεταστική επιτροπή. Εξεταστική
επιτροπή! Και µας κατηγορείτε εµάς τώρα γιατί θα συσταθεί Ει-
δική Κοινοβουλευτική Επιτροπή την ώρα που έχουν έρθει τα
στοιχεία από την εισαγγελία. Σε εµάς λέτε ότι υπάρχει σκευωρία;
Δείτε τι λέγατε εσείς. Δείτε τι ωραία τα περιγράφατε. 

Εποµένως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σκάνδαλο υπάρχει
και, µάλιστα, πρώτου βαθµού, µε εκατοντάδες εµπλεκόµενους
γιατρούς και πιθανόν πολιτικά πρόσωπα. Εγώ λέω πιθανόν, διότι
η υπόθεση είναι σε εξέλιξη και διερευνάται. Και εύχοµαι να απο-
δειχθεί, για τους περισσότερους αν όχι για όλους, η αθωότητά
τους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έγινε πολύς λόγος ότι δήθεν η
Κυβέρνηση ποδηγετεί τη δικαιοσύνη. Είναι όλοι αυτοί, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, που κατηγορούσαν την Κυβέρνηση ότι πα-
ρεµβαίνει στη δικαιοσύνη, επειδή η δικαιοσύνη δεν της κάνει τα
χατίρια.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου του
κυρίου Υπουργού)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Υπουργέ, σας παρα-
καλώ να ολοκληρώσετε σε δυο, τρία λεπτά. Όχι περισσότερο.
Παρακαλώ, να µαζέψτε τις σκέψεις σας. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Πριν λίγο καιρό µας λέγατε ότι
εµείς είµαστε θεσµικά εκτροχιασµένοι γιατί παρεµβαίνουµε στο
έργο της δικαιοσύνης και πιέζουµε την δικαιοσύνη. Σήµερα τι
µας λέτε; Μας λέτε ότι η δικαιοσύνη χειραγωγείται από την Κυ-

βέρνηση. Τι από τα δυο συµβαίνει; Ή η δικαιοσύνη είναι αυτή,
που περιγράφατε πριν από µερικές µέρες, πριν από µερικές βδο-
µάδες, ή τελικά η δικαιοσύνη δεν είναι αυτό και είναι χειραγω-
γούµενη. Θα καταλήξετε σε ένα σηµείο; Γιατί η ψευδολογία και
οι αναπόδεικτοι ισχυρισµοί έχουν και ένα όριο. Όµως, να λέµε
άλφα τη µια µέρα και ωµέγα την άλλη, παραπάει, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι!

Εκείνο, όµως, που θέλω να τονίσω είναι οι ενστάσεις, οι οποίες
υπήρξαν για τη διαβίβαση της δικογραφίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα στην Εθνική Αντιπρο-
σωπεία -και δώστε µου λίγο χρόνο, κύριε Πρόεδρε, να παρου-
σιάσω αυτά τα στοιχεία- φέρνω δυο δικογραφίες. Σηµειώστε τις
ηµεροµηνίες: Στις 13 Δεκεµβρίου του 2013 διαβιβάζεται από την
εισαγγελία Πρωτοδικών στην εισαγγελία του Αρείου Πάγου δι-
κογραφία µε αίτηµα άρσης ασυλίας µέλους της Κυβέρνησης.
Στις 9 Ιανουαρίου του 2014 επιστρέφεται η δικογραφία από την
εισαγγελία του Αρείου Πάγου στην εισαγγελία Πρωτοδικών Αθη-
νών για συµπλήρωση. Στις 24 Ιανουαρίου του 2014 διαβιβάζεται
εκ νέου στον εισαγγελέα του Αρείου Πάγου, ο οποίος, πλέον, τη
διαβιβάζει στο Υπουργείο Δικαιοσύνης. Στις 10 Φεβρουαρίου του
2014 διαβιβάζεται από την εισαγγελία του Αρείου Πάγου. Στις 8
Απριλίου του 2014, δυο µήνες µετά, ο Υπουργός Δικαιοσύνης
της κυβέρνησης Σαµαρά, ο κ. Αθανασίου, όχι µόνο δεν διαβιβάζει
τη δικογραφία στη Βουλή, αλλά την στέλνει πίσω στον εισαγγε-
λέα. Και κατηγορείται η Κυβέρνηση µας!

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Με ποια αιτιολογία; 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Με απαράδεκτη αιτιολογία. 
Τέλος πάντων, ο εισαγγελέας του Αρείου Πάγου την ξαναστέλ-

νει και τι γίνεται; 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Πέστε την αιτιολογία, κύριε

Υπουργέ, για να την ακούσει ο κόσµος.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ποια αιτιολογία, κύριε Αθανα-
σίου; Είχατε κανένα δικαίωµα αιτιολογίας για να στέλνετε πίσω
τη δικογραφία; Και κατηγορείτε εµάς ότι δεν στέλνουµε αµελλητί
τις δικογραφίες στη Βουλή, όταν αυτό το κάνατε δυο µήνες µετά;
Και µάλιστα στέλνετε, σαν να είστε εισαγγελέας του Αρείου
Πάγου, την δικογραφία πίσω; Πού ακούστηκαν αυτά τα πράγ-
µατα, κύριοι Βουλευτές; Πού ακούστηκαν; Και κατηγορείται η
Κυβέρνηση ότι δεν έπραξε αµελλητί αυτά που λέει το Σύνταγµα; 

Το χειρότερο σε αυτή την υπόθεση ξέρετε ποιο είναι; Ότι τε-
λικά ο εγκαλούµενος καταδικάστηκε από δικαστήριο. Το, δε, χει-
ρότερο είναι το άλλο που θα σας πω: Στις 18 Μαρτίου του 2014
από τους εισαγγελείς διαφθοράς διαβιβάζεται στον εισαγγελέα
του Αρείου Πάγου δικογραφία. Τι αφορούσε αυτή η δικογραφία;
Τα υποβρύχια. Και τη Δευτέρα 5 Μαΐου του 2014 παραλαµβάνε-
ται από το πρωτόκολλο του Υπουργού, ενώ είχε σταλεί από 30
Απριλίου, στο πρωτόκολλο του Υπουργείου. Ξέρετε, τελικά, πότε
εστάλη στη Βουλή από τις 5 Μαΐου που φαίνεται να καταγράφε-
ται στο πρωτόκολλο του Υπουργού; Στις 30 Μαΐου του 2014, Πα-
ρασκευή βράδυ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ πολύ να κλεί-
σετε, κύριε Υπουργέ.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Περνάει στο πρωτόκολλο της
Βουλής στις 4 Ιουνίου του 2014, όταν η Βουλή πλέον κλείνει και
παραγράφεται το αδίκηµα.

Αυτά είναι, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τα ωραία της κυβέρ-
νησης Σαµαρά-Βενιζέλου. Παρανοµίες και µεθοδεύσεις παρα-
γραφών!

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µε το εξής.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, κλείστε.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
αυτήν την ώρα δέχονται επίθεση οι δικαστές και οι εισαγγελείς,
που κάνουν τη δουλειά τους, καθώς και οι µάρτυρες. 

Πριν µερικές ηµέρες κατέθεσε στο εφετείο, στην υπόθεση της
«SIEMENS», ένας µάρτυρας τον οποίο όλοι θυµόσαστε. Ο κ. Σπυ-
ρίδων Καλούδης. Ποιος ήταν ο κ. Σπυρίδων Καλούδης; Ταµίας
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του ΠΑΣΟΚ και µέλος του διοικητικού συµβουλίου του ΟΤΕ, το-
ποθετηµένος από την τότε κυβέρνηση Σηµίτη. Και τι κατέθεσε ο
κ. Καλούδης; Πως ό,τι έλεγε εδώ και δέκα χρόνια για τις βαλίτσες
του Τσουκάτου, ήταν ψέµατα. Και τελικά τα λεφτά πήγαν στα
κοµµατικά ταµεία. Στη δίκη το κατέθεσε ο κ. Αυγερινός. 

Ξέρετε γιατί το αναφέρω αυτό; Δεν το αναφέρω για να κατα-
δείξω το «κόµµα των Τσουκάτων», αλλά για να σας θυµίσω τις
επιθέσεις, που είχε δεχτεί η ιδιαιτέρα του Χριστοφοράκου, η
οποία κατέθετε τότε ως µάρτυρας και πήγατε να την βγάλετε
τρελή και εσείς της Νέας Δηµοκρατίας και εσείς του ΠΑΣΟΚ.
Γιατί; Διότι, έλεγε για τα µαύρα ταµεία, για τα λεφτά του Τσου-
κάτου και τις σχέσεις του Χριστοφοράκου µε την οικογένεια Μη-
τσοτάκη.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Τρελή πήγατε να τη βγάλετε! Το ίδιο κάνετε και µε τους µάρ-

τυρες.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ,

έχετε τελειώσει.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Τελείωσα, κύριε Πρόεδρε.
Εάν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάτι µένει από όλη αυτήν

την αντιπαράθεση, είναι κάτι θετικό. Να υπερψηφίσετε όλοι την
πρόταση συνταγµατικής αναθεώρησης του ΣΥΡΙΖΑ για την κα-
τάργηση του επαίσχυντου άρθρου, το οποίο εγκαθιδρύει καθε-
στώς ασυλίας, ανισονοµίας και ευνοιοκρατίας για πολιτικά πρό-
σωπα.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Να καταργηθεί το συγκεκριµένο άρθρο του Συντάγµατος και

ο νόµος «περί ευθύνης Υπουργών», ο οποίος στηρίζεται πάνω
εκεί. Και σας λέµε κάτι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, απαντών-
τας και στον κ. Σαµαρά.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ.
Σας παρακαλώ πάρα πολύ!

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Τελείωσα, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Το έχετε πει πάρα αρκετές
φορές.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Σας λέµε ότι αυτή η συνταγµα-
τική αναθεώρηση και η µη ύπαρξη πλέον προστατευτικού πλαι-
σίου, θα εφαρµοστεί πρώτα και κύρια για την Κυβέρνηση του
ΣΥΡΙΖΑ. Γιατί ο Πρωθυπουργός, ο Αλέξης Τσίπρας και οι Υπουρ-
γοί του ΣΥΡΙΖΑ δεν φοβόµαστε, δεν έχουµε ανάγκη προστασίας,
ούτε παραγραφών ούτε ειδικού καθεστώτος!

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον

λόγο επί προσωπικού.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Κι εγώ ζητώ τον λόγο επί προ-

σωπικού, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας παρακαλώ πολύ. Δεν

υπάρχουν προσωπικά. Το έχουµε πει και στη Διάσκεψη των Προ-
έδρων. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Πώς δεν υπάρχουν;
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Η σηµερινή συζήτηση είναι

µόνο για πρόσωπα και κακώς δόθηκαν -το λέω ευθύτατα- προ-
ηγούµενα. Μόνο εάν υβριστεί κάποιος. Ουδείς υβρίστηκε. Εντά-
ξει;

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, ακούστε
πρώτα.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Όχι, κύριε Αθανασίου.
Έχετε παρέµβει από το πρωί τρεις φορές. Σας παρακαλώ πολύ.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, δεν δεσµεύεται
η Ολοµέλεια από τη Διάσκεψη.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Εγώ βρίσκοµαι τώρα…
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας παρακαλώ, καθίστε

αµέσως κάτω!
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ο κύριος Υπουργός…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας παρακαλώ, καθίστε

αµέσως κάτω!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν έχει το δικαίωµα
να πάρει τον λόγο επί προσωπικού; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ακούτε τι σας λέω; Η δια-
δικασία είναι συγκεκριµένη. Και θα µιλήσει τώρα η κ. Γεννηµατά.
Παρακαλώ πολύ, την καλώ στο Βήµα.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, δεν δεσµεύεται
η Ολοµέλεια από τη Διάσκεψη.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας παρακαλώ. Η Ολοµέ-
λεια έχει αποφασίσει για τη διαδικασία. Έχει αποφασίσει από το
πρωί. Σήµερα θα είστε ήρεµοι, θα είµαστε ήρεµοι, θα είµαστε
πολύ υποµονετικοί και θα πάµε αρκετά αργά το βράδυ. Αυτό
αφορά όλες και όλους, Αρχηγούς κοµµάτων, που δεν θέλω εκ-
νευρισµένοι να µου απευθύνονται για οποιονδήποτε λόγο. Εντά-
ξει; 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Καθίστε, κύριε Αθανασίου.

Σας παρακαλώ! Δεν έχετε ειδική θέση εδώ µέσα. Σας παρακαλώ
πάρα πολύ!

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ο κύριος Υπουργός ανέφερε
ανακρίβειες.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Δεν υβριστήκατε. Και
κακώς από το πρωί…

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Και εσείς προσωπικά παραβιά-
ζετε τον Κανονισµό σε πάρα πολλές διατάξεις.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Με συγχωρείτε, κυρία Γεν-
νηµατά.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Είστε ο κατ’ εξοχήν Πρόεδρος
που παραβιάζει τον Κανονισµό.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Αθανασίου, σας πα-
ρακαλώ πολύ, καθίστε κάτω. Σας έχω πει και µε άλλη ευκαιρία,
όποιος δεν θέλει, κάνει µοµφή στον Πρόεδρο και προχωράµε τη
διαδικασία. Σας το έχω πει. Όσο είµαι εγώ στην έδρα, είµαι ακρι-
βοδίκαιος και προσπαθώ πάρα πολύ να κρατάω τη διαδικασία. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ο κ. Κοντονής είπε ανακρίβειες. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Έγινε ένα µεγάλο σφάλµα

από το πρωί, αλλά δεν µπορώ να προεδρεύω είκοσι τέσσερις
ώρες.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Παραβιάζετε τον Κανονισµό.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Και ξέρετε ποιο είναι αυτό

το σφάλµα, διότι έχετε παρέµβει κι εσείς από το πρωί. Κάνατε
δύο ώρες καθυστέρηση µε διαδικαστικά. Δικαίωµα σας.

Παρακαλώ πολύ, λοιπόν, σε µια διαδικασία η οποία έχει µόνο
πρόσωπα -η σηµερινή διαδικασία είναι ειδική διαδικασία- δεν νο-
είται κανένα προσωπικό ζήτηµα, παρά µόνο εάν κάποιος υβρίζε-
ται. 

Δυστυχώς, από το πρωί, µε ευθύνη του Προεδρείου -αναλαµ-
βάνω εγώ την ευθύνη και ας ήταν άλλοι εδώ πάνω- εδίδετο ο
λόγος και καταναλώθηκε πολύς χρόνος στο όνοµα του προσω-
πικού, επειδή προφανώς υπήρχαν διαφορετικές απόψεις ανά-
µεσα στους οµιλητές. Αυτά είναι απαράδεκτα πράγµατα. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κάνετε λάθος. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Αθανασίου, θα κα-

θίσετε κάτω και παρακαλώ δεν θα ξανασηκωθείτε µέχρι να τε-
λειώσει η συνεδρίαση, εκτός εάν υβριστείτε, που ελπίζω κανείς
να µην το κάνει.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Πάντως, κύριε Πρόεδρε, σε σει-
ρά περιπτώσεων παραβιάζετε τον Κανονισµό.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κυρία Γεννηµατά, έχετε
τον λόγο. Με συγχωρείτε για τη διακοπή.

ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το ερώτηµα που πλανάται όλη
την ηµέρα σήµερα και µέσα στην Αίθουσα αλλά και στην κοινω-
νία, είναι εάν το ζήτηµα για το οποίο συζητάµε, αφορά ένα σκάν-
δαλο ή µια σκευωρία. Δεν υπάρχει, όµως, στην πραγµατικότητα
αυτό το δίληµµα, γιατί ισχύουν και τα δύο. Υπάρχει σκάνδαλο
στην εξέλιξη της φαρµακευτικής δαπάνης και υπάρχει σκευωρία
της Κυβέρνησης µε ολοφάνερη επιχείρηση σπίλωσης των πολι-
τικών της αντιπάλων.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
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ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
Η επιλογή του χρόνου, η επιλογή των πολιτικών προσώπων, η

εξόφθαλµη παράλειψη άλλων, οι δηλώσεις του κ. Τσίπρα και κυ-
βερνητικών αξιωµατούχων πριν και µετά την ανακίνηση του θέ-
µατος αυτού, οι εξόφθαλµες δικονοµικές παραβιάσεις, η ποιό-
τητα των µαρτυρικών καταθέσεων, όλα αυτά και άλλα καταδει-
κνύουν την ύπαρξη συνωµοσίας.

Χθες, ο αντιεισαγγελέας του Αρείου Πάγου σας εξέθεσε ολο-
κληρωτικά. Οι µάρτυρες στους οποίους στηρίχθηκε αποκλει-
στικά για να στηθεί το όλο σκηνικό, κατέθεσαν σε καθεστώς
απλής προστασίας. Και ω του θαύµατος, αναβαθµίστηκαν σε
προστατευόµενους µάρτυρες δηµοσίου συµφέροντος µόνο αφό-
του ξεσηκώθηκε η κατακραυγή και ο σάλος. Αυτό αποδεικνύει
το πόσο µεθοδικά και δόλια στήνετε την όλη σκευωρία. 

Εµάς, όπως και κάθε έντιµο πολίτη, µας ενδιαφέρει να λάµψει
η αλήθεια. Μας ενδιαφέρει να διαπιστωθούν τα όποια θεσµικά
κενά που επιτρέπουν τη διασπάθιση του δηµοσίου χρήµατος,
ώστε να διορθωθούν και να µην επαναληφθούν ανάλογα φαινό-
µενα στο µέλλον. Μας ενδιαφέρει να εντοπιστούν οι όποιοι επι-
τήδειοι  εκµεταλλεύτηκαν αυτά τα κενά και πλούτισαν σε βάρος
του δηµοσίου. Μας ενδιαφέρει, µε λίγα λόγια, η ουσία του θέµα-
τος. 

Ο κ. Τσίπρας, όµως, δεν ενδιαφέρεται για όλα αυτά. Αν ενδια-
φερόταν, θα φρόντιζε να υπάρξει η δυνατότητα για πλήρη
έλεγχο και διαφάνεια, χωρίς επιλεκτικές εξαιρέσεις ηµετέρων και
χωρίς, για µια ακόµη φορά, ευµενή, διακριτή µεταχείριση της πε-
ριόδου διακυβέρνησης 2004-2009 της Νέας Δηµοκρατίας, οπότε
και εκτροχιάστηκε η δαπάνη. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Γιατί, άραγε, το κάνετε αυτό, κύριε Τσίπρα; Σας έχουµε προ-
καλέσει πάρα πολλές φορές εδώ µέσα στη Βουλή, από αυτό το
Βήµα. Έχετε αναλάβει δεσµεύσεις, κι αν ναι, σε ποιον; Οφείλετε,
επιτέλους, να έρθετε εδώ και να δώσετε απαντήσεις. 

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να πω κάτι και στον κ. Μητσοτάκη. 
Κύριε Μητσοτάκη, αποδέχεστε και αποδεχόµαστε ότι υπάρχει

σκευωρία. Αποδέχεστε, όµως, ότι στην υπόθεση της φαρµακευ-
τικής δαπάνης και στη «NOVARTIS» υπάρχει σκάνδαλο, ναι ή όχι; 

Και µε την ευκαιρία, άκουσα τη θέση του Αρχηγού της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης για την αλλαγή του νόµου «περί ευθύνης
Υπουργών». Βεβαίως! Καµµία αντίρρηση! Τι σηµαίνει, όµως,
αυτό; Σηµαίνει ότι απαιτείται αλλαγή του Συντάγµατος. Και τι
προϋποθέτει αυτό; Αυτό προϋποθέτει ευρύτερη συνεννόηση.  

Αλήθεια, κύριε Μητσοτάκη, πιστεύετε ότι µπορεί να επιτευχθεί
αυτή η ευρύτερη συνεννόηση και ιδιαίτερα µέσα σε αυτό το
κλίµα; Αν το πιστεύετε, εµείς µαζί µπορούµε να συζητήσουµε για
µια µίνι αναθεώρηση σε βασικές διατάξεις, αυτές δηλαδή που
έχει ωριµάσει απόλυτα η ιδέα ότι πρέπει να αναθεωρηθούν.

Κύριε Τσίπρα, εσείς µοναδική έγνοια έχετε την πολιτική αξιο-
ποίηση του σκανδάλου. Η µατιά σας είναι στραµµένη µόνο στα
κοµµατικά οφέλη που µπορείτε να προσκοµίσετε, όχι τι ωφελεί
τη χώρα, αλλά τι ωφελεί εσάς. Γι’ αυτό εξαιρέσατε από τον
έλεγχο, θρασύτατα, τη διερεύνηση των δικών σας ευθυνών, των
δικών σας υπουργών, της δικής σας περιόδου. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η αποψινή συζήτηση πραγµατο-
ποιείται σε µια πολύ βαριά, εξαιρετικά αρνητική ατµόσφαιρα,
µέσα σε ένα κλίµα λίαν τοξικό, µε την κοινή γνώµη, ξανά, σε σύγ-
χυση µε αποκλειστικά δική σας ευθύνη. Η χώρα βρίσκεται σε µια
κρίσιµη καµπή. Πορεύεται µε τη θηλιά που της φορέσατε στον
λαιµό. Η Τουρκία εντείνει την προκλητικότητά της στο Αιγαίο και
την Κύπρο, καταπατώντας τις διεθνείς συνθήκες και το διεθνές
δίκαιο. Κάθε χαλαρότητα από την πλευρά της Κυβέρνησης, κάθε
αδράνεια, µπορεί να προκαλέσει σοβαρότατη βλάβη στα εθνικά
µας συµφέροντα. 

Στο θέµα των Σκοπίων; Αντί να επιδιώξετε εθνική συνεννόηση
και διαµόρφωση εθνικής γραµµής, τι επιχειρήσατε να κάνετε;
Προσπαθήσατε να διχάσετε τους πολιτικούς σας αντιπάλους και
βεβαίως τον ελληνικό λαό. Και σήµερα είµαστε αντιµέτωποι µε
τον κίνδυνο «σαλαµοποίησης» της λύσης, που θα δηµιουργήσει

–και θυµηθείτε το- πολύ µεγαλύτερα προβλήµατα στο µέλλον
από αυτά που φαίνεται ότι προσπαθεί να επιλύσει. 

Στην οικονοµία; Έχει γίνει σαφές πως το τέλος του προγράµ-
µατος σε καµµία περίπτωση δεν σηµαίνει οριστική και ασφαλή
έξοδο από την κρίση. Τελειώνει το µνηµόνιο για τους εταίρους
µας. Δεν τελειώνει για µας. Άλλωστε, έχετε δεσµευτεί προκατα-
βολικά για ένα µνηµόνιο µετά από το µνηµόνιο. Έχετε νοµοθε-
τήσει νέες περικοπές στις συντάξεις και στο αφορολόγητο, έχετε
εκχωρήσει τον δηµόσιο πλούτο, έχετε δεσµευθεί σε υψηλά πρω-
τογενή πλεονάσµατα. Και τώρα τι κάνετε; Το οµολογήσατε. Δια-
πραγµατεύεστε, απλώς, το είδος της επιτροπείας. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, βρισκόµαστε, λοιπόν, σήµερα
εδώ για άλλη µια φορά αντιµέτωποι µε µια πολιτική σκευωρία µε
ενορχηστρωτή τον κ. Τσίπρα και βραχίονες τους Υπουργούς του.
Και τι εξαιρετική σύµπτωση; Απίθανη! Ο πρώην διοικητής της
ΕΥΠ, επί κυβερνήσεως Νέας Δηµοκρατίας, και βεβαίως οι φύλα-
κές του στη δικαιοσύνη είναι αυτοί που σήµερα κινούν τα νήµατα.
Γνωρίζω ότι µπορεί κάποιοι καλόπιστοι να µας ρωτήσουν «ωραία
όλα αυτά, αλλά εδώ αποκαλύπτεται µια τόσο σοβαρή ιστορία κι
εσείς ασχολείστε µόνο µε τους τύπους»; «Όχι» απαντάµε. Εµείς
ποτέ δεν αρνηθήκαµε την έρευνα. Πρώτοι εµείς λέµε όλα στα
φως, µε ανεπηρέαστη, όµως, τη δικαιοσύνη να κάνει τη δουλειά
της, γιατί εµείς δεν σηκώνουµε µύγα στο σπαθί µας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Εµείς θέλουµε περισσότερο από όλους να λάµψει η αλήθεια,
αλλά αυτό να γίνει µε την οµαλή λειτουργία των θεσµών, χωρίς
παρεµβάσεις στη δικαιοσύνη, χωρίς υποδείξεις, χωρίς την αντι-
συνταγµατική εµπλοκή υπουργών, χωρίς παρακρατικές µεθό-
δους και συνεργασία µε τον κίτρινο Τύπο, χωρίς εξωθεσµικούς
παράγοντες. 

Και ακούστε και προσέξτε καλά, γιατί όσο περισσότερο παρα-
βιάζετε τους θεσµούς, όσο καταπατάτε τη διάκριση των εξου-
σιών, τόσο περισσότερο βάζετε σε κίνδυνο την ίδια τη δηµο-
κρατία. Η µόνη κερδισµένη από όλη αυτήν την ιστορία είναι η
ακροδεξιά και η Χρυσή Αυγή.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Είναι ακριβώς η ίδια λογική που οδήγησε στις πλατείες της
οργής και δηµιούργησε αυτήν την εγκληµατική οργάνωση.  

Είναι η ίδια επικίνδυνη λογική που οδηγεί σε καθεστωτικές αν-
τιλήψεις του τύπου: «Τώρα είναι ώρα να κατακτήσουµε την εξου-
σία, γιατί είµαστε στην Κυβέρνηση, αλλά δεν έχουµε κατακτήσει
εξουσία όπως θα θέλαµε». Μετά την εικόνα που παρουσίασε σή-
µερα η Βουλή, θέλω να τονίσω ότι δεν θα επιτρέψουµε να κα-
τρακυλήσει και πάλι η Ελλάδα και η Βουλή στον βούρκο. Όσο
περνάει από το χέρι µας, δεν θα επιτρέψουµε να γίνει η πολιτική
ζωή του τόπου ρωµαϊκή αρένα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο σκληρός ανταγωνισµός των µε-
γάλων φαρµακοβιοµηχανιών επεκτείνεται σε κάθε σχετικό πεδίο,
προώθηση σκευασµάτων στις αγορές, αποκλεισµός ανταγωνι-
στών, ευνοϊκή τιµολόγηση, όχι µόνον στην Ελλάδα, αλλά σε πολ-
λές χώρες σε ολόκληρο τον πλανήτη, αλλά –και αυτό δεν πρέπει
να διαφεύγει σε κανέναν- η έρευνα είναι διεθνής και άρχισε από
τις αµερικανικές αρχές. Το σκάνδαλο «NOVARTIS» έχει, όντως,
πληρωθεί πολύ ακριβά από την Ελλάδα, τους ίδιους τους Έλλη-
νες. Να ερευνηθεί, λοιπόν, σε βάθος από τη δικαιοσύνη στις
πραγµατικές του διαστάσεις. Θα πρέπει να τεκµηριωθεί, χωρίς
άλλη καθυστέρηση, η συγκεκριµένη ευθύνη της εταιρείας «NO-
VARTIS» και να αναληφθούν όλες οι νοµικές ενέργειες σε βάρος
της εταιρείας, ώστε να εξασφαλιστεί η αποζηµίωση του δηµο-
σίου.

Επίσης, επειδή πρέπει, εκτός από την πλήρη διαλεύκανση της
υπόθεσης, να δούµε επί της ουσίας το θέµα σε ό,τι αφορά τον
εκσυγχρονισµό και την αυστηροποίηση, ακόµα περισσότερο, του
θεσµικού πλαισίου που αφορά στο φάρµακο, θέλω σήµερα να
καταθέσω δύο συγκεκριµένες προτάσεις: 

Πρώτον, καλώ τον Υπουργό Οικονοµίας και Ανάπτυξης και τον
Υπουργό Υγείας, όπως έχουν δικαίωµα από τον νόµο, αλλά και
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υποχρέωση απέναντι στον ελληνικό λαό, να ζητήσουν αµέσως
από την Επιτροπή Ανταγωνισµού να εξετάσει την οµαλή λειτουρ-
γία του ανταγωνισµού στην ελληνική αγορά φαρµάκου και να
υποδείξει τα µέτρα, που θα πρέπει να ληφθούν από την πολιτεία. 

Όποιος εφαρµόζει τις αντιανταγωνιστικές συµπεριφορές, για
τις οποίες βοά η αγορά, να υποστεί τις αυστηρές κυρώσεις και
να πληρώσει τα υψηλά πρόστιµα που επιβάλλονται σε τέτοιες
περιπτώσεις.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Δεύτερον, παράλληλα µε την έρευνα για το χθες, πρέπει να
κοιτάξουµε µπροστά, να προετοιµαστούµε για το µέλλον. Γι’
αυτό κατέθεσα σήµερα στον Πρόεδρο της Βουλής πρόταση σύµ-
φωνα µε το άρθρο 44 του Κανονισµού της Βουλής για τη συγ-
κρότηση κοινοβουλευτικής επιτροπής, που θα εξετάσει την
αγορά φαρµάκου και τη φαρµακευτική δαπάνη στην Ελλάδα,
από σήµερα και για την επόµενη δεκαετία, µε ειδική αναφορά
στην προστασία, επιτέλους, της ελληνικής φαρµακοβιοµηχανίας,
που επίσης πλήττεται από τις αθέµιτες πρακτικές των πολυεθνι-
κών κολοσσών.

Καταθέτω στα πρακτικά την πρόταση που έστειλα στον Πρό-
εδρο της Βουλής.

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Δηµοκρατικής Συµπαράτα-
ξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Φωτεινή Γεννηµατά καταθέτει για τα
Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µπορεί τώρα ο ΣΥΡΙΖΑ να υπο-
δύεται τον σταυροφόρο της διαφάνειας, αλλά η πραγµατικότητα
είναι διαφορετική. Η ελληνική δικαιοσύνη µε βασικές διαδικασίες
και δυνατότητες, µε τις οποίες εµείς την εξοπλίσαµε, µπορεί να
συνεργαστεί µε τις διεθνείς αρχές και να αποκαλύψει τις πρακτι-
κές της πολυεθνικής φαρµακοβιοµηχανίας, τις υπόγειες συναλ-
λαγές και τη διαφθορά που συνδέεται µε αυτές.

Θέλετε, λοιπόν, κύριοι της Κυβέρνησης, να δούµε την αλήθεια
ή θέλετε να την κουκουλώσετε; Γιατί, όσον αφορά την παράταξή
µας, είναι αυτή που µε πρωτοφανές πολιτικό κόστος ανέλαβε την
πρωτοβουλία να βάλει επιτέλους µια τάξη στα οικονοµικά και δη-
µοσιονοµικά µεγέθη της φαρµακευτικής αγοράς. Κανείς δεν δι-
καιούται να παραβλέψει το έργο µας, όσα εµείς προσφέραµε στη
χώρα, ειδικά µέσα στη χειρότερη οικονοµική κρίση που άλλοι δη-
µιούργησαν. Κανείς δεν δικαιούται να αποκρύπτει από τους πο-
λίτες την αλήθεια, την αδήριτη αλήθεια των αριθµών.

Καταθέτω το διάγραµµα της πορείας της δαπάνης του φαρ-
µάκου για άλλη µια φορά και στα Πρακτικά της Βουλής.

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Δηµοκρατικής Συµπαράτα-
ξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Φωτεινή Γεννηµατά καταθέτει για τα
Πρακτικά το προαναφερθέν διάγραµµα, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τι λένε οι αριθµοί αυτοί; Το 2004 το ΠΑΣΟΚ παρέδωσε τη δη-
µόσια φαρµακευτική δαπάνη στα 2,4 δισεκατοµµύρια ευρώ. Θε-
σµοθέτησε µέτρα συγκράτησης του κόστους, ιδίως της λίστας
φαρµάκων και τους σηµαντικούς περιορισµούς στη συνταγογρά-
φηση σε εξειδικευµένους γιατρούς για ειδικές εξετάσεις. 

Τι έκανε η κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας; Στη συνέχεια
κατήργησε τη λίστα και τους περιορισµούς, άφησε ασύδοτες τις
πολυεθνικές του φαρµάκου. Το αποτέλεσµα; Η δαπάνη εκτινάχ-
θηκε σε ύψος ρεκόρ πάνω από 5 δισεκατοµµύρια, υπερδιπλασιά-
στηκε δηλαδή µέσα σε τέσσερα µόλις χρόνια, η µεγαλύτερη
δαπάνη για το φάρµακο σε όλη την Ευρώπη την εποχή εκείνη.
Και αυτό ήταν απλώς ένα τµήµα, µία µόνο πτυχή της γενικευµέ-
νης δηµοσιονοµικής κατάρρευσης της χώρας την περίοδο 2004
- 2009 που φέρνει φαρδιά πλατιά την υπογραφή της Νέας Δηµο-
κρατίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα λίγο χρόνο ακόµα.
Και ύστερα µέσα στην καταχνιά της πρώτης µνηµονιακής πε-

ριόδου το ΠΑΣΟΚ ήταν η µόνη πολιτική δύναµη ευθύνης που
αποφάσισε να προωθήσει τις αναγκαίες µεταρρυθµίσεις, να αλ-

λάξει τις πάγιες πρακτικές, να συγκρουστεί µε τα κατεστηµένα
συµφέροντα στον χώρο του φαρµάκου. 

Σε χρόνο ρεκόρ, κόντρα στις αντιδράσεις, εµείς δηµιουργή-
σαµε µεθοδικά και επίµονα τις βάσεις ενός υγιούς πλαισίου για
το φάρµακο στην Ελλάδα. Η κυβέρνηση ΠΑΣΟΚ ήταν που ανα-
διοργάνωσε το καθεστώς τιµολόγησης των φαρµάκων, δηµιούρ-
γησε την ηλεκτρονική συνταγογράφηση, το Παρατηρητήριο
Τιµών για τις προµήθειες, έφερε µια επανάσταση δηµιουργώντας
πρωτόγνωρες συνθήκες διαφάνειας και λογοδοσίας όλων των
εµπλεκόµενων στην αγορά φαρµάκου γιατρών, φαρµακοποιών,
αποθηκών, βιοµηχανιών.

Η κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ εξάλλου ήταν αυτή, που σύστησε
τον ΕΟΠΥΥ και συγκρότησε µηχανισµούς ελέγχου των παραβά-
σεων, εισήγαγε το διπλογραφικό σύστηµα στα νοσοκοµεία, άλ-
λαξε τη διαδικασία τιµολόγησης.

Μιλάµε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, για χειροπιαστές, µετρή-
σιµες παρεµβάσεις, που οδήγησαν σε εξοικονόµηση δισεκατοµ-
µυρίων ευρώ. Εµείς διαλύσαµε το πάρτι των πολυεθνικών. Εµείς
µε τους δικούς µας ανθρώπους, τα στελέχη µας, που σήµερα
έχετε στοχοποιήσει µειώσαµε τα περιθώρια του κέρδους, κλεί-
σαµε τις χαραµάδες της διαπλοκής. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Όχι, λοιπόν, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριοι της Κυβέρνη-
σης, δεν είµαστε όλοι ίδιοι. Και είµαστε περήφανοι για όσα προ-
σφέραµε και για όσα υλοποιήσαµε, όχι στα λόγια, αλλά µε έργα
που σήµερα κάποιοι θεωρούν αυτονόητα στην καθηµερινότητά
τους.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εδώ προκύπτει βέβαια το ερώ-
τηµα τι έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ όταν γινόντουσαν όλα αυτά; Πολεµούσε
και καταψήφιζε κάθε εκσυγχρονιστική µας παρέµβαση, σφιχταγ-
καλιαζόταν µε τα µεγάλα φαρµακοβιοµηχανικά συµφέροντα και
τις ιατρικές συντεχνίες και ο κ. Τσίπρας µας µιλούσε για χαµένες
θέσεις εργασίας και διάφορα άλλα δαιµόνια. 

Είναι ακριβώς ο ίδιος ιδεοληπτικός, φοβικός, αντιµεταρρυθµι-
στικός ΣΥΡΙΖΑ, που τώρα κάνει το δικό του παιχνίδι στην υγεία,
κλείνει τα µάτια στην αποδιοργάνωση του Εθνικού Συστήµατος
Υγείας και στα προβλήµατα που συσσωρεύονται. Ο ΣΥΡΙΖΑ, που
όχι απλώς δεν βελτίωσε τίποτα στον χώρο του φαρµάκου, αλλά
απέτυχε ακόµα και να διαχειριστεί τους µηχανισµούς που εµείς
δηµιουργήσαµε. Μιλάµε για µια Κυβέρνηση επικίνδυνη και ταυ-
τόχρονα ανάλγητη, που δεν κατάφερε ή δεν θέλησε να τιµολο-
γήσει εγκαίρως τα φάρµακα το 2015.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Και όµως οι υπεύθυνοι για όλη αυτήν την ολιγωρία Υπουργοί
δεν συµπεριλαµβάνονται στην πρόταση της Πλειοψηφίας. Εκ των
προτέρων είναι καθαροί, διάφανοι, µε την υπογραφή τους µάλι-
στα µερικοί από αυτούς. Δεν έχει ιδρώσει κανένα αυτί για εκεί-
νους που ξέχασαν -ρωτώ- επί µήνες να εκδώσουν το δελτίο τιµών
του 2015, έτσι ώστε εκ των πραγµάτων κάποιοι να κερδίσουν
εκατοµµύρια, γιατί οι τιµές των φαρµάκων τους επρόκειτο να µει-
ωθούν.

Ο ΣΥΡΙΖΑ, λοιπόν, καλύπτει µε ωµό τρόπο τις δικές του ευθύ-
νες και παραλείψεις στο πεδίο και του φαρµάκου και της υγείας.
Επιµένετε, κατά συνήθεια, να συγκαλύπτετε ευθύνες και υπευ-
θύνους. Ειδικά στον χώρο του φαρµάκου έχετε διαχρονικά, ορι-
ζόντια, επιλεκτικά κενά µνήµης. 

Γιατί δεν έχει έρθει ακόµα το θέµα στην Εξεταστική Επιτροπή
για την υγεία; Ένα χρόνο λειτουργεί αυτή η επιτροπή και όµως
όποτε η συζήτηση φτάνει στο φάρµακο τηρείται µια ύποπτη
σιωπή.

Υπάρχει τελικά προστατευόµενη περίοδος, προστατευόµενος
Πρωθυπουργός και προστατευόµενοι Υπουργοί. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ)

Αυτή είναι η πραγµατικότητα και σας έχει πάρει χαµπάρι ο ελ-
ληνικός λαός. Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δυστυχώς για την
Κυβέρνηση υπάρχουν ακόµα έντιµοι δικαστικοί και εισαγγελικοί
λειτουργοί, ανεπηρέαστοι και ανεξάρτητοι. Υπάρχουν ελεγκτικοί
µηχανισµοί, που µπορούν να οδηγήσουν στην αποκάλυψη των
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υπευθύνων µε αντικειµενικότητα, µε σύνεση και µέτρο. 
Εµείς, όσο µας αφορά, θα συµβάλλουµε αποφασιστικά ώστε

να αποκαλυφθεί η αλήθεια τόσο για την υπόθεση της «NOVAR-
TIS» όσο και για τη σκευωρία που εσείς προσπαθείτε να στήσετε
γύρω απ’ αυτήν, να αποκαλυφθεί το οργανωµένο σχέδιό σας, η
γκρίζα προπαγάνδα σας που διαστρέφει τα γεγονότα, τις απο-
δείξεις, συνθέτοντας ένα δικό της αφήγηµα που δεν έχει σχέση
µε την πραγµατικότητα. 

Εµείς, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, απαιτούµε την πλήρη διε-
ρεύνηση της υπόθεσης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ) 

Γι’ αυτό και λέµε «ναι» στη σύσταση Ειδικής Κοινοβουλευτικής
Επιτροπής προκαταρκτικής εξέτασης µε πλήρη ανακριτικά κα-
θήκοντα, που θα έχει τη δυνατότητα να διερευνήσει σε βάθος
την υπόθεση για όλους και για όλα, για να αποκαλυφθεί επιτέ-
λους η σκευωρία, για να βγει στο φως η αλήθεια, για να µην µεί-
νουν αδικαιολόγητες σκιές για κανένα στέλεχος του ΠΑΣΟΚ και
την προοδευτική δηµοκρατική παράταξη. Καθαρές κουβέντες
λοιπόν, κύριοι της Κυβέρνησης. 

Και ερωτώ, και το ρωτάµε όλη την ηµέρα σήµερα, αλλά απάν-
τηση δεν έχουµε πάρει: Τι είδους προανακριτική πάτε να κάνετε;
Άλλα λέτε στην Ηµερήσια Διάταξη, άλλα λέτε στην πρόταση των
Βουλευτών. Δεν είναι κύριος ρόλος της επιτροπής αυτής ο έλεγ-
χος της παραγραφής, όπως προτείνετε στο κείµενό σας. Και στο
κάτω κάτω της γραφής εµάς δεν µας ενδιαφέρει η παραγραφή,
µας ενδιαφέρει να δούµε την ουσία της υπόθεσης. 

Για εµάς, λοιπόν, προϋπόθεση είναι η πλήρης και σε βάθος
διαλεύκανση αυτής της ιστορίας. Οι δήθεν προστατευόµενοι
µάρτυρες να έρθουν και να καταθέσουν στην επιτροπή της Βου-
λής και µάλιστα σε αντιπαράσταση µε τα αναφερόµενα απ’ αυ-
τούς πρόσωπα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ)

Οι Βουλευτές ανακριτές θα ενηµερωθούν για το σύνολο της
αλληλογραφίας και των επαφών µεταξύ των ελληνικών αρχών
και των αµερικανικών υπηρεσιών. Άµεσα θα πρέπει να σταµατή-
σει κάθε εµπλοκή Υπουργών και εξωθεσµικών παραγόντων στο
έργο της δικαιοσύνης. 

Λέµε «ναι» σε κάθε διαδικασία αποκάλυψης της αλήθειας, σε
κάθε δίκαιη και αντικειµενική διερεύνηση χωρίς αστερίσκους και
υποσηµειώσεις. Διότι πιστεύουµε στο κράτος δικαίου, στη δικαιο-
σύνη και στη δηµοκρατία. Για τους ίδιους ακριβώς λόγους λέµε
«όχι» σε µια fake επιτροπή, που µε διαδικασία εξπρές θα απο-
κρύψει την ουσία της υπόθεσης επειδή δεν βγαίνει τίποτα σε
βάρος των πολιτικών αντιπάλων των ΣΥΡΙΖΑ – ΑΝΕΛ, σε βιασµό
του τεκµηρίου αθωότητας των αναφερόµενων προσώπων για την
εξυπηρέτηση του προσχεδιασµένου πογκρόµ σε βάρος τους.
Λέµε «όχι» σε fast track κοινοβουλευτικά δικαστήρια χωρίς αντι-
κείµενο, µόνο και µόνο για τη δηµιουργία εντυπώσεων. 

Και επαναλαµβάνω: Όλη την ηµέρα δεν έχουµε πάρει µία δέ-
σµευση από επίσηµα χείλη για τι είδους προανακριτική ψηφίζει
σήµερα αυτή η Βουλή. 

Κύριε Πρωθυπουργέ, απόψε κοµπάζετε υποδυόµενοι τους κα-
τήγορους, τους αγγέλους της κάθαρσης, αλλά δεν έχετε συναί-
σθηση της πραγµατικής σας θέσης. Απόψε εσείς είστε στο
εδώλιο του κατηγορουµένου και εµείς είµαστε, που σας κατηγο-
ρούµε, επώνυµα και χωρίς καµµία κουκούλα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ)

Σας κατηγορούµε για τον θεσµικό κατήφορο, που σπρώχνετε
τη χώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ ολοκληρώστε,
κυρία Γεννηµατά. 

ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ): Ολοκληρώνω σε ένα
λεπτό. 

Σας κατηγορούµε για τις ευθείες παρεµβάσεις στη δικαιοσύνη,
για τη χειραγώγηση δικαστικών λειτουργών και το θεσµικό σκάν-
δαλο, σας κατηγορούµε για τη συνειδητή απαξίωση της χώρας,
τη διγλωσσία, τα µισόλογα, τη µόνιµη αλαζονεία µιας πρόσκαι-

ρης εξουσίας. 
Σας κατηγορούµε για τη διαρκή εµφυλιοπολεµική ρητορική,

για το µίσος, για το δηλητήριο, που χύνετε διαρκώς σε αυτόν τον
ταλαιπωρηµένο τόπο, για τις σκιές, για τον λαϊκισµό, για την απα-
ξίωση της πολιτικής, για το στίγµα που φεύγοντας αφήνετε πίσω
σας στην πολιτική ζωή του τόπου. 

Εµείς σας κατηγορούµε κι ο ελληνικός λαός θα σας κρίνει. Και
να είστε σίγουροι, κύριοι της Κυβέρνησης, η χώρα θα βρει τον
δρόµο που της αξίζει κι εσείς θα πάρετε δρόµο. Και το κίνηµα
αλλαγής θα παίξει καθοριστικό, πρωταγωνιστικό ρόλο, µε αυτό-
νοµη πορεία και συνέπεια στις αρχές µας, για µια προοδευτική
διακυβέρνηση.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Τον λόγο έχει ο Υπουργός

Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής κ. Κουρουµπλής για πέντε
λεπτά. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νη-
σιωτικής Πολιτικής): Κύριε Πρόεδρε, άκουσα από το πρωί αρ-
κετούς συναδέλφους να µου κάνουν την τιµή και να αναφέρονται
στο όνοµά µου. Εκείνο, όµως, που µε πικραίνει σαν άνθρωπο
είναι ότι επιχείρησαν –δεν ξέρω αν το έκαναν εσκεµµένως- να
µπλέξουν το όνοµά µου µε την υπόθεση της «NOVARTIS». 

Εναντίον µου έχει κατατεθεί µία µηνυτήρια αναφορά από τρεις
συναδέλφους, τον Μάρτιο του 2017, για ένα γεγονός, που υπο-
τίθεται ότι δεν έγινε τον Αύγουστο του 2015. Θα εξηγήσω τι
έγινε. 

Κύριε Πρόεδρε, εγώ ανέλαβα Υπουργός σε µια, πράγµατι, τα-
ραγµένη περίοδο, αποκορύφωµα της οποίας ήταν η σύγκρουση
της ελληνικής Κυβέρνησης µε την Ευρώπη, τα capital controls,
το δηµοψήφισµα, µια δύσκολη περίοδος. 

Πρώτο µας, λοιπόν, µέληµα –και είµαστε περήφανοι γι’ αυτό-
κάτω από πολύ δύσκολες συνθήκες δεν αφήσαµε τη χώρα χωρίς
φάρµακα και χωρίς υγειονοµικό υλικό. Αυτό δεν έγινε µεταφυ-
σικά. Έγινε µε µεγάλη προσπάθεια, µε κινητοποίηση της οικονο-
µικής αστυνοµίας. Διότι όλα τα συµφέροντα στον συγκεκριµένο
χώρο ήθελαν να επαναλάβουν αυτό που έκαναν και άλλες περιό-
δους, να δηµιουργήσουν τεχνητή έλλειψη. Και σε εκείνες τις πε-
ριόδους που το έκαναν, ο υποφαινόµενος είχε το θάρρος να
τους στείλει στον εισαγγελέα, να τους πάω κατηγορούµενους
στον Εισαγγελέα, στον κ. Ντογιάκο, µε µηνυτήρια αναφορά.  

Τι δεν έκανα; Δεν καταθέσαµε –λέει- και δεν εκδώσαµε, δεν
δηµοσιεύσαµε την απόφαση τιµολόγησης. Κύριε Πρόεδρε, θα
καταθέσω στη Βουλή, πρώτον, τα προαπαιτούµενα του τρίτου
µνηµονίου, όπου λέει ότι πρέπει να αλλάξει η αρχιτεκτονική της
τιµολόγησης και γι’ αυτό στο άρθρο 2 παράγραφος 6 στον νόµο,
που ψηφίστηκε στις 14 Αυγούστου προβλέπεται ακριβώς αυτή η
διαδικασία. 

Στις 27 Αυγούστου εστάλη από το Υπουργείο Υγείας στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, υπάρχει η ΚΑΔ 7890, προκειµένου
να δηµοσιευθεί η υπουργική απόφαση τιµολόγησης, την οποία
κρατάω στα χέρια µου. Το βράδυ παραιτήθηκε η κυβέρνηση και
στις 7 του µήνα γύρισε η απόφαση αυτή πίσω στο Υπουργείο. 

Θα συµφωνήσω µε προηγούµενους οµιλητές, επιτέλους όταν
λέµε κάποια πράγµατα να ξέρουµε τι λέµε, δεν την κάνει ο
Υπουργός την τιµολόγηση. Υπάρχουν θεσµικά όργανα που την
κάνουν την τιµολόγηση. Την 1η Σεπτεµβρίου, κύριε Πρόεδρε,
υπάρχει αριθµός πρωτοκόλλου, ο διευθυντής της διεύθυνσης
φαρµάκων, ο κ. Παππάς, ενηµερώνει τον υπηρεσιακό Υπουργό
ότι η τιµολόγηση δεν δηµοσιεύθηκε και γύρισε πίσω. 

Την ίδια απόφαση αυτούσια προωθεί ο επόµενος Υπουργός κ.
Δηµόπουλος. Και δηµοσιεύεται στις 11 Σεπτεµβρίου. Αυτό ήταν
που δεν έκανα. Και τώρα κάποιοι, βλέποντας το τσουνάµι που
έρχεται, το θυµήθηκαν µετά από ενάµιση χρόνο και κάνουν µια
πραγµατικά αποσπασµατική πολιτική κίνηση για να εµπλέξουν
ανθρώπους οι οποίοι είναι γνωστό τοις πάσι και στην Ελλάδα
ποια ήταν η σχέση η δική µας µε όλους αυτούς τους κύκλους
των πολυεθνικών εταιρειών. 

Ρωτήστε, λοιπόν, κύριοι συνάδελφοι, τον κ. Καπελέρη για το
ποιος τον επισκέφθηκε και του κατέθεσε έγγραφα για την φορο-
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αποφυγή και για όλα τα παιχνίδια των πολυεθνικών. Ρωτήστε τον
κ. Διώτη, την κ. Σαββαϊδου, τον κ. Θεοχάρη, τον κ. Βενιζέλο µε
τον οποίο ήµασταν φίλοι τότε. Έχω το e-mail που του έστειλα για
το τι έπρεπε να γίνει για το θέµα του φαρµάκου. Ρωτήστε τον κ.
Βαρουφάκη, τον κ. Τσακαλώτο, όλους και µιλώ στη διαπασών.
Μιλάµε για το παιχνίδι της φοροαποφυγής και το παιχνίδι της µε-
γάλης αρπαγής και του µεγάλου πάρτι. 

Πιστεύω ότι και ο παλιός µου σύντροφος κ. Λοβέρδος θα θυ-
µάται –θα τα θυµάται καλύτερα ο κ. Λεωνίδας Γρηγοράκος- όταν
τα λέγαµε αυτά. Λέγαµε: «Στείλτε κάποιους στον εισαγγελέα» και
µας λέγατε: «Ναι». Και στο τέλος δεν πήγε κανείς στον εισαγγε-
λέα.

Τώρα τι έκανα εγώ για το φάρµακο; 
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Υπουργού)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ πολύ, για ένα

λεπτό κύριε Υπουργέ.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νη-

σιωτικής Πολιτικής): Δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νη-

σιωτικής Πολιτικής): Στις 19 Μαΐου εκδίδουµε υπουργική από-
φαση σχετικά µε το χονδρεµπορικό κέρδος, που παρακρατούσαν
οι πολυεθνικές όταν πουλούσαν στα φαρµακεία. Το παρακρα-
τούσαν επί είκοσι χρόνια. Εάν το υπολογίσει κανείς από 6 εκα-
τοµµύρια έως 10 εκατοµµύρια τον χρόνο, τότε είναι περίπου από
150 εκατοµµύρια έως 200 εκατοµµύρια. Τώρα είναι πόρος του
ΕΟΠΥΥ, κύριε Πρόεδρε.

Στις 4 Ιουνίου, κύριε Πρόεδρε –και θα καταθέσω αυτές τις
αποφάσεις στα Πρακτικά- εκδίδουµε δύο αποφάσεις, µε τις
οποίες τι κάνουµε; Καθηλώνουµε τη συµµετοχή των πολιτών εκεί
που την βρήκαµε.

Τι είχε γίνει τα προηγούµενα τρία χρόνια;
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ,

ολοκληρώστε.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νη-

σιωτικής Πολιτικής): Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Από το 2010 είχαµε µια συνοχή ροή αύξησης της συµµετοχής

των πολιτών. Και φτάσαµε στο 2014, όπου υπολογίστε ότι έχει
αγγίξει το 30%. Από τον Ιούνιο του 2015 µέχρι σήµερα δεν υπάρ-
χει καµµία αύξηση συµµετοχής των πολιτών.

Ποιος κερδίζει και ποιος χάνει; Έχασαν οι βιοµηχανίες απ’
αυτό που κάναµε εµείς; Έχασαν. Διότι, από τα 2 δισεκατοµµύρια
και πάνω υπάρχει βεβαίως το claw back. Και πολύ σωστά έγινε.
Αλλά, όσο αυξάνεται η συµµετοχή των πολιτών, µειώνεται η επι-
βάρυνση των πολυεθνικών. Αυτή είναι η διαφορά σε αυτό το ση-
µείο.

Αυτές ήταν, λοιπόν, ορισµένες σκέψεις, κύριε Πρόεδρε, -και
κατανοώ τη στιγµή- που ήθελα να καταθέσω. Και να επιβεβαιώσω
-γιατί στη ζωή µας υπάρχει και η συνείδηση- ότι το 2014 ο άν-
θρωπος, που µου είχε δώσει τις πληροφορίες και κάναµε όλη
εκείνη την επίθεση κατά της «NOVARTIS», ήταν ο κ. Σαλµάς,
κύριε Πρόεδρε. Εγώ θέλω να το πω.

Σας ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Παναγιώτης Κουρουµπλής

καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Υπουργέ.
Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του

ΚΚΕ κ. Κουτσούµπας.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Λεβέντη, σας παρα-

καλώ µη ζητάτε τον λόγο. Η συνεδρίαση θα πάει µέχρι τις 2.00’.
Θα είµαστε όλοι µαζί εδώ και θα είµαστε πολύ καλά. 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Στις 2.00’ θα µιλήσουµε;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Εσείς θα µιλήσετε κάποια

στιγµή µέχρι τις 2.00’, όπως και όλοι οι άλλοι. Η δηµοκρατικότητα
κρίνεται από τον καθέναν και από τη στάση του. 

Ορίστε, κύριε Κουτσούµπα.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-

τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Τα τελευταία χρόνια είναι γνωστό ότι εντείνονται οι ανταγωνισµοί
και οι αντιθέσεις πολύ µεγάλων µονοπωλιακών συµφερόντων.
Στον χορό έχουν µπει ισχυρά καπιταλιστικά κράτη, µονοπωλιακοί
όµιλοι, που δραστηριοποιούνται σε όλους τους τοµείς και στον
οικονοµικό τοµέα, φυσικά, όπως στους κλάδους του φαρµάκου,
της ενέργειας, των τροφίµων, του νερού, στον στρατιωτικό
τοµέα µε εξοπλιστικά προγράµµατα, επεµβάσεις, πολεµικούς
σχεδιασµούς και τόσα άλλα που τα συναντάµε καθηµερινά στην
επικαιρότητα της ενηµέρωσης. 

Είναι, κατά τη γνώµη µας, πολύ µεγάλη αφέλεια, πολιτική
ανευθυνότητα να θεωρήσει κάποιος ότι δεν έχει σχέση, για πα-
ράδειγµα, η ενόχληση των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής
για τα κέρδη της Γερµανίας σε βάρος των δικών της εταιρειών
και η κόντρα που αναπτύσσουν στον τοµέα συγκεκριµένα εδώ
της φαρµακοβιοµηχανίας αναδεικνύοντας το σκάνδαλο της «NO-
VARTIS». Ή µε τις ανάλογες κόντρες την ίδια στιγµή στην ενέρ-
γεια των ίδιων ή άλλων κρατών µεταξύ τους. Ή τη διαµάχη ακόµη
για τα οικόπεδα της κυπριακής ΑΟΖ και όλα όσα σχετίζονται µε
τον γεωπολιτικό έλεγχο της περιοχής και ευρύτερα. Και αυτά
είναι µόνο ορισµένα και πολύ λίγα από όσα µπορεί κανείς να ανα-
φέρει βλέποντας καθαρά τη σηµερινή πραγµατικότητα, τους κιν-
δύνους που ελλοχεύουν για τον ελληνικό λαό, για όλους τους
λαούς της περιοχής. 

Γιατί µπροστά µας εκτός των άλλων είναι και η τέταρτη αξιο-
λόγηση, οι ηλεκτρονικοί πλειστηριασµοί, οι νέες µειώσεις σε συν-
τάξεις, οι ιδιωτικοποιήσεις και το ξεπούληµα της δηµόσιας
περιουσίας και άλλα προαπαιτούµενα, δηλαδή αντιλαϊκά µέτρα
και µεταρρυθµίσεις, που πλήττουν το λαϊκό εισόδηµα παραπέρα. 

Και όλα αυτά µαζί πάνε πακέτο, ενιαία πρέπει να τα βλέπουµε,
πρέπει να τα βλέπει κυρίως ο ελληνικός λαός και ενιαία να τα αν-
τιµετωπίζουµε. Τόσο τα ζητήµατα της οικονοµικής πολιτικής και
των σχέσεων µε την Ευρωπαϊκή Ένωση, το Διεθνές Νοµισµατικό
Ταµείο όσο και τα θέµατα της εξωτερικής πολιτικής και των υπό-
λοιπων γεωπολιτικών συµφερόντων και αντιθέσεων, αλλά και τα
ζητήµατα της διαφθοράς, της φαγωµάρας µέσα στο πολιτικό
προσωπικό των διαφόρων αστικών κοµµάτων για τη διαχείριση
των υποθέσεων αυτών των οµίλων, όπως είναι το σκάνδαλο της
«NOVARTIS». 

Κυρίες και κύριοι, δεν είναι η πρώτη φορά και σίγουρα δεν θα
είναι και η τελευταία που ένα σκάνδαλο βρίσκεται στο επίκεντρο
της αντιπαράθεσης και γίνεται προσπάθεια να επισκιάσει όλα τα
υπόλοιπα ζητήµατα και προβλήµατα. Βέβαια και στη συγκεκρι-
µένη περίπτωση του σκανδάλου της «NOVARTIS», όπως και σε
όσα προηγήθηκαν, όπως για παράδειγµα αυτό της «SIEMENS»,
υπάρχει ένας κοινός παρονοµαστής. Είναι η προσπάθεια να εµ-
φανιστούν τα σκάνδαλα και η διαφθορά ως η βασική, η κύρια
αιτία της κρίσης, των µνηµονίων, των διαφόρων αντιλαϊκών µέ-
τρων που βιώνει καθηµερινά ο λαός µας. Και ο ΣΥΡΙΖΑ βέβαια
δεν πρωτοτυπεί. 

Ακούσαµε την επιχειρηµατολογία της Κυβέρνησης για το συγ-
κεκριµένο σκάνδαλο µε τη «NOVARTIS» σήµερα και διά στόµα-
τος Πρωθυπουργού τις προηγούµενες µέρες και θα τον ακού-
σουµε και σε λίγο. Η αιτία της κρίσης, των µνηµονίων και των λαϊ-
κών προβληµάτων, µας λένε ότι βρίσκεται απλά στη διαφθορά,
σε κάποιους διεφθαρµένους πολιτικούς και όχι συνολικά σε ένα
σύστηµα. 

Είναι µια συνολική κοινωνική και οικονοµική πολιτική που έχει
στο DNA της το κυνήγι του κέρδους, δηλαδή, όλα αυτά, τα οποία
υπηρετεί και η σηµερινή Κυβέρνηση µε πολύ µεγάλη µάλιστα συ-
νέπεια.

Η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ για µια ακόµη φορά «βγάζει λάδι»
το ίδιο το σύστηµα, ανάγοντας τις οικονοµικές κρίσεις στις µίζες
και στη διαφθορά του εκάστοτε κυβερνητικού προσωπικού.
Μόνο που ούτε οι µίζες ούτε η διαφθορά µπορούν να κρύψουν
ότι τέτοιου µεγέθους σκάνδαλα αποτελούν την κορυφή του πα-
γόβουνου επιχειρηµατικών έως και γεωπολιτικών παιχνιδιών, ξε-
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καθαρίσµατος λογαριασµών ανάµεσα σε κορυφαία µονοπώλια
και καπιταλιστικά κράτη. Για αυτό άλλωστε και δεν υπάρχει ούτε
ένα καπιταλιστικό κράτος, που να µην είχε τα δικά του αντίστοιχα
σκάνδαλα. 

Υπενθυµίζουµε ότι η υπόθεση «NOVARTIS», η οποία αφορά
κατά βάση ελβετικά και γερµανικά κεφάλαια, ανακινήθηκε από
τους Αµερικάνους και αυτό είναι αρκετό για να καταλάβει κανείς
ότι εδώ έχουµε να κάνουµε µεταξύ άλλων και µε ένα ακόµη επει-
σόδιο του ανταγωνισµού ανάµεσα στις Ηνωµένες Πολιτείες της
Αµερικής και σε κράτη της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Δεν υπάρχει
ούτε µια περίπτωση στο εκατοµµύριο να έπιασε τους Αµερικά-
νους ο πόνος για τη διαφθορά ή για το ύψος της φαρµακευτικής
δαπάνης που πληρώνει ο λαός µας. 

Κυρίες και κύριοι, η πηγή του προβλήµατος είναι ότι το φάρ-
µακο αποτελεί ένα πολύ προσοδοφόρο εµπόρευµα, ιδιοκτησία
των επιχειρηµατικών οµίλων. Ο ανταγωνισµός µεγάλων οµίλων
για µεγαλύτερα κέρδη και µεγαλύτερα µερίδια αγοράς, οξύνεται
και στην Ελλάδα και διεθνώς, µέσα στον κλάδο του φαρµάκου
αλλά και µεταξύ διαφόρων κλάδων της βιοµηχανίας για µεγαλύ-
τερα µερίδια στη συνολική κατανάλωση, µεταξύ των εγχώριων
εταιρειών παραγωγής φαρµάκων και των οµίλων που τα εισά-
γουν, µεταξύ οµίλων που στηρίζονται από διαφορετικά κέντρα
ιµπεριαλιστικά, διαφορετικές συµµαχίες µεταξύ πρωτότυπων και
γενόσηµων, µεταξύ εµπορευµάτων διαφορετικής τεχνολογίας,
όπως φάρµακα κλασικής φαρµακευτικής χηµείας, βιοτεχνολο-
γίας και άλλα. Δηλαδή, υπάρχει η αντικειµενική βάση για ένα ατέ-
λειωτο δούναι και λαβείν µεταξύ οµίλων και κυβερνήσεων. Θα
υπάρχει πάντα κάποιος πρόθυµος να δωροδοκήσει για να υπο-
γράψει ή να µην υπογράψει ο κάθε Υπουργός κάποια σχετική
απόφαση. Θα υπάρχουν πάντα οι όµιλοι, που θα έχουν συµφέρον
να εξαγοράσουν, να διαφθείρουν. 

Το σύστηµα διαµορφώνει κυρίως νόµιµες µεθόδους µέσω των
κρατικών ρυθµίσεων, αλλά και παράνοµες, προκειµένου να εξα-
σφαλιστεί η µεγαλύτερη δυνατή κερδοφορία από µεγαλύτερο
τµήµα της αγοράς. Για αυτό, ενώ δεν λείπουν τα νοµοθετικά και
τα ελεγκτικά µέτρα, που παίρνουν όλες οι κυβερνήσεις, συνεχώς
αναπαράγονται φαινόµενα διαφθοράς και παρανοµίας. Αυτά
είναι σύµφυτα και παράγωγα του καπιταλιστικού τρόπου παρα-
γωγής στο όνοµα, βεβαίως, του οποίου πίνετε νερό, αγαπητοί
κύριοι της Κυβέρνησης, που θέλετε να παρουσιάζεστε και ως σο-
σιαλιστές και της υπόλοιπης Αντιπολίτευσης, που κατηγορείτε -
η Αντιπολίτευση την Κυβέρνηση- ως σοσιαλιστές. 

Σήµερα η κλινική φαρµακευτική έρευνα χρηµατοδοτείται από
µεγάλους οµίλους ιδιωτικούς. Με αυτούς υποχρεώνουν να συν-
δεθεί ο κάθε ερευνητής για να εξελιχθεί ακαδηµαϊκά. Από τα κερ-
δοφόρα ερευνητικά προγράµµατα, που διασφαλίζουν για τα ΑΕΙ,
αξιολογούνται οι ερευνητές. Το ξέρετε όλοι σας. Από τη συµµε-
τοχή τους σε συνέδρια, που χρηµατοδοτούν οι εταιρείες, αξιο-
λογούνται οι γιατροί. Όλες οι σοβαρές σχολές µάνατζµεντ
διδάσκουν επίσηµα πώς να επιδρά επί των προϊόντων του ο κάθε
επιχειρηµατικός όµιλος µέσα στην επιστηµονική κοινότητα. 

Ποιον δουλεύετε, λοιπόν, σήµερα όλοι σας, ιδιαίτερα εσείς,
κύριοι της Κυβέρνησης, µε τα διάφορα τρολ του ΣΥΡΙΖΑ που
όλες αυτές τις µέρες βάζετε και αφελή παιδάκια ανάµεσα στους
άλλους, τους καλοπληρωµένους κονδυλοφόρους σας, να λένε
ότι το ΚΚΕ µιλά µόνο για τον καπιταλισµό; Ξέρουµε βέβαια ότι
δεν είστε ηλίθιοι. Όλα αυτά τα συγκεκριµένα και χειροπιαστά που
λέει το ΚΚΕ και για τον καπιταλισµό και για τη δική σας πολιτική,
αποκαλύπτοντας τόσο τη χθεσινή, όσο και τη σηµερινή φαυλό-
τητα, εσείς απλά προσπαθείτε να τα αποκρύψετε για να κοροϊ-
δέψετε, να αποκοιµίσετε ξανά τον ελληνικό λαό. 

Σε κάθε περίπτωση, λοιπόν, λέµε εµείς ότι χαµένος θα είναι
πάλι ο λαός και µόνο ο λαός. Χαµένοι είναι οι ασθενείς που πλη-
ρώνουν αυξηµένα ποσά για φάρµακα. Ταλαιπωρείτε χρόνια πά-
σχοντες µε γραφειοκρατικές ανασταλτικές διαδικασίες, όπως
επίσης, υπάρχει και ένας αριθµός που περιορίζει ή και διακόπτει
τη φαρµακευτική του περίθαλψη, γιατί δεν έχει πλέον καν την
όποια τέτοια οικονοµική δυνατότητα. 

Για όλα αυτά βέβαια δεν ακούσαµε κουβέντα χθες και σήµερα,
ούτε από τους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ ούτε βέβαια από αυτούς
της Νέας Δηµοκρατίας και των άλλων κοµµάτων. Άλλωστε, και

τα στοιχεία τα σχετικά µε τη φαρµακευτική δαπάνη, κρατική και
ασφαλιστική, αποκαλύπτουν ότι οι κυβερνήσεις οι οποίες προ-
χώρησαν στη µείωση της δηµόσιας δαπάνης, δεν το έκαναν για
να πλήξουν τα κέρδη της φαρµακοβιοµηχανίας, αλλά για να πε-
τύχουν τους στόχους της δηµοσιονοµικής προσαρµογής και να
τα φορτώσουν πάνω στις πλάτες των εργαζοµένων. Και είναι βέ-
βαια χαρακτηριστικό ότι παρά τη δραστική µείωση, που έχει κα-
ταγράψει τα τελευταία χρόνια η φαρµακευτική δαπάνη και που
συνεχίζεται µε την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, η αποτύπωση στις
λιανικές τιµές είναι πάρα πολύ µικρή. Φέτος, για παράδειγµα, η
ονοµαστική φαρµακευτική δαπάνη έχει περιοριστεί στα 1,945 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ, µε τη µέση τιµολογιακή µείωση των σκευα-
σµάτων από το 2010 να φθάνει το 63,2%. 

Παρ’ όλα αυτά, η µείωση της µέσης αξίας ανά πωλούµενο τε-
µάχιο σε λιανικές τιµές είναι µόνο 16,44%. Δηλαδή, µπορεί η κρα-
τική δαπάνη για το φάρµακο να µειώνεται, αλλά δεν µειώνεται
και το κόστος των φαρµάκων, µε αποτέλεσµα ο ασθενής να επι-
βαρύνεται επιπρόσθετα για την αγορά του. 

Για τη µείωση της φαρµακευτικής δαπάνης οι κυβερνήσεις
χρησιµοποιούν και χρησιµοποίησαν ενιαία επιχειρηµατολογία.
Πότε ήταν ο εξορθολογισµός των δαπανών, το νοικοκύρεµα, η
αντιµετώπιση της πολυφαρµακίας και άλλα σχετικά. Ανεξάρτητα
των επιµέρους διαφορών µεταξύ των κυβερνήσεων, η κατεύ-
θυνση και ο στόχος των µέτρων είναι η περικοπή κρατικών ασφα-
λιστικών δαπανών για φάρµακα στην κατεύθυνση της µείωσης
του λεγόµενου µη µισθολογικού κόστους. Από όλες τις κυβερ-
νήσεις πάρθηκαν µέτρα. Κάθε κυβέρνηση υλοποιούσε τα µέτρα
της προηγούµενης και µε τη σειρά της η επόµενη τα επέκτεινε.
Φόρτωνε τους ασθενείς µε αυξηµένες πληρωµές σε σχέση µε το
παρελθόν, ακόµα και µετά τη µείωση της λιανικής τιµής των φαρ-
µάκων της θετικής λίστας.

Όλα τα µέτρα που πήραν οι κυβερνήσεις είχαν ως αποτέλεσµα
από το 9% της µεσοσταθµικής συµµετοχής των ασθενών το 2009
να έχει εκτιναχθεί περίπου στο 35% το 2017. Συγκριτικά µεταξύ
2009 και 2016, το κράτος και τα ασφαλιστικά ταµεία, η δηµόσια
δαπάνη δηλαδή, πληρώνουν κατά 57,7% λιγότερα, ενώ οι ασφα-
λισµένοι πληρώνουν συµµετοχή κατά 43,1% περισσότερα. Και
βέβαια, στα παραπάνω πρέπει να υπολογιστούν και τα φάρµακα
της λεγόµενης αρνητικής λίστας –συνταγογραφούνται, αλλά δεν
αποζηµιώνονται από τον ΕΟΠΥΥ- και τα µη συνταγογραφούµενα
φάρµακα, που επιπλέον η τιµή τους πρόσφατα απελευθερώθηκε
και πληρώνεται 100% από τους ασθενείς καθώς και τα 10 ευρώ
που έχει γίνει καθεστώς και πληρώνουν οι ασθενείς για τη συν-
ταγογράφηση στους γιατρούς, γιατί θεωρούν ότι είναι εκτός των
δωρεάν επισκέψεων. 

Την ίδια στιγµή καθιερώθηκε η αύξηση των εισφορών των συν-
ταξιούχων στον κλάδο της υγείας, συνεπώς και για τα φάρµακα,
στις κύριες και επικουρικές συντάξεις, που για το 2017 υπολογί-
ζονταν στα 717 εκατοµµύρια ευρώ. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το ΚΚΕ θα ψηφίσει για τη συγ-
κρότηση προανακριτικής επιτροπής και θα προσπαθήσει µέσα
από τη συµµετοχή του σ’ αυτήν να έρθει στο φως η αλήθεια, να
αναδειχθεί η πραγµατική αιτία των σκανδάλων, να αποδοθούν
ευθύνες όπου υπάρχουν. 

Η διερεύνηση πρέπει να αφορά όλους τους εµπλεκόµενους
στην πολιτική του φαρµάκου Υπουργούς και να επεκταθεί σε όλα
τα ανταγωνιστικά συµφέροντα µέχρι σήµερα, ειδικά όταν εµφα-
νίζονται µάρτυρες κατηγορίας από εταιρείες που ανταγωνίζονται
τη «NOVARTIS» και έχουν άµεση σχέση µε τις Ηνωµένες Πολι-
τείες Αµερικής. Για παράδειγµα, δεν βλέπουµε τον λόγο γιατί να
µην αφορά η έρευνα και τον κ. Κουρουµπλή, που τον ακούσαµε
πιο πριν και τις όποιες συναντήσεις του. Εάν, όπως λέει, δεν έχει
τίποτα να φοβηθεί, ας προχωρήσει απρόσκοπτα και γι’ αυτόν η
έρευνα και για όποιον άλλον ήθελε προκύψει στο επόµενο διά-
στηµα. 

Κυρίες και κύριοι, θεωρούµε επίσης ότι η επιτροπή θα πρέπει
να έχει τη δυνατότητα να εξετάζει τους µάρτυρες, που εµφανί-
ζονται ως «προστατευόµενοι». Οι µάρτυρες µε τις κουκούλες,
όπως είναι ευρύτερα στην ελληνική κοινωνία γνωστοί. 

Ξεκαθαρίζουµε εξ αρχής ότι ως κόµµα είµαστε κάθετα αντίθε-
τοι µε αυτόν τον θεσµό, των λεγόµενων προστατευόµενων µαρ-
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τύρων, που θεσπίστηκε το 2001, µε τις αντιδραστικές διατάξεις
του τότε «τροµονόµου» και επεκτάθηκε στη συνέχεια, το 2014,
και για ζητήµατα διαφθοράς. 

Είµαστε αντίθετοι, καθώς µια τέτοια πρακτική δίνει τη δυνατό-
τητα για εξέταση µαρτύρων ανώνυµα, χωρίς τη φυσική παρουσία
τους στο δικαστήριο, ανοίγοντας επικίνδυνους δρόµους για τα
δηµοκρατικά δικαιώµατα και τις λαϊκές ελευθερίες. Θεωρούµε
ότι οι κρατικές υπηρεσίες οφείλουν και έχουν αυτή τη δυνατό-
τητα, να µπορούν να προστατεύουν όλους τους µάρτυρες, ώστε
να προσέρχονται στο δικαστήριο και να καταθέτουν επώνυµα
όσα γνωρίζουν για την υπόθεση που καλούνται. 

Και εδώ βρίσκεται η διαφορά ανάµεσα στη στάση αρχών του
ΚΚΕ και την τεράστια υποκρισία τόσο του ΣΥΡΙΖΑ όσο και της
Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ. Σας θυµίζουµε ότι όταν ψη-
φίστηκαν οι επίµαχες διατάξεις για τους προστατευόµενους µάρ-
τυρες από τη Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ, ο ΣΥΡΙΖΑ είχε τότε
ασκήσει –και σωστά κατά τη γνώµη µας- κριτική σ’ αυτές τις αν-
τιδηµοκρατικές διατάξεις, ενώ τώρα δεν έχει κανένα απολύτως
πρόβληµα να τις επικαλεστεί και να τις αξιοποιήσει ο ίδιος σε
βάρος πολιτικών αντιπάλων του, ενώ εάν βρισκόταν ο ίδιος σ’
αυτή τη θέση σήµερα ή αύριο, θα έσκουζε σε όλους τους τόνους. 

Από την άλλη, η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ διαµαρτύρονται
τώρα για έναν θεσµό που οι ίδιοι εισήγαγαν στην ποινική διαδικα-
σία και σκούζουν τώρα αυτοί, ενώ όταν θα το χρησιµοποιήσουν
αύριο ενάντια στον ΣΥΡΙΖΑ, θα είναι όλα καλά και άγια καµωµένα.
Η υποκρισία όλων σας στο αποκορύφωµά της!

Για να ξέρετε, όσοι και όσες το αγνοείτε, αυτή τη θέση αρχής
εµείς ως ΚΚΕ υποστηρίξαµε και ως πολιτική αγωγή ακόµα και
στη δίκη της αποδεδειγµένα εγκληµατικής ναζιστικής Χρυσής
Αυγής, όπου δεν συµφωνήσαµε µε τη χρήση τέτοιων µαρτύρων
και απείχαµε από τη διαδικασία εξέτασής τους, µη υποβάλλον-
τάς τους ερωτήσεις. 

Το ΚΚΕ θα προσπαθήσει µέσα από τη συµµετοχή του στην
προανακριτική επιτροπή να µην εκφυλιστεί και αυτή η επιτροπή,
όπως συνήθως γίνεται, µένοντας µόνο σε επιµέρους τριτεύοντα
ζητήµατα και κάποια µεµονωµένα πρόσωπα, συγκαλύπτοντας τις
πραγµατικές αιτίες της κάθε υπόθεσης και τα µεγάλα παιχνίδια
που παίζονται γύρω από αυτήν. 

Το ΚΚΕ σε καµµία περίπτωση δεν πρόκειται να παίξει σε παι-
χνίδια αποπροσανατολισµού από όλα τα επείγοντα, τα πραγµα-
τικά, οξυµένα, καθηµερινά προβλήµατα που αντιµετωπίζει ο λαός
µας, είτε αυτά αφορούν το πεδίο της οικονοµίας, τα µέτρα που
δεν πρόκειται να σταµατήσουν τον Αύγουστο του 2018, όπως
προπαγανδίζει η Κυβέρνηση, είτε αφορούν τις επικίνδυνες εξε-
λίξεις µε τους ιµπεριαλιστικούς σχεδιασµούς και ανταγωνισµούς,
ιδιαίτερα στην περιοχή µας, στους οποίους η Κυβέρνηση είναι
βαθιά χωµένη και χώνεται δυστυχώς όλο και περισσότερο. 

Μέσα εδώ, φυσικά, είναι και οι τελευταίες εξελίξεις στα ελλη-
νοτουρκικά. Ουσιαστικά, παρατηρείται παραπέρα κλιµάκωση της
τούρκικης επιθετικότητας, ιδιαίτερα µετά και την επισηµοποίηση
των διεκδικήσεων της Τουρκίας µέσα από ελληνικό έδαφος, κατά
την πρόσφατη επίσκεψη του Ερντογάν στην Αθήνα. 

Εκτιµάµε ότι η κατάσταση θα κλιµακωθεί παραπέρα, παρά την
επιφανειακή νηνεµία και τις διάφορες καθησυχαστικές δηλώσεις
των κυβερνώντων, µε άµεσο κίνδυνο την όξυνση της κατάστασης
στο Αιγαίο, η οποία θα αφορά και ζητήµατα, ειδικά, έρευνας και
διάσωσης και, συνολικά, κυριαρχικά µας δικαιώµατα. 

Οπότε, κύριοι της Κυβέρνησης, αντιλαµβάνεσθε ότι κάπου εδώ
πρέπει µάλλον να τελειώνει ο εφησυχασµός, τον οποίον εσείς
καλλιεργείτε, µε όλα αυτά που έλεγαν διάφορα στελέχη σας, ότι
οι προκλητικές δηλώσεις του Ερντογάν και οι καθηµερινές προ-
κλήσεις στο Αιγαίο είναι τάχα µόνο για εσωτερική κατανάλωση
στην Τουρκία. 

Δεν σας έχουµε εµπιστοσύνη, κύριοι της Κυβέρνησης, όπως
δεν έχουµε εµπιστοσύνη και σε καµµία κυβέρνηση που υπηρετεί
τους σχεδιασµούς του ΝΑΤΟ και της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Θυµίζουµε ότι µετά το επεισόδιο στα Ίµια το 1996, η κυβέρ-
νηση αναγνώρισε στην Τουρκία, τότε, ζωτικά συµφέροντα στο
Αιγαίο και ο Σηµίτης ευχαριστούσε τις Ηνωµένες Πολιτείες της
Αµερικής. 

Βέβαια, εσείς κύριε Τσίπρα, τις έχετε ευχαριστήσει προκατα-

βολικά, ειδικά µε το ταξίδι σας στον Τραµπ στις ΗΠΑ, που είναι,
όπως είπατε, διαβολικός, αλλά το κάνει για καλό µας ή κάτι τέ-
τοιο, τέλος πάντων. 

Προφανώς, γιατί µετά τις δεσµεύσεις και τις συµφωνίες που
κάνατε ή που αναλάβατε µε το ταξίδι σας στις ΗΠΑ, επιδιώκετε
να γίνει η Κυβέρνησή σας αυτή τη φορά ο σηµαιοφόρος των συµ-
φερόντων των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής και του ΝΑΤΟ
στην περιοχή των Βαλκανίων και ευρύτερα. 

Στο πλαίσιο αυτού του νέου ρόλου, που έχετε αναλάβει ή θέ-
λετε να αναλάβετε, τέλος πάντων, επιδιώκετε να λύσετε και το
ζήτηµα µε την πρώην Γιουγκοσλαβική Δηµοκρατία της Μακεδο-
νίας, όχι τυχαία, µε ορίζοντα τη σύνοδο του ΝΑΤΟ τον Ιούλιο και
την ένταξη αυτής της γειτονικής χώρας σε αυτόν τον ιµπεριαλι-
στικό οργανισµό. 

Συµφωνία µπορεί να υπάρξει. Τουλάχιστον αυτό µας λέτε ότι
επιδιώκετε. Μόνο που η οποιαδήποτε συµφωνία δεν αποτελεί και
λύση. Δεν είναι πραγµατική λύση. Εγγύηση είναι, κατά την άποψή
µας, η µη ένταξη της πρώην Γιουγκοσλαβικής Δηµοκρατίας της
Μακεδονίας στο ΝΑΤΟ και την Ευρωπαϊκή Ένωση, αργότερα. 

Η προσπάθεια αποτροπής αυτής της λύσης δεν προσφέρει
ούτε ασφάλεια ούτε σταθερότητα ούτε ειρήνη, όπως ισχυρίζε-
στε. Αντίθετα, το ίδιο το ΝΑΤΟ είναι αυτός ο παράγοντας, που
δηµιουργεί ανασφάλεια, οδηγεί σε παραπέρα αποσταθεροποί-
ηση, σε πολεµικές εµπλοκές και διάφορα άλλα τέτοιου είδους
προβλήµατα. Η ένταξη των κρατών των δυτικών Βαλκανίων ανα-
βαθµίζει τους κινδύνους για όλους τους λαούς της περιοχής. 

Επίσης, πραγµατική λύση, κατά την άποψή µας, σηµαίνει εγ-
γυήσεις για εξάλειψη του αλυτρωτισµού, του εθνικισµού, των
διεκδικήσεων, εξασφάλιση του απαραβίαστου των συνόρων, που
αυτό όµως σηµαίνει αλλαγές τώρα στο σύνταγµα της γειτονικής
δηµοκρατίας. 

Και αυτό πρέπει να προηγηθεί πριν από οποιαδήποτε συµφω-
νία για το όνοµα ή για οτιδήποτε άλλο. 

Η ουσία βρίσκεται στην κοινή πάλη των λαών, στη φιλία, στη
συνεργασία, στη µη αλλαγή συνόρων, στο απαραβίαστο των
υπαρχόντων συνόρων, στην ειρήνη, στην ευηµερία, µακριά όµως
από το ΝΑΤΟ και τις Ηνωµένες Πολιτείες. 

Η πάλη του εργαζόµενου ελληνικού λαού, της νεολαίας του
πρέπει να στρέφεται και να κατευθύνεται όλο και περισσότερο,
συνολικά ενάντια στο άθλιο σύστηµα της σαπίλας, της διαφθο-
ράς, των ανταγωνισµών, της αναρχίας της παραγωγής, της ανερ-
γίας, των κρίσεων, των σκανδάλων, των πολέµων, των επεµβά-
σεων, που µας οδηγούν όλοι αυτοί µαζί, ΝΑΤΟ, CIA, Ευρωπαϊκή
Ένωση, Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο και το κακό συναπάντηµα. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε, κύριε Κου-

τσούµπα. 
Παρακαλώ πολύ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δώστε λίγη

προσοχή για να σας πω ακριβώς τη σειρά των οµιλητών και πώς
θα τελειώσουµε. 

Άνευ εξηγήσεων, σχετικά µε το γιατί πάµε σε αυτή τη σειρά, πα-
ρακαλώ πολύ, θα καλέσω τώρα στο Βήµα τον Αρχηγό της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης, τον κ. Μητσοτάκη, και µετά τον Πρω-
θυπουργό. Μετά θα κλείσουµε µε τους τέσσερις Αρχηγούς. Εννοώ
θα κλείσουµε µε τη σειρά των τεσσάρων Αρχηγών. Θα µιλήσει ο
κ. Μιχαλολιάκος, ο κ. Θεοδωράκης, ο κ. Λεβέντης και ο κ. Καµµέ-
νος. Ύστερα, θα παρακαλούσα να ακολουθήσουν οι αγαπητοί
τέσσερις Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, ο κ. Κουτσούκος, ο κ.
Παπαχριστόπουλος, ο κ. Δένδιας και ο κ. Μαντάς. 

Επίσης, είναι ακόµα να µιλήσουν τρεις οµιλητές από πέντε
λεπτά: ο κ. Λυκούδης και ο κ. Σαρίδης και ο κ. Νικόλαος Νικολό-
πουλος. Τέλος, θα κλείσει τη συνεδρίαση ο Υπουργός Υγείας κ.
Ξανθός. Αυτή είναι η διαδικασία την οποία και θα σεβαστούµε.
Το γιατί θα πάµε αργά το ξέραµε από πριν. Θα παρακαλούσα
πολύ να µην απονέµουµε µεταξύ µας ευθύνες για πράγµατα για
τα οποία κάποιες φορές είµαστε όλοι συνυπεύθυνοι. Ήταν ειδική
η σηµερινή διαδικασία. Υπήρξαν τρεις ή τέσσερις οµιλητές που
µίλησαν από τριάντα πέντε λεπτά µέχρι σαράντα δύο λεπτά από
τους αναφερόµενους, όπως ήταν και λογικό. Είναι ανθρώπινο.
Το καταλαβαίνουµε όλοι. 

Ορίστε, κύριε Μητσοτάκη, έχετε τον λόγο. 
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα ήθελα ξεκινώντας να πά-
ρουµε µια απόσταση από αυτά τα οποία συζητάµε σήµερα και
να δούµε λίγο τη µεγάλη εικόνα. Διότι η σηµερινή συζήτηση δεν
γίνεται σε έναν χρόνο πολιτικά ουδέτερο. Ο χαρακτηρισµός της
συγκυρίας στην οποία βρισκόµαστε ως κρίσιµης δεν είναι πια
σχήµα λόγου. Το κεκτηµένο της σταθερότητας στην ευρύτερη
περιοχή της νοτιοανατολικής Μεσογείου βρίσκεται πια σε αµφι-
σβήτηση. Η Τουρκία κατ’ επανάληψη επιδεικνύει µια προκλητική
επιθετικότητα, µε αποκορύφωµα τον πρόσφατο διεµβολισµό του
λιµενικού σκάφους. Κι όµως, η Κυβέρνηση πριν από δύο µόλις
µήνες πανηγύριζε για την -εντός εισαγωγικών φυσικά- «επιτυχία»
της επίσκεψης Ερντογάν στην Αθήνα. 

Στην Κύπρο αµφισβητούνται ανοιχτά πια τα κυριαρχικά δικαιώ-
µατα της Κυπριακής Δηµοκρατίας. Την ίδια ακριβώς περίοδο, η
Κυβέρνηση άνοιξε το θέµα της σχέσης µας µε τα Σκόπια µε τον
πλέον λανθασµένο τρόπο, χωρίς να διαµορφώσει εσωτερικό πο-
λιτικό µέτωπο, χωρίς να ενηµερώσει τους πολιτικούς Αρχηγούς
εκ των προτέρων και κυρίως, χωρίς να έχει θέσει εξ αρχής ως
αναγκαία προϋπόθεση για την επίτευξη µιας λύσης την αλλαγή
του Συντάγµατος των Σκοπίων. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Όταν υπήρξαν αναµενόµενες αντιδράσεις της πλειονότητας

της ελληνικής κοινωνίας, φτάσατε στο σηµείο να χαρακτηρίζετε
ως ακροδεξιούς, να περιγράφετε ως όχλο τους πολίτες οι οποίοι
απλά διαδήλωσαν γιατί δεν σας εµπιστεύονται και γιατί µε αυτόν
τον τρόπο εκφράζουν την πατριωτική τους ευαισθησία. 

Πριν από λίγες µέρες στο Μόναχο, συµµετείχα στην πιο ση-
µαντική παγκόσµια ετήσια διάσκεψη για την ασφάλεια. Πολιτικές
ηγεσίας, αρχηγοί κρατών, αρχηγοί κυβερνήσεων, αλλά και κο-
ρυφαίοι ειδικοί µίλησαν για τις µεγάλες γεωπολιτικές προκλήσεις
ενός κόσµου που αλλάζει ραγδαία. Με µία πραγµατική αίσθηση
κατεπείγοντος συζήτησαν για το πώς θα αντιµετωπιστεί η πρω-
τοφανής ρευστότητα και αστάθεια που δοκιµάζει όλον τον
κόσµο. 

Υπό άλλες συνθήκες και σε άλλες συγκυρίες η χώρα µας θα
µπορούσε να λειτουργεί ως ένας πραγµατικός πυλώνας σταθε-
ρότητας, ως ένα αξιόπιστο σηµείο αναφοράς σε µια ταραγµένη
περιοχή.

Θα το πω απλά. Αν η Ελλάδα είχε ακολουθήσει την αναπτυ-
ξιακή τροχιά των υπόλοιπων ευρωπαϊκών χωρών, αν ο κ. Τσίπρας
και ο κ. Καµµένος -που πάλι βλέπω ότι απουσιάζει από µια κρί-
σιµη συζήτηση- είχαν τη στοιχειώδη αίσθηση ευθύνης και µπο-
ρούσαν να κατανοήσουν σήµερα περισσότερο από κάθε άλλη
εποχή ότι οι ανάγκες του έθνους απαιτούν να βάλουν πάνω από
το κοµµατικό συµφέρον το εθνικό, δεν θα ήµασταν σήµερα µια
ασθενής χώρα σε µια περιοχή η οποία φλέγεται. 

Με άλλα λόγια, αν η Ελλάδα είχε γίνει µια κανονική χώρα,
όπως θα µπορούσε να είναι ήδη από το 2015, θα είχε ήδη επα-
νακτήσει την αυτονόητη θέση που της αξίζει. Θα ήταν µια ελκυ-
στική σύµµαχος, θα ήταν ένα σηµείο αναφοράς, µια χώρα την
οποία θα έσπευδαν όλοι να προσεταιριστούν, αλλά και να υπε-
ρασπιστούν κάθε φορά που θα το επέβαλε η συγκυρία. 

Μόνο που δυστυχώς, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Ελλάδα
δεν είναι µια κανονική χώρα σήµερα, γιατί δεν έχει µια κανονική
κυβέρνηση. Γιατί αντί να απαντάµε ενωµένοι στο πώς τα κυριαρ-
χικά δικαιώµατα εµβολίστηκαν µεσοπέλαγα έξω από τα Ίµια µε
αποκλειστική ευθύνη της Κυβέρνησης, αναλωνόµαστε σε ένα κυ-
νήγι µαγισσών, γιατί το πάθος σας για την εξουσία σάς έχει οδη-
γήσει σε τέτοιες θεσµικές υπερβολές και ακρότητες ώστε να
τίθεται σε αµφισβήτηση, να το θέτετε εσείς οι ίδιοι σε αµφισβή-
τηση, το νέο σας αφήγηµα ότι τάχα η χώρα επιστρέφει στην κα-
νονικότητα. 

Αυτό που ευλόγως απασχολεί σήµερα τους πολίτες είναι ότι
σε µια τόσο κρίσιµη συγκυρία όπως η σηµερινή, το ελληνικό πο-
λιτικό σύστηµα εµφανίζεται σπαρασσόµενο. Και αυτό γίνεται µε
αποκλειστική δικιά σας ευθύνη, κύριε Τσίπρα. Και αυτό, δυστυ-
χώς, έχει ανυπολόγιστο κόστος για τη χώρα. 

Νοµίζετε ότι αυτά τα οποία συµβαίνουν σήµερα στη Βουλή δεν
τα βλέπουν οι γείτονές µας που αποθρασύνονται κάθε µέρα; Νο-

µίζετε ότι αυτά που συµβαίνουν τις τελευταίες εβδοµάδες µε
αυτή την έξαρση της τοξικότητας στον πολιτικό διάλογο, δεν τα
βλέπουν οι ξένοι επενδυτές οι οποίοι επιζητούν σταθερότητα και
εντέλει την οικονοµική τους δραστηριοποίηση σε µια χώρα που
µπορεί να εγγυάται την πολιτική οµαλότητα; Δεν το βλέπουν
αυτό το κλίµα οι ίδιοι οι Έλληνες πολίτες που αναζητούν πάνω
απ’ όλα λύση στα προβλήµατά τους και όχι τοξικές συζητήσεις
από τις οποίες τελικά κανείς µπορεί να µη βγαίνει κερδισµένος;

Όµως, αυτό θέλετε τελικά, κύριε Τσίπρα. Θέλετε να σπιλώσετε
τους αντιπάλους σας µέσα από στηµένες κατηγορίες που κι
εσείς ο ίδιος γνωρίζετε ότι δεν αποδεικνύονται, αλλά έχουν ως
µόνο στόχο να αφήσουν σκιές και υποψίες.

Καταλαβαίνουν όλοι πια γιατί το κάνετε. Θέλετε να µεταθέσετε
τη συζήτηση από τα µεγάλα προβλήµατα στην οικονοµία, τα µε-
γάλα προβλήµατα που εσείς προκαλέσατε, αλλά και τους επικίν-
δυνους χειρισµούς στα εθνικά θέµατα, που τόσο απερίσκεπτα
ανοίξατε.

Ανοίγω µια παρένθεση. Σήµερα ξεκίνησαν οι ηλεκτρονικοί πλει-
στηριασµοί. Όµως, εδώ πέρα είµαστε στη Βουλή να µιλάµε για
τη «NOVARTIS».

Και, βέβαια, καταφεύγετε εσείς, οι Υπουργοί σας, σε αυτό το
οποίο δοκιµασµένα και αποδεδειγµένα ξέρετε να κάνετε πολύ
καλά, να διχάζετε τους Έλληνες σε καλούς και κακούς, έντιµους
και κλέφτες, φτωχούς και πλούσιους, φθαρµένους και άφθαρ-
τους.

Το είχατε πει, κύριε Τσίπρα, και πριν από τις εκλογές: «Ή τους
τελειώνουµε ή µας τελειώνουν». 

Ε, λοιπόν, να σας το πω να το καταλάβετε. Σε µια δηµοκρατία
δεν µπορείτε να τελειώσετε τους πολιτικούς σας αντιπάλους όσο
και να το θέλετε, όσο κι αν προσπαθείτε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εσείς, κύριε Τσίπρα, θα τελειώσετε πολιτικά και, µάλιστα, σύν-

τοµα µε τον µόνο τρόπο, κυρίες και κύριοι Βουλευτές του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, που αλλάζουν οι κυβερνήσεις στις δηµοκρατίες: µε
εκλογές. Διότι ό,τι και να κάνετε, εκλογές θα γίνουν µε µία κάλπη
και όχι µε δέκα, όπως κάνετε σήµερα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ήσυχα, παρακαλώ.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Και ξέρετε πολύ καλά ότι οι πολίτες, που σας ψήφισαν
είναι βαθιά απογοητευµένοι από την ανευθυνότητα, από τους τυ-
χοδιωκτισµούς και από τα τεράστια βάρη που έχετε προσθέσει
στη ζωή τους. Σας έχουν οριστικά εγκαταλείψει.

Αλλάξατε τον εκλογικό νόµο. Αλλάξατε τους κανόνες του πο-
λιτικού παιχνιδιού. Στήσατε ένα παρακράτος που συκοφαντεί,
απειλεί και διώκει πολιτικούς αντιπάλους. Όµως, υπάρχει κάτι
που δεν µπορείτε να αλλάξατε όσο και αν θέλετε, τη βούληση
του λαού.

Κάλπες, κύριε Τσίπρα, θα στηθούν και τότε δεν θα έχετε απέ-
ναντί σας µόνο την Αντιπολίτευση. Θα έχετε απέναντί σας τον
κυρίαρχο λαό, ο οποίος θα σας το πει ξεκάθαρα µε την ψήφο
του: «Ως εδώ, αξίζουµε καλύτερα».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Οι πολίτες που µας παρακολουθούν -όσοι µας παρακολου-

θούν, τουλάχιστον, αυτήν την προχωρηµένη ώρα…
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ (ΜΑΚΗΣ) ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Μας παρακολουθούν

πάρα πολλοί σήµερα.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Είµαι σίγουρος γι’ αυτό. Εύχοµαι να παρακολουθούν πολ-
λοί και να έχουν παρακολουθήσει και όλη τη συνεδρίαση. 

Οι πολίτες, λοιπόν, που µας παρακολουθούν δεν πείθονται
ούτε από σκευωρίες ούτε από σόου.

Αυτό το οποίο θέλουν να ακούσουν, κύριε Τσίπρα, είναι πει-
στικές προτάσεις για το µέλλον τους, για το πώς θα δηµιουργή-
σουµε δουλειές, για το πώς θα προσελκύσουµε επενδύσεις, για
το πώς θα κάνουµε το κράτος να δουλέψει καλύτερα προς όφε-
λος του πολίτη, για το πώς θα χτίσουµε ένα αποτελεσµατικό δί-
κτυο κοινωνικής προστασίας και αλληλεγγύης για τους πιο αδύ-
ναµους.

Σε µια οµιλία, που είχα κάνει τον Οκτώβριο του 2016, σε µια

5336 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



από τις αρκετές συζητήσεις που είχαµε κάνει για τη διαφθορά,
σας είχα πει τότε -και διαβάζω- ότι «όσο τα κοινωνικά και δηµο-
κοπικά δεδοµένα θα αλλάζουν προς το χειρότερο για εσάς, τόσο
πιο νοσηρή θα γίνεται η αντίληψή σας περί εξουσίας και θε-
σµών». 

Δυστυχώς, για τη χώρα επιβεβαιώθηκα πλήρως. Αποδεικνύε-
ται περίτρανα πια ότι δεν είστε µόνο επικίνδυνοι για την οικονο-
µία, είστε επικίνδυνοι για την ίδια τη δηµοκρατία. Παρεµβαίνετε
απροκάλυπτα και συστηµατικά και µεθοδικά στο έργο της δικαιο-
σύνης.

Διορίσατε την Πρόεδρο του Αρείου Πάγου επικεφαλής του νο-
µικού σας γραφείου µια µέρα µετά τη συνταξιοδότησή της. Ποια
γραµµάτια εξαργυρώνετε, άραγε; Η οποία Πρόεδρος του Αρείου
Πάγου και νυν υπεύθυνη του νοµικού σας γραφείου επιµένει συ-
στηµατικά να παρεµβαίνει στο έργο της δικαιοσύνης και προκα-
λεί, βέβαια, τις αντιδράσεις της Ένωσης Δικαστών και Εισαγ-
γελέων. Είναι η πολλοστή ανακοίνωση, την οποία έχουν βγάλει
και στην τελευταία λένε ξεκάθαρα ότι η παρέµβαση της κ. Θάνου
είναι αφενός θεσµικά ανεπίτρεπτη και αφετέρου νοµικά εσφαλ-
µένη.

Αυτά λένε οι ίδιοι οι δικαστές και οι εισαγγελείς για τις παρεµ-
βάσεις της προϊσταµένης του νοµικού σας γραφείου. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερ-
θείσα ανακοίνωση, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Έχετε µετατρέψει τη δηµόσια τηλεόραση σε εργαλείο απρο-
κάλυπτης κυβερνητικής προπαγάνδας. Εργολάβοι και φοροφυ-
γάδες του διαδικτυακού στοιχήµατος προσπαθούν να ελέγξουν
για λογαριασµό σας µέσα ενηµέρωσης. Τους προσφέρετε φυ-
σικά πάντα τις απαραίτητες διευκολύνσεις. 

Καλλιεργείτε ένα κλίµα ακατάσχετης συνωµοσιολογίας, που
υπονοµεύει τον ορθό λόγο και προωθεί συχνά τη χυδαιότητα του
διαδικτύου, την οποία αναπαράγετε στις επίσηµες ανακοινώσεις
σας, προωθεί τη χυδαιότητα στη θέση του πολιτισµένου πολιτι-
κού διαλόγου. 

Ανέχεστε τη βία, όταν αυτή σας βολεύει και υπηρετεί τους πο-
λιτικούς σας σχεδιασµούς και βέβαια στοχοποιείτε µεθοδικά και
συστηµατικά τους πολιτικούς σας αντιπάλους. Δεν εξαιρείτε
ούτε τις οικογένειές τους. Το κάνετε ανερυθρίαστα, χρησιµοποι-
ώντας πληρωµένα φερέφωνα, τα οποία τα ταΐζετε από τα παχυλά
διαφηµιστικά κονδύλια των ΔΕΚΟ που ελέγχετε και το κάνετε
χρησιµοποιώντας τη δικαιοσύνη ως εργαλείο, όχι για να µάθουµε
την αλήθεια και να αποδοθούν ευθύνες, αλλά για να λοιδορή-
σετε, να σπιλώσετε, να συκοφαντήσετε µε κατασκευασµένα δη-
µοσιεύµατα, για να χτίσετε επί της ουσίας το αφήγηµα µε το
οποίο θέλετε να πάτε σε εκλογές.

Αφού αποτύχατε παντού, αφού εξαπατήσατε τους πολίτες,
αφού προδώσατε τα όνειρά τους, ειδικά τα όνειρα µιας νέας γε-
νιάς που κάποια στιγµή σας πίστεψε, αφού βουλιάξατε τη χώρα
κάτω από ένα βουνό φόρους, παριστάνετε ότι είστε καθαροί και
ηθικοί.

Η πραγµατικότητα, όµως, είναι ότι η Κυβέρνηση, και ο κ. Τσί-
πρας ειδικά, δεν ενδιαφέρεστε πάρα πολύ για την αλήθεια και το
µόνο το οποίο θέλετε είναι να επιτεθείτε στους πολιτικούς σας
αντιπάλους και ειδικά στη Νέα Δηµοκρατία που σήµερα είναι η
µοναδική αξιόπιστη πολιτική λύση απέναντι στη σηµερινή Κυβέρ-
νηση. 

Εάν στοιχειωδώς θέλατε, κυρίες και κύριοι της κυβερνητικής
Πλειοψηφίας, να αποκαλύψετε την αλήθεια, γιατί εξαιρείτε τον
κ. Κουρουµπλή από τη διερεύνηση της υπόθεσης; Εξηγήστε µας
και εξηγήστε σε κάθε καλοπροαίρετο πολίτη, ο οποίος παρακο-
λουθεί τη συζήτηση, πώς γίνεται νυν Υπουργός να υπογράφει για
τον εαυτό του ότι παραγράφηκε το δικό του ενδεχόµενο αδίκηµα
απιστίας περί την υπηρεσία, ενώ ταυτόχρονα κατηγορεί άλλους
που ήταν Υπουργοί πριν από δέκα χρόνια;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Καταθέτω τη σχετική πρόταση. Αυτή συζητάµε σήµερα. 
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυ-

ριάκος Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερ-

θείσα πρόταση, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Θα έπρεπε εσείς οι ίδιοι, εάν όντως πιστεύετε ότι ο κ. Κου-
ρουµπλής είναι αθώος, να επιδιώκετε τη διερεύνηση των πε-
πραγµένων του κ. Κουρουµπλή. Θα έπρεπε να το ζητήσει ο ίδιος
ο κ. Κουρουµπλής, όπως το ζήτησαν τα δικά µας στελέχη να µην
προστατεύονται από τον νόµο περί ευθύνης υπουργών!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Θα έπρεπε να το ζητήσει ο ίδιος ο κ. Κουρουµπλής, πόσω µάλ-

λον όταν όλοι έχουν καταλάβει ότι µε την επιλογή του να µην εκ-
δώσει δελτίο τιµών για το 2015 διευκόλυνε τη «NOVARTIS» και
άλλες φαρµακευτικές εταιρείες. 

Γι’ αυτό στήσατε δέκα κάλπες, κύριε Τσίπρα, και όχι έντεκα.
Θέλετε να απαλλάξετε άρον-άρον τον κ. Κουρουµπλή και ποιος
ξέρει ποιους άλλους! Θέλετε να καλύψετε τις ευθύνες σας και
να συκοφαντήσετε τους αντιπάλους σας. Και ο στόχος σας είναι
να µετατρέψετε την επόµενη εκλογική αντιπαράθεση, όχι σε µία
συζήτηση για το µέλλον της χώρας και των πολιτών, αλλά σε
έναν πόλεµο λάσπης, από τον οποίον ελπίζετε να επιβιώσετε πο-
λιτικά, αδιαφορώντας για το γεγονός ότι αυτό το κλίµα ακραίας
πόλωσης και διχασµού, το οποίο σκόπιµα επιχειρείτε να στήσετε
έχει ήδη αρνητικές επιπτώσεις για την πατρίδα µας. 

Ποιος θα επενδύσει σε µια χώρα µε ένα τόσο τοξικό επενδυ-
τικό περιβάλλον; Ποιος θα πειστεί ότι η Ελλάδα και το ελληνικό
πολιτικό σύστηµα πραγµατικά ωρίµασε και έκανε βήµατα µπρο-
στά;

Ποιος θα σεβαστεί, αλλά και ποιος θα φοβηθεί -γιατί κι αυτό
χρειάζεται ενίοτε- µια χώρα που αντί να στέκεται σήµερα εδώ
στη Βουλή ενωµένη και ισχυρή, τη βυθίζετε, κύριε Τσίπρα, στην
πόλωση και στον διχασµό;

Η στρατηγική σας είναι καταδικασµένη να αποτύχει, όχι µόνο
γιατί συγκρούεται µε την αλήθεια και γιατί δεν έχετε το ηθικό
ανάστηµα να την υποστηρίξετε, αλλά κυρίως γιατί ήσασταν, κύ-
ριοι του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ, ακόµα και πρόσφατα από τη
λάθος πλευρά της ιστορίας. 

Όταν το κράτος µεγάλωνε, εσείς το θέλατε ακόµα µεγαλύ-
τερο. Όταν µέναµε πίσω στην ανταγωνιστικότητα, εσείς ήσασταν
απέναντι σε κάθε µεταρρύθµιση. Όταν εµείς δροµολογούσαµε
πολλά από αυτά τα οποία εσείς, κύριε Τσίπρα, δεσµεύεστε να
κάνετε, κάποιοι σύντροφοί σας έκαιγαν την Αθήνα. Όταν ξεκι-
νούσαµε µεγάλες επενδύσεις και ιδιωτικοποιήσεις, εσείς φωνά-
ζατε «δεν πωλείται». Και όταν εµείς -για να έρθουµε και στο θέµα
µας- µειώσαµε τη φαρµακευτική δαπάνη, οι πρώτοι που αντι-
δρούσατε πάντα ήσασταν εσείς. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εσείς συµµαχήσατε, κύριε Τσίπρα, µε τις φαρµακοβιοµηχα-

νίες. Εσείς µας φωνάζατε να µην τολµήσουµε να µειώσουµε τη
φαρµακευτική δαπάνη. 

Καταθέτω τα πρακτικά από τη συνέντευξη την οποία δώσατε
στις 26-11-2013.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και σας προκαλώ, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ και κύριε Τσίπρα, αν τολ-
µάτε να µε διαψεύσετε, να µου φέρετε µία ανακοίνωσή σας -µία
ανακοίνωσή σας!- µε την οποία να ζητάτε τη µείωση της φαρµα-
κευτικής δαπάνης. Δεν υπάρχει ούτε µία! 

Πάει, λοιπόν, πολύ να παριστάνετε τον αρχάγγελο της κάθαρ-
σης εσείς που πολεµήσατε την προσπάθεια εξορθολογισµού
ενός συστήµατος που εγώ πρώτος θα συµφωνήσω ότι ήταν προ-
βληµατικό. 

Όσο και αν προσπαθείτε να το κρύψετε και να µεταλλαχθείτε,
είστε -για να δανειστώ και µία ιατρική ορολογία- το πολιτικό γε-
νόσηµο ενός παλιού συστήµατος, κύριε Τσίπρα, φτιαγµένος από
τις ίδιες ουσίες του ψεύδους, του λαϊκισµού, των πελατειακών
πρακτικών και της δηµαγωγίας. Μόνο που σήµερα οι µάσκες έπε-
σαν και οι κουκουλοφόροι της πολιτικής εκτροπής αποκαλύφθη-
καν σ’ όλον τον ελληνικό λαό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για την ουσία της υπόθεσης που
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συζητάµε σήµερα επιτρέψτε µου να κάνω τις εξής επισηµάνσεις:
Σκάνδαλο «NOVARTIS» υπάρχει. Δεν το ανακάλυψαν, όµως, τα
«λαγωνικά» της Κυβέρνησης, αλλά οι αµερικάνικες αρχές, η αµε-
ρικάνικη Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς και το FBI. Είναι παγκόσµιο
σκάνδαλο. Ερευνάται σε περισσότερες από δεκαπέντε χώρες και
στην Ελλάδα. Παντού, σ’ όλες τις χώρες η δικαιοσύνη ανιχνεύει
τις περίφηµες «αθέµιτες πρακτικές», επικαλείται τους κανόνες
ανταγωνισµού της αγοράς, επιβάλλει ποινές, πρόστιµα και εται-
ρικές συµµορφώσεις. Παντού στο επίκεντρο της έρευνας βρί-
σκονται οι µέθοδοι προώθησης του φαρµάκου. Παντού, λοιπόν,
οι δικαστές και οι διωκτικές αρχές εξετάζουν ένα οικονοµικό
σκάνδαλο, εντοπίζουν υπόπτους και τιµωρούν ενόχους. 

Και από την πλευρά τους όλα τα σοβαρά κράτη, διαπιστώνον-
τας τα δικά τους κενά στο κύκλωµα του φαρµάκου, σπεύδουν να
τα θεραπεύσουν απλά, στοχευµένα, έγκυρα και αποτελεσµατικά.
Παντού, εκτός από εδώ, εκτός από την Ελλάδα, όπου οι ΣΥΡΙΖΑ
- ΑΝΕΛ επιδίωξαν να συσκοτίσουν το πραγµατικό σκάνδαλο, µε-
τατρέποντάς το σε µία δίωξη προσώπων µε κουκουλοφόρους
µάρτυρες. 

Και αυτή η θεσµική εκτροπή, αυτή η αλυσίδα ενεργειών µε τις
οποίες ετοιµάστηκε ο φάκελος «NOVARTIS», συνιστά ακόµα µε-
γαλύτερο πολιτικό σκάνδαλο από το αρχικό. 

Την ώρα που κάποιοι στήνουν γκρίζες ζώνες στο Αιγαίο, εσείς
στήνετε γκρίζες ζώνες µέσα στη Βουλή. Εκδώσατε ήδη το γκρίζο
σας πόρισµα για τους αντιπάλους σας, χωρίς να υπάρχει ψήγµα
απόδειξης, για να σπιλωθούν στη συνείδηση των πολιτών, χωρίς
να τους έχει δικάσει κάποιο δικαστήριο. Ένοχοι µέχρις αποδεί-
ξεως της αθωότητάς τους, όπως εννόησε ο κ. Κοτζιάς, µέχρι να
ανασκευάσει άρον άρον σήµερα. 

Η δική µας θέση είναι καθαρή: Φως στο σκοτάδι. Να µάθουµε
την αλήθεια. Να ξηλώσουµε το κύκλωµα. Να τιµωρηθούν όλοι
όσοι εµπλέκονται, όπου κι αν βρίσκονται. Να διεκδικήσουµε απο-
ζηµιώσεις από την εταιρεία για τη ζηµιά που προκάλεσε στα
ασφαλιστικά ταµεία και στον κρατικό προϋπολογισµό. Να προ-
χωρήσουµε σ’ εκείνες τις νοµοθετικές αλλαγές που θα εξασφα-
λίσουν ότι ανάλογα φαινόµενα δεν θα επαναληφθούν στο
µέλλον. 

Εσείς, όµως, δεν κάνατε αυτό, κύριε Τσίπρα. Αντί να διασφα-
λίσετε τα συµφέροντα του δηµοσίου, χρησιµοποιήσατε την υπό-
θεση για να πλήξετε τους πολιτικούς σας αντιπάλους.

Μας πρωτοµιλήσατε για την υπόθεση «NOVARTIS» ακριβώς
πριν από έναν χρόνο. Για πρώτη φορά την 1η και πιο αναλυτικά
στις 10 Φεβρουαρίου σε µία ερώτηση στην «Ώρα του Πρωθυ-
πουργού», την οποία είχε καταθέσει ο κ. Θεοδωράκης. 

Καταθέτω τα Πρακτικά από τη σχετική συνεδρίαση. 
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυ-

ριάκος Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερ-
θέντα Πρακτικά, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Δεν θα αναφερθώ στο προφανές, στο πώς γνωρίζατε από τότε
τις λεπτοµέρειες του σκανδάλου, όταν αυτό αποκαλύφθηκε στη
δικογραφία έντεκα µήνες µετά. Θα πω κάτι άλλο. Από τότε που
εσείς επισηµάνατε ότι υπάρχει πραγµατικό σκάνδαλο «NOVAR-
TIS», τι κάνατε ακριβώς; Πόσους ελέγχους ξεκινήσατε; Ποια
µέτρα πήρατε κατά της εταιρείας; Τι κάνατε για το κύκλωµα των
γιατρών και των υπερσυνταγογραφήσεων; Ποιος παραπέµ-
φθηκε; Ποιος ξηλώθηκε; Εσείς που υποτίθεται ότι νοιάζεστε
τόσο πολύ για τους απλούς πολίτες και τους ασθενείς, πείτε µας
τι µέτρα πήρατε για τη δική τους προστασία και κυρίως πείτε µας
αν µε κάποιον τρόπο έχετε προχωρήσει σε αγωγή κατά της εται-
ρείας ζητώντας αποζηµίωση. Δεν σας ζητώ να µου πείτε τι θα κά-
νετε στο µέλλον, κύριε Τσίπρα. Σας ζητώ να µου πείτε τι έχετε
κάνει ήδη για την ουσία ενός σκανδάλου το οποίο φαίνεται ότι
γνωρίζατε εδώ και έναν χρόνο. Δεν προλάβατε, κύριε Τσίπρα; Ή
µήπως αξιοποιήσατε τον χρόνο για να κατασκευάσετε πολιτικά
κατηγορητήρια; 

Ο τζίρος και τα κέρδη της «NOVARTIS» αυξήθηκαν επί των
ηµερών σας, όπως δείχνουν τα στοιχεία της εταιρείας. Την ίδια
ώρα δεν κάνετε απολύτως τίποτα για να µειώσετε την υπερσυν-
ταγογράφηση που αποτελεί, αποτελούσε και εξακολουθεί να

αποτελεί διαχρονική εστία διαφθοράς και προκαλεί µεγάλη οικο-
νοµική αιµορραγία στα δηµόσια ταµεία.

Το πληροφοριακό σύστηµα της ηλεκτρονικής συνταγογράφη-
σης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι από τα καλύτερα και τα
πιο σύγχρονα στην Ευρώπη. Το υλοποίησαν οι προηγούµενες
«κακές» µνηµονιακές κυβερνήσεις. Δεν το είχατε ψηφίσει, όπως
δεν ψηφίσατε ούτε το rebate, το claw back, τα υπόλοιπα εργα-
λεία συγκράτησης της φαρµακευτικής δαπάνης. 

Το σύστηµα ηλεκτρονικής συνταγογράφησης -µάλλον δεν το
γνωρίζετε, αλλά να σας ενηµερώσω- διαθέτει ενσωµατωµένα ερ-
γαλεία για την ανίχνευση, την πρόβλεψη και την αποτροπή της
απάτης. Αυτά τα εργαλεία παραδόθηκαν στην ΗΔΙΚΑ, στο κέντρο
πληροφορικής του Υπουργείου Εργασίας, τον Νοέµβριο του
2015. Με δική σας ευθύνη τα εργαλεία αυτά παραµένουν ανε-
νεργά και ο αριθµός των συνταγών –προσέξτε, όχι η συνολική
επιβάρυνση για τα ταµεία- αυξάνεται από τα 5,3 εκατοµµύρια µη-
νιαίως το 2014 σε 6,3 εκατοµµύρια µηνιαίως το 2016, µε αυξητική
τάση και το 2017. 

Τα στοιχεία, λοιπόν, δεν λένε ψέµατα. Πίσω από τις φωνές και
τα παραµύθια για το δήθεν ηθικό πλεονέκτηµα της Αριστεράς η
Κυβέρνηση µε τις παραλείψεις της ευνοεί το «πάρτι» στην υγεία
και για να συγκαλύψει τη δική της ανικανότητα κατηγορεί όσους
τιθάσευσαν την υπέρµετρη φαρµακευτική δαπάνη και έβαλαν τα
θεµέλια για τη δραστική της µείωση. 

Και αν θέλετε, κύριε Τσίπρα, να κάνετε κάτι δραστικό για το
πρόβληµα της διαφθοράς στην υγεία, δεν έχετε παρά να υλοποι-
ήσετε την εθνική στρατηγική για την καταπολέµηση της διαφθο-
ράς στην υγεία, η οποία είχε παρουσιαστεί από τον τότε Υπουρ-
γό Υγείας, τον κ. Βορίδη, τον Νοέµβριο του 2014.

Ήταν ένα εξαιρετικό κείµενο που συντάχθηκε από δηµόσιους
υπαλλήλους, σε συνεργασία µε την task force, το οποίο περιγρά-
φει µία σειρά από αναλυτικές δράσεις για το πως µπορεί να πε-
ριοριστεί η διαφθορά στην υγεία. Δεν έχετε κάνει πρακτικά
τίποτε από αυτό το σχέδιο. 

Το καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυ-

ριάκος Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
σχέδιο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για την ουσία της υπόθεσης
έχουν ήδη αναφερθεί αναλυτικά οι εκπρόσωποί µας στη συζή-
τηση, αλλά και τα πολιτικά πρόσωπα τα οποία επιχειρεί να εµ-
πλέξει η Κυβέρνηση. Πιστεύω ότι οι καλόπιστοι συµπολίτες µας,
που παρακολούθησαν ολόκληρη τη συζήτηση, έβγαλαν τα συµ-
περάσµατά τους για το πως η Κυβέρνηση έχει µεθοδεύσει αυτή
την υπόθεση παρεµβαίνοντας στη δικαιοσύνη, µε µόνο στόχο να
πλήξει τους πολιτικούς της αντιπάλους.

Κύριε Τσίπρα, δεν ήσασταν εδώ για να τους ακούσετε. 
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Τους άκου-

σα.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Δεν ήσασταν εδώ. Δεν είχατε το θάρρος να τους κοιτάξετε
στα µάτια. Δεν είχατε το θάρρος να είστε εδώ, εσείς που κατη-
γορείτε δέκα ανθρώπους και στήνετε κάλπες, να τους ακούσετε
και να τους κοιτάξετε στα µάτια, να κοιτάξετε τον κ. Πικραµµένο,
που µε τρεµάµενη φωνή στάθηκε σ’ αυτό εδώ το Βήµα να υπε-
ρασπιστεί την αθωότητά του απέναντι στη «λάσπη» που εσείς
σκηνοθετήσατε. Δεν είχατε το θάρρος! Κρυφτήκατε στο γραφείο
σας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Όµως, και τα κατεβασµένα βλέµµατα των Βουλευτών σας, όσο

µιλούσαν, αποδεικνύουν ότι εάν υπάρχουν ένοχοι σ’ αυτήν την
Αίθουσα, αυτοί είστε εσείς, ένοχοι µίας συστηµατικής απόπειρας
δολοφονίας χαρακτήρων. Και σήµερα οι κατηγορούµενοι που
στάθηκαν σε αυτό εδώ το Βήµα έγιναν κατήγοροι και οι κατήγο-
ροι έγιναν απολογούµενοι.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ο τρόπος που χειρίστηκε και χειρίζεται η Κυβέρνηση αυτή την

υπόθεση δεν είναι µόνο θεσµικά και πολιτικά ανήθικος. Υπονο-
µεύει ευθέως τη διάκριση των εξουσιών στη χώρα µας, διότι όλοι
αντιλαµβάνονται ότι αυτή η ιστορία, έτσι όπως εξελίσσεται, δεν
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έχει καµµία σχέση µε την ποινική δικονοµία, µε αδιάβλητες δια-
δικασίες, µε µία ανεξάρτητη δικαστική έρευνα. 

Η Κυβέρνηση, η κυβερνητική πλειοψηφία για την ακρίβεια, κα-
τηγορεί δέκα πολιτικούς -µεταξύ αυτών είναι δύο τέως Πρωθυ-
πουργοί, ο Διοικητής της Τράπεζας της Ελλάδος, ο Έλληνας
Επίτροπος στην Ευρωπαϊκή Ένωση και Υπουργοί-, µε αποκλει-
στικό κριτήριο -δεν υπάρχει κανένα άλλο αποδεικτικό στοιχείο-
τρεις ανώνυµες µαρτυρίες, πράγµα πρωτοφανές στα νοµικά χρο-
νικά. 

Λέτε στην πρότασή σας ότι ενδεχοµένως -προσέξτε, ενδεχο-
µένως- να τέλεσαν το αδίκηµα της απιστίας. Αυτό, όµως, δεν
µπορεί να διερευνηθεί, διότι η ίδια η πρότασή σας αναγνωρίζει
ότι παραγράφεται. 

Δεν τολµήσατε καν, κύριε Τσίπρα, να κάνετε πρόταση για διώ-
ξεις, όπως ορίζει ο Κανονισµός της Βουλής. Παρά ταύτα, στή-
σατε δέκα κάλπες, ξεχνώντας όλως τυχαίως τον κ. Κουρουµπλή. 

Χθες µε ανακοίνωση -προσέξτε το αυτό, ακούστηκε ήδη στην
Αίθουσα, αλλά πρέπει να ακουστεί και πάλι- του αντιεισαγγελέα
του Αρείου Πάγου, µαθαίνουµε το θεσµικά αδιανόητο. Ποιο είναι
αυτό; Ότι το καθεστώς µαρτύρων δηµοσίου συµφέροντος χορη-
γήθηκε από τον αντιεισαγγελέα, πότε; Στις 9 Φεβρουαρίου, δη-
λαδή πέντε ηµέρες µετά την αποστολή της δικογραφίας στη
Βουλή.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Καταθέτω στα Πρακτικά τη σχετική ανακοίνωση του αντιεισαγ-

γελέα.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυ-

ριάκος Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερ-
θείσα ανακοίνωση, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Εδώ βρισκόµαστε µπροστά σ’ έναν πρωτοφανή δικονοµικό χει-
ρισµό και αυτά που σας λέω τα οµολογούν και Βουλευτές του
ΣΥΡΙΖΑ ακόµα, στους διαδρόµους, χαµηλόφωνα. Εµείς από την
πρώτη στιγµή είπαµε ότι επιθυµούµε να συσταθεί αυτή η προκα-
ταρκτική επιτροπή για την πλήρη διαλεύκανση της υπόθεσης. 

Και µετά από τις χθεσινές εξελίξεις και τον νοµικό ακροβατι-
σµό ενός αντεισαγγελέα που παράνοµα δίνει καθεστώς προστα-
σίας µαρτύρων -γιατί αυτό µπορεί να το κάνει µόνο η Βουλή- η
παρουσία των τριών «κουκουλοφόρων» µαρτύρων στην επιτροπή
είναι απολύτως επιβεβληµένη.

Εµείς θα αποκαλύψουµε στην επιτροπή αυτήν την άθλια
σκευωρία και σας προειδοποιούµε -το έχω ξαναπεί, το λέω και
πάλι σ’ αυτήν την Αίθουσα- να µην τολµήσετε να κλείσετε την επι-
τροπή χωρίς να έρθουν όλα στο φως.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Διότι αυτό καταλαβαίνω ότι σχεδιάζετε. Δικαιοσύνη µε ανώνυ-

µες κατηγορίες και κατασκευασµένα κατηγορητήρια δεν υπάρχει
σε µια δηµοκρατία. Οι µάρτυρες πρέπει να έρθουν και να κατα-
θέσουν ενώπιον της επιτροπής και κατ’ αντιπαράσταση µε τους
εγκαλούµενους πολιτικούς εδώ. Να έρθουν εδώ, στη Βουλή,
µπροστά σ’ αυτούς που κατηγορούν.

Σταµατήστε πια να κρύβεστε πίσω από τους προστατευόµε-
νους µάρτυρες και να κατηγορείτε τη Νέα Δηµοκρατία ότι δήθεν
δεν σέβεται τον θεσµό. Πρώτον, διότι, όπως αποδείχθηκε, οι
µάρτυρες δεν είχαν καν τεθεί σε καθεστώς προστασίας, όταν
έδωσαν τις καταθέσεις.

Και δεύτερον, κύριε Τσίπρα, διότι ο θεσµός των µαρτύρων δη-
µοσίου συµφέροντος αφορά κατά κανόνα πολύ συγκεκριµένες
υποθέσεις: Τροµοκρατίας, ναρκωτικών, υποθέσεις που αιτιολο-
γούν τον φόβο των µαρτύρων ακόµα και για τη ζωή τους.

Θέτω ξανά το αυτονόητο ερώτηµα που παραδόξως η Κυβέρ-
νηση και ο αρµόδιος Υπουργός αρνείται να απαντήσει: Οι τρεις
«κουκουλοφόροι» µάρτυρες τι ακριβώς φοβούνται; Να βιαιοπρα-
γήσει σε βάρος τους ο κ. Πικραµµένος ή να τους δείρει ο κ.
Στουρνάρας;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Όµως, αν πραγµατικά φοβούνται, αν φοβούνται για τη ζωή

τους, αν αισθάνονται ότι απειλούνται, ας έρθουν, κύριε Τσίπρα,
να καταθέσουν και µε κουκούλα, ας έρθουν να καταθέσουν µε
αλλοιωµένη φωνή, ας έρθουν να καταθέσουν όπως θέλουν οι

ίδιοι, αλλά να έρθουν να καταθέσουν. Γι’ αυτό λέµε και πάλι: Όλα
στο φως! Αλλά δεν θα νοµιµοποιήσουµε µια διαδικασία η οποία
έχει ως µόνο στόχο τη δηµόσια διαπόµπευση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Προέδρου της Νέας Δηµοκρατίας)

Γι’ αυτό και σας είπαµε από την αρχή και επιµένουµε µέχρι το
τέλος: Στήστε, όπως οφείλετε να κάνετε, µε βάση την πρόταση
την οποία εσείς έχετε καταθέσει, µία κάλπη, µε ένα και µόνο ερώ-
τηµα: Ναι ή όχι στη σύσταση προκαταρκτικής επιτροπής;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτό ζητάτε στην πρότασή σας, αν έχετε µπει στον κόπο να

τη διαβάσετε. Και σ’ αυτό το ερώτηµα εµείς ψηφίζουµε «ναι».
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, κύριε Πρό-

εδρε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνω µε
τις εξής παρατηρήσεις. Όλα όσα συµβαίνουν σ’ αυτήν την υπό-
θεση θέτουν σε αµφισβήτηση τη σηµαντικότερη κατάκτησή µας
και αυτή δεν είναι άλλη από το κράτος δικαίου. Μάλιστα αυτό γί-
νεται, όπως σας είπα και στην αρχή, σε µια εξαιρετικά κρίσιµη
γεωπολιτική συγκυρία, που τα κύµατα της γεωπολιτικής αστά-
θειας κτυπούν την πατρίδα µας και που η Ελλάδα, δυστυχώς, πα-
ραµένει εγκλωβισµένη σε οικονοµική στασιµότητα.

Ο Κωνσταντίνος Καραµανλής είχε πει προφητικά ότι «η δηµο-
κρατία εκδικείται αυτούς που την επικαλούνται περισσότερο». Ο
εθνάρχης µιλούσε σε ταραγµένους καιρούς, που όλοι ελπίζαµε
ότι τους είχαµε αφήσει πια πίσω µας. Όµως, ο τροχός της ιστο-
ρίας το έφερε έτσι ώστε η δηµοκρατία µας και πάλι να κινδυνεύει
απ’ αυτούς που, επικαλούµενοι το καλό του λαού, υπονοµεύουν
συστηµατικά τους δηµοκρατικούς θεσµούς, από αυτούς που,
στο όνοµα της δήθεν ρήξης µε το παλιό, αναπαράγουν τις χει-
ρότερες συνήθειες της παθογένειας, από αυτούς που, µπρος
στο φάσµα της εκλογικής τους συντριβής, µετέρχονται όλα τα
µέσα, θεµιτά και αθέµιτα, για να παραµείνουν λίγο ακόµα στις
καρέκλες τους, από αυτούς που εξισώνουν την κυβέρνηση µε
την εξουσία.

Καταλάβετέ το καλά, λοιπόν, κύριε Τσίπρα. Στις δηµοκρατίες
οι κυβερνήσεις λειτουργούν στο πλαίσιο του Συντάγµατος και
των νόµων. Κυβερνούν, δεν εξουσιάζουν. Λειτουργούν σ’ ένα
πλαίσιο κανόνων, δεν ηγεµονεύουν. Η ισχύς τους εξισορροπείται
και κυρίως ελέγχεται από άλλες εξουσίες και από τις ασφαλιστι-
κές δικλίδες του Συντάγµατος και των κεντρικών, των βασικών
κανόνων της φιλελεύθερης αστικής δηµοκρατίας. 

Δεν θα σας αφήσουµε να κάνετε την Ελλάδα µια τριτοκοσµική
αποικία. Το κράτος δικαίου, τελικά, πάντα επιβάλλεται στο πα-
ρακράτος. Η δηµοκρατία δεν θα σκύψει το κεφάλι σε µια αδίστα-
κτη παρέα που κάνει τα πάντα για να παραµείνει στην εξουσία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η υπόθεση της προκαταρκτικής

επιτροπής αφήνει βαριά πίσω της την απωθητική οσµή µιας
σκευωρίας, αλλά και βαθύ το τραύµα στη δικαιοσύνη, στους θε-
σµούς και στην πολιτική ζωή της χώρας. Όσοι κοιτάµε µπροστά
είµαστε αποφασισµένοι όλα αυτά να µείνουν στη συλλογική µας
µνήµη ως ένα θλιβερό κεφάλαιο της ιστορίας, το οποίο οι Έλλη-
νες θα κλείσουν πολύ σύντοµα, διότι σ’ αυτό προσµένουν οι πο-
λίτες σήµερα, σε µια µεγάλη και ουσιαστική πολιτική αλλαγή, µια
αλλαγή που δεν θα εγγυηθεί απλά την επιστροφή στην οικονο-
µική ευηµερία, αλλά θα θωρακίσει τους θεσµούς της δηµοκρα-
τίας µας, ώστε να είναι πάνω από πρόσωπα και πάνω από στενές
κοµµατικές επιδιώξεις.

Η Νέα Δηµοκρατία είναι έτοιµη να ξαναδώσει στην πολιτική το
χαµένο κύρος της, να αποκαταστήσει την ανεξαρτησία της δι-
καιοσύνης, χωρίς, κύριε Τσίπρα, να µπερδεύει τους ρόλους των
εισαγγελέων µ’ αυτούς των Υπουργών ή µε εκείνους των µυστι-
κών υπηρεσιών, να επαναφέρει τη Βουλή στην αποστολή της και
την κοµµατική αντιπαράθεση στο ήθος που την κάνει γόνιµη και
παραγωγική, να προσφέρει στη χώρα αλήθεια, κανονικότητα και
εύρυθµη λειτουργία, µακριά από διχασµούς. 

Εµείς είµαστε η ήρεµη πολιτική δύναµη που εξασφαλίζει τη
σταθερότητα και εγγυάται την ασφάλεια και την αξιοπιστία της
χώρας. Έχω εµπιστοσύνη στην κρίση του ελληνικού λαού. Αξί-
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ζουµε καλύτερα. Σύντοµα οι Έλληνες πολίτες θα πάρουν τις
τύχες τους στα χέρια τους και ο θλιβερός σας επίλογος θα είναι
ο αισιόδοξος πρόλογος µιας σύγχρονης, δίκαιης και προοδευτι-
κής πατρίδας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Τον λόγο έχει ο Πρωθυ-

πουργός και Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Αλέξης Τσίπρας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Δεν ξέρω,
κύριε Πρόεδρε, αν το είχατε κανονίσει από πριν να βγω στις δώ-
δεκα η ώρα. Ωστόσο, θα πω ότι άκουσα µε πολύ µεγάλη προ-
σοχή τον αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης να οµιλεί για
σαράντα περίπου λεπτά. Στα πρώτα είκοσι από τα σαράντα πε-
ρίπου λεπτά που µίλησε, δεν µίλησε για το θέµα το οποίο συζη-
τάµε σήµερα, αλλά έκανε µια γενικότερη ανάλυση. Μίλησε για
την εξωτερική πολιτική, για την οικονοµία. Μας είπε λίγο-πολύ
ότι εκτραχύνθηκε ο Ερντογάν, επειδή εδώ συζητάµε για τη «NO-
VARTIS». 

Μας είπε αργότερα, βεβαίως, για τη διεθνή συνωµοσία και τη
διεθνή σκευωρία του FBI, αλλά δεν µπορούσε να γνωρίζει ότι την
ίδια στιγµή που µιλούσε γι’ αυτά, ένα άλλο ύπουλο χτύπηµα της
διεθνούς συνωµοσίας του καπιταλισµού εδόθη στον κ. Μητσο-
τάκη, ακριβώς την ώρα που µιλούσε, διότι πριν από λίγα λεπτά ο
διεθνής οίκος «MOODY’S» αναβάθµισε κατά δυο µονάδες την πι-
στοληπτική ικανότητα της ελληνικής οικονοµίας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Αυτά είναι τα µεγάλα µας αδιέξοδα, κύριε Μητσοτάκη! 
Άκουσα και τον κ. Βενιζέλο να λέει τα ίδια, ότι πάει στα βράχια

η οικονοµία και γι’ αυτό εδώ ανακαλύπτουµε εµείς θέµατα τα
οποία κατά τα άλλα δεν υπάρχουν. 

Άκουσα, λοιπόν, µε πολύ µεγάλη προσοχή, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, και τους εκπροσώπους των κοµµάτων της Αντιπο-
λίτευσης, κυρίως τους φερόµενους ως εµπλεκόµενους στο σκάν-
δαλο «NOVARTIS». Και θέλω ευθύς εξαρχής να δηλώσω ότι
σέβοµαι απολύτως και το αναφαίρετο δικαίωµα να υπερασπι-
στούν τους εαυτούς τους, αλλά και το τεκµήριο της αθωότητας
που ισχύει για όλους ανεξαιρέτως µέχρις αποδείξεως, από τους
δικαστές και όχι από εµάς, του αντιθέτου. 

Ωστόσο αυτό που θα ήθελα, ξεκινώντας την παρέµβασή µου,
να επισηµάνω είναι η µεγάλη απορία που µου δηµιουργήθηκε κυ-
ρίως ακούγοντας τις τοποθετήσεις των εννέα εκ των δέκα φερό-
µενων ως εµπλεκόµενων στην υπόθεση αυτή, αλλά και µεγάλο
µέρος των οµιλητών των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης. Πρόκει-
ται για απορία που µου δηµιουργήθηκε, δεδοµένου δε ότι δεν
υπάρχει πτέρυγα στο Κοινοβούλιο που να µην έχει υιοθετήσει
την άποψη ότι πρέπει σήµερα η Εθνική Αντιπροσωπεία να υπερ-
ψηφίσει και να προχωρήσει στη σύσταση κοινοβουλευτικής επι-
τροπής που θα διεξάγει προκαταρκτική έρευνα. 

Επίσης, πιστεύω ότι ακούγοντας, το απόγευµα όλο, ο µέσος
Έλληνας πολίτης, βλέποντας από τους δέκτες της τηλεόρασης
τη σηµερινή συνεδρίαση, την ίδια απορία θα έχει: Τελικά έχουµε
σκάνδαλο ή είναι µια σκευωρία; Υπήρξε για δεκαετίες στην Ελ-
λάδα σκανδαλώδης σπατάλη στον χώρο της υγείας, στον χώρο
του φαρµάκου ή δεν υπήρξε; Υπήρξε συστηµατική υπερτιµολό-
γηση φαρµακευτικών σκευασµάτων και υλικών ή δεν υπήρξε; 

Και ειδικότερα σ’ ό,τι αφορά στη «NOVARTIS», υπήρξε συστη-
µατική παρέµβαση από πλευράς της συγκεκριµένης πολυεθνι-
κής, προκειµένου να προωθεί σκευάσµατα στην αγορά; Υπήρξε
παρέµβαση ώστε να αυξάνει τις τιµές και να τις συγκρατεί, όταν
κατά τα µνηµονιακά χρόνια µειωνόταν η δαπάνη και µετακυλίον-
ταν, όµως, στους ασφαλισµένους; Υπήρξε ή δεν υπήρξε παρέµ-
βαση; Έδωσαν πολλοί εκ των οµιλητών, κυρίως ο Αναπληρωτής
Υπουργός της Υγείας, θα δώσει αργότερα και ο Υπουργός, συγ-
κεκριµένα παραδείγµατα. 

Υπάρχει κάποιος που να αµφισβητεί σήµερα τις αδιαφανείς
πρακτικές της εταιρείας, τις παράνοµες πληρωµές εκατοντάδων
χιλιάδων γιατρών που συνταγογραφούσαν, την καθοδηγούµενη
συνταγογράφηση, το µανιπουλάρισµα της τιµής του φαρµάκου,
την ειδική µεταχείριση της εταιρείας που πληρωνόταν προνο-

µιακά ακόµη και σε περιόδους στάσης πληρωµών του ελληνικού
δηµοσίου, έλλειψης ρευστότητας; Υπάρχει κάποιος που να το
αµφισβητεί αυτό το γεγονός; Όλα αυτά υπήρξαν ή δεν υπήρξαν; 

Υπήρξε ή δεν υπήρξε ξέπλυµα χρήµατος µέσα από αµφιβόλου
χρησιµότητας ιατρικά συνέδρια και από αµφιβόλου πιστότητας
έντυπα και µέσα µαζικής ενηµέρωσης; Όλα αυτά συνέβησαν
στον τόπο ή δεν συνέβησαν ή µήπως είναι όλα µια µεγάλη
σκευωρία; 

Η αλήθεια είναι ότι στοιχεία για το µεγάλο αυτό πάρτι στον
χώρο της υγείας υπάρχουν εδώ και πάρα πολλά χρόνια, τα οποία
τα γνωρίζουµε όλοι µας. 

Και δεν θα αναφερθώ µονάχα στις διαρκείς παρεµβάσεις τότε
του ΣΥΡΙΖΑ ως αντιπολίτευση, αλλά και άλλων κοµµάτων τότε
ως αντιπολίτευση που δεν ήταν στη Νέα Δηµοκρατία, όπως το
κόµµα της κ. Μπακογιάννη και ο κ. Αυγενάκης µε ερώτηση εδώ
στη Βουλή, που ανεδείκνυε όλα αυτά τα ζητήµατα. 

Θα αναφερθώ στην έκθεση του κ. Σούρλα, από τη Γενική
Γραµµατεία Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων το 2012,
για τα πεπραγµένα 2012-2013. Τι έλεγε αυτή η έκθεση; Κάνουµε
τους ανήξερους. Πέσαµε όλοι από τα σύννεφα σήµερα. Έλεγε
ότι ο ΟΟΣΑ στην έκθεσή του τον Ιούνιο του 2012 αναφέρθηκε σε
πρόστιµα 350 εκατοµµυρίων δολαρίων που επέβαλαν οι δικαστι-
κές αρχές των Ηνωµένων Πολιτειών τα τελευταία δύο χρόνια σε
πέντε πολυεθνικές εταιρείες που δραστηριοποιούνται στην Ελ-
λάδα. Πρόκειται για εταιρείες που δωροδοκούσαν Έλληνες λει-
τουργούς, προκειµένου να προωθήσουν σε οργανισµούς του
ελληνικού δηµοσίου τα προϊόντα τους: φαρµακευτικά, ορθοπε-
δικά, ιατρικές συσκευές, κ.λπ.. 

Και πώς καταλήγει η έκθεση του κ. Σούρλα; Είναι ΣΥΡΙΖΑ ο κ.
Σούρλας; «Έτσι φτάσαµε στη χρεοκοπία. Επιλέγησαν οι περιπτώ-
σεις αυτές διαφθοράς, γιατί είναι εκείνες που προκάλεσαν τις
µεγαλύτερες απώλειες εσόδων στην ελληνική οικονοµία. Κατά
τους πλέον µετριοπαθείς υπολογισµούς, οι απώλειες αυτές
ανέρχονται σε περισσότερα από 12 δισεκατοµµύρια ετησίως».
Την καταθέτω στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρωθυπουργός κ. Αλέξης Τσίπρας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα έκθεση, η οποία βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Και αντίστοιχων συµπερασµάτων ήταν και η έκθεση του κ. Ρα-
κιντζή. Καταθέτω και αυτή στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρωθυπουργός κ. Αλέξης Τσίπρας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα έκθεση, η οποία βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πέσαµε ξαφνικά όλοι από τα σύννεφα; Η αλήθεια είναι ότι στη
σηµερινή συζήτηση άκουσα βεβαίως πάρα πολλές οµιλίες και
πάρα πολλούς οµιλητές από την Αντιπολίτευση να οµιλούν περί
σκευωρίας. Ωστόσο, δεν άκουσα κάποιος να έχει το σθένος να
αρνηθεί ευθέως την ύπαρξη σκανδάλου στο φάρµακο. Και για
την ακρίβεια άκουσα µε πολύ µεγάλο ενδιαφέρον και έναν εκ των
φερόµενων εµπλεκοµένων, τον κ. Σαλµά, αλλά και αρκετούς
πρώην Υπουργούς Υγείας κυβερνήσεων ΠΑΣΟΚ και Νέας Δηµο-
κρατίας να το επιβεβαιώνουν τις προηγούµενες ηµέρες σε δη-
λώσεις τους. 

Αλλά σήµερα, πριν από λίγα λεπτά, την ώρα του ύπουλου χτυ-
πήµατος της «MOODY’S», άκουσα και τον κ. Μητσοτάκη να το
επιβεβαιώνει. «Υπάρχει» είπε «σκάνδαλο “NOVARTIS”». «Σκάν-
δαλο “NOVARTIS” υπάρχει» είπε ο κ. Μητσοτάκης. 

Αφού, λοιπόν, υπάρχει κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα ερώ-
τηµα έχω: Πώς διάολο έγινε αυτό το σκάνδαλο; Φύτρωσε; Ήταν
ένα φυσικό φαινόµενο; Ποιοι έφταιξαν γι’ αυτό το σκάνδαλο; Δεν
υπάρχει καµµία ευθύνη; 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µη διακόπτετε. Ακούστε µε µε

προσοχή, όπως άκουσα και εγώ τον Αρχηγό σας µε προσοχή. 
Δεν πρόκειται να µιλήσω σήµερα, από αυτό εδώ το Βήµα, ούτε

ως νοµικός ούτε ως δικαστής, πόσω δε µάλλον ως εισαγγελέας.
Δεν σκοπεύω µάλιστα να µιλήσω καθόλου για το λεγόµενο «νο-
µικό ποινικό σκέλος». Εξάλλου, όλοι συµφωνείτε µε την σύσταση
επιτροπής που θα διεξάγει προκαταρκτική έρευνα και όλοι, φαν-
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τάζοµαι, εµπιστεύεστε τη δικαιοσύνη να κρίνει επ’ αυτών των ζη-
τηµάτων, των νοµικών, των ποινικών.

Εγώ, επαναλαµβάνω, σήµερα από αυτό εδώ το Βήµα θα µι-
λήσω πολιτικά και όχι νοµικά. Και ερωτώ: Για όλο αυτό το σκάν-
δαλο που παραδεχθήκατε ότι υπάρχει, κύριε Μητσοτάκη, το
σκάνδαλο της σπατάλης, το σκάνδαλο της κακοδιαχείρισης, το
σκάνδαλο της τεράστιας ζηµίας του ελληνικού δηµοσίου, πολι-
τική ευθύνη υπάρχει; 

Αφήστε την ποινική. Να δεχθώ εγώ, όλα όσα ειπώθηκαν από
αυτό εδώ το Βήµα και περί τεκµηρίου αθωότητας και περί ποινι-
κών ευθυνών που δεν έχουν ακόµα αποδειχθεί. Είναι φυσικό άλ-
λωστε, αφού βρισκόµαστε στην αρχή της έρευνας και έτσι
προβλέπει αυτός ο άθλιος νόµος περί ευθύνης Υπουργών που
µας ορίζει το Σύνταγµα. Δεν µπορούµε να τον αλλάξουµε, αν δεν
κάνουµε συνταγµατική αναθεώρηση. Δεν τον φέραµε εµείς
αυτόν τον νόµο. Kαι όποιο πολιτικό πρόσωπο έρχεται µπροστά
στα χέρια των δικαστών έρχεται αµέσως στη Βουλή. Πώς να
υπάρχουν περαιτέρω ενδείξεις, λοιπόν; Είµαστε στην αρχή της
έρευνας. Αφήστε, όµως, την ποινική ευθύνη. Πολιτική ευθύνη
υπάρχει;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Εδώ είµαστε για το ποινικό.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ. Κάντε ησυχία

και µην κάνετε τους δικαστές.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Δηλαδή, µε

δυο λόγια, όσοι κυβερνούσατε αυτά τα χρόνια…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Σήµερα είµαστε δικαστές.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Όχι, κύριε Τζαβάρα, σή-

µερα δεν είµαστε. Δεν το ξέρετε καλά, παρ’ ότι είστε έγκριτος
νοµικός.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Το ξέρω πάρα πολύ καλά.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Στην επιτροπή. Να είστε

µέλος της επιτροπής και εκεί θα έχετε αυτές τις ευθύνες. Σήµερα
είµαστε επικεφαλής της νοµοθετικής εξουσίας κατά το Σύν-
ταγµα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κρίµα. Λυπούµαι.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας παρακαλώ πολύ.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Θέλω µε

δύο λόγια, κύριε Πρόεδρε, αν µε αφήσετε να…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Πολιτικά µιλάµε.
Με συγχωρείτε, κύριε Πρωθυπουργέ.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Ναι, αλλά

διακόπτετε τον ειρµό µου.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Συγγνώµη!
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Με δυο

λόγια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας ερωτώ κάτι πάρα πολύ
απλό. Γι’ αυτό το σκάνδαλο το οποίο παραδεχθήκατε, όσοι κυ-
βερνούσατε τόσα χρόνια, δεν παίρνατε χαµπάρι τίποτα; Κάτω
από τη µύτη των πολιτικών ηγεσιών γίνονταν όλα αυτά; Οι υπη-
ρεσιακοί και οι γιατροί τα έκαναν ή µπορούσαν να τα κάνουν, εν
απόλυτη αγνοία κυβερνητικών παραγόντων; 

Ξέρετε, εδώ δεν µιλάµε για µικροποσά. Μιλάµε για ποσά που
επηρέασαν ευθέως τη δηµοσιονοµική πορεία της χώρας, όταν η
έκθεση Σούρλα µιλάει για 12 δισεκατοµµύρια ετησίως. Να τα ελ-
λείµµατα. Να τα χρέη. 

Για να κατανοήσουµε την τάξη µεγέθους, αρκεί να σας πω ότι
το σκάνδαλο Κοσκωτά, που συνετάραξε την πολιτική ζωή του
τόπου, αφορούσε τότε υπεξαίρεση 34 δισεκατοµµυρίων δραχ-
µών, 100 εκατοµµυρίων ευρώ δηλαδή, για να κάνουµε αντιστοι-
χίσεις. Και σήµερα, µιλάµε για µια διαρκή επιβάρυνση για κάθε
χρόνο κάποιοι λένε 12 δισεκατοµµύρια. Μιλάµε σε ό,τι αφορά
στη «Novartis» για µια ζηµία του ελληνικού δηµοσίου πάνω από
3 δισεκατοµµύρια ευρώ. Περί αυτού γίνεται λόγος σήµερα. Και
αναρωτιέµαι και πάλι: Θα έχει κάποιος το πολιτικό σθένος να
αναλάβει την πολιτική -εγώ λέω, όχι την ποινική- ευθύνη γι’ αυτήν
την πρωτοφανή ζηµιά;

Κύριε Μητσοτάκη, λυπάµαι πάρα πολύ. Είχατε, όµως, µια ευ-
καιρία σήµερα εκ µέρους της παράταξης σας, που βάλλεται και
ευλόγως, θα πω εγώ, την υπερασπίζεστε, να κάνετε µια υπέρ-
βαση. Μια υπέρβαση που όµως -θα σας στεναχωρήσω µε αυτό
που θα πω- ίσως αναλογεί σε ηγέτες µεγαλύτερου διαµετρήµα-
τος και βεληνεκούς. Είχατε την ευκαιρία να αναλάβετε, εκ µέ-

ρους της παράταξής σας, που αυτά τα επίµαχα χρόνια κυβερ-
νούσε, τουλάχιστον την πολιτική ευθύνη. 

Όχι µόνο δεν το πράξατε, αλλά αντ’ αυτού υιοθετήσατε κι
εσείς πλήρως την παιδαριώδη και διχαστική ρητορική περί
σκευωρίας και πολιτικής δίωξης. Τη βλακώδη, θα έλεγα, θεωρία
ότι εµείς οργανώσαµε διεθνή επιχείρηση εξόντωσης των πολιτι-
κών µας αντιπάλων, µε τη βοήθεια του αµερικανικού Υπουργείου
Δικαιοσύνης, της Αµερικανικής Πρεσβείας και του FBI. Είπαµε
ότι έχουµε ικανότητες, αλλά δεν είµαστε και πλανητάρχες, κύριε
Μητσοτάκη, για να τα κάνουµε όλα αυτά.

Θέλω, όµως να σας θυµίσω, µιας και εσείς δεν είχατε την παρ-
ρησία να κάνετε αυτήν την υπέρβαση, ότι το σκάνδαλο «NOVAR-
TIS» δεν είναι δυστυχώς το µοναδικό που συγκλόνισε την
πολιτική ζωή του τόπου. Είναι ίσως το µεγαλύτερο σε σχέση µε
το µέγεθος της ζηµίας του ελληνικού δηµοσίου, αλλά όχι το µο-
ναδικό. Κι άλλες φορές προέκυψαν µεγάλα σκάνδαλα, µε αυτα-
πόδεικτη ζηµία, οικονοµική για το δηµόσιο συµφέρον και µε
ενδείξεις ποινικών ευθυνών, που έµενε να διερευνηθούν, όπως
καλή ώρα σήµερα. Αλλά σχεδόν ποτέ αυτά τα σκάνδαλα µε τις
προφανείς πολιτικές προεκτάσεις δεν έµειναν ορφανά πολιτικής
ευθύνης. 

Θέλω να θυµίσω στην Εθνική Αντιπροσωπεία τι έπραξε µε παρ-
ρησία και µε σθένος ο Ανδρέας Παπανδρέου για το σκάνδαλο
Κοσκωτά, απ’ αυτό εδώ το Βήµα, στις 27 Σεπτεµβρίου του 1989.
Αλλά να θυµίσω και κάτι το οποίο εσείς θα θυµάστε πιο έντονα,
δηλαδή τι έπραξε και ο Καραµανλής στο Βατοπέδι. Μιλώντας
στη διπλανή αίθουσα της Γερουσίας στην Κοινοβουλευτική
Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας στις 16 Δεκεµβρίου του 2008,
αποδέχτηκε την πολιτική ευθύνη. Δεν έκανε ούτε µηνύσεις στη
δικαιοσύνη ούτε στους πολιτικούς του αντιπάλους. Μιλάµε για
ένα σκάνδαλο που δεν είχε πίσω του ούτε καταθέσεις στο FBI
ούτε διεθνείς διαστάσεις. Ξεκίνησε µε µια κατάθεση που υπήρξε,
όµως, αρκετή για να θέσει τους φερόµενους ως εµπλεκόµενους,
για όσο διάστηµα διαρκούσε η έρευνα, εκτός θέσεων ευθύνης.

Σας καλώ, λοιπόν, όλους σας να συγκρίνετε αυτήν την πολιτική
τοποθέτηση και άλλες πολλές µε τη σηµερινή σας στάση, µε τη
σηµερινή στάση της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης αλλά και ορι-
σµένων εκ των πολιτικών προσώπων που φέρονται να εµπλέκον-
ται στην υπόθεση. Αντί µε θάρρος και παρρησία να αναλάβουν
την πολιτική ευθύνη που τους αναλογεί και να δηλώσουν την εµ-
πιστοσύνη τους στην ελληνική δικαιοσύνη για τη διερεύνηση της
υπόθεσης, έχουν εξαπολύσει µια πρωτοφανή επίθεση κατατρο-
µοκράτησης, εκφοβισµού και λυσσαλέας παρέµβασης -θα έλεγα
εγώ- στο έργο των εισαγγελικών και δικαστικών λειτουργών.
Είναι µια επίθεση -και ιδίως µε το ύφος που διεξάγεται από αυτό
εδώ το Βήµα, µε εκβιασµούς και απειλές- που προσβάλλει τους
ίδιους τους θεσµούς και τη δηµοκρατία στον τόπο µας.

Αλλά επιτρέψτε µου να επανέλθω στο κύριο, στο πραγµατικό
θέµα της σηµερινής συζήτησης. Ξέρετε ποιο είναι το πραγµατικό
θέµα; Το πραγµατικό θέµα δεν είναι να παριστάνουµε τους δικα-
στές -που δεν είµαστε εµείς οι Βουλευτές- και να ψάχνουµε πόσο
και πώς για τον καθένα οι ενδείξεις οδηγούν όντως σε αποδεί-
ξεις. Υπάρχουν οι δικαστές για να το κάνουν αυτό και θα το κά-
νουν. Ήδη, εξ όσων γνωρίζω, το κάνουν σε ό,τι αφορά στο
αδίκηµα της νοµιµοποίησης εσόδων από εγκληµατικές ενέρ-
γειες.

Το πραγµατικό θέµα εδώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
αφορά στο καθεστώς, τους λόγους για τους οποίους η χώρα
οδηγήθηκε, όχι απλώς σε ζηµία, αλλά στο χείλος της καταστρο-
φής και στη χρεοκοπία.

Εγώ θα σας το πω ευθαρσώς. Παρακολουθούσα µάλιστα –
ήταν και η ώρα που οι περισσότεροι κοιτούσαν τηλεόραση- την
ώρα που µίλησε ο κ. Βενιζέλος και ο κ. Σαµαράς. Δεν υπάρχει
µεγαλύτερο δώρο για την κοινοβουλευτική πλειοψηφία από αυτό
που έγινε σήµερα. Η σηµερινή, ειδικά, παρουσία και των δύο Αρ-
χηγών των κοµµάτων την κρίσιµη εκείνη περίοδο της συγκυβέρ-
νησης, είναι αυτή η οποία θυµίζει στον ελληνικό λαό αυτήν τη
δραµατική περίοδο της λεηλασίας, της µεγάλης κρίσης και της
µεγάλης ύβρεως -θα έλεγα- απέναντι στη µεγάλη κοινωνική πλει-
οψηφία. Το χειρότερο δε είναι ότι εµφανίστηκαν σήµερα και οι
δύο υποσχόµενοι την επιστροφή, προκειµένου να πάρουν εκδί-
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κηση. Ειδικά ο κ. Σαµαράς στην οµιλία του πρέπει να είπε πάνω
από είκοσι φορές «θα λογοδοτήσετε». 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Είκοσι επτά.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Είκοσι επτά.

Τις µετρήσατε. Πρέπει να έφτιαξε πάνω από δέκα ειδικά δικα-
στήρια για µένα προσωπικά. Ούτε ο Ρωχάµης δεν θα είχε ποτέ
τόσες κατηγορίες.

Αλλά µιας και χρησιµοποίησε Μπρεχτ, θα απαντήσω κι εγώ µε
Μπρεχτ. Έλεγε ο Μπρεχτ: «Το θέµα µ’ αυτόν δεν είναι τι λέει,
αλλά ποιος το λέει». Δεν πρέπει λοιπόν να ξεχνάµε, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, όπως δεν ξεχνάει και ο ελληνικός λαός, ότι η
ειδοποιός διαφορά µε άλλα µεγάλα σκάνδαλα που ταλάνιζαν τον
τόπο και µ’ αυτό εδώ, δεν είναι µόνο στο µέγεθος της ζηµίας,
αλλά στο γεγονός ότι η ζηµία αυτή αποτέλεσε µία από τις αιτίες
της διόγκωσης των ελλειµµάτων και του δηµόσιου χρέους της
χώρας. Και οι λόγοι, λοιπόν, της χρεοκοπίας, σχετίζονται και µε
τους όρους οικοδόµησης της πολιτικής ηγεµονίας του δικοµµα-
τισµού τα προηγούµενα χρόνια, τη δήθεν χρυσή περίοδο της
ανάπτυξης, αλλά και µε τους όρους διαχείρισης της κρίσης από
το 2010 µέχρι το 2015, την περίοδο της κοινωνικής  λεηλασίας. 

Έχουµε µιλήσει πολλές φορές για όλα αυτά και ο ελληνικός
λαός γνωρίζει πια τις αιτίες. Γνωρίζει ότι το παλιό πολιτικό σύ-
στηµα στήθηκε πάνω σε αδιαφανείς πρακτικές που, όταν δεν
ήταν παράνοµες, ήταν σίγουρα ανήθικες. Γνωρίζει ότι το παλιό
πολιτικό σύστηµα εξέθρεψε και στήθηκε πάνω στη γενικευµένη
φοροδιαφυγή των ισχυρών, στα εκτεταµένα πελατειακά δίκτυα,
στις εξυπηρετήσεις ειδικών συµφερόντων, στις υπόγειες συν-
διαλλαγές και συναλλαγές του πολιτικού προσωπικού, όσο ψηλά
κι αν βρίσκονταν, µε πολυεθνικές, µε επιχειρηµατίες, µε µιντιάρ-
χες. Τα γνωρίζει αυτά ο ελληνικός λαός. 

Αυτή ήταν η εικόνα του πολιτικού συστήµατος στη χώρα: Αδια-
φάνεια, διαβλητότητα, εκφυλισµός, αλαζονεία. Και η αλαζονεία
αυτή δεν έχει ποτέ εκφραστεί µε πιο χυδαίο τρόπο από το δια-
βόητο motto που κάποιοι λανσάρατε κατά την αρχή της περιόδου
της µνηµονιακής τραγωδίας, ότι «µαζί τα φάγαµε». Ε, λοιπόν, σή-
µερα αποδεικνύεται ότι δεν τα φάγαµε µαζί, γιατί δεν είµαστε
όλοι ίδιοι και γιατί δεν τα φάγαµε µαζί στο χρηµατιστήριο, στη
«SIEMENS», στον ΟΤΕ, στα δηµόσια έργα, στα εξοπλιστικά, στα
ΕΣΠΑ, στις προµήθειες δηµοσίου, στο φάρµακο. Δεν τα φάγαµε
µαζί. Πώς να το κάνουµε;

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Και το ερώτηµα είναι: Ποιος τα έφαγε; Τα έφαγε µια πολυά-

ριθµη -είναι η αλήθεια- οικονοµική, κοινωνική και πολιτική ελίτ
που έστησε επί δεκαετίες τα δίχτυα της εξουσίας της και τους
παραθεσµικούς µηχανισµούς επιρροής και εκβιασµών. Τα ονο-
µατεπώνυµά της, αν ενδιαφέρεστε, θα τα βρείτε στις χρυσές λί-
στες των φορολογικών παραδείσων. Και αν αυτές οι πρακτικές
ήταν µια φορά καταδικαστέες την εποχή της επίπλαστης ευηµε-
ρίας, έγιναν δέκα φορές πιο αποκρουστικές, πιο επαχθείς, πιο
απεχθείς, την περίοδο των µνηµονίων. Αυτή είναι η «ύβρις» που
είπα πριν. Όταν το πολιτικό προσωπικό της χρεοκοπίας κατεδά-
φιζε δικαιώµατα, έκοβε συντάξεις, µείωνε κοινωνικές δαπάνες,
πετσόκοβε µισθούς, έκλεινε σχολεία και νοσοκοµεία, αλλά, απ’
ό,τι φαίνεται, ήξερε πολύ καλά να µηχανεύεται τρόπους, προκει-
µένου να ταΐζει την απληστία του, γιατί περί αυτού πρόκειται. 

Ήταν, λοιπόν, ακριβώς, αυτή η άθλια πολιτική στάση, αυτή η
αδιανόητη αναισθησία και εξοργιστική αλαζονεία που δηµιούρ-
γησε την κοινωνική και πολιτική δυναµική για την ανατροπή των
πολιτικών συσχετισµών από το 2012 και µετά. 

Ναι, γι’ αυτό βρισκόµαστε εµείς εδώ. Κερδίσαµε και τις εκλο-
γές του Ιανουαρίου και του Σεπτεµβρίου κι εµείς δεν το ξεχνάµε
αυτό. Δεν δικαιούµαστε να το ξεχάσουµε αυτό. 

Δεν ξεχνάµε ότι εντολή του ελληνικού λαού τον Γενάρη και τον
Σεπτέµβρη του 2015 δεν ήταν µόνον να αγωνιστούµε ενάντια στη
λιτότητα και στην εργασιακή ζούγκλα, δεν ήταν µόνον εντολή
αγώνα για ανάκτηση κοινωνικών δικαιωµάτων που κανιβαλίστη-
καν την πενταετία 2010-2015. Ήταν και µια εντολή να αποδώ-
σουµε δικαιοσύνη, ήταν και µια εντολή να κάνουµε ό,τι περνά
από το χέρι µας για να αναδειχθούν οι ευθύνες του παλιού πολι-
τικού συστήµατος για την µνηµονιακή τραγωδία. Έχει δίκιο ο ελ-
ληνικός λαός σ’ αυτήν του την απαίτηση. Είχε και έχει δίκιο που

µετά την ύβρη ζητά την κάθαρση και µετά τη νέµεση, όπως στην
αρχαία τραγωδία, γιατί τραγωδία ήταν αυτό που έζησε όλα αυτά
τα χρόνια. Πουθενά δεν έχει γίνει στην Ευρώπη. Και η τραγωδία
του δεν είχε να κάνει µόνον µε την προβληµατική αρχιτεκτονική
της Ευρωζώνης και τις εγγενείς αδικίες που παράγουν οι ατσά-
λινες πειθαρχίες των αγορών. Δεν είχε να κάνει µόνο µε το στρε-
βλό αναπτυξιακό µοντέλο και τις περιφερειακές ανισότητες ούτε
είχε µόνους αυτουργούς, όπως αποδείχτηκε, εκείνους που σχε-
δίασαν και επέβαλλαν τα τερατώδη και αποτυχηµένα µνηµονικά
προγράµµατα. Έχουν και ελληνικά ονοµατεπώνυµα οι αυτουρ-
γοί.

Θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι, σε ό,τι µας αφορά, δεν πρόκει-
ται να αγνοήσουµε την εντολή του ελληνικού λαού, όσο και αν
κάποιοι προσπαθούν να µας εκφοβήσουν µε µηνύσεις και µε
απειλές και µε ειδικά δικαστήρια. Εµείς απειλές και εκβιασµούς
δεν λογαριάζουµε. Είµαστε φτιαγµένοι από άλλο υλικό. Δεν τρο-
µάζουµε.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Θα τηρήσουµε στο ακέραιο και την επιθυµία και την εντολή

που µας έδωσε ο ελληνικός λαός. Αλλά µην έχετε καµµία αµφι-
βολία, όχι µόνον εµείς, κανείς δεν πρόκειται να τροµοκρατηθεί:
ούτε εγώ, ούτε η κοινοβουλευτική πλειοψηφία ούτε η ελληνική
δικαιοσύνη και οι µάρτυρες, προστατευόµενοι και µη, που ξαφ-
νικά τον θεσµό των προστατευόµενων µαρτύρων τον λοιδορείτε,
αν και εσείς τον ψηφίσατε. Σ’ όλη την Ευρώπη, σ’ όλον τον
κόσµο, στις Ηνωµένες Πολιτείες τους θεωρούν ήρωες, που παίρ-
νουν το θάρρος να µιλήσουν, να πουν την αλήθεια, απέναντι σε
ισχυρά συστήµατα και να αποκαλυφθούν τα σκάνδαλα, αλλά
εσείς εδώ τους ονοµάσατε «κουκουλοφόρους» και ζητάτε δια-
καώς να βγει η κουκούλα.

Σε αυτόν τον τόπο οι θεσµοί θα λειτουργήσουν, οι νόµοι και οι
διαδικασίες θα τηρηθούν και η δικαιοσύνη, να είστε σίγουροι, θα
αποδοθεί, όσο και αν κάποιοι προσπαθούν ήδη µε τεχνάσµατα
και κόλπα να το εµποδίσουν αυτό. Γιατί –ξέρετε- πέρα από το
αστείο της υπόθεσης, της µήνυσης σε εµένα και στον Παπαγγε-
λόπουλο περί διεθνούς σκευωρίας, υπάρχει και κάποιο πρακτικό
αποτέλεσµα σ’ αυτήν την ενέργεια που αφορά τη µήνυση -πρω-
τοφανές- σε δικαστικούς λειτουργούς, σε έντιµους εισαγγελείς
που έκαναν το µεγάλο ατόπηµα να κάνουν τη δουλειά τους όπως
ορίζει ο νόµος.

Ποιο είναι το προφανές αυτής της ενέργειας που δεν είναι τυ-
χαία; Μηνύουν τους εισαγγελείς διαφθοράς για να εµποδίσουν
τη δικαστική διερεύνηση. Έχουν σχέδιο. Θέλουν να εξαιρεθούν
οι έντιµοι εισαγγελείς, που γνωρίζουν καλά την υπόθεση, προ-
κειµένου να κωλυσιεργήσει η διαδικασία, να µην προχωρήσει
άµεσα η διερεύνηση.

Να ξέρουν, όµως, ότι δεν θα τους περάσει, δεν θα τα καταφέ-
ρουν. Η υπόθεση αυτή θα προχωρήσει, θέλουν-δεν θέλουν. Η δι-
καιοσύνη σ’ αυτόν τον τόπο θα αποδοθεί όπως πρέπει και όπως
ορίζει το Σύνταγµα και οι νόµοι της χώρας.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Για όλους αυτούς τους λόγους, λοιπόν, κυρίες και κύριοι Βου-

λευτές, σήµερα σας καλώ να επιλέξετε τον µοναδικά ορθό και
έντιµο δρόµο, να υπερψηφίσετε σύµφωνα µε τον Κανονισµό και
το Σύνταγµα, τη συγκρότηση Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προ-
καταρκτικής Εξέτασης.

Σας καλώ να επιλέξουµε ως Ολοµέλεια της Εθνικής Αντιπρο-
σωπείας τον µοναδικό θεσµικά προβλεπόµενο δρόµο για την
πλήρη διερεύνηση της υπόθεσης αυτής και την απάντηση στα
πολύπλοκα δικονοµικά και ουσιαστικά ζητήµατα που έχουν προ-
κύψει στο πλαίσιο της δικαστικής έρευνας.

Σας καλώ να επιλέξουµε το δρόµο της πολιτικής και θεσµικής
ευθύνης. Και αυτή είναι µια επιλογή, η µόνη επιλογή, που σέβεται
τους θεσµούς και το νόµο, αλλά την ίδια στιγµή δίνει και σαφές
µήνυµα στους πολίτες ότι δεν θα συγκαλύψουµε, δεν θα κουκου-
λώσουµε, δεν θα θάψουµε ένα από τα µεγαλύτερα σκάνδαλα της
σύγχρονης ιστορίας της χώρας, γιατί ο ελληνικός λαός έχει το
δικαίωµα και την απαίτηση να βγουν όλα στο φως και να µάθει
την αλήθεια, να µάθει τι συνέβη τα χρόνια της ευµάρειας, αλλά
και πως κάποιοι διαχειρίστηκαν τη χρεοκοπία της χώρας, ποια
κέντρα, ποια πρόσωπα ευθύνονται για την καταρράκωση θεσµών
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και νόµων, ποιοι καταχράστηκαν την εξουσία που τους έδωσε,
ποιοι εκµεταλλεύτηκαν θέσεις και αρµοδιότητες, ποιοι τελικά ευ-
λόγησαν τη διασπάθιση δηµόσιου χρήµατος και µάλιστα σε έναν
τοµέα τόσο ευαίσθητο, όπως η δηµόσια υγεία, να µάθει ποιοι
ήταν αυτοί που µετέτρεψαν τον πόνο και την ασθένεια σε µέσο
πλουτισµού. Και βεβαίως όχι µόνο να µάθει, αλλά και να υπο-
στούν τις συνέπειες του νόµου. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ)

Το οφείλουµε όλοι µας στους εαυτούς µας. Το οφείλουµε στην
αξιοπιστία του πολιτικού συστήµατος. Το οφείλουµε στη χώρα
και τους πολίτες, αλλά πάνω απ’ όλα το οφείλουµε στις νέες γε-
νιές, το οφείλουµε στα νέα παιδιά που έφυγαν µετανάστες στο
εξωτερικό, το οφείλουµε στα παιδιά µας για να µπορούµε αύριο
να τα κοιτάξουµε στα µάτια και θα τα κοιτάµε στα µάτια.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο ...
ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-

τάµι): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τι θέλετε, κύριε Θε-

οδωράκη;
ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-

τάµι): Τώρα µου ανακοινώθηκε ότι  για τέταρτη φορά µου αλλά-
ζετε θέση στη σειρά των οµιλητών. Είναι προσβλητικό. Δεν θα
κάνω οµιλία. Την καταθέτω στα Πρακτικά. 

Είναι προσβλητικό όχι µόνο για εµένα, αλλά για τη σηµαντική
µέρα που ζούµε, για το σηµαντικό θέµα που συζητάµε να έχουµε
µια διαδικασία «κλοτσοσκούφι». 

Είχατε καθορίσει και είχε πει ο κ. Βούτσης ότι θα µιλήσω µετά
τον Πρωθυπουργό. Τώρα δίνετε τον λόγο στον αρχηγό της Χρυ-
σής Αυγής. Πάρτε, λοιπόν, την οµιλία µου και παρακαλώ να σέ-
βεστε τουλάχιστον τις αποφάσεις του Προεδρείου.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του κόµµατος Το Ποτάµι, κ.
Σταύρος Θεοδωράκης, καταθέτει για τα Πρακτικά την προανα-
φερθείσα οµιλία του, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Θεοδωράκη,
αποµένουν τέσσερις πολιτικοί αρχηγοί. Δεν αποτελείτε καµµία
εξαίρεση ούτε υπάρχει κάποια πρόθεση να αδικηθείτε.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-
τάµι): Από το πρωί έχω αλλάξει τέσσερις φορές θέση στον κα-
τάλογο των οµιλητών µε δική σας ευθύνη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Είµαστε µετά τα µε-
σάνυχτα, καθυστέρησε η διαδικασία. Δεν είστε ο µόνος αδικηµέ-
νος. Παρακαλώ, καθίστε στη θέση σας και θα µιλήσετε.

Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της Χρυσής Αυγής κ. Μιχαλολιάκος.
Και αφού είναι η ώρα που είναι, ας κάνουµε µια προσπάθεια του-
λάχιστον τώρα να τηρήσουµε τον χρόνο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-
κού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύ-
ριοι Βουλευτές, η σηµερινή συνεδρίαση της Βουλής έχει
αντικείµενο τη σύσταση προκαταρκτικής επιτροπής προκειµένου
να εξεταστεί ένα µεγάλο ζήτηµα, όπως είναι η υπόθεση «NOVAR-
TIS». 

Πριν αναφερθώ σ’ αυτό, έκανα κάτι πάρα πολύ απλό: Πήρα
ένα τηλέφωνο δύο - τρεις φαρµακοποιούς φίλους µου και όλοι
τους, χωρίς εξαίρεση, µου είπαν ότι τα φάρµακα σήµερα είναι
πολύ πιο φθηνά από ό,τι ήταν στο παρελθόν. Πώς συµβαίνει
αυτό; Μου είπαν συγκεκριµένα για φάρµακα της «NOVARTIS» τα
οποία είχαν κάποτε 40 ευρώ ότι σήµερα έχουν 10 ευρώ. Ποιοι
κέρδιζαν αυτά τα 30 ευρώ; Εγώ δεν θέλω να απαγγείλω κατηγο-
ρίες ούτε να ανακηρύξω ενόχους, όπως κάνετε εσείς για εµάς,
αλλά αυτό είναι ένα αντικειµενικό γεγονός. 

Όπως, επίσης, αντικειµενικό γεγονός είναι -και δεν το γνωρίζει
ο ελληνικός λαός- ότι όλη η ιστορία µε τη «NOVARTIS» ξεκίνησε
από την Επιτροπή Ανταγωνισµού των Ηνωµένων Πολιτειών της
Αµερικής, όπου οι αµερικανικές φαρµακευτικές εταιρείες κατήγ-
γειλαν τη «NOVARTIS» ότι µε αθέµιτους τρόπους παίρνει ένα µε-
γάλο κοµµάτι της πίτας από την ελληνική και τις ευρωπαϊκές

αγορές. Παρενέβη στην έρευνα και το FBI και, όπως γνωρίζετε,
έχουµε φτάσει στα στοιχεία τα οποία υπάρχουν σήµερα τα οποία
και θα κριθούν. 

Άκουσα µε µεγάλη µου χαρά προηγουµένως τον Υπουργό Δι-
καιοσύνης της Κυβερνήσεως να λέει ότι σκοπός της Πλειοψη-
φίας και ελπίζω και της Νέας Δηµοκρατίας, είναι η οριστική
κατάργηση αυτού του σκανδαλώδους άρθρου 86, του λεγόµενου
νόµου περί ευθύνης Υπουργών. Σύµφωνα µ’ αυτόν έχουµε κατα-
λήξει πολλές φορές σε κωµικοτραγικά αποτελέσµατα δικών,
όπως στην πρόσφατη δίκη -συνεχίζονται οι δίκες- µε κατηγορού-
µενο τον Τσοχατζόπουλο ως Υπουργό Αµύνης και τον Γενικό Δι-
ευθυντή Εξοπλισµών του Υπουργείου του, τον Σµπώκο, όπου ο
µεν Τσοχατζόπουλος κατεδικάσθη για ξέπλυµα βρόµικου χρήµα-
τος και απηλάγη λόγω παραγραφής -άρα, εφαρµόζεται, κακώς,
ο νόµος περί ευθύνης Υπουργών- ενώ αντίθετα ο Σµπώκος του
οποίου δεν του βρήκαν ούτε ένα ευρώ σ’ έναν παράνοµο λογα-
ριασµό, καταδικάστηκε για τη δωροδοκία. Έχουµε, δηλαδή δύο
άτοµα, δύο πολίτες, έναν πρώην Υπουργό κι έναν απλό πολίτη
και για το ίδιο αδίκηµα ο ένας καταδικάζεται και ο άλλος δεν κα-
ταδικάζεται, διότι έχει παραγραφεί το αδίκηµά του. 

Αν αυτό δεν αποτελεί παραβίαση του βασικού άρθρου του
Συντάγµατος που λέει ότι οι Έλληνες είναι ίσοι έναντι του νόµου,
τότε τι είναι; Δεν βλέπω όµως να υπάρχει ιδιαίτερος ζήλος προς
αυτήν την κατεύθυνση. Για το θέµα του άρθρου 86 έχω µιλήσει
επανειληµµένως στη Βουλή και µάλιστα συγκεκριµένα την πρώτη
Φεβρουαρίου του 2017 εδώ -υπάρχουν τα Πρακτικά της Βουλής,
µπορεί να τα δει οποιοσδήποτε- είπα ότι επιτρέπεται η αναστολή
άρθρων του Συντάγµατος, όταν η χώρα βρίσκεται σε κατάσταση
πολιορκίας. Και επί του προκειµένου, για το συγκεκριµένο θέµα,
είναι σε κατάσταση ηθικής πολιορκίας. Διότι µην κρυβόµαστε
πίσω από το δάχτυλο µας, ο κόσµος στα καφενεία, στα χωριά,
στις γειτονιές λέει ότι όλοι οι πολιτικοί είναι κλέφτες. Και αυτό
είναι προφανέστατα άδικο για πολλούς και δίκαιο για κάποιους
άλλους, ίσως. 

Είχα πει τότε λοιπόν όλη η Βουλή και οι τριακόσιοι να ψηφί-
σουν την αναστολή αυτού του άρθρου του Συντάγµατος, του άρ-
θρου 86. Και µη µου πείτε ότι θα ήταν αντισυνταγµατικό, γιατί
έχουν περάσει πλήθος αντισυνταγµατικών νόµων απ’ αυτήν εδώ
την Αίθουσα και παρ’ όλες τις σχετικές αποφάσεις του Συµβου-
λίου της Επικρατείας, δεν έχουν καν καταργηθεί.

Η Χρυσή Αυγή, πέρα από την οµιλία µου αυτή, από το 2012
όταν και την τίµησε ο ελληνικός λαός µε µία πανηγυρική είσοδο
στη βουλή µε 7%, στο πρόγραµµά της, στις πολιτικές της θέσεις,
έχει ως βασικό ζήτηµα την κατάργηση του νόµου «περί ευθύνης
Υπουργών» και της βουλευτικής ασυλίας. Και για τον λόγο αυτό
την τιµά ο ελληνικός λαός, παρ’ όλο τον συστηµατικό πόλεµο
που δέχεται από όλους σας εδώ και έξι ολόκληρα χρόνια. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Στο άρθρο 86, λοιπόν, και στην παράγραφο 1, αναφέρεται

συγκεκριµένα: «Μόνο η Βουλή έχει την αρµοδιότητα να ασκεί
δίωξη κατά όσων διατελούν ή διετέλεσαν µέλη της κυβέρνησης
ή υφυπουργοί για ποινικά αδικήµατα που τέλεσαν κατά την
άσκηση των καθηκόντων τους, όπως νόµος ορίζει». Κι εδώ
ερωτώ, για να µπούµε στη σκέψη του νοµοθέτη: Αν κάποιος είναι
Υπουργός και το βράδυ φοράει µάσκα, αθλητικά παπούτσια και
κάνει διαρρήξεις, τον καλύπτει ο νόµος περί ευθύνης Υπουρ-
γών»; Καλύπτεται και είναι µέσα στο πλαίσιο της παραγραφής,
εάν και εφόσον υπήρξε δωροδοκία, να υπάρχει παραγραφή µε
τον νόµο περί ευθύνης Υπουργών; 

Στην ίδια παράγραφο δε, αναφέρεται και το εξής, εξωφρενικό
για εµένα: «Απαγορεύεται η θέσπιση ιδιώνυµων υπουργικών αδι-
κηµάτων». Επαναλαµβάνω: «απαγορεύεται η θέσπιση ιδιώνυµων
υπουργικών αδικηµάτων». Δηλαδή, αν κάποιος είναι Υπουργός,
το αδίκηµά του δεν πρέπει να χαρακτηρίζεται ιδιώνυµο. Αντίθετα,
πιστεύω ότι έπρεπε το οποιοδήποτε αδίκηµα Υπουργού, ακριβώς
λόγω του ότι κατέχει µία υψηλή θέση, να είναι ιδιώνυµο. Κι έτσι
συµβαίνει σε όλες τις πολιτείες οι οποίες έχουν µία αξιοκρατία
και µία αρχή δικαίου. 

Στο ίδιο άρθρο, στην τελευταία παράγραφο, αναφέρεται και
το εξής: «Αν για οποιοδήποτε άλλο λόγο, στον οποίο περιλαµβά-
νεται και η παραγραφή, δεν περατωθεί η διαδικασία που αφορά
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δίωξη κατά προσώπου, που διετέλεσε µέλος κυβέρνησης, η
Βουλή µπορεί, ύστερα από αίτηση του ιδίου ή των κληρονόµων
του, να συστήσει ειδική επιτροπή στην οποία µπορούν να µετέ-
χουν και ανώτατοι δικαστικοί λειτουργοί, για τον έλεγχο της κα-
τηγορίας». 

«Ιδού στάδιον δόξης λαµπρόν!». Όσοι ενέχονται σ’ αυτήν την
ιστορία, ένοχοι ή αθώοι, από τώρα να δεσµευθούν ότι ακόµη κι
αν παραγράφεται το αδίκηµά τους, θα ζητήσουν τη σύσταση ει-
δικής επιτροπής από δικαστικούς και κοινοβουλευτικούς, για να
αποφανθούν για την αθωότητά τους ή την ενοχή τους. Δεν
άκουσα, όµως, κάποιον να το λέει απ’ όσους ανέβηκαν σ’ αυτό
εδώ το Βήµα σήµερα. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Όλοι το είπαν.   
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-

κού Συνδέσµου – Χρυσή Αυγή): Είπαν γι’ αυτήν την ειδική επι-
τροπή; Όχι. Είπαν «να δικαστούµε». 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Παραιτούνται της παραγραφής. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-

κού Συνδέσµου – Χρυσή Αυγή): Ωραία. Παραιτούνται από την
παραγραφή. Μίλησαν γι’ αυτήν την ειδική επιτροπή; Εάν εννοούν
αυτό, τότε έχετε δίκιο. 

Βεβαίως, κι εµείς έχουµε την ηθική υποχρέωση και σεβόµαστε
το τεκµήριο της αθωότητος, το οποίο, όµως, δυστυχώς, αυτή η
Βουλή δεν το σέβεται. 

Και µιας και µιλάµε για παρεµβάσεις στη δικαιοσύνη -κι αν έγι-
ναν, κακώς έγιναν, δεν το γνωρίζω, αυτό θα εξεταστεί- θα κατα-
θέσω για τα Πρακτικά ένα έγγραφο το οποίο κατατέθηκε στη
δίκη της «ENERGA» και είναι το e-mail του ανακριτού ο οποίος
µας προφυλάκισε. Σηµειώνεται ότι συνελήφθηµεν την 28η Σε-
πτεµβρίου και την 27η Σεπτεµβρίου, αυτός ο συγκεκριµένος ανα-
κριτής απαντά σ’ έναν συνεργάτη του και του λέει: «Δεν µπορώ
να παραστώ στη συνάντησή µας, διότι µετέχω σε ειδική σύσκεψη
στο Υπουργείο Δικαιοσύνης». Μιλάτε ύστερα απ’ όλα αυτά για
παρεµβάσεις στη δικαιοσύνη;  

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ποιος ήταν ο Υπουργός; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-

κού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή): Ήταν ο κ. Αθανασίου, ο οποίος
µάλιστα πήρε τον λόγο και προηγουµένως και είπε ότι πήρε για
να µάθει εάν γίνονται επεισόδια στη Σχολή Ευελπίδων. Στη Σχολή
Ευελπίδων δεν γινόταν κανένα επεισόδιο. Και είναι, τουλάχιστον,
παράξενο να παίρνει ένας Υπουργός από το εξωτερικό την προ-
ϊσταµένη του πρωτοδικείου προκειµένου να ενηµερωθεί. Νοµίζω,
όµως, ότι αυτό είναι ένα άλλο θέµα.

(Στο σηµείο αυτό ο Γενικός Γραµµατέας του Λαϊκού Συνδέ-
σµου - Χρυσή Αυγή κ. Νικόλαος Μιχαλολιάκος, καταθέτει για τα
Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Έρχοµαι σ’ ένα άλλο ζήτηµα περί των λεγόµενων προστατευό-
µενων µαρτύρων. Κατ’ αρχάς για εµένα όλοι οι µάρτυρες πρέπει
να προστατεύονται είτε οι ανώνυµοι είτε οι επώνυµοι. Μιλάµε
πλέον για άλλο θέµα, για το πως αναδεικνύονται οι λεγόµενοι
προστατευόµενοι µάρτυρες. 

Λέει, λοιπόν: Στις περιπτώσεις αυτές, των προστατευόµενων
µαρτύρων δηλαδή, δεν µπορεί να γίνει έλεγχος της αξιοπιστίας
του µάρτυρα, καθώς τα στοιχεία της ταυτότητάς του και η ιδιό-
τητά του είναι άγνωστα και εποµένως είναι αδύνατον να αµφι-
σβητηθούν τα κίνητρά του, η ύπαρξη µεροληψίας ή προκα-
τάληψης εναντίον του κατηγορουµένου. Στη δίκη µας απεδείχθη
η προκατάληψη όλων αυτών των ανωνύµων µαρτύρων. 

Ο αείµνηστος καθηγητής Μανωλεδάκης θέτει σειρά αυστηρών
κριτηρίων, καθώς θεωρεί ότι πρέπει να υπάρξουν γεγονότα πολύ
συγκεκριµένα που να υποστηρίζουν το υποκειµενικό αίσθηµα
φόβου του µάρτυρα, όπως ανώνυµα τηλεφωνήµατα, παρακολου-
θήσεις, αποστολή δεµάτων στην οικία του. Τίποτα απ’ όλα αυτά
δεν υπήρχε στην περίπτωση της Χρυσής Αυγής. Και βρεθήκαµε
µε πέντε ανώνυµους µάρτυρες, τους λεγόµενους προστατευό-
µενους, οι οποίοι κατέθεσαν και στη δίκη µας.

Για το θέµα αυτό έγραψε όχι κάποια δική µας εφηµερίδα, αλλά
η εφηµερίδα «ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑ». Το έγραψε προ ηµερών. «Τόσο
καιρό καταθέτουν προστατευόµενοι µάρτυρες στη δίκη της Χρυ-

σής Αυγής και κανείς δεν διαµαρτυρήθηκε. Τώρα προς τι ο
πόνος;». Και το ερώτηµα αυτό απευθύνεται σε εσάς αγαπητοί,
κύριοι συνάδελφοι, της Νέας Δηµοκρατίας.

Ο ν.2928/2001 καθιερώνει τα µέτρα προστασίας του µάρτυρα.
Δεν σας αρκούσε, όµως, αυτό. Και έτσι µε νόµο του 2014 επί κυ-
βερνήσεως Νέας Δηµοκρατίας - ΠΑΣΟΚ επεκτάθηκε σε περιπτώ-
σεις διαφθοράς. Και τι έχουµε σήµερα; Η πρώτη περίπτωση των
ανωνύµων µαρτύρων να είναι αυτή που αφορά σε στελέχη της
Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ. «Έστι δίκης οφθαλµός, ός
τα πανθ’ ορά». Αυτό που νοµοθετήσατε για να νοµιµοποιήσετε
τις παρανοµίες εις βάρος της Χρυσής Αυγής, το έχετε ενώπιόν
σας.

Έχουµε και τη νοµολογία του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου Αν-
θρωπίνων Δικαιωµάτων. Είναι σαφέστατο και λέει ότι καθοριστικό
κριτήριο για το ΕΔΔΑ είναι να µην έχει στηριχθεί η ενοχή του κα-
τηγορουµένου σε αποφασιστικό ή αποκλειστικό βαθµό στην εν
λόγω ανώνυµη µαρτυρία. Εάν αυτό συµβεί, εάν δηλαδή η κατη-
γορία στηρίχθηκε εντέλει σε αποφασιστικό ή αποκλειστικό
βαθµό στην κατάθεση του ανώνυµου µάρτυρα, ακόµη και εάν
υπήρξε επαρκές αντιστάθµισµα, η δίκη δεν θα πληροί τις συνθή-
κες µιας δίκαιης δίκης, εάν η υπεράσπιση αγνοεί την ταυτότητα
του προσώπου το οποίο εξετάζεται ή στερείται ενδεχοµένως των
λεπτοµερειών εκείνων που θα της επιτρέψουν να αποδείξει ότι
εκείνος και εκείνη που εξετάζεται είναι προκατειληµµένος, εχθρι-
κός ή αναξιόπιστος.

Ως εκ τούτου, η θέση της Χρυσής Αυγής στο ζήτηµα είναι σα-
φέστατη: Όχι στους ανώνυµους µάρτυρες!. Να παρουσιαστούν
µε το πρόσωπό τους, να καταθέσουν. Και το λέµε αυτό αναφε-
ρόµενοι σε πολιτικούς αντιπάλους µας τους οποίους κατηγορεί
η Κυβέρνηση και έναντι των οποίων θα έπρεπε να έχουµε ένα εκ-
δικητικό –αν θέλετε- πνεύµα. Επί του προκειµένου, όµως, αυτό
είναι το δίκαιο. Δεν µπορεί να υπάρχουν ανώνυµοι µάρτυρες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του Γενικού Γραµµατέα του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή
Αυγή)

Θα µου δώσετε λίγο χρόνο παρακαλώ.
Μας έκανε εντύπωση προηγουµένως, όταν µίλησε ο πρώην

Πρωθυπουργός της Νέας Δηµοκρατίας, Αντώνης Σαµαράς. Ανα-
φερόµενος στην Χρυσή Αυγή είπε -ήσασταν εδώ και το ακούσατε
όλοι- χαρακτηριστικά: «Αυτούς που εγώ τους κυνήγησα». 

Ποιος µας κυνήγησε, λοιπόν; Η δικαιοσύνη ή ο Σαµαράς; Απο-
φασίστε, γιατί βγαίνετε και λέτε για τη δικαιοσύνη! Καµµιά δι-
καιοσύνη! Μια πολιτική σκευωρία ήταν!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Και δήλωσε, επίσης, προ ηµερών ότι δεν υπάρχει στον κόσµο

δηµοκρατία που να δέχεται να δικάζονται πολιτικοί µε στηµένους
ανώνυµους. Η δηµοκρατία η δική του µε εµάς κατηγορούµενους.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ο Παναθηναϊκάκιας.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-

κού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή): Ο Παναθηναϊκάκιας.
Έχει έλθει η δικογραφία στη Βουλή, αλλά η Κυβέρνηση του

ΣΥΡΙΖΑ και του κόµµατος του κ. Καµµένου δεν την φέρνει προς
εξέταση. Η δικογραφία έχει έλθει εδώ. Περιµένουµε.

Με τον τρόπο αυτό, όπως δήλωσε στις εφηµερίδες ο κ. Σαµα-
ράς, γίνεται προσπάθεια εξοντώσεως των πολιτικών αντιπάλων
µε στηµένες δίκες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του Γενικού Γραµµατέα του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή
Αυγή)

Κύριε Πρόεδρε, θα µου επιτρέψετε λίγο χρόνο ακόµα.
Επίσης, είχαµε και τη δήλωση του Ευάγγελου Βενιζέλου, Αντι-

προέδρου τότε της κυβερνήσεως, ο οποίος είπε ότι καθίσταται
πλέον επισήµως σαφές ότι οι τρεις ανώνυµοι µάρτυρες εξετά-
στηκαν χωρίς να έχουν προηγουµένως χαρακτηριστεί ως προ-
στατευόµενοι µάρτυρες δηµοσίου συµφέροντος. Τι διαφορετικό
συνέβη µε τη Χρυσή Αυγή; Αυτό ακριβώς το πράγµα. Γιατί πα-
ραπονείσθε, λοιπόν; Υφίστασθε ακριβώς αυτά τα οποία κάνετε.

Εµείς, ως Χρυσή Αυγή, ψηφίζουµε υπέρ της συστάσεως Ειδι-
κής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής χωρίς ανώνυµους, όµως, µάρ-
τυρες και ελπίζουµε πραγµατικά σε µία κάθαρση. 

Έγραψε προ ηµερών η εφηµερίδα «ΤΑ ΝΕΑ» ότι δύο µεγάλα

5344 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



θέµατα µονοπωλούν τη δηµοσιότητα: Το µακεδονικό και το σκάν-
δαλο «NOVARTIS». Το µακεδονικό µας γυρίζει ολοταχώς στο
κλίµα του 1992 και ο τρόπος που έκλεισε το σκάνδαλο «NOVAR-
TIS» µας γυρίζει στο 1989. Αξίζει τον κόπο να θυµηθούµε και το
1989 και το1992. Το 1989 έλεγαν στις πλατείες, «Οι κλέφτες να
πάνε φυλακή και κάθαρση». Και δεν πήγε κανένας κλέφτης φυ-
λακή και δεν έγινε καµµία κάθαρση. Και το 1992 µε τα συλλαλη-
τήρια, προδόθηκε ένας ολόκληρος λαός, προδόθηκε το όνοµα
της Μακεδονίας µε µια πονηρή, ενδιάµεση συµφωνία, που βγαί-
νει σήµερα η Κυβέρνηση και λέει, «Δεν θα δώσουµε εµείς τον
όρο «Μακεδονία», τον έχετε δώσει εσείς».

Η Χρυσή Αυγή δηλώνει από το επίσηµο αυτό Βήµα ότι δεν θα
προδώσει τη θέληση του έθνους µας και στον τοµέα της ηθικής
καθάρσεως του πολιτικού βίου, αλλά και στο ζήτηµα της Μακε-
δονίας µας όπου δεν υπάρχει περίπτωση να υπάρξει καµµία πα-
ραχώρηση.

Βγήκε ο κύριος Πρωθυπουργός και έκανε µια δήλωση αµέσως
µετά το µεγάλο συλλαλητήριο της πλατείας Συντάγµατος. Είπε:
«Μήπως ορισµένοι, γνωρίζοντας πολύ καλά τι έρχεται, έσπευσαν
να αλλάξουν τις πάγιες θέσεις τους µπας και βρουν κάλυψη
στους ετερόκλητους όχλους των συλλαλητηρίων;». Ετερόκλητος
όχλος οι εκατοντάδες χιλιάδες των Ελλήνων µε τις γαλανόλευκες
που φωνάζανε για πίστη, πατρίδα, ελευθερία. Αν φωνάζαν για
την Κούβα, τη Νικαράγουα, τον Τσε Γκεβάρα, δεν θα ήταν όχλος,
θα ήταν λαός. 

Αυτόν τον λαό φοβήθηκε, λοιπόν, ο Πρωθυπουργός και έτσι
ξαφνικά, µία µέρα µετά το συλλαλητήριο του Συντάγµατος, -και
εδώ στο θέµα οπωσδήποτε υπάρχει πονηρή µεθόδευση- ήλθε το
σκάνδαλο «NOVARTIS». Και µας είπαν ότι κατέθεσε την 4η Φε-
βρουαρίου ο τελευταίος µάρτυρας και γι’ αυτό προέκυψε. Όχι,
δεν το πιστεύουµε. Όµως, µη νοµίζουν ότι µε το σκάνδαλο «NO-
VARTIS», µε την υπόθεση «NOVARTIS», µε όποια υπόθεση και να
φέρουν, θα ξεχάσει ο ελληνικός λαός το θέµα της Μακεδονίας.
Τα µηνύµατα που έρχονται από τη Θεσσαλονίκη, την Αθήνα, το
Ντίσελντορφ, τη Νέα Υόρκη, όπου θα γίνει εντός των προσεχών
ηµερών µια µεγάλη διαδήλωση, είναι -και ας γίνει σαφές στην
Κυβέρνηση- το εξής: Το όνοµα της Μακεδονίας δεν πουλιέται,
δεν παραδίδεται! 

Και οι κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας να δεσµευ-
θούν ότι αν γίνουν κυβέρνηση, θα διακόψουν τις διπλωµατικές
σχέσεις µε τα Σκόπια εάν έχουν τον όρο Μακεδονία στην ονοµα-
σία τους. Γιατί ακούµε γενικότητες. Δεν ακούµε συγκεκριµένα
πράγµατα. Ο κ. Κουµουτσάκος είπε, «Δεν θέλουµε ονοµασία που
δεν θα είναι αρεστή στον λαό». Δεν άκουσα ξεκάθαρα να λέτε,
«Δεν θέλουµε το όνοµα Μακεδονία». Μακάρι να το πείτε και θα
είµαστε σ’ αυτό το θέµα σύµφωνοι.

Μέσα σ’ όλα αυτά, µεγάλη η τουρκική απειλή. Είδαµε τις νέες
προκλήσεις στα Ίµια, στο οικόπεδο 3 της κυπριακής υφαλοκρη-
πίδας. Για το θέµα των Ιµίων βγήκε η Αµερική και έκανε µία επί-
σηµη ανακοίνωση -το State Department- στην οποία αναφέρει ότι
«Η Τουρκία και η Ελλάδα διαθέτουν από καιρό εδραιωµένες δι-
πλωµατικές οδούς για την αντιµετώπιση των θεµάτων στο Αιγαίο.
Ενθαρρύνουµε όλα τα µέρη να λάβουν µέτρα για την αποκλιµά-
κωση της καταστάσεως».

Και όλα αυτά, όταν έρχεται στο φως η συµφωνία του Σηµίτη
του 1996, η οποία λέει, όχι σηµαίες, όχι πλοία, όχι Σώµατα Στρα-
τού, αλλά ούτε και άνθρωπος να πατήσει στα Ίµια. Ντρέποµαι
ως Έλληνας που δεν µπορεί ένας Έλληνας να πάει στα Ίµια και
να βάλει µια ελληνική σηµαία! Είναι ντροπή αυτό το πράγµα!
Όπως είναι ντροπή να είναι είκοσι χρόνια το casus belli απειλή
πολέµου και να µην έχει προσφύγει η Ελλάδα στον Οργανισµό
Ηνωµένων Εθνών.

Η Τουρκία µας απειλεί. Είναι δεδοµένο. Αυτό, όµως, δεν το
βλέπει ο κ. Κοτζιάς, ο οποίος σε τηλεοπτική του συνέντευξη στον
σταθµό «ALPHA» είπε: «Λέω στον Ερντογάν, ο Αλλάχ µας έριξε
εδώ. Θα ζήσεις µαζί µας ειρηνικά, όπως λέει το κοράνι ή θα δη-
µιουργείς προβλήµατα».

Πρώτα από όλα, θα έπρεπε να ξέρει ο κ. Κοτζιάς ότι δεν µας
έβαλε ο Αλλάχ εδώ, αλλά µια µογγολική επιδροµή, η οποία κρατά
σε πόλεµο το έθνος µας κατά των Τούρκων χίλια ολόκληρα χρό-
νια. Από το Μαντζικέρτ µέχρι τα Ίµια πολεµάµε την τουρκική

απειλή. Και βεβαίως, είναι αστείο να λέγεται ότι είναι ειρηνικό το
κοράνι. Ποιο; Το κοράνι, που µε το κοράνι ξεκίνησαν από µια
έρηµο της Ασίας, από µια έρηµο της Αραβίας και έφτασαν ως τα
Πυρηναία και ως τις πύλες της Βιέννης.

Η Χρυσή Αυγή αγωνίζεται για µια υπερήφανη πατρίδα. Αγωνί-
ζεται για να πάνε -αν υπάρχουν- κλέφτες στη φυλακή, αγωνίζεται,
όµως, και για µια υπερήφανη Ελλάδα πέρα από το δόγµα της ελ-
ληνοτουρκικής φιλίας, που είναι µια µεγάλη και θανάσιµη απάτη. 

Ο ελληνισµός στο θέµα της Μακεδονίας είναι ξεκάθαρος. Δεν
θα αφήσει να περάσουν τα εθνοµηδενιστικά σχέδια. Θα αντιστα-
θεί. Ό,τι και να ψηφίσετε, θα το πετάξει στον κάλαθο των αχρή-
στων της ιστορίας! 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο Πρόεδρος της
Ένωσης Κεντρώων κ. Βασίλης Λεβέντης έχει τον λόγο.

Κύριε Λεβέντη, κάντε µια προσπάθεια να µην ξηµερώσουµε.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Τι είπατε; Δεν κατάλαβα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Είπα να κάνετε µια

προσπάθεια να µην ξηµερώσουµε, κατά το δυνατόν να τηρή-
σουµε τον χρόνο. 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Καλησπέρα σ’ όλους και σ’ όλες ή µάλλον καληνύχτα, για να εί-
µαστε πιο ακριβοδίκαιοι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ή µάλλον καληµέρα.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Δεν ξέρω πως καταφέραµε σήµερα η συζήτηση να γίνει φύρδην
µίγδην. Πώς τα καταφέραµε; Τι φταίει; Μπορεί να µην φταίει και
τίποτα, ίσως ο εκνευρισµός. 

Ένα από τα πιο δυσάρεστα πράγµατα στο Κοινοβούλιο είναι
να συζητούµε την παραποµπή κάποιων συναδέλφων. Αυτό είναι
από τα πιο δυσάρεστα πράγµατα και δεν περιποιεί τιµή -να το
ξέρετε- ιδιαίτερα όταν η χώρα το µόνο πράγµα που κάθε λογικός
άνθρωπος αισθάνεται ότι χρειάζεται είναι η συναίνεση και η συ-
νεννόηση των πολιτικών δυνάµεων. Όταν, δηλαδή, ο λαός ζητάει
συνεννόηση, εµείς ετοιµάζουµε δίκες και µεταβάλλουµε τη
Βουλή σε δικαστήριο. Αυτό δεν µε βρίσκει σύµφωνο. 

Θα µου πείτε, αν υπάρχουν ενδείξεις ότι κάποιοι έκλεψαν -να
το πούµε έτσι λαϊκά- δεν πρέπει να το κάνουµε και αυτό; Όµως,
η υπόθεση αυτή δεν είναι υπόθεση της υγείας. Είναι µια υπόθεση
που είναι χρόνια τώρα. Δεν νοµίζω να έκλεψαν πέρυσι κάποιοι ή
πρόπερσι. Είναι µια υπόθεση δεκαετιών. Οι τιµές των φαρµάκων,
τα διάφορα ταµεία, η µάχη των εταιρειών µεταξύ τους, τα λαδώ-
µατα είναι τα συνήθως συµβαίνοντα σε ένα καπιταλιστικό σύ-
στηµα. Αυτή είναι η µάχη. 

Οι Αµερικανοί έχουν ιδιωτική ασφάλιση. Το 95% του ασφαλι-
στικού τους συστήµατος είναι ιδιωτική ασφάλιση. Σε εµάς σχε-
δόν το 90%, 95% είναι κρατικοδίαιτη ασφάλιση. 

Και µάλιστα είναι υπουργοκεντρικό σύστηµα. Δηλαδή, δεν
αποφασίζουν οι υπηρεσιακοί παράγοντες τις τιµές των φαρµά-
κων. Ο κάθε ευθυνόφοβος σύµβουλος ή µέλος της επιτροπής θα
καταφύγει στον Υπουργό για να τον ρωτήσει πώς θα το χειρισθεί.
Εποµένως, είναι πολύ επικίνδυνο να δωροδοκούνται κάποιοι σε
ένα υπουργοκεντρικό σύστηµα, που η ασφάλιση είναι κρατικοδί-
αιτη. Είναι πολύ πιθανό, δεν µπορεί κανείς να το αποκλείσει. 

Οι Αµερικανοί ψάχνουν τη «NOVARTIS», όχι γιατί φοβούνται
µην τα παίρνει ο πρόεδρος ή κάποιος Υπουργός, αλλά θέλοντας
να µειώσουν τη φαρµακευτική δαπάνη. Γιατί το Obama-Care πρέ-
πει να ξέρετε σε τι συνίσταται. Συνίσταται στην προσπάθεια του
προέδρου τότε Οµπάµα να συµπεριλάβει στην ασφάλιση και
πλήθη κόσµου που ήταν ανασφάλιστα. Πολεµούσε ο Οµπάµα µε
τις ίδιες δαπάνες, φαρµακευτικές και ιατρικές, να ασφαλίσει πο-
σοστό κόσµου που ήταν ανασφάλιστοι. Αυτό είναι το Obama-
Care. Επιχείρησε ο Τραµπ να το σταµατήσει, αλλά δεν τον άφησε
το Κογκρέσο, το γνωρίζετε και άρα συνεχίζεται η ίδια προσπά-
θεια.

Η προσπάθεια, λοιπόν, οι έλεγχοι και οι έρευνες που κάνουν
οι Αµερικανοί είναι για να µειώσουν τη δαπάνη, προσπαθώντας
να αυξήσουν όσο µπορούν περισσότερο τον αριθµό των ασφα-
λισµένων. Αυτό κάνουν οι Αµερικανοί. Εµείς αφήναµε επί καιρώ
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το πράγµα στην τύχη του. 
Κάποιος πρώην Υπουργός έδωσε συνέντευξη σε κάποιο κα-

νάλι. Όταν επίµονα τον ρωτούσαν οι δηµοσιογράφοι «βλέπατε
ότι εκτοξεύεται εις το υψούν η δαπάνη, εσείς τι κάνατε;», δεν
απαντούσε. Μετά τον ρώτησαν, «είστε βέβαιος ότι οι συνεργάτες
σας, ο περίγυρός σας δεν τα έπαιρνε; Απάντησε: «Εγώ µόνο για
τον εαυτό µου είµαι σίγουρος». Ακούστε απάντηση που έδωσε
Υπουργός! Τι είναι αυτό τώρα; Τι απάντηση είναι αυτή; Είναι σαν
να έλεγε, µπορεί στο περιβάλλον µου να τα παίρνανε. 

Αυτά µε βάζουν σε σκέψεις. Δεν είναι αυτή απάντηση κατηγο-
ρούµενου Υπουργού. Όταν τον ρώτησαν «βάζετε το χέρι σας στο
Ευαγγέλιο για το περιβάλλον σας;», δεν είπε ότι το βάζει το χέρι
του. Είπε ότι µόνο για τον εαυτό του µπορεί να πει. 

Η άποψή µου είναι ότι κακώς συµπεριελήφθησαν εις το κατη-
γορητήριο τα ονόµατα των δυο πρώην Πρωθυπουργών. Δεν είναι
τιµή για τη χώρα, αυτήν τη στιγµή να σχολιάζει η Ευρώπη και ο
κόσµος όλος ότι δυο πρώην Πρωθυπουργοί µπορεί να τα πήραν.
Αν θεωρεί ο κ. Τσίπρας ότι αυτό θα τον βοηθήσει, έστω σε ψή-
φους στις εκλογές, είναι λάθος. Εγώ του είχα πει στο τελευταίο
ραντεβού του κ. Τσίπρα ότι σε µια από τις τελευταίες –πριν πε-
θάνει ο Γεώργιος Ράλλης, έτυχε να είµαι στο σπίτι του- συναντή-
σεις µας µε τον Γεώργιο Ράλλη, που ήταν πολιτικός µας
αντίπαλος για εµάς τους Κεντρώους, αλλά ήταν άνθρωπος επι-
πέδου και είχε κουλτούρα, κατηγόρησα στον Γεώργιο Ράλλη τον
Κωνσταντίνο Καραµανλή για τις Συµφωνίες της Ζυρίχης και του
Λονδίνου. Του είπα ότι εκείνες τις συµφωνίες τις θεωρώ µειοδο-
σία, διότι έδωσαν στους Τούρκους την έννοια της εγγυήτριας
δύναµης και µ’ αυτές τις Συµφωνίες της Ζυρίχης και του Λονδί-
νου τελικώς έκανε απόβαση στην Κύπρο η Τουρκία. 

Ο Γεώργιος Ράλλης µου είπε ότι µπορεί να είναι αλήθεια ότι
εκείνες οι συµφωνίες ήταν καταστροφικές, αλλά µην λες κακές
κουβέντες για Πρωθυπουργό. Του είπα πως, γιατί δεν είµαστε
όλοι υπό κρίση; Μου είπε, όσοι κάθονται στην καρέκλα του Πρω-
θυπουργού, κύριε Λεβέντη –και το θυµάµαι σαν αυτήν τη στιγµή-
ακόµα και παλιάνθρωποι να είναι, από την ώρα που ορκίζονται
έχουν µια ευθύνη. 

Εγώ προτείνω σ’ αυτήν την Αίθουσα να το σκεφθεί καλά ο κ.
Τσίπρας µέχρι την ώρα της ψηφοφορίας και τα δυο πρόσωπα,
του κ. Σαµαρά και του κ. Πικραµµένου, να τα βγάλει, γιατί δεν
είναι καλό να αιωρείται δίωξη κατά πρώην Πρωθυπουργών και
γιατί πρέπει να ξέρει ο κ. Τσίπρας πως ό,τι κάνει τώρα για τους
αντιπάλους του θα το βρει µπροστά του για τον εαυτό του. 

Κάνω µια µικρή προφητεία. Έχει µια ώρα µέχρι την ψηφοφο-
ρία. Ας ακούσει τη γνώµη ενός κατά µερικά χρόνια µεγαλυτέρου
του, µε πολύ µεγαλύτερη πείρα από τον ίδιο στην πολιτική. Ας
έγινε Πρωθυπουργός, τολµώ να πω ότι έχω περπατήσει την Ελ-
λάδα εκατό φορές ενώ εκείνος δεν την έχει περπατήσει ούτε
µισή. 

Λέτε ότι µε τα 20 δισεκατοµµύρια του σκανδάλου χρεοκόπησε
η χώρα. Η χώρα, κυρίες και κύριοι, έχει χρεοκοπήσει από χρόνια.
Έχει χρεοκοπήσει µε τα ρουσφέτια του ΠΑΣΟΚ, της Νέας Δηµο-
κρατίας. Έτσι δεν είναι; Έχει χρεοκοπήσει µε τα δηµόσια έργα,
µε τις προσλήψεις, µε τις παρανοµίες και τα σκάνδαλα κάθε εί-
δους. Με όλα έχει χρεοκοπήσει η χώρα. Γιατί µετράτε µόνο τα
20 δισεκατοµµύρια της υγείας; Εκείνα του Βαρουφάκη δεν πιά-
νονται, που τα προσµέτρησαν οι ξένοι; Εκείνα δεν πιάνονται; Θέ-
λετε να γίνει εις βάρος σας το ίδιο; 

Νοµίζω, λοιπόν, ότι εάν πιάσουµε σ’ αυτήν τη χώρα το «γιατί
πτωχεύσαµε», θα πάµε πολύ πίσω. Θα πάµε στην εποχή που
υπήρχαν εξοπλιστικά προγράµµατα παράνοµα. Και ο ΣΥΡΙΖΑ δεν
είναι καινούργιο κόµµα. Η κληρονοµιά του ΠΑΣΟΚ είστε. Μην νο-
µίζετε, υβρίζοντας το ΠΑΣΟΚ, ότι εσείς είστε καθαροί. Εγώ
βλέπω ότι όλη η Ελλάδα σας βλέπει σαν διάδοχο σχήµα ενός κα-
ταρρεύσαντος ΠΑΣΟΚ. Αυτό είναι ο ΣΥΡΙΖΑ. Εγώ πήγα στο Λου-
τράκι, όπου ο πρόεδρος της νοµαρχιακής του Λουτρακίου του
ΠΑΣΟΚ έχει γίνει του ΣΥΡΙΖΑ. Σε πολλές περιοχές της Ελλάδος
οι πρόεδροι των νοµαρχιακών του ΠΑΣΟΚ έχουν µεταβληθεί σε
προέδρους νοµαρχιακών του ΣΥΡΙΖΑ. Εποµένως, µην λέτε «εσείς
και εµείς», γιατί οι ψήφοι µε τις οποίες βγήκατε στην Κυβέρνηση,
αυτό το ποσοστό του 34% που πήρατε είναι ψήφοι που χαίρον-
ταν πάρα πολύ µε το ΠΑΣΟΚ. Διορίζονταν, έµπαιναν σε γραφεία,

το βράδυ πηγαίναν στο ΠΑΣΟΚ, το πρωί προσλαµβάνονταν στη
ΔΕΗ. Με τέτοιες ψήφους µπήκατε εις την Κυβέρνηση. Μην νοµί-
ζετε ότι είστε αθώοι του αίµατος της πτώχευσης. 

Η πτώχευση είναι µία νοοτροπία ασέβειας, ασωτίας προς το
δηµόσιο χρήµα. Αυτή την ασωτία παραλάβατε και µη νοµίζετε ότι
ο κόσµος είναι απόλυτα σύµφωνος. Στην αρχή σας ψήφισε, νο-
µίζοντας ότι θα κρατήσει τα προνόµια του δηµόσιου τοµέα. Γι’
αυτό σας ψήφισε. Έφυγε από τον Βενιζέλο που έκοβε συντάξεις
και µισθούς στο δηµόσιο και ήρθε στον ΣΥΡΙΖΑ, για να διατηρή-
σει τα κεκτηµένα του. Γι’ αυτό ήρθε σε εσάς. Λέω κανένα ψέµα;

Και τι κάνατε εσείς; Στον ιδιωτικό τοµέα όλη η πυρά. Ο ιδιωτι-
κός τοµέας πληρώνει τρία χρόνια τα πάντα. Πλήρωσε κάποιος
δηµόσιος υπάλληλος; Εντάξει, κόπηκαν κάποιοι µισθοί, κάποιες
συντάξεις, αλλά ο ιδιωτικός τοµέας πήγε Γερµανία, ο ιδιωτικός
τοµέας είναι άνεργος, τρώει στους µητροπολίτες. Να λέµε και
την αλήθεια. Τουλάχιστον οι δηµόσιοι υπάλληλοι παίρνουν τον
στοιχειώδη µισθό. Άρα, την υπόσχεσή σας ότι οι πασοκτζήδες
που ήρθαν σε εσάς σώζουν τον εαυτό τους, την τηρήσατε. Μόνο
αυτοί, όµως, για τους υπόλοιπους δεν ενδιαφερθήκατε.

Η Αριστερά, κυρίες και κύριοι, ήταν πάντα κατά του δικοµµα-
τισµού. Εσείς και αυτό το καταργήσατε. Κάνατε την Αριστερά
έναν εκ των δύο πόλων του δικοµµατισµού. Η Αριστερά πάντα
είχε µία αξία, γιατί έδινε µάχη κατά των δύο πόλων εξουσίας.
Ήταν αντεξουσιαστική ιδεολογία η Αριστερά. Εσείς τώρα την µε-
ταβάλατε σε εξουσία και πολεµάτε να κρατηθείτε στη θέση του
παλαιού ΠΑΣΟΚ.

Μια τρύπα στο νερό κάνετε κοινώς. Το σπουδαίο θα ήταν να
µείνετε στη γραµµή σας και στην ιδεολογία σας και όχι να πάρετε
τη θέση του ενός από τους δύο πόλους του δικοµµατισµού. 

Έχω τονίσει ότι σε ζητήµατα προµηθειών µπορεί κάθε επόµενη
κυβέρνηση να στέλνει στον εισαγγελέα τους προηγούµενους.
Πολύ απλό. Έχω ζητήσει να µπαίνει εισαγγελέας για προµήθειες
πάνω από 1 εκατοµµύριο ευρώ. Αυτό είναι το σωστό, είτε αφορά
στην Άµυνα είτε οτιδήποτε άλλο. Δηλαδή, ό,τι και να παραγγείλει
τώρα ο κ. Καµµένος που είναι και φίλος µου, αύριο µια κυβέρ-
νηση µπορεί να του πει, «Κύριε, τα παρήγγειλες από εκεί, γιατί
εκεί…». Τι θα πει; Θα πει, «Όχι ήµουν τίµιος;». Δεν αποδεικνύεται.
Καλό είναι σε τέτοια θέµατα να υπάρχει πάντα, µόνιµα διακοµ-
µατική παρουσία. Δηλαδή παρουσία του ΣΥΡΙΖΑ, της Ένωσης
Κεντρώων κ.λπ.. Όχι µόνος του. Γιατί να πάει να παραγγείλει
µόνος του; Εγώ πού ξέρω τι κάνει; Και είναι πανεύκολο µετά να
κατηγορηθεί. Το ίδιο στα δηµόσια έργα, το ίδιο παντού. 

Η παρουσία ενός εισαγγελικού λειτουργού σε µεγάλες συµ-
βάσεις είτε είναι προµήθειες είτε δηµόσια έργα, κάνει διάφανη
τη διαδικασία και εξασφαλίζει και στον Υπουργό ότι δεν θα πα-
ραπεµφθεί αύριο ως κατηγορούµενος. Αυτό νοµίζω ότι πρέπει
να κάνει η Βουλή. Μπορεί να χάνει εξουσία ο Υπουργός, µα κα-
λύτερα να χάσει εξουσία και να κερδίσει την ησυχία του, παρά
να είναι υποψήφιος κατηγορούµενος αύριο. Καλύτερα να χάσει
εξουσία. Τι να την κάνει την εξουσία όταν αύριο µπορεί η επό-
µενη κυβέρνηση να τον κατηγορήσει ότι δωροδοκήθηκε; 

Ο κ. Στουρνάρας ήρθε εδώ και είπε, η γυναίκα του το ένα, η
γυναίκα το άλλο. Καλά τόσο σπουδαία γυναίκα έχει; Εκείνος δεν
κατάλαβε ότι όταν ανέλαβε τέτοιες θέσεις, θα έπρεπε να πει και
στην γυναίκα του ένα στοπ; Ένα στοπ δεν έπρεπε να πει; Το ίδιο
θα πω και για τη γυναίκα του Μητσοτάκη, της οποίας έκαψαν
προχθές ένα σπίτι που πουλάει ρούχα. Τώρα πάει για Πρωθυ-
πουργός ο Μητσοτάκης. Έτσι λέει. Δεν ξέρω η µοίρα τι του επι-
φυλάσσει. Αυτό είναι άλλο θέµα. Δεν πρέπει να πει στην γυναίκα
του «ωπ, τώρα είσαι γυναίκα του Πρωθυπουργού;». Του εν δυ-
νάµει. Δεν πρέπει να φρενάρει; Θεωρώ ότι στοιχειώδης σεβα-
σµός προς το πρόσωπο του αντρός της είναι να φρενάρει τις
όποιες δραστηριότητες είχε. Δεν πάµε να σταµατήσουµε το δι-
καίωµα ενός ανθρώπου να δρα. 

Ήρθε, λοιπόν, εδώ ο κ. Στουρνάρας και έλεγε ότι στην τάδε
σύµβαση δεν πήρε πολλά, ότι στην άλλη σύµβαση, στο ιατρικό
συνέδριο, δεν πήρε πολλά. Απολογείτο για όλα. Στο δηµόσιο βίο
γινόµαστε κοσµοκαλόγεροι, αν θέλουµε να έχουµε καθαρό µέ-
τωπο µπροστά στην κοινωνία. Δεν µπορούµε να είµαστε Πρωθυ-
πουργοί και να παίζουµε στο χρηµατιστήριο και να έχουµε off
shore. Δεν γίνεται αυτό το πράγµα. Δεν συνάδει µε το αξίωµα το
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σοβαρό το οποίο φέρεις. 
Θέλω να πω δύο λέξεις και για τα Σκόπια. Στα Σκόπια εγώ δεν

έχω καταλάβει. Πήγε ο Μητσοτάκης τώρα, λέει, στη Γερµανία
και είδε κάποιους και ζήτησε να φύγουν τα αλυτρωτικά. Αυτό το
κατάλαβα. Αλυτρωτικά τι σηµαίνει; Στο Σύνταγµα κάτι να φύγει
κ.λπ.. Την ονοµασία, δεν µας είπε, τη δίνει; Θέλω µια ξεκάθαρη
κουβέντα, ρε παιδιά, όχι για κανέναν άλλο λόγο, αλλά γιατί και
τα δέκα εκατοµµύρια των Ελλήνων πρέπει να ξέρουν ποια κόµ-
µατα δίνουν και ποια δεν δίνουν. Εγώ κατάλαβα πάντως ότι ο Τσί-
πρας δίνει τη λέξη Μακεδονία. Αυτό κατάλαβα. Και απλά λέτε ότι
κουραστήκαµε, ότι εκατόν πενήντα κράτη έχουν αναγνωρίσει, ότι
έτσι και αλλιώς χαµένοι είµαστε. Βγήκε και ο Μπουτάρης και
είπε, «Χάσαµε παιδιά», λες και έπαιζε στο καζίνο. Εκείνος έχασε.
Έπαιζε τη ρουλέτα και έχασε. 

Θέλω ξεκάθαρες κουβέντες από όλα τα κόµµατα. Και από τον
κ. Καµµένο θα ζητήσω. Γιατί λέει ο Καµµένος δεν το δίνει; Μετέ-
χει µιας Κυβέρνησης που τη δίνει την ονοµασία. 

Κύριε Καµµένε µου, επιτρέψτε µου. Έχετε πει ότι δεν θα ρίξετε
την Κυβέρνηση. Η Κυβέρνηση προσπαθεί να δώσει το όνοµα Μα-
κεδονία µε άλλες ψήφους, µε το ΚΚΕ, µε το ΠΑΣΟΚ. Προσπαθεί
µε άλλους. Από το ΠΑΣΟΚ λένε όχι. Όπου βγαίνετε όµως στα κα-
νάλια λέτε ναι. Κι εσείς λέτε το ίδιο. Λέτε µόνο αλυτρωτικά και
για την ονοµασία δεν λέτε τίποτα. Και αυτό είναι πολύ ύποπτο. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Πρόεδρε, την ονοµασία την έχει
δώσει ήδη. 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Α, γι’ αυτό τη δίνετε; Επειδή την έχει δώσει ήδη. Ξεκάθαρα πράγ-
µατα εδώ. Πρέπει ο ελληνικός λαός να ξέρει. 

Θα σας το πω στα ίσα. Εγώ κάλεσα τον Αµερικανό πρέσβη και
του είπα: «Επί Κάρτερ κάνατε ατιµία. Γιατί οι οµογενείς µας ψή-
φισαν Κάρτερ για να βοηθήσει την Ελλάδα και αυτός έκανε άρση
του εµπάργκο πώλησης όπλων προς την Τουρκία. Πρόδωσε τον
ελληνισµό ο Κάρτερ». «Επί χούντας αγκαλιάσατε τη χούντα οι
Αµερικάνοι. Αν κάνετε τώρα και την ατιµία να στηρίξετε να δοθεί
το όνοµα της Μακεδονίας, δηλαδή να ξεριζωθεί από το σώµα της
Ελλάδος η ψυχή της Ελλάδος, τότε θα χάσετε την Ελλάδα από
σύµµαχο». Διότι τι νόηµα έχει να έχουµε κάποιο σύµµαχο, όταν
στα Ίµια λέει: Πάρτε τα καράβια εσείς. Πάρτε κι εσείς. Εµείς,
όµως, τα παίρναµε από ελληνικό έδαφος ενώ οι Τούρκοι τα
έπαιρναν από ξένο έδαφος. Για κοιτάξτε ωραία ουδετερότητα οι
Αµερικανοί. Τι ωραία ουδετερότητα! 

Τα πλοία τους οι Τούρκοι τα έπαιρναν από ξένο έδαφος. Οι
Τούρκοι από ελληνικό έδαφος τα έπαιρναν κι έφυγαν ενώ εµείς
τα παίρναµε και αφήναµε απροστάτευτα ελληνικά εδάφη, κυρίες
και κύριοι. Και αυτό ουσιαστικά είναι προδοσία, για να λέµε την
αλήθεια. Είναι προδοσία ελληνικό έδαφος να µην το προστατεύει
ο στόλος. 

Εδώ, είναι ξεκάθαρο. Εάν οι Αµερικανοί πιέσουν…
Διότι απεδέχθη ότι οι Ρώσοι δεν θέλουν λύση και οι Αµερικανοί

επιµένουν. Αυτό έγινε δεκτό. Μου το έχει πει και ο Τσίπρας αυτό
ότι είναι ένας πόλεµος Αµερικής-Ρωσίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Πρόεδρε, πρέ-
πει να ολοκληρώσετε. 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Εάν οι Αµερικανοί επιµείνουν να δώσουµε, κυρίες και κύριοι, το
όνοµα Μακεδονία, µια παµπάλαια φιλία µεταξύ των δύο λαών τε-
λειώνει. Τελεία και παύλα. Να το ξέρετε όλοι. 

Επιπλέον να ξέρετε και κάτι άλλο: Δεν καταπίνεται εύκολα η
ιστορία. Τα µνηµόνια ένα, δύο, τρία, τέσσερα –ψηφίστε κι άλλο
τον Αύγουστο- καταπίνονται. Διότι ξέρει ο λαός ότι µε µεγάλες
θυσίες ή πηγαίνοντας στο εξωτερικό, δραπετεύοντας, ίσως ξα-
νασηκωθεί όρθιος. Όταν όµως, δοθεί το όνοµα Μακεδονία σταΣ
Σκόπια, θα έχει ξεριζωθεί η ψυχή της Ελλάδος. Όποιος το κάνει
θα έχει βαρύτατες συνέπειες, κυρίες και κύριοι. Θα έχει πολύ µε-
γάλες συνέπειες, που δεν φαντάζεται ο κ. Τσίπρας πόσο µεγάλες
θα είναι. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Πάνος Καµµένος. 

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επέλεξα να µιλήσω τελευταίος

από τους πολιτικούς Αρχηγούς και να ακούσω µε ιδιαίτερη προ-
σοχή και τους φερόµενους ως εµπλεκόµενους στη συγκεκριµένη
υπόθεση και τις θέσεις των κοµµάτων και τους εισηγητές και
τους συναδέλφους Βουλευτές. 

Η συζήτηση σήµερα είναι µια συζήτηση η οποία θα συνεχίζεται
όσο η Ελλάδα επιµένει να διατηρεί στο Σύνταγµά της το άρθρο
86 περί ειδικής προστασίας των πολιτικών προσώπων και τον κα-
τάπτυστο νόµο περί ευθύνης Υπουργών που ψήφισε ο κ. Βενιζέ-
λος. Είναι ξεκάθαρο ότι για να αλλάξει το άρθρο 86 του Συ-
ντάγµατος επιβάλλεται συνταγµατική αλλαγή. Για να καταργηθεί
ο νόµος περί ευθύνης Υπουργών χρειάζεται πλειοψηφία των δύο
τρίτων της Βουλής. 

Οφείλουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να ψηφίσουµε
άµεσα -και ο καθένας να αναλάβει τις ευθύνες του- την κατάρ-
γηση του νόµου περί ευθύνης Υπουργών, την κατάργηση του
νόµου αυτού, ο οποίος όπως τον εξήγησε ο εµπνευστής του σή-
µερα ο κ. Βενιζέλος, τη δωροδοκία τη θεωρεί ως µέρος των κα-
θηκόντων των υπουργικών ενός Υπουργού. 

Εάν ο Υπουργός βιάσει τη γραµµατέα του, δεν είναι κατά την
άσκηση των καθηκόντων του. Εάν τα «αρπάξει» ο Υπουργός, θε-
ωρείται µέρος των καθηκόντων του. Οι Ανεξάρτητοι Έλληνες
έχουµε καταθέσει τροπολογία και ζητώ, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, από όλα τα κόµµατα η τροπολογία αυτή να ψηφιστεί
άµεσα. Δεν µπορεί να γίνουµε πιστοί στον ελληνικό λαό όσο συ-
νεχίζουµε να προστατεύουµε το πολιτικό σύστηµα µε τέτοιου εί-
δους ευρήµατα. Διότι τέτοια ευρήµατα δίνουν το δικαίωµα στον
εµπνευστή του συγκεκριµένου νόµου να έρχεται εδώ και να κου-
νάει το δάκτυλο.

Ακούσαµε όλοι σήµερα τον κ. Βενιζέλο, ο οποίος τι είπε; Και
σε άλλες χώρες, λέει, υπάρχει το σκάνδαλο της «NOVARTIS»,
αλλά δεν υπάρχουν πολιτικά πρόσωπα. Μα, βεβαίως και δεν
υπάρχουν πολιτικά πρόσωπα, διότι δεν υπάρχει Βενιζέλος και
δεν υπάρχει νόµος Βενιζέλου. Και τα πολιτικά πρόσωπα, από τη
στιγµή που η δικαιοσύνη θα βρει ότι παρανόµησαν, οδηγούνται
στη δικαιοσύνη κανονικά χωρίς καµµία προστασία και δικάζονται.
Και αυτά τα πρόσωπα που εµπλέκονται µε τη «NOVARTIS» στις
άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης δικάζονται κανονικότατα. 

Ακούσαµε κι άλλα απίστευτα σήµερα και µάλιστα θεωρώ ότι ο
ελληνικός λαός, αν άντεξε να δει όλη αυτή τη διαδικασία, θα δια-
πίστωσε πρώτα από όλα την επαναφορά µετά από πάρα πολύ
καιρό, µετά από εκλογικές διαδικασίες, του παρελθόντος µέσα
στη Βουλή, της συγκυβέρνησης Σαµαρά-Βενιζέλου και των απο-
τελεσµάτων που έφερε αυτή η συγκυβέρνηση, µια συγκυβέρ-
νηση που στράφηκε στην αλληλοκάλυψη, που στράφηκε στη
συνεργασία προκειµένου να απαλλάξουν οι µεν τους δε. 

Οδήγησε στο να µπουν πρόσωπα στην πολιτική σκηνή και στα
δύο κόµµατα τα οποία δεν θα ήταν ανεκτά µέχρι εκείνη τη
στιγµή. Ακροδεξιά στοιχεία, που ο Καραµανλής αποκαλούσε
άκρα, να αποτελούν τα κύρια στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας και
στελέχη που δεν θα πλησίαζαν το ΠΑΣΟΚ, να βρίσκονται σήµερα
στα ίδια έδρανα και να συνεργάζονται. 

Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο που εξήγησαν οµιλητές εδώ. Με
ιδιαίτερη προσοχή άκουσα τον κ. Κοντονή που µίλησε για την
υπόθεση των υποβρυχίων. Ποιος ελέγχεται για την υπόθεση των
υποβρυχίων; Ο κ. Βενιζέλος. Ποιος τον κάλυψε; Ο κ. Αθανασίου.
Κρατούσε µέχρι τελευταία στιγµή τη δικογραφία στο συρτάρι,
προκειµένου να καλύψει τον κυβερνητικό του εταίρο. Αυτή, λοι-
πόν, είναι η αλήθεια που προκύπτει απ’ αυτήν τη συζήτηση. 

Όµως προκύπτει και κάτι άλλο. Προκύπτουν δύο διαφορετικοί
κόσµοι. Προκύπτει από τη µια µεριά εκείνος που ελέγχεται και
φοβάται κι επειδή φοβάται απειλεί. Και ποιος είναι αυτός; Είναι
αυτός που είχε το θράσος στην εξεταστική επιτροπή για τα εξο-
πλιστικά και τα TOR-M1, τους αριθµούς των λογαριασµών της
διακίνησης του χρήµατος να τους αναφέρει ως τηλεφωνικούς
αριθµούς. Ο κ. Βενιζέλος και ο κ. Λοβέρδος. 

Θυµάστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα πρωτοσέλιδα εκεί-
νης της εποχής; Πώς αδικείτο ο Άκης; Πιστεύω ότι ο τότε πρό-
εδρος της εξεταστικής επιτροπής –δεν είναι εδώ- θυµάται πολύ
καλά το τι απειλές ακούστηκαν σ’ εκείνη την εξεταστική επι-
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τροπή, γιατί κάποιοι τολµήσαµε να πούµε ότι αυτοί οι λογαρια-
σµοί πρέπει να ελεγχθούν κι έκλεισε η εξεταστική επιτροπή µε
την υπογραφή του κ. Βενιζέλου και του κ. Λοβέρδου, λέγοντας
ότι οι αριθµοί λογαριασµών ήταν τηλεφωνικοί αριθµοί και µετά
από δεκαπέντε χρόνια απεδείχθη ότι πρόκειται για λογαρια-
σµούς. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούστηκαν κι άλλα πράγµατα
εδώ. Ακούσαµε τον κ. Βενιζέλο, τον άνθρωπο που συµµετείχε
στην κυβέρνηση Σηµίτη, τον άνθρωπο που καθόταν στα ίδια
υπουργικά έδρανα µαζί µε τον Θεόδωρο Πάγκαλο, που είπε ότι
τη σηµαία πρέπει να την πάρει ο αέρας στα Ίµια, να τολµά να
µιλά για εθνικά θέµατα και για τα Ίµια, να τολµά να απειλεί αυτήν
εδώ την Κυβέρνηση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εγώ αυτό που θα ζητήσω ως
Βουλευτής, αλλά και ως Υπουργός Εθνικής Άµυνας είναι από τέ-
τοιου είδους συζητήσεις να αφήσουµε έξω τα εθνικά θέµατα. Τα
Ίµια είναι ελληνικά νησιά, τα οποία διαφυλάσσονται από τις Ελ-
ληνικές Ένοπλες Δυνάµεις και από την Ελληνική Ακτοφυλακή, το
Λιµενικό Σώµα. Κανείς δεν τα αµφισβητεί. Τα προστατεύουµε και
τα υπερασπιζόµαστε. Και το κάνουµε αυτό όλοι οι Έλληνες. Το
κάνουµε ανεξαρτήτως κόµµατος. Τα εθνικά θέµατα θα πρέπει να
µείνουν στο απυρόβλητο, όπως και οι Ένοπλες Δυνάµεις του
τόπου.

Όµως, ας πάµε στην υπόθεση της «NOVARTIS». Υπάρχει σκάν-
δαλο «NOVARTIS»; 

Κατά την αρχή της συζητήσεως ακούστηκαν φωνές ότι δεν
υπάρχει σκάνδαλο «NOVARTIS» και ότι πρόκειται για µια ολό-
κληρη σκευωρία, η οποία χτίστηκε από πολιτικούς αντιπάλους.

Διόρθωσε ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και
είπε: «Ναι, υπάρχει σκάνδαλο “NOVARTIS”». Φυσικά, υπάρχει
σκάνδαλο «NOVARTIS», διότι το σκάνδαλο αυτό δεν είναι ένα
σκάνδαλο που αφορά µόνο την Ελλάδα. Αφορά πολλές χώρες
στην Ευρωπαϊκή Ένωση και εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης. Όµως,
έχει επίκεντρο την Ελλάδα.

Υπάρχουν χρήµατα που πλήρωσε ο ελληνικός λαός και απώ-
λεσε ο ελληνικός λαός από αυτό το σκάνδαλο; Είναι δεδοµένο
ότι υπάρχουν. Δισεκατοµµύρια ήταν τα ευρώ τα οποία εδόθησαν
από τον ελληνικό προϋπολογισµό, το υστέρηµα του ελληνικού
λαού όλα αυτά τα χρόνια και κάποιοι πολιτικοί υπέγραψαν.

Υπάρχουν, λοιπόν, Υπουργοί που υπέγραψαν; Βεβαίως και
υπάρχουν. Οι χειριστές Υπουργοί, οι οποίοι και πρέπει να ελεγχ-
θούν για τα καταγγελλόµενα.

Υπάρχουν συναντήσεις συµβούλων, Πρωθυπουργών, Υπουρ-
γών, οι οποίες περιγράφονται µε ξεκάθαρο τρόπο; Με ώρες, µε
ηµερολόγια, µε αποδείξεις, µε βίντεο λένε άλλοι. Δεν θα πρέπει,
λοιπόν, να εξεταστεί από την αρµόδια επιτροπή ποιοι συναντή-
θηκαν µε ποιους, γιατί συναντήθηκαν και τι προέκυψε απ’ αυτές
τις συναντήσεις;

Υπάρχουν πολιτικές αποφάσεις Πρωθυπουργών, που έχουν να
κάνουν µε αντικατάσταση Υπουργών που δεν εδέχθησαν να εκτε-
λέσουν τις εντολές των φαρµακευτικών εταιρειών ή των ίδιων
των πρωθυπουργών; Και µέσα στη δικογραφία υπάρχουν, αλλά
και εδώ τα ακούσαµε. 

Εγώ συγκλονίστηκα σήµερα µε την κατάθεση Σαλµά. Ο κ. Σαλ-
µάς ουσιαστικά είπε ότι αντικαταστάθηκε από το Υπουργείο
Υγείας, διότι δεν έκανε τα χατίρια των συγκεκριµένων φαρµακο-
βιοµηχανιών, των πολυεθνικών. Κράτησε στο 50% κάτω τα φάρ-
µακα. Δεν δέχθηκε να βάλει τα νέα φάρµακα. Δεν υπέκυψε στους
εκβιασµούς και, βεβαίως, πολεµήθηκε. Ναι, πολεµήθηκε. Και τι
έγινε; Αντικατεστάθη. Από ποιον αντικατεστάθη; Από τον Πρω-
θυπουργό, ο οποίος κατηγορείται ότι ήταν σε συνεχή συνεν-
νόηση -αυτός και οι σύµβουλοί του- µε τις εταιρείες αυτές που
χρησιµοποιούσαν διάφορους τρόπους, όπως φέρεται να λένε οι
µάρτυρες, προκειµένου να επηρεάσουν τη δηµόσια ζωή του
τόπου.

Είναι γεγονότα για τα οποία δεν µπορεί να αµφιβάλλει κά-
ποιος. Υπάρχουν εταιρείες δηµοσιογράφων, δηµοσίων σχέσεων,
µεσολαβήτριες εταιρείες, οι οποίες πήραν λεφτά σε συγκεκριµέ-
νες περιόδους, που συνδέονται µε συγκεκριµένες αποφάσεις και
αποτελούνται από συγκεκριµένα πρόσωπα; Βεβαίως και υπάρ-
χουν.

Η υπόθεση του κ. Γριβέα δεν είναι καινούργια υπόθεση. Την
έχουµε συναντήσει σε πέντε σκάνδαλα. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Φυγόδικος.
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Φυγόδικος. 
Οι εταιρείες του κ. Γριβέα µαζί µε την κ. Βάτσικα -θα θυµίσω

σε παλιότερους συναδέλφους- είναι αυτές όπου ψάχναµε για την
υπόθεση των CDS. Είναι ο λόγος για τον οποίον αποµακρύνθηκα
από τη Νέα Δηµοκρατία από τον κ. Σαµαρά, οι εταιρείες της Ελ-
βετίας, που κατατέθηκαν στην εισαγγελέα διαφθοράς, αλλά η
υπόθεση δεν προχώρησε περαιτέρω και δεν ανοίξανε οι λογα-
ριασµοί, γιατί κάποιοι αποφάσισαν να οδηγήσουν τη Δικαιοσύνη
στη µη διερεύνηση της υπόθεσης.

Για να δω τώρα, θα ανοίξουν οι λογαριασµοί στις εταιρείες
αυτές; Υπάρχουν άλλοι δηµοσιογράφοι, οι οποίοι φέρονται να
είναι µεσολαβητές, προκειµένου να επηρεάσουν Υπουργούς;
Είναι ξεκάθαρη η δικογραφία. 

Αναφέρεται ο «ΒΗΜΑτοδότης», που φαίνεται ότι ήταν «Βη-
µατο-παίρνης», και ότι πέραν των σχολίων που έγραφε εναντίον
συγκεκριµένων πολιτικών αντιπάλων, µαζί µε άλλη φίλη του δη-
µοσιογράφο, την κ. Φυντανίδου, είχε στο όνοµα του συζύγου της
κ. Φυντανίδου εταιρεία στην Κύπρο, που πήρε 200 χιλιάδες
ευρώ, για να δοθούν ξεπλυµένα σε Υπουργό που φέρεται να άλ-
λαξε και να πήρε απόφαση για συγκεκριµένο φάρµακο. 

Δεν θα πρέπει να διερευνηθεί αυτή η υπόθεση; Ανύπαρκτα
είναι αυτά τα πρόσωπα; Μήπως τα ίδια πρόσωπα είναι τα πρό-
σωπα που συναντήσαµε στο ΚΕΕΛΠΝΟ; Η συγκεκριµένη κυρία,
η κ. Φυντανίδου, κατέθεσε αγωγή εναντίον µου, γιατί λέει ότι την
κατηγόρησα ότι τα παίρνει από το ΚΕΕΛΠΝΟ και απέσυρε εν συ-
νεχεία την αγωγή. 

Ο κ. Κουρτάκης και ο κ. Τζένος από τα «ΠΑΡΑΠΟΛΙΤΙΚΑ» κα-
τέθεσαν αγωγές εναντίον µου ύψους 1,5 εκατοµµυρίων και τις
χάσανε. Πρόσωπα, τα οποία εµφανίστηκαν στον Τύπο, αλλά και
στη δηµόσια ζωή ως εκτελεστικά πιστόλια.

Ψάχνουµε τα πόθεν έσχες των πολιτικών. Υπάρχει δηµοσιο-
γράφος, ο κ. Γεώργιος Παπαχρήστος, εναντίον του οποίου έχω
καταθέσει και έχω κερδίσει αγωγές, γι’ αυτά τα οποία κατά και-
ρούς έγραφε για εµένα. Του έχουν µπλοκάρει λογαριασµοί στην
Ελλάδα. Στο πόθεν έσχες φέρεται ότι έχει κάποια εκατοµµύρια
στην Ελβετία και πρέπει κάποιος να προσφύγει στην Ελβετία,
προκειµένου να αποζηµιωθεί για τις συκοφαντικές δυσφηµίσεις
που κάνει, εκτελώντας χρέη σαρανταπενταριού πιστολιού εναν-
τίον πολιτικών αντιπάλων. 

Πληρώσαµε φάρµακα, εµβόλια, αντιδραστήρια υπερδεκαπλά-
σια; Βεβαίως και πληρώσαµε! Από πού προκύπτει; Από τους ίδι-
ους τους Υπουργούς που φέρονται να ελέγχονται. 

Τι γράφει ο Σαλµάς, όταν καταθέτει πάλι στη Ράικου; Γιατί
τώρα είδα τις καταθέσεις του και βεβαίως στις ΗΠΑ, γιατί αυτό
είναι µία άλλη ιστορία, για την οποία θα µιλήσω αργότερα. Ότι
τα αντιδραστήρια αυτά και τα εµβόλια, ενώ τα πλήρωναν 14
ευρώ οι άλλες ευρωπαϊκές χώρες -για τον ιό του Νείλου µιλάω
και για το AIDS- εδώ έρχονται µε 40 ευρώ. Και όταν πάει ο
Υπουργός Σαλµάς και τους λέει «εγώ δεν τα πληρώνω αυτά τα
λεφτά», του απαντούν: «Σου χαρίζουµε τα 2 εκατοµµύρια που
συµφώνησε ο Λοβέρδος, ο πρώην Υπουργός, και σου δίνουµε
και δωρεάν τον χρόνο που ζήτησε ο συγκεκριµένος Υπουργός
τα αντιδραστήρια». Ποια εταιρεία τα κάνει τζάµπα και για ποιον
λόγο; Μιλάω για τον λιµώδη πυρετό της Αιγύπτου. Υπάρχουν εµ-
βόλια υπερδεκαπλάσια των αναγκών και ποιος τα παρήγγειλε; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του Υπουργού Εθνικής Άµυνας και Προέδρου των Ανεξαρ-
τήτων Ελλήνων κ. Πάνου Καµµένου)

Θα ήθελα την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε. 
Και για να πάµε λίγο παρακάτω, επειδή άκουσα πολλά σχετικά

µε τη θεωρία της συνωµοσίας ότι ο ΣΥΡΙΖΑ και οι Ανεξάρτητοι
Έλληνες τα χτίσανε, ρωτώ: Ποια είναι τα εµπλεκόµενα πρόσωπα;
Τo FBI επηρεάζεται από την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ; Ποιοι κατέθεσαν
στο FBI; Πώς πήγαν οι µάρτυρες εκεί; Πότε µάθαµε τη «ΝOVAR-
TIS»;

Άκουσα σήµερα: «Πώς ξέρατε, κύριε Υπουργέ, για τη “ΝOVAR-
TIS”»; Μα, τη «ΝOVARTIS» εγώ την πρωτοάκουσα το καλοκαίρι
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του 2015 και του 2016 στις εκποµπές του Νικολόπουλου, όπου ο
υποψήφιος Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Σαράκης, ο
δικηγόρος που χειρίστηκε τους µάρτυρες και πήγε στην Αµερική,
είπε ότι φεύγει να πάει στην Αµερική να καταθέσει µε µάρτυρες
και µάλιστα µίλησε και για βίντεο. 

Γιατί ο κ. Μητσοτάκης δεν κάλεσε τον κ. Σαράκη, που είναι
υποψήφιος Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας να του πει ακρι-
βώς;

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Τον διαγράψατε; Εγώ ξέρω ότι ψήφισε και στις προηγούµενες

εκλογές. Έτσι µας λένε. 
Ο κ. Σαράκης, λοιπόν, γιατί δεν σας ενηµέρωσε για το τι πάει

να κάνει στην Αµερική, ποιοι είναι οι µάρτυρες; Γιατί ο κύριος
Υπουργός, ο κ. Σαλµάς, δίνει τις τρεις εκθέσεις των επιθεωρητών
τις οποίες προκάλεσε και επιστρέφουν µε σφραγίδα του FBI
πίσω στην κ. Τουλουπάκη και είναι πάνω στη δικογραφία; Γιατί
βεβαίως και ξέρατε. Και στην εκποµπή του Νικολόπουλου και
στην εκποµπή του «ΚΟΝΤΡΑ». 

Όµως και την 1η Νοεµβρίου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η
Επιτροπή Υγείας που τώρα λειτουργεί έφυγε από εδώ µ’ ένα βα-
νάκι, µ’ ένα πουλµανάκι και είδα ότι ήταν µέσα ο κ. Γεωργαντάς,
ο κ. Μηταράκης και ο κ. Νικολόπουλος. Και πήγαν στην κ. Του-
λουπάκη που τους ενηµέρωσε όσον αφορά στη «NOVARTIS» ότι
θα φύγει και θα πάει στην Αµερική για να πάρει τη δικογραφία.
Είναι ψέµατα; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι, βέβαια! 
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Αλήθεια είναι, λοιπόν! Άρα,
γνωρίζατε ότι θα πάει η κ. Τουλουπάκη στην Αµερική για να πάρει
τις πληροφορίες από το FBI για εκείνους οι οποίοι ελέγχονται για
τη «NOVARTIS». 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Δεν το ήξερε, λοιπόν, ο κ. Πολάκης και το έκανε tweet από

πριν. Το ξέρατε επισήµως εσείς ως επιτροπή της Βουλής. Και βε-
βαίως, αφού δεν ενηµερωθήκατε από τον κ. Σαράκη, ενηµερω-
θήκατε από τους Βουλευτές σας. Και αν δεν ενηµερωθήκατε από
τους Βουλευτές σας, θα έπρεπε να έχετε ενηµερωθεί από την
επιτροπή της Βουλής που συνεδρίαζε. 

Με τρία θέµατα ασχολείται η Επιτροπή Υγείας. Ασχολείται µε
το ΚΕΕΛΠΝΟ, ασχολείται µε τη «NOVARTIS» και ασχολείται και
µε το «ΕΡΡΙΚΟΣ ΝΤΥΝΑΝ». Άρα, λοιπόν, δεν µπορεί κάποιος να
πει ότι δεν ήξερε, απλώς στριµωχτήκαν τα πράγµατα τώρα, γιατί
έρχονται καταθέσεις οι οποίες συνοδεύουν αποδεικτικό υλικό. 

Και κάνω το επόµενο ερώτηµα: Οι µάρτυρες που κατέθεσαν
στις Ηνωµένες Πολιτείες µε συµβουλή ποιου κατέθεσαν; Να σας
απαντήσω εγώ: Με συµβουλή του κ. Σαράκη ως δικηγόρου και
µε παρότρυνση του Υπουργού Υγείας να πάνε να καταθέσουν
την αλήθεια. Πρώην Υπουργός Υγείας λέει ότι είχε βγάλει και ει-
σιτήριο να πάει και τελευταία στιγµή το ακύρωσε. Και αναφέρο-
µαι στον κ. Σαλµά. 

Και εµείς γι’ αυτόν τον λόγο -σήµερα πριν από λίγο µίλησα µε
την Κοινοβουλευτική Οµάδα των Ανεξαρτήτων Ελλήνων- προτεί-
νουµε στον κ. Σαλµά να πάει να καταθέσει και εδώ και στην Αµε-
ρική. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των ΑΝΕΛ)
Και δεν θα τον εµποδίσουµε µε την ιδιότητα του εξεταζοµέ-

νου. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το 2016 ο κ. Νικολόπουλος

έκανε ερώτηση στη Βουλή, στην οποία αναφέρθηκε στη «NO-
VARTIS» και σε συγκεκριµένα στοιχεία. Απάντησε ο Υπουργός
Υγείας µε συγκεκριµένα στοιχεία. Η ερώτηση είναι δηµόσια, σε
δηµόσια διαδικασία της Βουλής. Υπάρχουν χρήµατα «ορφανά»;
Υπάρχει διαδροµή χρήµατος; Βεβαίως και υπάρχει διαδροµή
χρήµατος. 

Τα ίδια πρόσωπα που αναφέρουν οι διαφηµιστικές εταιρείες,
που είναι στη λίστα Λαγκάρντ, είναι στα Paradise Islands, είναι
σε άλλες δικογραφίες των CDS, τα ίδια πρόσωπα είναι οι διαµε-
σολαβητές-σύµβουλοι που σήµερα εξετάζονται. 

Για παράδειγµα, ο περίφηµος κ. Παπασταύρου. Δεν υπάρχει
λίστα που να µην είναι µέσα. Είναι µέσα στη λίστα Λαγκάρντ,
είναι µέσα στη λίστα των Paradise Islands, είναι µέσα στη «NO-

VARTIS». Και όταν τον κ. Παπασταύρου τον έπιασαν µε 5,4 εκα-
τοµµύρια ευρώ «ορφανά», η απάντησή του ήταν ότι δεν ήταν δικά
του. Και τι έκανε; Πήγε και κατέβαλε 4 εκατοµµύρια ευρώ στο
ΚΕΦΟΜΕΠ, προκειµένου να πάρει το ακαταδίωκτο. Δηλαδή, τα
5,4 εκατοµµύρια ευρώ δεν ήταν δικά του, αλλά τα φύλαγε για
κάποιον άλλο, δίνει και άλλα 4 εκατοµµύρια ευρώ «καπέλο», για
να έχει το ακαταδίωκτο, αναφέρεται στη «NOVARTIS» και µας
λέτε ότι δεν υπάρχει διαδροµή χρήµατος. 

Δεν πρέπει να εξεταστεί ποιανού είναι τα χρήµατα του Παπα-
σταύρου; Μήπως είναι των Υπουργών ή των Πρωθυπουργών
εκείνων που περιγράφονται στη «NOVARTIS»; Και γιατί θέλετε
να το κουκουλώσουµε; Δεν είναι συµφέρον κανενός να το κου-
κουλώσουµε, διότι όποιος το κουκουλώσει θα φέρει την ευθύνη
για την απαξίωση του συνόλου του πολιτικού κόσµου. 

Τα παίρνουν οι γιατροί; Βεβαίως και τα παίρνουν οι γιατροί.
Και οι γιατροί που τα παίρνουν θα εξεταστούν. Το θέµα είναι,
όµως, ποιοι Υπουργοί υπογράφουν. 

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΓΙΑΚΟΥΜΑΤΟΣ: Όχι όλοι, Πάνο, µερικοί γιατροί. 
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας – Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Μερικοί γιατροί. Το δέχοµαι,
Μάκη. Και βεβαίως αυτοί οι γιατροί θα πρέπει να απολογηθούν
για τους υπόλοιπους γιατρούς, που δεν τα παίρνουν.

Αυτό που είναι σηµαντικό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι
να δούµε τι έγινε στο παρελθόν, πώς συγκροτήθηκαν οι περίφη-
µες εξεταστικές επιτροπές, µε ποιες κατηγορίες. Το Βατοπέδι
που ανέφερε ο Πρωθυπουργός, είχε δύο νεκρούς, τον Γιάννη
τον Αγγέλου και τον Βαγγέλη τον Μπασιάκο. Πάλι µε κουκουλο-
φόρο –λένε αυτοί- µάρτυρα, ο οποίος δεν είχε κουκούλα, επώ-
νυµα κατέθεσε. Το αποτέλεσµα της δικαιοσύνης ποιο ήταν; Αφού
πέθανε ο Αγγέλου, αφού έφυγε ο Μπασιάκος, αθώοι οι κατηγο-
ρούµενοι. Ποιοι το έστησαν; Αυτοί που κατηγορούν για σκευωρία
τη σηµερινή Κυβέρνηση: το ΠΑΣΟΚ, οι ίδιοι άνθρωποι που µας
έλεγαν ότι είναι τηλεφωνικοί αριθµοί οι λογαριασµοί του Παπαν-
τωνίου και του Τσοχατζόπουλου, οι ίδιοι άνθρωποι που ευθύνον-
ται για τις αλλαγές που έγιναν στους νόµους για την υγεία.

Άκουσα τον κ. Λοβέρδο να απειλεί. Ξέρετε ποιος µε απείλησε
πρώτος; Ο Τσουκάτος. Κατέθεσε αγωγή εναντίον µου για 1 εκα-
τοµµύριο ευρώ, γιατί, λέει, τον προσέβαλα όταν είπα ότι πήρε το
1 εκατοµµύριο µάρκα για να το δώσει στο ΠΑΣΟΚ. Σήµερα έρ-
χεται ο ταµίας του ΠΑΣΟΚ και αποδεικνύεται ότι δεν έχουν το 1
εκατοµµύριο ευρώ, αλλά 15 εκατοµµύρια µαύρα που τα βρήκαν
σε µετρητά και χάθηκαν. Το ΠΑΣΟΚ, όµως, άλλαξε ΑΦΜ και πα-
ραµένει σήµερα και µας κάνει και έλεγχο και κουνάει και το δά-
χτυλο και µας λέει και για τα Ίµια! 

Και δυστυχώς η Νέα Δηµοκρατία, αντί να βγει και να τους
σταυρώσει γι’ αυτά που έχει υποφέρει η Νέα Δηµοκρατία από το
ΠΑΣΟΚ, µε τις νέες «µεταγραφές» του Σαµαρά γίνεται συνήγο-
ρος υπεράσπισης του ΠΑΣΟΚ. Στον ίδιο κουβά! Και επιµένουν
εδώ µέσα. Λυπάµαι που αφού ήρθε και έκανε το σόου ο κ. Σαµα-
ράς και απείλησε όλη τη Βουλή, απείλησε την Κυβέρνηση, απεί-
λησε και τον κ. Μητσοτάκη ότι θα τον ξαναρίξει για το θέµα του
ονόµατος της Μακεδονίας, όπως έριξε τον Κωνσταντίνο Μητσο-
τάκη. Ήρθε εδώ να κάνει µάθηµα πολιτικής ο κ. Σαµαράς λέγον-
τάς του ουσιαστικά ότι «αν δεν µε στηρίξεις κι αν δεν σηκωθείτε
όλοι να χειροκροτάτε, εγώ θα σε ανατρέψω, όπως ανέτρεψα τον
πατέρα σου». Πολύ πιο ήπιος ο κ. Μητσοτάκης σηκώθηκε να µι-
λήσει. Άλλα αντ’ άλλα είπε και εκείνος! Είπε ότι η χώρα κατα-
στρέφεται και πριν από λίγο, την ώρα που µιλούσε –την έχει τη
γκαντεµιά η οικογένεια- ο οίκος «MOODY’S» ανέβασε την Ελ-
λάδα για την πιστοληπτική της ικανότητα κατά δύο µονάδες.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι ίδιες απειλές, ο ίδιος τραµ-

πουκισµός των παρακρατικών που µετέφερε µαζί του ο Σαµαράς
στη Νέα Δηµοκρατία συνεχίζονται για πολλά χρόνια. Εκλήθην κα-
τηγορούµενος στην εξεταστική επιτροπή γιατί µίλησα, λέει, µε
έναν κατάδικο που ήθελε να µου καταγγείλει έναν εφοπλιστή,
τον κ. Μαρινάκη, για διακίνηση λογαριασµών. Απολογούµην ένα
ολόκληρο απόγευµα. Και ρωτάω: Τελικά οι λογαριασµοί που κα-
τέθεσε αυτός ο βαρυποινίτης οδήγησαν πουθενά ή σε αδιέξοδο;
Συνεχίζεται η έρευνα; Άξιζε τον κόπο να µετατρέψει τη Νέα Δη-
µοκρατία ο κ. Μητσοτάκης σε πολιτικό βραχίονα του Μαρινάκη
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για να τον προστατεύσει από τις συκοφαντίες µας ή µήπως αυτοί
οι λογαριασµοί οδηγήσουν ουσιαστικά στην απόδειξη ότι το ναρ-
κοπλοίο έκρυβε από πίσω του εκδοτικά συγκροτήµατα και πολι-
τικούς µηχανισµούς;

Μηνύσεις και αγωγές µπορείτε να κάνετε όσες θέλετε. Δεν
έχουµε να φοβηθούµε ούτε εξεταστικές, ούτε αστικά, ούτε ποι-
νικά δικαστήρια όσοι δεν έχουµε βάλει το δάχτυλο στο µέλι. 

Και µη νοµίζετε ότι εκφοβίζετε κανέναν. Και τους Τσουκάτους
τους γνωρίσαµε και τους Τσοχατζόπουλους και τους Σαµαράδες
και τους Γεωργιάδηδες. Βεβαίως έχει ένα κόστος. 

Άκουσα τον κ. Μητσοτάκη να λέει «Επιτίθενται στην οικογένειά
µου». Στη δική µου τι κάνετε; Εµένα σκοτώσατε τον πατέρα µου,
γιατί αποφασίσατε ότι θα βγάλετε ότι έχει offshore εταιρεία, µε
ένα σκάφος αναψυχής που έλεγξε το ΣΔΟΕ και απεδείχθη από-
λυτα καθαρός. Δεν του καταλόγισαν ούτε ένα ευρώ. Πέθανε από
καρκίνο, γιατί γουστάρατε να γράφετε στα πρωτοσέλιδα της
εφηµερίδας «Τα Νέα» ότι «ο Καµµένος έχει offshore».

Με ελέγξατε από το 2009 µέχρι το 2014. Αποτέλεσµα του ελέγ-
χου από το ΣΔΟΕ; Μηδέν. Έβγαινε ο Κουρτάκης και έλεγε ότι τα
παιδιά µου είναι τροµοκράτες και αναρχικοί και φίλοι της Πόλας
Ρούπα. Δύο χρόνια φυλακή. Αύριο είναι το άλλο δικαστήριο. Θα
έρθει κανείς από εσάς µάρτυρας υπερασπίσεως; Εµείς δεν
έχουµε οικογένειες; Εµείς δεν έχουµε παιδιά; 

Δεν καταλαβαίνετε ότι όσο συνεχίζετε αυτό τον τραµπουκισµό,
που πούλησε από εδώ ο Σαµαράς, αυτός ο τραµπουκισµός οδη-
γεί την πολιτική ζωή του τόπου αλλού; Θα οδηγήσει αύριο σε
εσάς και δεν θα φταίει ούτε ο Τσίπρας ούτε η Κυβέρνηση, γιατί
εµείς τέτοιες µεθόδους δεν χρησιµοποιούµε. 

Η πολιτική ζωή του τόπου έτσι χωρίζεται, σε κείνους που οδη-
γούνται από συγκεκριµένα συµφέροντα και γίνονται πολιτικοί
βραχίονες εγκληµατικών οργανώσεων, εκδοτών, φαρµακευτικών
εταιρειών, πολυεθνικών και νταβατζήδων και σε κάποιους άλλους
από τους οποίους µπορεί να µας χωρίζουν ιδεολογικές διαφο-
ρές, αλλά τουλάχιστον µπορούµε να κοιτάµε ο ένας τον άλλο στα
µάτια. 

Βεβαίως και διαφωνώ µε την Κυβέρνηση για τους χειρισµούς
όσον αφορά το θέµα του ονόµατος της Μακεδονίας. Το έχω πει
δηµόσια. Και µάλιστα, θα κάνω τα πάντα, κύριε Λεβέντη, για να
το σταµατήσω. Βεβαίως, όχι απλώς δεν θα ψηφίσω για να µην
παραδοθεί το όνοµα «Μακεδονία».

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Οι συνεταίροι σας όµως;

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Σας απαντώ λοιπόν. Και τα
λέω δηµόσια. Δεν θα έρθει, κύριε Λεβέντη. Για να κάνουν τις συν-
ταγµατικές αλλαγές αυτοί θέλουν δέκα χρόνια. Η Νέα Δηµοκρα-
τία να δω τι θα κάνει, διότι ο κ. Μητσοτάκης –ο πολίτικος σήµερα-
έλεγε ότι αν κάνουµε τις αλλαγές στον αλυτρωτισµό, θα ψηφίσει.
Είναι ο Κυριάκος εξωτερικού και ο Κυριάκος εσωτερικού. Ο Καµ-
µένος είναι και εξωτερικού και εσωτερικού ο ίδιος και κρατάει τις
ίδιες θέσεις. Η σχέση µου µε την Κυβέρνηση και µε τον Αλέξη
τον Τσίπρα είναι µια σχέση εντιµότητος. 

Και εκείνοι διαφωνούν µαζί µου σε πολλά, αλλά έχουµε την
υποχρέωση και την εντολή από τον ελληνικό λαό –αυτή τη λαϊκή
εντολή έδωσε το 2012 και το 2015- να βρεθούµε σε αυτό το Κοι-
νοβούλιο άνθρωποι που διαφωνούµε για να πάψουν οι νταβατζή-
δες να ελέγχουν τον πολιτικό κόσµο, να πληρώνουν µε βαλίτσες
και µέσω εταιρειών δηµοσίων σχέσεων την πολιτική ζωή του
τόπου. Και όταν έρθει η ώρα, να τους αναγκάζουν να τα βρουν
µε πολιτικές δυνάµεις, όχι προκειµένου να υπηρετήσουν την
εθνική ενότητα, αλλά την εθνική συγκάλυψη, όπως οδήγησε ο
Σαµαράς µε τον Βενιζέλο τη Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ. 

Εµείς, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, καταθέτουµε κατ’ αρχάς –και
το αφήνω για τον κ. Σαµαρά- άρθρο του κ. Παναγιώτη Μπαλτά-
κου, Γενικού Γραµµατέα της Κυβέρνησης Σαµαρά - Βενιζέλου,
που µιλάει για τη µη παραγραφή της δωροδοκίας και την εκτί-
µηση Σαµαρά - Γεωργιάδη.

Το καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας και Πρόεδρων

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Πάνος Καµµένος καταθέτει για τα
Πρακτικά το προαναφερθέν άρθρο, το οποίο βρίσκεται στο αρ-

χείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας
και Πρακτικών της Βουλής)

Δηλώνω ότι θα ψηφίσουµε υπέρ της σύστασης επιτροπής. Θα
υπηρετήσουµε την επιτροπή. Παράλληλα δηλώνω ότι όσον
αφορά τον Μάριο Σαλµά, µετά από την οµιλία του και την από-
δειξη ότι συνεισέφερε ο ίδιος την υπόθεση αυτή στην ελληνική
δικαιοσύνη και στις Ηνωµένες Πολιτείες, οι Βουλευτές θα ψηφί-
σουν κατά συνείδηση. Προσωπικά εγώ δεν θα ζητήσω την παρα-
ποµπή του για να διευκολύνω το έργο του ως µάρτυρα, ώστε να
καταθέσει για αυτή τη βρώµικη υπόθεση. Είµαι βέβαιος ότι πολύ
σύντοµα θα υπάρχουν αποτελέσµατα.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ.

Κουτσούκος. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είχα

την εξαιρετική τιµή να ακούσω τον κύριο Πρωθυπουργό και
οφείλω να του απαντήσω στα ερωτήµατα που έθεσε. Έχω την
ιδιαίτερη τιµή να µε παρακολουθεί κιόλας. Δεν ξέρω πόσο θα αν-
τέξει!

Ο κ. Τσίπρας, λοιπόν, κατά σύστηµα απουσιάζει από τη Βουλή,
όταν οµιλεί η κ. Γεννηµατά.

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ, κύριοι

συνάδελφοι!
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Θα ακούσετε και άλλα. Να έχετε

υποµονή!
Αν είχε, λοιπόν, ακούσει την κ. Γεννηµατά ο κ. Τσίπρας, το

ερώτηµα που έθεσε αν υπάρχει σκάνδαλο ή σκευωρία θα του
είχε απαντηθεί, διότι η κ. Γεννηµατά είπε ότι υπάρχει και σκάν-
δαλο και σκευωρία. Εµείς, ως ΠΑΣΟΚ, µε µεγάλες θεσµικές αλ-
λαγές και παρεµβάσεις πολεµήσαµε τις αιτίες του σκανδάλου.
Εσείς σήµερα κατασκευάζετε ενόχους και συνωµοτείτε. Αυτή
είναι η διαφορά µας.

Όµως, εκείνο που δεν κατανοώ για τον κ. Τσίπρα είναι ότι είναι
πολύ νέος για να έχει απώλεια µνήµης. Αυτό συνήθως έρχεται
στις µεγαλύτερες ηλικίες. Διότι ο κ. Τσίπρας στην τοποθέτησή
του παρέλειψε να αναφερθεί σε πολλά πράγµατα. Παρέλειψε να
αναφερθεί ιδίως στην περίοδο που ξεχείλωσε η φαρµακευτική
δαπάνη, που πολλαπλασιάστηκε δηλαδή την περίοδο της διακυ-
βέρνησης Καραµανλή 2004-2009. Δεν µας είπε ο κ. Τσίπρας πού
ήταν τότε, όταν εµείς από αυτή εδώ την Αίθουσα καταθέταµε δε-
κάδες ερωτήσεων κάθε χρόνο για την εξέλιξη της φαρµακευτι-
κής δαπάνης και όταν µας απαντούσαν, διαπιστώναµε ότι ναι,
πάει προς τα πάνω. Δεν ξέρω πού ήταν ο κ. Τσίπρας, όταν η Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας έφερε εδώ την κατάργηση της
λίστας.

Θυµάστε οι παλιότεροι εκείνη τη διαφήµιση της Νέας Δηµο-
κρατίας στις εκλογές του 2004 όπου µια νοικοκυρούλα πήγαινε
στη λαϊκή και ψώνιζε πορτοκάλια και έλεγε ότι «τώρα που θα κα-
ταργήσουµε τη λίστα, θα παίρνω και τα φάρµακα της αρεσκείας
µου»; Ε, λοιπόν, κατάργησαν τη λίστα, τους προειδοποιήσαµε
και η δαπάνη πήγε από τα 2,1 δισεκατοµµύρια στα 6,5 δισεκα-
τοµµύρια.

Προσπαθεί τώρα ο κ. Τσίπρας µε τον συνέταιρό του, τον κ.
Καµµένο, ο οποίος ήταν Υπουργός της Κυβέρνησης Καραµανλή
που εκτόξευσε τη δαπάνη, να συκοφαντήσει και πρόσωπα και
πολιτικές και παρατάξεις, να ταυτίσει δηλαδή εµάς, που από το
2010 δώσαµε τη µάχη να πολεµήσουµε το σκάνδαλο µε την κα-
θιέρωση της κατώτερης τιµής, µε την ηλεκτρονική συνταγογρά-
φηση, µε τον ΕΟΠΥΥ, µε τα γενόσηµα, που τα πολεµούσατε -πού
είναι τώρα ο κ. Κουρουµπλής; Να σας θυµίσω τι έλεγε εδώ; Ότι
αυτά είναι για τους τριτοκοσµικούς- µε τη Νέα Δηµοκρατία για
να εξυπηρετήσει έναν πολιτικό σχεδιασµό.

Διότι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε µπει σε έναν εκλο-
γικό σχεδιασµό της Κυβέρνησης -και το έχουµε καταλάβει όλοι
αυτό- και αυτός έχει ένα αφήγηµα που καταρρέει, την καθαρή
έξοδο, έχει τον εθνικό ηγέτη κ. Τσίπρα, που θα λύσει το σκο-
πιανό, αλλά τον προσβάλλει µπροστά του ο Υπουργός του ο κ.
Καµµένος που πριν λίγο από αυτό εδώ το Βήµα τού είπε ότι δεν
θα φέρει τίποτα. Ο κ. Τσίπρας και ο κ. Κοτζιάς λένε «εδώ θα το
φέρουµε» και ο Υπουργός του τον προκαλεί.
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Φυσικά, αυτή η υπόθεση µας γυρίζει πίσω, γιατί µας γυρίζει
στον διχασµό του 1992, στο σκοπιανό, µας γυρίζει στη σκανδα-
λολογία του 1989. Το είπε ο ίδιος, αναφερόµενος στον Ανδρέα
Παπανδρέου και τον Κοσκωτά.

Μας γυρίζει πίσω και στην οικονοµία, διότι ο κ. Τσίπρας πανη-
γύρισε για την αναβάθµιση της «MOODY’ S», δηλαδή ότι γυρί-
σαµε στο 2014 –δηλαδή, επανακτήσαµε µετά από κόπους,
θυσίες και απώλειες 100 δισεκατοµµύρια ευρώ- εκεί που ήµα-
σταν τότε. 

Αυτά, λοιπόν, είπε ο κύριος Τσίπρας και αυτά είναι που ξέχασε
να πει. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Σε ό,τι αφορά δε τον κ. Καµµένο που µόλις κατέβηκε από το
Βήµα, τον καθ’ έξη συκοφάντη, απαξιώ να τοποθετηθώ διότι είναι
ο µόνιµος συνωµοσιολόγος και υβριστής των πάντων. Αυτός απ’
αυτό το Βήµα φώναζε «Στα τέσσερα». 

Όµως, θέλω να του θυµίσω αναφορικά µε το ότι καταγγέλλει
τον κ. Βενιζέλο για τα υποβρύχια, ότι εκεί που έφτυνε γλύφει,
γιατί πηγαίνουν τώρα στον κ. Βενιζέλο για να υποστηρίξει τη
χώρα έναντι της αγωγής του Σάφα και αύριο φέρνει καινούργια
τροπολογία για να δώσουµε κι άλλα λεφτά. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Και είπαµε στον κ. Καµµένο, στον κ. Τσίπρα και σε όλους τους
άλλους ότι τα δάνειά µας τα εξυπηρετούµε µε το ίδιο ΑΦΜ. Αν
έχουν το θάρρος, ας πάνε και αυτοί στον εισαγγελέα τα οικονο-
µικά τους, όπως τα πήγαµε εµείς. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτόν τον πίνακα τον κατέθεσε
η κ. Γεννηµατά. Θα τον καταθέσω ξανά, για να δούµε τις διαφο-
ρές των πολιτικών που ήταν ή δαπάνη την περίοδο 2004-2009 και
πού κατέβηκε µε τις δικές µας παρεµβάσεις. 

Και βέβαια, όταν «προσγειώθηκε» η Νέα Δηµοκρατία, συνέχισε
αυτή τη πολιτική την οποία πολέµησε ο κ. Τσίπρας και σύσσωµη
η Κοινοβουλευτική του Οµάδα. Θυµάµαι τον κ. Κουρουµπλή να
χτυπιέται σ’ αυτά εδώ τα έδρανα το 2013, όπως είπε ο κ. Γεωρ-
γιάδης νωρίτερα.

Και δεν µου λέτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αφού φτιάξατε
αυτό το κατασκεύασµα, τον κ. Κουρουµπλή που είπε νωρίτερα
ότι δεν τιµολογούσε ο ίδιος αλλά η επιτροπή, γιατί τον αφήνετε
απ’ έξω και δεν του δίνετε τη δυνατότητα να παραδοθεί πάλλευ-
κος; Δηλαδή ο κ. Γεωργιάδης είναι ένοχος για τις τιµολογήσεις,
ενώ ο κ. Κουρουµπλής δεν είναι ένοχος; Αυτά είναι δύο µέτρα
και δύο σταθµά. 

Θα τελειώσω, λοιπόν, µ’ εκείνο που ξεκίνησα το πρωί. Είπα ότι
ως Δηµοκρατική Συµπαράταξη θα υπερβούµε τα διαδικαστικά
τερτίπια και τις παγίδες για να λάµψει η αλήθεια, για να γίνει εξε-
ταστική για όλους και για όλα. Αντιπαρέβαλα, µάλιστα, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, το ερώτηµα –παραµένει, κύριε Πρόεδρε,
το είπα το πρωί στον κ. Βούτση- «Ηµερήσια διάταξη και εισήγηση
του …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τώρα φτάσαµε στο
άλλο πρωί, κύριε Κουτσούκο.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Όσο χρειαστεί. 
Μιλώ για την πρόταση των Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ, την οποία

επανέλαβε το πρωί ο εισηγητής. Και έχουµε ρωτήσει αν θα γίνει
κανονική εξεταστική, δηλαδή αν θα κληθούν εδώ οι κουκουλο-
φόροι και οι άλλοι µάρτυρες, αν θα έρθει η κ. Ράικου, αν θα γίνει
αντιπαράσταση µε τους εγκαλούµενους, αν θα διερευνηθεί σε
βάθος η υπόθεση, διότι ο κ. Τσίπρας είπε «Δεν θα καλύψουµε κα-
νέναν». 

Αυτή η πρόταση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο διατακτικό
της λέει ότι έχουν παραγραφεί. Θα πάτε να κρυφτείτε πίσω από
την παραγραφή, για να µείνει η λάσπη.

Ε, αυτή τη διαδικασία εµείς δεν θα τη νοµιµοποιήσουµε και θα
σας πάµε µέχρι τέρµα, ζητώντας ουσιαστική εξέταση της υπό-
θεσης, για να λάµψει η αλήθεια για όλους τους εγκαλούµενους.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Όσον αφορά, όµως,
αυτή τη µόδα του «όσο χρειαστεί», εγώ θα έλεγα να διασώσουµε
την αστική δηµοκρατία και τις διαδικασίες.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Αυτή είναι η αστική δη-
µοκρατία; Δεν ντρέπεστε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ, καθίστε
κάτω. Πού ακούστηκε το «Όσο χρειαστεί»; Πού το βρήκατε γραµ-
µένο αυτό το «Όσο χρειαστεί»; 

Ορίστε, κύριε Σαρίδη, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρωθυπουργέ, κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, σκάνδαλο «NOVARTIS» υπάρχει. Τα στοιχεία της δικο-
γραφίας είναι αµείλικτα. Αναφέροµαι στις επτά χιλιάδες σελίδες
και όχι στις ενενήντα που ήρθαν στη Βουλή και που αφορούν πο-
λιτικά πρόσωπα. Οι αποδείξεις τέλεσης κακουργηµάτων είναι
πολλές και αδιαµφισβήτητες. Οι µαρτυρικές καταθέσεις συνι-
στούν έναν κόλαφο.  

Χιλιάδες είναι οι γιατροί που συµµετείχαν ενεργά στην κατα-
σπατάληση του δηµοσίου χρήµατος. Δεκάδες χιλιάδες είναι οι
ασθενείς που καλά κάνουν και αναρωτιόνται αν πήραν φάρµακα
χωρίς να χρειάζεται. Εκατοντάδες χιλιάδες είναι οι πολίτες που
θα πληρώσουν από την τσέπη τους τα σπασµένα. Τα πληρώνουν
τώρα. Τα πληρώνουν σήµερα. Τα πληρώνουν µέσα από τα µνη-
µόνια. 

Αυτά και µόνο εµένα προσωπικά µου αρκούν για να δηλώσω
ευθέως πως υπάρχουν πολιτικά ένοχοι, πως υπάρχουν πολιτικές
ευθύνες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µεγάλες, και αφορούν
και κάποια πολιτικά πρόσωπα. Υπάρχουν πολιτικές ευθύνες, γιατί
οι πολιτικές που ακολουθήσατε, οδήγησαν τη χώρα στα µνηµό-
νια. Με τέτοιες πολιτικές µπήκαµε µέσα στα µνηµόνια. Εξαιτίας
τέτοιων πολιτικών το δηµόσιο χρέος της χώρας χαρακτηρίστηκε
µη βιώσιµο. 

Λυπάµαι ειλικρινά, αλλά ο λόγος για εµένα που φέρετε την πο-
λιτική ευθύνη είναι απλός. Αυτά έγιναν επί των ηµερών σας. Αυτά
έγιναν κάτω από τη µύτη σας. Αλλά! Υπάρχει ένα µεγάλο αλλά.
Το «αλλά» συνιστάται στο ότι εσείς οι ίδιοι, οι έχοντες την πολι-
τική ευθύνη, φροντίσατε να φυτέψετε στο ελληνικό Σύνταγµα
αυτό το «αλλά». Φροντίσατε εγκαίρως µε την ψήφιση ενός κατά-
πτυστου νόµου να µη µπορούµε σήµερα να µιλήσουµε επί της
ουσίας για το πραγµατικό πρόβληµα. 

Σήµερα, χωρίς να απασχολεί καθόλου το τι σκέφτονται οι πο-
λίτες, επιχειρούν κάποιοι να αµυνθούν, όχι αποδεικνύοντας πως
έκαναν καλά τη δουλειά τους ή πως υπηρέτησαν µε ευσυνειδη-
σία τους Έλληνες πολίτες, αλλά πως το κατηγορητήριο που τους
αφορά δεν είναι δεµένο, πώς δεν τηρήθηκαν οι τυπικές και γρα-
φειοκρατικές διαδικασίες, πως τα ποσά που τους καταλογίζουν
τους προσβάλλουν γιατί είναι µικρά, πως οι µάρτυρες είναι πλη-
ρωµένοι «κουκουλοφόροι», πως Κυβέρνηση, δικαστές, Αµερικά-
νοι, εισαγγελείς είναι σκευωροί.

Σήµερα καταλαβαίνουµε επιτέλους σε τι χρησιµεύει αυτό το
περιβόητο τέρας της γραφειοκρατίας. Σήµερα καταλαβαίνουν οι
πολίτες γιατί οι νόµοι έχουν καταντήσει κουρελόχαρτα. Σήµερα
αποκτά επιτέλους νόηµα και εξήγηση η απροθυµία όλων όσων
τις τελευταίες δεκαετίες είχαν την ευκαιρία να αλλάξουν κάτι και
δεν το έκαναν. 

Η συνείδησή µου δεν µου επιτρέπει να δεχθώ χωρίς στοιχεία
ότι οι δήθεν εµπλεκόµενοι στη δικογραφία δωροδοκήθηκαν και
ζηµίωσαν τη χώρα. Η δικογραφία εµπλέκει πολιτικά πρόσωπα µε
εκτιµήσεις και υποθέσεις. Δεν είναι επαρκή τα στοιχεία που
έχουµε στη διάθεσή µας. Η διαχείριση από τη δικαιοσύνη δεν
µας αφήνει και πολλά περιθώρια µέχρι αυτή τη στιγµή που µι-
λάµε. Αυτή είναι η αλήθεια σήµερα. Όπως αλήθεια είναι, και εκεί
γεννιούνται τα ερωτηµατικά, ότι αυτό που ήταν γνωστό σε όλους
τους Έλληνες, ήταν άγνωστο για αυτούς που είχαν την ευθύνη.
Δεν έχει σηµασία µόνο το τι έκανε κάποιος κατά τη διάρκεια της
θητείας του. Σηµασία έχει και το τι δεν έκανε κατά τη διάρκεια
της θητείας του και µπορούσε να το κάνει.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την πεποίθηση ότι σήµερα
που µιλάµε για το σκάνδαλο «NOVARTIS» θα έπρεπε να µιλάγαµε
και για κάποια άλλα θέµατα. Είµαστε µάλλον εκτός χρόνου.
Εχθές το βράδυ η ιταλική πλατφόρµα σηκώθηκε και έφυγε από
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την Κύπρο µας. Πάει στο Μαρόκο. Εχθές το βράδυ, λοιπόν, η Ελ-
λάδα αποδείχθηκε ανίκανη να υπερασπιστεί την Κύπρο. Εχθές
το βράδυ υπεστήκαµε µια µεγάλη εθνική ήττα και δεν µιλάει κα-
νείς σε αυτή την Αίθουσα. Θα έπρεπε από χθες το πρωί να συζη-
τάµε για αυτή την ήττα και να προσπαθούµε να απαντήσουµε σε
µία και µόνο ερώτηση: Τι φοβάται και τι υπολογίζει η Τουρκία;

Όπως µας έχει αποδείξει η ιστορία, ένα και µόνο πράγµατα
φοβάται και υπολογίζει η Τουρκία: Την περίπτωση να βγει ο Αρ-
χηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, ο κ. Μητσοτάκης, και να
επαναλάβει ως άλλος Ανδρέας Παπανδρέου την προτροπή «βυ-
θίσατε το Χόρα». Με µια δήλωση από τη Θράκη µας τότε, του
τότε Αρχηγού της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης οι Τούρκοι τα µά-
ζεψαν και έφυγαν από το Αιγαίο και ξεκίνησαν υποµονετικά να
περιµένουν τις µέρες εκείνες όπου οι Έλληνες δεν θα συνεννο-
ούνταν πια, αλλά θα τρωγόντουσαν µεταξύ τους. Αυτές οι ηµέ-
ρες ήρθαν, είναι εδώ σήµερα. Είναι δυόµισι χρόνια εδώ αυτές οι
ηµέρες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δώστε µου ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Το µόνο πράγµα που φοβούνται οι Τούρκοι, την οµοψηφία δη-

λαδή των Ελλήνων, αυτό το µόνο δεν υπάρχει, έχει εξοριστεί από
αυτή τη χώρα. Και για αυτό είναι εξίσου υπεύθυνη και η Κυβέρ-
νηση και η Αντιπολίτευση. Η ιστορία δεν θα γράψει τίποτα για
τους λόγους που τρωγόµαστε µεταξύ µας. Η ιστορία απλά θα
γράψει ότι επειδή τρωγόµασταν µεταξύ µας ηττηθήκαµε.

Πριν κατέβω από το Βήµα, θα ήθελα να σας µεταφέρω µια
πικρή διαπίστωση που έχουν κάνει όλοι όσοι παρακολουθούν τη
σηµερινή συνεδρίαση. Δεν βρέθηκε ένας πολιτικός, έστω ένας
πολιτικός ανάµεσά µας, σε αυτή τη χώρα -εδώ και χρόνια δεν
έχει βρεθεί ποτέ- που έχει φτάσει εδώ και που περνάει αυτά που
περνάει που να αναλάβει την πολιτική ευθύνη. Δεν βρέθηκε ούτε
ένας να γυρίσει και να πει: «Δεν δωροδοκήθηκα, δεν έκλεψα,
αλλά έχω ευθύνη για όσα έγιναν επί των ηµερών µου. Έχω ευ-
θύνη και την αναλαµβάνω, για όσα έγιναν επί θητείας µου και
πάω σπίτι µου». Αυτό δεν το έχουµε ακούσει ποτέ από κανέναν.

Η αναγέννηση της χώρας θα ξεκινήσει εκείνη τη χρονική
στιγµή που το πολιτικό προσωπικό της χώρας θα µάθει να λέει
αλήθειες εδώ µέσα και το πολιτικό προσωπικό της χώρας θα
µάθει να αναλαµβάνει την ευθύνη του, όχι µόνο επί των θεµάτων
που θα µπορούσε να κάνει κατά τη διάρκεια της θητείας του,
αλλά και επί αυτών που δεν έκανε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς σας ευχα-
ριστούµε, κύριε συνάδελφε.

Ορίστε, κύριε Παπαχριστόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Θέλω να συµπληρώσω κάτι από αυτά που ακούστηκαν πριν

από λίγο από το στόµα του Πρωθυπουργού. Κατ’ αρχάς, να
πούµε το εξής: Ο προστατευόµενος µάρτυρας που κατέθεσε
στις Ηνωµένες Πολιτείες γνωστοποιήθηκε από τον Ιούνιο του
2014. Μην υποκρινόµαστε τώρα ότι δεν ξέραµε. Εµείς που είµα-
στε στην εξεταστική επιτροπή ξέρουµε ότι εκτός από το «Ερρί-
κος Ντυνάν» και το ΚΕΕΛΠΝΟ ήταν και η «NOVARTIS». Όλος ο
κόσµος το ήξερε. 

Σε ένα καλό site, που δεν έχει σχέση ούτε µε τον ΣΥΡΙΖΑ ούτε
µε κανέναν, είχε προαναγγελθεί αυτό το πράγµα εδώ και δύο
χρόνια. Ακούω επιχειρηµατολογία ότι ο Παπαγγελόπουλος ήξερε
τη δικογραφία, ο Πολάκης κ.λπ.. Όλη η Ελλάδα το ήξερε! Για
όνοµα του θεού! 

Θέλω να πω το εξής. Εγώ έχω εδώ στα χαρτιά µου -και µου
πήρε τη δόξα ο Πρωθυπουργός- όλα τα πεπραγµένα του 2012-
2013 του Γιώργου Σούρλα. Για όσους δεν θυµούνται, ο παλιός
Υπουργός Υγείας, ήταν ο πρώτος που κατήγγειλε το σκάνδαλο
του Κοσκωτά και την πλήρωσε ακριβά το κόµµα του -οι παλιοί
πρέπει να το θυµούνται, οι καινούργιοι όχι-, ένας άνθρωπος που
δεν συµβιβάστηκε ποτέ. 

Στα πεπραγµένα, λοιπόν, του 2012-2013 να συµπληρώσω αυτά
που είπε ο κύριος Πρωθυπουργός. Είναι ο πρώτος που ανέδειξε

ότι το Υπουργείο Δικαιοσύνης των Ηνωµένων Πολιτειών υπέδειξε
πέντε εταιρείες -δεν είναι η «NOVARTIS» εδώ, γενικά για την
υγεία µιλάει- που πλήρωσαν πρόστιµο από 350 εκατοµµύρια δο-
λάρια η κάθε µια. Αυτά τα έλεγε ο Γιώργος ο Σούρλας κάπου τον
Ιούνιο του 2013, δηλαδή τότε που γίνονταν αυτά τα πράγµατα. 

Μπαίνει ο ΟΟΣΑ στη µέση και λέει: «Τι κάνουν οι ελληνικές
αρχές;» Τις καταγγέλλει ότι δεν κάνουν τίποτα. Προς τιµήν του
ο Σούρλας στέλνει –αυτό θέλω να συµπληρώσω, την ακριβή ηµε-
ροµηνία, γιατί δεν ακούστηκε- στις 12 Οκτωβρίου του 2012 στον
Γρηγόρη Πεπόνη -θυµόσαστε τον αδέκαστο εισαγγελέα διαφθο-
ράς;- ό,τι είχε και δεν είχε από ό,τι γινόταν, από το φοβερό πάρτι
που γινόταν στον χώρο της υγείας. Προς τιµήν του ο Γρηγόρης
Πεπόνης ενεργοποιεί αµέσως τα πάντα. Αποτέλεσµα; Ο Πεπόνης
αναβαθµίζεται και περιθωριοποιείται και υπηρετεί κάπου σε ένα
παροπλισµένο γραφείο, γιατί οι εισαγγελείς διαφθοράς ενο-
χλούν και η υπόθεση αρχειοθετείται. Θέλετε να το ακούσετε καµ-
µιά δεκαριά φορές; Αρχειοθετείται! Δεν τα λέω εγώ, τα λέει ο
Γιώργος ο Σούρλας. Είναι το παράδειγµα που επικαλέστηκε πριν
από λίγο ο Πρωθυπουργός.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Να βάλετε και τα 350 εκατοµµύρια
των προστίµων για δωροδοκία των κρατικών αξιωµατούχων. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι έτσι όπως τα λες,
κύριε συνάδελφε. 

Και θα υπενθυµίσω πάλι και θα διαβάσω κατά λέξη το συµπέ-
ρασµα αυτών των πεπραγµένων: «Κατά τους πλέον µετριοπαθείς
υπολογισµούς, οι απώλειες αυτές ανέρχονται σε περισσότερα
από 12 δισεκατοµµύρια τον χρόνο». Για προσθέστε, πόσα χρόνια
γινόταν αυτή η ιστορία; Θα δικαιωθεί ο Πολάκης που έλεγε ότι
είναι κάποια 80-85 δισεκατοµµύρια, γιατί είναι γύρω στα επτά
χρόνια. Αυτά δεν τα λέει ο ΣΥΡΙΖΑ, δεν τα λέει κανείς και κανείς
δεν µπορεί πλέον να αρνηθεί ότι αυτό το σκάνδαλο ήταν υπαρ-
κτό.

Έχω µπροστά µου, µια έκθεση που θα δηµοσιευθεί στο «Έθ-
νος της Κυριακής» για έναν προστατευόµενο µάρτυρα στην Αµε-
ρική. Είναι οκτώ σελίδες. 

Πριν πάω όµως εκεί, θέλω να θυµίσω τα εξής: Πρώτα από όλα,
όλος ο κόσµος ξέρει ότι το καθεστώς των προστατευόµενων
µαρτύρων είναι µια ιστορία που έχει καθιερωθεί -για όσους δεν
το ξέρουν- από το 1871. Ήταν ένας νόµος στις Ηνωµένες Πολι-
τείες. Η Κου-Κλουξ-Κλαν πήγαινε και σκότωνε αναιτίως µε τις
κουκούλες έγχρωµους. Τότε πρωτοεφαρµόστηκε στο δικαστικό
σύστηµα ο προστατευόµενος µάρτυρας και εξοντώθηκαν πάρα
πολλοί δολοφόνοι της Κου-Κλουξ-Κλαν εκείνη την εποχή. Και
ακόµα, για όσους δεν θυµούνται, οι Ηνωµένες Πολιτείες ήταν
µπούσουλας για όλες τις χώρες του πλανήτη. Από το ’71 έως το
2013 τέτοιοι µάρτυρες ήταν δεκαοκτώ χιλιάδες τετρακόσιοι και
οδήγησαν σε καταδίκες κατηγορουµένους, στο 89% των περι-
πτώσεων. Και ακόµα στην Ιταλία και σε άλλα µέρη του κόσµου
χτυπήθηκε µε αυτό τον θεσµό η Κόζα Νόστρα, η Καµόρα και η
Ντραγκέτα. 

Τα λέω αυτά γιατί είναι εύκολο να καταγγέλλεις, να κάνεις µη-
νύσεις κ.λπ.. Εγώ θα πω κάτι. Καταλαβαίνω και πραγµατικά είναι
σε δύσκολη θέση αυτοί οι συνάδελφοι. Και λέω µε ειλικρίνεια ότι
τους εύχοµαι να αξιοποιήσουν µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο
το τεκµήριο της αθωότητας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ωστόσο, άντε στον εκνευρισµό σου, να καταγγείλεις τους µάρ-
τυρες, άντε και τον Πρωθυπουργό, που τον έχεις άχτι, που δεν
κολλάει πουθενά. Να κάνεις τώρα µήνυση στην κ. Τουλουπάκη;
Τι είναι αυτό το πράγµα; Πού κολλάει; Πρέπει να έχεις ένα του-
λάχιστον στοιχείο ότι υπάρχει πραγµατικά συµπαιγνία κ.λπ.. Δεν
υπάρχει κανένα στοιχείο. Ακούω κραυγές, φωνές, θυµούς.
Μηδέν στοιχείο. Δεν θα φάω άλλο χρόνο. Τελειώνω και θέλω να
πω το εξής:

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και καλώς θα κάνετε,
κύριε Παπαχριστόπουλε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ο τελευταίος δεν είµαι,
κύριε Πρόεδρε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Όχι, κύριε Παπαχρι-
στόπουλε. Δεν είστε ο τελευταίος. Δεν είπατε ότι τελειώσατε; 
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ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Σηκώθηκαν πάρα πολύ
οι τόνοι και ακούστηκαν πράγµατα που δεν έπρεπε να ακουστούν
σε αυτή την Αίθουσα. Ακούστηκαν απίστευτες εκφράσεις που
δεν κολλάνε όσο εκνευρισµένος και να είσαι. 

Εγώ πραγµατικά πιστεύω ότι µετά και την αναβάθµιση της
«MOODY’S», που ακολούθησε δύο αναβαθµίσεις, της «STAN-
DARD & POOR’S» και της «FITCH», θα συνεχιστεί η καλή πορεία
-γιατί κάποιοι κάπου αναθάρρησαν που είδαν ότι δεν πήραµε τη
δόση- και πιστεύω ότι όλοι µαζί θα πρέπει να το δούµε θετικά
από εδώ και πέρα και να ψάξουµε αυτό το σκάνδαλο. Πρέπει να
ψαχτεί και πιστεύω όλοι το θέλουµε και όλοι θα ψηφίσουµε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ωραία. Ο κ. Λυκού-

δης έχει τον λόγο. Μετά από εσάς, θα µιλήσει άλλος ένας Βου-
λευτής και τέλος ο Υπουργός, ο κ. Ξανθός.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να κάνουµε καθαρές κουβέντες
δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία ότι βρισκόµαστε ενώπιον ενός
σκανδάλου της φαρµακευτικής εταιρείας «NOVARTIS» µε διεθνή
προέλευση και διαστάσεις. Η πρακτική της εταιρείας, αλλά και
άλλων φαρµακευτικών εταιρειών είναι γνωστές. Δεν ανακαλύ-
πτονται τώρα. 

Για παράδειγµα, από το 2000 µέχρι πρόσφατα, η «NOVARTIS»
έχει καταβάλει στο αµερικανικό δηµόσιο 1 δισεκατοµµύριο δο-
λάρια σε αποζηµιώσεις και πρόστιµα. Τον Απρίλιο του 2017 η Κυ-
βέρνηση της Νότιας Κορέας επέβαλε πρόστιµο 50 εκατοµµυρίων
δολαρίων στη «NOVARTIS», ενώ τον περασµένο Δεκέµβριο η Κυ-
βέρνηση της Αυστραλίας µήνυσε τις εταιρείες «GLAXO» και «NO-
VARTIS» για παράνοµες πρακτικές και όχι µόνο εκεί και αλλαχού. 

Έχουµε, λοιπόν, να κάνουµε µε ένα τεράστιο, πολυπλόκαµο
κύκλωµα διαπλοκής, διαφθοράς και παράνοµων και ανήθικων
πρακτικών προώθησης φαρµακευτικών προϊόντων, υπερκοστο-
λογηµένων προµηθειών, υπερτιµολογήσεων και υπερσυνταγο-
γραφήσεων, που αφορούν σε κρίσιµες πτυχές του συστήµατος
Υγείας.

Κατά συνέπεια, η δικαστική έρευνα θα πρέπει να αποδείξει την
παραβίαση των νόµων και τη ζηµιά του δηµοσίου, να διεκδικήσει
την επανόρθωση και να επιβάλει αυστηρές τιµωρίες. Το βασικό
πρόβληµα είναι να δούµε αν µπορούµε να πάρουµε και ποια
µέτρα για να µην επαναληφθούν τέτοια φαινόµενα και για να βελ-
τιώσουµε το σύστηµα υγείας, για να γνωρίζουν δηλαδή τελικά οι
Έλληνες πολίτες πού και πώς ξοδεύονται τα χρήµατά τους. 

Όµως, στη δική µας περίπτωση υπάρχει και µια άλλη σηµαν-
τική παράµετρος. Σχετίζεται µε την υπέρογκη αύξηση της δηµό-
σιας φαρµακευτικής δαπάνης την περίοδο 2001-2009, µε
ιδιαίτερη έξαρση την περίοδο 2004 µέχρι 2009 κατά 159% και σε
απόλυτο µέγεθος από 2 δισεκατοµµύρια ευρώ σε 5,5 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ και ως ποσοστό του ΑΕΠ από 1,3% σε 2,2%, ενώ οι
δαπάνες για την υγεία αυξήθηκαν κατά 69%. Στο ΙΚΑ η αύξηση
ήταν 400% και στον ΟΓΑ 450%. Πρόκειται για ιλιγγιώδη ποσά και
ποσοστά.

Εδώ υπάρχει ένα πρόβληµα διασπάθισης χρήµατος και κακο-
διαχείρισης που δεν έχει επαρκώς αναλυθεί. Αρκεί µόνο να ανα-
φέρουµε ότι ένα απλό µέτρο, η ηλεκτρονική συνταγογράφηση
που ξεκίνησε ως προετοιµασία υποδοµής στις αρχές του 2010
και λίγο αργότερα εντάχθηκε στις µνηµονιακές υποχρεώσεις,
µείωσε τη φαρµακευτική δαπάνη κατά 1,5 δισεκατοµµύριο ευρώ. 

Βέβαια πολύ λίγοι είναι διατεθειµένοι να παραδεχτούν ότι ο
δηµοσιονοµικός εκτροχιασµός που οδήγησε τη χώρα στη χρεο-
κοπία έγινε µε τις ευλογίες όλων και οφείλεται κατά τα 2/3 στο
ασφαλιστικό σύστηµα. Οφείλεται στα πολύπλοκα και απανταχού
παρόντα πελατειακά και συντεχνιακά δίκτυα σε βάρος της εθνι-
κής οικονοµίας και του κοινωνικού συνόλου, στον αλόγιστο κρα-
τισµό µε τις αθρόες προσλήψεις και τις ανεξέλεγκτες αµοιβές.
Γιατί στο ίδιο διάστηµα, η συνταξιοδοτική δαπάνη αυξήθηκε κατά
100% και η µισθοδοσία της Γενικής Κυβέρνησης κατά 95%.

Η φαρµακευτική δαπάνη είχε και αυτή το δικό της µερίδιο,
αλλά δεν ήταν παρά η κορυφή του παγόβουνου. Όλα αυτά, βέ-
βαια, καλύπτονταν µε συνεχή και αλόγιστο εξωτερικό δανεισµό
και µε πλήρη αγνόηση των κινδύνων. Υπάρχουν εµφανείς και βα-

ρύτατες πολιτικές ευθύνες. Θα µου πείτε ότι το ακούµε συχνά
και ότι στα δηµοκρατικά κοινοβουλευτικά πολιτεύµατα οι πολιτι-
κές ευθύνες κρίνονται στην κάλπη και καλώς ή κακώς θεωρείται
ότι έχουν κριθεί. Είναι η βασική επιχειρηµατολογία του ΣΥΡΙΖΑ.
Εγώ τη σέβοµαι. Έχει κερδίσει δύο εκλογές. Άρα, µπορεί να θε-
ωρήσει κάποιος ότι η πολιτική του ευθύνη έχει κριθεί. 

Είναι άλλο πράγµα εάν εγώ και πολλοί άλλοι πιστεύουµε ότι η
πολύχρωµη και ετερόκλητη πολιτική αντιµνηµονιακή απάτη
έπεισε µεγάλο τµήµα της κοινής γνώµης ότι η χρεοκοπία µας δεν
ήταν παρά προϊόν κάποιας διεθνούς συνωµοσίας, µε τους εγχώ-
ριους προδότες εκπροσώπους της και ότι τα µνηµόνια έφεραν
την κρίση, την λιτότητα και όχι το αντίστροφο. Η µετάθεση ευ-
θυνών βόλευε και βολεύει ακόµα πάρα πολλούς, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι. 

Όµως, τώρα εδώ µπροστά µας έχουµε µια δικογραφία. Είναι
πρόχειρη, ασυνάρτητη και δικονοµικά διάτρητη. Βάζει στο στό-
χαστρο και ενοχοποιεί πολιτικά πρόσωπα στη βάση αφηγήσεων,
εικασιών και υποθέσεων ανωνύµων µαρτύρων, χωρίς στοιχει-
ώδες αποδεικτικό υλικό, χωρίς υποτυπώδεις ενδείξεις, χωρίς κά-
ποιο χειροπιαστό στοιχείο που να δηµιουργεί έστω µια βάσιµη
υπόνοια, αλλά συγκεκριµένη. Τίποτα απολύτως! Ράβδος εν
γωνία, άρα βρέχει.

Αυτές οι µεθοδεύσεις τροφοδοτούν εύλογα –εγώ θα αποφύγω
τις λέξεις «σκευωρίες» κ.λπ., καθώς εµένα προσωπικά δεν µου
ταιριάζουν πολύ- ισχυρισµούς ότι πρόκειται για καθοδηγούµενο
σκηνικό που έχει σαν στόχο όχι να ανακαλύψει αδικοπραγίες και
αξιόποινες πράξεις, αλλά να κατασκευάσει επιλεκτικά πολιτικούς
ενόχους υπό συνεχή οµηρία και υπό τη σκιά του υπόπτου, για να
µείνει τελικά το στίγµα και η ρετσινιά, ανεξαρτήτως ενοχής ή όχι.
Επιλέγονται θύµατα για το Κολοσσαίο.

Η απάτη και η παραπλάνηση συνεχίζονται, γιατί πρέπει να συγ-
καλυφθεί µια διακυβέρνηση που έφερε, κατά τον κ. Βίζερ, δύο
αχρείαστα µνηµόνια και ζηµίωσε τη χώρα κατά 200 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ –ένα ολόκληρο ΑΕΠ- χωρίς καµµία συγγνώµη, χωρίς
κανέναν ενδοιασµό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, εσείς οι ίδιοι που
αποκαλούσατε «πουληµένους» και «προδότες» τους προηγούµε-
νους που είχαν υπογράψει τα δύο πρώτα µνηµόνια, σήµερα είστε
οι πιο πειθήνιοι εφαρµοστές των δύο επόµενων µνηµονίων. Αν
µου πείτε ότι δεν µπορούµε να κάνουµε αλλιώς, εγώ µπορώ να
το δεχτώ. Αλλά οι άλλοι, γιατί ήταν «προδότες» και «πουληµένοι»,
που επίσης είχαν βρεθεί σε µεγάλα και φοβερά αδιέξοδα για
τους ίδιους λόγους; 

Πρόκειται περί ενός απίστευτου θράσους, γιατί εξακολουθείτε
να επικαλείστε κάποιο εκ γενετής και εξ αριστερής µήτρας ηθικό
πλεονέκτηµα, τη στιγµή που ο αυταρχισµός, η διαπλοκή και η πα-
ραφθορά της πολιτικής γλώσσας είναι ένα σύννεφο που καταπί-
νει την πολιτική ζωή σήµερα. Μακριά από κάθε φραγµό κατα-
φεύγετε στο έσχατο καταφύγιο του λαϊκισµού όταν είναι σε αδιέ-
ξοδα, την αχαλίνωτη και κίβδηλη ηθικολογία «από εδώ οι καλοί,
από εκεί οι κακοί», «από εδώ οι αγνοί και οι τίµιοι, από εκεί οι διε-
φθαρµένες ελίτ», το παλιό και το δήθεν νέο, αυτοί και απέναντι
όλοι οι άλλοι. Αυτό είναι ένα νέο µυθολογικό υπόβαθρο για να
καταλάβουµε πώς στήνεται ένα έργο συνεχώς ανανεωούµενο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Όµως, δεν είναι µόνο αυτό. Εδώ µηδενίζονται τα πάντα, λες
και η πολιτική ιστορία της χώρας αρχίζει µε τους ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ.
Εκµηδενίζονται οι πάντες και προβάλλεστε οι ίδιοι µε το φωτο-
στέφανο του αδιάφθορου και του λαϊκού τιµωρού. Διχάζουµε,
πολώνουµε, εκτιµώντας ότι δεν έχουµε τίποτα να χάσουµε, αλλά
ελπίζουµε ότι θα κερδίσουµε πόντους σε βάρος, δυστυχώς, της
πολιτικής οµαλότητας και των θεσµών. Ο µέγιστος τίτλος τιµής
ότι και οι άλλοι τα ίδια έκαναν, δεν είναι παράδειγµα πανικού και
αδυναµίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ολοκληρώσω την οµιλία µου
λέγοντας ότι εγώ από το Βήµα αυτό έχω επανειληµµένα απευ-
θύνει, όπως εγώ τις νιώθω, αγωνιώδεις προειδοποιήσεις σχετικά
µε τις κυβερνητικές πρακτικές που έχουν καταρρακώσει, κατά
τη δική µου γνώµη, αξιακές παρακαταθήκες της Αριστεράς. Το
πιο πολύτιµο πολιτικό της κεφάλαιο αισθάνοµαι ότι λακτίζεται βά-
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ναυσα σε κάθε ευκαιρία και λυπάµαι βαθύτατα. Θα ήθελα πάλι
να προειδοποιήσω, όσο µπορώ, και µε όση προσωπική σεµνό-
τητα έχω, για τον ολισθηρό και επικίνδυνο δρόµο που έχουµε ξα-
ναπάρει σήµερα. 

Κανείς δεν µπορεί να παραµείνει, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, επ’ άπειρον στην εξουσία, όσα µέσα κι αν χρησιµοποιήσει,
είτε περιφρόνηση της Βουλής είτε του κράτους δικαίου είτε της
δικαιοσύνης είτε των θεσµών, ό,τι κι αν µετέλθει. Είναι άκρως θλι-
βερό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ωραία, εντάξει, κύριε
Λυκούδη.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Τε-
λειώνω, κύριε Πρόεδρε.

Η πολιτική ζωή σήµερα οδηγείται ξανά σε έναν φαύλο διχα-
στικό κύκλο. Η ποινικοποίηση της πολιτικής ζωής αποτελεί έγ-
κληµα και δυναµίτη στα θεµέλια της πολιτικής οµαλότητας και
της αναγκαίας συνεννόησης και οµοψυχίας ενώπιον των σοβα-
ρών προκλήσεων που αντιµετωπίζει η χώρα. 

Δεν µπορεί παρά η Κυβέρνηση σήµερα να γνωρίζει. Ακούσατε
το πρωί τους εµπλεκόµενους πώς σας µίλησαν. Δεν µπορεί παρά
να γνωρίζετε ότι υπάρχει και στην πολιτική, όπως και στο Κατά
Ματθαίον Ευαγγέλιον, το «µάχαιραν έδωκες, µάχαιραν θα λά-
βεις». Όµως, πού θα οδηγηθεί η χώρα, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, έτσι; Παραπέµπονται δύο πρώην Πρωθυπουργοί και
οκτώ Υπουργοί και µηνύεται ο νυν Πρωθυπουργός από τον προ-
ηγούµενο Πρωθυπουργό ως αρχηγός συµµορίας. Πού οδηγείται
η χώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Τι ασκό Αιόλου έχετε ανοί-
ξει; Το έχετε πάρει χαµπάρι; 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του Ποταµιού και της Δη-

µοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Νικολόπουλος

έχει τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Τι θα πρέπει να κάνουµε, λοι-

πόν; Να µην ψηφίσουµε να διερευνηθούν όλα αυτά; Να ακού-
σουµε τον Κυριάκο Μητσοτάκη που λέει «δεν υπάρχουν στοι-
χεία»; Δεν θεωρώ ότι δεν ξέρει, ότι είναι τόσο χαζός, ότι τώρα
ξεκινά δηλαδή η διαδικασία. Δεν το πιστεύω. Το ξέρει ότι δεν έχει
γίνει έρευνα, βέβαια, αλλά κάνει ότι δεν ξέρει τίποτα. Κάνει ότι
δεν του λέει ο Γεωργαντάς ή ο Μηταράκης ότι έναν χρόνο στην
εξεταστική επιτροπή κουβεντιάζουµε για τη «NOVARTIS» και έρ-
χονται στοιχεία. Δεν γίνεται να µην το ξέρει. Δεν γίνεται να µην
άκουσε ότι πήγαµε και εµείς, όπως ο Τζανακόπουλος, αλλά ήσαν
όλοι εκεί, στους εισαγγελείς…

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Κατ’ εντολή!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κατ’ εντολή -το έγραψαν οι

εφηµερίδες- της επιτροπής εννοώ. Και µας είπε η κ. Τουλουπάκη.
Συµµορίτισσα και η κ. Τουλουπάκη; Είναι κανένας από τα Χανιά
εδώ; Για να ακούν οι Χανιώτες. Την κόρη του Τουλουπάκη να τη
λέει «συµµορίτισσα» και «ορντινάντσα»; Μπράβο! Μπράβο, Μη-
τσοτάκη και µπράβο Σαµαρά! Συµµορίτης λοιπόν και ο Σούρλας
που είπε ό,τι είπε ο Παπαγγελόπουλος, ο άλλος συµµορίτης, ότι
«ναι, είναι το µεγαλύτερο σκάνδαλο». Άµα είναι 12 δισεκατοµµύ-
ρια κάθε χρόνο, πόσο είναι το µεγαλύτερο σκάνδαλο; Άρα, συµ-
µορίτες και αυτοί. Μάλιστα!

Ακούω, λοιπόν, κάποιους προσεκτικούς, δήθεν προοδευτι-
κούς, που λένε ότι δεν πρέπει, βρε παιδί µου, να διχάσουµε τον
κόσµο. Αλήθεια; Μιλήσατε εσείς έξω µε τον κόσµο;

Ξέρω πάρα πολύ καλά ότι οι νεοδηµοκράτες δεν θα ήθελαν
σήµερα να δουν το θέαµα που θα δουν σε λίγο, να µην ψηφίζουν
και να υπηρετήσουν ένα καινούργιο αξίωµα, όχι εκείνο που µέχρι
τώρα ήξεραν, το «ψηφίστε µας για να βάλουµε τους κλέφτες φυ-
λακή και να πάρουµε πίσω τα κλεµµένα», αλλά το «ψηφίστε µας
γι’ αυτό που ακούστηκε σήµερα εδώ από τον Σαµαρά, τον Βενι-
ζέλο και τον Μητσοτάκη. Ψηφίστε µας για να µην πάει κανένας
κλέφτης φυλακή».

Βέβαια, εγώ είδα και στις εξεταστικές επιτροπές που είµαι ότι
τις ψήφισαν. Τη «NOVARTIS» δηλαδή την έχουν ψηφίσει στην
εξεταστική επιτροπή της Υγείας, που µας βλέπει κάθε εβδοµάδα
ο κόσµος από το κανάλι. Εκεί, όµως, ενώ ψήφισαν για να βρούµε
τα στοιχεία, αυτά που όλοι λένε ότι λείπουν, όποιος βλέπει τους

Βουλευτές, και µε κλειστά µάτια να είναι, καταλαβαίνει ποιοι δεν
θέλουν να βρεθούν τα στοιχεία. Έρχεται ο µάρτυρας και τον υπε-
ρασπίζονται.

Το ίδιο έγινε και όταν ήρθαν οι νταβατζήδες. Καταλαβαίνει και
λέει ο «µαύρος» ο νεοδηµοκράτης: «Τι δουλειά έχω εγώ µε αυ-
τούς τους απατεώνες; Γιατί εγώ θα πρέπει να απολογούµαι για
αυτούς; Έχω κανέναν λόγο;» Όσοι από εσάς δεν έχετε δει εξε-
ταστική, να βλέπετε, σας παρακαλώ, για να καταλαβαίνετε αυτό
που σας λέω.

Άρα, δεν έχει καµµιά σηµασία τι θα ψηφίσουν. Δεν έχει σηµα-
σία ό,τι και να ψηφίσουν, αφού δεν τους αφήνουν να κάνουν ερω-
τήσεις, να φέρουν στοιχεία, αφού έχουν εντολές: «µη, κουκου-
λώστε τα, και µάλιστα, µπερδέψτε τα για να µην καταλαβαίνει ο
κόσµος», όπως σήµερα. 

Σήµερα τελικά τι έγινε; Υπάρχει σκάνδαλο ή δεν υπάρχει; Ο
Σαράκης είναι υπαρκτό πρόσωπο; Είναι υποψήφιος της Νέας Δη-
µοκρατίας; Και αυτός συµµορίτης είναι; Δεν ξέρετε µε ποιους
πήγε ο Σαράκης στην Αµερική; Δεν ξέρετε ότι µπορεί να υπάρχει
κάποιος στους µάρτυρες που να ήταν και Υπουργός. Εσείς δεν
ξέρετε! Μόνο τον Σαλµά ξέρετε!

Δεν ήρθε στην επιτροπή, κύριε Γεωργαντά, ο Σαλµάς; Δεν µας
είπε ο Σαλµάς εµάς για τη «NOVARTIS»; Δεν τα είπατε αυτά του
Μητσοτάκη; Μας τα είπε ο Σαλµάς και γι’ αυτό σκέφτοµαι µήπως
πρέπει να κάνω κι εγώ για τον Σαλµά ό,τι είπε ο Καµµένος. Αν και
φοβάµαι ότι αν το κάνουµε όλοι, θα τον διαγράψει ο Μητσοτά-
κης, γιατί δεν θα έχει ύπνο. Γιατί σου λέει: «άµα τα πει ο Σαλµάς,
τώρα τι θα γίνει;»

Όµως, έλα που θα έπρεπε κάποιοι να προβληµατίζονται όταν
διαβάζουν στις εφηµερίδες, όταν µας λένε ότι υπάρχουν δέκα χι-
λιάδες e-mail, ότι υπάρχουν έγγραφα, ότι υπάρχουν βίντεο, ότι
υπάρχουν µαγνητοφωνηµένες συνοµιλίες. Δηλαδή πόσο ξεφτίλα
πρέπει να γίνουν κάποιοι για να αφήσουν τις καλαµατιανές µαγ-
κιές; Πόσο δηλαδή; Είναι δυνατόν στην αυλή του «Παναθηναϊκά-
κια» να γίνεται τέτοια κουβέντα; Είναι δυνατόν;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Είναι εδώ ο κ. Βούτσης; Κύριε Πρόεδρε, είπε ο Σαµαράς σή-
µερα -κάντε του το χατίρι- ότι παραιτείται από την ασυλία του.
Για φέρτε, σας παρακαλώ πολύ, τη δικογραφία, να δούµε και τον
Αθανασίου, να δούµε γιατί έγινε Βουλευτής Επικρατείας ο Αθα-
νασίου, να δούµε σε πόσες υποθέσεις εµπλέκεται.

Είναι εδώ ο Βορίδης; Στην «Energa» έστελνε, λέει, e-mail ο Ψυ-
χάρης –είναι µέσα στη δικογραφία- και έλεγε: «Εκείνο τον µ... τον
Υφυπουργό Ανάπτυξης, τον Ασηµάκη Παπαγεωργίου, µεθαύριο
που θα έρθει ο Σαµαράς από τις Βρυξέλες, θα του πω εγώ και
θα το τακτοποιήσει το θέµα». Αυτό είναι στη δικογραφία. Κάνουν
ότι δεν ξέρουν τώρα. Ποιος από εσάς δεν ξέρει; Ένας να πει:
«Εγώ δεν ξέρω τι έχει γίνει».

Πού είναι ο Νικήτας Κακλαµάνης που έλεγε για τα πιράνχας;
Ποιος δεν θυµάται τον τίτλο µε τα πιράνχας; Ποιος ήταν τα πι-
ράνχας; Δεν είναι ο Κακλαµάνης Νέα Δηµοκρατία, δεν είναι ο Νι-
κολόπουλος Νέα Δηµοκρατία, είναι ο Μητσοτάκης Νέα Δηµο-
κρατία! Τι να πω, λοιπόν;

Κυρίες και κύριοι, κοιτάξτε: Εάν εδώ δεν ψηφίσουµε όπως
θέλει ο Μητσοτάκης, τότε ένα έχουµε να καταφέρουµε, να τους
απαλλάξουµε όλους πραγµατικά. Όµως, να πάµε να βγάλουµε
και εκείνον τον Άκη απ’ έξω. Γιατί αν και τότε είχαν ακούσει αυτή
τη φωνή που λέγεται, σήµερα ο Τσοχατζόπουλος δεν θα ήταν
φυλακή, ούτε ο Σµπώκος, ούτε όλοι οι άλλοι.

Τέλος, µη σας παραµυθιάζουν. Ξέρετε πόσοι από αυτούς
έχουν γυρίσει πίσω λεφτά από τους «νταβατζήδες»; Ξέρετε
πόσων έχουν δεσµευτεί οι λογαριασµοί µέσα από τη δουλειά των
εξεταστικών επιτροπών, που λένε οι δήθεν: «Και τι κάνουν, µωρέ,
στις εξεταστικές επιτροπές;» Μας είπαν σήµερα εδώ οι σπου-
δαίοι, οι δήθεν: «Α σιγά, αυτά τα κάνετε έτσι, για να δηµιουργείτε
εντυπώσεις». Για ρώτα τον Ψυχάρη. Για ρώτα τον Μπόµπολα. Για
ρώτα τον Αλαφούζο.

Βλέπεις, όµως, ο Πρόεδρος εδώ της Βουλής δεν µας απαντάει
κιόλας. Του στέλνουµε γράµµατα, για τον Δασκαλαντωνάκη
εχθές. Για κάθε ερώτηση που κάνουµε έχουµε και αγωγές, κύριε
Πρόεδρε. Έχουµε και αγωγές και δεν έχουµε ούτε νοµική στή-
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ριξη. Και βγαίνουν στο τέλος τα κλεµµένα. 
Δεν θέλετε, συνάδελφοι, να γυρίσουν πίσω τα κλεµµένα; Ο

παπάς της ενορίας τα πήρε τα λεφτά; Ποιος τα πήρε τα λεφτά; 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι βέβαιο ότι έτσι δεν πάει.

Εδώ κάποιοι νοµίζουν -και όχι µόνο από τη Νέα Δηµοκρατία,
αλλά και από άλλες παρατάξεις- ότι ο κόσµος τούς παρακολου-
θεί. Κάνουν τραγικό λάθος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ολοκληρώνετε, κύριε
Νικολόπουλε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Βλέπω έναν συµπολίτη µου
εκεί κάτω που χαµογελάει. Νοµίζει ότι παίρνει παράσηµα, αλλά
όταν τον χαϊδεύουν οι δήθεν της ελίτ, όταν τον χαϊδεύουν οι «ντα-
βατζήδες», όταν τον καλούν να έχει στασίδι κάτω στο Φάληρο
µόνιµο ή και άλλους από εδώ, να ξέρετε ότι αυτοί έχουν εξασφα-
λίσει το αντίδοτο και το αντάλλαγµα. 

Εµείς την ψήφο µας δεν θα την ανταλλάξουµε αντί πινακίου
φακής. Είµαι σίγουρος ότι µπορεί να µην είναι όλοι από τους εµ-
πλεκόµενους µε τις ίδιες ευθύνες, αλλά ότι πρέπει σήµερα να
κάνουµε το καθήκον µας και να στείλουµε ένα µήνυµα, ότι δεν
ανεχόµαστε. Πώς το είπε ο Σαµαράς; Δεν ανέχοµαι, λέει, µύγα
στο σπαθί µου. Αφού, δεν ανέχεσαι, κύριε Αντώνη µου, έλα εδώ
να ψηφίσεις. Έλα εδώ, λοιπόν, να µας πεις και να απαντήσεις σε
όλα τα ερωτήµατα που θα τεθούν.

Ένας έχασε και την Προεδρία της Δηµοκρατίας όχι γιατί διό-
ρισε την πεθερά του και δεν πήγαινε για δουλειά στο ΚΕΕΛΠΝΟ,
αλλά γιατί, ενώ είχε ράψει το κοστούµι, την τελευταία ώρα έµα-
θαν αυτά που κάνουµε ότι δεν ξέρουµε εµείς, ότι είναι µπλεγµέ-
νος στο σκάνδαλο «ΝΟVARTIS».

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Γιατί ακούστε, κύριε Κου-

τσούκο, µπορεί να είστε από τον Πύργο και εγώ από την Πάτρα
είµαι, αλλά εκεί κάτω για τα εµβόλια όλοι αναρωτιούνται τι έγιναν
τα εµβόλια και δεν δόθηκε η δυνατότητα στον καψερό τον Αβρα-
µόπουλο να απαντήσει τι έγιναν τα εµβόλια. Ας τους δώσουµε
τη δυνατότητα να µάθουν, λοιπόν, τι έγιναν τα εµβόλια.

(Χειροκροτήµατα)
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Τα ψήφισες τα εµβόλια!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε πολύ.
Ο Υπουργός Υγείας κ. Ξανθός έχει τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Αγαπητοί συνάδελ-

φοι, µάλλον είναι άχαρος ο ρόλος του τελευταίου οµιλητή.
Έχουµε µια εξαντλητική συνεδρίαση µε πολύ µεγάλη ένταση,
αναµενόµενη κατά την άποψή µου.

Θα προσπαθήσω, λοιπόν, κλείνοντας αυτή τη συνεδρίαση να
δώσω ορισµένες διευκρινίσεις και ορισµένες απαντήσεις. Νοµίζω
ότι καταλαβαίνουµε όλοι τη δυσκολία της διαδικασίας. Καταλα-
βαίνουµε την ανάγκη να υπάρξει µια πειστική απάντηση από την
πλευρά των φερόµενων ως εµπλεκοµένων σε αυτήν την υπό-
θεση. Καταλαβαίνουµε την ανάγκη να υπάρξει ένας πολιτικός αν-
τιπερισπασµός µε βολές εναντίον της Κυβέρνησης. Όλα αυτά
είναι κατανοητά. Αυτό όµως που µάλλον δεν καταλαβαίνετε, αγα-
πητοί συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, είναι ότι η θεωρία της
σκευωρίας σε ένα τέτοιο σκάνδαλο, µε αυτές τις διαστάσεις, τις
διεθνείς, είναι πολύ έντονα ενοχική. Μάλιστα όταν ενισχύεται µε
ακροδεξιά και εµφυλιοπολεµικά χαρακτηριστικά γίνεται πολύ επι-
κίνδυνη. 

Έχουµε, λοιπόν, ένα σκάνδαλο αδιαµφισβήτητο. Πλέον είναι
κοινός τόπος, απ’ ό,τι καταλαβαίνω, απ’ όλους. Κανείς δεν µπο-
ρεί να αµφισβητήσει ότι ο νεοφιλελεύθερος καπιταλισµός στον
οποίο οµνύετε φαίνεται ότι δεν λειτουργεί και τόσο εύρυθµα,
φαίνεται ότι δεν ευνοεί τον ελεύθερο ανταγωνισµό της αγοράς
κ.λπ., αλλά ευνοεί και επιτρέπει επιθετικές πρακτικές, επιτρέπει
αθέµιτους ανταγωνισµούς, επιτρέπει παρεµβάσεις µέσα από τη
διαδροµή πολιτικού χρήµατος σε κρίσιµα κέντρα λήψης των απο-
φάσεων και σε κρίσιµους κρίκους προώθησης των φαρµακευτι-
κών προϊόντων. 

Όµως νοµίζω ότι κι η περιρρέουσα ατµόσφαιρα στη χώρα
αυτό το πράγµα το αναγνωρίζει. Όταν έρχεται, λοιπόν, η ανα-
γνώριση προκύπτει και η ανάγκη, όπως πολύ σωστά τόνισε κι ο
Πρωθυπουργός, να υπάρξει επιτέλους και η ανάληψη της πολι-
τικής ευθύνης. Δεν άκουσα εδώ, στις τόσες ώρες που είµαστε,

όλη µέρα, να πει κάποιος «ναι, έχουµε ευθύνη γι’ αυτό το πάρτι
της προηγούµενης δεκαπενταετίας, έχουµε ευθύνη διότι κάτω
από τη µύτη µας οργανωνόταν ένα σύστηµα το οποίο επηρέαζε
τις τιµές, ευνοούσε την υπερτιµολόγηση και κυρίως ευνοούσε
την προκλητή ζήτηση και τη συναλλαγή». 

Διότι αν αυτό δεν συµβαίνει, νοµίζω ότι είναι απολύτως υπο-
κριτική η αναγνώριση του πάρτι και η αναγνώριση του σκανδά-
λου. Και αυτό, κατά την άποψή µου, δείχνει ότι στην πραγ-
µατικότητα δεν υπήρξε πολιτική βούληση από την πλευρά σας
να ανοιχθεί ένα σοβαρό µέτωπο απέναντι στη σπατάλη, στη συ-
ναλλαγή µε συµφέροντα και στη διαφθορά στον χώρο της
υγείας. Και αν δεν υπήρχε αυτή η Κυβέρνηση, αν δεν υπήρχε ο
συγκεκριµένος Υπουργός Δικαιοσύνης ο οποίος είχε τα πολιτικά
αντανακλαστικά όταν άρχισε η περιρρέουσα ατµόσφαιρα, όταν
άρχισαν τα δηµοσιεύµατα, όταν αρχίσαµε να µαθαίνουµε ότι το
FBI κάνει έρευνα, ότι καλούνται µάρτυρες από την Ελλάδα, να
διατάξει εισαγγελική έρευνα, αν δεν είχαµε τα πολιτικά αντανα-
κλαστικά ως Κυβέρνηση εδώ κι έναν χρόνο να ανοίξουµε θεσµικά
τη διαδικασία της διερεύνησης του πάρτι στον χώρο της υγείας
συνολικά, αν δεν είχαµε τη συγκεκριµένη πολιτική ηγεσία του
Υπουργείου, αν δεν είχαµε έντιµους ανθρώπους στις διοικήσεις
του ΕΟΦ, της επιτροπής θετικής λίστας, του ΕΟΠΥΥ, των άλλων
εµπλεκοµένων υπηρεσιών, θα είχε θαφτεί αυτή η ιστορία και δεν
θα φτάναµε εδώ. Αυτή είναι η ουσία, κατά την άποψή µου, όλης
της σηµερινής συζήτησης. 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Αφήστε, λοιπόν, την υποκρισία µε το «όλα στο φως», διότι αυτό

το οποίο συνάγεται από τις τοποθετήσεις σας, όχι µόνο των ανα-
φεροµένων ως εµπλεκοµένων αλλά και των υπολοίπων, είναι πως
όλα ήταν καλώς καµωµένα, ότι εσείς είσαστε απηνείς διώκτες της
διαφθοράς στην υγεία, είσαστε απηνείς διώκτες της κερδοσκο-
πίας των πολυεθνικών του φαρµάκου, έχετε προτάξει τα στήθη
σας απέναντι στην κερδοσκοπία του επιχειρηµατικού κεφαλαίου
στον χώρο της υγείας και ο µόνος που αντιδρούσε σε αυτό το
πράγµα ήταν ο ΣΥΡΙΖΑ. 

Αυτό µας λέτε όλη µέρα. Και µας λέτε, βεβαίως, ότι µειώσατε
τη φαρµακευτική δαπάνη την περίοδο της κρίσης, εσείς που έχετε
την πολιτική ευθύνη, που δικές σας κυβερνήσεις, δικές σας επι-
τροπές τιµών, δικά σας Υπουργεία, δικά σας υπηρεσιακά στελέχη,
δικοί σας Υπουργοί στο υπουργείο Ανάπτυξης και Εµπορίου τη
δεκαετία 2000-2010 αποφάσιζαν για τις τιµές αδιαφανώς. Δεν
υπήρχε κανένα πλαίσιο, δεν υπήρχε καµµία διαδικασία ανατιµο-
λόγησης, υπάρχουν φάρµακα που παραµένουν σταθερά στην τιµή
τους για δύο έως και πέντε χρόνια, και σας έπιασε ο πόνος για λί-
γους µήνες που καθυστέρησε να βγει ένα δελτίο τιµών, τη χρονιά
που ήταν όλα στον αέρα στη χώρα και που ήταν σε διάλυση το
σύµπαν! 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Εξαιτίας αυτού του πάρτι, έρχεται βεβαίως η τρόικα και στο-

χοποιεί τον χώρο της υγείας και ιδιαίτερα του φαρµάκου και µας
επιβάλλει από την αρχή της κρίσης µια πολύ σκληρή και ανελα-
στική πολιτική που εστιάζεται στην οριζόντια περικοπή της δα-
πάνης και όχι µε διαρθρωτικά µέτρα. Μη µας λέτε ότι η ηλεκτ-
ρονική συνταγογράφηση επηρέασε τη µείωση της δαπάνης.
Καµµία σχέση, και το ξέρετε πολύ καλά. Οι συνάδελφοι το γνω-
ρίζουν. 

Η πολιτική, λοιπόν, που έκανε τη δαπάνη να µειωθεί ήταν ο
κλειστός προϋπολογισµός και το clawback και το rebate, η τάση
υποτιµολόγησης στα δελτία τιµών τα οποία έβγαιναν και φυσικά
η µετακύλιση ενός µεγάλου µέρους από αυτή την περικοπή στον
ασθενή, στον πολίτη ως out of pocket πληρωµή για την αγορά
φαρµάκων. Διότι, αν δείτε αθροιστικά,…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Στο 6%...
(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής

Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Επιτρέψτε µου,

κύριε Κεγκέρογλου. 
Αν δείτε αθροιστικά τη δαπάνη από το 2012 και µετά, δηµόσια

και ιδιωτική, η εξονοσοκοµειακή παραµένει, περίπου, στο ίδιο
επίπεδο, είναι 5,5 δισεκατοµµύρια. Αυτό τι σηµαίνει; Σηµαίνει ότι
η µεγάλη περικοπή της δηµόσιας δαπάνης µετακυλίστηκε στον
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ιδιωτικό τοµέα από τη µια και φυσικά, και ως επιβάρυνση στις
εταιρείες µε clawback και rebate. 

Το πιο σηµαντικό, όµως, είναι το εξής. Αυτή η οριζόντια περι-
κοπή της δαπάνης ήταν στοιχείο ενός πολιτικού σχεδίου συνολι-
κής αποδιοργάνωσης του Δηµόσιου Συστήµατος Υγείας.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Γίνεται σε µια περίοδο που κλείνουν νοσοκοµεία, µπαίνει κό-

σµος σε διαθεσιµότητα, εκδιώκονται δυόµισι χιλιάδες ειδικευµένοι
γιατροί από τις δοµές Πρωτοβάθµιας Φροντίδας, περικόπτονται
οργανικές κλίνες, καταργούνται κλινικές και τµήµατα, συγχω-
νεύονται νοσοκοµεία, διαλύεται το σύµπαν. Και γι’ αυτό δεν τα ψη-
φίζαµε αυτά τα µέτρα, αγαπητοί συνάδελφοι.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Γιατί ήταν µέρος ενός σχεδίου διάλυσης της δηµόσιας περίθαλ-

ψης και παθητικής ιδιωτικοποίησης της υγείας. Αυτό είναι η ουσία.
Γι’ αυτό δεν τα ψηφίζαµε. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης
ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Θα τα ακούσετε. Σας παρακαλώ πάρα πολύ. Σας ακούω µε
πολύ µεγάλη υποµονή για πάρα πολλές ώρες από το πρωί. 

Κι επειδή ο κ. Μητσοτάκης ρώτησε «τι κάνετε εσείς;», «τι µέτρα
παίρνετε;», θα σας πω ποιες είναι οι βασικές παράµετροι, ποια
ήταν τα θεσµικά ελλείµµατα και τι ακριβώς προωθούµε εµείς ως
αντίβαρο κι ως προσπάθεια θωράκισης του συστήµατος.

Το πρώτο θεσµικό έλλειµµα ήταν ότι είχαµε αδιαφανέστατο σύ-
στηµα τιµολόγησης. Ήταν αδιαφανέστατο. Τη δεκαετία 2000-
2010, δεν το συζητάµε. Την πρώτη µνηµονιακή περίοδο, παρ’ ότι
η αρµοδιότητα πάει στο Υπουργείο Υγείας, δεν βγάζει ο ΕΟΦ τα
δελτία των τιµών. Τα βγάζουν οι Υπουργοί και οι σύµβουλοί τους.     

Από το 2013 και µετά αρχίζει να βγάζει δελτία τιµών ο ΕΟΦ. Συγ-
κροτείται ειδική υπηρεσία τιµολόγησης που παίρνει από το «EU-
RIPID» -όπως ειπώθηκε- τις τιµές, κάνει crossmatch και βγάζει ένα
συγκεκριµένο δελτίο τιµών.

Εµείς, λοιπόν, σε αυτά τα πέντε δελτία τιµών που έχουµε βγάλει
στα τρία χρόνια που είµαστε στην Κυβέρνηση επιβάλαµε διαδικα-
σία διαφανέστατη, µε δηµόσια ανάρτηση του δελτίου τιµών, µε
ανοιχτή διαβούλευση µε τις φαρµακευτικές και κανείς, καµµία
εταιρεία και κανένας εµπλεκόµενος δεν έχει πει ότι υπήρξε σκιά
στη διαδικασία διαµόρφωσης του δελτίου τιµών.

Και το πιο σηµαντικό είναι ότι ερχόµαστε και κάνουµε µία θε-
σµική παρέµβαση και καταργούµε την επιτροπή τιµών που υπήρχε
στο Υπουργείο, η οποία έδινε θεσµικά τη δυνατότητα στους
Υπουργούς να παρεµβαίνουν διά των συµβούλων τους και να «µα-
γειρεύουν» την τελική διαµόρφωση του δελτίου. Αυτό γινόταν για
πολλά χρόνια. Αυτό το καταργήσαµε. Τώρα στο πολυνοµοσχέδιο
πέρασε η κατάργηση της επιτροπής τιµών που έδινε αυτή τη δυ-
νατότητα.

Και έχουµε εµπιστοσύνη ότι ο ΕΟΦ µε το επιστηµονικό του δυ-
ναµικό και µε την αξιοπιστία και την εντιµότητα της διοίκησής του
και ιδιαίτερα της προέδρου του αυτή την περίοδο διασφαλίζει ότι
υπάρχει διαφάνεια και καθαρές κουβέντες και καθαρές συζητή-
σεις. Και επίσης, αυτή την περίοδο κάθε τρεις µήνες βγάζουµε νέο
δελτίο τιµών φαρµάκων και έρχονται καινούργια φάρµακα στη
χώρα.

Εµείς δεν έχουµε την άποψη ότι δεν πρέπει να µπαίνουν νέα
φάρµακα στη χώρα και ότι αυτό είναι στοιχείο κριτικής για τους
Υπουργούς ή ενοχοποιητικό στοιχείο για τις κυβερνήσεις. Εµείς
πιστεύουµε ότι οι ασθενείς της χώρας µας, όπως κάθε Ευρωπαίος
πολίτης, δικαιούται να έχει πρόσβαση στη σύγχρονη καινοτοµία,
µε αξιολόγηση όµως και κυρίως µε διαπραγµάτευση τιµής, κάτι
το οποίο δεν υπήρχε ποτέ στη χώρα και το εφαρµόζουµε τώρα.

Τώρα, λοιπόν, αγαπητοί φίλοι και αγαπητοί συνάδελφοι, θεσµο-
θετήσαµε επίσης πρόσφατα στο πολυνοµοσχέδιο την επιτροπή
HTA. Δεν υπήρχε τέτοιος µηχανισµός αξιολόγησης φαρµακευτι-
κής καινοτοµίας στην Ελλάδα. Εµείς τον εφαρµόσαµε. Και αυτό
σηµαίνει ότι για κάθε καινοτόµο φάρµακο που θα έρχεται θα υπάρ-
χει επιστηµονική τεκµηρίωση για τη θεραπευτική του αξία και δεν
θα γίνεται συζήτηση µόνο για το κόστος. Θα αξιολογείται, λοιπόν,
εάν έχει προστιθέµενη θεραπευτική αξία και κυρίως, το πιο σηµαν-
τικό, δεν θα εγκρίνεται εάν δεν έχει προηγηθεί διαπραγµάτευση
και εξασφάλιση προσιτής τιµής. Αυτό είναι τεράστια αλλαγή. Είναι

τοµή στη φαρµακευτική πολιτική στη χώρα και αυτή η Κυβέρνηση
την πραγµατοποιεί.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Ήταν εγκληµατικό -το είπε και ο Παύλος προηγουµένως- το ότι

ειδικά τις δύο προηγούµενες δεκαετίες, ιδιαίτερα την περίοδο της
µεγάλης ανόδου, του peak της φαρµακευτικής δαπάνης που ήταν
προκλητική, κανείς, κυβερνήσεις, Υπουργοί, ασφαλιστικά ταµεία,
Βουλή, δεν ασχολήθηκε, δεν αναρωτήθηκε.

Και το ερώτηµα βέβαια είναι: Αυτή η έλλειψη πολιτικής ευθύνης,
η έλλειψη πολιτικών αντανακλαστικών, η έλλειψη πολιτικής διορα-
τικότητας ήταν αθώα; Ή µήπως όντως υπήρχε πολιτικό χρήµα
πίσω απ’ αυτή την ιστορία; Ή µήπως όντως υπήρχε παρέµβαση
από τη «NOVARTIS» και από άλλες -γιατί προφανώς η «NOVAR-
TIS» δεν είναι εξαίρεση- εταιρείες; 

Και αυτές οι εταιρείες που επένδυαν τεράστια ποσά στην προ-
ώθηση των προϊόντων τους µέσω συναλλαγών µε επιστηµονικές
εταιρείες, µε γιατρούς, µε δηµοσιογράφους, µε εταιρείες διοργά-
νωσης συνεδρίων, ποιος µας λέει ότι δεν επένδυαν αντίστοιχα
χρήµατα στο να επηρεάσουν τους κρίσιµους κρίκους που διαµόρ-
φωναν το τοπίο και την αρχιτεκτονική στον χώρο της φαρµακευ-
τικής πολιτικής;

Έχουµε, λοιπόν, για πρώτη φορά, επί της Κυβέρνησης της Αρι-
στεράς, πετυχηµένη διαπραγµάτευση σε δυο µεγάλες θεραπευ-
τικές κατηγορίες φαρµάκων, στα φάρµακα για την ηπατίτιδα C και
πρόσφατα στο µελάνωµα. Αυτό είναι µεγάλη αλλαγή στη φαρµα-
κευτική πολιτική της χώρας. 

Επίσης έχουµε πολιτικές πρωτοβουλίες απ’ αυτή την Κυβέρ-
νηση, η οποία πρωτοστατεί µαζί µε άλλες χώρες στη συµµαχία της
Βαλέττας, µια συµµαχία εννέα αυτή τη στιγµή χωρών, προεξαρ-
χουσών των χωρών του ευρωπαϊκού Νότου, που είναι το πρώτο
πείραµα διακρατικής συνεργασίας για ένα πολύ ισχυρό µέτωπο
για δίκαιες και βιώσιµες τιµές απέναντι στις πολυεθνικές. Αυτό επί-
σης είναι µεγάλη αλλαγή πολιτικής, την οποία ποτέ ούτε καν δια-
νοήθηκαν άλλες κυβερνήσεις. 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Και θα σας µιλήσω και για εκβιασµούς. Είχαµε πριν από λίγους

µήνες έναν ωµό εκβιασµό από µία µεγάλη πολυεθνική εταιρεία της
οποίας το 30% των µετοχών το έχει η «NOVARTIS», την ελβετική
εταιρεία «ROCHE», η οποία ήρθε µια ηµέρα -ήµασταν µαζί µε τον
Παύλο- και µας λέει «µε τα µέτρα που παίρνετε δεν είναι βιώσιµη
η παρουσία µας στην Ελλάδα, το εµπορικό µας τµήµα έχει δώσει
εντολή να αποσύρουµε σιγά-σιγά τα φάρµακά µας. Και ως πρώτη
κίνηση αποσύρουµε ένα αντικαρκινικό καινούργιο φάρµακο, το
Cotellic», που ήταν για το κακόηθες µεταστατικό µελάνωµα. 

Και απαντούµε στη «ROCHE» ότι το εάν θα έχουν πρόσβαση οι
ασθενείς της χώρας µας στις σύγχρονες αποτελεσµατικές θερα-
πείες δεν είναι ζήτηµα business plan µιας εταιρείας, είναι πολιτικό
ζήτηµα. Ενηµερώθηκε ο Πρωθυπουργός, ενηµερώθηκε ο Υπουρ-
γός των Οικονοµικών, ενηµερώθηκαν οι Υπουργοί Υγείας όλης της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, ενηµερώθηκε ο Επίτροπος Υγείας της Κο-
µισιόν, ενηµερώθηκε ο Παγκόσµιος Οργανισµός Υγείας και ο
Υπουργός Υγείας πήγε στο Συµβούλιο Υπουργών και το έθεσε
θέµα στην ηµερήσια διάταξη. Αποτρέψαµε αυτόν τον εκβιασµό και
το φάρµακο αυτή τη στιγµή κυκλοφορεί και οι άνθρωποι που το
έχουν ανάγκη το παίρνουν. Αυτό είναι άλλη γραµµή απέναντι
στους εκβιασµούς των πολυεθνικών. 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, τι θα γίνει; Άλλη µέρα

να τα πει αυτά. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Παρακαλώ για την

υποµονή σας, τελειώνω. 
Υπάρχουν άλλα δυο κρίσιµα σηµεία. Το ένα είναι η συνταγογρά-

φηση. Η ηλεκτρονική συνταγογράφηση, για την οποία επαίρεται
η Αντιπολίτευση, δεν βάζει από µόνη της φραγµούς στην προ-
κλητή ζήτηση. 

Εµείς τώρα έχουµε βάλει δεκαπέντε κλειδωµένα θεραπευτικά
πρωτόκολλα, ετοιµάζουµε άλλα είκοσι στο επόµενο διάστηµα και
αυτός είναι ο µόνος µεταρρυθµιστικός τρόπος, η µόνη διαρθρω-
τική αλλαγή που µπορεί να διασφαλίσει ότι θα υπάρχει µια συγκε-
κριµένη γραµµή στη συνταγογράφηση, θα υπάρχει step therapy,
θα υπάρχουν φίλτρα και δεν θα µπορεί ο κάθε γιατρός να συντα-
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γογραφεί ασυστόλως ή επηρεαζόµενος από συναλλαγές που
έχουν σχέση µε τα ιατρικά συνέδρια. Αυτό επίσης είναι σηµαντική
µεταρρυθµιστική αλλαγή. 

Και το τελευταίο και κρίσιµο πεδίο είναι το πεδίο των ιατρικών
συνεδρίων. Επίσης έχουµε ανοίξει µια πολύ σοβαρή συζήτηση
αυτόν τον καιρό στο ΚΕΣΥ. Πρώτον, έχουµε επιβάλει τη δηµοσιο-
ποίηση όλων των οικονοµικών δεδοµένων που αφορούν συναλ-
λαγή φαρµακευτικών εταιρειών είτε µε επιστηµονικές εταιρείες
των γιατρών είτε µε γιατρούς στο site του ΕΟΦ και υποχρεωτικά
και στο site κάθε φαρµακευτικής εταιρείας. Αυτό είναι µηχανισµός
διαφάνειας και αυτοσυγκράτησης αναγκαστικά. 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Επίσης έχουµε έτοιµο σχέδιο νόµου, όπου η ευθύνη της έγκρι-

σης των συνεδρίων φεύγει από τον ΕΟΦ, που ήταν µια τελείως τυ-
πική διαδικασία, και πηγαίνει στο ΚΕΣΥ, στο Κεντρικό Συµβούλιο
Υγείας, όπου σε συνεργασία µε τις σαράντα πέντε επιστηµονικές
εταιρείες κορµού θα αξιολογείται η ποιότητα των συνεδρίων και
δεν θα επιτρέπουµε τις χίλιες τριακόσιες επιστηµονικές εταιρείες,
πάρα πολλές από τις οποίες ήταν απλώς οµπρέλα για διοργάνωση
συνεδρίων. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Υπουργέ, ολο-

κληρώστε. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Ολοκληρώνω, αγαπη-

τοί συνάδελφοι. 
Σας άκουσα, αγαπητοί συνάδελφοι, να επαίρεστε γιατί δήθεν

µειώσατε την φαρµακευτική δαπάνη, ξεχνώντας ότι αφήσατε µια
ζώνη υγειονοµικής και φαρµακευτικής φτώχειας στην κοινωνία,
ξεχνώντας ότι βρέθηκαν τρία εκατοµµύρια ανασφάλιστοι πολίτες
που δεν είχαν δικαίωµα να συνταγογραφήσουν τα φάρµακά τους
και γι’ αυτό άνθισαν τα κοινωνικά ιατρεία και τα φαρµακεία. 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Γι’ αυτούς δεν άκουσα να πείτε κουβέντα. 
Εµείς, λοιπόν, δεν επιχαίρουµε γιατί µειώθηκε η δαπάνη, γιατί

και επί των ηµερών µας µειώθηκε η νοσοκοµειακή δαπάνη, γιατί
µας επιβλήθηκε κλειστός προϋπολογισµός. Δεν επιχαίρουµε γι’
αυτό. Αυτό για το οποίο είµαστε υπερήφανοι είναι ότι µε τον
ν.4368 καλύψαµε πλήρως δυόµισι εκατοµµύρια ανασφάλιστους
πολίτες και σήµερα δαπανώνται 165 εκατοµµύρια ευρώ για την
εξωνοσοκοµειακή, φαρµακευτική τους περίθαλψη. 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ωραία, και µε αυτό θα

τελειώσουµε.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Κάθε µήνα δαπανών-

ται 12 µε 15 εκατοµµύρια ευρώ για την φαρµακευτική κάλυψη των
ανασφάλιστων. Αυτό είναι τεράστια παρέµβαση ενίσχυσης της
κοινωνικής συνοχής. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της πρότα-
σης, που κατέθεσαν ο Πρωθυπουργός και Πρόεδρος της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ κ. Αλέξης Τσίπρας και
144 Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής του Οµάδας, καθώς και ο
Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας των ΑΝΕΛ κ. Παναγιώ-
της (Πάνος) Καµµένος και 8 Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής
του Οµάδας για τη σύσταση Ειδικής Κοινοβουλευτικής Επιτρο-
πής για τη διενέργεια προκαταρτικής εξέτασης, σύµφωνα µε τις
διατάξεις των άρθρων 86 του Συντάγµατος, 153 επ. του Κανονι-
σµού της Βουλής και του ν.3126/2003 «Ποινική ευθύνη των
Υπουργών», όπως ισχύουν, για την ενδεχόµενη τέλεση των αδι-
κηµάτων της δωροληψίας και δωροδοκίας και της νοµιµοποί-

ησης εσόδων από εγκληµατική δραστηριότητα, σύµφωνα µε τα
διαλαµβανόµενα στην πρόταση από τους: 1) Αντώνιο Σαµαρά, 2)
Παναγιώτη Πικραµµένο, 3) Δηµήτριο Αβραµόπουλο, 4) Ανδρέα
Λοβέρδο, 5) Ανδρέα Λυκουρέντζο, 6) Μάριο Σαλµά, 7) Σπυρί-
δωνα - Άδωνι Γεωργιάδη, 8) Ιωάννη Στουρνάρα, 9) Ευάγγελο Βε-
νιζέλο, 10) Γεώργιο Κουτρουµάνη. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Σας παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι, κάντε λίγη ησυχία. Κατα-

λαβαίνω ότι υπάρχει αδυναµία συγκέντρωσης µετά από τόσες
ώρες συνεδρίασης, αλλά τι να κάνουµε; 

Σύµφωνα µε την παράγραφο 3 του άρθρου 86 του Συντάγµα-
τος και του άρθρου 155 παράγραφος 8 του Κανονισµού της Βου-
λής, η Ολοµέλεια της Βουλής αποφασίζει µε µυστική ψηφοφορία
για τη συγκρότηση ή µη Ειδικής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για
τη διεξαγωγή προκαταρτικής εξέτασης. Η σχετική απόφαση λαµ-
βάνεται µε την απόλυτη πλειοψηφία του όλου αριθµού των Βου-
λευτών. 

Η µυστική ψηφοφορία που θα ακολουθήσει θα διεξαχθεί σύµ-
φωνα µε τις διατάξεις των παραγράφων 8 και 9 του άρθρου 155
και του άρθρου 73 του Κανονισµού της Βουλής. 

Σας υπενθυµίζω ότι ο Βουλευτής και πρώην Πρωθυπουργός
κ. Αντώνης Σαµαράς, καθώς και οι Βουλευτές και πρώην Υπουρ-
γοί κ. Ευάγγελος Βενιζέλος, Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιάδης, Αν-
δρέας Λοβέρδος και Μάριος Σαλµάς δεν θα µετέχουν στην
ψηφοφορία για την πρόταση άσκησης δίωξης που τους αφορά,
όπως προβλέπεται στην παράγραφο 8 του άρθρου 155 του Κα-
νονισµού της Βουλής. 

Η διεξαγωγή της ψηφοφορίας θα γίνει µε µία ανάγνωση του
καταλόγου, θα είναι αυτοτελής για κάθε πρόσωπο και θα διεξαχ-
θεί σε δέκα χωριστές ψηφοδόχους. Επάνω στην ψηφοδόχο δεν
θα αναγράφεται όνοµα. Θα αναγράφεται µόνο ένας αριθµός. Οι
ψηφοδόχοι έχουν τοποθετηθεί µε βάση την αλφαβητική σειρά
του επωνύµου των προσώπων κατά των οποίων στρέφεται η πρό-
ταση.

Ειδικότερα:
Η ψηφοδόχος νούµερο 1 αφορά στον κ. Αβραµόπουλο Δηµή-

τριο.
Η ψηφοδόχος νούµερο 2 αφορά στον κ. Βενιζέλο Ευάγγελο.
Η ψηφοδόχος νούµερο 3 αφορά στον κ. Γεωργιάδη Σπυρί-

δωνα - Άδωνι.
Η ψηφοδόχος νούµερο 4 αφορά στον κ. Κουτρουµάνη Γεώρ-

γιο.
Η ψηφοδόχος νούµερο 5 αφορά στον κ. Λοβέρδο Ανδρέα.
Η ψηφοδόχος νούµερο 6 αφορά στον κ. Λυκουρέντζο Ανδρέα.
Η ψηφοδόχος νούµερο 7 αφορά στον κ. Πικραµµένο Πανα-

γιώτη.
Η ψηφοδόχος νούµερο 8 αφορά στον κ. Σαλµά Μάριο.
Η ψηφοδόχος νούµερο 9 αφορά στον κ. Σαµαρά Αντώνιο.
Η ψηφοδόχος νούµερο 10 αφορά στον κ. Στουρνάρα Ιωάννη.
Για τη διεξαγωγή της µυστικής ψηφοφορίας σάς έχουν διανε-

µηθεί δέκα ψηφοδέλτια µε το όνοµα των κυρίων Αβραµόπουλου
Δηµήτριου, Βενιζέλου Ευάγγελου, Γεωργιάδη Σπυρίδωνος -
Αδώνιδος, Κουτρουµάνη Γεώργιου, Λοβέρδου Ανδρέα, Λυκου-
ρέντζου Ανδρέα, Πικραµµένου Παναγιώτη, Σαλµά Μάριου, Σα-
µαρά Αντώνιου και Στουρνάρα Ιωάννη.

Σας έχουν διανεµηθεί, επίσης, ισάριθµα λευκά ψηφοδέλτια,
καθώς και ισάριθµοι λευκοί φάκελοι. 

Η κατατεθείσα πρόταση, καθώς και τα ψηφοδέλτια θα κατα-
χωριστούν στα Πρακτικά της σηµερινής συνεδρίασης.

(Η πρόταση και τα δείγµατα των ψηφοδελτίων καταχωρίζονται
στα Πρακτικά και έχουν ως εξής:
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5394 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Σε κάθε ψηφοδέλτιο
κάτω από τον τίτλο «ΨΗΦΟΔΕΛΤΙΟ» αναγράφεται ο αριθµός της
ψηφοδόχου που αφορά σε κάθε ένα από τα ανωτέρω αναφερό-
µενα πρόσωπα. 

Σας έχει διανεµηθεί επιπλέον ένας πίνακας µε την αντιστοιχία
του ονόµατος του κάθε προσώπου και αριθµού ψηφοδόχου που
το αφορά. 

Η ψήφος εκφράζεται µε σταυρό κάτω από τις τρεις λέξεις
«ΝΑΙ», «ΟΧΙ», «ΠΑΡΩΝ». Εφόσον το ψηφοδέλτιο δεν φέρει
σταυρό, τότε αυτό προτείνω να θεωρείται άκυρο. 

Επίσης κατά την καταµέτρηση τα ψηφοδέλτια που θα βρεθούν
σε λάθος κάλπη προτείνω να θεωρούνται άκυρα. 

Συµφωνεί το Σώµα;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το Σώµα συ-

νεφώνησε.
Επίσης, σύµφωνα µε την παράγραφο 10 του άρθρου 73 του

Κανονισµού της Βουλής, σε περίπτωση ασυµφωνίας µεταξύ του
αριθµού των ψηφοδελτίων και του αριθµού των ψηφισάντων επα-
ναλαµβάνεται η καταµέτρηση. Αν και µετά τη νέα αυτή καταµέ-
τρηση διαπιστωθεί ότι ο αριθµός των ψηφοδελτίων είναι
µεγαλύτερος από τον αριθµό των ψηφισάντων, καταστρέφεται
πριν από τη διαλογή αριθµός ψηφοδελτίων ίσος µε τον αριθµό
των επιπλέον ψηφοδελτίων. 

Με την εκφώνηση του ονόµατός του κάθε Βουλευτής θα προ-
σέρχεται στην ψηφοδόχο, όπου θα εναποθέτει τον φάκελο µε
την ψήφο του στην αντίστοιχη κάλπη και οι επί της ψηφοδόχου
συνάδελφοι θα επιβεβαιώνουν, αναφέροντας το όνοµα κάθε συ-
ναδέλφου που ψηφίζει. 

Η εκφώνηση του ονόµατος των επί του καταλόγου Βουλευτών
και ψηφολεκτών και των Προέδρων των εφορευτικών επιτροπών
θα πραγµατοποιηθεί στο τέλος της εκφώνησης των ονοµάτων
των υπολοίπων Βουλευτών για λόγους εύρυθµης λειτουργίας
της διαδικασίας.

Σας γνωστοποιώ, επίσης, ότι στο Προεδρείο έχουν αποσταλεί
σφραγισµένες επιστολές, από συναδέλφους Βουλευτές που ευ-
ρίσκονται σε αποστολή της Βουλής ή της Κυβέρνησης στο εξω-
τερικό, για συµµετοχή στη µυστική ψηφοφορία, σύµφωνα µε το
άρθρο 70Α του Κανονισµού της Βουλής. 

Τα ψηφοδέλτιά τους βρίσκονται µέσα στους σφραγισµένους
φακέλους. Ο κάθε φάκελος εσωκλείεται σε έναν µεγαλύτερο φά-
κελο, επίσης κλειστό, ο οποίος αναγράφει τον αριθµό της κάλπης
που προορίζεται. Ο δεύτερος φάκελος εσωκλείεται σε έναν µε-
γαλύτερο τρίτο φάκελο, επίσης κλειστό, ο οποίος αναγράφει το
όνοµα του Βουλευτή ή του µέλους της Κυβέρνησης που ψηφίζει
µε επιστολική ψήφο. Ο φάκελος συνοδεύεται από διαβιβαστικό
έγγραφο που απευθύνεται προς τον Πρόεδρο της Βουλής και
αντίγραφό τους θα κατατεθεί στα Πρακτικά της σηµερινής συ-
νεδρίασης.

Καλούνται επί του καταλόγου η Γραµµατέας κ. Γκαρά Αναστα-
σία από τον Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς και ο Βου-
λευτής κ. Βεσυρόπουλος Απόστολος από τη Νέα Δηµοκρατία.

Καλούνται, επίσης, ως ψηφολέκτες: 
Για την πρώτη κάλπη, που αφορά στη σύσταση ή µη της Ειδι-

κής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τη διεξαγωγή προκαταρ-
κτικής εξέτασης για τον πρώην Υπουργό και Επίτροπο κ.
Αβραµόπουλο Δηµήτριο, η Βουλευτής του Συνασπισµού Ριζο-
σπαστικής Αριστεράς κ. Σκούφα Ελισσάβετ και ο Βουλευτής της
Νέας Δηµοκρατίας κ. Καββαδάς Αθανάσιος.   

Για τη δεύτερη κάλπη, που αφορά στη σύσταση ή µη της Ειδι-
κής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τη διεξαγωγή προκαταρ-
κτικής εξέτασης για τον πρώην Υπουργό και Βουλευτή κ.
Ευάγγελο Βενιζέλο, η Βουλευτής του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς κ. Δριτσέλη Παναγιώτα και ο Βουλευτής της Νέας
Δηµοκρατίας κ. Γιαννάκης Στέργιος.

Για την τρίτη κάλπη, που αφορά στη σύσταση ή µη της Ειδικής
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τη διεξαγωγή προκαταρκτικής
εξέτασης για τον πρώην Υπουργό και Βουλευτή κ. Γεωργιάδη
Σπυρίδωνα - Άδωνι, ο Βουλευτής του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς κ. Γιαννακίδης Ευστάθιος και ο Βουλευτής της
Νέας Δηµοκρατίας κ. Μπουκώρος Χρήστος.

Για την τέταρτη κάλπη, που αφορά στη σύσταση ή µη της Ει-
δικής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τη διεξαγωγή προκαταρ-
κτικής εξέτασης για τον πρώην Υπουργό κ. Κουτρουµάνη
Γεώργιο, ο Βουλευτής του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστε-
ράς κ. Ριζούλης Ανδρέας και ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρα-
τίας κ. Αντωνιάδης Ιωάννης.

Για την πέµπτη κάλπη, που αφορά στη σύσταση ή µη της Ειδι-
κής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τη διεξαγωγή προκαταρ-
κτικής εξέτασης για τον πρώην Υπουργό και Βουλευτή κ.
Λοβέρδο Ανδρέα, ο Βουλευτής του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής
Αριστεράς κ. Αραχωβίτης Σταύρος και ο Βουλευτής της Νέας
Δηµοκρατίας κ. Βλάσης Κωνσταντίνος.

Για την έκτη κάλπη, που αφορά στη σύσταση ή µη της Ειδικής
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τη διεξαγωγή προκαταρκτικής
εξέτασης για τον πρώην Υπουργό κ. Λυκουρέντζο Ανδρέα, ο
Βουλευτής του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Στο-
γιαννίδης Γρηγόριος και ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Γιόγιακας Βασίλειος. 

Για την έβδοµη κάλπη, που αφορά στη σύσταση ή µη της Ειδι-
κής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τη διεξαγωγή προκαταρ-
κτικής εξέτασης για τον πρώην Πρωθυπουργό κ. Πικραµµένο
Παναγιώτη, ο Βουλευτής του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αρι-
στεράς κ. Παυλίδης Κωνσταντίνος και ο Βουλευτής της Νέας Δη-
µοκρατίας κ. Κατσανιώτης Ανδρέας. 

Για την όγδοη κάλπη, που αφορά στη σύσταση ή µη της Ειδι-
κής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τη διεξαγωγή προκαταρ-
κτικής εξέτασης για τον πρώην Υπουργό και Βουλευτή κ. Σαλµά
Μάριο, o Βουλευτής του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς
κ. Καραναστάσης Απόστολος και ο Βουλευτής της Νέας Δηµο-
κρατίας κ. Φωτήλας Ιάσωνας. 

Για την ένατη κάλπη, που αφορά στη σύσταση ή µη της Ειδι-
κής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τη διεξαγωγή προκαταρ-
κτικής εξέτασης για τον πρώην Πρωθυπουργό και Βουλευτή κ.
Σαµαρά Αντώνη, o Βουλευτής του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής
Αριστεράς κ. Γκιόλας Ιωάννης και ο Βουλευτής της Νέας Δηµο-
κρατίας κ. Κόνσολας Εµµανουήλ. 

Για τη δέκατη κάλπη, που αφορά στη σύσταση ή µη της Ειδι-
κής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τη διεξαγωγή προκαταρ-
κτικής εξέτασης για τον πρώην Υπουργό και Διοικητή της
Τράπεζας της Ελλάδος κ. Στουρνάρα Ιωάννη, o Βουλευτής του
Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Βαρδάκης Σωκράτης
και ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Στύλιος Γεώργιος. 

Παρακαλούνται οι κυρίες και κύριοι ψηφολέκτες να πάρουν τις
θέσεις τους. 

Πρόεδροι της εφορευτικής επιτροπής θα είναι, σύµφωνα µε
την παράγραφο 6 του άρθρου 73 του Κανονισµού της Βουλής: 

Για την πρώτη κάλπη ο κ. Λαµπρούλης Γεώργιος, ΣΤ’ Αντιπρό-
εδρος της Βουλής.

Για τη δεύτερη κάλπη ο κ. Λυκούδης Σπυρίδων, Ζ’ Αντιπρό-
εδρος της Βουλής.

Για την τρίτη κάλπη ο κ. Κρεµαστινός Δηµήτριος, Ε’ Αντιπρό-
εδρος της Βουλής.

Για την τέταρτη κάλπη ο κ. Λαµπρούλης Γεώργιος, ΣΤ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής.

Για την πέµπτη κάλπη ο κ. Λυκούδης Σπυρίδων, Ζ’ Αντιπρό-
εδρος της Βουλής.

Για την έκτη κάλπη ο κ. Καµµένος Δηµήτριος, Η’ Αντιπρόεδρος
της Βουλής.

Για την έβδοµη κάλπη ο κ. Γεωργιάδης Μάριος, Θ’ Αντιπρό-
εδρος της Βουλής.

Για την όγδοη κάλπη ο κ. Αθανασίου Αθανάσιος (Νάσος), Κο-
σµήτορας της Βουλής.

Για την ένατη κάλπη ο κ. Κουκουδήµος Κωνσταντίνος, Κοσµή-
τορας της Βουλής.

Για τη δέκατη κάλπη ο κ. Πάντζας Γεώργιος, Κοσµήτορας της
Βουλής. 

Παρακαλώ τους συναδέλφους Βουλευτές να παραµείνουν
στην Αίθουσα και µετά το πέρας της µυστικής ψηφοφορίας, γιατί
σε περίπτωση αποδοχής της πρότασης θα ακολουθήσει και άλλη
ψηφοφορία για τη διάρκεια της επιτροπής και τον αριθµό των
µελών της. 
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Παρακαλώ τους κυρίους ψηφολέκτες να προσέλθουν στην
κάλπη. Επαναλαµβάνω ότι οι επί της ψηφοδόχου συνάδελφοι θα
επιβεβαιώνουν, αναφέροντας το όνοµα κάθε συναδέλφου που
ψηφίζει.

Παρακαλώ να προηγηθούν στην εκφώνηση του καταλόγου: Ο
Πρωθυπουργός και Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του ΣΥΡΙΖΑ κ. Αλέξης Τσίπρας, ο Α’ Αντιπρόεδρος της Βουλής
και Βουλευτής Α’ Θεσσαλονίκης κ. Κουράκης Αναστάσιος, ο Βου-
λευτής Α’ Θεσσαλονίκης κ. Μπόλαρης Μάρκος, ο Βουλευτής Β’
Αθήνας κ. Παπαδόπουλος Χριστόφορος και ο Βουλευτής Β’ Αθή-
νας κ. Κατσώτης Χρήστος. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπετε;
Θέλω να καταγραφεί στα Πρακτικά ότι η θέση µου είναι «ναι» στη
σύσταση προανακριτικής επιτροπής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ να αρχίσει
η ανάγνωση του καταλόγου. 

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Υπάρχει συνάδελ-

φος, ο οποίος δεν άκουσε το όνοµά του; Κανείς. 
Οι σφραγισµένες επιστολές οι οποίες απεστάλησαν στο Προ-

εδρείο για συµµετοχή στη µυστική ψηφοφορία για τη σύσταση
ή µη Ειδικής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τη διενέργεια προ-
καταρκτικής εξέτασης, σύµφωνα µε τις διατάξεις των άρθρων 86
του Συντάγµατος και 153 επ. του Κανονισµού της Βουλής και του
ν.3126/2003 «Ποινική ευθύνη των Υπουργών», όπως ισχύουν, για
την ενδεχόµενη τέλεση των αδικηµάτων της δωροληψίας και δω-
ροδοκίας και της νοµιµοποίησης εσόδων από εγκληµατική δρα-
στηριότητα, σύµφωνα µε τα διαλαµβανόµενα στην πρόταση από
τους: 1) Αντώνιο Σαµαρά, 2) Παναγιώτη Πικραµµένο, 3) Δηµήτριο
Αβραµόπουλο, 4) Ανδρέα Λοβέρδο, 5) Ανδρέα Λυκουρέντζο, 6)
Μάριο Σαλµά, 7) Σπυρίδωνα - Άδωνι Γεωργιάδη, 8) Ιωάννη
Στουρνάρα, 9) Ευάγγελο Βενιζέλο, 10) Γεώργιο Κουτρουµάνη,
θα καταχωριστούν στα Πρακτικά. 

(Οι προαναφερθείσες επιστολές καταχωρίζονται στα Πρακτικά
και έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η ψηφοφορία και παρακαλώ
τους κυρίους ψηφολέκτες να προβούν στην καταµέτρηση και
διαλογή των ψηφοδελτίων και την εξαγωγή του αποτελέσµατος. 

(ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ - ΔΙΑΛΟΓΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΛΟΓΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το αποτέλεσµα
της διεξαχθείσης µυστικής ψηφοφορίας:

Για τον πρώην Υπουργό κ. Αβραµόπουλο Δηµήτριο:
Ψήφισαν συνολικά 218 Βουλευτές.
Ευρέθησαν στην κάλπη 218 ψηφοδέλτια.
Έγκυρα 192 ψηφοδέλτια.
Άκυρα 26 ψηφοδέλτια.
Λευκά 0 ψηφοδέλτια.
Υπέρ της πρότασης ψήφισαν: 188.
Κατά της πρότασης ψήφισαν: 0.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισαν: 4.
Για τον πρώην Υπουργό κ. Βενιζέλο Ευάγγελο:
Ψήφισαν συνολικά 217 Βουλευτές.
Ευρέθησαν στην κάλπη 217 ψηφοδέλτια.
Έγκυρα 191 ψηφοδέλτια.
Άκυρα 26 ψηφοδέλτια.
Λευκά 0 ψηφοδέλτια.
Υπέρ της πρότασης ψήφισαν: 185.
Κατά της πρότασης ψήφισαν: 0.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισαν: 6.
Για τον πρώην Υπουργό κ. Γεωργιάδη Σπυρίδωνα - Άδωνι:
Ψήφισαν συνολικά 218 Βουλευτές.
Ευρέθησαν στην κάλπη 218 ψηφοδέλτια.
Έγκυρα 192 ψηφοδέλτια.
Άκυρα 26 ψηφοδέλτια.
Λευκά 0 ψηφοδέλτια.
Υπέρ της πρότασης ψήφισαν: 186.
Κατά της πρότασης ψήφισαν: 0.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισαν: 6.
Για τον πρώην Υπουργό κ. Κουτρουµάνη Γεώργιο:
Ψήφισαν συνολικά 217 Βουλευτές.
Ευρέθησαν στην κάλπη 217 ψηφοδέλτια.
Έγκυρα 192 ψηφοδέλτια.
Άκυρα 25 ψηφοδέλτια.
Λευκά 0 ψηφοδέλτια.
Υπέρ της πρότασης ψήφισαν: 180.
Κατά της πρότασης ψήφισαν: 1.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισαν: 11.
Για τον πρώην Υπουργό κ. Λοβέρδο Ανδρέα: 
Ψήφισαν συνολικά 217 Βουλευτές.
Ευρέθησαν στην κάλπη 217 ψηφοδέλτια.
Έγκυρα 190 ψηφοδέλτια.
Άκυρα 27 ψηφοδέλτια.
Λευκά 0 ψηφοδέλτια.
Υπέρ της πρότασης ψήφισαν: 186.
Κατά της πρότασης ψήφισαν: 0.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισαν: 4.
Για τον πρώην Υπουργό κ. Λυκουρέντζο Ανδρέα:
Ψήφισαν συνολικά 218 Βουλευτές.
Ευρέθησαν στην κάλπη 218 ψηφοδέλτια.
Έγκυρα 190 ψηφοδέλτια.
Άκυρα 28 ψηφοδέλτια.
Λευκά 0 ψηφοδέλτια.
Υπέρ της πρότασης ψήφισαν: 180.
Κατά της πρότασης ψήφισαν: 2.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισαν: 8.
Για τον πρώην Πρωθυπουργό κ. Πικραµµένο Παναγιώτη:
Ψήφισαν συνολικά 218 Βουλευτές.
Ευρέθησαν στην κάλπη 218 ψηφοδέλτια.
Έγκυρα 190 ψηφοδέλτια.
Άκυρα 28 ψηφοδέλτια.
Λευκά 0 ψηφοδέλτια.
Υπέρ της πρότασης ψήφισαν: 170.
Κατά της πρότασης ψήφισαν: 8.

«ΠΑΡΩΝ» ψήφισαν: 12.
Για τον πρώην Υπουργό κ. Σαλµά Μάριο:
Ψήφισαν συνολικά 218 Βουλευτές.
Ευρέθησαν στην κάλπη 218 ψηφοδέλτια.
Έγκυρα 192 ψηφοδέλτια.
Άκυρα 26 ψηφοδέλτια.
Λευκά 0 ψηφοδέλτια.
Υπέρ της πρότασης ψήφισαν: 159.
Κατά της πρότασης ψήφισαν: 17.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισαν: 16.
Για τον πρώην Πρωθυπουργό κ. Σαµαρά Αντώνιο:
Ψήφισαν συνολικά 218 Βουλευτές.
Ευρέθησαν στην κάλπη 218 ψηφοδέλτια.
Έγκυρα 191 ψηφοδέλτια.
Άκυρα 27 ψηφοδέλτια.
Λευκά 0 ψηφοδέλτια.
Υπέρ της πρότασης ψήφισαν: 182.
Κατά της πρότασης ψήφισαν: 3.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισαν: 6.
Για τον πρώην Υπουργό κ. Στουρνάρα Ιωάννη:
Ψήφισαν συνολικά 218 Βουλευτές.
Ευρέθησαν στην κάλπη 218 ψηφοδέλτια.
Έγκυρα 190 ψηφοδέλτια.
Άκυρα 28 ψηφοδέλτια.
Λευκά 0 ψηφοδέλτια.
Υπέρ της πρότασης ψήφισαν: 182.
Κατά της πρότασης ψήφισαν: 2.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισαν: 6.
Κατόπιν των αποτελεσµάτων της διεξαχθείσης µυστικής ψη-

φοφορίας, γίνεται δεκτή η υπ’ αριθµόν 776/12-2-2018 πρόταση
για σύσταση Ειδικής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τη διενέρ-
γεια προκαταρκτικής εξέτασης, που κατέθεσαν ο Πρωθυπουρ-
γός και Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ κ.
Αλέξης Τσίπρας και 144 Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής του
Οµάδας και ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας των
ΑΝΕΛ κ. Παναγιώτης (Πάνος) Καµµένος και 8 Βουλευτές της Κοι-
νοβουλευτικής του Οµάδας, διότι συγκέντρωσε την απόλυτη
πλειοψηφία του όλου αριθµού των Βουλευτών που προβλέπεται
στην παράγραφο 9 του άρθρου 155 του Κανονισµού της Βουλής
για τους: 1) Αντώνη Σαµαρά, 2) Παναγιώτη Πικραµµένο, 3) Δη-
µήτριο Αβραµόπουλο, 4) Ανδρέα Λοβέρδο, 5) Ανδρέα Λυκουρέν-
τζο, 6) Μάριο Σαλµά, 7) Σπυρίδωνα - Άδωνι Γεωργιάδη, 8) Ιωάννη
Στουρνάρα, 9) Ευάγγελο Βενιζέλο, 10) Γεώργιο Κουτρουµάνη.

Η Ειδική Κοινοβουλευτική Επιτροπή για τη διεξαγωγή προκα-
ταρκτικής εξέτασης προτείνω να αποτελείται από είκοσι ένα µέλη
και η προθεσµία για την ολοκλήρωση των εργασιών της επιτρο-
πής και υποβολή του πορίσµατός της και του αποδεικτικού υλι-
κού της να είναι σε ένα µήνα από τη συγκρότηση της επιτροπής. 

Συµφωνείτε µε αυτή την πρόταση;
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ναι. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι. 
Κύριε Πρόεδρε, εµείς ζητούµε η προθεσµία να είναι κατ’ ελά-

χιστον τρεις µήνες, για ουσιαστικότερη διερεύνηση της υπόθε-
σης από την επιτροπή. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Όχι. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι. 
Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας δεν συµφωνεί µε την πρό-

ταση του ενός µήνα. Θεωρούµε ότι πρέπει να υπάρξει ένας απε-
ριόριστος χρόνος, έτσι ώστε να δοθεί η δυνατότητα να γίνει όσο
γίνεται καλύτερη δουλειά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι. 
Εφόσον αφορά και τα δέκα πρόσωπα ιδιαίτερα, ζητούµε η

προθεσµία να είναι τρεις µήνες. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η παρα-

πάνω πρόταση έγινε δεκτή κατά πλειοψηφία. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιο-

δοτήσει το Προεδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των
Πρακτικών της σηµερινής συνεδρίασης. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το Σώµα πα-
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ρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι παρελήφθησαν από το Προεδρείο οι υπ’ αριθµόν
886 και 904 επιστολές της 21-2-2018, των Βουλευτών κυρίων Ευ-

σταθίου Παναγούλη και Αριστείδη Μπαλτά και παρακαλώ να κα-
ταχωρισθούν στα Πρακτικά. 

(Οι προαναφερθείσες επιστολές καταχωρίζονται στα Πρακτικά
έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο Υπουργός
Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων διαβί-
βασε στη Βουλή, σύµφωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και
τον ν.3126/2003 «Ποινική Ευθύνη των Υπουργών», όπως ισχύει,
στις 20-2-2018, ποινική δικογραφία που αφορά στον Πρωθυ-
πουργό Αλέξιο Τσίπρα και στον Αναπληρωτή Υπουργό Δικαιοσύ-
νης Δηµήτριο Παπαγγελόπουλο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 5.45’ λύεται η συνεδρίαση για σήµερα Πέµπτη
22 Φεβρουαρίου 2018 και ώρα 10.30’, µε αντικείµενο εργασιών
του Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων
ερωτήσεων και β) νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε την ηµερή-
σια διάταξη που έχει διανεµηθεί.

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                             ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


